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Gdy sięgamy do umykających lat, zaskakuje, jak bardzo dyskusyjne mamy wspomnienia. Już po 

kilkudziesięciu latach trzeba sięgać po opracowania historyków, a i tak są to relacje wywołujące 

polemiki, bo tak różnie można widzieć, można chcieć widzieć przeszłość. Wówczas niestety tak trudno 

przywołać tamtą rzeczywistość. Pozostają dokumenty, gazety, pamiętniki, czasami filmy lub zdjęcia. 

Książka „rok 2022” jest kolejnym zapisem, dzień po dniu, każdego dnia spisywanych wydarzeń, 

czasami z moimi niewielkimi komentarzami czy wtrętami. Do zapisu posłużyłem się znów, jak 

i w poprzednich latach, telewizją, bo tylko ona w dwudziestu minutach musi zawrzeć wydarzenia dnia, 

a i tak jest to już kilka stron tekstu. Są to zapisy w zasadzie TVN24bis – Fakty. 

Ten zapis telewizji ma jeszcze jedną cechę – poza archiwami w samych telewizjach jest to jedyne 

utrwalenie tego, co głoszą telewizje, gdyż telewizja jest równie ulotna jak muzyka. 

Miałem zamiar opisać tylko rok 2018, bo byłem przekonany, że będzie to rok przełomowy 

w Polsce. Niestety, taki nie był. Trzeba było spisywać dalej wydarzenia, aby zobaczyć, co przyniosą 

kolejne wybory w 2019 roku do Parlamentu Europejskiego, potem do Sejmu i Senatu Polski. 

2019 rok też nie przyniósł przełomu. Należało opisać jeszcze rok 2020 z wyborami prezydenta 

Rzeczypospolitej Polskiej. Rok 2020 również zaznaczył się obfitością faktów. 

W 2020 roku świat zaskoczyła pandemia wirusa Covid-19, popularnie zwanego: „koronawirus” – to 

już były historyczne wydarzenia. Pandemia panowała cały 2021 rok i formalnie skończyła się w maju 

2022 roku, ale w szpitalach pojawiali się kolejni chorzy. Nawet sam zachorowałem z przykrymi 

powikłaniami. 

Polska już siódmy rok pod rządami Prawa i Sprawiedliwości, która to partia z całą zaciętością 

i premedytacją wprowadza we wszystkich dziedzinach życia „dobrą zmianę”, potem „Polski Ład”, 

ustanawia swoją Polskę, nie licząc się z resztą społeczeństwa. 

W aktualnym 2022 roku Rosja najechała zbrojnie Ukrainę, burzy bombami, rakietami, ostrzeliwuje 

z armat, morduje. Ukraina już drugi rok bohatersko się broni, a nawet odbiera podbite tereny. 

Tom II roku 2022 obejmuje wydarzenia lipca, sierpnia, września, października, listopada i grudnia. 
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Czyli o tym, jak paskudna jest polityka 

 





 

♣ 
2022-07-01 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7176 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 643 nowych zakażonych. 5 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dwudziesty ósmy dzień 

 

GK: – Ekonomiści ostrzegali, że będzie źle, ale nie że aż tak źle. Główny Urząd 

Statystyczny opublikował dane o inflacji w czerwcu – to 15,6%. Inflacja jest najwyższa od 25 

lat, inflacja a nie putinflacja, jak przekonywali Polaków politycy partii władzy. Dziś premier 

milczy. 

Jakub Sobieniowski: – Gdy Główny Urząd Statystyczny publikuje 15,6% wskaźnik 

inflacji, to się należy spodziewać komentarza premiera, tym bardziej, że dokładnie wtedy 

premier miał okazję coś powiedzieć Polakom na ten temat. 

Morawiecki: – Słowa tej piosenki: „zielone wzgórza nad Soliną”, będziemy mieli dzisiaj 

możliwość podziwiać te zielone wzgórza… 

JS: – Uprzedzając domysły, to premier zaprosił dziennikarzy na prezentację kolejki, to był 

początek jego wystąpienia, ale nie powiedział słowa na temat inflacji. A tak nie odpowiedział na 

pytania Faktów: 

- Jakie zostały podjęte działania, żeby zwalczyć zjawisko inflacji? 

JS: – Tak nie reaguje premier, który zapewnia, że pochyla się nad tym, co najważniejsze 

dla Polaków, a to jest najważniejsze. 

Jaka jest najważniejsza sprawa, którą będzie się Pan(i) kierował(a) wybierając 

ugrupowanie, na które będzie Pan(i) głosował(a) w wyborach? 

Źródło: Kantar dla „Faktów” TVN i TVN24 

• 43% - walka z drożyzną 

• 22% - bezpieczeństwo militarne Polski 

• 14% - polityka społeczna (np. program 500+) 

• 9% - aborcja 

• 7% - będę się kierował(a) innymi sprawami 

 

Jak ocenia Pan(Pani) działania rządu premiera Morawieckiego  

w walce z drożyzną? 

• 69% - robi mało 

• 21% - robi dużo 

• 10% - trudno powiedzieć 

 

A to w telewizji rządowej: 

Tusk bezradny wobec inflacji 

O inflacji nie można było mówić, gdy rządził Donald Tusk 

JS: – Za to też płacą wszyscy podatnicy czy chcą, czy nie. 

Tomasz Trela, KKP, Lewicy, Nowa Lewica: – Pytamy Jarosława Kaczyńskiego: Ile 

jeszcze? Ile jeszcze polska rodzina, polski obywatel ma wybierać: Czy kupić sobie jedzenie, czy 

kupić sobie lekarstwo? 

Ryszard Terlecki, wicemarszałek Sejmu, KP PiS 

Źródło: twitter.com/RyszardTerlecki 

Gromada nieudaczników z Tuskiem, Kosiniakiem czy Hołownią krytykuje rząd (?!) 

za inflację. Gdyby to oni rządzili mielibyśmy 60 procent inflacji jak w Turcji. Na 

szczęście mogą tylko jazgotać. 



Ludwik Kotecki, członek Rady Polityki Pieniężnej: – Rząd robi dokładnie odwrotnie, 

znaczy, prowadzi politykę proinflacyjną. 

Mamy posiedzenie w przyszłym tygodniu, 7 lipca, należy się spodziewać oczywiście 

kolejnej podwyżki, już dziesiątej podwyżki stóp procentowych. 

Kazimierz Krupa, publicysta ekonomiczny, Kancelaria „Drawbridge”: – Ta inflacja to jest 

ten pożar, Narodowy Bank Polski trochę już gasi, za późno zaczęło i tymi błędami, które 

popełniło, a rząd dolewa benzyny do ognia. No, tak to my daleko nie zajedziemy. Tylko że to 

jest niestety, wydaje się, że to wynika z zupełnie innego niezrozumienia, że panowie z rządu nie 

rozumieją, co to jest inflacja. 

[Im wyższa jest inflacja, tym wyższe kwoty z podatków wpływają do budżetu państwa]. 

JS: – Gdy Rada Polityki pieniężnej hamuje inflację, a rząd wręcz przeciwnie. Eksperci 

zaczynają używać coraz bardziej złowrogiego określenia niż inflacja – ostrzegają przed recesją 

przy ciągle wysokiej inflacji. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

[Recesja – zjawisko makroekonomiczne polegające na znacznym zahamowaniu tempa 

wzrostu gospodarczego, skutkujące najczęściej spadkiem produktu krajowego brutto. W 

znaczeniu technicznym recesja definiowana jest jako spadek PKB przez co najmniej dwa kolejne 

kwartały. Wikipedia] 

 

GK: – 32 wielozadaniowe, silnie uzbrojone śmigłowce typu AW149 ma dostać polska 

armia. [Kiedy?] Jeśli podpisany dziś przez ministra obrony kontrakt zostanie zrealizowany. Na 

razie mamy śmigłowce na papierze. Gdyby lata temu rząd PiS-u nie zerwał kontraktu na 

Caracale – już byśmy je mieli. 

Tomasz Drewniak, generał, były inspektor sił powietrznych, ekspert fundacji 

„Startpoints”: – Policzmy jeszcze raz: SW4, W3… Podjęliśmy decyzję Black Hawk, to 

trzymajmy się tego w jakiś sensowny sposób. Taka metoda, że nikt tego potem nie opanuje. Nie 

będzie takiego logistyka, który jest w stanie zapewnić takiej flocie śmigłowców. 

Maciej Knapik: – `W wojsku polskim są już: ruskie MI; PZL SW-4 „Puszczyk”; PZL W-3 

Sokół; S-701 Black Hawk i teraz dochodzą śmigłowce AW149 firmy Leonardo – różne typy, 

różne standardy, różne szkolenie. 

 

GK: – Jeśli ktoś miał nadzieję, że ostatniego dnia rząd przyzna, że nie spełnił zobowiązań 

wobec Komisji Europejskiej, to jest w błędzie. Skonfliktowana w tej sprawie Zjednoczona 

Prawica twierdzi, że zrobiła, co trzeba i czeka na pieniądze, ale nic nie wskazuje na to, że 

zostaną odblokowane. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Termin minął o północy – termin na realizację kamieni 

milowych: 

• Likwidacja Izby Dyscyplinarnej 

• Przywrócenie sędziów do orzekania 

• Reforma systemu dyscyplinarnego sędziów 

KKZ: – Żadne nie zostały spełnione. Od dziś Komisja Europejska będzie oceniać to, co 

nie zostało wykonane… 

Morawiecki: – Jak ktoś po aptekarsku będzie chciał mierzyć wskaźniki i cele, to 

oczywiście coś tam może nie pasować, ale my będziemy walczyli o swoje racje, ja jestem dobrej 

myśli. 

Hołownia: – Jesteśmy dzisiaj wszyscy szantażowani przez konflikt jedno i półprocentowej 

partyjki pana Ziobro z Morawieckim i Kaczyńskim. 

KKZ: – Kara za niewykonywanie orzeczeń TSUE wynosi dziś 240 milionów euro. 

 

GK: – Ukraina jest kandydatem do Unii… 

Jacek Tacik z Kijowa: – Krzepiące, dodające otuchy ważne słowa szefowej Komisji 

Europejskiej. Jej 11-minutowe przemówienie przez internet w Parlamencie Ukraińskim zostało 

przyjęte owacją na stojąco; także słowa, że droga Ukrainy do Unii Europejskiej jest jeszcze 

bardzo długa i wiele trudnych reform Ukraina będzie musiała przeprowadzić, chociażby walka z 

korupcją, także te słowa zostały przyjęte ze zrozumieniem i pewnego rodzaju aprobatą. Gdy na 

salę plenarną parlamentu [Ukrainy] wniesiono unijną flagę i postawiono ją obok flagi Ukrainy, 



wtedy ukraińscy deputowani wstali i zaczęli bić brawa. Obserwując to wydarzenie, 

wschłuchując się w słowa szefowej Komisji Europejskiej, można było odebrać takie wrażenie, 

że wojna tutaj w Ukrainie już dawno się zakończyła, że rozpoczął się żmudny proces 

odbudowywania kraju, a Ukraina za chwilę dosłownie przystąpi do Unii Europejskiej. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Ukraina ma teraz bardzo 

wyraźną perspektywę europejską, jest krajem kandydującym do Unii Europejskiej, to jeszcze 

pięć miesięcy temu wydawało się niewyobrażalne, to moment aby uczcić ten historyczny 

kamień milowy, [tylko nie kamień milowy, na kamienie milowe ma monopol PiS], zwycięstwo 

determinacji i zwycięstwo całego ruchu, który rozpoczął się osiem lat temu na Majdanie. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy przemawia w Parlamencie Ukrainy: – Chcemy, 

aby kijowskie poranki były spokojne, tak jak w innych europejskich stolicach. Teraz w XXI 

wieku musimy pracować nad przygotowaniami do wejścia do Unii Europejskiej z taką samą 

intensywnością i odpowiedzialnością, jaką wkładamy w przygotowania do kandydatury. 

JT: – Kilka godzin przed sesją Parlamentu 500 kilometrów stąd niedaleko Odessy ruscy 

zrzucili bombę na ośrodek wypoczynkowy i na dom mieszkalny, zginęło 19 osób, a 38 zostało 

ciężko rannych. 

 

GK: – Polska. Dwie osoby zostały ranne, 1300 razy interweniowali wieczorem strażacy, 

likwidując skutki gwałtownych burz, usuwali połamane drzewa, wypompowywali wodę 

z zalanych ulic i domów. Burze z piorunami i ulewne deszcze to skutek skrajnych upałów. Dziś 

też może być podobnie. 

 

GK: – Na wyścigi zapraszają, kusząc turystów przyrodą, kuchnią i cenami, często 

niższymi niż w górach czy nad morzem. Od dziś można jeździć na Podlasie i Lubelszczyznę – 

po wielu miesiącach zniknęły strefy stanu wyjątkowego. 

Marek Czarny, właściciel hotelu „Białowieski”: – Tu jest potrzebne działanie systemowe: 

prosimy o bon turystyczny, prosimy o rozwiązanie tych rekompensatowych zaszłości 

i zależności. [Podczas strefy zamkniętej na czas budowy zapory granicznej i wcześniej rejon 

poniósł duże straty na skutek braku turystów]. 

Lokalne pomysły i potrzeby spisane zostaną w piśmie do ministerstw rozwoju oraz sportu i 

turystyki. 

GK: – Te dane są zatrważające, dziewięć na dziesięć polskich rzek są w złym stanie. 

Trafiają do nich nawozy, ścieki i pestycydy, stwarzając zagrożenie dla ludzi i zwierząt. Należąca 

do dojczlandzkiej firmy garbarnia zanieczyszcza rzekę Bóbr… [i wiele podobnych]. 

♣ 
2022-07-02 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7176 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 616 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dwudziesty dziewiąty dzień 

 

GK: – Wieczorem mocno padało niemal w całej Polsce. Strażacy interweniowali blisko 4 

tysiące razy, zabezpieczali zerwane dachy, usuwali powalone drzewa, wypompowywali wodę. 

 

GK: – Zrzućmy się na drona. 

Kupujemy polskiego Bayractara, każdy chce dać kopa putinowi. To może ochronić wiele 

ludzkich żyć [wolę: żywotów]. Proszę o szczodrość!!! 

 

GK: – Skończy się PiS, skończy się drożyzna w Polsce – mówił Donald Tusk podczas 

„konwencji przyszłości” Platformy Obywatelskiej w Radomiu. Inflacja, wysokie ceny, drożejące 

paliwa i energia – to był główny temat jego wystąpienia. Obiecał odsunięcie PiS-u od władzy [i 

od żłobu] oraz tu cytat: wyprowadzenie Glapińskiego z NBP. 



Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Zapełnić siedmiotysięczną halę nie jest łatwo. Od rana 

działacze Platformy podgrzewali atmosferę, publicznie publikując zdjęcia z trasy. 

- Myślałam, że będzie dużo mniej osób. No, żyjemy w takim państwie, że ludzie się 

obawiają powiedzieć to, co myślą. 

[Transparenty świadczą, że są tu ludzie z wielu miejsc Polski]. 

KKZ: – O to właśnie chodziło liderowi Platformy, zebrać ludzi, żeby się zobaczyli i 

policzyli. 

Tusk: – Wiedziałem, że nie zawiedziecie. Dziękuję, że jesteście. 

KKZ: – Radom wybrano nie tylko dlatego, że to średniej wielkości miasto, gdzie wybory 

parlamentarne wygrywa PiS. 

Tusk: – Tutaj ludzie wyszli na ulice, bo mieli dosyć drożyzny, a władza im odpowiedziała 

przemocą, pogardą, kłamstwem. 

KKZ: – Ta historyczna analogia prowadzi do współczesnej diagnozy: tak jak wtedy 

władza sobie nie radziła, tak nie radzi sobie teraz. 

Tusk: – Skończy się PiS, skończy się drożyzna. A wy tu jesteście po to, żeby skończył się 

PiS, bo musi skończyć się drożyzna w Polsce. 

- My te wybory po prostu wygramy, nie mamy wyjścia. 

- Wygramy, bo jesteśmy razem. 

KKZ: – Tusk wykorzystał inną formułę konwencji – nie przemawiał, a rozmawiał, 

zwracając się bezpośrednio do działaczy i tych, którzy najbardziej tracą na rządach PiS-u: 

drobnych przedsiębiorcach, rolnikach czy nauczycielach. 

Tusk: – Nauczycielka! 

KKZ: – Tym samym wskazał, że chce reprezentować klasę średnią – to ci, których 

odwiedzał, jeżdżąc po Polsce. Jak opowiadał: od wszystkich których właściwie łączy jedno: 

drożyzna niszczy im życie i odbiera nadzieję. 

Stanisław Nitras, KP KO, PO [Komitet Partyjny, Koalicja Obywatelska, Platforma 

Obywatelska – skomplikowały się te nazwy]: – To są historie prawdziwe, które my słyszymy na 

co dzień. 

Tusk: – Co takiego się stało? Na miłość Boga, że oni przez siedem lat z Polski, naprawdę 

kwitnącego kraju, dumę Europy, zrobili kraj, gdzie problemem staje się woda i chleb? 

KKZ: – Tusk oskarżył PiS o niekompetencje i brak przyzwoitości. 

Tusk: – Powodem tej PiS-owskiej drożyzny jest chciwość i głupota. 

KKZ: – I zapowiedział odwołanie szefa NBP, który, jak przekonywał, został wybrany na 

kolejną kadencję nielegalnie. 

Tusk: – Wystarczyłaby dużo mniejsza wątpliwość, żeby gościa wyprowadzić z NBP i ja to 

zrobię. Ja to wam gwarantuję. 

KKZ: – Ale katalog niewygodnych spraw, które mają być osią kampanii, oprócz drożyzny, 

jest dużo szerszy. 

Trzaskowski: – Co nam PiS proponuje? Anty-wspólnotę. Szczucie na innych, na 

słabszych. 

Sikorski: – Na miłość Boską! Wrogiem nie są inni Polacy! Wrogiem jest putin! 

KKZ: – Tusk przypominał, znów nawiązując do protestów z 1976 roku, że wtedy Kościół 

budował wspólnotę i stał po stronie słabszych. A dziś stoi po stronie władzy, która wyśmiewa 

osoby transpłciowe i atakuje kobiety. 

Tusk: – Jeśli macie, tak jak ja, córkę, wnuczkę, to nie możecie na miłość Boga głosować 

na PiS. Oni naprawdę zgotowali piekło kobietom. 

Tusk: – Wierzysz w Boga, nie głosujesz na PiS! To jest proste jak drut. 

KKZ: – Walka z inflacją i opresyjną władzą, która dotyka każdego, ma być planem na 

kampanię, ale żeby plan się ziścił, trzeba przekonywać samych siebie, że z tą władzą da się 

wygrać. 

Tusk: – Jesteście gotowi do tej zmiany, jesteście gotowi do wygrania. Jesteście czy nie? 

[Brawa] 

KKZ: – Działacze, którzy tu przyjechali, sami przyznają, że nie wierzyli w skuteczność 

Platformy. Tusk w roli koucza [a po polsku?] miał ich przekonać. 



- Po raz pierwszy mam stuprocentową nadzieję, że wygramy. Mnie to bardzo imponuje, to 

co widzę. 

KKZ: – I to nie jest tak źle, jakby się wydawało, przekonywał sekretarz partii informując o 

tysiącach nowych członków i kołach, które powstały w 80 miastach. 

Przekaz tej konwencji ma być taki: jest siła, jest jedność, jest energia, jest mobilizacja, bo 

zdemobilizowana partia, a tak to teraz wygląda w Platformie, nigdy nie wygra wyborów. 

 

GK: – Morawiecki odniósł się do wystąpienia Donalda Tuska: 

Morawiecki: – Tam miała miejsce konwencja, którą raczej należałoby nazwać swego 

rodzaju pokazem nienawiści, pustki i niemocy, braku konkretów, konkretnego programu… 

Tusk znaczy bieda. 

 

GK: – Nie ma dnia, żeby ruskie pociski nie spadały na ukraińskie miasta; ruscy 

zaatakowali bombami fosforowymi Wyspę Węży na Morzu Czarnym. Ciężkie walki toczą się 

wokół Lisiczańska. 

Jacek Tacik z Kijowa: – Według ukraińskich władz ruscy celowo i z premedytacją 

uderzają w szkoły, sklepy i budynki mieszkalne, tak aby straszyć Ukraińców, wywołać chaos 

i zmusić Kijów do ustępstw terytorialnych. Ukraińska policja opublikowała najnowsze zdjęcia 

po ataku na miasto Bachmut w obwodzie donieckim, zrujnowane domy, widać wraki 

samochodów. Służby cały czas odgruzowują miasto niedaleko Odessy, które wczoraj zostało 

zbombardowane przez siły ruskie, zburzono dom [wielopiętrowy]. Rośnie liczba ofiar – to 21 

osób, które zginęły, 40 osób jest rannych. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To był zwykły blok, w którym mieszkało 160 

osób, cywile, zwykli ludzie, ruscy zbombardowali jeszcze ośrodek wypoczynkowy. Świadomy 

cel, działanie z premedytacją, nie żaden błąd czy przypadkowe uderzenie. Tylko w tym ośrodku 

zginęły 4 osoby, zginął 12-letni chłopiec, miał na imię Zbysław [? Nie jestem pewien, czy 

dobrze zrozumiałem]. 

AZ: – Ukraina tłumaczy zachodnim liderom, że do takich sytuacji cały czas będzie 

dochodzić, a ich skutki będą ogromne i przerażające, stąd apel o broń, której cały czas brakuje. 

W tej chwili ukraińscy żołnierze wycofują się z okolic Lisiczańska na wschodzie Ukrainy. Stany 

Zjednoczone znowu poinformowały, że będą pomagać Ukrainie. [Kiedy?] 

 

GK: – Mamy sensację na kortach Wimbledonu – niestety, Ida Świątek przegrała mecz 

z Francuzką… 

 

GK: – Zobowiązanie wobec Brukseli było bezdyskusyjne, rząd zmieni przepisy i 

odblokuje budowanie farm wiatrowych. Termin właśnie minął. Jest projekt, ale rząd ciągle się 

nim nie zajął. Dlaczego? Bo sprzeciwia się nie kto inny jak Zbigniew Ziobro i jego partia. Oni 

chcą stawiać na węgiel. 

 

GK: – Polski Kościół w kłopotach: wiernych ubywa w szybkim tempie. Sondaże są tu 

nieubłagane. Kandydatów na księży brakuje i trzeba zamykać kolejne seminaria. W Bydgoszczy 

kształciło się tylko sześć osób i nie zgłosił się nikt nowy. Zostało zamknięte. Podobna tendencja 

jest w innych krajach… 

 

GK: – Już jest 2 300 tysięcy złotych, ale potrzeba 10 razy więcej by kupić Ukrainie 

tureckiego drona Bayractara. Polską zbiórkę organizuje dziennikarz, Sławomir Sierakowski. 

♣ 
2022-07-03 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7176 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 158 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 



UKRAINA WALCZY – sto trzydziesty dzień 

 

GK: – Licytacja na pomysły próby zrzucenia odpowiedzialności i odwrócenia uwagi od 

tematu, o którym nie da się powiedzieć: zastępczy. Inflacja i drożyzna. Mamy początek wakacji, 

a politycy ruszyli w Polskę. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Jarosław Kaczyński jeździ po Polsce i przekonuje, że winna 

jest pandemia i wojna. 

Jarosław Kaczyński, Ostrowiec Świętokrzyski: – Nasi przeciwnicy mówią, że to jest PiS-

inflacja. 

KKZ: – Od tygodni Donald Tusk punktuje PiS za ciągle rosnące ceny. Kulminacja 

nastąpiła wczoraj na konwencji w Radomiu. 

Tusk: – Istota dobrego rządu to jest ta zdolność zapewnienia ludziom chleba dobrego 

i taniego, i wody zimnej i ciepłej w kranie. Co takiego, na miłość Boga, zrobili z krajem, gdzie 

problemem staje się woda i chleb? 

Jarosław Kaczyński, Ostrowiec Świętokrzyski: – Oni się opierają na oszustwie, bez 

przerwy oszukują. 

KKZ: – Ale to wyborcom może nie wystarczyć. Dlatego Kaczyński zapowiedział nowe 

działania. 

Kaczyński, Ostrowiec Świętokrzyski: – Albo spółki państwowe same się pozbędą tych 

ogromnych zysków, albo jeżeli chodzi o banki, to podwyższą oprocentowanie wkładów, albo 

też, proszę państwa, obłożymy to wielkim podatkiem. Musimy złamać deweloperów. 

KKZ: – Mieszkanie w Polsce to klęska rządu, prezes to przyznaje, ale jednocześnie 

zapewnia, że Polska rozwija się znakomicie. Dowody, oto one: 

Kaczyński, Białystok: – Tej kadry jest za mało, niestety dużo wyjechało, kilkadziesiąt 

tysięcy wyjechało na Zachód. Ale będą wracać, bo już dzisiej [dzisiaj] nie przyjmujom [ą] 

propozycji w Dojczlandzie, bo tam się mniej płaci niż tu. Bo przecież w Dojczlandzie euro nie 

jest warte więcej niż 3 złote [4,69 złotych], czy tam 4, prawie pięć. 

KKZ: – Opozycja nie rozumie, co prezes chciał powiedzieć. I dla niej to dowód, że po 

prostu nie ma planu na walkę z drożyzną, a opozycja przekonuje, że ma: 

Kosiniak-Kamysz: – Dobrowolny ZUS [no, nie wiem], likwidacja podatku Belki 

[opodtkowanie zysków na giełdzie], dopłata do nawozów [teraz też jest]. 

KKZ: – Na celowniku są osoby transpłciowe. 

Kaczyński we Włocławku: – Ja bym to badał. Ale he, he 

Tusk: – Ten rechot Jarosława Kaczyńskiego, który szydzi, pogardza, upokarza – ludźmi, w 

tym często dziećmi, które potrzebują szczególnej czułości. 

KKZ: – Politycy PiS-u nie potrafią lub nie chcą wyjaśnić, dlaczego Jarosław Kaczyński 

wywołuje ten temat. 

Kaczyński, Bielsk Podlaski: – My jesteśmy na razie normalnym, ale ciągle nam proponują, 

żebyśmy zostali nienormalnym. Te trzy młode panie, które tam siedzom [ą], nagle ogłosiły się, 

że one som [ą] mężczyznami. Ha ha 

Kaczyński, Kielce: – Jeżeli gdzieś jest jakaś moda na to, żeby Krysia została Stasiem, 

a Stasio Krysiom [ą], to nie znaczy, że w Polsce musi być taka moda. 

KKZ: – Opozycja przestrzega, że ataki na osoby transpłciowe będą miały konsekwencje. 

Rok temu [2020] PiS [prezydent] zaatakował osoby LGBT [to jest po prostu ideologia], efektem 

były uchwały o strefach wolnych od LGBT w wielu miastach. 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – My z roku na rok 

dowiadujemy się o zwiększającej się liczbie prób samobójczych wśród młodych osób LGBT, 

w tym osób transpłciowych. 

KKZ: – Słowa mają znaczenie, krok po kroku budują niechęć, która może przerodzić się w 

nienawiść. Katarzyna Kolenda-Zaleska. Fakty. 

 

GK: – Stojaki życia na polskich plażach. 

- Każdy może podejść, rzucić kółko [koło ratunkowe], alarm się włącza i służby 

ratunkowe są powiadomione. 

 



GK: – Kijów nie potwierdza oficjalnie, ale ruscy ogłosili, że zdobyli Lisiczańsk – bardzo 

ważne ze strategicznego punktu widzenia miasto na Ukrainie. Kilka innych niezależnych źródeł 

potwierdza, że Ukraińcy [żołnierze] wycofali się z Lisiczańska; ruska ofensywa na wschodzie 

trwa. 

Cezary Grochot: – Takiej nawały ogniowej ukraińskie wojska coraz częściej nie są 

w stanie przetrzymać, rosja powoli, ale konsekwentnie zajmuje kolejne tereny na wschodzie 

Ukrainy. Brak ciężkiej broni, artylerii i amunicji do niej to teraz największy problem ukraińskiej 

armii. Dostawy z Zachodu napływają, ale wciąż jest ich zbyt mało. Z tego powodu wojska 

ukraińskie były zmuszone wycofać się z Lisiczańska, o który od tygodni toczyły się ciężkie 

walki. – Twierdzi amerykański instytut studiów nad wojną, potwierdzając tym samym 

doniesienia kremla o zdobyciu miasta. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wojna się jeszcze nie skończyła i brutalność 

wzrasta i nie można o tym zapomnieć. Trzeba pomagać naszemu wojsku. 

CG: – Bitwa o Donbas trwa – zapewnia ukraińskie ministerstwo obrony, ale szef 

administracji obwodu ługańskiego pisze, że Lisiczańsk jest w ogniu, wszystkie budynki 

administracyjne zostały doszczętnie zniszczone. Kto może, ucieka z miasta. Ale wyjazd z miasta 

to też ogromne ryzyko, bo wojska ruskie strzelają do każdego. 

Ukraina odpowiada agresorowi: amerykańskie systemy artyleryjskie Hajmar z rakietami o 

zasięgu około 70 kilometrów pozwalają na atakowanie celów za linią frontu. Do tej pory 

niedostępnych. 

Jacek Tacik, Kijów: – Ukraińskie wojska zniszczyły w nocy bazę wojsk ruskich w 

okupowanym do tej pory Melitopolu, magazyn paliw wciąż płonie. Pojawiły się doniesienia 

o ostrzelaniu lotniska w Melitopolu, na którym stacjonują ruskie wojska. I od serii wybuchów w 

Biełgorodzie ruskim mieście tuż przy granicy z Ukrainą, ale tego ataku Kijów nie chce 

komentować. 

CG: – Sztab generalny Ukrainy poinformował, że od początku wojny ruskie wojsko 

straciło 36 tysięcy żołnierzy, w tym około stu w ciągu ostatniej doby. Cezary Grochot, Fakty. 

♣ 
2022-07-04 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7002 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 119 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto trzydziesty pierwszy dzień 

 

AW: – Władza i opozycja przy jednym stole – o faktach i bezpieczeństwie bez zbędnych 

emocji. Rada bezpieczeństwa narodowego po szczycie NATO w Madrycie, to lista ważnych 

wniosków dla Polski i oczywiście dla Europy i jeszcze bardziej zjednoczonej. 

Maciej Knapik: – …dyskusja polityczna w Polsce najczęściej jest mało merytoryczną 

kłótnią. Tym razem przynajmniej tu w Belwederze obeszło się bez tego. 

[Ale nie ważne, jak mówili, lecz co mówili i o czym mówili. A tego Fakty nie wiedzą]. 

MK – Rozmowa dotyczyła szczytu NATO i bezpieczeństwa Polski… 

[Teraz inne przekomarzania, bo tyle znaczą, co ukłucie komara:] 

Morawiecki: – Wojsko było de facto zwijane, nie rozwijane, ale właśnie zwijane 

Sikorski, konwencja PO: – Samoloty F-16 kupił panu minister Jerzy Szmajdziński, który 

nie był członkiem PiS-u. Kraby, które daje pan Ukrainie, rakiety Dżas, F-16, brygady 

nowoczesnych czołgów, samoloty szkoleniowe, niszczyciel Milcolm-Cormoran, Drugi 

nadbrzeżny dywizjon przeciw-okrętowy ma pan dzięki ministrowi Tomaszowi Siemoniakowi. 

MK: – Oskarżenia nie budują zgody. A bezpieczeństwa Polski nie buduje chroniczny już 

konflikt z Unią Europejską, czyli Zachodem. O praworządność, gdzie polska władza gra 

nieuczciwie z Komisją Europejską – słyszymy. Zbigniewa Ziobry na radzie bezpieczeństwa nie 

było. Donalda Tuska na radzie bezpieczeństwa narodowego nie było. W Belwederze nie było też 

Jarosława Kaczyńskiego, był Jarosław Gowin. 



 

AW: – Pododdziały osiągnęły zwycięstwo, powinny odpocząć – tak putin gratuluje swoim 

żołnierzom. W ruskich rękach jest cały obwód ługański. Ale Ukraińcy robią swoje z pomocą 

amerykańskich systemów Hajmars. W sprawie wojny w Ukrainie znów głos zabiera papież, chce 

pojechać do Kijowa, ale najpierw do Moskwy. 

Andrzej Zaucha: – Eksplozje słychać było niemal całą noc. Ukraińska artyleria zniszczyła 

dzisiaj wielkie składy amunicji w miejscowości Tieżnoje niedaleko Doniecka. W ciągu kilku 

ostatnich dni ukraińska armia zniszczyła kilka ruskich dużych składów amunicji – to efekt 

użycia rakietowych amerykańskich systemów Hajmars, a także zachodnich haubic 155 

milimetrów, o wiele bardziej precyzyjnych i mogących strzelać na znacznie większe odległości 

niż poradziecka artyleria, z której dotąd korzystali Ukraińcy – oraz zachodnich danych 

wywiadowczych. Jednak siła ukraińskiego ognia na razie nie jest w stanie zatrzymać ruskich, 

którzy jednak mają coraz mniej zdolnych do walki jednostek i coraz łatwiej niszczyć ich szlaki 

zaopatrzeniowe. 

Ukraine Recovery Conference, 4-5 July 2022 – Lugano, Switzerland 

Przedstawiciele 40 krajów w Szwajcarii debatują nad planem odbudowy dla Ukrainy. Kraj 

potrzebuje 750 miliardów dolarów. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Celem kremla jest 

wojskowe, polityczne i gospodarcze zniszczenie Ukrainy. Nie możemy i nigdy do tego nie 

dopuścimy. 

 

Średnia inflacja w maju 2022 

Źródło: ec.europa.eu/Eurostat 

• 5,8 – Francja 

• 5,8 – Malta 

• 7,1 – Finlandia 

• 7,3 – Italia 

• 7,5 – Szwecja 

• 7,7 – Austria 

• 8,1 – Strefa euro 

• 8,1 – Portugalia 

• 8,2 – Dania 

• 8,3 – Irlandia 

• 8,5 – Hiszpania 

• 8,7 – Dojczland 

• 8,7 – Słowenia 

• 8,8 – Unia Europejska 

• 8,8 – Cypr 

• 9,1 – Luksemburg 

• 9,9 – Belgia 

• 10,2 – Holandia 

• 10,5 – Grecja 

• 10,7 – Chorwacja 

• 10,8 – Węgry 

• 11,8 – Słowacja 

• 12,4 – Rumunia 

• 12,8 – Polska 

• 13,4 – Bułgaria 

• 15,2 – Czechy 

• 16,8 – Łotwa 

• 18,5 – Litwa 

• 20,1 - Estonia 

Jarosław Kaczyński: 

Kielce: – Inflacja jest także we wszystkich krajach sąsiednich, w całej Europie i w Stanach 

Zjednoczonych 

Białystok: – Gdzie inflacji nie ma? Wokół Polski na ogół jest wyższa niż w Polsce. 

Jeszcze wyższa 

Ostrowiec Świętokrzyski: – Wokół Polski inflacja jest większa niż w Polsce. 

Bielsk Podlaski: – W wielu innych krajach europejskich rekordowa, chociaż może trochę 

niższa. Na Litwie jest wyższa niż u nas. 

- Fakty są takie, że Polska jest w czołówce, jeśli chodzi o średnią inflację z maja. A prezes 

PiS próbując zrzucić całkowicie odpowiedzialność za to z siebie, z rządu i prezesa Narodowego 

Banku Polskiego, w przemówieniach wybiera tylko te kraje, w których inflacja jest wyższa niż 

w Polsce, o pozostałych 21 krajach nie mówiąc nic. 

Tusk na konwencji w Radomiu: – Powodem tej PiS-owskiej drożyzny jest chciwość 

i głupota. Zacznę od głupoty: Napisano już wszystko o tym, co pupilek Kaczyńskiego pan prezes 

Glapiński zrobił, czego nie zrobił, jakie błędy popełnił… 

 



Inflacja w czerwcu – dane rok do roku, źródło GUS 

2021 

Czerwiec – 4,4 

Lipiec – 5,0 

Sierpień – 5,5 

Wrzesień – 5,9 

Październik – 6,8 

Listopad – 7,8 

Grudzień – 8,6 

2022 

Styczeń – 9,4 

Luty – 8,5 

24 lutego wybuch wojny w Ukrainie 

Marzec – 11,0 

Kwiecień – 12,4 

Maj – 13,9 

Czerwiec – 15,6 

 

Marcin Kalinowski, profesor, ekonomista, Wyższa Szkoła Bankowa w Gdańsku: – Nie 

najlepiej radzimy sobie z tą terapią. Te decyzje, które rzeczywiście zostały późno podjęte albo te 

decyzje związane z tarczą antyinflacyjną jedną czy drugą, one spowodowały, że inflacja jest o 

kilka punktów procentowych wyższa. 

 

AZ: – W czasie swoich wystąpień weekendowych szef partii [PiS] za każdym razem 

wywoływał również ten temat – temat osób transpłciowych: 

Kielce: – Krysia została Stasiem, a Staś Krysią 

Bielsk Podlaski: – Nie mogłem wybierać. Bóg dał, to co dał. No, więc, więc krótko 

mówiąc, proszę państwa, to są urojenia, to są brednie. – Nagle ogłosiły się, że som [są] 

mężczyznami. – Ja jestem pełen współczucia dla ludzi, którzy rzeczywiście, to jest jeden na 

tysiąc, to jest jeden promil, dotykają tego rodzaju kłopoty psychiczne czy tam jakiegoś innego 

typu, ale ja wiem, że już w genach jest różnica między kobietom [ą] i mężczyznom [ą] 

Maja Heban, transpłciowa aktywistka: – Poszłam do szkoły, no i wtedy się zaczęły, 

zaczęła przemoc rówieśnicza i jeszcze większe wyalienowanie, depresja i tak dalej. Próbowałam 

z tym walczyć, próbowałam wpisać się właśnie w tę normę, próbowałam być chłopakiem. 

AZ: – Maja jest jedną z bohaterek tej kampanii (Kampania Przeciw Homofobii). Jako 

dziennikarka opisuje historie osób transpłciowych, a dziś tłumaczy i odkłamuje słowa polityków 

takich, jak Jarosław Kaczyński: 

Maja Heban, dalszy ciąg: – Jarosław Kaczyński pokazuje, że nie obchodzi go 

rzeczywistość, nie obchodzi go to, jak sprawy wyglądają. A w Polsce transmisja [? Nie 

zrozumiałem dokładnie] jest legalna, w Polsce psychologowie, psychiatrzy, seksuologowie 

pomagają 

osobom transpłciowym, a nie zamykają nas w szpitalach psychiatrycznych. Arleta Zalewska, 

Fakty. 

 

AW: – Samo życie przy granicy z Ukrainą. W Zosinie to codziennie wielokilometrowa 

kolejka – to bezradność, złość i łzy Ukraińców, którzy czekają w nieskończoność. Bo ile można 

stać i nie ruszać się z miejsca? To także mieszkańcy Zosina, którzy robią, co mogą, by pomóc, 

ale też tracą cierpliwość, bo nie da się tak normalnie żyć. 

Marzanna Zielińska: – Utknęli, około 700 aut, w 20-kilometrowej kolejce, w skwarze, 

z kończącymi się zapasami jedzenia i wody, bez toalety. 

Taja Wysztaluk: – Jedna doba, druga, trzecia. Na czwartą dobę my przejechali to 150 

metrów i to jest maksymalnie. Piąta i szósta doba my nic nie jechali. 

MZ: – Chcą zdążyć z wjazdem przed 1 lipca, bo tylko do 30 czerwca mogli sprowadzać 

auta bez cła i podatku VAT. Wszyscy mają odpowiednie dokumenty, ale ich ważność wygasła. 

Olha Martynienko: – Nie przepuścili nas, nie przeszli, bo była spekulacja na przejazd. 

Ludzie kupowali miejsca za pieniądze, za dzikie pieniądze i przejeżdżali. 

MZ: – Sytuacja zrobiła się patowa, bo wielu na zapłacenie cła i podatku po prostu nie stać. 

Walentin Łuciuk: – Samochód w Polsze jest 1200, taki samy najtańszy, no to 200 dolarów, 

to jeszcze trzeba zapłacić tri albo 200 dolarów więcej. 

MZ: – A to sumy nie do zdobycia, gdy wojna zabrała wszystko. Jedynym majątkiem jest 

tylko auto. Im dłużej tkwią w miejscu, tym więcej rodzi się łez, bezradności i konfliktów. 

- Ja woziłem pomoc humanitarną. 

- To nasze państwo, państwo. Ani ty ani ja nie jesteśmy winni. Rozumiesz? 



- Ludzie, to są ludzie, to jest czynnik ludzki. 

- Poczekajcie, proszę. 

Siergiej Riżamadze: – Nie mamy kontaktu z nikim. Nie jesteśmy w stanie wyjaśnić swoich 

problemów nikomu, poza władzami polskimi, które oczywiście nie mają jurysdykcji, aby 

rozwiązywać nasze problemy. To nasze władze powinny zwrócić uwagę na nas. Nigdzie się stąd 

nie ruszymy. 

AZ: – Przekraczają granicę pieszo, by wskórać coś w ukraińskich urzędach. 

 

AW: – Już trzy osoby nie żyją po strzelaninie w centrum handlowym w Kopenhadze, 

strzelał 23-letni Duńczyk… 

 

AW: – Dyskryminacja przy stole operacyjnym, bo niby dlaczego do operacji nie 

dopuszcza się chirurgów-kobiet? Pytają same zainteresowane i mają dowody na to, że mogą 

mniej. W Polsce jedynie 12% wszystkich chirurgów to kobiety… 

Magdalena Wyrzykowska, chirurżka, członkini zarządu fundacji „Kobiety w chirurgii”: – 

Słowo „chirurżka” to jest słowo, które rozgrzewa za każdym razem czy czytelników, czy 

słuchaczy bardziej niż słońce. I to pokazuje, jak jesteśmy bardzo mocno ukierunkowani na to, że 

chirurg, to jest po prostu chirurg-mężczyzna. 

[Trzeba nad tą przesadą zapanować, bo czy ksiądz-kobieta to książka?] 

♣ 



2022-07-05 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7358 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 1 075 nowych zakażonych. 2 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto trzydziesty drugi dzień 

 

AW: – Nowy meil, nowe pytania i szokujące wnioski. Co minister Dworczyk omawia 

z Julią Przyłębską? Po co władza wykonawcza spotyka się z sądowniczą? Czy prezes Trybunału 

Konstytucyjnego jawnie łamie Konstytucję? I czy premier o tym wie? O jakich trzech tematach 

Michał pisze do Mateusza? 

Mateusz, 

Odwiedziłem dziś (wkrótce po Twojej rozmowie) p. Julię P. Omówiłem z panią 

prezes trzy tematy: 

1. Rocznik 1953 – na razie odroczone (Kieres, 250 mln – 1,5 mld) 

2. Świadczenie opiekuńcze na razie odroczone (Muszyński) do 19 lutego (ok 5 mld) 

3. Służebność gruntów dot. przesyłu na razie odroczone (Muszyński) (kilkanaście 

mld) 

Numerem 2 zajmuje się podobno już Tomek Fill więc wejdę z nim w kooperacje. 

Michał 

Tak – OK, dzięki 

7 stycznia 2019 r. 

Jakub Sobieniowski: – Tej treści, tej odsłony już nie można nazwać aferą tylko Dworczyka 

albo aferą meilową, nawet nie aferą rządową, tylko aferą państwową albo wręcz aferą ustrojową, 

bo dotyczy trójpodziału władzy albo jego braku. 

[Na razie dziennikarskie domysły, nie będę zapisywał]. 

 

AW: – Drożyzna i Podwyżki o 300%, przyszłość jest niepewna, bo wciąż nie wiadomo… 

[Też nie będę zapisywał niewiadomych]. 

Wacław Klukowski, rolnik z Letnina: – Koszty kredytu zaciągniętego na rozbudowę 

gospodarstwa, na zakup nowych maszyn, te koszty wzrosły w granicach 300%. To są 

horrendalne koszty, nigdy nie było takich wzrostów. Dwa. To są koszty związane z cenami 

nawozów, nawozy podrożały prawie 400%. Takiej podwyżki też nigdy nie było. 

Rafał Byczkowski, firma transportowa „Sten” w Żukowie: – Taki zbiornik paliwa czyli 16 

metrów [sześciennych] to koszt 54 tysiące złotych brutto, w tej chwili to jest 118 tysięcy brutto, 

to jest skala wzrostu cen paliwa i to jest mój wydatek raz na tydzień. [Ale ta ilość łatwopalnego 

paliwa znajduje się około ośmiu metrów od domu mieszkalnego!] 

Leszek Pławiak, ośrodek szkolenia kierowców „Autko” we Wrocławiu: – Oczywiście, że 

boję się. Nie ma takiej 100% stabilnej przyszłości. Nikt nie wie, co się wydarzy. 

 

AW: – Fikcja i fakty, czyli prezes i lekarze. 

Kaczyński w Białymstoku: – będom [ą] wracać, bo tam się mniej płaci niż tu. 

Lekarka – Absolutnie nie nadążamy za Europą zachodnią. 

B. Gracz, doktor medycyny: – Nie mam potrzeby, żeby wracać do Polski. 

Lekarz – Coraz więcej lekarzy zamierza opuszczać Polskę. 

 

AW: – To naprawdę historyczny moment – mówi dziś sekretarz generalny NATO, kiedy 

do NATO już na papierze dołączają Szwecja i Finlandia. Protokoły akcesyjne w Brukseli 

podpisali ambasadorowie krajów NATO. 

Sekretarz generalny NATO: – To dobry dzień dla Szwecji, Finlandii i dla całego 

NATO, z trzydziestoma dwoma państwami członkowskimi będziemy jeszcze silniejsi. A 

nasi obywatele bezpieczniejsi w momencie największego kryzysu od dekad. 



Ann Linde, minister spraw zagranicznych Szwecji: – Szwecja przyczyni się do 

bezpieczeństwa wszystkich sojuszników. Jesteśmy przekonani, że nasze członkostwo wzmocni 

NATO i zwiększy stabilność w obszarze euroatlantyckim. 

Pekka Haavisto, minister spraw zagranicznych Finlandii: – Razem jesteśmy silniejsi 

w obronie międzynarodowego porządku opartego na zasadach oraz zasad demokracji, wolności i 

rządów prawa. 

 

AW: – W Charkowie był jednym z wiodących dziecięcych trenerów, który maluchom 

zawiązywał sznurówki i wycierał nosy – tak konkretnie mówią ci, którzy go znali. A zawodnicy 

trenera zamiast mówić, zagrali mecz tuż przy linii frontu. Trener Anglii był jednym z wielu, 

których ruska wojna właśnie zabiła. 

Andrzej Zaucha: – …podczas jednego z niekończących się ostrzałów miasta Andriej 

Doroszek został ciężko ranny odłamkami ruskiego pocisku, który spadł na dzielnicę 

mieszkaniową… Wojna brutalnie uderzyła w ukraiński sport. 2000 zawodników chwyciło za 

broń i walczy na froncie z ruskim najeźdźcą, 89 zginęło, 100 tysięcy nie ma możliwości 

trenowania. 

Świat MKOl obiecuje więcej pieniędzy. Ale dzisiaj Ukrainie potrzebna jest zachodnia 

broń. Ukraińcy pokazują, co potrafią z nią zrobić. Te rakiety amerykańskiego systemu Hajmar 

wystrzeliwano stąd (Stepnohirśk), a trafiły dokładnie i precyzyjnie w ruską bazę na lotnisku 

okupowanego Melitopola 82 kilometrów dalej. Ukraińskie źródła mówią o dziesiątkach zabitych 

ruskich żołnierzy, baza płonęła dwa dni. Tylko jednego dnia w różnych miejscach Ukraińcy 

zniszczyli pięć dużych składów z amunicją i paliwem. Armia ruska na wielką skalę traci ludzi i 

sprzęt dzięki umiejętnej strategii ukraińskich wojsk, które bronią się na kolejnych umocnionych 

liniach. Ich przełamanie wymaga od ruskich wielkiego wysiłku i czasu jak w Siewieodoniecku i 

Lisiczańsku. Według ukraińskiego sztabu generalnego na wojnie zginęło już prawie 37 tysięcy 

ruskich żołnierzy. Andrzej Zaucha, Fakty. 

 

AW: – Zielona energia i jej zielone światło – rząd zmienił plan i zmienił punkt widzenia. 

Państwowy plan uruchamia nową elektrownię wiatrową w łudzkiem i wygląda na to, że dla 

rządu wiatrak to już nie przekleństwo tylko przyszłość. 

Katarzyna Górniak: – To wieje wiatr zmian: 

Anna Moskwa, minister klimatu i środowiska: – Rada ministrów przed chwilą podjęła 

ustawę 

 

AW: – Ponad 21% maturzystów nie zdało matury. Wyniki są od dziś i pokazują czarno na 

białym; najczęściej oblewanym przedmiotem była matematyka. 

 

AW: – Cowid-22 – tak mówią już niektórzy lekarze. Koronawirus nie zniknął i właśnie 

pokazuje nową twarz. Wariant Omikronu zakaża w Europie i to ostro, bo przez tydzień liczba 

zakażonych potrafi wzrosnąć o 40%. 

♣ 
2022-07-06 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7942 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 964 nowych zakażonych. 3 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto trzydziesty trzeci dzień 

 

AW: – Droższe wakacje, droższe kredyty, dolary, euro i franki najdroższe od lat… 

Paweł Płuska: – …złoty osłabiał się w stosunku do wszystkich podstawowych walut: 

USD/PLN 4,71 – EUR/PLN 4,79 – CHF/PLN 4,85 



Rafał Mundry, ekonomista, analityk finansowy: – Rynek zaczął się osłabiać, obawiać po 

prostu, że czeka nas spowolnienie, czeka nas ciężka recesja w drugiej połowie roku i tutaj 

niestety, jeśli chodzi o Europę, prawdopodobnie jesteśmy w gorszej sytuacji. 

PP: – Europa uzależniona od ruskich surowców może wpaść w recesję. Do tego mimo 

inflacji Europejski Bank Centralny nie podnosi stóp procentowych, a amerykański FED już to 

zrobił, stąd wzrost wartości dolara. Obawy związane z jutrzejszą decyzją Rady Polityki 

Pieniężnej. 

Piotr Bodył-Szymala, doktor, Monitor Prawa Bankowego: – Analitycy zwrócili uwagę, że 

przedwczesne zatrzymanie cyklu podwyżek [stóp procenowych] może zostać odebrane jako 

zdarzenie, które osłabi polską złotówkę dodatkowo. 

PP: – Pytanie – o ile RPP podniesie… [zobaczymy jutro] 

Andrzej Duda, prezydent: – Proszę, żebyście państwo byli dobrej myśli, proszę, żebyście 

trochę zacisnęli zęby i byli optymistami. Nikt z nas się nie spodziewał, że to na nas przyjdzie. 

PP: – …wielu ostrzegało, że inflacja nadchodzi, a teraz, gdy rosną ceny wszystkiego, 

a jedyne co tanieje to złoty – gdy niespójnych polityk: monetarnej i fiskalnej, słyszymy rady dla 

planujących wakacje… 

 

AW: – Znów: Michał pisze do Mateusza o trzech tematach… 

 

AW: – Kilkadziesiąt milionów ton zboża w normalnych warunkach bez wojny jechałoby 

w świat. Tyle każdego roku z Ukrainy wypływa. Teraz ruscy kontrolują ponad 20% ukraińskich 

gruntów rolnych, zablokowali porty i zaminowali morze. I kiedy świat martwi się głodem, 

wszystko zależy od putina. 

Jacek Tacik, Odessa: – Zachodni liderzy apelują i tłumaczą, że tutaj nie chodzi tylko 

i wyłącznie o Ukrainę, ale de facto o cały świat. Bez ukraińskiego zboża może nas czekać klęska 

głodu. Apelowanie do zdrowego rozsądku putina wydaje się tutaj bezcelowe, ponieważ on 

zdrowy rozsądek, jeśli miał, to już dawno zatracił. Blokada ukraińskich portów uderza przede 

wszystkim także w ukraińską gospodarkę i każdego ukraińskiego rolnika… 

 

AW: – Jest nakaz wstrzymania pracy oczyszczalni ścieków należącej do firmy Hainen. Po 

reportażu TVN24 taką decyzję podjął wojewódzki inspektor ochrony środowiska. Toksyczne 

ścieki z oczyszczalni wpadały wprost do rzeki Bóbr. 

♣ 



2022-07-07 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7965 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1 068 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto trzydziesty czwarty dzień 

 

GK: – Miało być drożej i będzie drożej, zgodnie z przewidywaniami Rada Polityki 

Pieniężnej podniosła stopy procentowe dziesiąty raz z rzędu. 

Paweł Płuska: – …podniosła o 0,5%, rynek spodziewał się większej podwyżki, tym 

bardziej, że w sierpniu podwyżki nie będzie [urlop]. Stopa referencyjna – 6,5%. 

Donald Tusk: – Ludzie odbierają informacje z banku i wyrywają sobie włosy z głowy, 

o ile więcej muszą płacić rat. A drożyzna wcale nie wyhamowała. 

PP: – Wskaźnik PMA obrazujący kondycję przemysłu i optymizm przedsiębiorców spadł 

poniżej wartości krytycznej. 

Kazimierz Krupa, publicysta ekonomiczny, kancelaria „Drawbridge”: – Jeżeli [wskaźnik 

PMA] jest poniżej 50%, to jest sygnał ostrzegawczy. Poniżej 45% jest dramatem – oznacza, że 

przedsiębiorcy są w każdej chwili gotowi redukować swoją działalność. 

- A jaki mamy wskaźnik? 

KK: – 44,5% 

- Mamy za dużo pieniędzy w portfelach, a za mało towarów i usług… 

 

GK: – Za kilkanaście minut Sejm będzie głosował ustawę wyrażającą zgodę na akcesję 

Szwecji i Finlandii do NATO, później ustawa trafi do Senatu i na biurko prezydenta. 

Agata Adamek: – To sytuacja bez precedensu w polskim Sejmie, żeby w jakiejś sprawie 

panowała taka jednomyślność. Stąd też chyba demobilizacja. Najwyraźniej posłowie zwłaszcza 

Prawa i Sprawiedliwości, ale też członkowie rządu uznali, że skoro nie ma kontrowersji, to 

można zająć się innymi sprawami. Sala świeci pustkami, choć wszyscy wcześniej mówili, że to 

jest moment historyczny. 

[Jedna osoba z rządu, 5 osób ze Zjednoczonej Prawicy, trochę osób z Platformy 

Obywatelskiej i 4 z Lewicy. – To lekceważenie i obraza Szwecji i Finlandii]. 

AA: – Ławy rządowe i poselskie zapełnią się za kilka minut podczas głosowania, a wynik 

oczywisty. Głosowanie w Senacie jeszcze dziś. 

[Za czymże Sejm Polski tak biega? Posłom płacimy za siedzenie na sali i obradowanie]. 

 

Andrzej Zaucha: – Jutro, jak to nazywają zachodni komentatorzy: „trybunał 

dyplomatyczny dla szefa ruskiej dyplomacji”, tak może wyglądać Szczyt G20 Indonesia 2022 na 

Bali. Zachód postanowił nie bojkotować ławrowa, będzie musiał posłuchać prawdy. 

Penny Wong, minister spraw zagranicznych Australii: – rosja uporczywie odmawia 

przestrzegania Karty Narodów Zjednoczonych i prawa międzynarodowego oraz dokonuje 

nielegalnej i niemoralnej inwazji na Ukrainę. 

AZ: – Wojna trwa, ruscy wzdłuż całej linii frontu nękają ogniem artylerii ukraińskie 

pozycje. 

Dmytro, ukraiński żołnierz: – Od trzeciej rano i do nocy ani na chwilę nie cichną. 

Przyszliśmy tutaj, aby bronić naszego domu. 

AZ: – ruska armia dokonuje zbrodni codziennie, zasypuje gradem pocisków ukraińskie 

wioski, niszczy wszystko. 

Ukraińcy mają coraz więcej możliwości, by dokonać odwetu i skutecznie niszczyć 

magazyny ruskiej armii, mają już dziewięć zachodnich wyrzutni rakietowych. Codziennie nad 

okupowanymi terenami widać dymy, płonie ruskie paliwo, eksploduje amunicja. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nareszcie czujemy, że potężnie zaczęła 

działać zachodnia artyleria, ta broń jest tak precyzyjna, jak trzeba. To obniża potencjał 

ofensywny ruskich okupantów. 



AZ: – I zmusza ich do odwrotu. Ukraińska armia zatknęła państwowe flagi na wyzwolonej 

Wyspie Węży. 

 

GK: – W razie starcia NATO z rosją to może być pierwszy punkt kontaktu. Dlatego 

przesmyk suwalski jest tak ważny strategicznie. Spotkali się tam dziś prezydenci Polski i Litwy, 

odwiedzili żołnierzy i dowództwo wielonarodowej dywizji. 

 

GK: – Rezygnuje z urzędu, ale premierem będzie do października – Boris Johnson 

ustępuję też z fotela szefa partii konserwatywnej. Nowy lider wyłoniony przez członków partii 

automatycznie zostanie premierem. Ostatnie kilkadziesiąt godzin to fala odejść z partii Johnsona 

– niemal 60 osób. 

♣ 
2022-07-08 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7958 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1 046 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto trzydziesty piąty dzień 

 

GK: – Adam Glapiński obliczył, że tylko jedna czwarta inflacji leży po stronie polskiej, 

czyli także po jego stronie… 

 

GK: – Kilka godzin temu w internecie został opublikowany kolejny mejl, rzekomo 

ze skrzynki Michała Dworczyka… 

 

GK: – Znów można palić brudnym węglem… 

 

GK: – Dyplomatyczny zgrzyt na szczycie szefów dyplomacji G20. Najlepiej by było, 

gdyby ławrow nie pojawił się w Indonezji, ale przyjechał. Prawie nikt nie chciał z nim 

rozmawiać, zjeść kolacji ani zrobić tradycyjnego zdjęcia; ławrow wyjechał przed końcem 

szczytu. 

Katarzyna Sławińska: – Takie okrzyki: Kiedy rosja skończy wojnę? – witały ławrowa 

w czasie G20 na wyspie Bali. Politycy Zachodu zbojkotowali też tradycyjną kolację, nikt też nie 

chciał z nim wspólnego zdjęcia. 

ławrow: – Jest tu tylko wściekła rusofobia, po którą sięgają, zamiast znaleźć tak potrzebną 

wspólną płaszczyznę w sprawach kluczowych dla globalnej gospodarki i finansów, a właściwie 

po to G20 zostało stworzone. 

KS: – Agresja rosji na Ukrainę była tu głównym tematem. Obrażony ławrow opuścił 

szczyt przed jego zakończeniem. 

Annalena Baerbock. minister spraw zagranicznych Dojczlandu: – To że ruski minister w 

czasie większości rozmów nie był na sali, a poza salą, świadczy o tym, że ruski minister i rząd 

nie ma nawet krztyny woli, by rozmawiać. 

KS: – rosja pozostaje głucha na apele, by odblokowała eksport ukraińskiego zboża, gdy 

Afryce i Bliskiemu Wschodowi grozi głód. Szef ukraińskiej dyplomacji w wirtualnym 

przemówieniu mówił, że rosja urządza światu igrzyska śmierci. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – Po tym, co ten kraj zrobił przez 

ostatnie pół roku, nie powinno być dla niego miejsca na żadnych międzynarodowych forach. 

Państwo, które prowadzi wojnę najeźdźczą ze swoim sąsiadem i popełnia okrutne zbrodnie na 

ludności cywilnej, należy wskazać jedno miejsce – przed Trybunałem Międzynarodowym. 

KS: – kreml twierdzi, że rosja na Ukrainie na razie użyła ułamek swojego potencjału. 

Przemawiając do liderów ruskiej dumy, putin znów rzucił wyzwanie Stanom Zjednoczonym 

i NATO: 



- my słyszym – słyszymy, że chcą nas pokonać na polu walki, no cóż, niech tylko spróbują 

– szto iskat’? 

KS: – O amerykańskim wsparciu w Kijowie jednym głosem zapewniali prezydenta 

Wołodymyra Zełenskiego senatorowie z partii republikańskiej i demokratycznej. Chcą też, by 

rosja, tak jak Korea Północna czy Iran trafiła na listę krajów wspierających terroryzm. 

Lindsey Graham, senator Partii Republikańskiej: – NATO jest większe, Europa stara się 

uniezależnić od ruskiej ropy i gazu. Ukraińcy walczą, jak tygrysy. Myślę, że okupacji wschodu 

Ukrainy nie da się utrzymać. Z odpowiednim militarnym wsparciem Ukraina może przejść do 

ofensywy. 

KS: – Prezydent Zełenski kolejny raz na linii frontu osobiście dziękował żołnierzom za 

walkę i poświęcenie. Najeźdźcy po zdobyciu Lisiczańska zbierają siły na kolejne uderzenie na 

Siewiersk i Słowiańsk, i bez przerwy zabijają cywilów, tak jak tu w Kramatorsku. To Charków – 

kolejny dowód ruskiego bestialstwa. Żona tego mężczyzny wyszła z koleżanką tylko na chwilę 

nakarmić koty – obie zginęły. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

 

GK: – Jeśli każdy z nas traci dwie pensje w roku, to sytuacja gospodarcza staje się bliska 

krytycznej. Słabnący złoty, drożejące paliwa, gaz, węgiel i prąd sprawiają, że perspektywy 

portfela przeciętnego Polaka są złe lub bardzo złe. 

Arleta Zalewska: – …Sytuacja jest dziś bardzo trudna i to niezależnie czy pytamy: 

Agata Kaczyńska, matka trójki dzieci: – Kiedyś tak było, że nie musieliśmy liczyć tych 

kosztów, zastanawiać się. Teraz doszło do tego, że jakby robimy tabelki i przeliczamy, co jest 

najpotrzebniejsze, co można odłożyć na później. Za prąd płaciliśmy około dwustu złotych, teraz 

trzysta kilka miesięcznie. Staramy się wszystko ograniczać do minimum, ale trudno jest 

oszczędzać na prądzie. 

Katarzyna Toczek-Jaksina, matka piątki dzieci z Gdyni: – Trzeba się dopasować, 

zrezygnować z rzeczy, z których można zrezygnować, na rzecz rzeczy, które są jakby niezbędne. 

Ja bym nie chciała ograniczać moich dzieci i mogę zrezygnować z rzeczy dla siebie, mogę nie 

pójść do kosmetyczki, mogę nie zrobić paznokci. Chociaż moja kosmetyczka też musi zarabiać, 

bo ona ma rodzinę na utrzymaniu. 

Dorota Piątkowska, emerytka z Łodzi: – Są rzeczy, które po prostu trzeba. Tak jak mówię, 

tak jak ja na nadciśnienie, droższe są. 



AZ: – Z panią Dorotą byliśmy dziś w aptece, łączny koszt leków prawie 120 złotych. 

I tu dochodzimy do kolejnej ważnej kwestii, bo jeżeli pani Agnieszka, właścicielka 

piekarni, musi zapłacić więcej za prąd, gaz, węgiel i mąkę, (Wszystko wzrosło o 100%) to musi 

choć o kilka procent podnieść cenę chleba. Jeśli straci klientów, pracę straci ona i jej 

pracownicy. I tak jest wszędzie w rodzinnych sklepach, na bazarku, u fryzjera czy kosmetyczki. 

Agnieszka Briańska, piekarnia „Ławica” w Poznaniu: – My nie myślimy już o utargu, 

myślimy o przetrwaniu. Chcielibyśmy, żeby nasi klienci z nami zostali i żeby nie odchodzili do 

miejsc, gdzie sprzedaje się mrożone pieczywo. 

Łukasz Wawryniuk, sadownik z Lipna: – Rata skoczyła o 700 złotych w ciągu miesiąc do 

miesiąca, to jest naprawdę bardzo dużo. 

AZ: – Pan Łukasz ma 10 hektarów sadu z czereśniami, wiśniami, jabłkami. Żeby zarobić 

cokolwiek czereśnie zbierają z rodziną. Przy tak drastycznym wzroście cen nawozów, kredytów, 

to nie wystarcza. Żona pana Łukasza jest nauczycielką. 

Łukasz: – Jeżeli dalsze wzrosty produkcji będą tak drastyczne i koszty utrzymania tych 

bieżących, czyli spłaty kredytów, rat, to nie jesteśmy w stanie w ogóle dalej funkcjonować. 

Joanna Hołub-Iwan, doktor habilitowany, ekonomistka, Uniwersytet Ekonomiczny we 

Wrocławiu: – Martwi mnie najbardziej ta część społeczeństwa, która będzie musiała decydować: 

Czy wykupić żywność czy wykupić leki? Sami Polacy nie są w stanie wiele pomóc, ponieważ 

główne instrumenty są po stronie rządu. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

GK: – Na razie na 60 dni, ale być może to zmiana zasad na dłużej. Ministerstwo klimatu 

znosi normy jakościowe i dopuszcza fale z dużo gorszym węglem. Jest zanieczyszczony siarką i 

emituje podczas spalania dużo więcej pyłów. Według rządu to pomorze ustabilizować ceny 

węgla. 

Magda Łucjan: – Walka o to, byśmy wiedzieli, co wrzucamy do pieca, trwała lata. Dziś 

jedną decyzją rząd zmienia zasady… 

Aleksander Brzózka, ministerstwo klimatu i środowiska: – my tym rozporządzeniem 

umożliwiamy obrót tym surowcem, my nie umożliwiamy wykorzystywanie tego surowca [do 

spalania w piecach domowych!] 

 

GK: – Program bardzo dobrze działał przez 25 lat. Dzięki niemu darmowe, profilaktyczne 

badania miały pacjentki szczególnie narażone na zachorowanie na nowotwory. Teraz tych badań 

na tych zasadach nie mają. Ministerstwo zdrowia wstrzymało program. 

Marek Nowicki: – Puste korytarze i gabinety, tu był wykonywany rezonans magnetyczny, 

a tu mammografia. Szpital kliniczny Przemienienia Pańskiego w Poznaniu zawiesił 

wykonywanie badań profilaktycznych, które chroniły kobiety przed nowotworami 

dziedzicznymi… Wstrzymane zostały też badania genetyczne, które pomagały wychwytywać 

kolejne kobiety obciążone genetycznie rakiem – powód ten sam: ministerstwo zdrowia nie 

przedłużyło programu… W Polsce są dwa miliony kobiet obciążonych takim ryzykiem i 

potrzebna jest im stała opieka. 

♣ 



2022-07-09 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7958 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 1 264 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto trzydziesty szósty dzień 

 

AW: – Prezes Narodowego Banku Polskiego, ale nie o Banku, za to o polskim wysiłku 

zbrojnym, wchodzeniu do orszaku Dojczlandu i kwestii utrzymania naszej suwerenności, no i o 

swojej drugiej kadencji, bez której Polska najwyraźniej marnie by skończyła. 

Glapiński:  – Dopóki jestem prezesem Narodowego Banku Polskiego, Polska do strefy 

euro nie wejdzie. 

Kaczyński: – Przyjąć euro 

Glapiński: – Wejścia do orszaku Dojczlandu 

Kaczyński: – Taka pełna zależność od Dojczlandu 

Glapiński: – Budowa tego państwa europejskiego 

Kaczyński: – Wejść do tej zintegrowanej Europy 

Glapiński: – No, dla mnie to jest bardzo złe 

Kaczyński: – Ja się radykalnie nie zgadzam 

Glapiński: – Rozważam pociągniecie Tuska do odpowiedzialności – to jest zamach na 

suwerenność i niezależność banku centralnego – być może przy wsparciu jakiejś ogłupionej 

tłuszczy i zagranicy – przecież Tusk tu przyjechał w glorii wysłannika Dojczlandu – jakiejś 

zbieraninie podejrzanych ludzi najwyraźniej inspirowanych z zewnątrz 

 

AW: – Kosmicznie drogi prąd, czyli jesień pod napięciem. 

 

AW: – ruscy wypuścili 230 osób, także innych zabili. Wzdłuż linii walk ostrzeliwują 

dosłownie wszystkich i wszystko. 

Katarzyna Sławińska: – Nastolatek został uprowadzony na początku kwietnia, ruscy 

dowiedzieli się, że to syn przedstawiciela lokalnej administracji. Przetrzymywali go w 

odosobnieniu. Ojciec ani przez chwilę nie przestał go szukać. 

Ołeh Buriak, szef zaporoskiej obwodowej administracji państwowej: – Dzięki Bogu 

jedziemy do domu, ten etap życia się zakończył. Teraz trzeba odbić ukraińskie ziemie i 

zwyciężyć. 

KS: – ruscy zaatakowali centrum Charkowa. Bez przerwy ostrzeliwują też miejscowości 

wzdłuż linii frontu, przerzucają siły rezerwy z całego kraju i szykują się do nowej dużej 

ofensywy w obwodzie donieckim. 

Jacek Tacik, Kijów: – Prezydent Wołodymyr Załenski dziękuje Stanom Zjednoczonym, bo 

ma za co – do Kijowa mają trafić cztery dodatkowe wyrzutnie rakiet Hajmar z pociskami 

rakietowymi – tysiąc sztuk precyzyjnej amunicji artyleryjskiej, a do tego systemy 

przeciwartyleryjskie oraz amunicja burząca. Wartość pomocy według Stanów Zjednoczonych to 

już w sumie ponad siedem miliardów dolarów. 

[13 lipca 2022 roku Instytut Gospodarki Światowej w Kilonii podał wartość pomocy 

militarnej dla Ukrainy: Stany Zjednoczone – 2,44 mld €]. 

KS: – To też ważna zachodnia pomoc – zaczęło się szkolenie ukraińskich żołnierzy 

w czterech bazach w Wielkiej Brytanii. W najbliższych miesiącach takie szkolenie przejdzie 

dziesięć tysięcy Ukraińców. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

AW: – Dobry rząd na trudne czasy potrzebny od zaraz. Na wiecu to pięknie brzmi. Ale w 

trudnych czasach to wielkie wyzwanie. Na razie jest polityczna debata na odległość i na więcej 

niż dwa głosy, choć w rolach głównych jest dwóch bohaterów. 

Meet Up Nowa Generacja Platformy Obywatelskiej 

Arleta Zalewska: – Na sali byli dziś zwolennicy i młodzi działacze Platformy i to z ich 

strony padały pytania o inflację, o edukację, o wsparcie dla młodych i osób niepełnosprawnych. 

Generalnie młodzi by chcieli wiedzieć, z jakimi pomysłami partia idzie do wyborów. 



Tusk – Z powodu wojny, pandemii i zbliżającego się kryzysu gospodarczego potrzebny 

będzie dobry rząd na trudne czasy, rząd, który podejmuje naprawdę decyzje, rząd, który ma 

prawdziwego premiera, a nie figuranta. 

AZ: – Taka debata Tusk – Morawiecki, premier był wczoraj w Ostrołęce, a dziś na pikniku 

w Myśliwcu, toczy się na odległość przy okazji każdego spotkania. Tu próbka: 

Morawiecki: – Czy chcemy Tuska, premiera dla polskiej biedy? 

Tusk: – Zadbał o siebie, o swój majątek bardzo skutecznie 

Morawiecki: – A jak było? Stara bieda, prawo dżungli, ubóstwo i chaos 

Tusk: – Tylko odpowiedzialna władza, tylko tacy ludzie jak my są w stanie uratować 

500+; oni zabrali 500+, nie dali 

Młody obywatel – Ja się nie boję tego, że Platforma zabierze, ja mam nadzieję, że 

zabierzecie i przestaniemy dokładać kolejne pieniądze dla ludzi, którzy będą je pobierać 

Tusk: – Zostawmy im [obywatelom] to naprawdę w spokoju 

Morawiecki: – Odbierze 500+ 

Tusk: – Nie może być też tak, że jak przychodzi kolejna władza, to zabiera coś, do czego, 

że się ludzie nie tylko przyzwyczaili, ale ułożyli sobie całą strategię życiową. Ja wolę dawać te 

pieniądze i przyjrzeć się tym majątkom gości, którzy w czasach szalejącej drożyzny i inflacji 

bogacą się i stają się milionerami. 

Morawiecki: – Muszę mówić prawdę, tak jak było, bo inaczej Polacy mogą się nabrać na 

ich kłamstwa 

AZ: – Politycy PSL-u też rozjechali się po kraju, przedstawiając swoje pomysły na walkę z 

inflacją. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

AW: – Marsz w Waszyngtonie w obronie praw kobiet i podpis prezydenta Bidena – 

prezydent podpisał rozporządzenie, które ma zwiększyć dostęp Amerykanek do pigułek „dzień 

po”. Biden zaapelował także do kobiet o głosowanie w listopadowych wyborach do Kongresu. 

 

AW: – Sri Lanka i szturm na pałac prezydenta. Kraj jest w katastrofalnej sytuacji 

gospodarczej, jej mieszkańcy obwiniają za to władzę… 

 

AW: – Ceny prądu w górę o 300% - tak to będzie wyglądać w porównaniu ze styczniem 

zeszłego roku i tak to będzie wyglądać już jesienią. Inflacja rośnie i wszystko drożeje z każdym 

miesiącem… 

 

AW: – Litwini już uzbierali i kupili Ukraińcom drona. Polakom zbieranie pieniędzy idzie 

całkiem nieźle, ale żeby mieć Bajraktara potrzeba jeszcze kilka milionów. Cała armia ludzi chce 

pomóc, finansując broń… jest już 8 144 929 zł, z potrzebnych 22 500 000 zł 

Sławomir Sierakowski, dziennikarz, publicysta, „krytyka polityczna”, organizator zrzutki: 

– Zbiórkę każdy z państwa znajdzie na portalu Ś zrzutka.pl, dwa kliki i jesteście częścią tej 

ogromnej grupy… [Ale ja nie rozszyfrowałem, jak wpłacić na Bayraktar]. 

♣ 
2022-07-10 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7958 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 284 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto trzydziesty siódmy dzień 

 

AW: – Rząd pod napięciem. Morawiecki kontra Ziobro i ostra wymiana zdań: My mamy 

też naszych radykałów, którzy nie mają wyobraźni gospodarczej, nie znają się na rynkach 

finansowych – to premier. Wygląda na to, że o koalicjantach tych samych, którzy mówią już o 

jego dymisji. 



Morawiecki: – My mamy też naszych radykałów, którzy tak sobie myślą: a tam furda 

z tymi pieniędzmi; nie mają wyobraźni gospodarczej, nie znają się na rynkach finansowych, 

wydaje im się, że pieniądz jest tani, tak jak był rok temu, dwa lata temu. Obudźcie się. Warunki 

się kompletnie zmieniły na rynkach finansowych. 

Maciej Knapik: – Solidarna Polska mówi o dymisji premiera. 

Janusz Kowalski, KP PiS, Solidarna Polska, wypowiedź z czwartku: – Jeżeli pan premier 

na przykład do 31 grudnia nie uzyska tych pieniędzy, to w mojej ocenie powinien honorowo 

podejść do sprawy i podać się do dymisji. 

 

AW: – Mieszkańcy bloku w ukraińskim mieście Czasiw Jar nie mieli żadnych szans, kiedy 

trafiły ich ruskie rakiety. Nie żyje już piętnaście osób, kolejnych dwadzieścia jest pod gruzami. 

Amerykańscy analitycy mają nowe dane: Sam Donieck i Ługańsk może już ruskim nie 

wystarczyć, mogą chcieć zająć część obwodu charkowskiego. 

Jacek Tacik, Lwów: – Dla rodzin, którzy zginęli w ostrzale czteropiętrowego budynku, to 

najgorszy, najczarniejszy, najbardziej krwawy dzień od początku wojny w Ukrainie. Dla reszty 

świata ten dzień wygląda tak samo jak inne dni tej wojny, giną ukraińscy cywile, niszczone są 

ukraińskie miasta i wsie. A Ukraina woła o pomoc… Są niszczone domy, sklepy, szkoły – ma 

być chaos. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – W ciągu ostatniej doby ruscy uderzyli 

w Mikołajów, Charków, Krzywy Róg oraz w miejscowości w rejonie Zaporoża. Z rozmysłem 

celowano w obiekty cywilne, są ofiary: ranni i zabici. Nie ma dnia i nocy bez brutalnych ruskich 

ataków artyleryjskich w Donbasie. Tylko nowoczesna potężna broń może naprawdę 

powstrzymać takie akcje terrorystyczne. 

JT: – Linia frontu [nieustannie] przesuwa się lekko na zachód, a to oznacza, że na 

wschodzie Ukrainy dominują wojska ruskie. Ale na południu w okupowanym Chersoniu dzięki 

pomocy ze strony Stanów Zjednoczonych, to wojska ukraińskie są w stanie bombardować, 

niszczyć ruskie składy amunicji, a także punkty kontrolne rosji. 

 

AW: – Polityka w terenie i spotkania dla wybranych i burmistrz Rypina w akcji 

wyrywający transparent, bo w Rypinie każdy mieszkaniec mógł posłuchać premiera, ale już nie 

ten, który na transparencie miał premiera z nosem Pinokia… 

 

AW: – Sytuacja alertowa – tak minister zdrowia mówi o epidemii. Koronawirus nie 

zniknął, nie zniknął też Covid. Rząd przyznaje, jest wyraźny wzrost liczby zakażeń. O 

restrykcjach na razie rząd nie myśli, ale wirusolodzy już myślą o kolejnej fali. 

 

AW: – Antycyklon afrykański uderzy już w tym tygodniu. Potworna susza i piekielny upał 

w Italii nawet do 45 stopni. Z pożarami na wielu hektarach trwa nierówna walka we Francji, 

Chorwacji i Grecji czy Portugalii. 

♣ 
2022-07-11 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7976 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 227 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto trzydziesty ósmy dzień 

 

PM: – Chcemy prawdy i zadbanych grobów, nie chcemy odwetu, lecz pojednania – mówi 

prezydent Andrzej Duda w dniu pamięci rzezi wołyńskiej, określanej jako ludobójstwo. Właśnie 

ten dzień prezydent Wołodymyr Zełenski wybrał na skierowanie do ukraińskiego parlamentu 

projektu ustawy o nadaniu Polakom w Ukrainie specjalnego statusu. 

 



PM: – Czekają nas ciężkie czasy, coraz większa drożyzna. Trzech dostawców energii 

wystąpiło o zgodę na korektę taryf, korektę, czyli podwyżkę cen prądu. Ten wyścig cen wydaje 

się nie mieć końca. Ci, którzy mieli z nim walczyć, kierowali się polityczną kalkulacją, a nie 

kompetencjami, jeśli je w ogóle mają. 

Paweł Płuska: – Chmury wiszą nie tylko nad miastem i nie zwiastują niczego dobrego. Jak 

słyszymy, dobrze już było, a najgorsze jest za nami… 

W czerwcu najbardziej drożały oleje tłuszczowe: olej 37,2%, a masło o prawie 50%. 

Bardzo poważnie drożeje mięso o 30,5%; wołowina o ponad 40%. Na inflacyjnym podium 

znalazły się też używki, najmocniej podrożała herbata, a tuż za używkami były owoce. 

Agnieszka Głośniewska, Urząd Regulacji Energii: – Widzimy to, co się dzieje na rynkach 

hurtowych, wzrost na towarowej giełdzie energii, jakie są teraz ceny w kontraktach na energię 

elektryczną, widzimy to, co się dzieje z surowcami używanymi do produkcji energii, nasza 

energetyka to jest generalnie głównie węgiel, ale też gaz. 

PP: – Urząd Regulacji Energii na razie analizuje wnioski, decyzji jeszcze nie podjął, ale 

biorąc wszystkie wcześniej wymienione czynniki, możemy sobie zadawać pytanie, czy, a o ile 

podrożeje prąd – to wpłynie na inflację i tu wracamy do analizy Bogusława Grabowskiego: 

- Nie ma żadnego cudownego sposobu na tak popsutą gospodarkę i instrumenty 

przeciwdziałania kryzysowi. I jeszcze taki skład osób, który by tym kryzysem i będą tym 

kryzysem zarządzały. Prezes NBP bardzo marny ekonomista, który realizuje potrzeby rządu. 

[Sektor energetyczny w Polsce musiał być jednym z kilku sektorem strategicznym dla 

Polski. W imię tej strategii narodowej uniemożliwiliśmy przejęcie przez zagranicznych 

inwestorów wytwarzania energii elektrycznej w Polsce i z polskiego węgla. To oznacza, że w 

odróżnieniu od całej gospodarki, energetyka jest własnością narodu. Tymczasem spółki skarbu 

państwa zarządzające energetyką zachowują się w Polsce tak, jakby były organizmami 

zagranicznymi i jakby nie podlegały Polsce. 

Piszę „Polsce” nie rządowi, bo to właśnie rząd uznał, że energetyka jest biznesem, który musi 

optymalnie zarabiać i to nawet na właścicielach energetyki, jakim jest naród Polski. I teraz rząd 

biadoli, jak ochronić wyborców przed szalejącym wzrostem energii elektrycznej. Ano należy 

zapanować nad polską energetyką i w dobie kryzysu przestać zarabiać na narodzie]. 

 

PM: – Prezydent Ukrainy Wołodymyr Zełenski wydał rozkaz, by ukraińska armia 

przygotowała się do wielkiej kontrofensywy na południu kraju z udziałem nawet miliona 

żołnierzy. Podczas gdy rosja po uzyskaniu zdobyczy na wschodzie [Ukrainy] cały czas strzela 

tam i bombarduje, Ukraina chce odbić południe. 

Anna Czerwińska: – Żyje. Był pod gruzami 20 godzin, po pierwszych wybuchach pobiegł 

do łazienki i położył się na podłodze. Ratownicy wciąż przeszukują gruzowisko, nie żyje co 

najmniej 30 mieszkańców bloku w mieście Czasiw Jar [koło Kramatorska] zaatakowanego przez 

ruskich prawdopodobnie rakietami Iskander. W Charkowie w ostrzale budynków zginęło co 

najmniej pięć osób, a ponad trzydzieści zostało rannych… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nazistowscy mordercy są znajdowani 

i stawiani przed sądem, nawet gdy mają 90 czy sto lat. Są łapani na całym świecie. Nie chcemy 

czekać tak długo. Kara jest nieunikniona dla każdego ruskiego mordercy. 

AC: – Prezydent Zełenski wydał rozkaz odzyskania zajętych przez ruskich terenów na 

południu Ukrainy. Ujawnił to ukraiński minister obrony w wywiadzie dla dziennika: 

THE TIMES 

Oleksij Reznikow 

Minister Obrony Ukrainy 

„Prezydent wydał rozkaz najwyższemu dowódcy wojska, aby opracował plany. (…) 

Potrzebujemy więcej, szybko, by ratować życie naszych żołnierzy. Każdego dnia, 

kiedy czekamy na haubice, możemy stracić stu żołnierzy”. 

AC: – putin dekretem uprościł procedurę nadawania ruskiego obywatelstwa wszystkim 

Ukraińcom. Wcześniej dotyczyło to mieszkańców samozwańczych republik na wschodzie. 

Do przeprowadzenia kontrofensywy Ukraina szykuje milion żołnierzy wyposażonych 

w zachodnią broń. A ruscy szykują na jesień powszechną mobilizację mieszkańców w 



Mariupolu. Nabór do armii prowadzą w koloniach karnych, obiecując więźniom złagodzenie 

wyroków. 

Moskwa korzysta także z innej broni. Właśnie wstrzymała dopływ gazu do Dojczlandu 

(gazociąg Nord Stream 1), oficjalnie to przerwa techniczna, ma potrwać 10 dni. Pod naciskiem 

Dojczlandu ugięła się Kanada i odeśle do Dojczlandu serwisowaną tam turbinę do gazociągu. 

Dojczland obawia się, że tą drogą ruski gaz już do nich nie popłynie – to może wywołać kolejny 

kryzys. Anna Czerwińska, Fakty. 

 

PM: – Koniec z odwoływaniem profilaktycznych badań kobiet w Poznaniu [czy tylko w 

Poznaniu?]. Ministerstwo zdrowia trzy dni po materiale faktów zapewnia, że na badania znajdą 

się pieniądze. Chodzi o kobiety, u których ryzyko wystąpienia nowotworu jest dziedziczne. 

 

PM: – Kilkudziesięciu związkowców okupuje siedzibę Polskiej Grupy Górniczej. 

Protestują, bo w ostatnich miesiącach pracują ponad miarę, by zwiększyć wydobycie węgla, a 

ich płace są zmniejszane przez inflację. Domagają się rekompensaty. Pytają, co z umową 

społeczną z zeszłego roku? Chcą od rządu, by działał, a nie tylko zapewniał o swojej trosce. 

 

PM: – Czwartą dawkę szczepionek przeciw Covidowi zalecają europejskie agencje 

zdrowia. Zalecają, że warto się zaszczepić już podczas wakacji, bo na jesieni może być za 

późno. W kolejnych krajach Europy liczba zakażeń rośnie, w Polsce też. 

 

PM: – Kilka dni temu (4 lipca) groził nam w Polsce blekaut. Dramatycznie brakowało 

prądu, mogło dojść do wyłączeń. Uratował nas sąsiad i zielona energia, ale to się może 

powtórzyć. Wiele polskich elektrowni jest starych i awaryjnych. 

[Blackout to poważna elektroenergetyczna awaria systemowa, która ma charakter nagły i 

niespodziewany. Wynikiem jest dłuższa przerwa w dostawie energii elektrycznej występująca na 

dużym obszarze. Przyczyny powstania i przebieg blackoutu są różne w poszczególnych 

przypadkach]. 

 

PM: – W Hiszpanii jest potworny upał. Do końca tygodnia, może dłużej, termometry mają 

wskazywać 45 stopni Celsjusza. Ulgi nie będzie nawet po zmierzchu, bo synoptycy zapowiadają 

tropikalne noce. Potężna fala gorąca czeka także Italię, wszystko przez afrykański antycyklon. 

♣ 
2022-07-12 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8337 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 2 035 nowych zakażonych. 5 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto trzydziesty dziewiąty dzień 

 

GK: – Amerykański dolar pobił [w Polsce] dziś historyczny rekord – 4,80 zł. Drożeją też 

euro i frank szwajcarski. Fatalne są też prognozy dotyczące inflacji. Według NBP szczyt będzie 

jednak nie latem, a po nowym roku. W tej samej prognozie czytamy o dwucyfrowym wzroście 

cen prądu i gazu. 

Kazimierz Krupa, publicysta ekonomiczny, kancelaria „Drawbridge”: – Każdy punkt 

procentowy wyższej inflacji niż ta prognozowana (3,3), to jest około 4,5 do 5 dodatkowych 

miliardów przychodu dla budżetu. 

Paweł Płuska: – …To, jak przypomina Kazimierz Krupa, większe wpływy z WAT z braku 

waloryzacji płacy minimalnej, większe wpływy z PIT, dzięki czemu na koniec premier będzie 

mógł ogłosić, że ma nadwyżkę finansową, a naprawdę mamy rosnącą inflację. W przyszłym 

roku szczyt inflacyjny sięgnie 18,8%. 



…rząd przedłużył tarczę antyinflacyjną do końca października, a ustalone umiarkowane 

ceny gazu dla odbiorców indywidualnych i strategicznych instytucji pożytku publicznego mają 

być utrzymane do końca 2027 roku. 

 

GK: – Wybory za rok, a kampania już teraz. Politycy nie mają wakacji, ruszyli w Polskę 

rozmawiać, przekonywać do siebie i krytykować polityczną konkurencję. Temat główny: 

drożyzna, inflacja i złe perspektywy gospodarcze. 

 

GK: – Dwie ostatnie wokandy zostały odwołane. Więcej spraw przed Izbą Dyscyplinarną 

już nie będzie. W piątek wchodzi ustawa, która ją likwiduje. Izba Dyscyplinarna kosztowała nas 

wiele lat sporów z Brukselą i miliard dwieście milionów złotych kary. Nie było warto. 

Maciej Knapik: – …Koniec Izby nie musi oznaczać końca kar. Głos Komisji jest dość 

wyraźny: 

Christian Wigand, rzecznik prasowy Komisji Europejskiej: – Nie mówimy tylko o Izbie 

Dyscyplinarnej. Komisja wskazała także inne zalecenia. 

Krystian Markiewicz, prezes Stowarzyszenia Sędziów Polskich „Iustitia”: – Trzeba 

wykonać kilkanaście kroków, żeby przywrócić samorządność. 

MK: – Aż kilkanaście? 

KM: – Aż kilkanaście. Trybunał Konstytucyjny, Krajowa Rada Sądownictwa, Izba 

Kontroli Nadzwyczajnej, o wolności mediów, wolności wyborów… 

 

PK: – W stosunkach z Polską osiągnęliśmy najwyższy poziom zaufania i współpracy – 

mówił prezydent Ukrainy. Wołodymyr Załenski złożył w Radzie Najwyższej projekt ustawy o 

specjalnym statusie polskich obywateli w Ukrainie. Lustrzaną ustawę przyjęto wcześniej 

w Polsce. 

Anna Czerwińska: – Specjalny status Polaków w Ukrainie ma być formą wdzięczności. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – My z Polską osiągnęliśmy najwyższy poziom 

zaufania i współpracy, nie tylko jeśli chodzi o ostatnie dziesięciolecia, ale także o wiele 

poprzednich pokoleń naszych narodów. Musimy nad tym ciągle pracować, dalej wzmacniać 

nasze więzi we wszystkich sferach i na podstawie oczywistej prawdy, że Ukraina i Polska mogą 

być wolne tylko razem w braterstwie. 

AC: – …Projekt ustawy o specjalnym statusie dla obywateli Polski w Ukrainie daje 

możliwość legalnego pobytu dla Polaków i ich rodzin przez 18 miesięcy, dostęp do: rynku 

pracy, działalności gospodarczej, nauki, usług medycznych. 

Przemyśl po Rzeszowie też dostał [od Ukrainy] honorowy tytuł miasta ratownika. 

Te zdjęcia z polskich dworców oglądał cały świat. [Przybywający do Polski Ukraińcy]. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Za niezwykle istotny wkład władz miasta, 

wolontariuszy i mieszkańców pomoc naszemu narodowi i zaangażowanie w naszą obronę. 

 

GK: – Pierwszy raz od wybuchu wojny osiem zagranicznych statków dotarło do Ukrainy 

przez Dunaj, mają odebrać transport zboża i wrócić tą samą drogą. Jest to możliwe dzięki 

odbiciu z rąk ruskich strategicznej Wyspy Węży. Od miesięcy ruscy blokują eksport 

ukraińskiego zboża. 

Paweł Szot: – To pierwszy zagraniczny statek, który zawinął do ukraińskiego portu od 

początku ruskiej agresji, przypłynął po ziarno i to mimo blokady. Ukraińcy zaczęli 

wykorzystywać porty rzeczne na Dunaju Ismail i Reni, do tej pory statki mogły tam wpłynąć 

przez mocno zatłoczony Kanał Suliński, który kontroluje Rumunia. Ukraińcy udrożnili kolejne 

połączenie przez Ujście Bystre znajdujące się naprzeciwko słynnej Wyspy Węży. Okazuje się, 

że wyzwolenie po kilkumiesięcznych walkach tego skrawka lądu ma nie tylko symboliczne 

znaczenie. Kontrola nad Wyspą Węży to kontrola nad strategiczną deltą Dunaju. To jednak nie 

rozwiąże problemu. 

Andrzej Montwiłł, Zachodniopomorski Klaser Morski: – Te dwa porty ukraińskie Ismail i 

Reni to są porty, które mogą przyjmować statki powiedzmy, do 20 tysięcy ton, osiemnastu 
[Klaster (ang. industrial cluster, business cluster) – skoncentrowana przestrzennie (geograficznie) 

grupa przedsiębiorstw pochodzących z tego samego lub pokrewnych sektorów, a także instytucji i 



organizacji, powiązanych ze sobą siecią pionowych i poziomych zależności, konkurujących i 
współpracujących ze sobą]. 

PS: – Morskie porty przyjmują jednostki nawet trzy razy większe. Z Ukrainy w tym roku 

trzeba będzie wywieźć 30 milionów ton ziarna i nie da się tego zrobić bez wielkich statków. 

Oprócz tych na Krymie rosja okupuje porty: Mariupol, Berdiańsk, Chersoń. Blokuje też porty w 

Mikołajowie i Odessie, całkowicie odcinając Ukrainę od morza… 

Katerina Jaresko, dziennikarka portalu mirotvorec: – 220 tysięcy ton [ukradzionego 

Ukrainie] ziarna tylko w jeden miesiąc wywieziono z portów okupowanego Krymu w trzech 

kierunkach: do Syrii, do Turcji i do portu Kaukaz. 

PS: – Ukraina jest czołowym eksporterem żywności, która trafia między innymi na Bliski 

Wschód i do Afryki. Uderzając w ukraińskie rolnictwo rosja próbuje wywrzeć presję na Zachód. 

Ukraińskie zbiory w tym roku będą ca najmniej o jedną trzecią mniejsze. Rolnicy albo uciekli 

przed wojną, albo chwycili za broń. Wiele upraw znalazło się pod ostrzałem. 

Rolnik: – Znajdujemy się na moim polu, które w czasie działań bojowych jest 

ostrzeliwane; ono się paliło, a ja mogłem tylko stać na drodze i patrzeć, co się dzieje. 

PS: – Pola płoną wzdłuż całej liczącej niemal tysiąc kilometrów linii frontu. Paweł Szot, 

Fakty. 

 

GK: – John Kerry wysłannik prezydenta Stanów Zjednoczonych do spraw klimatu spotkał 

się z premierem, prezydentem i władzami Warszawy; mówił o gospodarce bez węgla, nowych 

technologiach i wspólnym projekcie energetyki jądrowej. 

John Kerry: – Jesteśmy tu po to, by być razem, wspólnie w tej podróży ku gospodarce 

wolnej od węgla. W Stanach Zjednoczonych prezydent Biden zaangażował się by realizować 

ideę sektora energetycznego wolnego od węgla do roku 2035. Jesteśmy na dobrej drodze, 

musimy jednak pokazać nasze przywództwo w różnych częściach świata, musimy zrobić to 

razem. 

♣ 
2022-07-13 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8399 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1 647 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto czterdziesty dzień 

 

GK: – Chaos komunikacyjny i sprzeczne dane prognozy Narodowego Banku Polskiego. W 

piątek prezes Glapiński mówił, że szczyt inflacji będzie w wakacje. Wczoraj analitycy NBP 

mówili, że na początku przyszłego roku, a na koniec wiceprezes NBP przekonywała, że jednak 

teraz… 

 

GK: – Pierwszy raz od wielu tygodni spotkały się delegacje Ukrainy i rosji, w Stambule 

rozmawiają o odblokowaniu z portów ukraińskiego zboża… 

Katarzyna Sławińska: – …pośredniczą Turcja i ONZ. 

Spod gruzów bloków miejscowości Czasiw Jar wydobyto już 47 ciał, ruscy bez przerwy 

na cel biorą ukraińskich cywilów. To okolice Bahmutu: 

Taras, lekarz wojskowy: – Był potężny ostrzał na zwykłych ludzi spadły pociski z 

wyrzutni Grad. Usłyszeliśmy krzyk, pobiegliśmy. Ta kobieta została ranna. 

KS: – W walce Ukrainie pomagają między innymi polskie armato-haubice Krab. Minister 

obrony narodowej Mariusz Błaszczak mówił wczoraj w Kijowie, że wartość polskiej pomocy to 

już ponad półtora miliarda dolarów.  

Wartość pomocy militarnej dla Ukrainy – źródło: Instytut Gospodarki Światowej w Kilonii 

Stany Zjednoczone – 2,44 mld € 

Polska – 1,8 mld € 

Wielka Brytania – 1 mld € 

Norwegia – 0,44 mld € 

Dojczland – 0,29 mld € 

Estonia – 0,24 mld € 



Kanada – 0,76 mld € RAZEM – 6,97 mld € 

 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Polskie ministerstwo obrony wspiera armię 

ukraińską, to dowód, że jesteśmy razem w tej trudnej sytuacji, w tej tragedii, która dzieje się 

teraz w Ukrainie przez ruską agresję na nasz kraj. 

KS: – Największym postrachem dla agresorów stały się amerykańskie systemy Hajmar, 

według ukraińskich wojskowych dzięki nim tylko w 24 godziny spłonęło aż 6 ruskich składów 

amunicji. W tym potężnym wybuchu w okupowanej Nowej Kahowce zginąć miało 50 ruskich 

żołnierzy. Według ukraińskiego sztabu rosja straciła już w tej wojnie ponad 37,5 tysiąca ludzi. 

To [na zdjęciu] masowy pogrzeb na okupowanych terenach w obwodzie ługańskim. Jednego 

dnia tu pochowano niemal 65 ruskich żołnierzy. [65 żołnierzy nie może być „niemal”]. Według 

portalu meduza, w większości wcieleni do wojska siłą. Na większości krzyży napis „Nieznany 

Żołnierz”. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

 

GK: – Na razie rząd i samorząd po prostu kłócą się, ale na horyzoncie jest wrogie przejęcie 

portu w Elblągu. Władze miasta nie chcą na własny koszt pogłębić 800 metrów rzeki, a to 

niezbędne, by statki dopłynęły przekopem Mierzei Wiślanej do portu i stąd pomysł jego 

nacjonalizacji [znaczy przez państwo] … 

 

GK: – Górnicy nie dogadali się z rządem i protestują dalej… 

♣ 
2022-07-14 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8371 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1 840 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto czterdziesty pierwszy dzień 

 

GK: – Kiedy drożeją kredyty, oszczędności topnieją przez inflację, a ceny szybują w górę, 

Polacy z niepokojem patrzą w przyszłość. Co usłyszą, gdy zapytają rządzących: Jak żyć? 

Prezydent radzi zacisnąć zęby, wiceminister klimatu – zbierać chrust, premier – ocieplić domy, a 

minister edukacji będzie jadł mniej i kupował taniej… 

 

GK: – W przyszły roku inflacja w Polsce spadnie do 9%, ale będzie najwyższa w całej 

Unii Europejskiej. Mało optymistyczna dla nas jest prognoza Komisji Europejskiej… 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Inflacja wciąż będzie rosła, a szczyt w Unii nadejdzie w 

ciągu kilku miesięcy – prognozuje Komisja Europejska, podkreślając, że ruska inwazja na 

Ukrainę wstrząsnęła gospodarką Europy, podnosząc ceny energii oraz żywności. W tym roku: 

Inflacja w Unii Europejskiej, prognoza na 2022 rok: 

Średnia UE – 8,3%. Estonia – 17%. Litwa – 17%. Łotwa – 15,5%. 

Czechy – 13,9%. Bułgaria – 12,5%. Polska – 12,2%. Węgry – 11,8%. 

Rumunia – 11,1%. Słowacja – 10,5%. Holandia – 9,4%. Belgia – 9,4%. 

Grecja – 8,9%. Luksemburg – 8,5%. Chorwacja – 8,5%. Hiszpania – 8,1%. 

Dojczland – 7,9%. Słowenia – 7,6%. Dania – 7,5%. Austria – 7,4%. Italia – 7,4%. 

Irlandia – 7,3%. Cypr – 7%. Portugalia – 6,8%. Szwecja – 6,6%. 

Finlandia – 6,4%. Francja – 5,9%. Malta – 5,6%. 

 

Inflacja w Unii Europejskiej, prognoza na 2023 rok: 

Średnia UE – 4,6%. Polska – 9%. Słowacja – 8,2%. Węgry – 7,6%. 

Rumunia – 7,2%. Bułgaria – 6,8%. Łotwa – 6%. Czechy – 5,8%. Litwa – 5,1%. 

Słowenia – 4,9%. Dojczland – 4,8%. Estonia – 4,7%. Austria – 4,4%. 

Francja – 4,1%. Szwecja – 3,6%. Chorwacja – 3,6%. Portugalia – 3,6%. 



Grecja – 3,5%. Dania – 3,4%. Italia – 3,4%. Hiszpania – 3,4%. Irlandia – 3,3%. 

Holandia – 3,3%. Cypr – 3,3%. Malta – 3,3%. Belgia – 2,9%. Finlandia – 2,8%. 

MS: – A w przyszłym roku, gdy sytuacja w innych krajach, szczególnie w strefie euro 

znacznie się poprawi, a unijna średnia spadnie poniżej 5%, w Polsce inflacja ma utrzymać się na 

poziomie 9% i ma być najwyższa w całej Unii Europejskiej. 

Paolo Gentiloni, unijny komisarz ds. gospodarki: – Inflacja będzie wysoka, zwłaszcza 

w państwach, które są poza strefą euro. Oczywiście rząd Polski reaguje, od października 

zeszłego roku wprowadzono zacieśnianie polityki pieniężnej [?], to proces rozpoczęty wiele 

miesięcy temu, dlatego to tłumaczy stopniową drogę ku obniżaniu się inflacji. W przyszłym 

roku różnice między państwami członkowskimi, jeśli chodzi o wysokość inflacji, będą mniejsze, 

jednak zgodnie z naszymi prognozami w Polsce inflacja będzie na wysokim poziomie 9%. 

MS: – W kolejnych miesiącach w Polsce będzie spadać konsumpcja i spowolnią 

inwestycje, także w budownictwie, przez co Komisja koryguje perspektywę wzrostu 

gospodarczego w Polsce. W tym roku utrzyma się on jeszcze powyżej 5%, ale w przyszłym roku 

ten wskaźnik został obniżony do 1,5%! Dla Faktów, Maciej Sokołowski, Bruksela. 

 

GK: – To nie jest miasto frontowe. Winnica leży w środkowej Ukrainie. Dziś przed 

południem ruskie pociski spadły na centrum miasta, zginęło co najmniej 20 osób, w tym troje 

dzieci, blisko sto osób jest rannych. Ratownicy wciąż przeszukują gruzy zniszczonych 

budynków. 

Katarzyna Sławińska: – Kilkuletnia Liza z mamą w drodze na zajęcia – niecałą godzinę 

później ruska rakieta zabiła dziewczynkę, jej mamie oberwała nogę, kobieta walczy o życie 

w szpitalu. To miasto jest oddalone o kilkaset kilometrów od frontu. Trzy ruskie rakiety 

wystrzelone z okrętu podwodnego na Morzu Czarnym zniszczyły biurowiec i bloki mieszkalne. 

Wśród ofiar jest troje dzieci. 

Wołodymyr Zełenski 

Prezydent Ukrainy 

„Czym to jest, jeśli nie otwartym aktem terroryzmu? To nie są ludzie. To państwo-

zabójca. Państwo-terrorysta. 

KS: – Kilka godzin później prezydent Ukrainy przemawiał do uczestników 

międzynarodowej konferencji w Hadze na temat karania ruskich zbrodniarzy. Poprosił o 

uczczenie wszystkich ukraińskich ofiar minutą ciszy. 



Atak w Winnicy w tym dniu był najtragiczniejszy, ale ruskie bomby wciąż spadają na 

domy, szkoły, tak jak tu w Mikołajowie, na fermy zwierząt jak tu pod Odessą, na wiele 

miejscowości nie tylko wzdłuż linii frontu. Ukraina osądzi ruskich zbrodniarzy za każdą kroplę 

krwi i każdą łzę – zapowiada szef ukraińskiej dyplomacji. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – Ukraina wzywa do utworzenia 

specjalnego trybunału, który będzie miał szczególną jurysdykcję nad zbrodnią agresji przeciwko 

Ukrainie. 

KS: – Kijów chce, by ruskich najeźdźców sądzić jak nazistów w procesach norymberskich 

po drugiej wojnie światowej. 

Didier Reynders, unijny komisarz ds. Sprawiedliwości: – Koordynacja, to ważne słowo, bo 

to praca nie tylko na następne miesiące czy lata, ale być może dekady, będziemy to robić, 

dopóki osądzimy wszystkich odpowiedzialnych za zbrodnie w Ukrainie. 

KS: – Według ukraińskich władz ostatnie ruskie ataki, to wyraz wściekłości na działania 

amerykańskich systemów Hajmar. Doradca prezydenta Zełenskiego podaje, że w ostatnim 

tygodniu było 50 uderzeń na ruskie składy amunicji i punkty dowodzenia – wszystkie skuteczne. 

Na tej mapie widać, jak zmniejszyła się aktywność ruskiej artylerii na froncie. W ruskich 

szeregach panuje chaos, a najeźdźcy ponoszą też duże straty, tak wynika z nagrań 

przechwyconych przez polski wywiad: 

żołnierz ruskiej armii 

Chłopaków, z którymi jeździłem już nie ma… tak to wygląda… z naszego plutonu 

zostały trzy osoby. 

KS: – Doradca prezydenta Ukrainy zapowiada, że ruscy błyskawicznie poznają ukraińską 

odpowiedź na te ataki. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

 

GK: – Wolna Ukraina przy ruskim konsulacie. Specjalnie wybraliśmy to miejsce prawie 

naprzeciwko ruskiego konsulatu [w Krakowie nowy Skwer Wolnej Ukrainy]. 

 

GK: – Podpis prezydenta zakończył rozmowy, negocjacje i parlamentarną drogę projektu 

wakacje kredytowe. Można będzie je wziąć na 4 miesiące, w tym i przyszłym roku, to osiem 

miesięcy bez płacenia rat, z przerwami. Banki chciały, aby wakacje były tylko dla tych w 

najtrudniejszej sytuacji. 

Andrzej Duda, prezydent: – Ustawa wejdzie w życie jeszcze w lipcu. Dosłownie 

w ostatnie dni lipca będzie możliwość złożenia wniosku o zawieszenie spłaty kredytu. 

Paweł Szot: – Wakacje kredytowe przewidują dwie raty w sierpniu i wrześniu 2022 roku. 

Dwie raty w październiku, listopadzie lub grudniu 2022 roku. Jedna rata w styczniu, lutym lub 

marcu 2023 roku. Jedna rata w kwietniu, maju lub czerwcu 2023 roku. Jedna rata w lipcu, 

sierpniu lub wrześniu 2023 roku. Warunek: z wnioskiem trzeba zdążyć przed terminem raty, 

będzie można go złożyć między innymi przez internet. Zawieszone raty nie znikną, wydłużą 

termin spłaty hipoteki. Ustawa obejmuje kredyty na zakup lokalu mieszkaniowego na własny 

użytek udzielonego w polskiej walucie z umowami zawartymi przed 1 lipca 2022 roku. Jeśli z 

wakacji skorzystają wszyscy kredytobiorcy, którym wakacje kredytowe przysługują, banki 

zapłacą za to 20 miliardów złotych. 

 

GK: – To nie jest raport o Polsce, jest o wszystkich krajach Unii. O nas czytamy, że 

Bruksela ma obawy o praworządność polskiego sądownictwa, a w rekomendacjach, że funkcje 

prokuratora generalnego i ministra sprawiedliwości powinny być rozdzielone. To ważne 

w kontekście naszych zablokowanych pieniędzy. 

Maciej Knapik: – Premier znów rozdaje czeki, jakby pieniędzy było bez liku. Pada pytanie 

o pieniądze europejskie. Premier odpowiada, jest przekonany, że jakaś część środków popłynie 

na przełomie roku i dodaje: 

Morawiecki: – którejś zakładki jest to dla mnie dużo mniej istotne, ponieważ my wszyscy 

programy rozkręcamy, te które były w Krajowym Planie Odbudowy, są już refinansowane z 

budżetu krajowego. 



MK: – To nie jest jasna wypowiedź. Pytano konkretnie o ponad 100 miliardów złotych z 

KPO wstrzymywane przez Unię. W komentarzu do tego raportu o Polsce, którego pierwsze 

słowa brzmią tak: 

Nadal istnieją poważne obawy związane z niezależnością polskiego sądownictwa. 

Poważne obawy związane z niezależnością Krajowej Rady Sądownictwa nie zostały 

rozwiązane. 

Trybunał Konstytucyjny wydał kolejne orzeczenia bezpośrednio kwestionujące 

prymat prawa unijnego, przepisy traktatów UE i europejskie konwencje praw 

człowieka. 

Oddzielenie funkcji ministra sprawiedliwości od funkcji prokuratora generalnego i 

zapewnienie funkcjonalnej niezależności prokuratury od rządu. 

Ostatnie wydarzenia dotyczące licencjonowania działalności wskazują na istniejące 

ryzyko dla pluralizmu mediów. 

Vĕra Jourová: – Nie widzę mocnych gwarancji, że sędziowie nie będą karani za treść 

orzeczeń. 

 

GK: – Przeżyła wojnę i powstanie Warszawskie, była sanitariuszką. W stalinowskim 

więzieniu przeżyła całe lata, bo komuniści uznali, że siłą chce obalić ustrój. Życiorys Anny 

Jakubowskiej „Paulinki” to gotowy scenariusz na film. Zmarła w wieku 95 lat (1927-2022) 

Nie doczekała zadośćuczynienia od państwa, choć sąd je przyznał. 

 

Anna Jakubowska 

pseudonim „Paulinka” 

1927 - 2022 

 

GK: – Mamy teraz dla państwa kilka ważnych liczb, jak funkcjonuje spółka realizująca 

Centralny Port Komunikacyjny. Ma 234 miliony strat. Przez rok zatrudnienie wzrosło o połowę. 

66% kosztów spółki idzie na wynagrodzenia – to 59,2 milionów złotych. Te dane są ze 

sprawozdania finansowego CPK. 

Jacek Tacik: – …W CPK pracuje 490 osób, a jeszcze rok wcześniej 254. Średnie 

wynagrodzenie brutto pracowników w 2021 roku wynosiło 13 212 zł; w 2020 – 14 481 zł. 

Trzyosobowy zarząd to koszt 2 062 000,00 zł. 

Koszty usług obcych wyniosły 17,2 mln zł stanowiąc 19% ogólnych kosztów 

Koszty działalności operacyjnej – 89 909 398, 01 zł 

„Skumulowane straty” od 2018 roku – 243 mln zł 

Źródło: pasażer.com 

Marcin Horała, pełnomocnik rządu ds. Centralnego Portu Komunikacyjnego, wiceminister 

infrastruktury, wiceminister funduszy i polityki regionalnej: – To są koszty prac 

przygotowawczych i projektowych, później będzie wydawać miliardy i dziesiątki miliardów na 

budowę, a później dopiero kiedy ten komponent komercyjny zostanie wybudowany, to zacznie 

na siebie zarabiać. 

JT: – Centralny Port ma zajmować obszar 40 km2, a na razie udało się odkupić od 

mieszkańców zaledwie jego ułamek. 

Morawiecki: – w przyszłym roku lub za półtorej [półtora] roku jest szansa na 

przysłowiowe wbicie pierwszej łopaty. 

Tusk: – Na to poszły setki milionów złotych. Dlaczego tak wielka grupa ludzi zarabia tak 

duże pieniądze pilnującej przysłowiowej łąki w Baranowie? 

JT: – Korzyść, zdaniem ekspertów, to projekt polityczny, a co za tym idzie, nie do końca 

ma biznesowe uzasadnienie. 

♣ 
2022-07-15 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8115 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 



Polska – 1974 nowych zakażonych. 2 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto czterdziesty drugi dzień 

 

AW: – Najnowsze dane GUS-u, które potwierdzają katastrofę – 15,5%, tyle aktualnie 

wynosi inflacja w Polsce. Jak na przykład cukier przez rok drożeje prawie o 40%, to robi to 

wrażenie nie tylko na cukiernikach. Czy robi wrażenie na rządzie, pyta: 

Paweł Płuska: – …opał rok do roku w czerwcu drożał o 122%; transport zdrożał o 33,4%; 

użytkowanie mieszkania lub domu i nośnik energii o 24,2%; żywność o 14,2%; cukier – 39,3%; 

tłuszcze roślinne – 42,4%; drób – 34,7%; wołowina 32,3%; mąka – 38%; pieczywo – 28,2%. W 

drugim kwartale 2022 roku 15 spółek deweloperskich sprzedało jedynie 4 250 mieszkań, co 

oznacza spadki liczone rok do roku: 

Źródło: Rynek Pierwotny.pl na podstawie raportów spółek 

spółka 20.2022 20.2021 Zmiana r/r 

Archicom 

Atal 

Dekpol 

Develia 

Dom Development 

Echo Inestment 

Inpro 

JHM Development 

Lokum Deweloper 

Marvipol Development 

Murapol 

Robyg 

Ronson Development 

Victoria Dom 

Wikana 

suma 

198 

587 

127 

363 

801 

126 

119 

95 

104 

41 

675 

641 

114 

214 

45 

4250 

477 

1223 

179 

482 

1032 

444 

191 

178 

240 

73 

727 

1212 

249 

412 

77 

7120 

-58,5% 

-52,0% 

-29,1% 

-24,7% 

-22,4% 

-71,6% 

-37,7% 

-46,6% 

-56,7% 

-43,8% 

-7,2% 

-47,1% 

-54,2% 

-48,1% 

-41,6% 

-40,9% 

 



AW: – Narodowy Bank Polski składa zawiadomienie do prokuratury [czyli Glapiński do 

Ziobry]. Informuje o bezprawnych wypowiedziach Tomasza Siemoniaka i Donalda Tuska. To 

zawiadomienie składa nie szef NBP, a Narodowy Bank, który w Konstytucji odpowiada za 

wartość pieniądza. Czyli walka nie z opozycją, ale z inflacją. 

Jakub Sobieniowski: – Donald Tusk nie przestaje krytykować Adama Glapińskiego: 

Tusk: – My wszyscy jesteśmy dzisiaj, wszyscy, ofiarami takiego bardzo niekompetentnego 

typa. 

„…podniesiono twierdzenia, że powołanie na stanowisko Prezesa NBP, Pana prof. 

Adama Glapińskiego, było nielegalne wraz z zapowiedziami siłowego usunięcia 

Pana prof. Adama Glapińskiego z pełnionego stanowiska, co pozostaje 

w sprzeczności z zasadą niezależności banku centralnego…” 

Źródło: NBP 

Paulina Hennig-Kloska, koło parlamentarne Polska 2050: – Kwintesencja. Upolitycznienie 

Narodowego Banku Polskiego, który dzisiaj zamiast zajmować się rozwiązywaniem naszych 

podstawowych problemów, które naprawdę stały się bardzo dotkliwe dla obywateli, wdał się w 

spór polityczny. 

 

Sędziowie tymczasowo orzekający w Izbie Odpowiedzialności Zawodowej: 

Wiesław Kozielewicz, Małgorzata Wąsek-Wiaderek, Dariusz Kala 

Wybrani przez neo-KRS: Krzysztof Wiak, Marek Siwek 

Maciej Knapik: – Po okresie przejściowym spośród sędziów Sądu Najwyższego 

wylosowane zostaną 33 osoby, z których prezydent wybierze 11 [też powinien losować] do 

składu już stałego. 

W ostatnim raporcie Komisji Europejskiej cały rozdział poświęcono polskiej neo-KRS, na 

której czele stoi koleżanka szkolna ministra Ziobry. Są poważne obawy o niezależność tego 

organu – czytamy. 

Dzisiaj dodatkowo Komisja rozpoczęła kolejny etap procedury naruszeniowej, tym razem 

sprawa dotyczy orzeczeń Trybunału Konstytucyjnego Julii Przyłębskiej, chodzi o prymat prawa 

unijnego. 

Władysław Kosiniak-Kamysz, KP KP, PSL: – Trzeba odsunąć od władzy dyletantów, 

nieudaczników i oszustów. 

Krzysztof Śmiszek, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Prawo i Sprawiedliwość nie ma 

żadnego pomysłu na zakończenie sporu z Unią Europejską. 

[Jakżeż nie ma pomysłu? PiS ma więcej niż pomysł, ma doktrynę, w myśl której należąc 

tymczasowo do Unii Europejskiej, PiS przekształca Polskę w państwo autorytarne, które wystąpi 

z Unii Europejskiej]. 

 

AW: – Czy zimą będzie w domach ciepło? Na to pytanie już teraz jest najwyższy czas. 

Czy będzie węgiel? Czy będzie gaz? I czy Polaków będzie stać, żeby za nagrzany dom zapłacić? 

W rządzie słychać: Jesteśmy przygotowani. 

Skąd importowaliśmy węgiel (dane za 2020 r.) 

Rosja – 9,44 mln ton. Australia 1,05 mln ton. Kolumbia 0,9 mln ton. 

Kazachstan 0,84 mln ton. USA 0,27 mln ton. Mozambik 0,21 mln ton. 

Czechy 78 tys. ton. Inne kierunki około 25 tys. ton. 

Jacek Tacik: – …Teraz węgiel sprowadzamy z kilku kontynentów i to przede wszystkim 

drogą morską: USA, Kolumbia, RPA, Australia, Indonezja. 

Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych, KP PiS, wypowiedź z 20 maja: 

– Dzisiaj mogę powiedzieć, że wydaje mi się, że nie zabraknie. Dlaczego? Dlatego, że chcemy 

zwiększać wydobycie w polskich kopalniach. 

JT: – Jak się okazało, to jednak nie takie proste. Kolejny problem, to grożący nam 

blackaut… Sama zachęta do ocieplania domów może okazać się niewystarczająca. Jacek Tacik, 

Fakty. 

[Ocieplanie domów musi być wykonywane z zewnątrz budynków, bo tak wykazują 

obliczenia termiczne dla ścian. Nie da się ocieplać domów przedwojennych, bo nie można 

zakryć zdobień elewacji. Najbardziej nadają się, a właściwie najbardziej wymagają ocieplenia 



bloki mieszkalne z wielkiej płyty lub innych prefabrykacji, których ściany zewnętrzne 

projektowaliśmy z litego betonu, nie przejmując się termiką ścian. Obecnie wykonując 

ocieplenie najchętniej pokrywa się płytami ocieplenia fragmenty elewacji nie mające okien. Nie 

ociepla się loggi balkonowych, bo mają małe fragmenty muru nadające się do ocieplenia. 

Najwięcej ciepła ucieka przez okna, które na dodatek projektowaliśmy nadmiernie duże, bo 

obowiązywał pogląd, że mieszkańcom należy zapewnić duży dostęp promieni słonecznych. 

Sumując, ocieplenie budynków nie daje oczekiwanych nadmiernych korzyści eksploatacyjnych, 

zważywszy, że ciepło wycieka z mieszkań i to ze zdwojoną prężnością najłatwiejszą drogą 

niekoniecznie przez ocieplone ściany. Sprzeczne z zasadą całkowitego uszczelnienia budynku 

jest konieczność dużej wymiany powietrza w mieszkaniach, bo potrzebny jest nam tlen do życia 

– otwieramy okna, nie zważając, że ciepło ucieka]. 

 

AW: – Słynny szpital w Otwocku traci specjalistów, profesor Pomianowski traci posadę. 

Profesor Pomianowski dla wielu jest jedyną nadzieją i właśnie został odsunięty od kierowania 

kliniką chirurgii urazowej. To jest tylko wierzchołek góry lodowej. Szkoda, że na końcu tracą 

pacjenci. 

Marek Nowicki – Profesor Stanisław Pomianowski światowej klasy specjalista w 

dziedzinie stawu łokciowego, twórca patentów i nowych metod leczenia przyciąga do Otwocka 

pacjentów z całego kraju. Daniel Dragański przyjechał tu aż z Olsztyna… Zła wiadomość jest 

taka, że profesor właśnie został odsunięty od kierowania Kliniką Chirurgii Urazowej w tym 

szpitalu ortopedycznym imienia Grucy w Otwocku. 

- Dlaczego pana odwołano? 

Stanisław Pomianowski, profesor, chirurg, ortopeda – Powiem szczerze tak, nie widzę 

żadnej przyczyny, patrząc na siebie, żebym został odwołany. 

MN – Przyczynę widzą związkowcy z Ogólnopolskiego Związku Zawodowego Lekarzy: 

Bydgoszcz, dnia 11 lipca 2022 r. 

Stanowisko ZK OZZL 

w sprawie odwołania prof. Stanisława Pomianowskiego z funkcji Kierownika 

Kliniki Chirurgii Urazowej Narządów Ruchu i Ortopedii CMKP. 

Zarząd Krajowy OZZL popiera stanowisko Organizacji Terenowej OZZL w Szpitalu 

im. Grucy w Otwocku sprzeciwiającej się odwołaniu prof. dr. Hab. Stanisława 

Pomianowskiego z funkcji Kierownika Kliniki Chirurgii Urazowej Narządu Ruchu i 

Ortopedii CMKP. 

Wiele wskazuje na to, że jedynym powodem odwołania prof. Pomianowskiego jest 

fakt, że wsparł on lekarzy, którzy w ramach OZZL weszli w spór dotyczący 

wynagrodzeń i warunków pracy w szpitalu w Otwocku. 

Profesor Pomianowski spełnia bowiem wszystkie warunki, konieczne do pełnienia 

takiej funkcji. 

Jest cenionym naukowcem z uznanym dorobkiem w zakresie odpowiadającym 

działalności Kliniki. Cieszy się powszechnym szacunkiem wśród lekarzy. Swoim 

kolegom z Kliniki zawsze pomagał w trudnych zawodowych przypadkach. Jest 

wzorem odpowiedzialności podejścia do pacjentów. 

W ostatnich tygodniach, w trakcie sporu zbiorowego OZZL z dyrekcją szpitala, prof. 

Pomianowski nie pozostawił samym sobie swoich podopiecznych i kolegów, 

wspierając stronę związkową. Jako jedyny z Kierowników Klinik Szpitala SPSK im 

Grucy CMPK podjął otwartą polemikę z fałszywymi informacjami przedstawionymi 

w prasie i przedstawił istotne potencjalne zagrożenia dla funkcjonowania szpitala. 

Kierownik Kliniki to nie jest funkcja administracyjna, naukowa czy ściśle 

zawodowa. To połączenie wszystkich tych kompetencji oraz umiejętność stworzenia 

zespołu ludzi – nie tylko znakomitych profesjonalistów, ale także życzliwych sobie 

kolegów, potrafiących wspierać się w trudnych momentach i mogących na siebie 

liczyć. Takim kierownikiem był dotychczas Prof. Pomianowski. Jego odwołanie z tej 

funkcji byłoby błędem, który przyniesie fatalne skutki Klinice i Szpitalowi. Dlatego 

ZK OZZL popiera stanowisko lekarzy z Kliniki Chirurgii Urazowej Narządu Ruchu 

i Ortopedii CMKP, Szpitala w Otwocku, wyrażone w liście otwartym z 7 lipca br. 



wzywające dyrektora CMKP do przywrócenia prof. Stanisława Pomianowskiego na 

stanowisko Kierownika Kliniki Chirurgii Urazowej Narządu Ruchu i Ortopedii 

CMKP. 

Zarząd Krajowy OZZL 

MN – Pod koniec maja profesor Stanisław Pomianowski napisał list do prof. Jarosława 

Czubaka, dyrektora Szpitala Klinicznego im. prof. Adama Grucy CMKP w Otwocku, że nie 

bierze odpowiedzialności, tu cytat: „za zaistniałą sytuację”, a sytuacja jest taka, że odeszło z 

pracy siedmiu specjalistów, między innymi od chirurgii ręki i barku, to prawie jedna trzecia 

wszystkich pracujących w tej klinice specjalistów. Co na to dyrektor szpitala? 

Jarosław Czubak, profesor, dyrektor SKMP w Otwocku – Nie będę się na ten temat 

wypowiadał, bo to są opinie profesora. 

 

AW – Na równouprawnienie trzeba będzie jeszcze trochę poczekać. Za 132 lata kobiety i 

mężczyźni będą pracowali tak samo – tak wynika z raportu światowego forum ekonomicznego i 

to tak samo dotyczy edukacji, racy i polityki. 

Punkty uzyskane w raporcie równości płci: 

1. Islandia – 90,8 

2. Finlandia – 86% 

3. Norwegia – 84,5% 

4. Nowa Zelandia – 84,1% 

5. Szwecja – 82,2% 

------------------------------- 

77. Polska 70,9% 

Na samym końcu jest Afganistan. 

 

AW – Kot domowy, inwazyjny gatunek obcy – na taką listę wpisali go europejscy 

naukowcy. 

♣ 



2022-07-16 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8115 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

Polska – 2 131 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto czterdziesty trzeci dzień 

 

PM: – Koniec tego dobrego – grzmi Jarosław Kaczyński na spotkaniu z mieszkańcami 

Płocka. Mówi, że Unia stała się lewacka. Z niektórymi mieszkańcami Unii niewiele nas łączy, 

nie rozumiemy się, a unijne wymogi dotyczące praworządności Kaczyński uznaje za bezprawne. 

Prezes ogłasza koniec. Ale koniec czego? Czy to się może skończyć wyprowadzeniem Polski z 

Unii? 

Jakub Sobieniowski: – To było pytanie zapisane na kartce i odczytane pod koniec tego 

wystąpienia: 

- Co dalej z nowymi kamieniami milowymi wymyślonymi przez Unię Europejską? 

Kaczyński w Płocku: – Proszę państwa, ja rzeczywiście słyszę te wszystkie wypowiedzi, 

że coś się znowu nie podoba, no, mówię to w tej chwili w swoje indywidualne zdanie, bo decyzji 

partyjnej nie ma, ale to zdanie jest krótkie: No, koniec tego dobrego. 

JS: – Tak na gorąco zinterpretował słowa goszczący w TVN24 naukowiec, który usłyszał, 

jak Kaczyński mówi: koniec tego dobrego. 

Robert Sobiech, doktor, Instytut Polityk Publicznych, Collegium Civitas, wypowiedź 

z wczoraj: – Ja nie lubię analogii historycznych, 39 rok się tak naprawdę nasuwa. Jesteśmy silni, 

potężni, poradzimy sobie sami. [Nic takiego nie padło w 1939 roku. Jedynie: Jesteśmy silni, 

zwarci i gotowi]. 

Tusk: – Proszę się zastanowić, co takiego się dzieje, że miliony ludzi wzięło broń do ręki, 

gotowych jest bić się na śmierć i życie, po to żeby być w Unii Europejskiej i być w strefie euro? 

 

PM: – A jednak Lewandowskiemu się udało. Marzył o przejściu do FC Barcelony 

i właśnie to robi. Do ostatniej chwili Bayern Monachium zapewniał, że to wykluczone… 

 

PM: – Czerwony alert w sprawie dzieci: 

Catherine Russell 

Dyrektorka Generalna UNICEF 

„Ogłaszamy czerwony alert dotyczący bezpieczeństwa zdrowia dzieci. Jesteśmy 

świadkami największego trwałego spadku szczepień dziecięcych w tym pokoleniu. 

Ceną będzie życie dzieci”. 

 

PM: – ruskie pociski i bomby spadają na ukraińskie miasta, także na obiekty cywilne, na 

przykład na uczelnie. Każdego dnia dowiadujemy się o zabitych cywilach. Armia putina stara 

się też utrudnić docieranie do Ukrainy zachodniego sprzętu wojskowego. Za to Ukraińcy 

wykorzystują nowe wyrzutnie, by trafiać w ruskie magazyny amunicji. [Oj, to znamy]. 

Monika Krajewska: – W Donbasie nie ma chwili do stracenia. Każda jest cenna, każdą 

można wykorzystać do tego, by lepiej przygotować się do walki z ruskimi – tak Ukraińcy trenują 

przez kolejnym starciem. [na zdjęciu] 

Dmytro ukraiński żołnierz: – To są pociski przeciwpancerne. Pierwszy trening polega na 

strzelaniu do określonego celu. Sprawdzamy, jak dobrze nam to idzie. 

MK: – Sprzęt i nowe umiejętności, za chwilę zostaną wykorzystane, bo zdaniem 

ekspertów ruscy kończą przerwę operacyjną w Donbasie i wkrótce wrócą do ofensywy. Na liście 

mają Siewiersk i Bachmut. 

Iwan Lubas, ukraiński żołnierz: – Nasza artyleria nie spełnia jeszcze wszystkich 

standardów, ale pracujemy nad tym, a nasi zachodni partnerzy bardzo nam w tym pomagają, 

dostarczając sprzęt. Wyrzutnie Hajmars już działają i niszczą magazyny wroga. 

MK: – I być może dlatego postępy ruskich są na razie nikłe. A 10-dniowa przerwa 

operacyjna zdaniem ekspertów była zdecydowanie za krótka, by mogli w pełni zregenerować 

siły. Pilnie za to śledzą szlaki dostaw zachodniej broni do Ukrainy i próbują werbować ludzi, 



którzy dostarczą im cenne informacje; ruski minister obrony wydał także polecenie, by 

wzmocnić działania wojsk na wszystkich frontach… Tylko dziś rakiety spadły na Odessę, 

Nikofol czy Dniepr… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nie ma w ludzkim języku odpowiednich słów, 

by opisać poziom, do jakiego zniżyli się ruscy. Niszczenie ośrodków pedagogicznych jest 

podwójną zbrodnią, bo sprawia, że nie ma instytucji, które mogłyby kształcić naszych 

przyszłych pedagogów. 

MK: – Ale jest też dobra informacja: Ukraina i rosja są coraz bliżej porozumienia 

w sprawie zniesienia blokady uniemożliwiającej eksport ukraińskiego zboża. Turcja, która jest 

mediatorem w tej sprawie, twierdzi, że umowa może zostać podpisana w przyszłym tygodniu. 

Monika Krajewska, Fakty. 

 

PM: – Pierwsze tygodnie wakacji pokazują, że psuje je drożyzna. Wielu Polaków skraca 

wyjazdy i szuka tańszych miejsc albo zostaje w domach. Przyjeżdża mniej Polaków, ale też 

mniej cudzoziemców… 

♣ 
2022-07-17 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8115 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 397 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto czterdziesty czwarty dzień 

 

PM: – Morawiecki obiecał tani węgiel. Węgla nadal brakuje, Morawiecki narzeka, że to 

przez brak współpracy z rządem. Rząd zapewnia, że winni są inni. Ale inni w Europie radzą 

sobie lepiej… 

Morawiecki: – Składy węgla nie chcą współpracować z rządem. 

Paweł Pluska: – Właściciele składów węgla nie będą chcieli w ciemno kredytować działań 

rządu i dopłat do węgla, że najpierw trzeba było zabezpieczyć zapasy, jak inni w Unii, a dopiero 

później wprowadzać embargo na węgiel z wschodu. Rząd przekonuje, że w ciągu kilku dni 

pojawią się nowe rozwiązania. 

Morawiecki: – Węglokoks czy PG Paliwa rozesłały wici, czyli po prostu dzwonią po 

całym świecie po to, aby pozyskać ten węgiel. 

PP: – Wysokie ceny nośników energii podbijają inflację, a tej, jak słyszmy, winni są inni. 

Elżbieta Witek, marszałek Sejmu – Potrzebujemy zrozumienia obywateli, że to nie 

jest inflacja spowodowana przez rząd. 

PP: – A jest, co przyznał sam prezes, mówiąc o wpompowaniu w rynek 200 mld zł 

w czasie pandemii. 

Kaczyński: – Jak takie sumy wpływają na rynek, tak jakby z niczego, znikąd, to 

oczywiście jest pewien impuls inflacyjny. 

PP: – Nie z niczego i znikąd, a z naszych podatków i długu zaciągniętego w naszym 

imieniu… 

 

Jakub Sobieniowski: – Trudno zrozumieć, jaką postawę prezentują polskie władze 

w kontaktach z Unią. 

[Nietrudno zrozumieć. Polskie władze wiedzą, że jeszcze trochę muszą być w Unii 

Europejskiej, bo to z wielu względów międzynarodowych zły moment na odkrycie kart i wyjście 

z Unii, ale tymczasem nie chcą pozwolić na tworzenie kolejnych związków proceduralnych 

Polski z Unią. Polskie władze stać na wykazywanie już teraz, że z Unią Europejską nie mają nic 

wspólnego. Tym bardziej nie zamierzają zezwalać Unii Europejskiej na wykazywanie swojego 

zwierzchnictwa nad Polską]. 



Morawiecki: – W tej trudnej relacji z Unią Europejską słyszycie czasami, że są jakieś 

problemy. Nie martwcie się tym. Jakby nie było problemów, to znaczy, że uszy po sobie 

i robimy tak, jak ktoś chce. A tak jak ktoś chce, to nigdy nie jest dobrze. 

[A mówimy o zlikwidowaniu przez PiS w Polsce konstytucyjnego trójpodziału władzy, 

która to zasada jest jedną z kardynalnych zasad demokracji. 

PiS ma większość w Sejmie, a więc do PiS należy władza ustawodawcza; cały rząd jest w 

rękach PiS, więc ma i władzę wykonawczą; przez siebie skonstruowany Trybunał 

Konstytucyjny, przez własną pierwszą prezeskę Sądu Najwyższego i własnych wielu sędziów; 

przez siebie skonstruowaną Krajową Radę Sądowniczą – PiS zapanował nad władzą sądowniczą 

i zlikwidował niezawisłość sądownictwa. Przywrócenia w całym zakresie niezawisłości 

sądownictwa w Polsce zażądał Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej. 

Tak niefrasobliwie przedstawia te sprawy polski premier i śmie głosić, że PiS nigdy nie 

będzie robił tak jak chce Unia Europejska, bo to nigdy nie jest dobrze]. 

 

PM: – Teraz dobra wiadomość: Paweł Fajdek został mistrzem świata, a Wojciech Nowicki 

wicemistrzem w rzucie młotem. Odnieśli kolejne w swojej karierze sukcesy, tym razem na 

lekkoatletycznych mistrzostwach świata w Virginii w amerykańskim Oregonie. 

 

PM: – Dzisiaj, gdy mamy chłodniejszy dzień, trudno w to uwierzyć, ale już we wtorek 

czekają nas upały, a w czwartek może być nie do wytrzymania – nawet 35 stopni, afrykańskie 

powietrze sunie już do nas nad Europą Zachodnią, zagraża osobom, które źle je znoszą, 

zwłaszcza starym i chorym. 

♣ 



2022-07-18 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7770 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 319 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto czterdziesty piąty dzień 

 

PM: – Brakuje węgla, choć miało nie zabraknąć. Premier to obiecywał, obiecywał też 

unijne, miliardy, ale ich nie ma, bo w Polsce brakuje praworządności. Premierowi brakuje 

odwagi bądź możliwości podporządkowania sobie w rządzie ministra Ziobry i odwagi do 

autentycznych, a nie ustawionych spotkań z Polakami. A Polacy pytają na przykład o węgiel 

i o to, co premier pamięta ze swoich obietnic. 

 

PM: – Szukamy rozwiązań – mówi Morawiecki. Władza sobie nie radzi z 

powstrzymywaniem drożyzny i tak jak sypała pieniędzmi, tak teraz sypie dobrymi radami dla 

Polaków, żeby zacisnąć zęby, mniej jeść, zbierać chrust i spać w namiocie. To władze dopuściły 

do tej sytuacji, ale za jej nieodpowiedzialność koszty poniosą Polacy. 

Paweł Płuska: – Drożyzna to numer jeden podczas spotkań z Polakami. 

Morawiecki: – Ludzie dzielą się na dwie grupy: takich, którzy szukają rozwiązań i takich, 

którzy szukają winnych. My szukamy rozwiązań. 

Sasin: – Najbardziej cieszy rozdawanie. Gmina Jaświły – 1 960 000 zł. Gmina Goniądz – 

2 925 000 zł. Gmina Jasionówka – 3 430 000 zł. [Czterech gmin nie rozszyfrowałem]. 

PP: – I każdego dnia rozdaje. 

 

PM: – Ukraińcy grzebią zabite przez putina dzieci i obiecują sobie i światu, że pokonają 

agresora. Dajcie nam więcej broni – apelują, bo już widać, jak bardzo skuteczna może być 

zachodnia artyleria, ruscy się jej boją, ale im trudniej im wygrywać, tym bardziej są okrutni. 

Katarzyna Sławińska: – To jedno z najtrudniejszych pożegnań tej wojny. Na pogrzeb 

czteroletniej Lizy przyszły dziesiątki osób, rodzina i zwykli mieszkańcy gminy… 

Liza stała się najnowszym symbolem okrucieństwa ruskich, jakiego mieszkańcy Ukrainy 

doświadczają każdego dnia. To atak na jedną z miejscowości w obwodzie donieckim. Jest co 

najmniej sześć ofiar; ruscy przerzucają też siły na okupowane południe. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – rosja jest dziś krajem najbardziej 

terrorystycznym, a największym terrorystą na świecie jest putin; rosja próbuje zniszczyć nasz 

kraj, zniszczyć nasz naród, zetrzeć go z powierzchni ziemi. 

KS: – Od początku wojny ruscy wystrzelili już ponad 3 tysiące pocisków manewrujących, 

liczbę innych ataków trudno nawet zliczyć. Tak mówi Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy 

– Najeźdźcom zbyt często pomagają kolaboranci. Prezydent zawiesił właśnie kolegę z 

dzieciństwa, szefa ukraińskiej służby bezpieczeństwa i prokurator generalną. Ponad 60 osób z 

obu instytucji miało działać na szkodę kraju. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Taka skala przestępstw wobec podstaw 

narodowego bezpieczeństwa państwa i powiązania wykryte między pracownikami służb 

bezpieczeństwa Ukrainy i służbami specjalnymi rosji budzą bardzo poważne pytania. Na każde 

z takich pytań otrzymamy odpowiedź. 

KS: – Ukraina nieustannie apeluje o zachodnie wsparcie i wierzy w zwycięstwo. Jak 

podaje brytyjskie ministerstwo obrony na ukraińskim froncie zginęło lub zostało rannych ponad 

50 tysięcy ruskich żołnierzy. 

Rosja też coraz bardziej boi się zachodnich systemów dalekiego zasięgu. Minister obrony rosji 

Szojgu wydał właśnie rozkaz, by to one stały się najważniejszym celem w Ukrainie; są tak 

skuteczne w niszczeniu ruskich składów broni, że podobnie jak słynne tureckie drony doczekały 

się własnej piosenki: 

Z Ameryki przyjechał nasz niezawodny przyjaciel… 

…zapoznajcie się z nim… 

Himars! 



Źródło: Siły Zbrojne Ukrainy 

KS: – Waszyngton obiecuje, że wkrótce na front trafią kolejne Hajmarsy. O swoim 

kolejnym wsparciu dla Ukrainy na długo zapewnia też Bruksela. 

Anna Lührmann, dojczlandzka minister stanu ds. europejskich i klimatu: – rosja chce nas 

zmęczyć, osłabić, my przeciwstawimy się jej europejską i transatlantycką jednością. 

KS: – Wysokie ceny żywności i paliw dla tej unijnej jedności mogą być ogromnym 

wyzwaniem. 

 

PM: – Miliard dwieście milionów złotych – już tyle kosztuje nas niewykonanie orzeczeń 

Unijnego Trybunału Sprawiedliwości – tyle wynosi kara, ale jeszcze więcej tych unijnych 

miliardów po prostu do nas nie płynie. Dlaczego? Bo polityczna walka z sędziami wcale się nie 

skończyła. 

Michał Tracz: – Zawieszeni przez Izbę Dyscyplinarną sędziowie wciąż nie wrócili do 

orzekania. 

Transparent: Sądy są władzą odrębną i niezależną 

   Sędziowie są niezawiśli 

…nałożona kara powiększa się o milion euro dziennie. 

Kaczyński, Płock wypowiedź z piątku: – Nie mamy żadnych obowiązków, aby słuchać 

Unii w sprawie wymiaru sprawiedliwości – żadnych. 

Didier Reynders, komisarz Unii Europejskiej ds. wymiaru sprawiedliwości, wypowiedź z 

13 lipca: – Wciąż domagamy się wypełnienia postanowienia Trybunału. Kara nie jest celem 

samym w sobie, ona jest po to, by respektować decyzje Trybunału, jeśli zostaną wdrożone, to 

będzie można zaprzestać naliczania kar, a jeśli nie, to ten proces będzie trwał i będą wnioski 

o zapłatę. 

[Nie o zapłatę tutaj chodzi. Unia Europejska powinna wyciągnąć wnioski bardziej daleko 

idące. Unia Europejska po kilkudziesięciu latach istnienia okrzepła, stała się jedną z kilku 

światowych potęg gospodarczych, ekonomicznych i politycznych. A więc Unia Europejska ma 

podstawy, by wprowadzić zdecydowaną strukturę broniącą spraw wewnętrznych Unii. 

Nadchodzi czas, aby Unia Europejska przestała być zlepkiem samostanowiących państw, 

a zaczęła być jednym organizmem dbającym o interes całości, powinna przejść od niewtrącania 

się w wewnętrzne sprawy państw członkowskich do nowego podejścia obrony interesów Unii 

jako całości. Nie może nadal być tak, że byle Kaczyński przyprawia Unię i Polskę o trudne 

procesy wewnętrzne. Pora stworzyć możliwość, aby taki osobnik został postawiony pod osąd 

Europejskiego Trybunał Stanu. To samo nowe podejście powinno dotyczyć również gospodarki, 

systemu monetarnego, spraw zagranicznych, rangi Parlamentu Europejskiego, rangi 

sądownictwa europejskiego czy zwierzchnictwa Komisji Europejskiej nad rządami krajowymi]. 

 

PM: – W Wielkiej Brytanii ogłoszono pierwsze w historii czerwone alerty przed upałem. 

Synoptycy obawiają się, że temperatura może nawet sięgnąć 43 stopni, z tego powodu mogą być 

ofiary śmiertelne. 

♣ 
2022-07-19 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7731 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 3 251 nowych zakażonych. 5 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto czterdziesty szósty dzień 

 

PM: – Jednorazowy dodatek do węglowy w wysokości 3 tysięcy złotych – obiecuje rząd i 

wycofuje się z poprzedniego planu, który poniósł klęskę: dopłat dla sprzedawców węgla. 

Niezależnie od dopłat węgla na składach nie ma. O tym, że go zabraknie rząd wiedział od 

początku wojny, ale wmawiał Polakom, że nie sprowadzaliśmy go z rosji, więc problemu nie 

będzie. 



Arleta Zalewska: – To ich, właścicieli składów węgla premier oskarża o brak współpracy. 

Musieliby węgiel sprzedać taniej niż sami kupili. 

Krzysztof Zając, skład węgla „MK Dreko Group” w Łodzi: – zwrot pieniędzy miałby być 

pod koniec grudnia, a tak naprawdę do tego czasu składy węgla musiałyby dopłacać do interesu. 

AZ: – rząd nie jest w stanie określić, ile węgla będzie można kupić za te 3 tysiące złotych. 

Wojna w Ukrainie wybuchła prawie pięć miesięcy temu. Już wtedy premier wiedział, ile węgla z 

rosji trafia do Polski i ile w związku z embargiem może tego węgla zabraknąć. Dlatego dziś 

pytamy, co przez ten czas robił rząd? I jak nas Polaków na ten węglowy kryzys przygotowywał. 

Kulisy rządowej wojny o węgiel 

Źródło: onet.pl, Radio ZET 

24 lutego 2022 roku 

Anna Moskwa, minister klimatu i środowiska 

„Mając na względzie właściwość kompetencyjną Pana Premiera w zakresie 

gospodarki złożami kopalin, uprzejmie informuję o planowanym przedłożeniu 

wniosku do Prezesa Rady Ministrów dot. konieczności zwiększenia przez Rządową 

Agencję Rezerw Strategicznych zapasów węgla kamiennego do maksymalnego 

poziomu lub utworzenia rezerwy strategicznej tego surowca”. 

1 marca 2022 roku 

Jacek Sasin, wicepremier 

„W związku z realnym zagrożeniem braku dostaw węgla kamiennego z kierunku 

wschodniego idea zwiększenia przez Rządową Agencję Rezerw Strategicznych 

zapasów węgla kamiennego do maksymalnego poziomu lub utworzenie rezerwy 

strategicznej tego surowca jest jak najbardziej zasadna”. 

3 marca 2022 roku 

Anna Moskwa, minister klimatu i środowiska 

„w związku z eskalacją konfliktu między rosją a Ukrainą, biorąc pod uwagę dbałość 

o bezpieczeństwo paliwowo-energetyczne państwa w ujęciu krótko , średnio 

i długoterminowym, zwracam się z prośbą o pilne podjęcie decyzji o utworzeniu 

rezerwy strategicznej węgla kamiennego w trybie poza Programem rezerw 

strategicznych”. 



8 maja 2022 roku, Mateusz Morawiecki: 

Premier poleca utworzyć niewielką rezerwę węgla. 

 

PM: – Ceny prądu gwałtownie wzrosną. Urząd Regulacji Energetyki przewiduje 

podwyżki, zapowiada, że tak wielkich jeszcze nie było. Prąd będzie drogi, a w dodatku może go 

zabraknąć, już na początku tego miesiąca grozi nam blackaut. Jeśli rząd nie zabezpieczy polskiej 

energetyki, to się może powtórzyć. 

Paweł Płuska: – …Już siedem lat temu były przedstawiane takie symulacje: By zastąpić 

ruski gaz w gminie wystarczyłby jeden wiatrak, jedna biogazownia i czterohektarowa farma 

fotowoltaiczna; by zastąpić jeszcze ruski węgiel, wystarczyłoby to podwoić. 

 

PM: – Upały dotarły do Polski, oby nie doprowadziły do tego, co dzieje się na Zachodzie 

Europy, gdzie powietrze z Afryki dotarło już wiele dni temu, ludzie tam mdleją i umierają, 

mnożą się awarie, a Hiszpania płonie, bo gdy ziemia jest wysuszona, wystarczy iskra, aby doszło 

do tragedii. U nas aż tak gorąco nie będzie, ale będzie gorzej niż jest. To dopiero początek. 

 

PM: – Czy polski rząd uczciwie wydaje unijne pieniądze? Czy nie łamie unijnego prawa? I 

czy nie uderza w sądy? To wszystko ma sprawdzić w Polsce delegacja kontroli budżetowej 

Europarlamentu. Ministerstwo sprawiedliwości już twierdzi, że to atak na Polskę. 

Monika Hohlmeier, eurodeputowana z Dojczlandu, szefowa delegacji Parlamentu 

Europejskiego: – Niezależność sędziów i prokuratorów jest bardzo ważną sprawą. Bardzo ważne 

jest, by pieniądze wydawane były sprawiedliwie, a nie w sposób upolityczniony. 

Michał Tracz: – … przez trzy dni będzie sprawdzać, czy polski rząd wydaje prawidłowo 

europejskie pieniądze. Komisja pyta o represje wobec sędziów, polityczne nominacje do 

Krajowej Rady Sądownictwa i Izbę Dyscyplinarną… 

 

PM: – armia putina najpierw kradła ukraińskie zboże, a teraz je podpala na polach, temu 

służą pociski zapalające… 

Monika Krajewska: – Podziurawione pola i ściana ognia – to nowa odsłona bitwy z rosją, 

na żyzne ziemie [Ukrainy] każdego dnia spadają pociski, które niszczą plony. Rolnicy 

w pośpiechu próbują zebrać zboże, zanim pochłonie je pożar. Zdaniem Ukraińców [a zdaniem 

TVN nie? Przecież zdjęcia i filmy jednoznacznie przekonują] celowo bombardują pola 

pociskami zapalającymi, by wywołać globalny kryzys żywnościowy, atakują przede wszystkim 

pola pszenicy i jęczmienia, a potem robią wszystko, by utrudnić gaszenie pożarów. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nasze siły zbrojne zadały wrogowi wyraźne 

logistyczne straty; ruskim coraz trudniej jest utrzymać pozycje na okupowanych terytoriach. 

Krok po kroku robimy postępy, niszczymy ich linie zaopatrzenia, wykrywamy i neutralizujemy 

kolaborantów. 

MK: – Brytyjczycy zauważają wyraźne braki kadrowe i problemy ruskich z utrzymaniem 

ofensywnej siły bojowej. Być może dlatego, jak pisze Instytut Studiów Wschodnich, putin 

zrzuca ciężar wojny z Ukrainą na mniejszości etniczne i na front wysyła tak zwane ochotnicze 

bataliony z różnych regionów kraju. 

♣ 
 



2022-07-20 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7603 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 2 853 nowych zakażonych. 11 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto czterdziesty siódmy dzień 

 

DR: – Węgla jak nie było, tak nie ma. Dodatek do niego ma być… 

 

Maciej Sokołowski Bruksela: – 15% - o tyle każdy kraj Unii musi zredukować zużycie 

gazu, by każdy w Unii mógł przetrwać zimę i to od zaraz, od 1 sierpnia, bo już w środku lata 

Komisja Europejska przygotowuje się na najgorszy zimowy scenariusz całkowitego odcięcia 

dostaw z rosji. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – rosja nas szantażuje, rosja 

używa energii jako broni i to niezależnie od tego czy dostawy gazu będą częściowe czy wcale 

ich nie będzie, to musimy być przygotowani. 

MS: – Plan awaryjny zakłada dwa etapy: pierwszy, dobrowolny, zachęcający, by każdy z 

nas zaczął oszczędzać energię, gaz, światło czy przykręcając grzejnik. W budynkach 

publicznych klimatyzacja latem powinna być ustawiona poniżej 25 stopni, a zimą temperatura 

ogrzewania powinna być zmniejszona do 19 stopni Celsjusza. Francuskie markety już 

porozumiały się, że wieczorem wygaszą neony i zimą w godzinach szczytu obniżą temperaturę 

w sklepach do 17 stopni, ale jeśli to nie wystarczy i sytuacja się pogorszy, to Komisja mogłaby 

ogłosić stan alarmowy i wprowadzić obowiązkowe ograniczenia. 

Frans Timmermans, wiceprzewodniczący Komisji Europejskiej: – Czy naprawdę 

potrzebne jest światło w pustych biurach, witrynach sklepów, klimatyzacja na 22 stopnie? To 

nasz wybór, zróbmy to na naszych zasadach. 

MS: – Jednocześnie Komisja szuka innych niż rosja dostawców gazu i planuje awaryjne 

transfery z krajów z nadwyżką do miejsc, gdzie gazu zabraknie. Ale by te propozycje weszły w 

życie, najpierw musi zgodzić się większość krajów Unii. Głosowanie we wtorek. 

 

DR: – Cios w śmieciową mafię. 

 

DR: – Pierwsza dama Ukrainy w Amerykańskim Kongresie, Ołena Zełenska dziękuje za 

już, prosi o więcej w walce z armią putina; on sam na własnej skórze odczuł, co znaczy trafić na 

czarną listę. Świat mówi o spektakularnym upokorzeniu w Iranie. Ale mówi też o planach 

aneksji okupowanych ukraińskich terenów. 

Ołena Zełenska, pierwsza dama Ukrainy: – Zwracam się do was w imieniu tych, którzy 

zginęli, w imieniu tych, którzy wciąż żyją i w imieniu tych, którzy czekają na powrót rodzin 

z frontu. Proszę o to, o co nigdy nie chciałam prosić – o broń. 

Katarzyna Sławińska: – …Pierwsza dama Ukrainy była też gościem w Białym Domu. 

Jeszcze w tym tygodniu Waszyngton ma ogłosić wojskowy pakiet pomocy z czterema 

kolejnymi wyrzutniami Hajmars. Stany Zjednoczone ostrzegają, że rosja szykuje się do 

formalnej aneksji zagrabionych ziem na podstawie sfałszowanych referendów. To okupowany 

Energodar i pierwsze ruskie paszporty dla mieszkańców. 

John Kirby, Rada Bezpieczeństwa Narodowego Stanów Zjednoczonych: – Aneksja będzie 

pierwszym naruszeniem Karty Narodów Zjednoczonych i nie pozwolimy, by została bez kary. 

Nadal będziemy uzasadniać Ukrainie rekordowe wsparcie w zakresie bezpieczeństwa. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Mamy dużo zabitych i rannych. Bez względu 

na to, jak dobrze ruscy będą się ukrywać, nasze siły zbrojne przygotują im odwet. Nasze 

państwo ustali tożsamość wszystkich ruskich przestępców, którzy są winni terroru wobec 

Ukrainy. 

KS: – To dotyczy też kolaborantów, którzy przekazują okupantom informacje o pozycjach 

ukraińskich wojsk. Władze Mikołajowa zapowiadają, że będą ich szukać dom po domu. 



Witalij Kim, szef władz obwodu mikołajowskiego: – Planujemy zamknąć miasto na dzień, 

dwa. Damy mieszkańcom czas, by mogli zrobić zakupy. Będziemy sprawdzać wszystkie 

podejrzane adresy, wykryjemy tych niedobrych ludzi. 

KS: – rosja nie zatrzyma się na Doniecku i Ługańsku – grozi ławrow; putin o wsparcie 

pojechał do Iranu, rozmawiał z Ajatollahami o współpracy. Według amerykańskiego wywiadu, 

choć między innymi o zakup dronów spotkał się też z prezydentem Turcji, która mediuje w 

rozmowach o odblokowaniu eksportu ukraińskiego zboża. Na negocjacje o pokoju nie ma szans. 

putin: – Ostateczny wynik zależy nie od mediatorów, ale od zaangażowanych stron, by 

zrealizować osiągnięte porozumienia; dziś widzimy, że władze w Kijowie nie mają takiej woli. 

KS: – Te zdjęcia zdaniem komentatorów pokazują obecną pozycję putina na świecie; 

prezydent rosji słynie ze spóźnień; godzinami kazał na siebie czekać; kanclerz Dojczlandu, 

nawet papieżowi; tym razem to on czekał na prezydenta Turcji i miała to być słodka zemsta 

Erdogana. 

 

DR: – Największe manewry NATO, wojna w Ukrainie dodatkowo wzmacnia ich 

znaczenie na dojczladzkim poligonie w Grafenwörh. Trzy tysiące żołnierzy, w tym Polacy i 

potężny arsenał systemów artyleryjskich. 

Paweł Szot: – …w manewrach bierze udział 19 państw, 50 jednostek sprzętu, w ciągu 

kilkunastu dni ci żołnierze wystrzelili tutaj ponad 1500 pocisków i rakiet [szkoda, że nie na 

rosję]. 

Matt Birch, generał brygady, brytyjska armia: – To ćwiczenie wykazuje, że artyleria 

z różnych krajów może działać wspólnie, wywołując piorunujący efekt na polu walki. 

PS: – To ćwiczenie polega przede wszystkim na zgraniu i kooperacji żołnierzy z różnych 

krajów posługujących się różnymi systemami broni. 

Grzegorz Parol, pułkownik, dowódca 5-ego lubuskiego pułku artylerii: – Z dowódcą 

amerykańskiego batalionu artylerii, jego dwoma bateriami ćwiczymy wspólnie od dwóch 

tygodni jako jeden pododdział. 

PS: – W tym miejscu amerykańscy żołnierze zbierają informacje o celach i przekazują je 

potem swoim słowackim kolegom. Manewry odbywają się w bezpiecznej i odległej Bawarii, ale 

nawet tu nie da się zapomnieć o dramacie, który rozgrywa się setki kilometrów w ogarniętej 

wojną Ukrainie. W tych ćwiczeniach bierze udział między innymi sprzęt [szkoda, że nie 

ukraińscy żołnierze], który od kilku tygodni jest wysyłany przez państwa NATO walczącym z 

ruską agresją Ukraińcom; między innymi takie wyrzutnie rakiet M-270, to potężniejszy brat 

[brytyjski] słynnego Hajmarsa, może wystrzelić aż dwanaście rakiet na odległość dochodzącą do 

300 kilometrów. 

Loren Bailey, kapitan[ka – przepraszam]: Ludzie bardzo dużo rozumieją i koncentrują się 

bardziej niż zwykle na swojej pracy, bo doskonale rozumieją, jak bardzo to jest istotne, 

szczególnie jeśli chodzi o sprzęt wysyłany na Ukrainę. 

 

DR: – Kandydatów jest tylko dwoje, a jedno z nich stanie na czele i Torysów, i rządu 

Zjednoczonego Królestwa [były minister finansów Rishi Sunak oraz szefowa dyplomacji Liz 

Truss]. 

- rady dla swojego następcy: 

Boris Johnson: – Po pierwsze, trzymaj się blisko Amerykanów i wspieraj Ukraińców, 

wszędzie popieraj wolność i demokrację, obcinaj podatki, gdziekolwiek możesz, by nadal było 

to najlepsze miejsce do życia i inwestowania. Chcę wszystkim tutaj podziękować – Asta la vista! 

Baby. 

[Słowa: „obcinaj podatki, gdziekolwiek możesz, by nadal było to najlepsze miejsce do 

życia i inwestowania” – powinny zostać wyryte w kamieniu i umieszczone w Polskim Sejmie]. 

 

DR: – Niemal pół tysiąca nielegalnych składowisk w Polsce, na nich tony niebezpiecznych 

odpadów. Na śmieciowych przekrętach mafia zarabia dziesiątki milionów złotych, a dziesiątki 

miliardów będzie kosztowała prawdziwa utylizacja. Szef gangu jest ścigany listem gończym, ale 

kolejnych 9 jego ludzi udało się zatrzymać. Skala brudnego biznesu i 

Wojciech Bojanowski: – robili, co się da, gdzie się da, by zarobić, ile się da. 



członek zorganizowanej grupy przestępczej: – oni chcieli wynajmować nawet kontenery i 

transportować po morzu, gdzie się da. Gdzie się da, naprawdę. Tiry, naczepy, itd. Wszędzie, 

gdzie się da. 

funkcjonariusz grupy zwalczającej przestępstwa środowiskowe: – pieniądze na tę chwilę 

są większe niż w narkotykach, szybsze do zdobycia, w łatwiejszy sposób. 

WB: – Chętnych na bardzo duże, szybkie i łatwe pieniądze w ostatnich latach przybywa. 

Historia działalności grupy przestępczej, która została aresztowana przez policję, zaczyna się 

tutaj, w miejscu, gdzie powietrze żre oczy, a smród jest taki, że trudno wytrzymać. To Rogowiec 

pod Bełchatowem, gdzie przestępcy pod przykrywką legalnej działalności zaczęli zwozić 

niebezpieczne odpady. To największe i najdroższe do zneutralizowania nielegalne składowisko 

w Polsce. Zwieziono tu aż 50 000 ton niebezpiecznych odpadów – przy cenie 12 tysięcy zł za 

usunięcie jednej tony koszt całej operacji to aż 600 mln zł. Przez 3 lata aresztowano 51 osób, 21 

trafiło do aresztu. 

 

DR: – Afrykański żar rozlał się po Europie, nie omija też Polski. 36 stopni na zachodzie, 

niewiele mniej w innych częściach kraju. Jak sobie radzić? Podpowiada matka natura, 

a dokładnie nasi bracia mniejsi. 

Paweł Abramowicz: – …w ogóle nie wychodzić z domu, jest rozwiązaniem idealnym. A 

jak się nie da, to dobrze jest wychodzić z głową, czyli unikać bezpośredniego gorąca słońca… 

robią sobie wolne od pracy i się nie ruszają, odpoczywają, ograniczając zużycie energii. 

Lenistwo to jest życie… 

♣ 



2022-07-21 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7578 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 2 999 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto czterdziesty ósmy dzień 

 

GK: – Jeśli wierzyć premierowi, to Piotr Naimski jest jednym z najlepszych specjalistów 

od energetyki w Polsce, Morawiecki właśnie go zdymisjonował. Jeśli wierzyć byłemu już 

ministrowi, usłyszał, że musi odejść, bo nie nadaje się do współpracy i wszystko blokuje. 

Arleta Zalewska: – Takiej dymisji jeszcze w tym rządzie nie było… 

Piotr Naimski 

Szanowni Państwo, 

Korzystam z tej formy, by zawiadomić Państwa, iż z dniem 20 lipca otrzymałem 

dymisję ze stanowiska Pełnomocnika Rządu do spraw Strategicznej Infrastruktury 

Energetycznej oraz Sekretarza Stanu w Kancelarii Prezesa Rady Ministrów. Jako 

ustne uzasadnienie powiedziano mi, że nie nadaję się do współpracy i „wszystko 

blokuję”. Nie pierwsza to w moim dość długim już życiu dymisja. Ta przypada 30 

lat po obaleniu rządu premiera Jana Olszewskiego, w którym pełniłem funkcję Szefa 

UOP. Wtedy Wałęsa wyrzucał mnię [mię] rękoma tymczasowego premiera Pawlaka. 

Przy tej okazji chciałbym powiedzieć Państwu, że Baltik Pipe, który został 

zbudowany przez nadzorowany przeze mnie z ramienia Skarbu Państwa Gaz-System 

będzie oddany do eksploatacji w październiku a uroczystość z tym związana 

odbędzie się 27 września w szczecińskiej filharmonii. Śmiem twierdzić, że 

zbudowanie tego połączenia Polski z norweskimi złożami gazu jest jednym z 

ważniejszych sukcesów politycznych i ekonomicznych osiągniętych przez nasz kraj 

w minionym trzydziestoleciu. Założona wtedy na Polskę przez rosję gazowa pętla 

zostaje w tym roku zrzucona. rosja nie będzie mogła szantażować nas zakręceniem 

„gazowego kurka”. Wojna rosji z Ukrainą i użycie przez ruskich szantażu 

energetycznego wobec całej Europy pokazują, jak ważne to jest dla bezpieczeństwa 

kraju. 

Dziękuję wszystkim, którzy bezpośrednio lub pośrednio przyczynili się do realizacji 

projektu Baltic Pipe. To dziesiątki, a nawet setki osób, wiele instytucji państwowych 

i samorządowych, którzy z Gaz-System, moje „biuro pełnomocnika” i rozumiejący 

wagę projektu wykonawcy. Wszystkich nie sposób tu wymienić, ale wszystkim 

serdecznie dziękuję. To była wielka rzecz móc z wami pracować. Nie ukrywam, że 

odczuwam satysfakcję z tego, co udało nam się razem zrobić. 

Mam nadzieję, że projekty przez nas prowadzone i będące jeszcze w realizacji, na 

czele z budową elektrowni atomowej, będą również konsekwentnie realizowane, ale 

już bez mojego udziału. 

 

GK: – Już jutro rano pacjenci w wieku od 60 do 79 lat i ci z osłabioną odpornością będą 

mieli skierowania na czwartą dawkę szczepionki na Covid-19, mogą umawiać wizyty i wziąć 

kolejną dawkę przypominającą… 

 

GK: – Nie dość, że jest ponad dwa razy droższy niż jeszcze rok temu, to brakuje go 

w niektórych sklepach. W innych cukier jest reglamentowany. Problem dotyczy niektórych 

dyskontów i supermarketów. Przyczyny: drożeje gaz, rośnie zapotrzebowane. Według 

producentów cukru nie zabraknie… 

 

GK: – Spędzili ponad sto dni w ruskiej niewoli, tylko dlatego, że pomagali ludziom po 

ruskiej inwazji. Grupa wolontariuszy z Mariupola jest już bezpieczna w Warszawie. Przeszli 

przez piekło, gdy trafili do obozu filtracyjnego i kolonii karnej… 

 



GK: – Poznań i Piła 37 stopni Celsjusza to dziś w Polsce bieguny już nawet nie ciepła, ale 

nieznośnego i niebezpiecznego upału. Gorąco jest niemal w całym kraju, ale nie jesteśmy w 

sytuacji, że można się cieszyć… mamy wielki problem z wodą. 

Katarzyna Górniak: – Można przejść suchą stopą, ale chyba nie o to chodzi w rzekach. 

Teraz San w Bieszczadach nie ma prawie wody wcale. Większość rzek w Polsce sięgnęła dna. 

Niemal połowa pół tysiąca wodowskazów pokazuje, że jest bardzo źle. Sucho jest na 

powierzchni, ale głębiej też nie jest lepiej. Hydrogeolodzy zaglądają tym otworem aż 60 metrów 

i badają wody podziemne. 

Agnieszka Kowalczyk, Państwowy Instytut Geologiczny: – Ma własne zasilanie, przesyła 

nam dane na serwer raz dziennie. I Pomorze, i Wielkopolska, i zaczyna nam nawet brzydko 

wychodzić Górny Śląsk jako region taki zagrożony, może dojść do wyschnięcia takiej studni 

płytkiej i braku wody. 

KG: – Mimo, że zapowiadane są opady, to niewiele one zmienią sytuację, bo z powodu 

ekstremalnych wysokich temperatur wciąż więcej wody tracimy, niż zyskujemy. Wszystko 

paruje. Na suszę jest jednak sposób: 

Bogdan Chojnicki, profesor, klimatolog, Uniwersytet Przyrodniczy w Poznaniu: – 

Retencja wody, zatrzymywanie wody w krajobrazie i ważne jest to, żeby zatrzymywać w tym 

miejscu, gdzie ona spada… 

[Słyszę to od dziesięcioleci, ale nie słyszę, żeby coś się zmieniło. Nie oznajmia się 

o wybudowaniu zbiorników retencyjnych. Można łapać wodę z niewielkiego dachu. Nie można 

łapać olbrzymich ilości wody z Warszawy. Czy na pewno? Nikt nie ma pieniędzy na wodę]. 

♣ 
2022-07-22 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7643 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 3 038 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto czterdziesty dziewiąty dzień 

 

GK: – Warto zapamiętać słowa premiera, które padły dziś z mównicy sejmowej, bo trudno 

w nie uwierzyć: „Składy węgla nie są puste, węgla ma być nadmiar, nadpodaż, nadprodukcja”. 

Ale kryzys trwa. Sejm uchwalił 3 tysiące złotych dodatku dla gospodarstw ogrzewających nim 

domy. 

Morawiecki w Sejmie: – Nie zabraknie węgla. I jesienią, i zimą nie zabraknie węgla z całą 

pewnością damy radę! Dziękuję. 

Arleta Zalewska: – …To zdanie premier powtórzył wiele razy. O weryfikację tych danych 

poprosiliśmy człowieka, który o kryzysie węglowym z premierem rozmawiał wielokrotnie. 

Rafał Jedwabny, przewodniczący WZZ Sierpień’80 w Polskiej Grupie górniczej: – Jak 

można powiedzieć, że mamy węgiel na składzie. No, to proszę powiedzieć tym ludziom, setkom 

tysięcy Polaków, którzy codziennie biją się o to, żeby kupić tonę węgla. To są te statki, które 

płyną już wiele razy. Premier nie ma świadomości, o czym mówi, bo przepustowość naszych 

portów chyba w najlepszych rozładunkach, to może około 5 milionów ton rocznie. 

Proponowałbym wyjść z tych swoich marmurów, wsiąść do tych limuzyn i wyjechać w kraj 

i zobaczyć, czy na składach mamy węgiel? 

 

GK: – Zaklinanie rzeczywistości nie działa wiecznie, a kłopoty gospodarcze zmieniają 

nastroje społeczne i poparcie dla partii politycznych. Prawo i Sprawiedliwość nie wygrałoby 

wyborów do sejmu, wygrałaby je Koalicja Obywatelska: 

Poparcie dla ugrupowań politycznych 

Źródło: Kantar Public 

Koalicja Obywatelska: 27% (wzrost o +4%) 

PiS: 26% (spadek -3%) 

Polska 2050: 8% (spadek -2%) 



Lewica: 8% 

Konfederacja: 6% (wzrost +2%) 

Koalicja Polska: 5% (wzrost +1%) 

K15: 3% (wzrost +1%) 

Ziobro: 1% 

Zieloni: 1% 

Nie wiem, trudno powiedzieć: 15% 

 

GK: – …Obajtek zostaje, bo ma połączyć Orlen z Lotosem, to projekt, przed którym 

przestrzegają opozycja i eksperci… na kremlu będą strzelały korki od szampana… 

Jakub Sobieniowski: – … ORLEN (Polska) + MOLGROUP (Węgry – blisko 

współpracujący z rosją) + saudi aramco (Arabia Saudyjska – współpracuje z rosją) – Za tymi 

powiązaniami idzie obawa, czy wkrótce nie dojdzie do transakcji, która umożliwi ruskim 

wejście na polski rynek paliw? A wiadomo, do czego to prowadzi… 

 

GK: – W porcie wojennym w Gdyni prezydent Andrzej Duda podpisał ustawę ratyfikującą 

przystąpienie Szwecji i Finlandii do NATO. 

 

GK: – Jest pierwszy dyplomatyczny sukces od początku wojny i nadzieja dla milionów 

ludzi na świecie. Ukraina i rosja osobno podpisały porozumienie z Turcją i ONZ odblokowujące 

eksport zboża przez czarnomorskie porty. Teraz ważne, by weszło w życie – im szybciej, tym 

lepiej. 

Katarzyna Sławińska: – Mimo płonących pól, mimo dziur po pociskach ukraińscy rolnicy 

pracują. [Na zdjęciach widać, że kombajny ścinają same kłosy, zostawiając pionowo stojącą 

słomę]. 

Porozumienie dotyczy trzech portów: Czarnomorsk, Odessa, Jużne. 

Warunki porozumienia: 

- eskortowanie statków przez Ukrainę przez zaminowane porty 

(Ukraina ma przeprowadzać statki ze zbożem bezpiecznymi korytarzami) 

- wstrzymanie ostrzału ukraińskich portów przez rosję w czasie wypływania statków 

(rosja ma wstrzymać ostrzały ukraińskich portów, gdy statki będą wypływać) 

- kontrola ładunku statków 

(W Turcji będzie kontrola, by upewnić się, że nie ma na nich broni. Osobno moskwa 

też wynegocjowała złagodzenie sankcji, by eksportować przez Morze Czarne swoje 

zboże i nawozy).  

Pierwsze transporty mogłyby wyruszyć w ciągu kilkunastu dni. Ceny pszenicy na 

światowych rynkach już zaczęły spadać. Od ponad tygodnia Ukraina eksportuje więcej zboża 

przez port na Dunaju… Według Kijowa, to był ważny moment w negocjacjach. 

Militarne osłabienie rosji widzą brytyjski i amerykański wywiad, ruskim kurczą się zapasy 

broni, a na froncie są minimalne postępy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wyczerpuje się potencjał wszystkich form 

ruskiej agresji, w tym działań ofensywnych na froncie i terroru przeciwko naszym miastom. 

Zrobimy wszystko, by to przyspieszyć. 

KS: – Prezydent dodaje, że Ukraina dzięki zachodniej broni ma potencjał, by zadać 

wrogowi znaczące straty. Katarzyna Sławińska, Fakty. 

 

GK: – Temat jest bardzo ważny, a prezydent chyba nie wziął pod uwagę opinii 

specjalistów od resocjalizacji dzieci i nastolatków, brzmią tak: „nadchodzą mroczne czasy, 

cofamy się o 140 lat”. Chodzi między innymi o dzieci, które będą mogły trafiać do ośrodków 

zamkniętych. 

Renata Kijowska: – Nie są gotowi pedagodzy, psychologowie, terapeuci – nie sądzili, że 

do tego dojdzie, że do ośrodków wychowawczych sąd będzie mógł wysyłać dziesięcioletnie 

dzieci. Przepisy przygotowało ministerstwo sprawiedliwości. 

Michał Woś, wiceminister sprawiedliwości, wypowiedź z czerwca: – Założeniem tej 

ustawy jest, żeby dostosować środki resocjalizacyjne, które stosujemy, do potrzeb. 



RK: – Mimo sprzeciwu Senatu, Sejm ustawę przegłosował, a prezydent ją podpisał. 

„w sprawach o demoralizację” mogą być sądzeni dziesięciolatkowie, będą izolowani w 

młodzieżowych ośrodkach wychowawczych. 

[Według Słownika Języka Polskiego PWN, demoralizacją jest „odrzucenie 

obowiązujących norm moralnych, prowadzące do łamania prawa, rozwiązłości obyczajów itp.” 

W praktyce życia codziennego, jak i w zagadnieniach z zakresu prawa, demoralizacja dotyczy 

przede wszystkim osób młodych]. 

[Demoralizacja nieletnich polega między innymi na nieprzestrzeganiu zasad moralnych. 

Jest to także zepsucie oraz nieuznawanie dyscypliny]. 

[Zasady moralne przyjmują najczęściej formę zdań rozkazujących lub zakazujących, 

rzadziej oznajmujących. Przykładem zasady moralnej jest np. zakaz „nie zabijaj”. Naruszenie 

tych zasad powoduje zwykle wewnętrzny konflikt psychiczny, zwany poczuciem winy]. 

[demoralizacja według policji: wulgarne słownictwo, wagarowanie, wandalizm, ucieczki z 

domu, przedwczesne podejmowanie życia seksualnego, stosowanie agresji, przemocy, palenie 

papierosów, spożywanie alkoholu, zażywanie narkotyków, udział w destrukcyjnych 

subkulturach, sektach]. 

RK: – …pedagodzy wykazują, że ustawa jest sprzeczna z Konstytucją, konwencją 

o prawach dziecka… 

 

GK: – Jeśli to nie będzie wyjątek, ale zasada i śladami Bydgoskiego Centrum Leczenia 

Raka Płuc pójdą kolejne placówki, to wykrywanie i leczenie nowotworów będzie dużo 

skuteczniejsze. Chodzi o szybką i dokładną diagnozę, operację i kurację – da się to zrobić. 

♣ 
2022-07-23 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7643 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 3 493 nowych zakażonych. 12 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto pięćdziesiąty dzień 

 

GK: – Węgla nie zabraknie tej zimy – z takim komunikatem ruszyli w Polskę premier 

i prezes PiS-u. Chcą uspokoić Polaków, którzy węgla kupić nie mogą albo nie mają za co. 

Szalejąca drożyzna, inflacja, drogie kredyty mogą zdecydować o zmianie na scenie politycznej. 

Już widać to w badaniu sondażowym. 

Arleta Zalewska: – …Średnia inflacja, czerwiec 2022. Źródło: Eurostat, GUS 

Strefa euro: 8,6%. Dojczland: 7,6%. Polska: 15,5%. 

 

GK: – Trudno wyobrazić sobie, jak ma wyglądać eksport ukraińskiego zboża, skoro dzień 

po podpisaniu porozumienia ruscy ostrzeliwują Odessę, niszczą infrastrukturę portową, 

ukraińskie porty są zaminowane. To ruscy mają je rozminować. Czy to zrobią? 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Od pierwszego dnia inwazji rosja robi 

wszystko, aby nie tylko zamknąć Ukrainie dostęp do morza, ale zniszczyć sam potencjał 

naszego eksportu, naszą strukturę portową, nasze linie kolejowe, magazyny i silosy. Nie 

pozwolimy jej na to. 

Cezary Grochot: – …dwie rakiety zestrzeliła ukraińska obrona przeciwlotnicza, dwa 

kolejne pociski trafiły w portowe budynki… świat liczy na ukraińskie zboże, Ukraina ma 

pieniądze z jego sprzedaży; jak poinformował prezydent Zełenski, w tej chwili Ukraina ma 

zapasy zbóż warte ponad 10 miliardów dolarów – to w większości niesprzedane zeszłoroczne 

zbiory. W ostatnich godzinach rosja zaatakowała nie tylko Odessę. Celem bombardowań stały 

się też Charków i Mikołajów. Ciężkie walki toczą się też na wielu odcinkach w Donbasie, ale 

przez ostatnich kilka dni ruskie siły przesunęły się tam tylko o 9 do 16km. Waszyngton podjął 

decyzję o przyznaniu Ukrainie kolejnego pakietu pomocy wojskowej o blisko 300 milionów 



dolarów. Amerykańska ambasador oświadczyła, że rosja powinna zostać pociągnięta do 

odpowiedzialności za wstrząsający atak na Odessę. 

 

GK: – W ostatnich latach odgrywała marginalną rolę, wojskowi niemal spisali ją na straty, 

a na wojnie to artyleria: nowoczesne haubice i wyrzutnie pozwalają Ukraińcom bronić się przed 

ruskimi. Paweł Szot obserwował na poligonie w Dojczlandzie ćwiczenia NATO-wskich 

artylerzystów. 

Paweł Szot: – Załadować, wystrzelić. Zadanie łatwe jest tylko z pozoru, bo cel jest 

oddalony o kilkadziesiąt kilometrów, pocisk może ważyć nawet 50 kilogramów, a wróg czeka, 

by odpowiedzieć równie śmiercionośnym ogniem. To jak gra w szachy, tyle, że na śmierć i życie 

– mówią o swojej pracy artylerzyści. 

Jarosław Szymczyk, porucznik, armia słowacka: – Dopóki nie wystrzelimy, nie wiedzą, 

gdzie jesteśmy. Po pierwszej salwie zaczyna się gra. Ich radary od razu wskazują, skąd 

prowadzimy ogień. Musimy wystrzelić tak szybko, jak się da i od razu zmienić pozycję. 

PS: – Szybkość jest kluczem. 

Marceous Geeter-Gonzales, Armia Stanów Zjednoczonych: – Wszystko zależy od załogi, 

dobrze wyszkolona potrzebuje zaledwie 12 sekund na oddanie strzału. 

PS: – Wcześniej trzeba namierzyć cel – to zadanie dla dronów, satelitów i zwiadowców. 

John Hackman, major, 3. Dywizja piechoty armii USA: – Zapisujemy to wszystko 

i przekazujemy słowackiemu batalionowi rakietowemu, a oni przenoszą to do swoich 

komputerów. 

PS: – Współrzędne trafiają do komputerów, które obliczają pod jakim kątem i w jakim 

kierunku ustawić lufę. Pod uwagę bierze się informacje od wojskowych meteorologów, bo 

temperatura, wiatr i wilgotność wpływają na lot pocisku. Te manewry toczą się w cieniu 

prawdziwej wojny. 

Stephen Maranian, generał, dowódca manewrów „Dynamic Front 22”: – Patrząc na 

Wschód, widzimy, że artyleria odgrywa kluczową rolę po obu stronach rusko-ukraińskiego 

konfliktu. Dlatego tak istotne jest, że dzięki takim ćwiczeniom jednostki z różnych krajów są ze 

sobą w pełni kompatybilne. 

PS: – To ten sam sprzęt, który NATO wysyła n Ukrainę, między innymi polskie wyrzutnie 

Krab czy brytyjskie i amerykańskie wyrzutnie rakiet M-270. 

Żołnierz: – Może wystrzelić do 12 zwykłych rakiet albo dwie rakiety taktyczne; pozwala 

prowadzić bardzo celny ogień. 

PS: – Tym zachodnia artyleria różni się od ruskiej, najnowocześniejsze naprowadzane 

GPS-em pociski trafiają z dokładnością do dwóch metrów i w taki sposób wykorzystują je 

Ukraińcy, ukraińska artyleria niszczy cele, ruska niszczy obszary… artyleria jest bogiem wojny. 

Paweł Szot, Dojczland. 

 

GK: – Były nominacje generalskie i odznaczenia dla najbardziej zasłużonych podczas 

centralnych obchodów święta policji państwowej, w tym roku odbyły się w Katowicach dla 

uczczenia setnej rocznicy powstania policji województwa śląskiego… 

 

GK: – To jeszcze nie półmetek wakacji, a według policji w czerwcu i lipcu utonęło 

w Polsce 131 osób. Przyczyny? Upały i tłumy na plażach, brawura i alkohol. W poniedziałek na 

całym świecie będzie obchodzony światowy dzień zapobiegania utonięciom. Warto wiedzieć na 

ten temat więcej. 

Jan Błaszkowski: – Ratownicy wodni przykładem świecą dziś na lądzie. Z powodu silnego 

wiatru zamknęli kąpielisko i sami temu zakazowi się podporządkowali. W Mielenku 

w zachodniopomorskiem, pokazując, że jeśli szarżować, to przy takiej pogodzie tylko na piasku. 

Agata Korc, fundacja „bezpiecznie do brzegu”: – Na świecie w ciągu tej dekady utonęło 

2,5 miliona osób i trzeba o tym mówić. 

JB: – Statystyki są nieubłagane, a bycie w pierwszej dziesiątce to nie zawsze powód do 

dumy: przed nami: Łotwa, Litwa, Estonia, Rumunia, Słowacja, Grecja, Chorwacja, Bułgaria. 

Polska… Ale uwaga: to nie w morzu toniemy najczęściej – toniemy w rzekach i jeziorach. 

Najczęściej toną mężczyźni, to 9 na 10. 



Marcin Siwek, ekspert ds. ratownictwa wodnego: – Tak rozpowszechnić praktyczną 

umiejętność pływania, żebyśmy my byli zbędni na tych naszych akwenach, na tych kąpieliskach. 

♣ 



2022-07-24 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7643 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 642 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto pięćdziesiąty pierwszy dzień 

 

GK: – Są dwie ofiary śmiertelne frontu burzowego, który przeszedł przez Polskę… 

Najbardziej niebezpiecznie było w województwach łódzkim, mazowieckim, małopolskim 

i podkarpackim… W poniedziałek do Polski wracają upały, a wraz z nimi gwałtowne zjawiska 

pogodowe. 

 

GK: – Już wystarczy na Bajraktara… 22 825 101 złotych łącznie – wpłaty dokonało ponad 

200 tysięcy osób, ale zrzutka trwa. 

 

GK” – Była totalna krytyka opozycji, straszenie przejęciem przez nią władzy i 

opowiadanie o zasługach PiS-u. Ale na te słowa Kaczyńskiego warto zwrócić szczególną uwagę: 

„dość, na żadne dalsze ustępstwa wobec Brukseli nie pójdziemy” … 

Arleta Zalewska: – Kórnik, powiat poznański 

Kaczyński: – 23 lipca. Jeśli chcemy być poważnym państwem, to musimy wiedzieć, że za 

to też czasem trzeba zapłacić… 

Kaczyński, Poznań: – Unia w odpowiedzi zamiast po prostu dać nam to, co nam się należy 

absolutnie, jak każdemu innemu państwu, to nie daje. To w takim razie koniec, no. 

Kaczyński: – Dość tego na dalsze ustępstwa, które są poza traktatami. Wyjście poza 

traktaty, to czego oni się od nas domagali, już dalej nie pójdziemy, bo właśnie mamy 

ciuciubabkę, absolutnie dosyć. 

 

GK: – Na sali prezes przemawia i odpowiada na pytania [zadawane] z kartki, słucha 

pochwał i owacji – to obraz dla rządowej telewizji, na zewnątrz policja i ochrona pilnują, by do 

prezesa nie zbliżył się nikt, kto chce zadać kłopotliwe pytanie. Władza nie chce konfrontować 

się z politycznymi przeciwnikami. 

Katarzyna Górniak: – Przez szpaler [policji] i czarnymi limuzynami władza jedzie do 

ludzi. Taką kawalkadą wczoraj do Wejherowa [jechał] premier Morawiecki. Za zamkniętą 

bramą, za zamkniętymi drzwiami, za zamkniętą barierką Prawo i Sprawiedliwość spotyka się z 

ludźmi, wybranymi. Obywatele zadowoleni z władzy, a władza z obywateli. To wakacyjne 

spotkania PiS-u z obywatelami… Wczoraj do podpoznańskiego Kórnika przyjechał prezes 

Kaczyński. Wokół budynku zgromadził się tłum. Na salę Kaczyński został wprowadzony 

tylnymi drzwiami. Niepytani mieszkańcy wykrzyczeli swoje żale do samochodów. Tego prezes 

nie usłyszał. 

Kaczyński: – Rozwrzeszczane grupy ludzi, no, którzy naprawdę upadli bardzo nisko. 

Biorąc pod uwagę ich język, ich agresję, ich twarze… 

KG: – Po spotkaniu w Kórniku policja rozgoniła tłum, by kawalkada limuzyn z prezesem 

mogła przejechać. Kaczyńskiego żegnały wulgaryzmy. 

 



GK: – To nie jest kontrofensywa na wielką skalę, ukraińska armia pokazuje, że może 

skutecznie atakować ruskich. W obwodzie chersońskim zniszczyli ruski skład amunicji i ośrodek 

dowodzenia. Na froncie trwa wymiana ognia, w portach przygotowują eksport zboża. 

Cezary Grochot: – Eksploduje ruski skład amunicji w mieście Gorłówka w obwodzie 

donieckim. To efekt precyzyjnego ataku artylerii. Przy użyciu tej artylerii ukraińskie wojska 

miały też zniszczyć ośrodek dowodzenia w obwodzie chersońskim, gdzie rozpoczęły 

kontrofensywę. Prawda jest taka, że Ukraina ma zbyt mało ciężkiego sprzętu, aby przeprowadzić 

skuteczną kontrofensywę na dużą skalę, ale lokalne ataki, jak ten w Chersoniu, odnoszą sukcesy, 

co potwierdził prezydent Zełenski. 

Wołodymyr Zełenski: – Okupanci próbowali założyć tam przyczółek, ale nie pozwolimy 

im na to. Ukraińskie siły zbrojne krok po kroku wkraczają do tego regionu. 

CG: – kreml odpowiada kolejnymi atakami na obiekty cywilne, ale mimo wczorajszego 

ostrzału portu w Odessie Ukraina przygotowuje się do wznowienia eksportu zboża. Wciąż nie 

jest pewne, czy rosja dotrzyma podpisanej w piątek w Turcji umowy. Cynicznie udawała, że to 

nie jej rakiety spadły na ukraiński port. Dopiero kilka godzin temu rosja potwierdziła, że to ona 

odpowiada za ataki na Odessę i opublikowała te zdjęcia; ruski ostrzał portu potępił cały świat… 

♣ 
2022-07-25 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7196 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 589 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto pięćdziesiąty drugi dzień 

 

GK: – Zreformujemy, zmienimy, mamy pomysły i plan – prezes PiS-u ruszył w Polskę 

i prowadzi kampanię tak, jakby był liderem opozycji, a nie partii, która rządzi od siedmiu lat. 

Zjednoczona prawica ma niepodzielną władzę i prezydenta, ponosi pełną odpowiedzialność za 

to, jak wygląda dziś Polska. 

Jakub Sobieniowski: – To prezes PiS-u po siedmiu latach PiS-u u władzy: 

Kaczyński, Gniezno: – Władza musi być pod kontrolom [ą], nie ma dobrej władzy 

niekontrolowanej. Musi być kontrolowana. Nie może oczywiście kontrolować sama siebie… 

JS: – Teraz Kaczyński mówi, że władza sama siebie nie może kontrolować, a oddał swojej 

władzy kontrolę nad policją, służbami specjalnymi, nawet prokuraturą i mając taką kontrolę nad 

Polską, za swoich rządów w Polsce, tak opisuje Polskę: 

Kaczyński, Konin: – Zmienimy, doprowadzimy Polskę do takiego stanu, w którym 

przyzwoitość będzie realizowana… Pewna grupa ludzi może sobie ze wszystkiego kpić. No. My 

takiej Polski nie chcemy, a przyznajemy, że do tej pory dzięki czy z winy opozycji, która, gdyby 

zachowywała się normalnie, to byśmy to przeprowadzili. 

JS: – Po siedmiu latach zmieniania wymiaru sprawiedliwości Kaczyński obiecuje 

przystąpienie do zmian w wymiarze sprawiedliwości: 

Kaczyński, Poznań: – Powinniśmy przystąpić do zmian w polskim wymiarze 

sprawiedliwości. 

Kaczyński, Konin: – Tu wolność przez tamtych, którzy som [ą] po drugiej stronie, nie jest 

uznawana. 

Kaczyński: – Żeby było jasne. Ja się nie boję pytań trudnych. Teraz na poprzednim 

spotkaniu w Gnieźnie mnie pytano, jakie zalety ma premier. 

Kaczyński, Poznań: – Rozwrzeszczane grupy ludzi naprawdę upadli bardzo nisko… 

 

GK: – To musi być dodatek energetyczny, a nie tylko węglowy, dla wszystkich, których 

zabolą rosnące ceny surowców do ogrzewania domów i mieszkań. Lewica złoży projekt ustawy 

w tej sprawie. Co zrobi partia władzy? Na razie rozpoczęła wyścig z czasem i konkurencją do 

zakupu węgla. 



Jacek Tacik: – Premier tu dąży na spotkanie z górnikami w Katowicach, apeluje, aby 

pracowali jeszcze więcej i jeszcze ciężej, bo już brakuje węgla, a oni odpowiadają, że 

rozwiązaniem węglowego problemu jest renegocjacja umowy o stopniowym zamykaniu kopalń. 

Anna Moskwa, minister klimatu i środowiska: – W poprzednich tygodniach umowy 

zawarte przez spółki skarbu państwa były na około siedmiu milionów ton… 

Jakub Wiech, energetyka24.com: – To nie zakontraktowanie dostaw jest problemem, tylko 

logistyka, chodzi o to, żeby ten węgiel odebrać w portach, przeładować i wysłać w głąb kraju i z 

tym są największe problemy. Zrzucanie teraz miliardów na prawo i lewo… My potrzebujemy 

inwestycji, my potrzebujemy dodatkowych mocy… 

JT: – Cena węgla w kraju, to już 1 700 zł/tonę… 

 

GK: – Polska nie zgadza się na obowiązkową redukcję zużycia gazu przez państwa Unii. 

Komisja Europejska chciała ograniczenia zużycia o 15% od sierpnia do marca, początkowo 

dobrowolnie, obowiązkowo po ogłoszeniu stanu nadzwyczajnego. 

 

GK: – Precyzyjne uderzenia niszczą ruskie magazyny amunicji, punkty dowodzenia i linie 

zaopatrzenia. Nowoczesny sprzęt od zagranicznych sojuszników jest niezbędny Ukraińcom na 

froncie; ruscy już niedługo mogą zmierzyć się z ukraińską kontrofensywą. 

Monika Krajewska: – Batalion ochotników strzeże okolice Izium, są tylko kilometr od linii 

frontu i mają bardzo ważne zadanie: nie dopuścić by ruscy okrążyli Ukraińców w Donbasie… 

ruscy cały czas atakują na lądzie w okolicach Doniecka, Bachmutu i Siewierska, ale na razie nie 

robią postępów, Ukraińcy coraz lepiej radzą sobie z obsługą sprzętu dostarczanego przez 

zagranicznych partnerów. Słynne już amerykańskie Hajmarsy, według ukraińskich wojskowych 

przyczyniły się do zniszczenia 50 magazynów amunicji. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nie odpuszczamy i tak jak codziennie od 

pięciu miesięcy robimy wszystko, by zadać jak największe straty naszemu wrogowi, a 

jednocześnie zebrać jak największe wsparcie dla Ukrainy. 

MK: – W precyzyjnych uderzeniach rozbijane są kolejne ruskie punkty dowodzenia, węzły 

komunikacyjne, linie zaopatrzenia. W obwodzie ługańskim w hotelu miało zginąć stu ruskich 

żołnierzy. Reszta zmuszona jest do ciągłego zmieniania pozycji, co utrudnia im prowadzenie 

ostrzału. W ręce Ukraińców trafiły też już dojczlandzkie działa przeciwlotnicze. Zdaniem 

brytyjskiego ministerstwa obrony ruscy stoją przed dylematem, który front wzmacniać, ten w 

Donbasie czy ten na południu Chersonia, gdzie ruscy szykują się do kontrofensywy. Coraz 

wyraźniej widać też problemy z ruskim sprzętem, żołnierze mają trudności z naprawą tysięcy 

wozów bojowych, które zostały uszkodzone w czasie inwazji. 

Jurij Waskow, ukraiński wiceminister infrastruktury: – W ciągu 24 godzin będziemy 

gotowi wznowić ukraiński eksport zboża. W pierwszej kolejności mówimy o porcie w 

Czarnomorsku, potem przyjdzie kolej na Odessę. 

MK: – Na odblokowaniu portów Ukraina zyska miliard dolarów miesięcznie, ruscy 

przekonują, że dotrzymają warunków porozumienia. Według ONZ, jego pełne wdrożenie może 

potrwać jeszcze kilka tygodni. 

 

GK: – To jest ważny komunikat Światowej Organizacji Zdrowia: Małpia ospa jest 

globalnym zagrożeniem dla zdrowia. Ale to nie powód do paniki, ale raczej zachowania 

ostrożności. Przypadki małpiej ospy odzwierzęcej choroby wirusowej mamy już w Polsce. Na 

świecie odnotowano łącznie 17 tysięcy. 

Paweł Szot: – Dwa przypadki małpiej ospy odnotowano właśnie na Śląsku… W całej 

Polsce jest już 50 zakażonych… 

♣ 
2022-07-26 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7183 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 5 108 nowych zakażonych. 14 zgonów. 



 

UKRAINA WALCZY – sto pięćdziesiąty trzeci dzień 

 

DR: – Jest porozumienie, będzie oszczędzanie, na początek zgoda na zaciskanie unijnego 

pasa, praktycznie od zaraz, od przyszłego tygodnia kraje członkowskie przykręcą wewnętrzne 

kurki dobrowolnie, choć innego wyjścia nie ma, bo ten zewnętrzny kurek znowu dokręca 

Gazprom. 

Michał Tracz: – To naturalne, że obawy mają dziś chyba wszyscy korzystający z gazu 

i pytają, czy będzie jeszcze droższy i czy go wystarczy… 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Do porozumienia dopisano tak długą listę 

wyjątków, że porozumienie przypomina ser szwajcarski. Kraje Unii zgodziły się na 

dobrowolne oszczędzanie gazu, to nie chcą, aby Komisja wtrącała się, w jaki sposób 

ten cel osiągną. 

MT: – Jeden z wyjątków będzie dotyczył Polski. Duże zapasy gazu w naszym kraju 

powodują, że nie będziemy mieli narzuconych żadnych celów redukcyjnych. Wielkie 

przedsiębiorstwa, fabryki i przemysły zużywające najwięcej gazu, dopiero później, jeśli w ogóle, 

będą odbiorcy indywidualni, na końcu takiej listy są odbiorcy wrażliwi: szpitale i szkoły. Pod 

pretekstem prac konserwatorskich Gazprom ograniczy przepływ gazociągiem Nordstreem 1 do 

zaledwie 20% przepustowości. 

 

DR: – Reparacje to tylko wierzchołek góry lodowej i taką samą temperaturę mają 

obustronne relacje. Anty-dojczlandzkie relacje wracają ze zdwojoną siłą wraz z powrotem 

prezesa PiS do objazdu po kraju. Po co nam kreowany wróg za zachodnią granicą, skoro 

prawdziwy jest za wschodnią? 

Jakub Sobieniowski: – Tak w niespełna 30 sekund Kaczyński przyznał, że unijnych 

pieniędzy może nie być, to wina Unii, a tak naprawdę Dojczlandu. 

Kaczyński, Konin: – To nie jest tak, że nas się da [nie zrozumiałem], chcemy być 

poważnym państwem, to musimy, za to czasem się płaci [ty draniu!]; wiadomo, że w tej chwili 

w Unii decydują Dojcze; oni niestety tak naprawdę niewiele się nauczyli z tego, co przyniosła 

im druga wojna światowa, w sensie, no, potwornej klęski militarnej, zostali rozbici, 

zbombardowani, okupowani, obrabowani, pogwałceni. 

JS: – A ta jeszcze bardziej: 

Kaczyński, Konin: – Ktoś, kto nie ma jakiegoś ciężkiego kompleksu sztohu, sztohu, 

przepraszam, chodzi o Sztokholm. 

Kaczyński, Konin: – Ktoś, kto miłuje swojego prześladowcę, ofiara miłuje swojego 

prześladowcę. 

Kaczyński, Gniezno: – Ci z Unii, a szczególnie ci z  Dojczlandu liczą na tych słabych, na 

tych miękkich, wystraszonych, co się boją swojej polskości. 

Kaczyński, Konin: – Za co się Dojcze nie wzięli w Europie, to się fatalnie skończyło. 

Pierwsza wojna światowa, druga wojna światowa; nie żadni naziści, tylko Dojczland, jako 

naród, jako całość narodu są odpowiedzialni za tą [tę] wojnę. 

Kaczyński, Konin: – Dojcze też [jak PiS] grabili, wycinali na przykład Puszczę 

Białowieską. Gdyby tak przyjąć pełną sprawiedliwość historyczną, to mielibyśmy też ogromne 

roszczenia za pierwszą wojnę światową. 

Pytanie z kartki: – Jak rząd ma odpowiedzieć na dojczlandzki szantaż odnośnie dzielenia 

się gazem? 

Kaczyński: – Śmiechem. 

Kaczyński, Gniezno, o Tusku: – On jest nadzieją polskiej niewoli i polskiego 

podporządkowania, pod but dojczlandzki. 

Kaczyński, Konin: – Kiedy Brandt rozpoczął swoją politykę wschodnią, to zaczął drogę do 

wojny na Ukrainie. 

JS: – to rosja chce granic z czasów rozbiorów Polski. 

Te wszystkie wypowiedzi Kaczyńskiego pochodzą z ostatniego weekendu. 

 



DR: – Gra pozorów, w której wszyscy jesteśmy zakładnikami, tylko pozornie wypełniamy 

kamienie milowe, co naprawdę zauważa Komisja Europejska… 

Arleta Zaleska: – Ten wywiad z szefową Komisji Europejskiej w kancelarii premiera to 

dziś lektura obowiązkowa [oj, chyba nikt tam go nie przeczyta] Ursula von der Leyen mówi 

wprost – Jeśli polski rząd [doskonale wiemy co] … pieniądze do Polski nie popłyną. 

 

DR: – Jeśli to jest plan, to bez konkretów [wydobycie węgla] 

 

DR: – rosja to państwo terrorystyczne – powtarza Kijów i ma na to kolejne dowody, 

bomby spadają na obiekty cywilne i zabijają niewinnych cywilów. Apele o nowe sankcje są 

równie mocne, jak apele o dostawy broni dalekiego zasięgu. 

Cezary Grochot: – Masowy atak rakietowy na port w Mikołajowie, zrównane z ziemią 

nadmorskie miejscowości w obwodzie odesskim. Nie ma mowy o precyzyjne uderzenia w cele 

wojskowe, atakowano wyłącznie cywilów i obiekty cywilne… 

Wołodymyr Zełenski 

Prezydent Ukrainy 

Mieszkańcy wsi Zatoka prowadzili spokojne życie, nie było tam żadnych wojsk ani 

baz, ale ruscy terroryści po prostu chcieli sobie postrzelać. 

CG: – Do ataku na miasto Czuhujew użyto takiego sprzętu – systemu rakietowego S300, 

którego celem jest zwalczanie celów powietrznych, ale rosja coraz częściej używa tych rakiet do 

atakowania ukraińskich miast, szczątki jednego pocisku znaleziono w gruzach zniszczonego 

budynku. 



John Kirby 

Amerykańska Rada Bezpieczeństwa Narodowego 

Ostrzelanie portu w Odessie (…) przypomina to, co widzieliśmy wcześniej w Syrii, 

gdzie ruskie wojska atakowały konwoje z pomocą humanitarną. 

CG: – Prezydent Ukrainy Wołodymyr Załenski miał poinformować Stany Zjednoczone, że 

Ukraina musi przeprowadzić kontrofensywę, aby odzyskać okupowane ziemie w ciągu 

najbliższych 3-6 tygodni, potem ruscy się umocnią… 

 

DR: – Płonie park narodowy Czeska Szwajcaria, w ogniu już 30 hektarów, żywioł 

wymyka się spod kontroli. Czesi proszą o międzynarodową pomoc. W akcji już polscy strażacy 

i policjanci. 

 

DR: – Polska wyschnięta na wiór, większe rzeki jak bajora, koryta tych mniejszych 

całkiem puste. Jesteśmy u progu kryzysu wodnego – straszą naukowcy. Olzę w okolicach 

Cieszyna można przejść omijając most, San trudno nazwać rzeką, a Wisła ginie w oczach. Na 5 

rzekach w kraju odnotowano najniższe stany wód od czasu pomiarów (rzeka Sama – Szamotuły; 

rzeka Kaczawa – Rzymówka; rzeka Biała Przemsza – Niwka; rzeka Biała – Grybów; rzeka 

Przemsza – Jeleń). Musimy ratować się przed tym już. Wszelkie domowe sposoby są konieczne, 

ale na pewno nie wystarczy… 

 

DR: – Dyskusja na ten temat trwa od lat, od miesięcy jest gorąca, językowy dylemat: 

w Ukrainie czy na Ukrainie? Rada Języka Polskiego uznaje oba połączenia za poprawne, ale 

jeśli to remis, to ze zdecydowanym wskazaniem: 

Maciej Mazur: – To sztandarowy przykład znaczenia prostych słów; najpierw garść 

cytatów z codziennej polszczyzny… 

Katarzyna Kłosińska, profesor, przewodnicząca Rady Języka Polskiego, Polskiej 

Akademii Nauk: – Poprawne jest: w Białorusi i na Białorusi; poprawne jest: na Ukrainie 

i w Ukrainie; poprawne jest: na Litwie i w Litwie. 

MM: – Są jednak subtelne różnice: forma na Ukrainie upowszechniła się po drugiej 

wojnie. 

KK: – Jest kilka właśnie krajów, które kiedyś nie były samodzielnymi państwami, ale teraz 

już oczywiście są i z nimi się tradycyjnie używa tych przyimków: na Litwę, na Łotwę, na 

Słowację, na Białoruś… 

MM: – Spór językowy sięgnął nawet Sejmu: Dobromir Sośnierz, koło poselskie 

Konfederacja, wypowiedź z 23 marca: – mówi się: na Ukrainie, tak, na Białorusi, na Ukrainie, 

na Węgrzech; nie mówi się: w Ukrainie – to nie jest po Polsku… 

MM: – Rada Języka Polskiego radzi używać: w Ukrainie. 

KK: – Są regularne, no, takie przyjaźniejsze tym ludziom, którzy teraz cierpią z powodu 

wojny. 

Mirosław Skóra, prezes Związku Ukraińców w Polsce: – Odchodzimy od myślenia 

o Ukrainie jako przestrzeni, terytorium geograficznym, przestrzeni regionalnej, a patrzymy na 

Ukrainę jako państwo. 

MM: – Jedna taka mała rzecz, jedno słówko: w Polsce, ale jak ważne: w Ukrainie. 

♣ 



2022-07-27 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7811 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 3 721 nowych zakażonych. 11 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto pięćdziesiąty czwarty dzień 

 

DR: – Nowy cios w rządowym starciu, minister Ziobro kontra premier Morawiecki… teraz 

jak się okazuje także i węgiel… 

Jak to jest, że Polska szuka węgla na świecie, jednocześnie w świat go tonami wysyła? 

Eksport kwitnie w najlepsze, a w składach zero, za to spółki wychodzą na plus. 

Michał Tracz: – …Eksport węgla w tej chwili jest najwyższy od lat. Od stycznia do maja 

2022 roku sprzedano około 2,8 mln ton. Po prostu spółki go sprzedają, bo mogą na nim zarobić 

sporo. Wysokie ceny na zagranicznych rynkach powodują, że drożej można go sprzedać i 

zarobić. Sprzedawany jest do Czech, Ukrainy i Dojczlandu. 

 

DR: – Tysiąc+ dla parlamentarzystów, premier i prezydent też mają dostać podwyżkę 

pensji… 

 

DR: – MON znowu idzie na zakupy i trudno im odmówić rozmachu, broń z Korei 

Południowej zakup według tamtejszych mediów ma kosztować 14 miliardów dolarów: lekkie 

myśliwce, samobieżne armato-haubice i czołgi, części produkowane w Polsce, pierwsze dostawy 

w tym roku. 

Błaszczak: – Zamówiliśmy właśnie 1000 czołgów K2, ponad 600 armato-haubic K9, trzy 

eskadry samolotów SA50. Zaczynamy naszą współpracę od dostaw sprzętu wojskowego jeszcze 

w tym roku. Chcemy pokoju, ale dla tego, że chcemy pokoju, szykujemy się do wojny, by 

wojsko polskie było tak silne, żeby agresor nie zdecydował się na zaatakowanie naszego kraju. 

 

DR: – W wojennej strategii punkt dla ukraińskiej armii – Celne uderzenie w most nad 

Dnieprem w Chersoniu blokuje kluczową dla ruskich przeprawę, a w samym okupowanym 

mieście przygotowania do wrześniowego referendum; kremlowi marzy się w obwodzie 

donieckim powtórka z Krymu. 

Monika Krajewska: – …Tak wygląda kontrofensywa przeciwko ruskim jednostkom. 

Ukraińcy od tygodnia szykują się do odbicia południa. Most w Chersoniu, Most Antonowski, to 

jedna z dwóch przepraw mostowych przez Dniepr, która do tej pory umożliwiała ruskim 

zaopatrywanie i wycofywanie wojsk. Chersoń jest w rękach ruskich od marca i właściwie od 

tego czasu podejmowane są tam próby przygotowania i przeprowadzenia referendum, które 

miałoby przyłączyć ten obszar do rosji. Scenariusz, który znamy z Krymu. 

Ołeh Nikołenko, ministerstwo spraw zagranicznych Ukrainy: – Ta sama taktyka, co na 

Krymie i w Donbasie: powołują lokalne administracje, wprowadzają rubla i zapewniają 

mieszkańcom ruskie obywatelstwo. 

MK: – kreml planuje referendum we wrześniu, ale do tego czasu nie uda im się opanować 

całego Donbasu, nawet przy wsparciu grupy Wagnera, która robi tam postępy. Wojna na 

wschodzie zamieniła się w pozycyjną. Według Ukraińców rosja straciła już ponad 40 tysięcy 

żołnierzy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Przez cztery miesiące ruski rząd nie podał 

swoim obywatelom informacji nawet cenzurowanych na temat strat w okupacyjnej armii, 

kompletna cisza, nie było słowa w żadnym wywiadzie czy przemówieniu. 

MK: – I wcale nie jest tak, że nikt o nich nie pyta, ruskie matki szukają swoich synów… 

Ukraińcy swoich poległych nie ukrywają, pamiętają o nich po śmieci. Ordery dla bohaterów 

odbierają ich bliscy… W Stambule otwarto dziś centrum, które będzie odpowiadać za 

koordynację porozumienia między Ukrainą a rosją. 

 



DR: – Fala ognia rozlewa się błyskawicznie, napędza ją wiatr, a napędza go susza, pożar 

objął tysiąc hektarów parku narodowego Czeska Szwajcaria… [poza Polakami] w akcji także 

Italianie i Słowacy. 

 

DR: – Strajkuje personel obsługi naziemnej Lufthansy, odwołano już ponad tysiąc lotów… 

Lufthansa zwolniła zbyt wielu pracowników podczas kryzysu… 

♣ 
2022-07-28 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7973 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 3 514 nowych zakażonych. 12 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto pięćdziesiąty piąty dzień 

 

AW: – Ponad 20 tysięcy złotych miesięcznie, po odejściu z Izby Dyscyplinarnej… 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Jedenaście osób w Izbie Dyscyplinarnej nie było sędziami, 

co przyznała sama władza… 

 

AW: – Czas podwyżek w polityce, kiedy w Polsce czas kosmicznej inflacji… 

Wynagrodzenie polityków obecne: 

• premier, marszałek Sejmu, marszałek Senatu – 20 500 zł 

• ministrowie – 17 700 zł 

• poseł, senator – 12 800 zł 

• prezes NBP – 20 500 zł 

• prezes NIK – 18 300 zł 

 

AW: – Będziemy żyć, aby walczyć, będziemy walczyć, aby żyć – mówi to prezydent 

Zełenski i mówi to w wyjątkowy dla Ukrainy dzień – Dzień Państwowości Ukrainy – ruscy 

strzelali jak w każdy inny i tym razem ostrzelali Charków. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Będziemy żyć, aby walczyć, będziemy 

walczyć, aby żyć, nie poddamy się, dopóki nie wygnamy z naszej ziemi ostatniego okupanta, 

dopóki nie wyzwolimy ostatniego metra ukraińskiej ziemi. 

Katarzyna Sławińska: – …większość rakiet zniszczyła obrona przeciwlotnicza, kilka 

trafiło w jednostkę wojskową pod Kijowem. Nabiera tempa ukraińska kontrofensywa w 

Chersoniu po zbombardowaniu kluczowego mostu – ocenia brytyjski wywiad. 

Ale ruscy ściągają w ten rejon potężne siły, by nie dopuścić do odbicia ich głównej zdobyczy na 

południu Ukrainy.  

Ukraińska partyzantka w Chersoniu już działa, to ostrzelany samochód kolaborantów… 

 

AW: – Polacy zrzucili się na Bajraktara dla Ukrainy, ale tureccy producenci przekażą go 

Ukrainie za darmo, zebrane pieniądze pomogą Ukraińcom w inny sposób. 

 

Zakupy uzbrojenia: 

• W ciągu najbliższych lat na dostawy sprzętu koreańskiego Polska ma wydać 

65,3 mld zł 

• Równocześnie kupujemy amerykańskie Abramsy za 20 mld zł 

• Samoloty F-35 za kolejne 20 mld zł 

• A także elementy tarczy antyrakietowej za 48 mld zł 

• W sumie wydatki wyniosą 153,3 mld zł 

 



AW: – Pożar w parku narodowym „Czeska Szwajcaria” (miejscowość Hřensko) nie 

rozszerza się, ale to nie oznacza, że jest już dobrze; płomienie gasi siedem śmigłowców, w tym 

polski Black Hawk. 

 

AW: – W Chorwacji wielka zmiana w podróży i nowo wybudowany most, skróci dojazd 

do Dubrownika. 

♣ 
2022-07-29 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7399 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 3 391 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto pięćdziesiąty szósty dzień 

 

GK: – To nie są wymarzone i wyczekane wakacje, takie tylko z nazwy – wakacje 

kredytowe mogą wziąć od dziś ci, którzy mają kredyt hipoteczny w złotych pod pewnymi 

warunkami: łącznie osiem miesięcy bez płacenia rat, by przetrwać najtrudniejszy okres… 

GUS podaje, że inflacja drugi miesiąc z rzędu wyniosła 15,5%... Cały czas ceny bardzo 

szybko rosną. Kolejne pieniądze dosypywane na rynek spadkowi nie służą. Michał Tracz, Fakty. 

 

GK: – ruska prowokacja i atak na ukraińskich jeńców wojennych. W obwodzie donieckim 

ruscy zbombardowali więzienie, gdzie byli też obrońcy Azowstalu – zabili ponad 40 osób i 

zrzucili winę na Ukrainę. Kijów kolejny raz wzywa świat, by uznał rosję za państwo-terrorystę. 

Katarzyna Sławińska: – …w okupowanej Ołyniwce zbombardowali więzienie… jest 

ponad 40 ofiar, 130 zostało rannych… Amerykański Senat przyjął rezolucję za uznania rosji, jak 

Korei Północnej czy Iranu za kraj sponsora terroryzmu… w okolicach Chersonia ukraińska 

armia atakuje kolejne składy ruskiej amunicji; już odbiła kilkadziesiąt miejscowości i szykuje się 

do ofensywy na stolicę regionu. Prezydent Ukrainy nie siedzi w Kijowie, odwiedził rannych 

żołnierzy, a razem z ambasadorami G7 był w sąsiadującym z Odessą Czarnomorsku, by 

dopilnować przygotowań do wznowienia eksportu ukraińskiego zboża. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nasza strona jest w pełni gotowa. Wysłaliśmy 

wszystkie informacje do naszych partnerów: ONZ i Turcji, a nasze wojsko gwarantuje 

bezpieczeństwo. 

KS: – W porcie jest już 17 załadowanych ziarnem statków, czekają tylko na sygnał. 

 

GK: – Wielu z nich zostało ciężko rannych na froncie, potrzebują leczenia i rehabilitacji. 

Ukraińscy żołnierze przyjechali specjalnym transportem medycznym do Krakowa i Katowic, 

stamtąd zostali rozwiezieni po okolicznych szpitalach, gdzie będą leczeni. 

Paweł Szot: – Specjalny pociąg sanitarny wyruszył z Przemyśla, by zatrzymać się na 

dwóch stacjach kolejowych, w Krakowie i Katowicach. Przywiózł 29 ukraińskich żołnierzy, 

którzy zostali ranni na froncie. Ich życiu już nic nie zagraża, są w różnym stanie, niektórzy mogą 

chodzić o własnych siłach, inni muszą być transportowani na noszach… ukraińskie szpitale są 

przeciążone, a personel również jest celem ruskich ataków. To nie pierwszy i nie ostatni taki 

transport. 

 

GK: – 58 tysięcy ton węgla przypłynęło z RPA do portu w Świnoujściu. To jeszcze 

potrzebujemy 3 do 4 mln ton, by wystarczyło na sezon grzewczy. Problemem byłoby 

rozładowanie i transport po kraju. 

Paweł Płuska: – …nawet jeśli kupimy tyle węgla, polskie porty mogą go nie przeładować. 

 

GK: – Wyrok jest ostateczny, a postępowanie umorzone – można w Polsce protestować – 

uznał sąd w Starachowicach. Sprawa dotyczyła demonstrantów, którzy protestowali podczas 

wizyty Kaczyńskiego w styczniu tego roku, policja chciała ukarania siedemnaściorga z nich. 



Transparent: 

  FOLIARZE RZĄDZĄ PANDEMIĄ 

  SZALEŃCY OŚWIATĄ 

  FASZYŚCI PATRIOTYZMEM 

  PEDOFILE MORALNOŚCIĄ 

  A KŁAMCZY INFORMACJĄ 

  A WSZYSTKO PO TO, BY ZŁODZIEJE 

  DALEJ MOGLI RZĄDZIĆ PIENIĘDZMI 

Katarzyna Górniak: – Namalowała taki transparent i kiedy do jej miasta przyjechał 

Kaczyński, poszła protestować. 

Kinga Sawicka, 16 stycznia protestowała w Starachowicach: – A moja przyjaciółka miała 

transparent: „JAREK, NIE PODSKAKUJ, MAM 177cm” 

KG: – Chwila dość niemrawych okrzyków zamieniła się w półroczny maraton. By 19 

wówczas protestujących osób usłyszało słowa w państwie demokratycznym oczywiste, najpierw 

musiało wydarzyć się wylegitymowanie, wniosek policji o ukaranie, zatrudnienie adwokata i 

dwie instancje w sądzie. Czemu policja je złożyła? Cofnijmy się do stycznia, kiedy to Kaczyński 

przyjechał do Starachowic: 

Ksiądz w kościele: – W dziewiątą rocznicę śmierci świętej pamięci Jadwigi Kaczyńskiej 

KG: – Była msza za matkę Kaczyńskiego, były przemówienia, oficjele, a przed kościołem 

byli też protestujący, różni: 

SZPITAL DLA STARACHOWICZAN – NIE DLA PRZEKSZTAŁCENIA! 

KOD [Komitet Obrony Demokracji], Strajk Kobiet, antyszczepionkowcy, był też protest w 

sprawie lokalnego szpitala. 

Kinga Sawicka, dalszy ciąg: – Hasła były też: WYNOCHA, BĘDZIESZ SIEDZIAŁ, 

KŁAMSTWA. Posłowie byli niezadowoleni, że Kaczyński nie był witany balonami i 

szampanem. Protestujących porównał do esbeków. 

Kaczyński przy grobie: – Następcy czwartego departamentu 

KG: – i wytłumaczył, jak traktować ten protest: 

Kaczyński, dalszy ciąg: – Nie wolno tolerować. To nie jest sfera wolności, to jest sfera 

nadużycia, to jest sfera podnoszenia ręki na Kościół, a to oznacza także podnoszenie ręki na 

Polskę. 

KG: – Po miesiącu Kinga Sawicka dowiedziała się, że będzie miała sprawę o zakłócanie 

porządku publicznego. 

Kinga Sawicka, dalszy ciąg: – To było dla mnie stresujące, bo tak naprawdę nie 

wiedziałam, jak to się dalej potoczy. 

KG: – Toczyło się długo, bo gdy sąd pierwszej instancji sprawę umorzył, policja się 

odwołała. 

Piotr Capała, pełnomocnik dziewięciu uczestników protestu z 16 stycznia w 

Starachowicach: – Stanowisko policji było ukierunkowane w ten sposób, że jeśli miałyby się 

odbywać protesty, to te protesty powinny odbywać się bez hałasu, bez krzyku, chyba te protesty 

musiałyby być za każdym razem nieme. 

KG: – Nie muszą takie być. Sąd już prawomocnie przyznał, że władzę nie trzeba 

wyłącznie milcząco popierać. 

Piotr Kładoczny, doktor, Helsińska Fundacja Praw Człowieka, Wydział Prawa i 

Administracji, Uniwersytet Warszawski: – To byłoby absurdalne, gdybyśmy mieli prawo tylko 

do takich wypowiedzi, które się podobają władzy. 

 

[Skończyłem 89 lat]. 

♣ 
2022-07-30 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7389 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 3 687 nowych zakażonych. 14 zgonów. 



 

UKRAINA WALCZY – sto pięćdziesiąty siódmy dzień 

 

DR: – Przerwany rajd po Polsce. Prezes PiS rezygnuje z objazdu kraju i idzie na urlop, 

choć kilka tygodni temu ogłaszał w partii wielką pre-kampanijną mobilizację i sam w obstawie 

policji ruszył w trasę, a teraz koniec. Co poszło nie tak? Czy to falstart? I czy fiasko formuły… 

 

DR: – Masakra w Ołyniwce – rzeź na jeńcach i śmierć ponad pięćdziesięciu obrońców 

Azowstalu. Prezydent Zełenski mówi o zaplanowanej ruskiej zbrodni wojennej i zapowiada 

odwet. Domaga się też śledztwa ONZ i Międzynarodowego Czerwonego Krzyża. 

Katarzyna Sławińska: – Te zbrodnie rosja celowo i cynicznie zaplanowała – tak o ataku na 

obóz jeniecki w Ołyniwce mówią ukraińskie władze: 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To była świadoma zaplanowana ruska 

zbrodnia wojenna. Świadome masowe morderstwo ukraińskich jeńców wojennych, ponad 

pięćdziesięciu zabitych. 

KS: – Ponad siedemdziesięciu jeńców zostało ciężko rannych, od kilku dni trafiło tu do 

szpitala w okupowanym Doniecku. 

Michaił Jurenko, chirurg ze szpitala w Doniecku: – Wszyscy są w stanie krytycznym, mają 

obrażenia wielu narządów wewnętrznych. 

KS: – Obóz jeniecki zorganizowany był w byłej kolonii karnej numer 120 na terenach 

okupowanych przez rosje, parę dni wcześniej obrońców Azowstalu przeniesiono do osobnego 

baraku. Ukraińska Służba Bezpieczeństwa publikuje przechwycone nagranie, które potwierdza, 

że to ruscy urządzili tu rzeź: 

Służba Bezpieczeństwa Ukrainy 

Przejęty przez SBU fragment rozmowy ruskich żołnierzy 

„Oni to wysadzili. Podłożyli wcześniej ładunki wybuchowe”. 

[Od Katynia tak się to ciągnie]. 

KS: – By ukryć tortury i egzekucje. O nich wolontariusze z Mariupola opowiadali, którzy 

w tej samej kolonii karnej numer 120 byli do początku lipca, spędzili tam sto dni. Kilka dni temu 

już bezpieczni w Warszawie mówili o koszmarnych warunkach i o torturach, jakim byli tam 

poddawani jeńcy z pułku Azow. 

Anna Woroszewa: – Kobiety były poddawane jedynie przemocy psychicznej, ale 

najgorszą torturą dla nas było to, że cały czas słyszałyśmy krzyki i wołanie o pomoc 

skatowanych mężczyzn. 

Kostiantyn Wełyczko: – Chłopcy opowiadali nam, że podłączano im elektrody do palców, 

kładli na metalowym łóżku, polewali wodą i razili prądem. 

KS: – To protest rodzin wciąż więzionych jeńców: 

Swietłana, matka obrońcy Azowstalu: – Oni tylko bronili swojego kraju, dostali rozkaz, by 

się poddać; zostali po prostu zabici, ruscy nie mają ani krzty człowieczeństwa. 

KS: – Ukraińskie władze chcą, by ONZ i Międzynarodowy Czerwony Krzyż w sprawie 

masakry w Ołyniwce przeprowadziły śledztwo. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Kiedy obrońcy Azowstalu opuszczali 

kombinat, ONZ i Czerwony Krzyż stały się gwarantem życia i zdrowia naszych bojowników. 

Teraz poręczyciele powinni chronić życie i zdrowie setek ukraińskich jeńców wojennych. 

KS: – Prezydent Zełenski kolejny raz wzywa ONZ, by uznały rosję za państwo-terrorystę. 

[Na razie uznano rosję za państwo wspierające terroryzm]. 

KS: – Amerykański sekretarz stanu Antony Blinken waha się, by nie zamykać wszystkich 

kanałów komunikacji. 

 

DR: – Władze stolicy [Warszawa] kontra narodowcy tuż przed kolejną rocznicą, znowu 

spór o marsz… 

 

DR: – Ponad trzy dekady był w krajobrazie Głogowa, a zniknął w kilka chwil, jeden 

z polskich kominowych rekordzistów 222-metrowiec pamiątka po nigdy nieukończonej 

elektrociepłowni. 



Paweł Abramowicz: – Lekko przysiadł, po czym jakby ogarnięty nagłą i nieodpartą 

sennością zaczął monotonnie i spokojnie zamieniać swą dotychczasową majestatyczność 

wertykalność na ostateczną horyzontalność – słowem wyciągnął się jak długi… 

♣ 
2022-07-31 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7389 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 651 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto pięćdziesiąty ósmy dzień 

 

DR: – Warszawa, która pamięta o swoich bohaterach na co dzień, ale w tych dniach 

szczególnie, jutro 78 rocznica wybuchu Powstania Warszawskiego… uroczystości z nią 

związane są rozpisane na cały ten weekend, a właśnie teraz przy Placu Krasińskich w 

Śródmieściu rozpoczyna się apel pomięci, tuż po nim przed pomnikiem Powstania 

Warszawskiego będą złożone kwiaty… 

 

DR: – W środku lata plany na zimę i to są plany awaryjne na sytuacje kryzysowe, duże 

aglomeracje i małe miejscowości szacują zagrożenia energetyczne, bo potencjalne ryzyko, że 

może być ciemno i zimno jest wszędzie… nie żeby wywołać panikę, ale by teraz, by potem 

zachować spokój. 

Michał Tracz: – Warszawa robi wszystko, co może, by nie dać się zaskoczyć, ale w tej 

sytuacji musi być gotowa na najgorsze… stolica przygotowuje się na czarny scenariusz kryzysu 

energetycznego… Wiadomo, że w przypadku ograniczonych dostaw fabryki i duże 

przedsiębiorstwa, później centra handlowe, infrastruktura krytyczna taka jak wodociągi i szpitale 

jest na końcu tej listy. Mówimy tutaj nie tylko o dużych miastach, problem potencjalnych 

ogromnych podwyżek cen dotyczy każdego samorządu w Polsce. 

Tomasz Trela, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Siedem lat rządów Prawa i Sprawiedliwości 

to dramatyczna sytuacja w naszych małych polskich ojczyznach. 

Karol Karski, eurodeputowany PiS: – Ten gaz będzie, ten węgiel będzie, ta ropa będzie, 

natomiast ceny światowe są takie, jakie są, bo jesteśmy po prostu w trakcie światowego kryzysu 

energetycznego. 

MT: – Ceny są, jakie są, bo władza mogła reagować wcześniej – mówią samorządowcy, 

nie chcą straszyć, że zabraknie prądu lub że będzie zimno, ale chcą być na wszystko gotowi, a 

chyba najbardziej boją się o ogrzewanie. Tak jak tu w Wojkowicach koło Katowic spółka, która 

ogrzewa żłobek, przedszkole i przychodnię nie jest w stanie zapłacić za węgiel, poprosiła miasto 

o pożyczkę, bo inaczej w Wojkowicach kaloryfery będą naprawdę zimne. Cena resztek, które 

jeszcze są, przekracza 3 tysiące za tonę. [Dlaczego resztki węgla są tak drogie? Czy właściciel 

składu węgla postanowił skorzystać z sytuacji i podniósł cenę tak wysoko?] 

Aleksandrów Łódzki próbuje szukać węgla na własną rękę, ale tu władza już uprzedza 

mieszkańców, że ceny bardzo wzrosną. 

Albo Siemiatycze na Podlasiu, tu zmieniono ogrzewanie węglowe na gazowe i miasto 

właśnie dostało prognozę cen o kilkaset procent wyższą. 

Premier od tygodni zapewnia, że węgiel będzie, ale dziś nikt nie wie, ile będzie kosztował. 

Burmistrzowie i prezydenci już alarmują, że umowy przez dostawców są zrywane, bo ci 

nie są w stanie wywiązać się z deklarowanych cen. 

Tyle że to, co robi Warszawa, co robią władze Wojkowic, Aleksandrowa i Siemiatycz, to 

ich własne inicjatywy, mówią, że z tym kryzysem zostały same, a władza nie pomaga. 

 

DR: – Nocny ostrzał Mikołajowa. Prezydent Zełenski wzywa cywilów Doniecka do 

ewakuacji, ruscy atakują, choć bez postępów na froncie, wbrew konwencjom nie dopuścili 

przedstawicieli Międzynarodowego Czerwonego Krzyża do obozu w Ołyniwce. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Na tym etapie wojny terror rośnie. 



Katarzyna Sławińska: – Mikołajów to najbliższe Chersonia miasto wciąż pod ukraińską 

kontrolą, to na nim agresorzy wyładowują swoją frustrację za zniszczone precyzyjnymi 

ukraińskimi uderzeniami składy amunicji i kolejne mosty. Tym razem Ukraińcy ostrzelali 

kolejowy most antonowski, jeszcze bardziej odcinając ruskie siły od zaopatrzenia. 

Próba zdobycia Bachmutu na razie się nie powiodła. Najeźdźcy stracili 20 sztuk sprzętu 

wojskowego… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Tam są setki tysięcy ludzi, dziesiątki tysięcy 

dzieci, wiele osób odmawia wyjazdu, ale naprawdę trzeba to zrobić. Im więcej osób opuści 

obwód doniecki, tym mniej zdoła zabić ruska armia. 

ICRC Ukraine 

(…) nasza wczorajsza prośba o dostęp do jeńców z ośrodka więziennego w 

Ołeniwce nie została spełniona. Umożliwienie dostępu do jeńców jest obowiązkiem 

stron konfliktu wynikającym z konwencji genewskiej”. 

KS: – Ani słowa o Ukrainie nie było na tych uroczystościach w Petersburgu z okazji 

święta marynarki wojennej – putin podpisał nową doktrynę morską. Stany Zjednoczone zostały 

w niej nazwane głównym zagrożeniem. Zapowiedział też nowe hipersoniczne pociski 

manewrujące dla marynarki. 

 

DR: – Polsko-Węgierski sojusz w kryzysie. Od początku wojny Orbanowi bliżej do 

Moskwy niż do Warszawy… 

…chętnie mieszamy się ze sobą, nie chcemy stać się narodem mieszanej rasy. 

Jacek Tacik: – To nie cytat Goebbelsa, nazistowskiego ministra propagandy, ale jego 

autorem jest premier Węgier… 

 

DR: – Jak Kraków, to Wawel, a jak Wawel to smok. I tak wzorem wrocławskich krasnali 

w grodzie Kraka zamieszka cała smocza rodzina. 

Paweł Abramowicz: – To będzie smokowity kąsek dla turystów. Małe zielone gadziny 

wypełzną na ulice i będą kierować turystyczny ruch w stronę mało znanych atrakcji, na razie są 

dwa, ale jest w planie rozmnażanie. 

I pewnie zauroczy gości tak, jak Wrocław krasnalami, które od lat pchają turystyczny 

biznes. Wiele miast zapragnęło pociągnąć taki tłusty biznes: w Zielonej Górze są bahusiki, [od 

Bahusa greckiego boga wina] wyległy na ulice pod wpływem lokalnej tradycji. W Malborku o 

względy turystów stają w szranki Marianki w zbroi. [Ja jako Marianek nie rozumiem]. W 

Szczytnie pro-turystyczne cele realizują pofajdoki, chodzi się ich szlakiem. Właściwie nie ma 

znaczenia czy to ostra jazda na prosiaku czy statyczny lew gdański hewelionem zwany. Grunt, 

że każda taka figurka to jest figura, bo rzuca turystów na kolana. Niech się cieszą, na zdrowie [to 

Franek]. Paweł Abramowicz, Fakty. 

♣ 

♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2022 – lipiec 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2022-07-01 6 015 634 116 429 643 5   

2022-07-02 6 016 249 116 433 616 6   

2022-07-03 6 016 407 116 433 158 0 3 335 18 

2022-07-04 6 016 526 116 433 119 0   

2022-07-05 6 017 601 116 435 1 075 2   

2022-07-06 6 018 565 116 438 964 3   

2022-07-07 6 019 633 116 447 1 068 9   

2022-07-08 6 020 679 116 447 1 046 0   



2022-07-09 6 021 943 116 451 1 264 4   

2022-07-10 6 022 227 116 451 284 0 5 820 18 

2022-07-11 6 022 454 116 451 227 0   

2022-07-12 6 024 488 116 458 2 035 5   

2022-07-13 6 026 134 116 464 1 647 6   

2022-07-14 6 027 974 116 468 1 840 4   

2022-07-15 6 029 947 116 470 1 974 2   

2022-07-16 6 032 078 116 470 2131 0   

2022-07-17 6 032 475 116 470 397 0 10 251 17 

2022-07-18 6 032  794 116 470 319 0   

2022-07-19 6 036 042 116 475 3 251 5   

2022-07-20 6 038 893 116 486 2 853 11   

2022-07-21 6 041 891 116 492 2 999 6   

2022-07-22 6 044 923 116 498 3 038 6   

2022-07-23 6 048 411 116 510 3 493 12   

2022-07-24 6 049 052 116 510 642 0 16 595 40 

2022-07-25 6 049 640 116 510 589 0   

2022-07-26 6 054 743 116 524 5 108 14   

2022-07-27 6 058 462 116 535 3 721 11   

2022-07-28 6 061 946 116 547 3 514 12   

2022-07-29 6 065 332 116 556 3 391 9   

2022-07-30 6 069 016 116 570 3 687 14   

2022-07-31 6 069 665 116 570 651 0 20 661 60 

♣ 

 



2022-08-01 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7475 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 613 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto pięćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

AW: – 78 lat temu to był pierwszy wieczór powstania Warszawskiego. 1 sierpnia 1944 

roku o godzinie siedemnastej o wolną Warszawę i wolną Polskę ruszyło walczyć ponad 40 

tysięcy młodych mężczyzn i kobiet. Dziś w godzinę „W” jak co roku zawyły syreny… 

 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – narodowcy się uparli, żeby maszerować przy 

pełnym poparciu PiS-u. Ja bym na miejscu partii rządzącej wstydził się takich przyjaciół… 

 

AW: – Liczby, które straszą. 

- W 2021 roku w Polsce odbyło się 107 ustawowych aborcji. Te liczby są liczbami hańby i 

hipokryzji… 

 

AW: – Pierwszy statek ze zbożem wypłynął z Odessy i jak mówi ukraiński minister: nastał 

dzień wytchnienia dla świata. Z tej ruskiej wojny w Ukrainie to jedyna dobra wiadomość, bo na 

tej wojnie wytchnienia nie ma. 

Cezary Grochot: – …[zboże] ma dotrzeć do Trypolisu w Libanie, ale wcześniej zgodnie z 

wcześniej zawartym porozumieniem w tej sprawie przejdzie inspekcję w Turcji. 

Marynarz: – Wszyscy boimy się min, których na tej trasie jest dużo. Jeśli wszystko 

pójdzie, juro dotrzemy do Stambułu, tam czeka nas kontrola i uzupełnienie zapasów, w 

Trypolisie powinniśmy być za tydzień. 

CG: – Pod banderą Sierra Leone statek przewozi ponad 26 tysięcy ton kukurydzy. 

Ukraińskie władze mówią o przełomowym wydarzeniu i liczą na kolejne transporty w 

najbliższych dniach. Ale prezydent Zełenski przestrzega: W wielu miejscach z powodu 

trwających walk, nie będzie można zorganizować żniw, w wielu uprawy zostały zniszczone. 

Dlatego jego zdaniem tegoroczne zbiory mogą być dwa razy mniejsze. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Dziesiątki rakiet i pocisków, atak na budynki 

mieszkalne, szkoły, infrastrukturę społeczną i zakłady przemysłowe. Ale ruscy terroryści nie 

powinni mieć nadziei, że uda im się zniszczyć społeczny i przemysłowy potencjał Ukrainy. 

CG: – Ukraina miała odpowiedzieć precyzyjnym atakiem z wyrzutni Hajmars, niszcząc 40 

ruskich wagonów kolejowych, które przybyły z żołnierzami i sprzętem z okupowanego Krymu 

do obwodu chersońskiego, około 80 wojskowych zginęło, a ponad 200 zostało rannych. 

- Strzelamy celnie, ale potrzeba nam więcej sprzętu, żebyśmy mogli przepędzić stąd 

wroga. 

CG: – Po zniszczeniu przez Ukrainę kilku mostów na Dnieprze rosja buduje mosty 

pontonowe, aby nimi wysyłać wojsko i zapatrzenie do okupowanego Chersonia. Celem 

ukraińskiej kontrofensywy jest wyzwolenie miasta. Cezary Grochot, Fakty. 

 

AW: – Fuzja Orlenu i Lotosu dziś staje się faktem – rząd się chwali, a eksperci łapią się za 

głowę, zamiast fuzji widzą rozbiór, zamiast wzmocnienia widzą ryzyko, bo Węgry pod rękę z 

rosją to niedobry znak. 

Michał Tracz: – Od dziś nie ma Lotosu, jest państwowy paliwowy gigant, a ten człowiek 

[Obajtek] i jego cele. Daniel Obajtek woli mówić o fuzji. A tak naprawdę Orlen przejął Lotos i 

cały jego majątek. 

Obajtek: – Ten proces wzmocni nas, przy zakupie ropy, przy inwestycjach, przy 

partnerstwie i takie sojusze zawiązuje się na całym świecie. [Ale nie między partnerem rosji a 

Unią Europejską]. 

MT: – A tak ten sojusz będzie wyglądał w praktyce: Połączony Orlen i Lotos sprzedadzą 

417 stacji benzynowych węgierskiemu Molgroup ściśle współpracującemu z rosją; część 



udziałów (30%) rafinerii gdańskiej trafi w ręce (saudi aramco) Saudyjczyków też 

współpracujących z rosją. 

Janusz Steinhoff, były wicepremier i minister gospodarki: – Dzisiejszy dzień to jest czarny 

dzień polskiej gospodarki, cała operacja niszczenia Lotosu to jest wyjątkowy przykład 

niekompetencji, nieodpowiedzialności i arogancji rządzących. 

MT: – Mówiąc o zagrożeniu polskiego bezpieczeństwa, eksperci wskazują na dwie firmy, 

które otrzymają część aktywów polskiego giganta i z niepokojem patrzą na ich interesy na 

wschodzie. 

Piotr Woźniak, były minister gospodarki, były prezes Polskiego Górnictwa Naftowego 

i Gazownictwa: – Jako partnerów transakcji dobrano dwie firmy, z których obie od x-lat 

deklarują i rzeczywiście współpracują z firmami ruskimi i deklarują również taką współpracę na 

lata naprzód. 

 

AW: – Druga dawka przypominająca czeka na chętnych… 

♣ 
2022-08-02 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7092 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 5 649 nowych zakażonych. 22 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto sześćdziesiąty dzień 

 

Morawiecki, premier: – Barbarzyństwo Dojczlandu, potomkowie niszczycieli i 

zbrodniarzy, dzisiejsi Dojcze muszą zdać sobie sprawę, że bez faktycznego zadośćuczynienia 

nie może być mowy o zamknięciu tej karty historii. 

 

AW: – prezes Kaczyński zrobił sobie przerwę, ale kampania trwa i opozycja jest w drodze. 

Dziś ten temat wyłania się na pierwszy plan: Jak to jest stracić działkę i dom przez budowę 

Centralnego Portu Komunikacyjnego? 

Arleta Zalewska: – To mieszkańcy Mikołowa na Śląsku, to ich w związku z budową 

Centralnego Portu Komunikacyjnego, a konkretnie przechodzącą przez ich domy i bloki 

przyszłą trasą kolejową chce wywłaszczyć władza. 

 

AW: – Masakra w Ołeniwce to dzieło rosji – potwierdzają to właśnie Amerykanie. 

Zabijanie cywilów to dla rosji codzienność i ostrzelany bus pełen ludzi koło Chersonia też jest 

tego przykładem. W obwodzie donieckim zaczęła się obowiązkowa ewakuacja. Ukraińskie 

władze chcą w ten sposób ratować cywilów. 

Cezary Grochot: – …Ukraina w coraz większym stopniu odcina wojska ruskie w 

okolicach Chersonia, już były zmuszone [przez Ukraińców] do opuszczenia ponad 50 

miejscowości. Eksperci podkreślają, że klęska rosji w tym regionie może mieć kluczowe 

znaczenie dla losów całej wojny. [Jak klęska nastąpi, zajmiemy się tym]. 

 

AW: – Sprawiedliwości stało się zadość – tego przywódcy terrorystów już nie ma – tak 

mówi Joe Biden, kiedy ginie Ajman al-Zawahiri. W Alkaidzie był następcą Osamy bin 

Ladena… 

 

AW: – To jest brudna gra, to są brudne interesy – mówi opozycja o wchłonięciu Lotosu 

przez Orlen. Ma na to argumenty w miliardach złotych, a do tego fakty z najnowszej historii 

węgierskiego MOL-a, jej prezes jest ścigany europejskim nakazem aresztowania. 

♣ 
2022-08-03 środa 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7032 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 4 479 nowych zakażonych. 16 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto sześćdziesiąty pierwszy dzień 

 

AW: – Nie ma powodu, żeby z tej pomocy państwa wykluczyć ponad połowę rodzin – 

grzmi opozycja, kiedy w Senacie słychać o dodatku węglowym. Senatorowie mają poprawki, 

rząd ma problem. Pytanie, co zrobi dla tych, którzy grzeją się na przykład gazem? 

 

AW: – Wkurzenie narasta, zauważa Lewica jeździ z drożyzną na plakatach. Partie 

Hołowni i Tuska także są w terenie i także słuchają o tym, co najbardziej boli. Były trudne 

pytania i byli wyborcy, także ci, którzy mieli inne zdanie. O kampanii wyborczej w terenie: 

Plakaty: 

Drożyzna PiS Glapiński – winny polskiej biedy 

Obniżka cen energii i paliwa 

Bezpieczna Rodzina 

Dodatek grzewczy 3000 PLN dla każdego domu 

Wyższe płace w usługach publicznych 

Arleta Zalewska: – Biała Podlaska – To, z czym jeździ po Polsce Lewica i z czym chce do 

wyborców dotrzeć. 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek Sejmu, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Nie bójcie 

się przyszłości. To nie jest tak, że tylko PiS wam to gwarantuje. My w następnym rządzie 

będziemy gwarantowali bezpieczeństwo socjalne Polkom i Polakom. 

AZ: – Liderzy Lewicy byli dziś w Białej Podlaskiej; Donald Tusk w Cieszynie i w 

Bielsko-Białej; a Szymon Hołownia najpierw w Warszawie, a potem w Ostrołęce, spotykali się 

tam z wyborcami, samorządowcami albo lokalnymi działaczami. 

Opozycja na każdym kroku podkreśla, że inaczej niż politycy władzy nie odgradza się od 

ludzi policją. A wsłuchując się w te rozmowy, jasne jest, że ceny i przygotowanie domów do 

okresu grzewczego, to dziś tematy numer jeden… 

 

AW: – Nowy rachunek za czynsz, od którego robi się słabo: 

- płaciłam 620 złotych, a teraz 1400 

- media: 737,48 zł / po zmianie 929,90 zł… 

 

AW: – Chiny napinają mięśnie, kiedy Tajwan ma gościa z Ameryki. 

Chcemy, by Tajwan był wolny i zawsze bezpieczny, nie wycofamy się z tego – mówi 

Nancy Pelotti podczas wizyty na Tajwanie i to jasny znak dla Chin, gdyby chciały zrobić to 

samo, co putin zrobił z Ukrainą… 

 

AW: – ruskie rakiety znowu spadły tuż przy polskiej granicy, na szczęście nikomu nic się 

nie stało. Inaczej jest na ukraińskim wschodzie, tam jest po prostu piekło – tak mówi prezydent 

Ukrainy o walkach w Donbasie; rosja też ma coś światu do zakomunikowania: epoka 

współpracy z Zachodem zakończyła się. 

Cezary Grochot: – Ani jednego spokojnego dnia, rosja bez przerwy bombarduje ukraińskie 

miasta. To Mikołajów na południowym wschodzie kraju; ruskie rakiety spadły także na 

zachodzie, to Radziechów blisko Zamościa. 

Maksym Kozycki, szef władz obwodu lwowskiego: – Wróg przypuścił atak rakietowy na 

obiekt infrastruktury wojskowej obok Radziechowa w rejonie lwowskim. Uszkodzony jeden 

budynek, na szczęście nikomu nic się nie stało. 

CG: – Na wschodzie było dużo gorzej, znów zginęli niewinni ludzie, w Mikołajowie 

zniszczony został supermarket, bloki mieszkalne, sklepy i szkoła jazdy konnej. Prezydent 

Zełenski mówi, że za powstrzymywanie rosji na wschodzie ukraińscy żołnierze płacą bardzo 



wysoką cenę. Każdego dnia toczą się tam ciężkie walki. Zełenski chwali zachodnią broń, 

szczególnie systemy rakietowe Hajmars i prosi o więcej. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Słowo Hajmars oznacza sprawiedliwość. 

Armia rosyjska ciągle ma wielką przewagę artylerii i ogromne rezerwy ludzkie. Jest to bardzo 

odczuwalne podczas walk, szczególnie w Donbasie, tam jest po prostu piekło. Nie da się tego 

opisać słowami. 

CG: – W przyznanym wczoraj nowym pakiecie pomocy wojskowej dla Ukrainy są nowe 

systemy Hajmars. Waszyngton nałożył także nowe sankcje na ruskich oligarchów, firmy sektora 

zbrojeniowego i partnerkę putina Alinę Kabajewą. Z rosji wycofują się kolejne zachodnie 

przedsiębiorstwa, między innymi firma odzieżowa HNM [H&M]. Kilka godzin temu ruski MSZ 

wydał oświadczenie, w którym napisano, że epoka współpracy z Zachodem zakończyła się, 

powrotu do stanu sprzed 24 lutego w stosunkach z Ameryką i Europą nie będzie. 

 

AW: – Od września czwarta dawka dla osób 18+ - minister zdrowia daje znać, że 

wszystko na to wskazuje. 

 

AW: – …ogień zagraża Lizbonie, przemieszcza się na tyle szybo, że władze były 

zmuszone ewakuować jedną z dzielnic… Tylko od piątku i tylko w północnej Kalifornii 

spłonęło 22 tysiące hektarów lasu… w województwie wielkopolskim: 60 ha pola plus 6 ha 

lasu… 

 

♣ 
2022-08-04 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7230 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 4 481 nowych zakażonych. 20 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto sześćdziesiąty drugi dzień 

 

AW: – Pytanie od emerytów: Jak żyć, kiedy czynsz zamiast 700 wynosi nagle 2000 

złotych? Z czego zrezygnować? Z jedzenia czy leków? To samo dotyczy szkół czy szpitali… 

 

AW: – Dziś pytaliśmy, co na to rząd? Jak zamierza takim ludziom pomóc? 

Senat uznał 3 tysiące dla każdego. Ale PiS tej zmiany nie chce… Teraz ustawa wróci do 

Sejmu, tam PiS korzystną poprawkę wyrzuci i zostaną piece, kuchnie i kozy [to też piecyk] … A 

potem rząd przyjmie własną ustawę wprowadzającą pomoc dla wszystkich. Dodruk pieniądza i 

inflacja. 

Michał Kamiński, wicemarszałek Senatu, KP KO, Unia Europejskich Demokratów: – 

Zmienić ustawę o Sądzie Najwyższym, wyrzucić Ziobrę z rządu, wziąć pieniądze z Brukseli, 

które na nas czekają… [To się sprowadza do wycofania zmian w Polsce, które pieczołowicie 

wprowadzał przez siedem lat Kaczyński, a więc zrobić to po trupie Kaczyńskiego. Wyrzucenie 

Ziobry z rządu czyni, że rząd nie ma większości w Sejmie, a PiS nie odda władzy, więc tylko 

rewolucja może tego dokonać – takie to proste, Kamiński?] 

 

AW: – Centralny Port Komunikacyjny i emocje, które aż kipią… 

 

AW: – Szef agencji wywiadu podaje się do dymisji i gdy tuż obok trwa wojna, to dość 

ciekawy ruch. Piotr Krawczyk informuje, że to z powodów osobistych… 

 

AW: – Sekretarz generalny NATO mówi jasno: rosja nie może wygrać wojny w Ukrainie; 

jeśli tak się stanie, putin otrzyma potwierdzenie, że przemoc działa. 



Cezary Grochot: – Pierwsze pociągi z ewakuowanymi mieszkańcami Donbasu docierają 

do miast w centrum Ukrainy. Władze w Kijowie zarządziły przymusową ewakuację z obwodu 

donieckiego, ponieważ uznały, że bez prądu i ogrzewania ludzie nie przetrwają tam zimy… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – rosja przez różnych emisariuszy próbuje 

przekonywać świat, że jest gotowa do rozmów. Naprawdę nie wysyłałaby tych wszystkich 

pociągów z bronią, nie bombardowałaby naszych miast i nie mordowałaby niewinnych 

mieszkańców Ukrainy. 

CG: – W ostatnich dniach rosja nasiliła ostrzał miast na wschodzie i południu Ukrainy… 

NATO musi wspierać Ukrainę, bronią pieniędzmi i sprzętem, nawet jeśli ma to swoją cenę – 

mówił dziś szef Sojuszu: ruscy nie mogą wygrać wojny na Ukrainie, jeśli tak się stanie, to putin 

otrzyma potwierdzenie, że przemoc działa, a wtedy inne sąsiednie kraje mogą być następne. 

 

AW: – Amerykańskie myśliwce F-22 Raptor wylądowały w bazie w Łasku. Są jednymi z 

najnowocześniejszych myśliwcami świata i mają wzmocnić tarczę powietrzną NATO 

w Europie. Ich załogi będą szkolić się z polskimi pilotami. 

♣ 
2022-08-05 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7053 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 4 290 nowych zakażonych. 17 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto sześćdziesiąty trzeci dzień 

 

PM: – Bądźmy poważni, nie znam takich osób – tak mówi senator PiS-u, o tych, którzy 

przez wzrost wydatków na ogrzewanie nie będą mieli za co żyć. PiS odrzucił w Sejmie 

poprawki, by dodatek energetyczny był nie tylko na węgiel. Mimo tego twierdzi, że nie zostawi 

nikogo na lodzie i że pomoc dla tych, którzy nie ogrzewają się akurat węglem, przyjdzie jeszcze 

czas. Ale oni już czasu nie mają… 

 

PM: – Coraz więcej Polaków nie wierzy własnym oczom, czytają rachunki i łapią się za 

serce, bo łapanie za portfel nie ma już większego sensu. Podwyżki są ogromne, Polacy się 

skarżą, protestują, oskarżają, piszą w tej sprawie z całego kraju. To jest ta rzeczywistość, której 

władza nie widzi… 

 

PM: – Chińskie rakiety przeleciały nad Tajwanem, dlatego Tajwan podnosi gotowość 

bojową… 

 

PM: – Ukraina prawdopodobnie przejmuje inicjatywę strategiczną. Kontrofensywa zmusza 

rosję do przerzucania wojsk i po raz pierwszy zaczyna aktywnie kształtować przebieg wojny – 

raportuje amerykański Instytut Studiów nad Wojną. W Donbasie cały czas trwają ciężkie walki, 

które prezydent Ukrainy nazywa piekłem. 

W Donbasie ruscy próbują zdobyć miasto Bahmut. Bomby spadają też w Charkowie, 

Kramatorsku, Mikołajowie. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – ruscy terroryści kolejny raz ostrzelali Torsk w 

obwodzie donieckim. Ostrzelali przystanek, zginęło osiem osób, dwoje dzieci jest rannych. To 

był świadomy atak okupanta, kolejny akt terroru, cyniczny i wyrachowany. 

 

PM: – Z portu w Czarnomorsku wypłynęły trzy statki z ponad 50 tysiącami ton 

ukraińskiego zboża. – To efekt porozumienia, nad którym czuwa między innymi Turcja. 

Prezydent tego kraju spotkał się z putinem, to ich drugie spotkanie w ciągu kilku tygodni. 

Wczoraj rosjanie skazali na dziewięć lat łagru amerykańską koszykarkę, u której znaleziono olej 

na bazie marihuany. Dzisiaj oświadczyli, że są gotowi w sprawie jej wymiany. 

 



PM: – Toksyczna zupa, tykająca bomba, wielka umierająca strefa – tak coraz częściej 

naukowcy mówią o Bałtyku. Rosnąca temperatura zabija ryby i zmienia ekosystem, do tego 

tysiące ton porzuconych plastikowych sieci rybackich, zanieczyszczenie ściekami, 

farmaceutykami, nawozami… 

 

PM: – Znaki drogowe, wyjątkowe, bo obrotowe. To chwyt poniżej pasa – mówią 

kierowcy, bo w dzień zaparkują, a on się w nocy zmieni… 

♣ 
2022-08-06 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7053 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 4 410 nowych zakażonych. 15 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto sześćdziesiąty czwarty dzień 

 

PM: – W Chorwacji w wypadku polskiego autokaru zginęło 12 osób, 32 są ranne… 

 

PM: – Dodatek nie energetyczny, a tylko węglowy – PiS sprzeciwił się poprawkom 

Senatu. Zapewnia, że tym, którzy nie opalają domu węglem, a którzy też są poszkodowani, 

pomoże później. Ale Polacy już dostają rachunki i chcą pomocy teraz… 

 

PM: – Prawie 40 jednostek straży pożarnej gasi pożar, który wybuchł wczoraj w zakładach 

przetwórstwa tworzyw sztucznych w miejscowości Osła na Dolnym Śląsku… 

 

PM: – ruska armia nadal ostrzeliwuje miasta w Donbasie, ale przesuwa się też na południe, 

by zapobiec ukraińskiej kontrofensywie, wspierają ją irańskie drony. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Po raz kolejny okupanci stworzyli sytuację 

niebezpieczną dla całej Europy: zbombardowali elektrownię atomową i to dwukrotnie. To 

największa taka elektrownia na naszym kontynencie i uderzenie w nią jest bezczelną zbrodnią. 

 

PM: – Ostatnie pożegnanie Anny Jakubowskiej, pseudonim „Paulinka”, łączniczki i 

sanitariuszki w Powstaniu Warszawskim batalionu Zośka… 

 

PM: – Miłość, przyjaźń i muzyka, ale także dyskusja o Polsce, o Polakach taki jest 

Pol’and’Rock w tym roku w Czaplinku na Pomorzu Zachodnim… 

 

PM: – Ekologiczne kosiarki zatrudniono w Gdańsku, nie robią hałasu, trochę pobeczą, 

podzwonią jak w górach… 

 

PM: – Wisła znika i widać to gołym okiem. Każdego roku wody jest coraz mniej… 

 

♣ 



2022-08-07 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7053 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 698 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto sześćdziesiąty piąty dzień 

 

PM: – Rząd zapewniał, że nie dopuści, by podwyżka opłat za ogrzewanie była większa niż 

40%, ale w wielu miejscach już jest wyższa, Polacy mają już płacić, a rząd dopiero się tym 

zajmie, władzy się nie śpieszy, Sejm wyjeżdża na wakacje… 

 

PM: – Armia putina znowu prowadzi niebezpieczny ostrzał elektrowni atomowej w 

Zaporożu… 

Monika Krajewska: – …według brytyjskiego ministerstwa obrony sześciu ruskich 

generałów zostało zdymisjonowanych z powodu niezadowalających wyników, dziesięciu 

kolejnych zginęło w walkach; ruscy według ukraińskich szacunków w czasie inwazji stracili 

ponad 42 tysiące żołnierzy; tylko wczoraj kolejnych 300. 

 

PM: – Bądźmy społeczeństwem, które jest miłe, przybijajmy sobie piątki – mówi Jurek 

Owsiak kończąc w Czaplinku doroczny Pol’and’Rock Festiwal… 

♣ 
2022-08-08 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7013 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 599 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto sześćdziesiąty szósty dzień 

 

DR: – Karuzela decyzji, zwrot za zwrotem w sprawie sędziego Grzegorza Tuley – 

bezprawnie zawieszony, nie orzeka od dwóch lat, dziś miało się to zmienić, ale równie nagle co 

przywrócony do pracy, został nagle odesłany na urlop. Chodzi o pieniądze, nie sędziego Tuley, 

ale nas wszystkich, KPO. 

Arleta Zalewska: – Z sędzią Tuleyą rozmawiamy w momencie, kiedy już od kilku godzin 

jest jasne, że według decyzji z piątku do orzekania jednak nie wraca, bo dziś ponownie go 

zawieszono. 

Igor Tuleya: – W mojej ocenie za tymi decyzjami stoją politycy partii rządzącej. Coś się 

zapewne musiało wydarzyć przez weekend. 

AZ: – Rano przed sądem stawili się sędziowie, adwokaci solidaryzujący się z Grzegorzem 

Tuleyą… 

 

DR: – Kilka tygodni temu zapowiadał koniec tego dobrego i to był dopiero początek 

powrotu na anty unijny kurs. Prezes PiS wraca z wojenną retoryką, w Brukseli wskazuje 

wroga… 



Kaczyński w Sieci: 

„Powiedziałem w połowie lipca to samo: „No, koniec tego dobrego”. I to 

podtrzymuję. (…) próbuje się nam zabrać wolność, suwerenność i jeszcze nas 

obrabować”. 

„Gdybym wiedział, że dadzą nam te główne pieniądze, tobym miał inne podejście. 

Ale jestem przekonany, że chcąc Polskę złamać i zmusić do pełnej uległości wobec 

Dojczlandu, zablokują także te fundusze. Znajdą nowe preteksty. 

„Operacja ewentualnej zmiany złotego na euro byłaby dla spekulantów mających 

dostęp do odpowiedniej wiedzy okazją do zarobienia miliardów”. 

„To wszystko razem powoduje, że nie mamy już gdzie się cofnąć. Wykazaliśmy 

maksimum dobrej woli, poszliśmy na kompromisy, ale widać, że nie o to tu chodzi”. 

„Jeśli wygramy [wybory], stosunki z Unią Europejską będziemy musieli ułożyć po 

nowemu”. 

Radosław Sikorski, eurodeputowany PO: – Kaczyński w ogóle już zdziwaczał. 

Zamordyzm jest niekompatybilny z członkostwem w Unii Europejskiej. Nie można 

podporządkowywać sobie sądów i pozostać w Unii Europejskiej. Zdaje się Kaczyński chce nam 

zafundować walkę na dwa fronty. 

Michał Kobosko, Polska 2050: – To trzeba być szalonym. Jedynym prawdziwym 

zaostrzeniem kursu wobec Brukseli będzie wyjście, opuszczenie Unii Europejskiej. To nie tylko 

głupie, ale to jest groźne. 

Krzysztof Gawkowski, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Za tymi słowami Kaczyńskiego 

kryje się chęć wyprowadzenia Polski z Unii Europejskiej. 

Andrzej Szejna, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – To było tylko pudrowanie trupa. Unia 

Europejska to widzi. 

[Epitety dziś już niczego nie załatwią. Potrzebne jest pospolite ruszenie narodu, bo to 

najwyższy czas, aby zdecydowanie odsunąć PiS od władzy. Poważnym błędem jest czekanie 

jeszcze rok do wyborów. Ale opozycja nie docenia już powszechnie widocznego zagrożenia dla 

przyszłości Polski]. 

Maciej Knapik: – Po piętnastu latach samo PiS wyliczyło, że jesteśmy „na plusie” 

107,4 mld euro „na czysto”, a każdego roku to saldo wzrasta o kolejne miliardy. 

Dzięki wynegocjowanym 770 mld zł z unijnych funduszy, będzie nas stać na jeszcze 

więcej. Te pieniądze to niepowtarzalna szansa na odbudowę gospodarki. Czy stać 

nas na to, aby ją zaprzepaścić? Skupmy się na tym, co się naprawdę liczy. 

To było w filmie reklamowym kancelarii premiera Morawieckiego. 

 

DR: – Bunt egzaminatorów [samochodowej nauki jazdy]. 

 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nie ma na świecie takiego narodu, który by 

mógł się czuć bezpieczny, kiedy państwo terrorystyczne strzela do elektrowni atomowej. Nie daj 

Boże, stanie się coś nieodwracalnego, bo wtedy nikt nie powstrzyma wiatru, który rozprzestrzeni 

skażenie radioaktywne po ogromnym obszarze. 

♣ 



2022-08-09 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7021 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 5 964 nowych zakażonych. 26 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto sześćdziesiąty siódmy dzień 

 

GK: – To nie jest żadna złośliwość, ale to wyglądało jak losowanie grup mundialu albo 

pieniężna loteria. Były plastikowe kulki, w nich kartki z nazwiskami sędziów oraz szklana urna. 

Pierwsza prezes Sądu Najwyższego wylosowała trzydzieścioro troje sędziów, z których 

prezydent wybierze jedenaścioro do nowej Izby Odpowiedzialności Zawodowej. 

 

„Starzy Sędziowie” 

Andrzej Siuchniński 

Marek Pietruszyński 

Grzegorz Misiurek 

Włodzimierz Wróbel 

Dariusz Świecki 

Krzysztof Staryk 

Bohdan Bieniek 

Dariusz Duńczyk 

Wiesław Kozielewicz 

Jerzy Grubba 

Barbara Skoczkowska 

Tomasz Artymiuk 

Roman Trzaskowski 

Zbigniew Korzeniowski 

Rafał Malarski 

Paweł Grzegorczyk 
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Sędziowie po nowej KRS 

Mariusz Łodko 

Paweł Wojciechowski 

Marek Siwek 

Kamil Zaradkiewicz 

Marek Dobrowolski 

Marcin Krajewski 

Maria Szczepaniec 

Adam Redzik 

Marcin Łochowski 

Marek Motuk 

Leszek Bosek 

Tomasz Demendecki 

Tomasz Przesławski 

Paweł Księżak 

Ewa Stefańska 

Paweł Kołodziejski 

Jacek Grela 

17 

 

Michał Tracz: – …Spośród nich prezydent wybierze 11. 

Michał Laskowski, prezes Izby Karnej Sądu Najwyższego: – To nie jest zmiana, która 

załatwia problem praworządności w Polsce. Można mieć wątpliwości, czy to prezydent 

powinien wybierać skład tej Izby. 

MT: – Bo to prezydent wybierze sędziów na podstawie tylko sobie znanych kryteriów, a to 

nie jest niezależność od władzy. Ale gdyby uznać, że Izbę Dyscyplinarną zlikwidowano, to rząd 

dalej łamie europejskie prawo, ustawa kagańcowa działa, a zawieszeni sędziowie nadal nie mogą 

wrócić do orzekania. Dlatego Polska wciąż płaci kary, a Komisja Europejska właśnie potrąciła 

kolejne fundusze należne Polsce, łącznie 174 mln euro. 

 



GK: – Kaczyński wyciąga nas właśnie z Unii z uporem maniaka – to komentarz Tuska do 

słów prezesa PiS-u, które padły w prorządowym tygodniku. Prezes ogłosił, że jego partia nie 

będzie dalej cofać się w sporze z Brukselą. Na partyjnych sporach tracimy wszyscy miliardy 

euro potrzebne na walkę z kryzysem. 

Arleta Zalewska: – Kaczyński zorganizował spotkanie PiS w ministerstwie obrony 

narodowej na ul. Klonowej w Warszawie około 100 polityków partii, na które premier nie tylko 

nie dostał zaproszenia, ale które zwołano po to, by krytycy Morawieckiego mogli swobodnie 

zabrać głos. Tematy – błędy rządu premiera Morawieckiego w relacjach z Unią Europejską, 

błędy w sprawie Krajowego Planu Odbudowy… 

 

GK: – Miliard dolarów, tyle do tej pory wart jest największy pakiet amerykańskiej pomocy 

dla Ukrainy. To wozy pancerne, przenośne rakiety, a przede wszystkim amunicja do Hajmarsów, 

którymi Ukraińcy skutecznie atakują ruskich. Dziś po południu słychać było wybuchy na 

okupowanym Krymie. 

Andrzej Zaucha: – Seria potężnych eksplozji wstrząsnęła dziś po południu ruską bazą 

w pobliżu Siewierodorowska na okupowanym Krymie… Dotąd uważano, że Ukraińcy nie mają 

precyzyjnych rakiet o zasięgu wystarczającym, by zaatakować Krym, ale to się mogło zmienić. 

Amerykanie właśnie ogłosili kolejną transzę wsparcia dla Kijowa o wartości miliarda dolarów. 

To największy taki pakiet od początku konfliktu: 50 pancernych wozów sanitarnych, amunicję 

artyleryjską, tysiąc przenośnych rakiet przeciwpancernych Javelin. Precyzyjne rakiety dla 

systemu Himars, które masowo niszczą ruskie składy z amunicją, punkty dowodzenia i mosty. 

Od początku wojny amerykańska pomoc wojskowa dla Ukrainy wyniosła 10 miliardów dolarów. 

Kolin Kahl, podsekretarz obrony Stanów Zjednoczonych: – Myślę, że bezpieczniejsza 

będzie ocena, że straty ruskich wynoszą od 70 do 80 tysięcy żołnierzy. Te liczby zawierają 

zarówno zabitych w walkach, jak i rannych w ciągu ostatnich 6 miesięcy. 

AZ: – Pentagon ocenia również, że ruscy stracili od trzech do czterech tysięcy czołgów i 

transporterów opancerzonych, to znacząco osłabiło ruski potencjał wojskowy. Zachodnie 

sankcje jeszcze bardziej spowolnią odbudowę ruskiej armii, by Moskwa na długo przestała być 

zagrożeniem dla świata; ruscy próbują się ratować współpracując z Iranem: ruska rakieta 

kosmiczna z irańskim satelitą na pokładzie została dzisiaj wystrzelona z kosmodromu Bajkonur. 

 

GK: – Już za kilka dni nadejdzie do Polski kolejna fala upałów z temperaturą dochodzącą 

nawet do 40 stopni, tak jest też w całej Europie… 

 

GK: – Statystycznie najgorzej jest w dużych miastach, szczególnie brakuje nauczycieli 

przedmiotów zawodowych, od języków obcych czy informatyki. Problemu nie rozwiąże się 

w nieco ponad trzy tygodnie, do początku roku szkolnego… 

 

GK: – Ratownicy nie poddają się, akcja trwa, ale szansa na uratowanie biełuchy arktycznej 

maleją z godziny na godzinę. Arktyczny waleń wpłynął do Sekwany i jest już 160 km od ujścia 

rzeki do Kanału la Manche, słabnie, ale nie chce jeść ani śledzi, ani kalmarów. 

Jan Błaszkowski: – Biały wieloryb porusza się bardzo wolno, widać, że jest osłabiony 

i wychudzony. Białucha arktyczna pokonała kilka tysięcy kilometrów, by z zimnego morza 

dostać się do ciepłej rzeki we Francji. Białuchy arktyczne żyją na dalekiej północy za kręgiem 

polarnym… Zdezorientowane zwierzę pływa teraz pomiędzy dwoma rzecznymi śluzami 

w ciepłej i słodkiej wodzie… 

♣ 
2022-08-10 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7138 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 4 482 nowych zakażonych. 31 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto sześćdziesiąty ósmy dzień 



 

GK: – Urlop dla posłów tak, ale nie siedem tygodni. Lewica składa wniosek o 

przyspieszone posiedzenie Sejmu. Miałoby odbyć się w ostatnim tygodniu sierpnia, temat: pilna 

ustawa o dodatku energetycznym. Wielu Polaków nie stać na normalne życie oraz na opał, nie 

chodzi tylko o węgiel… 

 

GK: – W czasach drożyzny, inflacji i spadku wartości pieniądza. Ludzie partii władzy 

mają odpowiedź na kryzys: dać sobie podwyżki. Przykład z Gdyni znalazł poseł opozycji. Szef 

rady tamtejszego portu za rządu PO-PSL zarabiał 20 tysięcy złotych, teraz dostanie 48 tysięcy 

złotych… 

 

GK: – Zatruta Odra jak jeden wielki ściek. 

 

GK: – ruscy próbują przekonywać, że to było zaniedbanie i że w bazie na Krymie 

wybuchły pociski. Nikt im nie wierzy, bo to Ukraińcy mieli ostrzelać Krym, wzbudzając panikę 

u ruskich turystów i zaniepokojenie u wojskowych. Do tej pory Ukraińcy nie mieli broni, by 

przesunąć front wojenny na Krym. 

Andrzej Zaucha: – Zmiażdżone i wypalone samochody na parkingu obok bramy ruskiego 

wojskowego lotniska a Nowosiewierowce na okupowanym przez ruskich Krymie. Po serii 

potężnych eksplozji, które wstrząsnęły bazą wojskową, w domach w promieniu kilometra 

wyleciały okna i drzwi. Tak według Ukraińców wyglądać miało lotnisko kilka godzi wcześniej, 

ponad trzydzieści samolotów i śmigłowców, złożona na ziemi amunicja i rakiety. Ukraina nie 

potwierdza, że przeprowadziła atak, ale sugeruje, że to początek odbierania półwyspu. 

Ukraińskie źródła mówią o 60 zabitych ruskich wojskowych i pracownikach bazy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Ta rosyjska wojna przeciwko Ukrainie 

i przeciwko całej wolnej Europie zaczęła się od Krymu i musi zakończyć się Krymem, jego 

wyzwoleniem Krymu. 

AZ: – Dotąd uważano, że ukraińskie rakiety mają za mały zasięg, by pokonać około 230 

kilometrową odległość terenów kontrolowanych przez ukraińską armię. Teraz Krym stał się 

strefą działań wojennych. 

Lloyd Austin, sekretarz obrony Stanów Zjednoczonych: – Nie zgadujemy, co jest 

potrzebne, bo co tydzień, czasem dwa razy w tygodniu rozmawiam z ministrem obrony Ukrainy, 

jak toczą się walki, jakie są ich aktualne potrzeby i czego będą potrzebować w przyszłości, aby 

odnieść sukces. Naszym celem jest pomóc im w skutecznej obronie ich suwerennego terytorium. 

AZ: – Amerykanie chcą też bronić innych sąsiadów rosji, prezydent Joe Biden podpisał 

dokumenty ratyfikacyjne pozwalające na wstąpienie Finlandii i Szwecji do Sojuszu Północno-

Atlantyckiego. Oba kraje spełniły swoją neutralność, ale agresja rosji na Ukrainę wszystko 

zmieniła. 

Joe Biden, prezydent USA: – Kiedy to wszystko się zaczęło, putin moim zdaniem wierzył, 

że może nas rozdzielić, że osłabi naszą determinację. Zamiast tego dostaje dokładnie to, czego 

nie chciał. Chciał Finlandię z akcji NATO, ale doczekał się Finladii w akcji NATO, razem ze 

Szwecją. 

AZ: – Wszystko, aby zapobiec nowym ruskim zbrodniom. W Buczy pod Kijowem 

pochowano 15 ofiar ruskich żołnierzy, którzy przez miesiąc okupowali te tereny. Ciała były tak 

zmasakrowane, że nie dało się ich zidentyfikować. W niewielkim miasteczku zginęło ponad 500 

osób. 

♣ 
2022-08-11 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6745 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 4 321 nowych zakażonych. 20 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto sześćdziesiąty dziewiąty dzień 



 

GK: – Liderzy opozycji kampanię prowadzą na całego w miastach, miasteczkach, na wsi. 

Rozmowy czasem nieprzyjemne są o drożyźnie, inflacji i cenach energii, dziś także o katastrofie 

na Odrze… 

 

GK: – Prezes, premier i rząd nie robią już nic, by porozumieć się z Brukselą w sprawie 

miliardów euro dla Polski. Czekają na pieniądze, jakby nigdy nic, ale bez porozumienia 

pieniędzy nie będzie. Jedna z hipotez opozycji za kryzys gospodarczy w Polsce prezes PiS-u 

będzie obwiniał Unię… 

 

- Dziś osiem wybuchów wstrząsnęło wojskowym lotniskiem w mieście Ziabrauka na 

Białorusi. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Czas na pytanie o koniec wojny jest 

bezpośrednio powiązany z rozmiarami strat, które poniesie rosja, im będzie ich więcej, tym 

szybciej będziemy w stanie wyzwolić nasze ziemie i zapewnić bezpieczeństwo Ukraińcom. O 

tym powinniśmy myśleć, jak zadać im najwięcej strat. 

- Dla Ukraińców przepis jest prosty: więcej zaawansowanej broni i amunicji. Prezydent 

Zełenski przekonywał dziś sojuszników w czasie konferencji w Kopenhadze. 

Ben Wallace, minister obrony Wielkiej Brytanii: – Mam nadzieję, że każdy z nas włoży 

głęboko ręce do kieszeni i sprawdzi, co może dostarczyć Ukrainie, by wysłać mocny sygnał, że 

brutalność nie zwycięża, a społeczność międzynarodowa się nie zmęczy i stanie po stronie 

wartości, które się liczą. 

- Już wiadomo, że będą nowe dostawy z Wielkiej Brytanii, do Ukrainy trafią kolejne 

wyrzutnie rakietowe i pociski. Monika Krajewska, Fakty. 

♣ 



2022-08-12 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6832 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 4 226 nowych zakażonych. 14 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto siedemdziesiąty dzień 

 

GK: – Nieco więcej niż prognozowali ekonomiści i nieco więcej niż w czerwcu wzrosła 

lipcowa inflacja – rok do roku to 15,6%. Najbardziej rosną ceny opału i to powód do niepokoju. 

Prezydent podpisał ustawę o dodatku węglowym, rząd ma pomóc także ogrzewającym budynki 

innym opałem… 

 

GK: – Kolejny raz ruscy ostrzelali okolice zaporoskiej elektrowni jądrowej, okolice, a nie 

samą elektrownię, bo w jej pobliżu urządzili bazę wojskową… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To co dzieje się teraz wokół elektrowni, to 

jedna z największych zbrodni terrorystycznego państwa. Nikt dotąd nie wykorzystywał 

elektrowni atomowej do grożenia całemu światu. 

Andrzej Zaucha: – …Sprawą zajęła się Rada Bezpieczeństwa ONZ. Pojawiła się 

propozycja, by stworzyć wokół elektrowni strefę zdemilitaryzowaną, rosja odmawia… 

 

GK: – Od przyszłego tygodnia czwartą dawką będą mogli zaszczepić się medycy… 

♣ 
2022-08-13 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6832 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 4 642 nowych zakażonych. 22 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto siedemdziesiąty pierwszy dzień 

 

DR: – [Dalszy ciąg dramatu z zatrutą Odrą]. 

 

DR: – Nie w tonach, ale w niepokojących ilościach śnięte ryby nie tylko w Odrze, na 

rzeczce Ner, na terenie łódzkiego stan kryzysowy rekomenduje, by do końca sierpnia do rzeki 

nie wchodzić i w pobliżu nie wypasać bydła. Trwają badania próbek. 

 

DR: – Wielokrotnie grożono mu śmiercią, a jego książka „Szatańskie wersety” uznawana 

jest dla muzułmanów za bluźnierczą, a islamskiej klątwy nigdy nie odwołano. Salman Rushdie 

[Rażdi] został zaatakowany przez nożownika tuż przed wykładem w Stanie Nowy Jork na 

oczach setek świadków, jego stan jest poważny… 

 

DR: – Kompleksowe leczenie i rehabilitacja – ranni żołnierze z Ukrainy znajdą pomoc we 

Wrocławiu w szpitalach. Na opiekę w Polsce mogą też liczyć ich bliscy. Specjalny transport 

dotarł w nocy. A na froncie Ukraińcy zniszczyli czwarty most na Dnieprze, ostatni 

wykorzystywany przez okupantów. 

Straty ruskich 

Źródło: ministerstwo spraw zagranicznych Ukrainy 

Około 43 400 żołnierzy, 1856 czołgów, 978 systemów artyleryjskich, 779 

bezzałogowców, 233 samoloty 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – ruscy mordercy i wspólnicy terroru 

państwowego nie powinni korzystać z wiz Schengen, wspólne europejskie wartości nie mogą 

zostać zniszczone, to oznacza, że nie możemy zamienić Europy w supermarket, w którym nie 

ma znaczenia, kto przyjedzie. 



♣ 
2022-08-14 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6832 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 775 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto siedemdziesiąty drugi dzień 

 

DR: – Martwe ryby w takich ilościach, że są wybierane koparką i martwe brzegi Odry na 

długości niemal 500 kilometrów…  

 

DR: – To więcej niż laurka. Pentagon ocenia ukraińskie siły zbrojne na 12 w skali do 10. 

Ukraińskie dowództwo twierdzi, że wyeliminowało jedną piątą pododdziałów, te które są, 

prowadzą ostrzał elektrowni atomowej w Enerhodarze, zmusiły mieszkańców do masowej 

ucieczki. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Każdy ruski żołnierz, który strzela w 

elektrownię albo używa jej jako tarczy, powinien zrozumieć, że staje się celem naszego 

wywiadu, naszych służb specjalnych, naszej armii. 

 

DR: – Francja w ogniu, a strażacy z Polski już w akcji, stają do walki z żywiołem, którego 

miejscowe służby nie są w stanie opanować. Ten scenariusz dobrze znają i Grecja, i Italia, 

Hiszpania czy Portugalia. Coraz wyższe temperatury, coraz mniej opadów, wszyscy mamy 

problem – mówią specjaliści od klimatu… 

♣ 
2022-08-15 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6832 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 0 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto siedemdziesiąty trzeci dzień 

 

GK: – Opozycja nie domaga się dymisji jednego czy drugiego ministra, lecz całego rządu 

za katastrofę ekologiczną. 

[Odkąd dopuszczono PiS do władzy opozycja może pomachać sobie palcem w bucie, nic 

ponadto. Toteż opozycja powinna siedzieć cicho i zająć się pracą na rzecz przygotowywania się 

do przejęcia władzy, a tu w tym zakresie niewiele się dzieje]. 

 

GK: – Wojsko Polskie: 

163 100 żołnierzy; 863 czołgi, 4786 pojazdów opancerzonych; 806 dział i wyrzutni rakiet; 

269 samolotów i śmigłowców; 86 okrętów. Większość tego sprzętu pamięta czasy Układu 

Warszawskiego. 

 

GK: – Ukraińska armia informuje, że zniszczyła sztab grupy Wagnera, zginąć miała grupa 

ruskich najemników. Ustalenie miejsca ataku ułatwiła publikacja ruskiego dziennikarza. Choć 

armia putina przegrupowuje się i wzmacnia siły na południu, w Donbasie wciąż toczą się 

krwawe walki. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Najcięższe walki toczą się w Donbasie, 

najgorsze są w Bahmut i okolicach; rosja rozmieściła tam kolosalne siły: artylerię, ludzi. 

Wszyscy nasi obrońcy, mężczyźni i kobiety to po prostu bohaterowie. 



Monika Krajewska: – …którzy potrafią też skutecznie działać. Tyle zostało [kupa gruzu] 

ze sztabu najemników grupy Wagnera w okolicach Ługańska. Ukraińska armia namierzyła ich 

bazę dzięki wpisom dziennikarza w mediach społecznościowych… 

 

GK: – Niektórzy szli ponad 600 kilometrów, inni sporo mniej. W drodze spędzili wiele 

dni. Tysiące pielgrzymów właśnie dotarło do Częstochowy. Na Jasnej Górze odbyły się obchody 

wniebowzięcia Najświętszej Marii Panny… 

 

GK: – Co najmniej 41 osób zginęło w pożarze kościoła w Gizie w Egipcie, zaczęło się od 

zwarcia instalacji elektrycznej. Kiedy pojawiły się płomienie, wybuchła panika… 

 

GK: – 1 600 tysięcy euro – to dochód z 53 aukcji Price of Poland w Janowie Podlaskim. 

Sprzedano 14 koni, a rekord ceny pobiła klacz z Michałowa. Za Esmeraldę zapłacono 400 

tysięcy euro… 

♣ 
2022-08-16 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6928 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 807 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto siedemdziesiąty czwarty dzień 

 

PM: – Ten rząd zapewniał, że poradzi sobie ze wszystkim. Dobra zmiana, koniec z 

imposybilizmem, sypali pieniędzmi i zadłużali Polskę. Ale przyszły prawdziwe sprawdziany: 

pandemia, inflacja, wojna, katastrofa ekologiczna, a rząd okazał się zmęczony, opieszały, 

niekompetentny i skłócony. Pytanie: Czy zdolny do rządzenia? 

Katarzyna Kolenda Zaleska: – W sprawie katastrofy ekologicznej Odry nie zadziałały 

procedury, nie zadziałali ludzie, nie zadziałało państwo, co przyznał sam premier… Inflacja 

w Polsce jest jedną z najwyższych w Europie… 

PM: – Kolejne wybuchy na Krymie, ruscy już nie mogą się tam czuć bezpiecznie, turyści 

próbują uciekać. Moskwa mówi o sabotażu, a Kijów, że Krym do Ukrainy wróci. 

Andrzej Zaucha, Lwów: – ruskie ministerstwo obrony podało niewiele szczegółów, 

wiadomo, że eksplodował duży skład z amunicją, mimo że był otoczony specjalnymi wałami, to 

pociski rozlatywały się na kilka kilometrów wokoło, uszkodziły przebiegającą w pobliżu linię 

kolejową, stację transformatorową, a w pobliskiej miejscowości zniszczyły wiele domów. A 

około południa na Krymie znów doszło do wybuchów, prawdopodobnie kolejny skład z 

amunicją albo baza wojskowa… 

 

PM: – Sankcje rykoszetem uderzają w Polskę, Podobnie jak pandemia i nieudolność rządu; 

gwałtownie rośnie liczba Polaków w potrzebie, coraz więcej ludzi zapożycza się poza bankami 

na niewielkie sumy i na krótko, tak by dociągnąć do pierwszego. Ta statystyka pożyczek 

powinna wywołać alarm… 

♣ 
2022-08-17 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6921 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 7 175 nowych zakażonych. 25 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto siedemdziesiąty piąty dzień 

 



DR: – Nie ma toksyn, nie ma sprawcy, nie ma też tych, którzy uderzyliby się w pierś, za to 

wróciły kaczki… 

 

DR: – Recesja staje się faktem, przekonują ekonomiści, spadek w ujęciu kwartalnym 

o 2,3%, największy w Unii… Spowolnienie jest spowodowane niższym wzrostem wydatków 

konsumenckich, a ten z rosnącą inflacj 

 

DR: – ruscy uciekają z Krymu, na trasach korki, przed dworcami kolejki… 

- Mieszkańców dziś o świcie obudziły potężne eksplozje, ruskie rakiety uderzyły w wieś 

Zatoka, w której nie ma żadnych obiektów militarnych… Do ataków na Ukrainę rosja po raz 

kolejny użyła baz na Białorusi, stamtąd startowały ruskie Su-134, które zbombardowały okolice 

Żytomierza… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Przyczyny wybuchów na okupowanym 

terytorium mogą być bardzo różne, na przykład zaniedbanie przez samych okupantów, 

niszczenie logistyki wroga i amunicji sprzętu wojskowego oraz punktów dowodzenia, ratuje 

życie ludzi. Im mniej możliwości szerzenia zła mają okupanci, tym szybciej będziemy mogli 

zakończyć tę wojnę i wyzwolić naszą ziemię. 

 

DR: – Wnioski o jednorazową wypłatę [3 tysiące na węgiel] można już składać w 

gminach. Wniosek można złożyć do końca listopada… 

Cena węgla w składach sięga prawie 4 tysięcy za tonę… Drożeje także węgiel z polskich 

kopalń, choć wciąż jest najtańszy na ryku. W internetowym sklepie Polskiej Grupy Górniczej 

ceny zostały podniesione średnio o 20% do 1200 złotych za tonę. PGG oferuje indywidualnym 

odbiorcom węgiel tylko przez internet, w ten sposób sprzedało już ponad 750 tysięcy ton, to 

mniej niż 5% zapotrzebowania polskich gospodarstw domowych. Paweł Szot, Fakty. 

 

DR: – To było muzyczne podziękowanie za pomaganie, dla tych, którzy w trudnym czasie 

pandemii, wybuchu wojny w Ukrainie otworzyli się na potrzebujących i dla tych którzy wciąż 

pomagają, między innymi wspierają podopiecznych fundacji TVN. Top of Festival w Sopocie 

wystartował. 

♣ 
2022-08-18 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7244 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 5 271 nowych zakażonych. 28 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto siedemdziesiąty szósty dzień 

 

DR: – Złote algi w Odrze, dla ludzi niegroźne, dla ryb zabójcze. Czy to ich istnienie 

zatruło rzekę? … Ten gatunek występuje tylko w wodach słonych. Trop może prowadzić do 

zrzutów kopalnianych. Nad samą rzeką wyścig z czasem… 

 

DR: – Lwów i rozmowy na dyplomatycznym szczycie – przywódca Turcji, sekretarz 

generalny ONZ – dwa główne tematy: eksport zboża oraz napięcie wokół elektrowni atomowej 

w Zaporożu. 

Andrzej Zaucha: – Z przykrością trzeba stwierdzić, że rozmowy we Lwowie zakończyły 

się właściwie niczym, a te niewielkie uzgodnienia, które mimo to osiągnięto, tak naprawdę bez 

zgody rosji są bezwartościowe… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nie wierzymy federacji rosyjskiej. Byłbym 

bardzo zdziwiony, że oni mieliby być gotowi na jakiś pokój. Ludzie, którzy codziennie gwałcą, 

mordują, rakietami uderzają w nasze cywilne obiekty, nie mogą chcieć pokoju. Oni na początek 

powinni opuścić nasze terytoria, a potem, będzie potem. 

 



DR: – W okolicach Lwowa względny spokój. W okolicach Charkowa atak rakietowy 

wymierzony w cywilów. Rośnie liczba także w obwodzie donieckim. Będzie gorzej – ostrzega 

Kijów – rosja uderzy ze zdwojoną siłą tuż przed i w dniu niepodległości Ukrainy, 24 sierpnia. 

Cezary Grochot: – Dramatyczna akcja w środku nocy, poszukiwanie pod gruzami ludzi, 

którzy przeżyli. Najnowszy ruski atak na Charków, najcięższy od tygodni. Jedna z rakiet trafiła 

w internat. Budynek został całkowicie zniszczony, tylko tu zginęło co najmniej dwanaście osób. 

Minęło kilka godzin i Charków został zaatakowany ponownie. Na dzielnicę mieszkalną miasta 

znów spadły ruskie rakiety. Ale Charków nie był jedynym celem ruskich ataków. W obwodzie 

donieckim Awdijewka, Netajłowe, Kurachiwka zginęło kilka osób. Ukraińskie władze wydały 

dziś ostrzeżenie, że kulminacja ruskich ataków na obiekty cywilne nastąpi prawdopodobnie za 

kilka dni, czyli 23 i 4 sierpnia, w przeddzień i w dniu niepodległości Ukrainy. 



Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy 

rosja wciąż morduje ludzi w środku Europy. Jedynym sposobem na powstrzymanie 

putina jest zapewnienie Ukrainie maksymalnej pomocy wojskowej i nałożenie na 

rosję znacznie ostrzejszych sankcji. 

CG: – ruskie bazy i magazyny z bronią to teraz główny cel ukraińskich ataków. Tym 

razem udało się zniszczyć skład w Nowej Kachowce; kreml bardzo boi się powtórki z Krymu, 

dlatego znajdujące się tam instalacje wojskowe przenoszone są w głąb półwyspu albo wręcz do 

rosji. 

 

DR: – Zjednoczona Prawica przed Koalicją Obywatelską z przewagą dwóch punktów 

procentowych i pięć ugrupowań w sejmie: 

Zjednoczona Prawica: 29% (spadek -2%) 

Koalicja Obywatelska: 27% (wzrost +1%) 

Polska 2050: 13% (wzrost +3%) 

Konfederacja: 8% (wzrost +2%) 

Lewica: 7% (spadek -1%) 

Koalicja Polska: 2% 

AU (AgroUnia): 2% 

K15: 1% 

Porozumienie (Gowin?): 0% 

Nie wiem, trudno powiedzieć: 11% (spadek -3%) 

 

Paweł Płuska: – Od zeszłego roku cała Europa ma problemy z gazem… Polska – 

pojemność magazynów: 3,23 mld m3, zapełnienie 99%. Zużycie gazu 2021 r. 20 mld m3. 

Dojczland: – pojemność magazynów 23 mld m3, zapełnienie75%. Zużycie gazu 2021 r. 95 

mld m3. 

♣ 
2022-08-19 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7480 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 4 819 nowych zakażonych. 34 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto siedemdziesiąty siódmy dzień 

 

Jak wyglądają pozorne fakty w okresie sierpniowej przerwy urlopowej: 

DR: – [cały czas Odra i ryby] Złote algi są w Odrze, ale są wątpliwości, czy to główny 

winowajca i wciąż nie wiadomo, skąd się wzięły w rzece i skąd takie zasolenie wody. Badania 

trwają, chociaż władza twierdzi, że opozycja przeszkadza. Jeśli konferencja minister Moskwy 

miała dać odpowiedzi, to wciąż opozycja stawia kolejne pytania… 

 

DR: – Im bardziej rządzący chcą ten kryzys wyciszyć, tym bardziej opozycja drąży. Seria 

kontroli w nadodrzańskich miastach na całej długości ponad 500 kilometrów, którymi spływały 

dziesiątki martwych ryb, czy to się da przykryć wersją: przyczyny naturalne? 

 

DR: – W kalendarium wydarzeń pomiędzy punktami: początek afery, a alert RCBS 

i oficjalne sygnały i interpelacje, rosną pisma, chaos, a wśród ludzi strach, a na poziomie rządu 

nic, choć minister Grubarczyk powiedział, że wiedział. To, że nic się nie działo, nie oznacza, że 

nic się nie stało… 

 

DR: – Ukraina. Kolejne eksplozje na Krymie i znowu ostrzeżenia przed kryzysem 

w Zaporożu. Prezydent Zełenski alarmuje: uzbrojeni żołnierze w elektrowni jądrowej w 

Zaporożu to groźba katastrofy nuklearnej na globalną skalę. Czy światu uda się obniżyć poziom 

atomowego napięcia? 



 

DR: – Coraz trudniej z nią żyć i coraz trudniej ją znieść – zmaganie z drożyzną to chleb 

powszedni przeważającej ilości Polaków. W naszym sondażu deklaruje, że już musi zaciskać 

pasa i właściwie jedyne wyjście, jakie zostaje. Bo taka sama większość źle ocenia działania 

rządu w tej sprawie… 

 

DR: – Narodowy będzie teraz państwowy. Stadionowa perła zmienia zarządcę. Przejdzie 

w ręce nowej agencji rządowej z 50 milionowym budżetem rocznym i miesięczną pensją dla 

prezesa w wysokości niemal 40 tysięcy z kasy państwa. Ale Polska Agencja Obiektów 

Sportowych to brzmi dumnie… 

 

DR: – Kolejne miasta bojkotują, kolejne organizacje protestują – rośnie bunt przeciwko 

książce do hitu, bo pęka od treści ideologicznych, krzywdzących i kłamliwych – słyszymy. 

Drobne korekty krytyki nie uciszą, groźby ministra Czarnka tym bardziej… 

 

DR: – Kiedy zwycięstwo jest tak blisko, a plan się wali tuż przed metą, to musi boleć. Ale 

była kwestia życia. Robert Karaś nie wróci na trasę dziesięciokrotnego Aironmena. Walką jest o 

mistrzostwo świata, przerwanego w ostatnim etapie wyścigu, w którym był i faworytem, i 

liderem. Teraz mówi pas, ale ciąg dalszy nastąpi… Limit czasu na dokończenie rywalizacji dla 

zawodników to czternaście dni, ale ci najlepsi na metę wbiegną po dniach siedmiu. 

[Ironman – zawody triatlonowe organizowane przez World Triathlon Corporation. 

Wyścigi organizowane są na dystansach: 3,86 km (2,4 mil) pływanie, 180,2 km (112 mil) jazda 

na rowerze i 42,195 km (maraton, 26,2 mil) bieg. Wyścig zaliczany jest do długodystansowych 

startów triatlonowych]. 

Dziesięciokrotny Ironman. Czyli: 38 km w basenie, 1800 km na rowerze i 422 km 

biegiem. (https://tvn24.pl) 

[Szaleństwo poniżej godności człowieka. Następny ogłosi się 1000-krotnym ajronmenem]. 

 

DR: – Bez państwa – naszych widzów ani by się nie udało, ani nie miało większego sensu. 

25 lat TVN to dla nas radość i zobowiązanie i powód do podziękowań. Te muzyczne 

wybrzmiały w Sopocie, bo urodziny też świętowaliśmy razem. Były wzruszenia, były łzy, a te 

wspomnienia zostaną z nami na długo… 

 



2022-08-20 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7480 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 4 824 nowych zakażonych. 21 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto siedemdziesiąty ósmy dzień 

 

PM: – Odra umiera, to przerażające… 

 

Kamila Gasiuk-Pihowicz, KO PO: – PiS zrezygnował z setek miliardów wsparcia 

z funduszy unijnych, Kaczyński po prostu ograbił Polaków z 750 miliardów złotych. 

- A to są pieniądze, które mogłyby pomóc już dzisiaj dzięki inwestycjom w zieloną 

energię, zmniejszyć rachunki za ogrzewanie albo jak mówi opozycja, pomóc z 

zanieczyszczeniem Odry… 

 

PM: – [z kartki] Takiej tępoty związanej z niekompetencją, bezinteresownym 

szkodnictwem bądź zawiścią, zakłamaniem i zwykłym łajdactwem dawno nie widziałem – to 

opinia o ministrze infrastruktury, ale nie polityka opozycji, lecz szefa kancelarii premiera 

[Michał Dworczyk] – pokazuje, jakie są stosunki w rządzie i co ministrowie myślą o sobie 

nawzajem… to kolejny fragment afery mejlowej [sprzed lat] … 

 

PM: – Ruski sztab na Krymie został zaatakowany; ruscy są w szoku, że Ukraińcy są 

w stanie ich dosięgnąć. Najpierw był koniec o ruskiej potędze, gdy armia utknęła, teraz wygląda 

na to, że Krym jest ruski i nie do ruszenia. 

Andrzej Zaucha, Lwów: – Ten dzisiejszy atak miał charakter głównie psychologiczny, 

dlatego że dron, prawdopodobnie uszkodzony, tuż przed uderzeniem w budynek sztabu spadł na 

jego dach i wyrządził niewielkie szkody… 

Militarna pomoc USA dla Ukrainy: 

Rakiety do systemów Himars 

15 dronów zwiadowczych Scaneagle 

1000 – przenośne rakiety przeciwpancerne Javelin 

50 haubic i 36 000 pocisków artyleryjskich 

 

Antony Blinken 

Amerykański Sekretarz Stanu 

„Pomoc w wysokości 775 milionów dolarów obejmuje dodatkowe uzbrojenie, 

amunicję i sprzęt (…), który siły Ukrainy tak skutecznie wykorzystały do obrony 

swojego kraju”. 

 

- W sumie to już ponad 10,5 miliarda dolarów pomocy od początku administracji 

prezydenta Bidena. 

 

PM: – Nad Polską wciąż przechodzą burze i ulewy, na podkarpaciu są podtopienia. Takie 

nawałnice występują od Pomorza po Dolny Śląsk i Małopolskę, jest upalnie i słonecznie, po 

czym nagle leje, wieje i sypie grad… 

♣ 
2022-08-21 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7480 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 765 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto siedemdziesiąty dziewiąty dzień 



 

PM: – Trwa walka o ratowanie resztek życia w Odrze, walka spóźniona… 

 

PM: – Pomoc nocna i świąteczna tylko przez telefon [służba zdrowia]. 

- W ten sposób odsuwamy się od pacjenta… 

 

PM: – Prezydent Ukrainy zwraca się do mieszkańców okupowanego Krymu. Dzięki 

hakerom pojawia się w tamtejszej telewizji. To szok dla ruskich i nie wiedzą, czy są tam 

bezpieczni. Niemniej szokujący był zamach na nacjonalistycznego ideologa Krymu Aleksandra 

Dugina – wybuchł samochód, którym on miał jechać. 

AC: – W zamachu pod Moskwą zginęła córka Aleksandra Dugina… 

 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy 

Niech każdy z ruskich okupantów, którzy zajęli drogą ziemię Krymu, pamięta: na tej 

ziemi nie zaznacie spokoju. 

Anna Czerwińska: – Taki widok i takie słowa musiały mocno zdziwić ruskich na Krymie 

[ukraińska flaga na szczycie skał]. Ukraińscy hakerzy puścili im też patriotyczne ukraińskie 

piosenki… Na koniec prezydent Zełenski nie pozostawił żadnych możliwości: 

Krym to Ukraina! 

Chwała Ukrainie! 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – W powietrzu Krymu czuć jest, że okupacja 

jest tymczasowa, Ukraina powraca. 

 

PM: – Gwałtowne burze nad Polską, grzmi, pada i mocno wieje. Meteorolodzy ostrzegają, 

to jeszcze nie koniec. 

Podkarpacie, powiat raciborski – miejsca podtopień. 

♣ 
2022-08-22 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7493 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 722 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto osiemdziesiąty dzień 

 

GK: – Wyłowić martwe ryby i ratować te, które duszą się w Odrze, wreszcie pomóc 

wszystkim, dla których katastrofa ekologiczna jest już katastrofą biznesową i finansową. Mali 

przedsiębiorcy, którzy żyli z Odry, zbankrutują bez pomocy państwa… 

 

GK: – Prezes partii, ministrowie PiS-u unikają tematu katastrofy ekologicznej, konferencje 

robią wojewodowie i to oni mają rozwiązywać problemy i brać odpowiedzialność… 

 

GK: – Najdroższy lek świata będzie refundowany… 

 

GK: – Ponad 90% Ukraińców wierzy w zwycięstwo z rosją – donosi agencja interfakt 

Ukraina. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – …na Krymie słychać było potężną eksplozję. Rakiety typu 

Haimars zniszczyły chyba całkowicie most w Chersoniu, zaatakowano także most w Nowej 

Kachowce niedaleko, to bardzo utrudni zaopatrzenie ruskiego zgrupowania na prawym brzegu 

Dniepru. 

 

GK: – Trzy tysiące ciężarówek stoi w gigantycznej kolejce w Dorohusku i Hrebennem. Na 

wjazd do Polski czekają transporty zboża i produktów spożywczych. Opieszałość polskiej 

strony… 



Paweł Płuska: – Miała być pomoc zwłaszcza w transporcie ukraińskiego ziarna, by świat 

nie cierpiał głodu, a Ukraina miała pieniądze na walkę z ruskim najeźdźcą. Od miesiąca kolejki 

są coraz dłuższe, a frustracja kierowców coraz większa. 

Jarosław – Trzy miesiące nasi z Polakami dyskutują, jak to zrobić i nikt niczego nie robi. 

Wielki bałagan. 

MarcinTuradek, przewoźnik: – Problem jest w tym, że polski lekarz weterynarz pracuje od 

ósmej do dwudziestej i nie puszczają na granicę. 

PP: – Część przewoźników z Ukrainy woli jeździć przez Węgry. 

 

GK: – Były miejsca, gdzie na metr kwadratowy spadło w krótkim czasie ponad sto litrów 

wody. Wysuszona ziemia nie wchłania jej, wszystko spływa. Małe potoki szybko zamieniają się 

w rwące rzeki, woda występuje z koryta, zalewając ulice, domy, budynki użyteczności 

publicznej. Tak było na południu Polski… 

 

GK: – Najbardziej przemawia do wyobraźni wyschnięte koryto Loary, największej rzeki 

Francji, ale podobne problemy są w całej Europie: Ren (Dojczland), Pad (Italia), Dunaj (Serbia), 

Loara (Francja), Gwadiana (Hiszpania), Guxy (Chiny) przypominają miejscami niewielkie 

strumyki. Wyschło źródło Tamizy. Nie ma wody, a niedługo nie będzie przyrody jako 

ekosystemów, jakie znaliśmy. 

Magda Łucjan: – Wisła na granicy rekordu najniższego stanu wody w historii pomiarów. 

Wody jest tak mało, że z brzegu widać utopione śmieci, leżaki, hulajnogi, rowery. Źle jest w 

większości województw… Przewlekła susza, brak dostępu do wody czy zniszczenie środowiska 

naturalnego, to wszystko uruchamia efekt domina. 

Michał Brennek, geogral, meteorolog: – Problem z Odrą pokazuje brak troski państwa 

o dobro wspólne. 

Zbigniew Karaczun, profesor, Szkoła Główna Gospodarstwa Wiejskiego, ekspert „koalicji 

klimatycznej”: – Ci politycy nie mają żadnego szacunku dla przyrody, nie dostrzegają tego, że 

jakość środowiska przyrodniczego jest warunkiem podstawowym do dobrej jakości życia ludzi. 

 

GK: – Polską lekkoatletyką rządzą dziś kobiety i mają powody do dumy. Na 

zakończonych w Monachium mistrzostwach Europy nasza reprezentacja zdobyła aż 14 medali – 

2 mężczyźni, a całą resztę kobiety. 

♣ 
2022-08-23 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7706 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 6 176 nowych zakażonych. 28 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto osiemdziesiąty pierwszy dzień 

 

GK: – Kłótnia o ryby w Odrze na komisji w Sejmie… 

 

GK: – [Ziobro] Jest najbardziej radykalnym i anty-unijnym politykiem w rządzie, autorem 

zmian w wymiarze sprawiedliwości, które od lat są powodem konfliktu z Brukselą. 

 

GK: – Dziś Ukraina obchodzi święto flagi, jutro dzień niepodległości… 

 

GK: – Giełda reaguje natychmiast spadkiem kursu akcji chemicznego giganta, grupa 

Azoty całkowicie wstrzymuje produkcję nawozów azotowych dla rolnictwa, przyczyną jest 

bardzo drogi gaz… 

 



GK: – Rząd przyjął ustawę o rekompensatach dla firm i odbiorców indywidualnych 

ogrzewającymi się innymi paliwami niż węgiel. Druga ustawa dotyczy wsparcia samorządów po 

drastycznych podwyżkach kosztów energii, mają dostać prawie 14 miliardów złotych… 

Dodatki: 

Pellet [opał drzewny z suchych trocin, z łuski słonecznika, z drewna jabłoni, iglasty 

itp.] 

Pellet lub inny rodzaj biomasy, dodatek: 3000 zł 

Drewno kawałkowe, dodatek: 1000 zł 

Gaz LPG, dodatek: 500 zł 

Olej opałowy, dodatek: 2000 zł 

 

GK: – Polacy latają myśliwcami F-16, Amerykanie F-22 Raptor. Wspólne ćwiczenia 

pilotów odbyły się w Łasku pod Łodzią. Od początku sierpnia w bazie stacjonuje 12 

Raptorów… 

 

GK: – Zespół nadpobudliwości psycho-ruchowej i problem z koncentracją, w skrócie 

ADHD, do tej pory był kojarzony z dziećmi, lecz z tego się nie wyrasta, dorośli też żyją 

z ADHD… 

♣ 



2022-08-24 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7772 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 4 397 nowych zakażonych. 27 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto osiemdziesiąty drugi dzień 

 

GK: – Dzień niepodległości Ukrainy to nie jest święto radości, ale dumy, determinacji, 

odwagi i niezłomności narodu zaatakowanego przez ruskiego agresora. 

Ołeksij Reznikow, minister obrony Ukrainy: – Najgorszy scenariusz już za nami. Teraz 

stabilizujemy sytuację przez niewielkie ruchy naszych oddziałów. Stosujemy też skutecznie 

środki odstraszające ruskich. Myślę, że teraz jesteśmy na krawędzi nowego etapu wojny 

i niedługo zaczniemy naszą kontrofensywę. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – która ma doprowadzić do zwycięstwa. Z okazji święta Stany 

Zjednoczone ogłosiły kolejny pakiet pomocy, największy od początku wojny: 

2,98 mld dolarów 

Systemy obrony powietrznej 

Systemy artyleryjskie 

Amunicja 

Systemy przeciwlotnicze 

Radary 

Joe Biden 

Prezydent Stanów Zjednoczonych 

Dziś, jak i każdego innego dnia, jesteśmy solidarni z Ukraińcami. Mrok autokracji 

nie może równać się z płomieniem wolności, który rozświetla dusze wolnych ludzi 

na całym świecie. Stany Zjednoczone, wraz z dumnymi Amerykanami ukraińskiego 

pochodzenia, widzą przyszłość Ukrainy jako państwa demokratycznego, 

niezależnego, niepodległego i prosperującego. 

AZ: – Życzenia płyną od przywódców i organizacji (Boris Johnson, Wielka Brytania; 

Andrzej Duda, Polska; Ursula von der Leyen, Unia Europejska; Emmanuel Macron, Francja; 

Jens Stoltenerg, sekretarz generalny NATO) 

GK: – Ukraina alarmuje o uszkodzeniach zaporoskiej elektrowni jądrowej, są wzajemne 

oskarżenia o ostrzał, ale to ruscy kontrolują elektrownię i to niestety oni zdecydują, czy wpuścić 

tam misję Międzynarodowej Agencji Energii Jądrowej, mają zmniejszyć ryzyko potencjalnej 

awarii i skażenia. 

Paweł Szot: – Elektrowni na Zaporożu było poświęcone posiedzenie Rady Bezpieczeństwa 

ONZ, zwołane na wniosek rosji, która okupuje zakład od marca. Porozumienia nie udało się 

osiągnąć. Trwają negocjacje o wysłanie na południe Ukrainy ekspertów z Międzynarodowej 

Agencji Atomistyki. Instalację obsługują ukraińscy specjaliści, ale pod lufami ruskich żołnierzy. 

To kolejne zdjęcia dowodzące, że ruscy ukrywają na terenie zakładu wojskowy sprzęt. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nie chodzi tylko o wojnę, ale o 

bezpieczeństwo całego świata. Trzeba politycznie naciskać na ruskich i postawić im ultimatum, 

żeby opuścili elektrownię. 

 

GK: – Nie wszędzie zawsze się udawało, ale posłowie opozycji skontrolowali 40 

instytucji, pytali, szukali pism i dokumentów, by odpowiedzieć na pytanie: czy ekologicznej 

katastrofy można było uniknąć? Czy można było szybko i skutecznie z nią walczyć? 

Michał Tracz: – …i chodzi tu nie tylko o to, że o katastrofie premier dowiedział się dużo 

za późno, ale też o to, że wody w Odrze ani jej poziomu, ani stężenia zanieczyszczeń nikt na 

bieżąco nie monitoruje, nie zbiera danych i nie przekazuje ich służbom, które takiej sytuacji jaka 

miała miejsce w Odrze, mogłyby zadziałać natychmiast… 

 



GK: – To nie było przejęzyczenie, ta wypowiedź nie jest wyrwana z kontekstu. Zdzisław 

Krasnodębski, europoseł PiS-u uważa, że [zagrożenie] ze strony zachodniej jest większe niż ze 

strony wschodniej… 

♣ 
2022-08-25 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7584 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 3 852 nowych zakażonych. 31 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto osiemdziesiąty trzeci dzień 

 

GK: – 2 września posłowie wrócą z wakacji na jeden dzień na dodatkowe posiedzenie 

Sejmu. Rząd chce, by zajęli się ustawą o poszkodowanych w wyniku katastrofy ekologicznej na 

Odrze… 

 

GK: – Płonie las koło zaporoskiej elektrowni atomowej. Ukraińcy podali, że dwa bloki 

zostały odłączone od sieci energetycznej i że nie ma zagrożenia. Tymczasem ruscy ostrzelali 

dworzec kolejowy i pociąg w obwodzie dniepropietrowskim, zginęło 25 osób… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Czaplin to nasze dzisiejsze cierpienie. 

Sprawimy, że okupanci zapłacą za to wszystko, co zrobili. Wyrzucimy najeźdźców z naszej 

ziemi. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – Jednocześnie ruscy prowadzą wojnę psychologiczną. Wczoraj 

ogłaszano tutaj alarmy obrony przeciwlotniczej rekordowo często, niemal 200 razy… 

- Amerykański instytut studiów nad wojną zwraca uwagę, że od 21 marca, gdy ruscy 

kontrolowali najwięcej ukraińskich terenów, do tej pory stracili ją nad obszarem większym od 

Danii… Anna Czerwińka 

 

GK: – Ponad 1200 złotych trafi na konta blisko 8 milionów emerytów. Rozpoczęła się 

wypłata dodatku emerytalnego – chwali się rząd… 

♣ 



2022-08-26 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7412 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 5 108 nowych zakażonych. 14 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto osiemdziesiąty czwarty dzień 

 

AW: – Mleko, ser, jogurty, te produkowane w Polsce nagle mogą zniknąć, w sklepach 

może nie być, bo nie ma dwutlenku węgla. W zakładach to niezbędny element produkcji. 

Podobnie może być z mięsem i piwem. Skąd taki problem? 

Michał Tracz: – Brak dwutlenku węgla i związków azotowych wstrzyma cały proces 

produkcji. [Dwutlenek węgla jest potrzebny przy pakowaniu produktów w folię, przy zamykaniu 

butelek z mlekiem czy jogurtem]. Dwa państwowe giganty: grupa Azoty i Anwil wstrzymały 

produkcję nawozów, a co za tym idzie także dwutlenku węgla i związków azotowych. 

Wstrzymały, bo przez drastycznie rosnące ceny gazu produkcja stała się nieopłacalna. 

Problemy mogą mieć branże: mleczarska, mięsna, napojów gazowanych, piwowarska, 

przetwórstwa warzyw i owoców. Kłopoty będą mieli producenci jaj, kryzys dotknie rolników i 

przetwórstwo mięsa… 

Dziś otwarto gazociąg łączący Polskę ze Słowacją. Gaz popłynie za kilkanaście tygodni i 

to raczej z Polski do Słowacji. 

 

AW: – Stoję od wtorku. Węgiel może dostanę w przyszły piątek – to głos z kolejki sprzed 

kopalni Bogdanka. Kolejka ma kilka kilometrów długości i na razie nie ma na nią rady. Nie ma 

też miliardów z KPO, które mogłyby ulżyć problemom z węglem. 

Jakub Sobieniowski: – …pieniądze wystarczyłyby na budowę elektrowni atomowej. 

Morawiecki: – KPO to jest 120, 130 miliardów [kiedyś było 750 miliardów], jak 

podzielimy to na sześć lat, to wychodzi 20 miliardów złotych rocznie. To nie jest naprawdę coś, 

co zmienia zasadniczo sytuację gospodarczą czy sytuację finansową Polski. [łobuz!] 

Będzie to taki nowy Plan Marshalla. [kiedyś mówił] 

JS: – …za pieniądze, które wydajemy na TVP, można by wybudować 200 oczyszczalni 

ścieków. 

 

AW: – Każda minuta przebywania ruskiego wojska w elektrowni atomowej grozi globalną 

katastrofą radiacyjną – prezydent Zełenski ostrzega i pospiesza Międzynarodową Agencję 

Energii Atomowej. Problem spod Zaporoża jest na tyle poważny, że Zełenski wczoraj rozmawiał 

przez telefon z Joe Bidenem. 

 

AW: – Premier widzi, że Odra szybko się odradza, dla premiera to zdarzenie naturalne… 

Magda Łucjan: – …mnóstwo firm ma oficjalne zgody na zrzuty ścieków prosto do Odry: 

429 pozwoleń, to naprawdę się w głowie nie mieści, że aż tyle; do tego dochodzą co najmniej 

282 miejsca zrzutów nielegalnych… 

 

AW: – Drożyzna na zakupach, z najnowszych danych GUS także tych prosto z pola 

rolnika: ponad 51% o tyle w porównaniu z zeszłym rokiem średnio w skupie zdrożały 

podstawowe produkty rolne. Od tego tylko krok do wyższych cen żywności w sklepach. 

Paweł Płuska: – …drożeje mąka, cukier, prąd, drożeje wszystko. Inflację mamy oficjalnie 

na poziomie 15,0%, ale wzrost cen skupu podstawowych produktów rolnych w porównaniu z 

lipcem 2021 roku to według GUS 51,6%. 

Wzrost cen: żyto 83,5%; pszenica 81,7%; żywiec wołowy 44,9%; żywiec wieprzowy 

41,4%; drób 43%; mleko 56,4%. 

PP: – Między skupem a talerzem jest daleka droga, każdy chce zarobić… rok temu tona 

saletry kosztowała tysiąc złotych, a teraz 4 tysiące złotych. …Wiele zależy od sytuacji 

międzynarodowej, od dostępności zbóż i oleju z Ukrainy, od tego czy będą rosły ceny 

produktów rolnych na światowych rynkach… 



 

AW: – Po pierwsze młodzi, po drugie opozycja – Kampus Polska Przyszłości Rafała 

Trzaskowskiego rusza dziś w Olsztynie i rozmowy z młodymi Polakami to tylko część legendy 

spotkania, poza tym będą rozmowy liderów opozycji. Jest też gość specjalny – ambasador Mark 

Brzezinski. 

Arleta Zalewska: – To dziś dla tych młodych ludzi rozpoczyna się Kampus. Każdy, kto 

chciał być, musiał spełnić co najmniej dwa warunki: pierwszy, mniej niż 35 lat; drugi, 

ciekawość świata i polityki. [Rafał Trzaskowski ma 50 lat]. 

Wszystko zaczyna się od tej debaty. Na początek Rafał Trzaskowski i Marc Brzezinski 

będą odpowiadać na pytania uczestników… Udało się przyciągnąć do Olsztyna poza Donaldem 

Tuskiem i Władysławem Kosiniakiem-Kamyszem, również Szymona Hołownię. Pierwszy krok 

to spotkanie Trzaskowski – Hołownia już jutro. 

 

AW: – Premier Finlandii ze łzami w oczach: Nie opuściłam ani jednego dnia pracy – mówi 

i dodaje – że czasem tęskni po prostu za radością i zabawą. Sanna Marin wraca do tematu 

prywatnej imprezy, „tańcząca pani premier” wywołała w Finlandii ogólnonarodową dyskusję. 

Sanna Marin 

Premier Finlandii 

Jestem człowiekiem… w tych ciemnych czasach także ja tęsknię czasem za radością, 

światłem i zabawą. 

♣ 
2022-08-27 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7413 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 3 934 nowych zakażonych. 23 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto osiemdziesiąty piąty dzień 

 

AW: – Puste pułki w sklepach. Były za komuny, mogą za PiS-u. Może nie być nabiału, 

mięsa czy piwa, bo nie ma nawozów czy gazu tak bardzo potrzebnych w produkcji. Wszelkie 

zakłady mogą z dnia na dzień stanąć. W rządzie z wielkim problemem ma zmierzyć się Jacek 

Sasin. Czy już się zmierzył? Pyta 

Paweł Płuska: – Wystarczy wejść do sklepu i wyobrazić sobie, że większości z tych 

towarów nie ma albo przypomnieć sobie, jak wyglądały sklepy w PRL-u. Nikt nie przypuszczał, 

że te demony przeszłości mogą wrócić… 

Bąbelki w napojach też nie są bez znaczenia, bo to gigantyczna branża, która staje przed 

problemem, tak jak i inne. Firmy spożywcze mają zapas gazu na kilka dni, nigdy na więcej nie 

potrzebowały, stąd apele polskiej federacji producentów żywności o szybkie działanie, 

ostrzeżenia, że grozi nam kryzys na gigantyczną skalę. Wystarczy sobie wyobrazić już nie tylko 

skok cen po przyszłorocznym spadku plonów, bo rolnicy nie będą mieli czym nawozić. Ale już 

teraz grozi nam załamanie przetwórstwa i dostaw do sklepów… Azot i dwutlenek węgla są 

potrzebne do konserwacji produktów spożywczych, chłodzenia, mrożenia, kompresji opakowań. 

Nie da się bez tych gazów dłużej przechowywać ani transportować wielu produktów… 

Dwutlenek węgla jest potrzebny przy oczyszczaniu ścieków i uzdatnianiu wody… 

Zaskoczenia nie ma, że akurat wicepremierem i ministrem aktywów państwowych, 

któremu podlegają spółki produkujące nawozy, a także dwutlenek węgla i kwas azotowy jest 

Jacek Sasin. To jemu premier powierzył rozwiązanie problemu, którego by nie było, gdyby, jak 

mówi opozycja, wicepremier i minister zarazem zajmował się tym, czym i tak powinien. 

Paweł Poncyliusz, KP KO: – Znamienne jest to, że rząd tak dzielnie walczy z problemami, 

które sam generuje. 

Jarosław Gowin: – Nie widać w ogóle pomysłu rządu, jak zaradzić temu problemowi 

i cenę za to będą płacić wszyscy Polacy. 

PP: – To, co nas spotkało z Odrą, może nie być najgorszym, co nas spotkało w tym roku. 



 

AW: – Psychiatrzy dziecięcy pilnie poszukiwani… 

 

AW: – Ale teraz PiS znów o relacjach Polski i Komisji Europejskiej: To jest wojna. Tylko 

nie myśmy tę wojnę wypowiedzieli – tak mówi europoseł PiS z kraju, za którego granicą toczy 

się wojna i którego rząd na takie wypowiedzi pozwala. Jak długo jeszcze z sojusznika da się 

robić wroga, o tym 

Jakub Sobieniowski: – …Ryszard Legutko i Zdzisław Krasnodębski towarzyszą prezesowi 

PiS-u i to oni zaczęli taki antyeuropejski atak: 

Krasnodębski: – Zagrożenie dla naszej suwerenności ze strony zachodniej, tak to określmy 

ogólnie, jest większe niż ze strony wschodniej. 

Legutko: – Oczywiście z Berlina, Brukseli, Paryża, oczywiście, że tak. Ja się zgadzam 

z panem profesorem. Wojna, przy czym my jesteśmy ofiarą. 

[Zachód zmierza do coraz większego scalenia Unii Europejskiej i to jest zagrożeniem 

planom Kaczyńskiego, który chce utworzyć własną Polskę]. 

JS: – W porównaniach Unii do Związku Sowieckiego specjalistami byli Marek Suski 

i Zbigniew Ziobro. Zdzisław Krasnodębski rozważał nawet Polexit. 

Krasnodębski 

Jeśli politycy UE nadal będą działać z takim taktem politycznym i znajomością 

rzeczy, wkrótce i w Polsce staniemy przed koniecznością referendum 

JS: – Partia PiS podjęła nawet uchwałę, że nie chce i nie doprowadzi do Polexitu. Ale 

nawet w Wielkiej Brytanii nie mówiło się z taką kpiną o tych, którzy w Unii widzą dobrobyt 

i kilkudziesięcioletni pokój, który zapewniała. 

Marek Brzeziński, ambasador Stanów Zjednoczonych w Polsce: – Pracowałem jako 

ambasador w Szwecji przez 4 lata. Byłem pod wrażeniem tego, jak Szwedzi dobrze rozumieją 

strukturę Unii Europejskiej. Polska też jest w Unii Europejskiej członkiem i powinna być tak 

blisko Unii Europejskiej, jak się tylko da. 

 

AW: – ruscy zorganizowali obóz, na którym uczą dzieci strzelać, próbują robić z 

mariupolskich dzieci Hitlerjugend. 

Nowe wojenne wieści są też w sprawie elektrowni atomowej – ukraińskie władze rozdają 

tabletki z jodem. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – To na szczęście działania prewencyjne, jak zapewniają 

ukraińskie władze. Ale ukraińscy urzędnicy wzywają, by nie zażywać niczego, dopóki nie 

będzie bezpośredniego zagrożenia. W elektrowni zaczęły znów działać dwa reaktory, które 

zostały zatrzymane… 

 

AW: – Trzaskowski i Hołownia bez świadków w cztery oczy, tak też było… 

Hołownia: – Trzeba się będzie skłaniać wokół dwóch list, to jest w tej chwili niezależnie 

od tego, co ja bym chciał albo nie chciał, mamy tak rozdane karty, to jest wariant, który daje 

najwięcej mandatów. 

[W poprzednich wyborach 5 list dawało maksimum mandatów na każdej liście, ale dało 

zwycięstwo PiS-owi, bo nie mówił o tak rozdanych kartach]. 

Trzaskowski: – Ja mam drugą odpowiedź, ile list: jak najmniej. 

Arleta Zalewska: – …Po pierwsze, zakończyło spekulacje o wyjściu Trzaskowskiego 

z koalicji i założeniu wspólnie z Hołownią nowego ruchu. Po drugie, miało pokazać 

Trzaskowskiego w nowej roli – polityka, który jest zdolny do budowania porozumienia ponad 

podziałami. I w końcu po trzecie, prezydent Warszawy i jego otoczenie chciało stąd wysłać 

sygnał do Donalda Tuska: nie tylko on ma umiejętność budowania wokół siebie zwolenników i 

polityków. Politycy Koalicji Obywatelskiej, z którymi tu rozmawiamy, to w większości 

zwolennicy budowania szerszej niż tylko Platforma Obywatelska listy. Do tego ich zdaniem 

krytyka PiS-u i rządu to za mało, opozycja musi mieć też swoją ofertę. 

Barbara Nowacka, KP KO, Inicjatywa Polska: – Ludzi interesuje konkret: jak naprawić 

gospodarkę, co zrobić z finansami publicznymi, co z mieszkaniami dla młodych, jaka będzie 

polityka społeczna. Jeżeli ci liderzy nie będą normalnie ze sobą rozmawiać o tych problemach, 



to tego porozumienia nie będzie w ogóle. Kampus jest na przykład po to, żeby budować zaufanie 

między wszystkimi ważnymi politykami. 

[Ja tam będę głosował na tego, kto przyrzeknie wprowadzenie euro w Polsce, bo nie widzę 

ważniejszej sprawy dla przyszłości Polski. Złotówka nigdy nie będzie tak mocną i tak stabilną 

walutą jak euro. Kraje posiadające euro mają znacznie mniejszą inflację niż obecnie Polska. 

Europejski Bank Centralny odetnie polskie partie, a zwłaszcza Glapińskiego od machlojek 

wokół waluty. Euro ustabilizuje polską gospodarkę i umocni polską gospodarkę na rynku 

europejskim, nawet i na światowym. Euro w Polsce nie pozwoli na tak awanturnicze zadłużanie 

się polskiego rządu i zapanuje nad długiem narodowym. Euro zapobiegnie defraudacji 

oszczędności Polaków]. 

 

AW: – Nie ma psychiatrów, nie będzie oddziałów. W Konstancinie pod Warszawą dzieci i 

młodzież nie dostaną pomocy – nerwice, depresje, anoreksje czy próby samobójcze to na takich 

oddziałach codzienność, którą trzeba leczyć. Tylko musi mieć kto ją leczyć. 

Marek Nowicki: – Piotr Marczyk, prezes zarządu uzdrowiska Konstancin potwierdza, że 

mieszczący się w tym budynku oddział psychiatrii dzieci i młodzieży do końca sierpnia 

opustoszeje. 

Piotr Marczyk: – My mamy wszystko, mamy pielęgniarki, mamy sanitariuszy, mamy 

terapeutów, jesteśmy gotowi. Brakuje nam po prostu trzech lekarzy. 



[Ale mamy bierny stosunek do kierowania uzdrowiskiem. Od kilku lat kolejni lekarze 

odchodzą, bo nie potrafią żyć z tak niskimi pensjami, a my nie robimy nic, aby rozwiązać 

problem zarobków lekarzy. Wystarczy, że starcza pieniędzy na kilkakrotnie większe pensje 

kierownictwa. Naszym dyplomem jest legitymacja PiS]. 

♣ 
2022-08-28 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7413 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 608 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto osiemdziesiąty szósty dzień 

 

AW: – Rząd wiedział o tym, że ma być wstrzymana produkcja gazów i nawozów. Tak 

przynajmniej mówi w TVN24 minister Semeniuk. Skoro wiedział, to pytanie: Dlaczego nic na to 

nie poradził i będzie radził dopiero teraz, kiedy katastrofa jest o krok? Alarm w branży 

spożywczej to dla rządu sianie paniki, ale ma być projekt i system ratunkowy. 

Paweł Płuska: – … Olga Semeniuk, wiceminister rozwoju i technologii, PiS – 

Odpowiedziała, że gaz jest drogi wszędzie. 

Henryk Kowalczyk 

Razem z @SasinJacek pracujemy nad systemem, który umożliwi wznowienie 

produkcji nawozów. Projekty przedstawimy na najbliższej Radzie Ministrów. Ich 

wdrożenie rozwiąże problemy z zaopatrzeniem w dwutlenek węgla, a rolnikom 

ułatwi zakup nawozów. Apeluję o niesianie paniki! 

PP: – Pozwolili na zerwanie produkcji, a teraz zastanawiają się, jak ją wznowić. 

Marek Sawicki, KP Koalicja Polska, PSL: – Po co ten sygnał? Czy on jest tylko i 

wyłącznie, żeby wywołać kolejny impuls wzrostu cen? Czy rzeczywiście wywołać chaos na 

dobrze zorganizowanym rynku spożywczym? I tu powinno już wejść ABW i sprawdzić, kto dał 

ten sygnał. 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek Sejmu, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Gubią się. 

Jak się rząd gubi, to jest dobra informacja dla opozycji i dla przyszłości kraju, zła informacja w 

tej chwili dla obywateli. 

PP: – Zostało zachwiane bezpieczeństwo żywnościowe państwa, po raz pierwszy od 

upadku PRL-u. 

 

AW: – Lista trudnych tematów, a na niej aborcja, in vitro, stosunek do kościoła, związki 

partnerskie. O wszystkim można dyskutować, o tych tematach też, nawet jeżeli ma się różne 

zdania, a jest się w opozycji. Jak ta dyskusja wygląda, o tym: 

Arleta Zalewska: – Jesteś katoliczką. 

- Tak, tak. 

AZ: – Barbara jest studentką z Wrocławia, należy do kongresu katoliczek i katolików. 

Paweł, przyjechał z Bydgoszczy, w tym roku zdał maturę. 

- Nie należę do żadnej partii, tylko do centrum chadecji. 

AZ: – Oboje byli na sali w momencie, gdy na scenie pytano o prawo aborcyjne: 

Hołownia: – Ta sprawa powinna być rozstrzygnięta silnym mandatem. Ten mandat 

najsilniejszy, jaki może być, to referendum. 

Trzaskowski: – Czasami trzeba się w polityce też nie zgadzać, bo 

AZ: – Bo o ile Szymon Hołownia najpierw chce wrócić do sytuacji sprzed wyroku 

Trybunału Konstytucyjnego, a o to, co dalej, zapytać Polaków w referendum, o tyle dla Rafała 

Trzaskowskiego prawo do aborcji jest kwestią praw człowieka. 

Trzaskowski: – Najważniejsze jest to, żeby nie pozwolić nikomu szukać wroga, żeby nie 

pozwolić nas dzielić. A jak chce zobaczyć przyszłość, to rzeczywiście przestańmy opowiadać o 

tym, że to jest jakieś takie ideologiczne. To jest absolutna podstawa. 



Hołownia: – Rafał, rozumiem twoje stanowisko, moje jest takie, jakie wyraziłem przed 

chwilą. Też cieszę się, jak widzicie, że możemy spokojnie, znając się, lubiąc, nie nienawidząc, 

mieć w różnych sprawach różne zdania. Kiedy mówisz o tym, to co ty mówisz, jest podstawą, 

jest europejskim standardem, lokujesz jednocześnie mnie poza europejskim standardem i poza 

czymś, co jest podstawą, a to nie ułatwia nam rozmowy. Dla mnie jest to pewne 

nieporozumienie, dlatego, że… 

Trzaskowski: – Jeżeli zostawiamy decyzję, nawet nie mówiąc tylko i wyłącznie o aborcji, 

komuś, kto ma podjąć tą decyzję zgodnie z własnym sumieniem, to przecież nikogo do niczego 

nie zmuszamy. 

AZ: – Jakość debaty pokazała z jednej strony wyraźną linię podziału na opozycji, która 

wyznacza podejście polityków do spraw światopoglądowych. Z drugiej, co ci młodzi ludzie 

doceniają, Hołownia i Trzaskowski udowodnili, że są w stanie dyskutować i publicznie się 

spierać. 

Barbara Balicka: – To jest spotkanie polityków, którzy mają jakąś wizję, to się może 

podobać albo nie podobać, ale fajnie, że ona jest, fajnie, że ona wybrzmiewa. 

Paweł Marcinkiewicz: – Dobrze rywalizacja, ale dobrze, że z Rafałem Trzaskowskim 

ostatecznie się lubią. 

AZ: – Używając języka partyjnych frakcji, to wokół Rafała Trzaskowskiego gromadzą się 

dziś politycy liberalnego skrzydła zarówno Platformy, jak i szerzej całej opozycji. A to kolejny 

dowód, bo to właśnie tu posłanki Ewa Kopacz i Barbara Nowacka przedstawiły projekt ustawy o 

finansowaniu przez państwo metody in vitro. 

 

AW: – Jesteśmy karani, tylko nie wiem, za co – mówi kobieta z Olechowa, kiedy z nieba 

lecą ruskie bomby. Ostrzał Ukrainy nieustannie i to wciąż wymierzony w cywilów. Na 

południowym wschodzie Ukrainy ruscy mają poważny problem – utknęli i na razie nie są zdolni 

działać. 

Katarzyna Sławińska: – Ataki na cywilów, niszczenie, mordowanie; ruscy mszczą się za 

ukraiński opór. Zdolność ruskiej armii do działań ofensywnych na południu Ukrainy jest coraz 

mniejsza. W ocenie amerykańskiego instytutu badań nad wojną agresorzy mają wadliwy sprzęt i 

coraz większe braki w uzbrojeniu. Tylko ostatniej doby ukraińskie siły zniszczyły trzy kolejne 

składy ruskiej amunicji. 

Iwan Fedorow, mer Melitopola: – W Melitopolu zniszczono jedną z największych baz 

wojskowych wroga na terenie zakładów Awtokoloryt. 

KS: – To ucieczka ruskich z ostatnio ostrzeliwanego przez ukraińską armię Krymu. 

W drugą stronę jadą transporty sprzętu z rosji, którym próbują uzupełniać straty, ale jak 

podkreślają wojskowi eksperci, na froncie okupanci ugrzęźli. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – Ukraińscy eksperci liczą na to, że już jesienią sytuacja zmieni 

się radykalnie, na froncie pojawi się o wiele więcej zachodniej broni, w tym może także 

samoloty wojskowe o wiele bardziej precyzyjne i skuteczniejsze niż to co posiadają ruscy, 

a także dziesiątki tysięcy wyszkolonych na Zachodzie, w tym w Polsce, ukraińskich żołnierzy, 

którzy będą potrafili obsługiwać nowy NATO-wski sprzęt. 

KS: – Te dojczlandzkie pancer-haubice już działają na ukraińskim froncie, ich obsługi 

uczyli się w Dojczlandzie. Niewykluczone, że do Ukrainy trafią też te słowackie migi-29. Od 

września kończą służbę, a ochroną nieba nad Słowacją zajmą się Polska i Czechy. 

Pod Buczą wciąż znajdowane są ciała, chowane są w bezimiennych mogiłach. 

♣ 
2022-08-29 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7529 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 556 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto osiemdziesiąty siódmy dzień 

 



AW: – Rusza z powrotem produkcja nawozów, choć w jednym z kluczowych zakładów 

nie będzie tak jak tydzień temu. To ważna wiadomość, bo dotyczy branży spożywczej i 

koniecznego w niej ciekłego dwutlenku węgla i suchego lodu… 

 

AW: – Kąpiel góra 5 minut, ciemne witryny w sklepach – tak Europa oszczędza energię i 

wiele krajów już wprowadza nakazy. W Polsce takich regulacji nie ma i wiele ludzi na 

ogrzewanie domu nie będzie stać… 

 

AW: – Dziś dwa kraje podlegają unijnym sankcjom: Polska i Rosja, Polska nawet bardziej 

uciążliwym. – Premier Morawiecki wypowiada takie słowa i najlepiej je słyszy prezydent 

Francji, bo stoi tuż obok. Słyszy je też cała Unia, która nie ma dla Polski sankcji, ma miliardy z 

KPO. Te miliardy czekają na polską praworządność… 

 

AW: – Ukraińcy, którzy ruszają do kontrataku w obwodzie chersońskim, przerwali ruski 

kordon. Cherson i okolice są w rękach ruskich, ale teraz najwyraźniej może się już teraz 

zmienić. Do Zaporoża jedzie delegacja Międzynarodowej Agencji Energii Atomowej. 

Anna Czerwińska: – Ukraińska armia kontratakuje na południu z wielu stron, a ukraińskie 

media podają, że w obwodzie chersońskim Ukraińcy przedarli się przez pierwszą linię obrony 

okupantów. Część ruskich żołnierzy wycofała się, a wspierający ją spadochroniarze uciekli z 

pola bitwy. 

Brytyjski wywiad twierdzi, że ruski minister obrony Siergiej Szojgu został odsunięty od 

kierowania armią, a dowódcy o przebiegu wojny informują bezpośrednio putina. Nie wiadomo, 

czy przekazują mu też takie informacje: ruska armia została odcięta od dostaw zaopatrzenia z 

Krymu, bo w regionie są zniszczone duże mosty. Do tego w ostatnim tygodniu Ukraińcy 

wysadzili w powietrze 10 składów amunicji wroga. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Spotkałem się z przedstawicielami sektora 

obrony i bezpieczeństwa. Wszystkie kwestie są tajne i ważne, więc nie mogę zdradzić 

szczegółów, ale okupanci odczują konsekwencje dalszych działań naszych obrońców. 

AC: – Równie tajemnicze jest ukraińskie dowództwo, bo nie podaje szczegółów operacji 

w regionie położonym na północ od Półwyspu Krymskiego 



Natalia Humeniuk 

Dowództwo Operacyjne „Południe” 

„Bardzo prosimy ludność cywilną, aby znalazła schrony i przeczekała – jeśli nie 

było albo nie ma możliwości ewakuacji z miast, w których mogą być aktywne 

działania bojowe. Rozwój wydarzeń jest dosyć silny, sytuacja zmienia się 

dynamicznie”. 

AC: – Ukraińska kontrofensywa ruszyła. To długo wyczekiwana informacja. Druga: To 

wyprawa tej grupy (14) ekspertów inspekcja Międzynarodowej Agencji Energii Atomowej do 

zaporoskiej elektrowni jądrowej, zacznie działalność we środę, skończą w sobotę. Według 

mediów są w niej specjaliści między innymi z Polski, Litwy, Chin, Francji i Italii… 

 

AW: – Co się stało w Odrze? Skąd wzięła się w niej śmierć? Było wiele przyczyn, również 

tych spowodowanych przez człowieka – tak mówi dojczlandzka minister środowiska, polska 

minister zapowiada szczegółowy raport na 30 września. 

Magda Łucjan: – To kolejne takie spotkanie na szczycie, na którym kolejny raz zabrakło 

konkretów… 

Steffi Lemke, minister środowiska Dojczlandu: – Niejasne jest już w tej chwili, to co było, 

wiele z tych przyczyn to spowodowane przez człowieka, gdzie zostały wprowadzone substancje, 

które doprowadziły do zwiększenia zasolenia… 

MŁ: – minister Lemke jest przekonana, że rzeka została skażona także przez człowieka, a 

więc przeczy temu, co od wielu dni forsuje polska władza. 

Wykryte związki z prawdopodobieństwem ponad 80% to: 

- pochodne benzenu (Benzene, propyl; Benzene, 1-ethyl-4-methyl-) 

- pochodne octanu (Octane, 2-methyl-; Octane, 3-methyl-) 

- mezytylen (1,3,5-Trimetylobenzen) 

MŁ: – Czyli wyniki badań z Odry z pierwszych dni, gdy pojawiły się śnięte ryby. 

Posłowie: Szczerski i Joński uzyskali je w wyniku kontroli poselskich. 

Dariusz Joński, KP KO, Inicjatywa Polska: – Po pierwsze, ktoś wlał truciznę do Odry. A 

po drugie rząd wiedział, wojewodowie wiedzieli, premier wiedział i w tej sprawie nie mówią 

prawdy. 

MŁ: – Politycy powołują się na trzy różne wyniki badań z trzech różnych placówek 

i różnych próbek wody, które skonsultowali z ekspertką Polskiej Akademii Nauk. 

Michał Szczerba, KP KO, PO: – Żadna z wymienionych substancji nie jest pochodzenia 

naturalnego, są one produktami procesu technologicznego, wszystkie te związki powinny być 

utylizowane w oczyszczalniach. 

MŁ: – główny inspektor ochrony środowiska odpowiada, że to nieprawda i że wyniki 

badań wykluczyły mezytylen. 

 

AW: – Proszę mi pokazać, gdzie nie ma węgla – mówi pani minister, więc chętnie 

pokażemy. W kopalniach są zapisy, w wielu miastach jest widmo zimna, w szpitalach, szkołach 

i mieszkaniach. Przykłady ma 

Marzanna Zielińska: – Kolejka odbiorców węgla w kopalni Bogdanka nie wylewa się już 

na kilka kilometrów poza teren przedsiębiorstwa tylko dzięki temu, że sprzedaż trwała przez 

cały weekend i wprowadzono zapisy. W kopalni Budrys już taki system działa, dlatego kolejki 

nie widać. W kopalni węgiel można kupić za 1200 zł za tonę; w składzie jest po trzy, cztery 

tysiące. Dlatego czerwone światło włączyło się w elektrociepłowni ogrzewającej Kłodzko, która 

poprosiła właśnie gminę o 5 mln zł pożyczki, bo zapasów nie ma, a bez węgla nie dostarczy 

ciepła do kilkunastu tysięcy mieszkań i kilku szkół. 

AW: – Klimat, inflacja, rynek pracy – to są tematy, które interesują młodych i o których 

słychać na kampusie Polska Przyszłości. Ci młodzi to są studentami, często mają około 20 lat. 

Mają prawa wyborcze i będą głosować. Więc Arleta Zalewska dziś młodym daje w Faktach 

głos: 

Zofia przyjechała z Poznania, studiuje prawo: – Bezwzględnie katastrofa klimatyczna. 

Agata z Warszawy studiuje ekonomię: – Bezrobocie. Nie jestem pewna, czy będę miała 

pracę. Jakie to powinny być rozwiązania, żeby mieć pewność, bo ja po prostu się obawiam. Ja 



uważam, że jeżeli jest jeden polityk wśród gości panelu, to oni są bardziej konkretniejsi. Gdy już 

mamy trzech, czterech, to już jest taka debata powierzchowna, bardziej polityczna. 

Maksymilian to informatyk z Nowego Sącza: – Jest bardzo duży problem, że w tym 

momencie koszta mieszkaniowe rosną. 

AZ: – Wystarczy porozmawiać choćby chwilę z uczestnikami kampusu, by zrozumieć, że 

to, co dla ich pokolenia jest dziś ważne: od zmian klimatycznych, poprzez edukację, prawa 

człowieka i kwestie bezpieczeństwa, sprawy wojny w Ukrainie, aż po szalejące ceny, rynek 

pracy i dostęp do mieszkań – ich zdaniem dzisiejsze pokolenie polityków wciąż nie traktuje 

serio. A oni chcą konkretnych rozwiązań dla młodych. 

Zofia Jankiewicz: – Nie usłyszałam jeszcze żadnej konkretnej deklaracji, bo odejście od 

węgla, OK, to jest jedna rzecz, ale propozycje dla wody, dla tej zielonej energii one są dalej na 

takim poziomie ogólnikowym. 

- Ja mam w tej kwestii poglądy inne niż… 

- Jak przemówić do tych wyborców PiS-u, żeby już później w przyszłości nie głosowali na 

podobne populistyczne ugrupowania? 

- Jak skutecznie rozmawiać z mieszkańcami mniejszych miast. 

Kosiniak-Kamysz: – Nie możemy naśladować w niczym PiS-u moim zdaniem. Bo jeżeli 

choć trochę zaczniemy ich naśladować w ich podejściu do państwa, zawłaszczania, podejściu do 

drugiego człowieka czy do właśnie wyborcy, to staniemy się tacy, jak oni. 

AZ: – Na kampusie jest ponad 1300 młodych ludzi z całej Polski. 

 

AW: – Artemis-1 miała lecieć na Księżyc, ale misja na razie jest przerwana, bo NASA nie 

dała rady opanować problemu z jednym silnikiem i teraz pracują nad nim inżynierowie… 

Stanley Love, astronauta NASA: – Zamierzamy wystrzelić zupełnie nową rakietę z wyższą 

siłą ciągu niż kiedykolwiek wyprodukowały Stany Zjednoczone. Mamy zupełnie nową kapsułę, 

która może transportować czteroosobową załogę w 21 dni na Księżyc. 

 

AW: – Robert Lewandowski na Camp Nou, te jego dwie bramki były takie, że i przy 

jednej, i przy drugiej szczęka opada z wrażenia. Na stadionie FC Barcelony Lewandowski zaczął 

strzelać gole i nie można było zacząć lepiej… 

 

♣ 



2022-08-30 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7328 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 5 306 nowych zakażonych. 29 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto osiemdziesiąty ósmy dzień 

 

AW: – Szukamy rozwiązania – słychać po posiedzeniu rządu, choć na posiedzeniu rządu 

rozwiązanie dziś miało być. Duet Sasin, Kowalczyk miał wymyślić sposób na problem, który 

zaraz może wrócić. Ceny gazu są wciąż kosmicznie wysokie, producenci żywności wciąż nie są 

pewni jutra. 

Barbara Nowacka, KP KO, Inicjatywa Polska: – Oni doskonale wiedzą, co robią. Myśleli, 

że jakoś to będzie. 

Michał Tracz: – …Wczoraj Anwil i Azoty informowały o wznowieniu produkcji. Na tę 

chwilę nie ma zagrożenia, że żywności w sklepach nie będzie, ale producenci mówią, że to 

zagrożenie może wrócić. Interwencja rządu jest niezbędna, zanim problem powróci… 

 

AW: – 300 milionów euro – już taką karę ma do zapłacenia Polska i ta kara rośnie 

z każdym dniem – łamania przez Polskę praworządności. Unia doskonale wie, że demokratyczne 

zasady są święte, a łamanie ich w sercu Europy głośno martwi się kanclerz Scholz. Polski rząd 

nie martwi się wcale ani milionami kar, ani brakiem miliardów z KPO. 

[Ten stan świadczy, że Kaczyński i rząd już wiedzą, że wyprowadzą Polskę z Unii]. 

Jakub Sobieniowski: – To kanclerz Dojczlandu o praworządności w Unii Europejskiej: 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – Napełnia nas troską, gdy w sercu Europy mówi się o 

nieliberalnej demokracji, jakby nie była to sprzeczność sama w sobie. Dlatego nie możemy 

zaakceptować naruszania zasad praworządności i demontażu demokratycznej kontroli. 

JS: – A to odpowiedź polskich władz na tym poziomie wice-ministerialnym: 

Sebastian Kaleta, wiceminister sprawiedliwości, KP PiS, Solidarna Polska: – Nasz sąsiad 

Ukraina napadnięta przez rosję, a pod rękę z ruskimi właśnie rządy dojczlandzkie chodziły. 

JS: – Na powiązanie pieniędzy z praworządnością zgodził się szef tych wiceministrów, 

który wczoraj brak pieniędzy z planu odbudowy nazwał sankcjami wobec Polski i porównał je z 

unijnymi sankcjami na rosję… 

Henryk Kowalczyk, wicepremier, minister rolnictwa i rozwoju wsi, KP PiS: – 

Uruchamiamy nabory wniosków w ramach KPO od tak zwanych… 

- To nie są pieniądze w ramach KPO 

HK: – Pani redaktor, może dokończę jednak. Po zrealizowaniu i wypłaceniu z budżetu 

występuje się o refundację tych środków z Komisji Europejskiej. 

JS: – To o czym wicepremier mówił, to refundowanie z pieniędzy polskich podatników. 

Michał Woś, wiceminister sprawiedliwości, KP PiS, Solidarna Polska: – Żeby powstało 

państwo europejskie, muszą być zniszczone państwa narodowe i dlatego tak mocno dążą do tego 

politycy dojczlandzcy. 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – Wydaje mi się również rozsądne, by w sposób 

konsekwentny powiązać fundusze z przestrzeganiem zasad państwa prawa, jak zrobiliśmy to ze 

środkami finansowymi na lata 21-2027 i z funduszem odbudowy po korona-kryzysie. 

JS: – To sygnał, że ten rząd może nie załatwić miliardów z KPO, ale może mieć trudność 

ze zdobyciem jakichkolwiek pieniędzy powiązanych z praworządnością. 

AW: – Węgiel pod lupą, ten z importu, ten który ma Polskę podratować, ten o których w 

składach węgla mówią: jest złej jakości, połowa to miał, wartość opałowa niewielka. Jak słychać 

z elektrowni Jaworzno, nadaje się do ponownego wkopania w ziemię. 

Paweł Płuska: – …Płynie do nas węgiel z Australii, RPA, Kolumbii i Indonezji… 

 

AW: – Rocznica podpisania porozumień sierpniowych tym razem bez Lecha Wałęsy. 

Pierwszy przywódca Solidarności czuje się zmęczony i rozgoryczony. 



Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Wałęsa w przyszłym roku kończy 80 lat. Jego dawni 

współpracownicy mówią, że to nie choroba wyklucza go z obchodów. 

Danuta Wałęsa: – To, że mężczyźni byli na stoczni, ale te kobiety też były, tak jak ja, 

przez cały ten okres byłam te pół kroku z tyłu. Jestem jako ja, Danuta Wałęsa, polska kobieta. 

[Jutro pod bramą stoczni]. 

 

AW: – Wizę dla ruskich, dawać czy nie dawać? W Pradze debatują nad tym szefowie 

dyplomacji. Polskie stanowisko jest jasne: To nie jest czas, żeby korzystać z pieniędzy ruskich 

turystów. Ale w Europie nie wszyscy są tego zdania… 

 

AW: – Nie jest dobrze, kiedy polityka wchodzi do szkół – to głos maturzysty z początkiem 

roku szkolnego. Hit to jedno, vacat to drugie i to słowo klucz z kolei w wielu głosach 

nauczycieli. Nie ma kto uczyć. 

Arleta Zalewska: – …Do pracy zgodzili się wrócić nauczyciele, którzy przeszli już na 

emeryturę. Według danych ZNP w Polsce brakuje dziś 18 tysięcy nauczycieli… 

 

AW: – Rodzice i ich dzieci chore na ESEMA, te, które na refundację leku się nie załapały, 

mają więcej niż 6 miesięcy i decyzja ministerstwa ich akurat nie uszczęśliwiła. 27 dzieci zostało 

wykluczonych… 

♣ 
2022-08-31 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7265 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 3 840 nowych zakażonych. 34 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto osiemdziesiąty dziewiąty dzień 

 

GK: – Nie tak miało być, miała spadać, a cały czas rośnie. Inflacja w sierpniu wyniosła 

16,1%... 

Paweł Płuska: – Żywność i napoje bezalkoholowe: 17,4%. Nośniki energii: 40,3%. 

Ceny paliw do prywatnych środków transportu: 23,3%. 

Z możliwości kredytowania zakupu mieszkania korzysta coraz mniej osób. W drugim 

kwartale liczba nowych kredytów była niższa od tych spłaconych, to już uderzyło w całą branżę 

budowlaną. 

Krzysztof Pietraszkiewicz, prezes Związku Banków Polskich: – Przekłada się na kilkaset 

tysięcy miejsc pracy, zarówno oczywiście na budowach jak i w zakładach przemysłu 

budowlanego. 

PP: – Jak wielokrotnie dziś słyszeliśmy, rząd przestał walczyć z inflacją. Zima, to może 

być czas rozdawania pieniędzy. 

Mariusz Zielonka, ekspert ekonomiczny, Konfederacja „Lewiatan”: – Wszystko wskazuje 

na to, że w tej chwili rząd walczy o wyborców, walczy o to, żeby poprawić nastroje w kraju. 

Bogusław Grabowski, doktor, ekonomista: – Będzie się po prostu wszystko waliło 

w gospodarce jak domek z kart. 

Ludwik Kotecki, członek Rady Polityki Pieniężnej: – Boję się bardzo o początek 

przyszłego roku. 

- Natomiast ja uważam ciągle, że ta inflacja może nam wystrzelić nawet powyżej 20%. 

 

GK: – Na razie to tylko obietnica, że rząd pomoże tym przedsiębiorcom, którzy nie dadzą 

rady przetrwać. Piekarniom, cukierniom czy szwalniom grozi bankructwo, z powodu 

ekstremalnie wysokich cen energii. Ministerstwo rozwoju ma przygotować pakiety pomocowe. 

Jacek Tacik: – Tak źle w 42-letniej historii cukierni jeszcze nie było. Co prawda pomoc 

już jest potrzebna, lepiej jednak późno niż wcale – mówią przedsiębiorcy. Ministerstwo rozwoju 



i technologii milczy, dużo za to mówi opozycja. Tu w spotkaniu w Ozorkowie z piekarzami, 

którzy mają jeszcze inny problem: chcą, a nie mają, gdzie kupić węgla. 

Dariusz Szpakowski, prezes gminnej spółdzielni „Samopomoc Chłopska” w Ozorkowie: – 

Mamy zapas węgla na około miesiąca czasu i obawiamy się bardzo, że za miesiąc, jak spotkamy 

się z państwem, to już taki chleb się nie pojawi. 

Władysław Kosiniak-Kamysz, KP Koalicja Polska, PSL: – Ci ludzie zainwestowali 

w wymianę swoich pieców, żeby być bardziej ekologiczni, nie mają, gdzie kupić węgla. 

JT: – To problem, który za chwilę przestanie być problemem, a przynajmniej tak mówią 

rządzący, kontrakty węglowe zostały podpisane w Indonezji czy Australii. 

Udział w tworzeniu PKB: mikroprzedsiębiorstwa 30,6%, małe przedsiębiorstwa 8,8%, 

średnie przedsiębiorstwa 10,2%, duże przedsiębiorstwa 22,7%, cła i podatki 12,7%, inne 

podmioty 15,0%. Mikro, małe i średnie przedsiębiorstwa wytwarzają połowę PKB (6,8 miliona 

osób). Galopująca inflacja i drastyczny wzrost cen gazu i prądu, to przepis na bankructwo 

małych i średnich firm, a wzrost bezrobocia i zahamowanie gospodarki to już recesja. 

 

GK: – Organizator i gość specjalny – Trzaskowski i Tusk – liderzy największej partii 

opozycyjnej pokazali jedność i wolę współpracy, by odsunąć PiS od władzy. To była finałowa 

debata na Kampusie Polska Przyszłości. Tam młodzi mieli głos i szansę, by każdemu zadać 

każde pytanie. 

Arleta Zalewska: – Jaki sygnał pan z Donaldem Tuskiem chcecie wysłać z tej sali? 

Trzaskowski: – Właśnie taki, że jesteśmy razem, że skupiamy się na tym, co 

najważniejsze. 

AZ: – Taki scenariusz na to spotkanie to Rafał Trzaskowski chciał się pokazać, że stoi na 

czele młodego pokolenia i który zdobył ich głos. 

RT: – Witam cię Donaldzie i bardzo się cieszę, dziękuję ci za to, że jesteś z nami. 

Stworzyliście format niebywały. 

Tusk: – Będę szukał, namawiał wojowników po to, aby zwyciężyć. 

AZ: – W końcu to miał być pokaz ich siły, jedności, duetu Tusk – Trzaskowski. 

Tusk: – …Natomiast wiem jedno, że jeśli serio mamy zawalczyć o waszą przyszłość, to do 

walki potrzebni są wojownicy. 

RT: – Tu naprawdę jest bój o wszystko. Wstańcie wszyscy, którzy uważają, że ktoś w tych 

ostatnich latach odmawiał wam praw. 

AZ: – Z takim apelem Trzaskowski zwrócił się do uczestników Kampusu. 

RT: – Nikt wam nie będzie więcej odmawiał praw. 

AZ: – A potem obaj mówili o równości, wspólnocie i szacunku, w tym do nauczycieli, bo 

Maja z Krakowa, córka nauczycielki zapytała o ich plan na edukację. 

Tusk: – Wydaje mi się, że obaj tu naprawdę jesteśmy wiarygodni. Znaczy, szkoła musi być 

wolna od ideologii i szczególnie istotne: Szkoła musi być wolna od idei przemocowych, 

rasistowskich, anty-mniejszościowych. 

AZ: – Szymon z Rzeszowa, gdzie zwykle wygrywa PiS, zapytał – Jaki jest pana stosunek 

do jego regionu? 

Tusk: – Może pan być spokojny o mój stosunek do Podkarpacia. Kaczyński powiedział, że 

Podkarpacie to taka polska Bawaria. No komu jak komu, ale przecież mi [mnie] na Bawarii musi 

bardzo zależeć. [To aluzja do Tuska jako Dojcza]. 

 

GK: – Lech Wałęsa nie otworzył uroczyście bramy numer 2 Stoczni Gdańskiej. Legendy 

Solidarności nie było w tym roku na uroczystościach 42-iej rocznicy podpisania porozumień 

sierpniowych. Była za to Danuta Wałęsa. Tak jak od lat rząd z Solidarnością świętowali 

oddzielnie. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Powtarzane od kilku lat otwieranie bramy stoczni – to stąd 

42 lata temu Lech Wałęsa ogłasza światu, że władza komunistyczna się ugięła, że powstała 

Solidarność, że zaczął się marsz do wolności. Dziś po raz pierwszy Lecha Wałęsy tutaj nie ma. 

Aleksander Hall, profesor, historyk: – Zawsze był, za wyjątkiem czasu, kiedy był 

internowany. 



Władysław Frasyniuk, działacz opozycji w PRL: – Cierpi z powodu, że mali ludzie doszli 

do głosu. To mali ludzie piszą na nowo historię. 

KKZ: – Symboliczny gest, bo natychmiast pojawiły się naklejki z jego zdjęciem i nie musi 

się obawiać, że przestaną o nim pamiętać. 

Margaritis Schinas, wiceprzewodniczący Komisji Europejskiej: – 31 sierpnia 1980 roku 

skończyłem 18 lat i to Lech Wałęsa i Solidarność nauczyli mnie, co jest właściwe w polityce. 

KKZ: – Wałęsa jest nie tylko bohaterem dla świata, jak słychać, także dla pokolenia 

młodych Polaków. 

Tusk: – Podziękujcie Lechowi Wałęsie, zasłużył na to. 

KKZ: – Lecha Wałęsy nie ma, ale jest Danuta Wałęsa i staje w obronie męża. 

Danuta Wałęsa: – Rząd chce wygumkować Wałęsę, zniszczył Solidarność, obecna 

Solidarność to są złodzieje, którzy ukradli nam naszą Solidarność. 

KKZ: – … który rocznicę świętuje w Sali BHP, Wałęsy na obchody nie zaprasza od lat. 

Piotr Duda, przewodniczący NSZZ „Solidarność”: – Nikt nikogo nie gumkuje. Solidarność 

idzie drogą prawdy. 

KKZ: – W Sali BHP jest jedno zdjęcie z podpisania porozumień sierpniowych. …wita tu 

specjalna wystawa o Kornelu Morawieckim (transparent: Precz z Wałęsą). O Wałęsie ani słowa 

nie wspomina premier, gość honorowy obchodów, oddaje hołd PiS-u, Lechowi Kaczyńskiemu i 

ogółowi robotników sierpnia. 

Morawiecki, premier: – Solidarność wówczas wydobywała z nas wszystkich to, co 

najlepsze. 

KKZ: – Najlepsze, co się wtedy wydarzyło, a teraz przepadło, to wspólnota ludzi o bardzo 

różnych poglądach, podzielone obchody, obecny związek wspierający władzę, wzajemna 

nieufność nie zmienia faktu, że ta Solidarność sprzed 42 lat to polski wkład w historię 

cywilizacji. 

Solidarność ma dziś twarz tysięcy Polaków, którzy ruszyli na pomoc uchodźcom 

z Ukrainy. Solidarność ma twarz dzisiaj tych, którzy wbrew władzy pomagali uchodźcom na 

granicy białoruskiej, widząc w nich nie politykę putina i Łukaszenki, a zwykłych ludzi. Gdy 

powstawała Solidarność, Katarzyny W. nie było na świecie. Ale to tamte dziedzictwo pchnęło ją 

na granicę. 

Katarzyna Wappa, aktywistka i wolontariuszka, mieszkanka Hajnówki: – Solidarność jest 

pewnego rodzaju siostrzeństwem i braterstwem, które powodują, że na co dzień żyje się nam 

lepiej. Z tych elementarnych praw, które sobie pomożemy. 

KKZ: – Aktualność i mądrość widać w 21 postulatach. Ten trzeci wzywa do 

respektowania wolności słowa. I ten 13 – Wprowadzić zasady doboru kadry kierowniczej na 

zasadach kwalifikacji, a nie przynależności partyjnej. To do tamtego dziedzictwa odwołują się 

samorządowcy, domagając się rozmów z rządem o drożyźnie i przedstawiając współczesne 

postulaty, bo wtedy komunistyczne władze siadły do rozmów. Dziś władza nie rozmawia z 

oponentami. Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

 

GK: – Michaił Gorbaczow nie żyje. 

 

GK: – Nauczycielka z Hajnówki, sędzia z Warszawy, dziennikarz z TVN24 – Katarzyna 

Wappa, Igor Tuleya i Piotr Jacoń zostali laureatami medali wolności słowa. Były też nagrody 

specjalne za poglądy własne i tolerancje dla wszystkich, za odwagę by mówić, co myślą i robić, 

co trzeba. 

Katarzyna Wappa, laureatka medalu „Wolności Słowa” w kategorii „obywatel/ka”: – 

Nazywa się nas durniami albo zdrajcami. 

Piotr Jacoń, laureat medalu „Wolności Słowa” w kategorii „media”: – Nasze dzieci muszą 

mieć bardzo dużo odwagi, by w ogóle w tym kraju żyć. 

Igor Tuleya, laureat medalu „Wolności Słowa’ w kategorii „instytucja”: – Aby być 

niezawisłym sędzią, najpierw trzeba być odważnym obywatelem. 

Katarzyna Górniak: – Medale „Wolności Słowa” otrzymały osoby, dla których prawa 

mniejszości nie są mniej ważne i które mówią, gdy władza wolałaby, by milczały. 



Stanisław Tym, laureat medalu specjalnego „Wolności Słowa”: – Ta wolność słowa jest 

właściwie czymś tak oczywistym, że trudno się nawet dziwić, że ktoś chce powiedzieć to, co 

myśli i co wie. 

Katarzyna Wappa była nauczycielka z Hajnówki: – Bo na mnie działa, że ludziom dzieje 

się źle. – Pomagała uchodźcom na granicy z Białorusią. Spotkał ją za to hejt. – W imię 

człowieczeństwa najważniejszą wspólną rzecz rozumiemy w ten sposób, że nie możemy 

pozwolić, by ktoś umarł za naszymi domami obok nas. 

Transparent: Sądy są władzą odrębną i niezależną. Sędziowie są niezawiśli. 

Igor Tuleya, laureat medalu „Wolności Słowa” w kategorii „instytucja”: – My sędziowie 

tej odwagi, wytrwałości, dumy uczymy się od obywateli… 

 

GK: – Międzynarodowa misja ekspertów jest już w Zaporożu. Jej szef mówi, że jej celem 

jest zapobieżenie nuklearnemu wypadkowi. Jutro rozpocznie się inspekcja w cały czas 

okupowanej przez ruskich elektrowni, której rejon ciągle jest ostrzeliwany. 

Katarzyna Sławińska: – …To najgorętszy rejon walk, niedaleko okupowanego Chersonia. 

Ukraińskie siły atakują ruskie punkty dowodzenia, obronę przeciwlotniczą, mosty, drogi i tory 

kolejowe, odcinają ruskie wojska od zaopatrzenia. 

Natalia Humeniuk, Ukraińskie dowództwo operacyjne „południe”: – Najgorętsze 

wiadomości jeszcze przed nami. Na razie trwa aktywna walka, a walka potrzebuje ciszy. 

Katarzyna Sławińska: – Ukraińska strona nie chce mówić o szczegółach i zapowiadała, że 

jej celem jest odbicie Chersonia i południa kraju. Ukraińscy eksperci oceniają, że do miasta 

przedzierają się już ukraińskie grupy dywersyjne, najpewniej nie jest to jeszcze ofensywa na 

pełną skalę. Według brytyjskiego wywiadu Ukraińcy odepchnęli ruskich o kilka kilometrów 

i kilka kolejnych miejscowości. 

 

GK: – Miał na koncie zasługi polityczne, ale również bardzo kontrowersyjne szkodliwe 

decyzje i wypowiedzi także dotyczące Polski. Był ostatnim prezydentem Związku Sowieckiego 

oraz laureatem pokojowej nagrody Nobla. W wieku 91 lat zmarł Michaił Gorbaczow (1931 - 

2022) 

 

GK: – Milion złotych nagrody za wskazanie, kto zatruł Odrę, wciąż czeka. Nie ma 

winnego. Odpowiedzialny za rzeki minister Marek Grubarczyk miesiąc konsekwentnie wciąż 

milczał, teraz przemówił: Nie zdziwiłbym się, gdyby okazało się, że źródła skażenia Odry są w 

Dojczlandzie. Minister klimatu też ma żal do Dojczów… 

Przebieg: 

Odra ma źródło na południowo-wschodnim zboczu wzgórza Fidlův kopec w Górach 

Odrzańskich na wysokości 634 m n.p.m. w pobliżu miejscowości Kozlov(cz.) Płynie przez 

Bramę Morawską, poniżej przez Śląsk. W górnym biegu pomiędzy Boguminem a ujściem Olzy 

na krótkim odcinku jest rzeką graniczną między Polską a Czechami, a w dolnym – od ujścia 

Nysy Łużyckiej (na 542,4 kilometrze) stanowi granicę między Polską i Dojczlandem przez 

161,7 km długości swojego biegu. 

Na Pomorzu Zachodnim, powyżej Gryfina we wsi Widuchowa, w 704,1 km biegu, Odra 

rozdziela się na dwa nurty: Odrę Wschodnią (która przechodzi w Regalicę do jeziora Dąbie) i 

Odrę Zachodnią. Odra Wschodnia rozdziela swe wody pomiędzy Regalicę i Skośnicę, gdzie 

Skośnica łączy się z Odrą Zachodnią i tworzy główny nurt Odry. Odra płynie przez centralne 

osiedla Szczecina i omija od zachodu jezioro Dąbie, jednakże jej wody rozdzielają się pomiędzy 

kanały portowe: Duńczyca, Parnica i Święta. Dalej w Szczecinie – Odra łącząc się z wodami 

Przekopu Mieleńskiego płynie na północ przy wyspie Dębina. Następnie od lewego brzegu przy 

wyspie Żurawi Ostrów rozdziela się Kanał Skolwiński. Dalej odbiera część wód z jeziora Dąbie 

poprzez kanał Babina. Za Żurawim Ostrowem z Odrą łączy się Kanał Skolwiński oraz Iński 

Nurt z Dąbia. Wypływając ze Szczecina – Odra dzieli się na Wietlinę i Domiążę. Następnie przy 

wyspie Długi Ostrów, rzeka rozdziela się na zachodni Wąski Nurt (Kanał Policki) oraz Szeroki 

Nurt. Po minięciu wyspy Wielki Karw oba ramiona Odry łączą się, a następnie uchodzą do 

Roztoki Odrzańskiej, będącej częścią Zalewu Szczecińskiego. 

 



Marzanna Zielińska: – … Odra jest na odcinku 180 km rzeką polsko-dojczlandzką 

wspólnym dobrem. Pierwszym miejscem, w którym znaleziono martwe ryby była miejscowość 

Oława. Odległość od wspólnego odcinka to około 300 kilometrów. 

 

GK: – Ławka jest przeznaczona do rekreacji i wypoczynku, to wiadomo, bo tak jest 

napisane w regulaminie czarno na białym. Pierwsze biało-czerwono-niebieskie ławki stanęły 

w kilku miastach, chyba będzie ich więcej, ale kancelaria premiera oszczędnie udziela 

informacji o nowym programie… 



[Na niebiskim postumencie stoi obrys Polski w kolorach biało- czerwonych, wysoki na 5 

metrów, tej samej szerokości i głębokości około 2 metrów. Wewnątrz „granic Polski” na 

poziomej płycie zamontowana jest ławka. Przed ławką jest łańcuch, może żeby nie skakać 

z płyty. Za to z tyłu płyty są schodki umożliwiające wejście na płytę i zasiadanie na ławce. Obok 

jest umieszczony regulamin użytkowania ławki. Ma chyba 15 punktów i ten regulamin jest 

przedmiotem kpin w całej Polsce, gdzie ustawiono te patriotyczne ławki]. 

♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2022 – sierpień 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2022-08-01 6 070 278 116570 613 0   

2022-08-02 6 075 927 116 592 5 649 22   

2022-08-03 6 080 398 116 608 4 479 16   

2022-08-04 6 084 876 116 628 4 481 20   

2022-08-05 6 089 166 116 645 4 290 17   

2022-08-06 6 093 571 116 660 4 410 15   

2022-08-07 6 094 269 116 660 698 0 24 620 90 

2022-08-08 6 094 868 116 660 599 0   

2022-08-09 6 100 827 116 686 5 964 26   

2022-08-10 6 105 306 116 717 4 482 31   

2022-08-11 6 109 621 116 737 4 321 20   

2022-08-12 6 113 843 116 751 4 226 14   

2022-08-13 6 118 482 116 773 4 642 22   

2022-08-14 6 119 257 116 773 775 0 25 009 113 

2022-08-15 6 119 257 116 773 0 0   

2022-08-16 6 120 834 116 773 807 0   

2022-08-17 6 128 006 116 798 7 175 25   

2022-08-18 6 133 274 116 826 5 271 28   

2022-08-19 6 138 093 116 860 4 819 34   

2022-08-20 6 142 917 116 881 4 824 21   

2022-08-21 6 143 682 116 881 765 0 23 661 108 

2022-08-22 6 144 404 116 881 722 0   

2022-08-23 6 150 576 116 909 6 176 28   

2022-08-24 6 154 969 116 936 4 397 27   

2022-08-25 6 158 817 116 967 3 852 31   

2022-08-26 6 163 925 116 981 5 108 14   

2022-08-27 6 166 596 117 030 3 934 23   

2022-08-28 6 167 203 117 030 608 0 24 797 123 

2022-08-29 6 167 759 117 030 556 0   

2022-08-30 6 173 059 117 059 5 306 29   

2022-08-31 6 176 885 117 093 3 840 34   

2022-09-01 6 180 224 117 119 3 342 26 13 044 89 

♣ 
2022-09-01 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7133 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 3 342 nowych zakażonych. 26 zgonów. 

 



UKRAINA WALCZY – sto dziewięćdziesiąty dzień 

 

GK: – To będzie wyjątkowy rok dla dyrektorów szkół, nauczycieli i rodziców. Lista 

problemów, z którymi muszą się zmierzyć, jest bardzo długa i dlatego łatwiej by im było je 

rozwiązywać, gdyby władza nie udawała, że ich nie ma. 

Agata Kornhauzer-Duda, pierwsza dama: – Problemem, który trzeba jak najszybciej 

rozwiązać, to jest problem uposażenia nauczycieli. Jest to absolutnie niezbędne dla umacniania 

przede wszystkim kondycji i prestiżu zawodu nauczyciela. 

 

GK: – W budżecie tego nie widać, ale ekonomiści ostrzegają: coraz więcej wydatków, 

miliardy złotych rząd chce wydawać poza budżetem państwa. A to oznacza, że także poza 

kontrolą parlamentu. Tworzy kolejne fundusze albo przesuwa pieniądze do tych już istniejących, 

ale przyjdzie nam za to zapłacić. 

Sławomir Dudek, doktor, główny ekonomista Forum Obywatelskiego Rozwoju: – Budżet 

państwa nie istnieje. Przedsiębiorstwa takie mafijne wyprowadzają sobie doradców 

podatkowych. Premier Morawiecki wyprowadził setki miliardów złotych do raju wydatkowego. 

Jacek Tacik: – To grafika pokazuje, ile wynosi zadłużenie państwa w raju wydatkowym: 

2015 – 46 | 2016 – 45 | 2017 – 45 | 2018 – 51 | 2019 – 55 | 2020 – 224 | 2021 – 262 | 2022 

– 337 | 2023 – 442 mld złotych. 

Przemysław Litwiniuk, profesor, członek Rady Polityki Pieniężnej: – Jeżeli mamy do 

czynienia z finansowaniem na przykład dodatków energetycznych z funduszu przeciwdziałania 

Covidowi i to jeszcze z pieniędzy wpłaconych przez NBP, to każdy logicznie myślący człowiek 

zastanawia się, czy to jest po prostu rozwiązanie prawidłowe? 

JT: – Rząd, który (tu cytat) Nie przejmuje się problemami nie najważniejszymi, 

przekonuje, że założenia do przyszłorocznego budżetu są realne i dobre. Deficyt to 65 mld zł. 

PL: – Ta liczba 65 mld ona nie ma kompletnie znaczenia, rząd może, premier jednym 

telefonem do BGK, do jakichś swoich kolegów zwiększyć zobowiązania państwa o dziesiątki 

miliardów złotych. 

JT: – I te dziesiątki mld zł spoza budżetu potrzebne są przede wszystkim na transfery 

socjalne, szczególnie teraz przed wyborami. Rząd wydaje więcej niż ma i tak się dzieje 

w każdym kraju. 

„Realny dług publiczny” dług sektora instytucji rządowych i samorządowych (dług EDP) 

Platforma Obywatelska: 2007 – 528 | 2008 – 601 | 2009 – 684 | 2010 – 775 | 2011 – 857 | 

2012 – 884 | 2013 – 931 | 2014 – 874 | 2015 – 923 | 

PiS: 2016 – 1010 | 2017 – 1007 | 2018 – 1036 | 2019 – 1046 | 2020 – 1337 | 2021 – 1410 

 



GK: – To na razie obietnica lidera opozycji, projekt ma trafić do Sejmu tuż po wygranych 

przez Platformę wyborach: aborcja w Polsce ma być legalna do 12 tygodnia; to kobieta będzie 

podejmowała ostateczną decyzję. Donald Tusk nie weźmie na listy nikogo, kto nie poprze tego 

rozwiązania. 

Arleta Zalewska: – Trudno o bardziej konkretną wypowiedź polityka niż ta: 

Tusk: – Aborcja do 12-o tygodnia, decyzja wyłącznie kobiety. 

 

GK: – Nie wiadomo konkretnie, jak miałaby wyglądać ścieżka prawna, nie ma żadnego 

dokumentu wysłanego do Międzynarodowego Sądu, Trybunału czy do Berlina. Jest za to kwota: 

6 bilionów dwieście miliardów złotych reparacji, których PiS chce domagać się od Dojczów za 

agresję i okupację Polski. 

Tusk: – Tu nie chodzi o żadne reparacje od Dojczlandu, tu chodzi o kampanię polityczną 

tu wewnątrz. Kaczyński tego nie ukrywa, że na tej anty-dojczlandzkiej kampanii chcą jakby 

odbudować poparcie dla partii rządzącej. 

Ministerstwo Spraw Zagranicznych Dojczlandu 

„Stanowisko dojczlandzkiego rządu nie uległo zmianie, sprawa reparacji została 

zamknięta. Polska już dawno, bo w 1953 roku, zrzekła się dalszych reparacji i 

kilkakrotnie potwierdzała to zrzeczenie się”. 

Maciej Knapik: – Historycy przypominają, że były też spłacone odszkodowania dla 

robotników przymusowych czy więźniów obozów koncentracyjnych. Jako rekompensatę 

wymienia się też ziemie zachodnie, przejęte przez Polskę po wojnie, w tym Szczecin, Wrocław 

czy inne miasta… 

 

GK: – ruscy żołnierze są w Ukrainie, by bronić rosji – takie kłamstwa opowiadał putin w 

Kaliningradzie na spotkaniu z uczniami. 

Andrzej Zaucha z Wilna: – Świat czy też Ukraina nie chce od ruskich opozycjonistów 

słów, lecz zmusić ich do działania… 

 

GK: – Już półtora miliona Polaków żyje w skrajnej biedzie, na życie mają kilkaset złotych 

miesięcznie, na jedzenie kilka złotych dziennie… 

 

GK: – Niespełna tydzień temu minister zdrowia obiecywał wsparcie, ale niestety nie udało 

mu się uratować psychiatrii dzieci i młodzieży w Konstancinie koło Warszawy. Oddział od dziś 

formalnie nie działa, opuszczają go ostatni pacjenci, a najgorzej, że problem jest ogólnopolski [i 

to do szeregu lat. Lekarzy psychiatrów ubywa i ubywa, bo nie mogą wyżyć za dwa tysiące 

złotych, a rząd nic z tym nie robi. Wredna władza dba tylko o resorty siłowe, bo tylko one 

zapewniają władzę. Resorty służące obywatelom, jak nauka, zdrowie są nieistotne dla władzy. 

To nie jest rząd, to są pajace, nawet nie beztalencia, nie mają pojęcia o dziedzinach, nad którymi 

powierzono im kierownictwo]. 

 

GK: – W Nowym Jorku powoli zaczynają się schody, w drugiej rundzie 

wielkoszlemowego US Open Iga Świątek trafiła na … lepszą? Sloane Stephens… 

 

GK: – Fakty i TVN24 są niekwestionowanymi liderami oglądalności programów i 

kanałów informacyjnych. 

♣ 
2022-09-02 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7144 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 3 454 nowych zakażonych. 11 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dziewięćdziesiąty pierwszy dzień 

 



GK: – Zwołani na pilne posiedzenie Sejmu posłowie pracowali nad ustawą o pomocy 

odbiorcom ciepła. Zaczęło się od ostrej debaty, a w końcu projekt trafił do komisji. Rząd chce 

sprawę załatwić dodatkami od 500 do 3 000 złotych. Opozycja mówi: bezradność, chaos, 

propaganda i wykluczanie dużej grupy z pomocy. 

Maciej Knapik: – Problemy doganiają rządzących, opozycja długo je wymieniała: 

- rekordowa drożyzna w sklepach 

- brak surowców 

- niespotykane rachunki za prąd i za gaz [wystawiane przez spółki skarbu państwa] 

- gminne spółdzielnie, zakłady rzemieślnicze, drobne zakłady nie mają czym opalać 

MK: – W odpowiedzi dobre słowo: 

Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych, KP PiS: – Wszystkie te 

zakłady, o których pan mówił, jeżeli tylko będą chciały nabyć węgiel, to go nabędą. 

MK: – Ale rząd musi już łatać własne błędy w ustawie. Dziurawe przepisy pozwalają, że 

do jednego pieca węglowego można składać nawet kilka wniosków o dopłaty kilka razy po trzy 

tysiące. 

Suski: – Jeden adres w domu, to będzie jedna możliwość dofinansowania. 

Joanna Maćkowiak-Pandera, prezeska „forum energii”: – Rząd do końca nie wie, ile to 

wszystko będzie kosztowało, nie wie, ile jest tych użytkowników i urządzeń grzewczych. 

Anna Moskwa, minister klimatu i środowiska: – Nie dopłacamy tym, którzy mają realne 

podwyżki. 

Przemysław Królicki, radny dzielnicy Mokotów: – W naszej dzielnicy PiS ma 10% 

poparcia. 

MK: – Nowa ustawa zakłada dodatki do pelletu 3 tys. zł, drewno kawałkowe 1 tys. zł, 

oleju opałowego 2 tys. zł, LPG 500 zł. (centralnego ogrzewania w blokach i osiedlach na 

poziomie 40%). Nic z tego nie będzie – słyszymy, nie tylko w Wilanowie. 

Współczynniki ciepła w ustawie ustawione są w ten sposób: 

3. Średnia cena wytwarzania ciepła z rekompensatą przyjmuje wartość: 

1) 150.95 zł/GJ netto dla ciepła wytwarzanego w źródłach ciepła opalanych gazem 

ziemnym lub olejem opałowym; 

2) 103,82 zł/GJ netto dla ciepła wytwarzanego w pozostałych źródłach ciepła. 

 

GK: – By zrozumieć skalę dramatu mniejszych i większych przedsiębiorców, wystarczy z 

nimi porozmawiać. Zabijają ceny gazu, prądu czy mąki. Za chwilę wielu ostanie z długami 

i komornikiem na koncie. Zamknąć biznes, zwolnić ludzi i zmienić pracę. To nie jest aż tak 

proste. 

Kamil Sobolewski, główny ekonomista „pracodawców RP”: – Jeżeli rząd zrozumie, że 

Francuzi na wspólnym rynku płacą dziesięciokrotnie niższe ceny energii niż są dzisiaj zmuszeni 

płacić polscy przedsiębiorcy i podejmie w tym zakresie skuteczne działania odtwarzające 

warunki konkurencji. [Wprowadzić w Polsce walutę euro!] 

GK: – A mieli pomagać i chronić: 

- Za co? 

- Za jajco! Jak ci się nie podoba, to wypierdalaj na Ukrainę. Ty parówo jedna! 

- Dlaczego pan do mnie idzie? [to był polski policjant i Ukrainiec w Polsce] 

 

GK: – Cały obwód doniecki ma znaleźć się w ruskich rękach do 15 września – taki rozkaz 

miał wydać swoim generałom putin, o czym donosi Ukraiński Sztab Generalny, ale z realizacją 

planu armia może mieć problemy, bo ostatnio to seria udanych ataków ukraińskich. 

Cezary Grochot: – Kolejna bariera przekroczona – to dwutysięczny zniszczony ruski czołg 

przez ukraińską armię. I choć do podawanych przez ukraińską armię wiadomości trzeba 

podchodzić z dystansem, pewne jest, że tak wielkich strat ruska armia nie poniosła od drugiej 

wojny światowej. Kolejna piekielna noc dla okupantów w Meritopolu i koronkowa robota 

naszych sił zbrojnych – napisał na telegramie lojalny wobec Kijowa mer Melitopola, Iwan 

Fiodorow. 

Z powodzeniem niszczone są też kolejne mosty, którymi rosja próbuje przesyłać sprzęt 

wojskowy i zaopatrzenie. A ukraiński sztab ostrzega: putin jest coraz bardziej zirytowany 



brakiem postępów na froncie. Miał wydać armii rozkaz ostatecznego zajęcia całego obwodu 

donieckiego do 15 września. Amerykański wywiad donosi o rozpoczętym przegrupowywaniu 

wojsk, ale jednocześnie sceptycznie ocenia możliwości zrealizowania tego rozkazu. 

Pat Ryder, generał brygady, departament obrony Stanów Zjednoczonych: – To są bardzo 

wrażliwe informacje, więc z tego miejsca nie będę zdradzał żadnych szczegółów. Powiem tylko, 

że wiemy o ukraińskich operacjach wojskowych, które poczyniły pewne postępy. Mamy też 

świadomość, że w niektórych przypadkach rosyjskie jednostki wycofują się. 

CG: – ruscy kłamią i manipulują w sprawie sytuacji w zaporoskiej elektrowni atomowej. 

Wczoraj odbyła się bardzo ograniczona inspekcja elektrowni przez międzynarodowych 

inspektorów. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – rosja robiła wiele rzeczy, by oszukać misję. 

Dowód, że misja odbyła się pomimo ruskich prowokacji i cynicznych ostrzałów elektrowni. Źle, 

że okupanci próbują misję przekształcić w wycieczkę bez wyników. Wierzę, że uda się do tego 

nie dopuścić. 

CG: – Ale jak zauważył prezydent Zełenski, do tej pory Międzynarodowa Agencja Energii 

Atomowej nie poparła ukraińskich żądań w sprawie demilitaryzacji siłowni i przywrócenia 

pełnej kontroli ukraińskiego personelu nad elektrownią. Cezary Grochot, Fakty. 

 

GK: – Uwaga! Minister Czarnek ma nowe stanowiska do obsadzenia, można zarobić 

naprawdę duże pieniądze. Rząd powoła instytut rozwoju języka polskiego imienia świętego 

Maksymiliana Marii Kolbego. Roczny budżet blisko 100 mln złotych. Pensja dyrektora 30 

tysięcy. 

Michał Tracz: – …ma zająć się kultywowaniem polskiej tradycji, promocją języka 

polskiego wśród Polonii, głównie w Dojczlandzie; roczny koszt to ok. 92 mln zł. Zatrudnić 

trzeba będzie dyrektora, zastępcę, 30 pracowników. 

Andrzej Byrt, były ambasador RP w Dojczlandzie i Francji: – Nauka języka polskiego 

odbywa się za granicą już od dziesiątek lat. 

MT: – Za granicą działa 25 instytutów polskich, przy ambasadach są szkoły języka, każda 

placówka dyplomatyczna ma obowiązek dbać i popularyzować kulturę i język, 

Byrt: – Trza [trzeba] przyjrzeć się temu projektowi, bo on narusza słynną brzytwę 

Okhama, która mówi: nie mnóżmy bytów ponad potrzebę. 

 

GK: – Lekarze pilnie poszukiwani, od zaraz, różnych specjalizacji: kardiolodzy, interniści, 

pediatrzy, neonatolodzy. W szpitalach nawet w dużych miastach sytuacja jest na tyle poważna, 

że trzeba zamykać całe oddziały, a na prowincji jest jeszcze gorzej. 

Marek Nowicki: – …Neonatologów i chirurgów dziecięcych brakuje w Bełchatowie, 

zamknięty został oddział neonatologiczny, od października stanie chirurgia dziecięca, na 

Podlasiu w Łapach właśnie został zamknięty oddział pediatryczny, a w Iławie w województwie 

warmińsko-mazurskim oddział ginekologiczno-położniczy, na zachodzie w Goleniowie oddział 

wewnętrzny. Służba zdrowia doznaje stopniowego paraliżu z powodu braku personelu. 

Inwestycje, sprzęt i budynki na nic się zdają, bo nie ma kto ich obsługiwać. Przykład z Poznania 

– właśnie miał tu ruszyć pierwszy w Wielkopolsce Szpitalny Odział Ratunkowy dla dzieci, ale 

nie rusza i jeszcze długo nie ruszy. 

Urszula Łaszyńska, Specjalistyczny Zespół Opieki Zdrowotnej nad Matką i Dzieckiem w 

Poznaniu: – Nie jesteśmy w stanie tego SOR-u uruchomić, chociaż mamy zaplecze, mamy 

sprzęt, mamy łóżka, mamy pomieszczenia, są napisane procedury, bylibyśmy w stanie zastąpić 

naszą izbę przyjęć szpitalnym oddziałem ratunkowym, brakuje lekarzy. 

MN: – Zły system kształcenia, złe warunki pracy, niesprawiedliwe wynagradzanie 

spowodowały, że jest źle, a będzie jeszcze gorzej. Zamknięcie grozi kolejnemu oddziałowi 

neonatologii również w Poznaniu. 

Monika Sierputowska-Pieczara, neonatolożka, członkini Związku Zawodowego Lekarzy 

Neonatologów: – Ludzie będą odchodzić [nadal odchodzić, jak od lat i wyjeżdżać za granicę]. W 

momencie, kiedy nie będzie godnych warunków pracy i nie będziemy godnie opłacać na 

przykład rezydentów. Marek Nowicki, Fakty.  

 



GK: – Jeśli ktoś ma jakiekolwiek wątpliwości, że susza w Polsce jest katastrofalna, to 

polecam zdjęcia Jeziora Solińskiego – popękane dno, poprzewracane łódki i pomosty daleko od 

lustra wody. 

Magda Łucjan: – Widok piękny, był. Dziś jest co najmniej straszny. Jezioro Solińskie 

zawsze potężne dziś odsłania dno. Jeszcze w zeszłym roku były regaty. W tym roku trzeba je 

było odwołać, bo łódki zaparkowały na piachu, a odsłonięta ziemia popękała i zaczęła zarastać 

trawą. 

To już Wielkopolska i Jezioro Skrzatusz, a właściwie to, co z niego zostało i to widok, do 

którego musimy się zacząć przyzwyczajać, bo coraz rzadsze deszcze i coraz więcej upałów to 

fakt. 

Grzegorz Walijewski, Instytut Meteorologii i Gospodarki Wodnej, Państwowy Instytut 

Badawczy: – Susze w Polsce będą coraz częściej występowały, to są te niskie poziomy wód 

w rzekach, ale również to, czego nie widzimy, czyli poziomy wód gruntowych one też będą się 

obniżały, one są trudno odnawialne i nie odnawiają się tak szybko jak rzeki czy jeziora. 

MŁ: – To, co dziś dzieje się w Europie, brak wody nie jest już abstrakcyjnym tematem 

i jest możliwy także u nas. 

Weronika Michalak, organizacja „Health and Environment Aliance”: – Brakuje głębokiej 

refleksji, co my robimy w środowisku? Ile najpierw pakujemy środków i pracy w to, żeby, 

mówiąc kolokwialnie, je zepsuć, a potem, ile pakujemy pracy i środków, żeby je przywrócić. 

MŁ: – Bo najpierw regulujemy i pogłębiamy i betonujemy rzeki, brzegi i miasta, by potem 

dojść do wniosku, że nie był to dobry pomysł, na przykład jak tu w Kutnie, które samo siebie 

mianuje miastem róż, po rewitalizacji róże tylko z betonu… 

♣ 
2022-09-03 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7144 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 3 275 nowych zakażonych. 23 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dziewięćdziesiąty drugi dzień 

 

PM: – Sejm przyjął ustawę o dodatkach dla odbiorców ciepła, będą zależeć od tego, czym 

się pali. To nie jest lekarstwo na kryzys, to tymczasowy plaster – alarmuje opozycja. Plaster 

wzrostu cen nie zatrzyma, a inflacja rośnie i coraz więcej Polaków boi się, że w zimie zabraknie 

im pieniędzy na życie… 

 

PM: – Trzeba ratować polskie firmy, zanim je wykończą wysokie ceny energii – mówi 

Donald Tusk i pyta, dlaczego rząd rezygnuje z unijnych pieniędzy tylko po to, by minister 

Ziobro mógł niszczyć sądownictwo? Spotkanie z wyborcami w Nowym Targu – Jarosław 

Kaczyński woli mówić o pieniądzach z dojczlandzkich reparacji? 

 

PM: – Grupa najbogatszych państw świata G-7 chce wprowadzić limit cen ruskiej ropy, by 

nie dać się szantażować rosji, rosja z kolei twierdzi, że kolejna awaria uniemożliwia jej 

dostarczania gazu do Dojczlandu. Wciąż ostrzeliwuje Ukrainę i finansuje to zyskami ze 

sprzedaży surowców. 

Cezary Grochot: – …Ale Kreml już odpowiedział, że jeśli taki limit rzeczywiście zostanie 

wprowadzony, nie wiadomo jeszcze w jakiej wysokości, wówczas rosja nie będzie dostarczać 

ropy i produktów naftowych do kraju, które poprą jego ustanowienie. Moskwa zakręca też kurek 

z gazem, po trzydniowej przerwie w dostawach miała uruchomić gazociąg Nord Stream, ale 

Gazprom poinformował właśnie, że przesyłanie zostało całkowicie wstrzymane… 

 

PM: – To były wakacje pijaństwa na drogach. Najnowszy raport pokazuje dramatyczny 

wzrost zatrzymanych pijanych kierowców, było ich ponad 25% więcej niż rok temu. To 

dramatyczny rekord. 



Dariusz Łapiński: – 200 km/godz. w terenie zabudowanym. Ucieczka przed policją. 

Przejeżdżanie przez skrzyżowanie na czerwonym świetle. Przejazd pod opadającymi rogatkami 

kolejowymi. Tak wyglądał pościg za pijanym kierowcą po okolicach Piaseczna. Był pijany. To 

podobna sytuacja z Wrocławia: tym razem ścigany kierowca nie tylko uciekał, ale też próbował 

zepchnąć z drogi goniących policjantów. Za kierownicą radiowozu siedział doświadczony 

policjant, przeszkolony z techniki pościgów i poradził sobie z pijanym desperatem. Zatrzymany 

wydmuchał 2,5 promila. Dlaczego po pijanemu wsiadł do samochodu? 

Ewa Tokarczyk, doktor, psycholożka, Instytut Psychologii i Psychiatrii Sądowej 

w Warszawie: – Jesteśmy narodem pijaków i pijących coraz więcej. 

DŁ: – Na drogach dobrze widać to w te wakacje. W lipcu i sierpniu policja zatrzymała 

20 927 pijanych za kierownicą. To aż o 27% więcej niż rok wcześniej i najwięcej w historii 

wakacyjnych policyjnych statystyk. Nic nie dało podwyższenie kar za jazdę po pijanemu. Nie 

pomagają kampanie społeczne… 

♣ 



2022-09-04 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7144 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 502 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dziewięćdziesiąty trzeci dzień 

 

PM: – Żeby się ogrzać w zimie, w piecach trzeba palić wszystkim poza oponami – radzi 

Polakom Kaczyński. Brzmi to wyjątkowo groźnie. Ogrzewać, czym się da, nie patrzeć na 

zatrucie powietrza. Czy to jest rządowy plan na bezpieczną zimę? Czy nie prościej byłoby wziąć 

miliardy euro-pomocy od Unii? Wystarczy być praworządnym. 

Michał Tracz: – Tak ogromnej podwyżki w Aleksandrowie pewnie by nie było. Nie 

byłoby podwyżki rachunków za ogrzewanie o 400%, gdyby tak jak chciał burmistrz, udało się 

zamontować fotowoltaikę na miejskich budynkach – taki był plan na skorzystanie z pieniędzy 

Krajowego Planu Odbudowy… 

Krajowy Plan Odbudowy dla Polski 

120 mld zł – dotacje 

55 mld zł - pożyczki 

MT: – Tyle traci Aleksandrów Łódzki i tysiące innych inwestycji, które czekają na KPO. 

 

PM: – putin szykuje na zimę atak energetyczny na Europę, ostrzega prezydent Ukrainy, a 

Dojczland wprowadza plan, który ma ich przed atakiem chronić. Tańszy ma być transport 

publiczny, ludzie rzadziej będą korzystali z prywatnych samochodów. Firmy, w które 

najbardziej uderzą ceny surowców, zapłacą niższe podatki. 

Cezary Grochot: – rosja woli każdego dnia spalać gaz o wartości co najmniej 10 milionów 

dolarów niż wysyłać go do Europy… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – rosja chce zniszczyć normalne życie każdego 

Europejczyka we wszystkich krajach naszego kontynentu, chce osłabić i zastraszyć całą Europę. 

Każde państwo, tam, gdzie rosja tego nie może zrobić siłą swojej broni konwencjonalnej, robi to 

siłą broni energetycznej. Stara się uderzyć biedą i chaosem politycznym w miejsca, gdzie rakiety 

jeszcze nie mogą trafić. 

CG: – Europa musi być gotowa, nie można stracić ani jednego dnia – mówi 

przewodniczący Rady Europejskiej. Przekonuje, że Unia powinna natychmiast ograniczyć ceny 

gazu z rosji, aby złagodzić skutki manipulacji przez reżim putina europejskim rynkiem energii. 

Charles Michel, przewodniczący Rady Europejskiej: – putin atakuje nasz świat, atakuje 

demokrację i wolność. Wojna rozpoczęta przez rosję przeciwko Ukrainie, coraz poważniej 

wpływa na nas wszystkich. Ale Europa musi być zdecydowana i musi być stanowcza. 

CG: – Kanclerz Dojczlandu ogłosił dziś gigantyczny program, mający na celu złagodzenie 

wpływu rosnących cen energii. To między innymi tańszy transport publiczny i obniżka 

podatków dla najbardziej energochłonnych firm. Z drugiej strony nadzwyczajny podatek dla 

firm czerpiących zyski z gwałtownie rosnących cen energii. Wartość pakietu to 65 mld euro. 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – przetrwamy tę zimę, nie zostawimy nikogo samego. 

Bardzo poważnie traktujemy obawy ludzi. 

CG: – Ukraińskie miasta na wschodzie kraju, których rosji nie udało się zająć, są 

nieustannie bombardowane. 

W Charkowie czy Mikołajowie dzielnica za dzielnicą zamieniane są w gruzy. Zniszczone 

szpitale, szkoły, zwykłe domy…Ale ukraińska armia coraz śmielej kontratakuje, rosja straciła 

już 49500 żołnierzy – twierdzą władze w Kijowie. 

Ołeksij Arestowycz 

Doradca prezydenta Ukrainy 

Nasza kontrofensywa posuwa się powoli, ale jest to zgodne z przyjętym planem. Nie 

ma pośpiechu, systematycznie mielimy wojska putina”. 

Źródło: The Wall Street Journal 



CG: – To mielenie, jak to określił doradca prezydenta Zełenskiego, widać na nagraniach, 

dwa ukraińskie drony Bajraktar zniszczyły w ciągu trzech dni ruski sprzęt wojskowy wart ponad 

26 mld dolarów, w tym 8 czołgów. 

 

PM: – Kolejne wystąpienia Kaczyńskiego pokazują, jaki ma pomysł na zwycięstwo 

wyborcze, stara się przekonywać Polaków, że zagrożeniem jest Dojczland i Donald Tusk. Gdy 

Polacy martwią się drożyzną, Kaczyński przekonuje, że trzeba martwić się Tuskiem, a Polskę 

postawi na nogi za pomocą bilionów z Dojczlandu. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Ci, którzy chcą suwerennej Polski, mogą głosować na PiS. 

Kaczyński, Mielec: – Polska musi pozostać państwem suwerennym… On i jego 

mocodawcy, bo ja tutaj używam bez żadnych oporów tego określenia, jego mocodawcy 

dojczlandzcy wiedzą, że on przede wszystkim musi wygrać. A z punktu widzenia polskich 

interesów, on przede wszystkim musi przegrać. 

Tusk: – Ja jestem ofiarą fałszywej propagandy PiS-u w sprawach dojczlandzkich. Nikt 

mnie nie musi uczyć historii. 

[Opozycja dała się zepchnąć na dyskusję o suwerenności Polski jako przeciwstawienia idei 

Unii Europejskiej i to przynosi fatalne skutki – teraz nie wolno widzieć niczego dobrego w Unii 

Europejskiej, to rokuje, że coraz więcej Polaków będzie przeciw Unii. Właśnie opozycja ma 

obowiązek głosić szczegóły idei i jaka będzie przyszłość Unii Europejskiej. Potężna Unia 

Europejska dorównuje Stanom Zjednoczonym, przewyższa rosję i innych. Dlatego musi mieć 

wspólną walutę, która już istnieje na równi z dolarem amerykańskim, euro zapewnia 

maksymalną ochronę dla oszczędności Polaków. Unia Europejska musi mieć wspólną politykę 

zewnętrzną, a i wewnętrzną, musi być jednym państwem – nie bójmy się takiej przyszłości, 

takiej jak obecne Stany Zjednoczone. Suwerenny Polak jest zbyt słaby w świecie w porównaniu 

z Polakiem obywatelem Unii Europejskiej. To przecież już widać – rolnik obywatel Unii 

Europejskiej dostaje liczące się wsparcie finansowe, pracownik pracuje, gdzie chce, zarabia 

nieporównywalne kwoty. Polak obywatel Unii Europejskiej już dziś jest leczony w dowolnym 

szpitalu Europy na koszt Unii i to przez najlepszych lekarzy i tak można rozwijać katalog 

korzyści dla obywateli. Wysłałem na adres: biuro@platforma.org]. 

 

PM: – Dzik ciężko ranił sześciolatka. Dziki coraz częściej wchodzą do miast, pomimo 

tego, że zastrzelono ich już ponad milion. 

Dariusz Łapiński: – Nikt nie widział, jak doszło do ataku na sześcioletnie dziecko… 

Dziecko jest w ciężkim stanie. Dziki coraz częściej i w coraz większej liczbie emigrują do 

miast… 

♣ 



2022-09-05 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7263 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 480 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dziewięćdziesiąty czwarty dzień 

 

AW: – Wyborczy kalendarz i pytanie: czy wybory samorządowe będą przesunięte o pół 

roku? Prezes mówi jasno: zbiegły się wybory i to jest niewykonalne. Ale dla opozycji jasne jest, 

że PiS boi się przegranej. Wybory do parlamentu mają być pierwsze w kolejce. Dlaczego? O 

tym: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …kalendarz wyborczy na razie wygląda tak: Najpierw 

wybory samorządowe, potem parlamentarne. PiS faktycznie może wybory samorządowe 

przegrać, zwłaszcza w dużych miastach. Ewentualna porażka partii rządzącej mogłaby mieć 

wpływ na następne wybory do sejmu i senatu. 

[Do sejmu i senatu PiS wybory wygra, jeżeli do wyborów opozycja znów stanie rozbita, 

jak cztery lata temu]. 

KKZ: – Za zamieszanie z kalendarzem wyborczym odpowiedzialne jest PiS, które 

przedłużyło w 2018 roku kadencję samorządów do pięciu lat. Już wtedy ostrzegano przed 

kumulacją wyborów. 

Wadim Tyszkiewicz, koło senatorów niezależnych, były prezydent Nowej Soli: – 

Kaczyński ustawą, co według mnie jest kompletnie niekonstytucyjne, wydłuży tą [tę] kadencję 

do pięciu i pół lat. A co później? Może się okaże nagle, że kadencję skróci do trzech lat albo 

wydłużymy do siedmiu lat – ustawą. To jest niepojęte, w jaki sposób demolowany jest 

samorząd. 

KKZ: – …oskarżają także PiS o cynizm, bo to na ich barkach [samorządów] jest teraz 

radzenie sobie z kryzysem i inflacją. Opozycja się zgadza, PiS podejmuje decyzje w oparciu 

tylko o partyjne korzyści. Gdyby PiS przeniosło wybory samorządowe na wiosnę 2024 roku, to i 

tak zmierzy się z kumulacją wyborów do europarlamentu (9 maja 2024), bo głosowanie do 

Europarlamentu zaplanowano wstępnie na 9 maja 2024. 

 

AW: – Wciąż nie ma wskazanych sędziów do Izby Odpowiedzialności Zawodowej, tak jak 

wciąż nie ma miliardów z KPO. Należą się Polakom, ale rząd nawet nie złożył jeszcze o nie 

wniosku. Nie spełnia też warunków, na które umówił się z Unią, choć uparcie powtarza, że to 

Unia nie chce nam ich dać. 

Środki z funduszu odbudowy to około 158 500 000 000 zł (kwota zależna od kursu Euro) 

Morawiecki: – złożymy go najpóźniej do końca października 

Maciej Knapik: – A zatem pieniędzy być nie może, bo rząd o nie nie wnioskuje. Choć 

politycy władzy starają się obwinić za to opozycję, Tuska i polityków europejskich. 

Ziobro: – Jest ten układ polityczny, w którym istotną rolę odgrywa Donald Tusk. 

Michał Woś, wiceminister sprawiedliwości, KP PiS, Solidarna Polska: – KPO to ściema, 

to jest program dojczlandzki wasalizacji Polski. 

MK: – Ciekawe, że jest to ściema tylko w przypadku Polski, ewentualnie jeszcze Węgier i 

tylko u nas mówi się o rzekomej wasalizacji – mówi opozycja… 

Ten ping-pong kosztuje nas też na dziś około 1 441 260 000 zł – kary za Izbę 

Dyscyplinarną. 

AW: – Wszystko, co trzeba wiedzieć o paleniu wszystkim: 

Kaczyński: – Polska musi być ogrzana. 

- Jeżeli będziemy spalać odpady, to będziemy mieli wzrost zachorowań, wzrost 

śmiertelności. 

 

AW: – Jacek Kurski nie jest już prezesem Telewizji Polskiej. Rada Mediów Narodowych 

odwołała go ze stanowiska – jak czytamy, nie dlatego, że był złym prezesem, lecz dlatego że 

przed nim nowe zadania… [długo nie będzie widać tych nowych zadań] 



[Nowym prezesem Telewizji Polskiej został Mateusz Matyszkowicz, dotychczasowy 

zastępca Kurskiego]. 

 

AW: – Trzech wychowawców tu, jeden tam, gdzieś nie ma kto uczyć matematyki, 

gdzieindziej fizyki. Widać braki nauczycieli w szkołach i już widać zaległości… 

Jacek Gołuch, wicedyrektor zespołu szkół łączności w Poznaniu: – Przychodzący do pracy 

nauczyciel ma otrzymać tysiąc czterysta z groszami brutto [!!!] to nie mam możliwości, żeby 

taki specjalista przyszedł… 

Ministerstwo Edukacji i Nauki 

Na dzień 5 września 2022 r. w Polsce wykazano łącznie 5 522 wolnych miejsc pracy 

dla nauczycieli + 3 609 ofert dla nauczycieli specjalistów pomocy psychologiczno-

pedagogicznej. 

Wśród ofert pracy dla nauczycieli 88 ofert skierowanych jest do nauczycieli 

wychowawców świetlicy. 

Należy zaznaczyć, że ogłoszenia o wolnych miejscach pracy zamieszczane są 

niezależnie od wymiaru proponowanego zatrudnienia, czyli w ogólnej liczbie 

odnotowane są ogłoszenia dotyczące także ułamków etatów. Liczba ofert pracy na 

18 godzin lub więcej wynosi 3 591. 

Marek Pleśniak, Ogólnopolskie Stowarzyszenie Kadry Kierowniczej Oświaty: – Z pracy 

rezygnują nauczyciele i młodzi, i starsi, ale uwaga – rezygnują nawet teraz, potrafią odejść 

jesienią. 

- Główną przyczyną odejść: płace nauczycieli, domagają się 20% podwyżki. Na 

odpowiedź premiera czekają do 19 września. Renata Kijowska, Fakty. 

 

AW: – Wstrzymane operacje w Narodowym Centrum Onkologii, bo nie ma 

instrumentariuszek, nie przyszły do pracy. I to jest protest. A o szczegółach opowie: 

Marek Nowicki: – …prawie połowa pracujących tu instrumentariuszek jest na 

zwolnieniach, to powoduje paraliż tutejszego bloku operacyjnego. Dziś nie odbyło się tu aż 21 

operacji, czyli większość zaplanowanych zabiegów. Sytuacja jest o tyle dramatyczna, bo miały 

to być operacje onkologiczne, ratujące zdrowie i życie chorych na raka… instrumentariuszki 

domagają się podwyżek… 

 

AW: – Miał węglowy wraca do sprzedaży i chwali się tym Polska Grupa Górnicza. Nie ma 

się czym chwalić, bo miał węglowy to zło dla zdrowia i środowiska, choć sejm inaczej na to 

patrzy. Posłowie zawiesili normę, prezes dał zielone światło… 

 

AW: – Premier Morawiecki o wspólnych działaniach z Węgrami… 

Jacek Tacik: – …Po ruskiej inwazji na Ukrainę Węgry pozostały jedynym krajem w Unii 

Europejskiej, który utrzymuje relacje nie tylko polityczne, ale i biznesowe z putinem… 

Ziobro: – Nie można łączyć w tym momencie kwestii Ukrainy i kwestii sytuacji związanej 

z agresją wobec naszego kraju organów europejskich. 

Morawiecki: – Skutki kryzysu, które wpływają na nas codziennie, a także wszystkie 

elementy tych perturbacji gospodarczych, z którymi mamy do czynienia, powodują, że lepiej, 

nawet jeżeli się nieco różnimy, szukać tego, co nas łączy. 

JT: – To miał być rozwód z orzeczeniem o winie, a jednak to PiS zdradzany przez Orbana 

prosi o jeszcze jedną szansę i ją dostanie, bo Węgry potrzebują Polski, a Polska potrzebuje 

Węgier w sporze z Brukselą. Nic tak nie łączy, jak wspólny wróg. 

 

AW: – Dzięki heroicznym działaniom na południu kraju zostały wyzwolone dwie 

miejscowości. Żołnierzy chwali prezydent Zełenski, ale władze ostrożnie mówią o postępach. 

Jedno wiadomo, ruskie wojska mają problemy. A ukraińscy operatorzy dronów mają sporo 

pracy. 

Andrzej Zaucha: – Na froncie to najbardziej potrzebna specjalizacja: operatorzy dronów, 

którzy przeprowadzają zwiad i korygują ogień artylerii, i najbardziej niebezpieczna. 



- Od doświadczenia operatora i od tego, jak się maskuje, zależy, jak długo nie pozwoli się 

wykryć. 

AZ: – To właśnie drony pozwalają wykryć wroga. Te niewielkie atakują też za pomocą 

podwieszonych granatów. Dawniej snajperzy byli głównym celem na froncie, starano się ich 

zlikwidować za wszelką cenę. Dzisiaj to piloci dronów są najbardziej znienawidzeni. Ukraińska 

armia potrzebuje ich setki co tydzień. Większość szkół pilotów działa na zachodniej Ukrainie, 

niedaleko polskiej granicy. Kurs trwa tydzień. A potem pomagają na najgorętszych odcinkach 

frontu. Dzisiaj to przede wszystkim południe Ukrainy, gdzie pod Chersoniem trwa ukraińska 

ofensywa… 

 

AW: – W Wielkiej Brytanii idą wielkie zmiany. Liz Truss [czytaj Tras] będzie nową panią 

premier. Borisa Johnsona zastąpi też w partii, bo od dziś oficjalnie jest szefową partii 

konserwatywnej. Jak podkreśla, ma bardzo śmiały plan, a co to może znaczyć dla Brytyjczyków, 

o tym: 

Maciej Woroch, Londyn: – Wprowadzi się jutro po południu, po tym, jak na audiencji w 

Szkocji królowa powierzy jej utworzenie rządu. 47-letnia toryska będzie 56 premierem 

Zjednoczonego Królestwa, czwartym od referendum brexitowego i trzecią kobietą na tym 

stanowisku. Ma przed sobą wyjątkowo trudne zadanie, bo kraj pogrąża się w kryzysie, a rosnące 

ceny energii i paliw sprawiają, że nawet dobrze zarabiającym zaczyna brakować na rachunki. 

Dlatego od pierwszych chwil po wyborach, jak Liz teraz mówi, zabierze się za wspieranie 

najbiedniejszych. 

Liz Truss, przewodnicząca Partii Konserwatywnej: – Mam bardzo śmiałe plany, żeby 

obniżyć podatki i przyśpieszyć rozwój gospodarczy, zajmę się kryzysem gospodarczym, zajmę 

się kryzysem energetycznym, zajmę się rachunkami za energię, ale również długofalowymi 

problemami w zakresie bezpieczeństwa energetycznego, jak również dostaw energii… 

 

AW: – Woda jest badana, ryby są badane – mówi wojewoda śląski, ale martwe ryby 

mówią same za siebie. W Kanale Gliwickim znowu jest coś nie tak… 

 

AW: – Iga Swiatek w us open 

♣ 
2022-09-06 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7158 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 5 837 nowych zakażonych. 21 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dziewięćdziesiąty piąty dzień 

 

AW: – Senatorowie pracują nad dodatkami energetycznymi… 

Maciej Knapik: – …o paliwa czy węgiel jest coraz trudniej… 

 

AW: – Co robić, kiedy gaz drożeje o 1000%, kiedy o 300% drożeje prąd? A do tego 

jeszcze pójdzie składka ZUS. Mali i duzi przedsiębiorcy mają wielkie problemy, Obroty spadają, 

zyski też, za to koszty kosmicznie rosną. 

Stefan Derędowski, zakład włókienniczy „Marko-Kolor” w Łodzi: – PGNIGE nie kupuje 

gazu na giełdzie, to dlaczego mnie zmuszają do kupowania gazu na giełdzie, gdzie cena gazu 

jest nieracjonalna? 

Paweł Płuska: – …potrzebują pomocy już. 

Prognozowane przeciętne wynagrodzenie 2023: 

6935 zł wzrośnie o 17,1% 

Minimalna składka ZUS 2023 wzrośnie do 1418,48 zł | 2022 r. – 1218,28 zł 

 



AW: – Drożyzna także w szkole i w niektórych już to czuć. Do niektórych dotacja 

z ministerstwa nie dotarła, a to oznacza tylko jedno: na razie nie będzie podręczników, choć 

bardziej od podręczników może zabraknąć zeszytów do ćwiczeń. Ostatnia deska ratunku to 

portfel rodziców… 

 

AW: – Jeśli była jakaś pomyłka, to nie moja wina – mówi biskup Rakoczy, przychodząc 

na przesłuchanie. Janusz Szymik nie mówi dziś o pomyłce, ale o tuszowaniu pedofilii… 

 

AW: – Gazowy szantaż widać gołym okiem – ruski Gazprom pokazuje film, a na nim 

skutą lodem Europę… 

Prezydent Emmanuel Makron: – Powiem wprost: Dojczland potrzebuje naszego gazu, 

a my energii elektrycznej produkowanych w innych częściach Europy, szczególnie 

w Dojczlandzie. 

Katarzyna Sławińska: – …rosja szantażuje nie tylko gazem. Według strony Ukraińskiej 

znów ostrzelała okolice zaporoskiej elektrowni jądrowej i znów trzeba było ją odłączyć od sieci. 

Międzynarodowa Agencja Energii Atomowej chce natychmiastowego utworzenia wokół 

elektrowni strefy bezpieczeństwa. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To terrorystyczne państwo nie dba o to, co ma 

do powiedzenia Międzynarodowa Agencja Energii Atomowej, co zdecyduje społeczność 

międzynarodowa; rosji zależy jedynie na utrzymaniu jak najgorszej sytuacji. 

KS: – Według amerykańskiego wywiadu braki w uzbrojeniu zmuszają moskwę do zakupu 

amunicji i rakiet w Korei Północnej. Ukraińska ofensywa zmusiła okupacyjne władze Chersonia 

do przełożenia pseudo-referendum o przyłączeniu do rosji. Duże straty poniosło też ruskie 

wojsko w obwodzie ługańskim. 

Ukraiński sztab generalny podaje, że na tej wojnie ruscy stracili już 50 150 żołnierzy. 

 

AW: – Wielka Brytania otrzymała nową panią premier, Liz Truss… 

Liz Truss, premier Wielkiej Brytanii: – Zajmiemy się gospodarką, cenami energii i służbą 

zdrowia. Nasz naród wejdzie na ścieżkę sukcesu. Nie powinny nas zniechęcać wyzwania. Bez 

względu na to, jak silna jest teraz burza, wiem, że Brytyjczycy są silniejsi. 

 

AW: – To nie był mecz dla kibiców o słabych nerwach. Iga Świątek wygrała z dojczką, ale 

podczas meczu miała wyjątkowo ciężko. Jest w ćwierćfinale. 

♣ 
2022-09-07 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7137 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 4 450 nowych zakażonych. 20 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dziewięćdziesiąty szósty dzień 

 

AW: – Stopy procentowe znowu w górę o 0,25%. To już 11 podwyżka w ciągu niecałego 

roku. 

Paweł Płuska: – …podniósł do poziomu 6,75%... 

 

AW: – W PiS-ie jak w innym świecie – węglowy miał może pomóc, a nie zaszkodzić. 

Senat chce bronić ludzkiego środowiska, ale sprzymierzeńca nie ma nawet w ministerstwie 

środowiska. Senatorowie zmieniają wysokość energetycznych dopłat. Co dokładnie? 

Maciej Knapik: – …i nie zgadza się, by PiS zawiesiło wymogi co do węgla. Marszałek 

Senatu, z zawodu chirurg płucny: 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu, KP KO, PO: – Ja widziałem wielokrotnie płuca 

ziszczone przez pył węglowy. Miał oznacza śmiertelne niebezpieczeństwo: wybuchy w piecach, 

zaczadzenia, gigantyczne ilości smogu. 



MK: – Władza nie chce słuchać… 

 

AW: – To będzie dramat, kiedy miasta i miasteczka będą płacić pięć razy więcej za prąd. 

Nie będzie stać na nowe trolejbusy, nocą może być po prostu ciemno, pływalnie mogą być 

zamknięte, świąteczne lampki mogą być wyłączone. Pomoc rządu jest potrzebna… 

 

AW: – Jest unijny plan na kryzys energetyczny, zakłada wyłączenie energii i zakłada przy 

tym solidarność unijnych krajów, jest też plan na limit na ruski gaz, putin jest wściekły. 

Andrzej Zaucha: – Gazowy szantaż Moskwy nie może się udać. Unia Europejska 

proponuje, by wprowadzić nieprzekraczalną granicę dla cen gazu z rosji. 

Ursula von der Leyen: – Celem jest zmniejszenie dochodów rosji, którą putin 

wykorzystuje do finansowania swojej okrutnej wojny w Ukrainie. 

AZ: – Do tego obowiązkowe oszczędzanie energii w godzinach szczytu. Firmy gazowe, 

naftowe i energetyczne, które bogaciły się na obecnym kryzysie, mają dzielić się zyskami. 

Eksperci oceniają, że już w przyszłym roku Unia Europejska dokona tego, co najtrudniejsze – 

uniezależni się od ruskiego gazu. Państwa grupy G-7 zaproponowały limity ceny na gaz 

z rosji… Zwłaszcza, że Ukraina właśnie rozpoczęła kolejną kontrofensywę na froncie. 

Ukraińska armia ruszyła do szturmu w obwodzie charkowskim, próbuje przeciąć drogi 

zaopatrzenia dla ruskiego zgrupowania pod strategicznie ważnym Iziumem. Najcięższe walki 

toczą się pod Bałakleją. To już drugie ruskie natarcie, od 10 dni trwają walki pod Chersoniem, 

dokąd ruscy przerzucili swoje rezerwy. 

„Madziar”, ukraiński żołnierz: – Nasze główne zadanie polega na nieprzedzieraniu się 

przez przygotowane fortyfikacje, pola minowe i linie obrony. Naszym celem jest wyczerpanie 

wroga i osłabienie go niekończącą się nawałą ogniową. 

AZ: – Ukraińska partyzantka nęka też okupantów za linią frontu. W tym zamachu został 

ranny, a według innych źródeł zginął pro ruski komendant wojskowy Berdiańska nad Morzem 

Azowskim. 

[Resztki wypalonych blach pozostałych po samochodzie przeczą, że pasażer mógł 

przetrwać]. 

AZ: – Samochody wysadzane w powietrze przez partyzantów na terenach okupowanych 

przez ruskich to codzienność. 

♣ 
2022-09-08 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7244 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 4 227 nowych zakażonych. 25 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dziewięćdziesiąty siódmy dzień 

 

AW: – Cały świat czyta z uwagą komunikaty Pałacu Buckingham – lekarze zaniepokojeni 

stanem zdrowia Elżbiety II – taki komunikat brzmi poważnie [powiedziałbym: porażająco], 

kiedy do zamku królowej pędzą dzieci i wnuki, a premier Wielkiej Brytanii pisze, że myślami 

jest z królewską rodziną, tym bardziej, kiedy dziennikarze BBC pojawiają się w programie 

ubrani na czarno [pani Werner też]. Co dzieje się z Królową? To pytanie do Londynu. Jeszcze 

przedwczoraj osobiście gratulowała nowej brytyjskiej premier. 

Maciej Woroch, Londyn: – W Zamku w Balmoral w Szkocji jest już cała najbliższa 

rodzina Elżbiety II, wszystkie jej dzieci, książę Wiliam, książę Harry ponoć jest jeszcze w 

drodze. Nie ma jednak żadnej aktualizacji komunikatu, który o 1:30 polskiego czasu wstrząsnął 

nami, gdy opublikowano ten niepokojący komunikat: 

A statement from Buckingham Palace 

Published 8 September 2022 



Po dalszej ocenie dziś rano, lekarze królowej są zaniepokojeni stanem zdrowia Jej 

Wysokości i zalecili, aby pozostała pod nadzorem medycznym. Królowa pozostaje w 

komfortowych warunkach w Balmoral. 

MW: – Takiego obrotu spraw nikt się nie spodziewał, bo jeszcze we wtorek widzieliśmy 

Elżbietę II, gdy powierzała misję stworzenia nowego rządu Liz Truss, była uśmiechnięta i 

wydawała się być dobrej kondycji, ale następnego dnia odwołano jej udział w posiedzeniu Rady 

Królewskiej. Dziś, gdy nowa premier w parlamencie przedstawiała swój plan walki z kryzysem 

energetycznym, nagle marszałek przekazał posłom taką informację: 



Lindsay Hoyle, spiker Izby Gmin: – Chcę powiedzieć coś o informacji na temat Jej 

Królewskiej Mości, która właśnie do nas dotarła. Wiem, że wypowiadam się w imieniu całej 

Izby, kiedy mówię, że przesyłamy najlepsze życzenia Królowej i że Ona, także rodzina 

królewska są w naszych myślach i Modlitwach. 

 

AW: – Prezes NBP i jego słowa: Sytuacja jest dobra, nie ma żadnego kryzysu, rozwijamy 

się w dobrym kierunku – to o Polsce, w której zdaniem prezesa nie ma recesji, będą jednak 

kolejne podwyżki procentowych stóp… 

Paweł Płuska: – …Dziś Europejski Bank Centralny podniósł stopy procentowe w strefie 

euro o 0,75% do poziomu 1,25% i już zapowiada dalsze, choć inflacja średnia w Europie to 

9,1% nie da się porównać do polskiej. Jak wynika z ostatnich danych w Europie inflacja: 

Estonia – 24,8% | Litwa – 22,4% | Łotwa – 21,5% | Czechy – 17,6% | 

Słowacja – 17,6 |Bułgaria – 17,3% | Polska – 16,1% | Węgry – 15,6% | 

Rumunia – 14,96% | Chorwacja – 12,3% | Holandia – 12,0% | Irlandia – 12,0% | 

Grecja – 11,6% | Słowenia – 11,0% | Hiszpania – 10,4% | Belgia – 9,44% |  

Austria – 9,1% | Portugalia – 9,0% | Cypr – 8,9% | Dania – 8,7% | 

Szwecja – 8,5% | Italia – 8,4% | Dojczland – 7,9% | Finlandia – 7,8% | 

Luxemburg – 6,8% | Malta – 6,8% | Francja – 5,8%  

Paweł Wojciechowski, profesor, były minister finansów, ruch Polska 2050: – Najtańsza 

energia to jest ta zaoszczędzona energia. …Kultura polega na tym, że w państwach 

demokratycznych dyskutuje się i mówi się prawdę, a w państwach autorytaryzmu nie ma żadnej 

prawdy, jest tylko utrzymanie władzy. 

PP: – [Berlin] Choćby wprowadzane już latem tanie bilety na komunikację zbiorową, by 

ograniczać wydatki na paliwo, aby oszczędzać – do tego namawiają rządy, ale nie w Polsce. 

Na Zachodzie inaczej też jest prowadzona polityka pomocy: zamiast wszystkim, tylko 

potrzebującym. To pomoc kontrolowana, ograniczająca dopływ pieniądza na rynek. W Polsce od 

dawna słyszymy, że samo podnoszenie stóp procentowych przy obecnej polityce finansowej 

rządu nie ma większego sensu. 

Piotr Wachowiak, profesor, rektor Szkoły Głównej Handlowej w Warszawie: – Nie ma 

spójności [w Polsce] między polityką monetarną, a polityką fiskalną. 

PP: – Można działać inaczej: przede wszystkim doprowadzić do sytuacji, by Polacy nie 

tracili tego, co już mają – swych oszczędności, by opłacało się oszczędzanie. 

Andrzej Domański, główny ekonomista instytutu obywatelskiego: – Chociażby obligacje 

antyinflacyjne… 

[A ja trzymam oszczędności w Euro i każdego miesiąca widzę, ile zarobiłem]. 

PP: – Jak na Zachodzie opodatkować nadmiarowe zyski firm paliwowych i 

energetycznych i zamiast dopłat dla każdego, przekazać je tylko potrzebującym i przede 

wszystkim wspomóc strategiczne firmy energochłonne, by zdusić inflację… 

 

AW: – prezesowi Kaczyńskiemu się w Wiedniu nie podobało i akurat teraz postanowił 

opowiedzieć. Historia sprzed 30 lat wyprzedza szalejący wokół kryzys i nie brak węgla się liczy, 

tylko obcość w zachodniej kulturze… 

Bogusław Grabowski, ekonomista, były członek RPP: – W 1989 roku PKB na mieszkańca 

w Polsce było takie same jak na Ukrainie. A później Ukraińcy do nas przyjeżdżali, bo jest u nas 

prawie dwu i półkrotnie wyższe. To pokazuje, że jak wprowadzi nas ten rząd na taką ścieżkę 

degradacji cywilizacyjnej, to długo się z tego będziemy wydobywali… 

 

AW: – Dobre wieści od ukraińskich żołnierzy – odbili ponad 20 wiosek, w sumie 700km2 

ukraińskich terenów. [To kwadrat o boku 26km] Prezydent Zełenski dziękuje żołnierzom za 

odwagę i bohaterstwo, a ruscy uciekają i widać to na filmach. To nie jest przełom, ale to 

najgorszy dzień dla ruskiej armii od początku wojny. 

Cezary Grochot: – Ukraińskie wojska poczuły smak zwycięstwa i nie chcą się zatrzymać. 

Ukraińska kontrofensywa miała się wbić na 50 km w głąb kontrolowanego przez ruskich 

terytorium – rosja ponosi ogromne straty, tak wygląda baza ruskiej armii tuż po ukraińskim 



ataku. Tylko ostatniej doby miało zginąć ponad 600 ruskich żołnierzy. To najgorszy dzień dla 

ruskiej armii od początku roku. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Mamy dobre wieści z obwodu charkowskiego. 

To jeszcze nie czas, by podawać konkretne nazwy miejscowości, do których wraca ukraińska 

flaga, jednak to czas, by podziękować walczącym tam żołnierzom za odwagę i bohaterstwo. 

CG: – Kijów dostanie nowe wsparcie wojskowe. Na spotkaniu grupy kontaktowej do 

spraw obrony Ukrainy w Rammstein amerykański sekretarz obrony ogłosił kolejny pakiet 

pomocy wart blisko 700 milionów dolarów. Z kolei amerykański sekretarz stanu, który 

przyjechał do Kijowa, zapowiedział jeszcze większą pomoc wartości 2 miliardów dolarów dla 

Ukrainy i 18 innych krajów potencjalnie zagrożonych ruską agresją. 

 

AW: – Auta pływały, chodniki się zapadały, a pociągi nie jeździły. Ulewa w Gorzowie 

Wielkopolskim zaskoczyła wszystkich – 130l deszczu/m2 to dramatycznie dużo. 

[A woda powinna być przechwytywana i odprowadzana do budowanych zbiorników, aby 

była dobrodziejstwem na czas suszy]. 

Wszystko płynie do Warty… 

 

AW: – Ostatnia lekcja do 21:00 – takie kwiatki w planach lekcji też się zdarzają. Ciekawe 

czy po dziesiątej lekcji czegoś się nauczy i czy w ogóle będzie miało czas pobyć dzieckiem? Tak 

wygląda nauczanie, kiedy nie ma nauczycieli. 

Renata Kijowska: – Zgodnie z planem wypoczęta młodzież z radością pogłębia w szkole 

wiedzę, zdobywa umiejętności – tak powinno być. Ale uczniowie mają plany lekcji. 

- Dzisiaj do 18:35. 

RK: – Wysyłają swoje plany, czyli lekcje do późna, następnego dnia szkoła przed ósmą i 

nieobowiązkowa religia w środku dnia. Wśród rekordzistów ostatnia lekcja do 21-ej, albo do 18-

ej dla pierwszaków. Ale pochylenie się nad problemem nie leży w planach ministra edukacji. 

Marek Konopczyński, profesor, pedagog, Uniwersytet w Białymstoku, Komitet Nauk 

Pedagogicznych PAN: – Żeby szkoła odeszła od podstawy programowej, która jest tak męcząca 

i tak dużo próbuje wtłoczyć młodemu człowiekowi, z czego zapomina moim zdaniem 70 – 80%. 

Joanna Bogusz. Inicjatywa „wolna szkoła”: – Na co dzień nie potrafią korzystać z 

rozkładu jazdy autobusu na przykład; nie będą potrafiły wypełnić druku na poczcie; ale będą 

znały budowę oka biedronki. 

[Edukacja powinna jednak przygotowywać do liceum, potem na studia wyższe, czasami 

kończy się szkołą zawodową. Szkoła powinna rozwijać inteligencję w uczniach, a inteligencja 

pozwoli w życiu radzić sobie na przykład z rozkładem jazdy]. 

 

AW: – Iga Światek w półfinale US Open… 

 

 

AW: – Informacja Agencji Rojtera: KRÓLOWA ELŻBIETA II NIE ŻYJE 

 

♣ 
2022-09-09 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7098 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 4 556 nowych zakażonych. 14 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dziewięćdziesiąty ósmy dzień 

 

DR: – 96 salw armatnich w Londynie, kwiaty przed zamkiem w Balmoral, tłumy przed 

pałacem Buckingham. Brytyjczycy żegnają swoją królową, a większość z nich nie zna świata 

bez Elżbiety II. (1926 – 2022) 



To koniec jej epoki, swój rozdział otwiera król Karol III. Do koronacji jeszcze daleko, ale 

król już pełni obowiązki. 

Maciej Woroch, Londyn: – Tak, bo książę Karol, książę Walii stał się królem Karolem III 

w chwili, gdy zmarła jego matka. Tradycja i prawo wymagają, żeby toczyły się ważne 

konstytucyjne rzeczy. Nowy król od kilku godzin jest w Londynie – na pałacu Buckingham od 

kilku godzin powiewa sztandar Windsorów, właśnie emitowane jest jego pierwsze orędzie do 

narodu, a za sobą ma już spotkanie z premier Liz Truss, pierwsze ustalenia dotyczące tego, jak 

przebiegać będą najbliższe dni. Trumna z ciałem królowej jest wciąż w Szkocji, w zamku 

Balmoral, w ciągu najbliższych dwóch dni, ale słyszymy teraz, że najpewniej jutro ma być 

przewieziona do szkockiej stolicy do Edynburga. Rodzina królewska objęta jest żałobą. Na czas 

jej trwania odwołano wszystkie spotkania i uroczystości. Ta żałoba trwać będzie do siódmego 

dnia po pogrzebie królowej. Sam pogrzeb odbyć ma się za dziesięć dni, czyli w poniedziałek – 

19 września, ale wciąż czekamy na ostateczne potwierdzenie tego terminu, które mamy dostać 

po spotkaniu króla z księciem Norfolk odpowiedzialnym za organizację pochówku Elżbiety II. 

Dziś wieczorem pierwsze z serii nabożeństw żałobnych odbędzie się w katedrze świętego Pawła 

w londyńskim City, a proklamację nowego monarchy zaplanowano na jedenastą polskiego czasu 

jutro. Przez ten cały czas, jak od wczorajszego wieczora tu przed Pałac Buckingham napływać 

będą kolejne tysiące poddanych brytyjskiej korony i powiększać się będzie morze kwiatów u 

bram pałacu. 

A gdy flagę na maszcie opuszczono do połowy, zapanowała pełna smutku i żalu cisza. Na 

bramie Pałacu Buckingham wywieszono też taką informację: 

Królowa zmarła spokojnie w Balmoral dziś po południu. 

Król i Królowa Małżonka pozostaną dziś wieczorem w Balmoral, 

a jutro wrócą do Londynu. 

Thursday, 8rt September 2022 

Karol III król Wielkiej Brytanii wydał oświadczenie: 

We mourn proufondly the passing of a cherished Sovereign and a much-loved other. 

I know her loss will be deepty felt throughout the country, the Realms and the 

Commonwealth and by countless people around the world. 

… 

Nowym następcą brytyjskiego tronu jest teraz książę Wiliam. 

DR: – Kontrofensywa nazywa się teraz wyzwalaniem Ukrainy, kilometr po kilometrze prą 

w głąb okupowanych terenów i odbijają z rąk ruskich kolejne miejscowości. To nie jest jeszcze 

przełom, ale każde przesunięcie linii frontu to sukces… 

Jacek Tacik: – …ostatni przystanek, jak sami mówią, to Krym, który rosja okupuje od 

2014 roku… 

Mark Milley, generał, szef sztabu amerykańskich wojsk lądowych: – Widzimy, że jedne 

korzyści ze strony Ukrainy, to korzystają ze sprzętu tego, który dostaje. Za pomocą wyrzutni 

Hajmars wojska ukraińskie zaatakowały ponad 400 celów: ruskie linie komunikacyjne i kanały 

dostaw są poważnie napięte. 

JT: – Ukraińcy na kierunku charkowskim mieli schwytać dowodzącego zgrupowaniem sił 

zachodniego okręgu wojskowego generała Andrieja Siczewoja… Po tym gdy niespodziewanie 

pojawił się w Kijowie amerykański sekretarz stanu Antony Blinken, pojawił się Morawiecki… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Dzisiaj rozmawialiśmy o wsparciu 

finansowym. Jestem wdzięczny naszym partnerom, że wzmacniają pozycję Ukrainy w Unii 

Europejskiej oraz że pomagają w odblokowaniu [?] pomocy makro finansowej.  

 

DR: – W godzinach szczytu obowiązkowe oszczędzanie energii. Komisja Europejska 

stawia sprawę jasno, bez zaciskania pasa, bez szans na przetrwanie kryzysu energetycznego. A 

to, co rozważają unijni ministrowie, dobrze już znają polscy samorządowcy. Polski rząd 

zakazom mówi NIE. Nakazom też. 

Michał Tracz: – W małym Michałowie ta podwyżka cen energii skończy się zrujnowaniem 

budżetu. W miasteczku albo drastycznie wzrosną ceny wstępu na basen, albo trzeba będzie 

pływalnię zamknąć… 



Bruksela chce, aby każdy unijny kraj zmniejszył zużycie energii o 10%, obowiązkowo 

o 5% w godzinach szczytu. 

Marcin Kowalczyk, szef zespołu klimatycznego WWF Polska: – To jest skierowane do 

dużych zakładów przemysłowych 

MT: – tych największych, które pochłaniają najwięcej energii. 

Unijny plan oszczędności: 

- obowiązkowe oszczędzanie energii 

- cena maksymalna za importowany gaz 

- podatek od nadmiernego zysku dla firm energetycznych 

Polska nie na wszystko się zgadza. Chce, aby każdy decydował sam czy i jak oszczędzać. 

W zamian Polska chce zawieszenia handlu emisjami CO2. 

Już dziś większość krajów oszczędza energię: Francja zakazuje reklam świetlnych w nocy; 

zimą w Hiszpanii w budynkach publicznych temperatura nie może przekroczyć 19℃; w 

kolejnych krajach: zakaz podświetlania witryn w sklepach, ograniczenie ogrzewania, zakaz 

utrzymywania otwartych drzwi, a za nieoszczędzanie energii grożą mandaty. 

 

DR: – Iga Świątek już w finale US Open. 

Marcin Wrona: – Wczoraj to faktycznie był dreszczowiec na najwyższym poziomie. Ale 

atomowe uderzenia Aliny Sabalenki to było zdecydowanie za mało, aby pokonać Igę Świątek, 

która spotkanie wygrała w trzech setach. A na US Open Iga Świątek najwyraźniej realizuje 

swoje marzenia. 

Iga Świątek: – Ja o tym nawet nie marzyłam, nie spodziewałam się, że będę w stanie grać 

na takim poziomie. Bez dwóch zdań to jest coś niesamowitego. 

 

DR: – Wojnę nerwów zafundowali kibicom także siatkarze, ale i tu są powody do radości, 

po zaciekłym starciu z Amerykanami nasza reprezentacja wywalczyła awans do strefy 

medalowej mistrzostw świata, w półfinale spotka się z Brazylią. 

♣ 
2022-09-10 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7098 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 4 973 nowych zakażonych. 18 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – sto dziewięćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

DR: – Na naszych oczach dzieje się historia i jej treść wypełnia powiedzenie: umarł król – 

niech żyje król! Zjednoczone Królestwo oficjalnie przechodzi pod panowanie nowego monarchy 

i wiwatuje na cześć Karola III. 

Maciej Woroch, Londyn: – Jeśli chodzi o samą procedurę, to nic nie zakłóciło proklamacji 

nowego króla, ale były drobiazgi, które dowodzą, że wszyscy byli bardzo zdenerwowani, 

poczynając od drżących głosów, przez przeszkadzające podczas podpisywania dokumentów 

kałamarze, na zapomnieniu o podpisaniu przysięgi przez marszałka w Izbie Gmin… 

David White, wielki herold Anglii: – Ogłaszamy teraz jednym głosem z przyzwoleniem 

języka i serca, że książę Karol, Filip, Artur, Jerzy po śmierci naszej władczyni – niech spoczywa 

w spokoju – stał się naszym jedynym legalnym i prawowitym lennikiem Karolem III z łaski 

Boga władcą Zjednoczonego Królestwa Wielkiej Brytanii i Irlandii Północnej oraz innych 

królestw i terytoriów królem, głową wspólnoty narodów i obrońcą wiary. 

MW: – Tak Brytyjczycy i świat dowiedzieli się, że w Londynie jest nowy król. 

Dawid White: – Niech Bóg chroni króla! 

MW: – Kilka chwil wcześniej Karol III zobowiązał się służyć poddanym, póki żyje. Złożył 

też oficjalną przysięgę: 

Karol III, Król Wielkiej Brytanii: – Przyjmując te obowiązki, będę robić wszystko, aby 

podtrzymać konstytucyjne rządy, dążyć do pokoju, harmonii, dobrobytu, narodów tych byt. 



MW: – Rada złożona z obecnego i byłych premierów, przedstawicieli Parlamentu, 

lokalnych władz, ważnych urzędów zgodnie z zapoczątkowaną w średniowieczu i pierwszy raz 

w historii filmowaną tradycją, uznała nowego monarchę. Pierwszy raz w historii wśród 

członków Rady były kobiety. 

Proklamację później powtarzano przez wiele godzin, były też salwy armatnie. Wraz z ich 

hukiem rozpoczęła się wielka zmiana: kruszone będą pieczęcie Elżbiety II, zmieniane tytuły, a 

nawet banknoty i monety, bo teraz widnieć będzie na nich portret kolejnego monarchy, bo teraz 

wczesnym popołudniem przysięgę nowemu władcy składali posłowie. Zazwyczaj robią to tylko 

po wyborach. Teraz musieli ją powtórzyć, bo zmienił się monarcha. 

Lindsay Hoyle, spiker Izby Gmin: – Przysięgam na Wszechmogącego Boga, że będę 

wiernym w moim szczerym oddaniu Jego Wysokości Królowi Karolowi III, jego dynastii 

i prawnym następcom – Tak mi dopomóż Bóg. 

MW: – Nowy król z nową premier pierwszy raz już spotkał się wczoraj po południu. 

Mikrofony wychwyciły te słowa: 

Król: – To jest moment, którego się obawiałem… 

MW: – Hołd swojej zmarłej matce złożył wczoraj w orędziu, mówił: Mamo – cytował 

Szekspira: 

Karol III: – Dziękuję za miłość i oddanie naszej rodzinie i rodzinie narodów, którym tak 

gorliwie służyłaś przez te wszystkie lata. Niech loty aniołów wyśpiewują Ci do odpoczynku. 

MW: – Nowe tytuły mają teraz jego syn Wiliam, który jako następca tronu został księciem 

Walii, a jego żona księżną Walii. Kamila, dotąd księżna Kornwalii, teraz jest Królową Żoną… 

DR: – i jest ogłoszona data tego pogrzebu – to poniedziałek 19 września. Decyzją króla to 

będzie dzień wolny, tak żeby każdy mógł na swój sposób królową pożegnać. 

 

DR: – Ukraińska flaga powiewa nad kolejnymi miejscowościami. Tempo i postęp 

ofensywy zaskakuje nawet analityków. W wielu strategicznych punktach obwodu 

charkowskiego ruscy w popłochu się wycofują, zostawiając sprzęt i broń; kreml zmuszony do 

zmiany narracji. 

Jacek Tacik: – Już nazywane cudem w Charkowie ukraińska armia kilometr po kilometrze 

i centymetr po centymetrze odzyskuje terytorium na wschodzie kraju, które to 99 dni temu zajęli 

ruscy najeźdźcy. Ukraińskie wojska wbiły się na kilkadziesiąt kilometrów obwodu 

charkowskiego. Po zdobyciu Bałakliji ukraińska armia weszła do Kupiańska, a następnie zajęła 

dwa kluczowe miasta: Łyman i Izium – największy węzeł logistyczny w obwodzie 

charkowskim, tym samym przejęła ruskie zapasy amunicji i wojskowego sprzętu. Propagandyści 

ruscy już nie ukrywają, tu cytat: specjalna operacja wojskowa nie zakończyła się zapowiadanym 

sukcesem i że ruska armia, kolejny cytat: ma trudności na jednym z frontów. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Siły zbrojne Ukrainy wyzwoliły i przejęły 

kontrolę nad ponad trzydziestoma osadami w obwodzie charkowskim, w części wsi regionu 

trwają działania mające na celu sprawdzenie i zabezpieczenie terytorium. 

JT: – …Amerykanie obiecali kolejny pakiet pomocowy; to samo zrobiła już Unia 

Europejska. By bronić południa i Krymu ruscy przerzucili część wojska z północy, osłaniając 

w ten sposób obwód charkowski. Tu na odcinku południowym ukraińska ofensywa spowolniła, 

chociaż Ukraińcy próbują okrążyć ruskich pod Chersoniem – trwa wymiana ognia i 

likwidowanie przez Ukraińców strategicznych celów. 

Jeszcze w listopadzie ma dojść do szczytu państw G-20 w Indonezji. Ukraina będzie na 

nim obecna. Już teraz część ruskich deputowanych domaga się usunięcia putina, zostali 

zatrzymani… 

DR: – To Ukraina ma nam pomóc: prąd z elektrowni Chmielnicki – taki rząd ma pomysł 

na walkę z kryzysem energetycznym. Z unijnymi planami nam nie po drodze… 

 

DR: – Szczytno i blok, który w Polsce nie ma sobie równych. Niepozorny blok, budynek z 

lat 70-ych, za to w środku rozwiązania wybiegające w przyszłość, w którym ani zima, ani 

podwyżki nie są straszne, bo blok niemal samowystarczalny pod względem energetycznym. 

Dominika Ziółkowska: – z pozoru, to zwykły blok, jakich w Polsce wiele, ale gdy spojrzy 

się z innej perspektywy, to od razu widać, że jego mieszkańcy mają mnóstwo energii. 



Krzysztof Klimek, sekretarz zarządu wspólnoty mieszkaniowej „Śląska 12” w Szczytnie: – 

Chcieć, nie bać się, nikt tego za nas nie zrobi. 

DZ: – Oni zakasali rękawy prawie 10 lat temu. Przyświecały im proste zasady: ekologia, 

ekonomia i zadowolenie. Zadowolenie jest teraz, ale było też dużo wątpliwości. 

Elżbieta Filipiak, mieszkanka Szczytna: – To nie jest tak, że my byliśmy wszyscy za. 

Baliśmy się, na pewno. 

DZ: – Pomału, ale udało się. Teraz to super-blok z lat 70-ych, bo gdy wejdzie się do 

piwnicy, to znajdziemy tu prawdziwe centrum dowodzenia. To stąd płyną korzyści dla 

mieszkańców. 

Klimek: – Bardzo tanie ogrzewanie, bardzo tanie podgrzanie ciepłej wody i mamy 

oszczędności, żeby coś dalej myśleć. 

DZ: – Fotowoltaika na [całym] dachu i pompy cieplne, które ogrzewają cały budynek. 

Trzy lata później kolektory słoneczne i kolejne pompy [cieplne], które mają podgrzewać wodę 

użytkową. Obie instalacje zasilające części wspólne budynku, ale żeby było taniej, to w tym 

roku kolejna inwestycja: słoneczne tarasy – do tego już nie trzeba było przekonywać. 

Wykonanie było logistycznym wyzwaniem, ale oni to udźwignęli. Dziś pani Elżbieta wreszcie 

ma balkon. Cała inwestycja kosztowała około 1,8 mln zł. 300 tysięcy to wkład własny 

wspólnoty. 235 tys. zł ze środków unijnych. A 1,2 mln zł pożyczył Wojewódzki Fundusz 

Ochrony Środowiska. Pożyczkę z funduszu spłacają w niewysokim czynszu, skończą ją 

oddawać za 12 lat, ale już teraz można im zazdrościć. I na tym, co już jest, nie zamierzają 

poprzestać. 

♣ 
2022-09-11 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7098 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 648 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dzień 

 

DR: – Pierwsza rakieta świata w trzecim wielkoszlemowym tytułem, z kolejnymi 

milionami dolarów na koncie i fanów na świecie. Iga Świątek rzuciła Nowy Jork na kolana 

i choć nie musiała, udowodniła, kto jest królową kortów… 

 

DR: – Ostatnia podróż Elżbiety II z zamku Balmoral do Edynburga przez wiele 

miejscowości wśród ulubionych kwiatów i z tysiącami poddanych na trasie konduktu. Szkocja 

oddaje hołd Królowej i nie wstydzi się łez. A to pożegnanie rozpisane jest na kilka etapów. 

Paweł Łukasik, Edynburg: – Przed południem rozpoczęła się ta ostatnia droga w Barmoral 

od letniej rezydencji do pałacu królewskiego w Edynburgu, to ponad 270 kilometrów, które 

pokonano w 6 godzin. Po drodze tysiące poddanych, którzy wychodząc na drogę, oddawali w 

ten sposób hołd swojej królowej. W kolumnie w samochodzie za królową jej córka księżna 

Anna [byłem na jej ślubie w Londynie] będzie jej towarzyszyć w tej podróży do końca. Jutro za 

trumną będzie szedł, właściwie kroczył syn ogłoszony także tutaj w Edynburgu królem Karolem 

III. Do katedry w Edynburgu będzie przeniesiona trumna, tam po południowym nabożeństwie, 

każdy, kto będzie chciał i zdoła, bo spodziewane są kolejki oddać ostatni hołd swojej królowej, 

która opuści po raz ostatni Szkocję. We wtorkowe popołudnie samolotem trumna zostanie 

przetransportowana do Londynu, a tam jeszcze przez kilka dni będzie można także oddawać 

hołd królowej Elżbiecie II. 

 

DR: – ruscy w odwrocie, przegrywają na wschodnim froncie, uciekają ponoć nawet 

z okupowanego od ośmiu lat Ługańska. Za wcześnie na euforię, za wcześnie na przełom, ale po 

dwustu dniach można mówić o nowym etapie wojny i nowym zastrzyku nadziei. 



Jacek Tacik: – Krajobraz po chaotycznej ucieczce ruskiej armii. Ukraińcy odbili 

w ostatnich 5 dniach, jak wynika z amerykańskiego instytutu studiów nad wojną, więcej terenu 

niż rosja zdołała zająć od początku kwietnia, w sumie około 3 tys. km2… 

 

DR: – Gorzowski przylądek dobrej nadziei. 

- Tu jest malutka Ukraina, taka rodzina. 

- Cały hotel przeznaczyliśmy dla naszych sąsiadów z Ukrainy. 

DR: – To więcej niż hotel, a w nim więcej niż goście. W gorzowskim Mieszku mieszka 

wielopokoleniowa rodzina i całkiem spora – ponad 300 uchodźców z Ukrainy znalazło tam dom. 

Jedni niedawno przyjechali, inni są od pół roku, wszyscy z obawą na zimę, bez pomocy nie 

przetrwają… 

 

DR: – Świat pamięta, Ameryka nigdy nie zapomni – 11 września – 21 rocznica ataku na 

Word Trade Center… 

 

DR: – Olsztyn, widmo nad likwidacją psychiatrii dziecięcej. To jedyna w regionie szansa 

na całodobową opiekę, ale wszyscy lekarze specjaliści złożyli wypowiedzenia. Sami rezydenci 

nie udźwigną ciężaru. Zamknięta będzie także poradnia… 

♣ 
2022-09-12 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7113 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 659 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny pierwszy dzień 

 

GK: – Te wybory nie są jeszcze rozstrzygnięte, a już wiadomo, że prezydentem Rudy 

Śląskiej nie zostanie Marek Wesoły. To polityczna sensacja, bo poseł PiS-u był osobiście 

wspierany przez prezesa Kaczyńskiego. Partia władzy chce przełożyć wybory samorządowe, by 

takie porażki nie wpływały na społeczne nastroje… 

Preferencje partyjne Polaków we wrześniu 

PiS – 29% 

Koalicja Obywatelska – 27% 

Polska 2050 – 8% 

Lewica – 7% 

Konfederacja – 6% 

PSL – 3% 

K15 – 3% 

Auto Unia – 1% 

P [Gowin?] – 1% 

Nie wiem, trudno powiedzieć – 15% 

 

GK: – Nie chodzi o to, aby straszyć, ale warto znać perspektywy naszych portfeli. Jest 

perspektywa prezesa NBP, w skrócie: sytuacja jest pod kontrolą i wkrótce będzie lepiej. Według 

członka Rady Polityki Pieniężnej jest źle, a najgorsze dopiero przed nami… 

GK – Rośnie liczba nowotworów głowy i szyi. 

 

GK: – A teraz pierwsza wizyta nowego króla Karola III w Szkocji. Monarcha przyleciał do 

Edynburga 5 godzin temu, by wziąć udział w ostatnim pożegnaniu matki ze Szkocją… 

 

GK: – Izium, Kupiansk i kilkadziesiąt innych miejscowości wyzwoliła ukraińska armia 

spod kontroli ruskich. Udana kontrofensywa trwa… Armia putina ponosi ciężkie straty, traci 

sprzęt i amunicję… 



Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Krok za krokiem pod Chersoniem i na 

Donbasie bronią, łopatą i zębami wygryzacie każdy metr, każdą granicę i każde nasze miasto i 

wieś. 

Paweł Szot: – Do akcji wróciły słynne z pierwszych dni wojny ukraińskie traktory. 

Wycofujący się ruscy tracą duże ilości sprzętu i amunicji, wielu z nich trafia do niewoli. 

Oficjalnie ruscy przegrupowują siły, a nawet kontratakują… 

 

GK: – Po 10 miesiącach od złożenia projektu rozpoczęły się prace nad ustawą o sędziach 

pokoju, mają rozstrzygać sprawy o drobne kradzieże, alimenty czy jazdę po alkoholu. To jest 

projekt partii Kukiza… 

Maciej Knapik: – …Decyzje sędziów pokoju będzie można zaskarżać do sądu 

powszechnego. 

Krystian Markiewicz, prezes Stowarzyszenia Sędziów Polskich „Iustitia”: – Zamiast 

tworzyć w 22-ym roku prawdziwe elektroniczne postępowanie, elektroniczny sąd, jak jest 

w całej Europie, tworzymy jakiś produkt, o którym nikt nie ma zielonego pojęcia… 

MK: – Prezes Sądu Najwyższego twierdzi, że to rozwiązanie niekonstytucyjne… 

♣ 
2022-09-13 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7082 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 7 876 nowych zakażonych. 28 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny drugi dzień 

 

GK: – Antoni Macierewicz ukrywał dokumenty i analizy, które nie pasowały do teorii 

o bombie, wybuchach i zamachu smoleńskim. Zamawiane za ciężkie miliony raporty traktował 

wybiórczo. Podkomisja smoleńska wciąż działa i wciąż za nią płacimy. Swoje ustalenia Piotr 

Świerczek przedstawił w TVN24 w reportażu „Siła kłamstwa” … 

Piotr Świerczek: – Podkomisja pokazała tylko takie zdjęcia, zrobione pod jednym kątem, 

w którym nie pokazują całości eksperymentu, my dotarliśmy do wszystkich filmów i okazuje 

się, że blacha modelu skrzydła po wybuchu jest całkowicie wyrwana do góry i nie wygląda tak, 

jak końcówka skrzydła Tupolewa [przecięcie poszarpane, żadnego wyrwania do góry] … 

Za ten raport Amerykańskiego Instytutu Miar podkomisja zapłaciła 8 mln zł i nigdy nie 

pokazała go w całości. Amerykańskie komputery wyliczyły, że samolot mógł lecieć zbyt nisko, 

a po zderzeniu z brzozą mógł się przewrócić na plecy. W komputerowej symulacji Tupolew z 

dokładnością do 5 metrów spadł tam, gdzie spadł w rzeczywistości. 

Inne badanie Amerykańskiego Instytutu pokazuje samo zderzenie z brzozą, która przecina 

skrzydło prawie do jego końca… Po lewej zdjęcie odciętej końcówki skrzydła Tupolewa, po 

prawej wizualizacja końcówki skrzydła odciętej w wyniku komputerowej symulacji zderzenia z 

drzewem – widać, jak bardzo są podobne. 

Niewygodne dowody są albo przemilczane, albo są interpretowane niezgodnie z ich treścią 

[z treścią amerykańskiego raportu]. 

Marek Dąbrowski pracował dla podkomisji 5 lat. Nie zgadzał się z Macierewiczem. Wraz 

z dwoma innymi członkami podkomisji odszedł z podkomisji i razem napisali dokument, w 

którym pokazali wiele manipulacji i błędów podkomisji Macierewicza. Pokazali też to zdjęcie – 

zdmuchnięty przez samolot dach drewnianej szopy w Smoleńsku – dowód na niską wysokość 

lotu Tupolewa. 

Podkomisja z dostępnych dowodów i raportów wybrała tylko te fragmenty, które pasowały 

do tezy o zamachu. 

Mirosław Tarasiuk, biegły pracujący dla podkomisji Macierewicza: – Nie dokonałem 

identyfikacji badanego sygnału jako wybuch [zapis nagrania z kokpitu Tupolewa]. Doszło do 

wybiórczego użycia moich badań. 



Świerczek: – A to wyjątkowe zdjęcia, zostały zrobione telefonem komórkowym przez 

jednego z członków podkomisji. Pokazują badania pirotechniczne innego rządowego samolotu, 

który nie poleciał do Smoleńska, a mimo to na rurkach wentylacji wykryto pentryt, a na fotelach 

wykryto TNT, czyli trotyl. To może oznaczać, że źródłem śladowej niewielkiej ilości 

materiałów wybuchowych nie musi być bomba, ale żołnierze, często pasażerowie rządowych 

Tupolewów. Podkomisja nie pokazała tych zdjęć, tak jak i innych materiałów, które mogą 

wskazywać na zwykłą katastrofę. Dla Faktów Piotr Świerczek. 

 

GK: – Ławka za 100 tysięcy już do naprawy. [ławka w schemacie granic Polski] 

- Powinna być trwała, ale sklejka na deszczu się rozkleja. 

 

GK: – Król Karol III dziś z wizytą w Irlandii Północnej. Dziś w Belfaście spotkał się 

z władzami i wziął udział w nabożeństwie ku czci zmarłej królowej… 

 

GK: – Z Ukrainy, front walki z rosją, nieustająco płyną dobre informacje: żołnierze putina 

są wypierani z kolejnych miejscowości, bardzo często sami porzucają broń, niesprawne wozy 

bojowe, czołgi i dezerterują. To oczywiście nie przesądza ostatecznego wyniku starcia. 

Andrzej Zaucha: – Przejście graniczne z rosją pod Charkowem, odtąd znak STOP będzie 

stał od ruskiej strony. 

- To jest kacapia, a to jest miejsce przekraczania granicy z kacapią od strony kacapii. 

[kacap – dawne określenie rosjanina] 

AZ: – Ukraińcy odzyskali kontrolę na granicy z rosją na długości 200 kilometrów… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Od pierwszych dni września nasi żołnierze 

wyzwolili 6 tysięcy kilometrów kwadratowych terytorium Ukrainy na wschodzie i na południu. 

Ruch naszych wojsk trwa. 

AZ: – Pojawiają się informacje, że ukraińska armia koncentruje swoje oddziały na 

kolejnych odcinkach frontu. Nie ulega wątpliwości, że zwycięstwa dodają im skrzydeł… 

 

GK: – Straciliśmy kolejne 30 milionów euro, potrąciła je Polsce Komisja Europejska, bo 

rząd PiS-u nie wykonał orzeczenia Unijnego Trybunału Sprawiedliwości w sprawie Izby 

dyscyplinarnej. Jest jeszcze jedna zła informacja: wygląda na to, że PiS sam chce zrezygnować z 

miliardów euro z Krajowego Planu Odbudowy. 

B. Rzońca w Parlamencie Europejskim: – W którym miejscu jest sprawa polska? 

Michał Tracz: – O to pyta i taki scenariusz kreśli europoseł PiS: 

Rzońca, dalszy ciąg: – Czy jest możliwość, jakaś procedura wyjścia z planu odbudowy? 

MT: – W Strasburgu w Parlamencie Europejskim polityk partii rządzącej rozważa czy i jak 

Polska mogłaby nie realizować Krajowego Planu Odbudowy? I nie wziąć unijnych miliardów i 

dodaje też to: 

Rzońca: – W Polsce rozpoczynają się właśnie rozmowy o alternatywnych rozwiązaniach. 

Róża Thun, eurodeputowana, Polska 2050: – Nie mogę sobie wyobrazić, żeby jakikolwiek 

rząd rezygnował z tak ogromnych pieniędzy, tak bardzo potrzebnych obywatelom swojego 

kraju, tak bardzo potrzebnych w tym momencie. 

[Nie mogę zrozumieć, dlaczego politycy polskiej opozycji tak bardzo enigmatycznie nadal 

wypowiadają się w tej bardzo groźnej kwestii wyprowadzania Polski z Unii Europejskiej, 

podczas gdy powinni grzmieć, alarmować, że nie pozwolimy wyprowadzać Polski z Unii 

Europejskiej i jako naród sięgniemy po każde środki, aby nie dopuścić do realizacji tak 

zbrodniczych planów, krok po kroku głoszonych i coraz bardziej konkretnych]. 

MT: – Łącznie z powodu nieprzestrzegania unijnego prawa Polska straciła już 204 mln 

euro kar potrącone z funduszy dla Polki. 

Radosław Sikorski, eurodeputowany PO: – Zjednoczona Prawica, Solidarna Polska są 

mentalnie poza Unią Europejską. Unia Europejska ma dawać i się nie wtrącać. 

♣ 
2022-09-14 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7195 



Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 6 134 nowych zakażonych. 19 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny trzeci dzień 

 

GK: – Posłanka Barbara Nowacka, córka jednej z ofiar katastrofy smoleńskiej, zwróciła 

się z sejmowej mównicy do premiera, by natychmiast rozwiązał podkomisję Macierewicza. 

Wywiązała się ostra dyskusja, padły słowa o kłamstwie, obłudzie, hańbie, robieniu polityki na 

tragedii i agenturze putina. 

Maciej Knapik: – …Kaczyński się śmiał. 

 

GK: – Wszyscy, którzy złożyli wnioski o węglowy dodatek 3000 zł., mogą się zdziwić, że 

nie starczy pieniędzy. Już teraz chętnych jest więcej niż zaplanowanych na wsparcie środków. 

Co wtedy? Ustawa przewiduje, że kwoty podatku mogą być pomniejszone. 

Michał Tracz: – …wnioski o dodatek węglowy: 15,7 mld zł; limit rządowy: 11,5 mld zł. 

Ustawa to bubel prawny, będzie nowelizowana. 

 

GK: – Trumna z ciałem królowej jest już w pałacu westminsterskim. Tysiące 

Brytyjczyków ustawiło się w gigantycznej kolejce, by oddać hołd swojej monarchini. Po 

południu kondukt żałobny przeszedł ulicami Londynu – za trumną syn Elżbiety II król Karol III 

i wnukowie książę Wiliam i książę Harry i pozostałe dzieci zmarłej królowej… 

 

GK: – Szefowa Komisji Europejskiej przyznaje, że trzeba było wsłuchać się w głosy 

polski i krajów bałtyckich w sprawie putina i rosji, gdzie o stanie Unii Europejskiej zdominował 

temat agresji na Ukrainę i kryzysu energetycznego, gościem debaty była Ołena Zełenska. 

Maciej Sokołowski: – Czeka nas trudna próba, będziemy potrzebować całej naszej siły – 

ostrzega szefowa Komisji przed nadchodzącą zimą, zapewniając jednak, że rosja przegra. 

Jej gospodarka już jest w ruinie. Sankcje nie zostaną zniesione, bo Unia dostała nauczkę. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Powinniśmy byli 

posłuchać głosów podnoszonych w Polsce, w państwach bałtyckich oraz w państwach Europy 

środkowo-wschodniej. Głosy te nam mówiły od lat, że putin się nie zatrzyma. 

MS: – Gościem specjalnym dorocznego przemówienia o stanie Unii była pierwsza dama 

Ukrainy Ołena Zełenska. Ursula von der Leyen zaprosiła do Strasburga jeszcze dwie kobiety, 

wolontariuszki z Polski, które na dworcu centralnym w Warszawie zorganizowały pomoc dla 

Ukraińców (Magdalena i Agnieszka). 

Ursula von der Leyen: – Magdalena i Agnieszka są dziś tutaj z nami. Ich historia pokazuje, 

z czym Unia się identyfikuje i do czego dąży. Okazały serce, charakter i solidarność, pokazały 

wszystkim, co my Europejczycy możemy osiągnąć, jeżeli zjednoczymy się wokół wspólnej 

misji. 

Agnieszka Anikin, wolontariuszka, grupa centrum: – Nie traktujemy tych podziękowań 

personalnie, tylko odbieramy to jako podziękowania dla wszystkich osób pomagających 

w Polsce. 

MS: – Ale wojna z rosją to też walka o naszą gospodarkę – podkreśla szefowa Komisji i na 

te punkty przemówienia czekał przemysł. Komisja zapowiada ingerencję na rynku energii, 

podatek od nadzwyczajnych zysków firm energetycznych i cenę maksymalną za prąd ze źródeł 

odnawialnych. 

Ursula von der Leyen: – Zyski są w naszej społecznej gospodarce zjawiskiem 

pozytywnym. Jednak w obecnych czasach osiąganie rekordowych zysków dzięki wojnie 

kosztem konsumentów jest niedopuszczalne. 

MS: – W ten sposób Unia chce pozyskać 140 mld euro na wsparcie dla tych, którzy przez 

wysokie ceny ucierpią najbardziej. Dla Faktów Maciej Sokołowski, Strasburg. 

 

GK: – Amerykański prezydent chwali ukraińską ofensywę, ale studzi emocje tych, którzy 

widzą na horyzoncie koniec wojny – to jeszcze długo potrwa – mówi Joe Biden. 



Prezydent Wołodymyr Zełenski pojechał do wyzwolonego Iziumu, podnieść na duchu 

mieszkańców i żołnierzy. 

Andrzej Zaucha: – Na ulicach wyzwolonej kilka dni temu Bałakniji w obwodzie 

charkowskim wolontariusze rozdają pomoc humanitarną, bo tutaj wciąż niemal nic nie działa 

normalnie. Ludzie są zdesperowani. Podczas ukraińskiej ofensywy wiele dni spędzili w 

piwnicach pod ostrzałem, często bez jedzenia. 

- Synku, daj mi jedną. [paczka z pomocą humanitarną]. Synku, chodzę z laską. 

AZ: – Dramatyczne chwile już za nimi. Z oczu płyną łzy szczęścia – wróciła wolność… 

Policja dopiero rozpoczyna badanie ruskich zbrodni… 

 

GK: – Reparacje tak – od Dojczlandu i od rosji. Jest zwrot i kompromis w tej sprawie, 

z inicjatywy opozycji posłowie dopisali do własnej uchwały, że zadośćuczynienia już nie 

reparacji nie wypłacili nam także ruscy. Sejm przyjął także uchwałę niemal jednogłośnie. 

Jacek Tacik: – …potrzebna jest jednak nota dyplomatyczna, a ona nie została skierowana. 

Żadna partia nie ma zamiaru tego dyskutować, bo politycznie byłoby to już samobójstwo. 

 

GK: – Europejska Agencja Leków dopuściła dziś najnowszą szczepionkę na Covid-19. 

Specjalnie przygotowano na wariant BA.5 Omikrona. Za kilka tygodni będzie już w Polsce. 

♣ 
2022-09-15 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7164 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 5 831 nowych zakażonych. 19 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny czwarty dzień 

 

GK: – Była okazja, aby prezesowi rządzącej partii zadać pytania: Kiedy w całości 

opublikowany będzie raport zamówiony przez podkomisję smoleńską w Stanach 

Zjednoczonych? Czy komisja zostanie rozwiązana? Czy ma zaufanie do Macierewicza? 

W odpowiedzi było o złej woli, oszustwie i froncie obrony putina. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Jaka jest prawda w sprawie raportu Amerykańskiego 

Instytutu Badań Lotnictwa zamówionego przez podkomisję Antoniego Macierewicza badającej 

przyczyny katastrofy smoleńskiej? 

Maciej Lasek w Sejmie, KP KO, PO, były przewodniczący państwowej komisji badania 

wypadków lotniczych: – Dlaczego nie umieściliście wyników, wniosków Amerykańskiego 

Instytutu Miar? 

KKZ: – To Piotr Świerczek z TVN24 ujawnił amerykańskie dokumenty, które nie zostały 

opublikowane przez podkomisję Macierewicza, bo nie pasowały do przedstawionych w postaci 

oficjalnego raportu tezy o smoleńskim zamachu? 

Macierewicz w Sejmie: – Kłamstwem jest, że te wyniki nie zostały opublikowane. 

Odwrotnie, te wyniki zostały opublikowane zarówno w raporcie, obejmują tam blisko 30 stron 

300-stroncowego raportu, a także w załączniku, gdzie obejmują 1300 stron, to jest załącznik 

numer 23. 

Magdalena Merta, wdowa po zmarłym w katastrofie smoleńskiej Tomaszu Mercie: – Ja 

nie doszukałam się w załączniku 23 tego materiału, który wykorzystał w swoim programie 

redaktor Świerczek. 

KKZ: – Macierewicz twierdzi tu na sali sejmowej, że niczego nie ukrył, że w raporcie 

opublikował wszystkie załączniki zawierające wszystkie wyniki zamówionych badań. 

Macierewicz w Sejmie: – Zostały opublikowane… 

KKZ: – …Autor raportu pokazuje szczegółowo, które fragmenty zniknęły (trajektoria, 

uderzenie w brzozę Bodina, uderzenie w ziemię). W reportażu jest więcej szczegółów 

zatajonych informacji. Zapytany Kaczyński przyznał, że raport nie jest opublikowany w całości, 

ale będzie. 



Kaczyński: – W tej chwili konkretnych dat panu nie przedstawię, tym bardziej że nie 

wiem, jaki jest stopień zaangażowania tych prac, które jeszcze tam trwają. 

KKZ: – Premier też przyznał rację Piotrowi Świerczkowi – niektóre dokumenty nie 

zostały jeszcze upublicznione. 

Morawiecki: – On oczywiście w całości zostanie opublikowany, jak zostanie 

zweryfikowany. To są eksperci amerykańscy. Zwykle ten materiał jest w języku angielskim, 

potrzebne są odpowiednie tłumaczenia. 

Magdalena Merta: – Ja wolę w wersji oryginalnej, ja sobie poradzę z angielską wersją. 

… 

 

GK: – Rząd obiecuje gwarantowaną cenę energii, ale będzie limit… Samorządy nie 

dostały żadnych pieniędzy na dopłaty do węgla. 

40% Polaków nie ma zapasów węgla na zimę, a 79% przewiduje kłopoty z zaopatrzeniem 

[w węgiel] 

Inflacja w sierpniu 16,1% 

 

GK: – Niepokojące informacje z Kijowa i lakoniczna informacja sekretarza prasowego 

Ukrainy: Wołodymyr Zełanski miał wypadek, auto, którym jechał, zderzyło się z jakimś 

samochodem. Prezydent podobno nie odniósł poważnych obrażeń. 

Paweł Szot, Kijów: – Na szczęście to był drobny wypadek, do którego doszło w nocy, gdy 

prezydent Zełenski wracał z wizji, wizyty niezapowiedzianej wcześniej w Izium. Prezydencka 

limuzyna zderzyła się z osobowym samochodem. Na miejscu był ambulans i medycy, od razu 

zbadali Zełenskiego. Według oficjalnego komunikatu nie stało mu się nic groźnego. [Co z 

kierowcą? Co z tym drugim samochodem?] Ten incydent już jest badany przez ukraińskie 

służby specjalne, ale nie ma żadnych poszlak świadczących o tym, że było to coś więcej niż 

zwykły wypadek. O tym, że Zełenski jest w doskonałej kondycji i formie, świadczą dzisiejsze 

zdjęcia. On wrócił do swoich obowiązków w Kijowie, przyjmował dziś Ursulę von der Leyen, 

wręczył jej między innymi nagrodę – order Jarosława Mądrego. Oczywiście odbyły się też 

oficjalne rozmowy, a jednym z głównych tematów były dostawy zachodniej broni do Ukrainy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nasze bezpieczeństwo musi być zapewnione 

przez obronę przeciwlotniczą, wszyscy rozumiemy, że te systemy są bardzo istotne. Wiem, że 

nie da się tego załatwić bardzo szybko, ale to nasz zdecydowany priorytet. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Proces akcesji Ukrainy do 

Unii Europejskiej trwa, tempo prac i determinacja Ukrainy jest naprawdę imponująca, 

wspieramy was tak, jak tylko możemy. 

 

GK: – Osiem pocisków typu Iskander spadło na miejscowość Krzywy Róg, to stamtąd 

pochodzi prezydent Wołodymyr Zełenski… 

Cezary Grochot: – Tak po ruskim ataku rakietowym wygląda tama w Krzywym Rogu… 

Ostrzał tamy i kilku cywilnych obiektów w regionie to kolejna zbrodnia… Ukraińska ofensywa 

wciąż postępuje. Jak donosi ukraiński sztab generalny, w obwodzie charkowskim wyzwolono 

już prawie 400 miejscowości. Zachodni eksperci zauważają, że ruscy uciekając, porzucili bardzo 

wartościowy sprzęt, w tym zaawansowane technologicznie systemy radarowe i mnóstwo 

czołgów… 

 

GK: – To może być największa taka ceremonia w historii: światowi przywódcy, rodziny 

królewskie, cesarz Japonii i ponad 500 dygnitarzy z całego świata pożegna w poniedziałek 

brytyjską królową. Do Londynu może przyjechać nawet kilka milinów poddanych Elżbiety II. 

 



GK: – Prokurator Ewa Wrzostek i mecenas Roman Giertych zostali wysłuchani przez 

komisję Parlamentu Europejskiego badającą aferę Pegazusa. Nikt z rządu się nie stawił, jest 

kompletna odmowa współpracy. W przyszłym tygodniu eurodeputowani zatem przyjadą do 

Polski… 

Maciej Sokołowski: – …Komisja spotka się ze swoim odpowiednikiem w Senacie i 

kolejnymi ofiarami podsłuchów, ale nie z polskim rządem. 

 

GK: – To jest dobra informacja dla najmniej zarabiających, od stycznia pensja minimalna 

wzrośnie blisko do 3 000 zł. Od lipca o kolejne 100 zł. Rząd podjął tylko decyzję, kosztami 

obciążył przedsiębiorców, a w kryzysie energetycznym ich firmy i tak zagrożone są upadkiem… 

GK: – Już jutro Polacy powyżej 12-roku życia dostaną skierowanie na drugą dawkę 

przypominającą szczepionki na Covid-19. Dziś mało kto się testuje, a prawie nikt wyniku nie 

zgłasza… 

♣ 
2022-09-16 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7176 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 5 431 nowych zakażonych. 25 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny piąty dzień 

 

PM: – Chaos i gonitwa pomysłów. Nie wiadomo, jak będzie z węglem, ogrzewaniem 

domów i drożyzną, bo rząd wciąż zmienia zdanie, węgla brakuje, jest horrendalnie drogi, 

a inflacja rośnie, prąd trzeba oszczędzać – mówi rząd, a węgla trzeba szukać nawet w 

zwałowiskach. 

Paweł Płuska: – …Gwarantowana cena energii – limit 2000 kWh rocznie. Limit 2600 kWh 

rocznie – rolnicy, rolnicy z co najmniej trójką dzieci, osoby niepełnosprawne. Polacy zajrzeli 

więc w swoje rachunki za prąd i zaczęli się zastanawiać, czy i komu ten limit wystarczy? 

 

PM: – Dojczland powinien się bardziej angażować w pomoc dla Ukrainy – mówi Tusk do 

kanclerza Dojczlandu w obecności brata mera Kijowa, w symbolicznym miejscu w Poczdamie. 

Padły twarde słowa w drastycznej sytuacji, ale rząd PiS-u jest niezadowolony, tak jakby chciał 

mieć monopol na twardość. 

Tusk: – Nie ma żadnego, podkreślam – żadnego powodu, aby pomoc Ukrainie takiego 

państwa jak Dojczland, Francja czy Italia angażowały się mniej niż Stany Zjednoczone, Polska 

czy państwa bałtyckie. Gdyby pomoc ze wszystkich krajów Zachodu była szybsza i większa, to 

na Ukrainie nie zginęłoby tyle dzieci. 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – Dostarczamy dalsze wielo-prowadnicowe wyrzutnie 

rakiet, to samo dotyczy haubic samobieżnych czy zestawów obrony przeciwlotniczej Gepard. 

Maciej Knapik: – Z analizy Ośrodka Studiów Wschodnich wynika, że wartość 

dojczlandzkiej pomocy to 0,7 mld euro | Polski 1,8 mld euro | USA 13,5 mld dolarów. A zatem 

apele mają uzasadnienie. 

Mateusz Morawiecki 

Jak patrzę na wystąpienie w Poczdamie to przypomina mi się powiedzenie: 

Diabeł ubrał się w ornat i ogonem na mszę dzwoni… 

 

PM: – Na konkretne zarzuty manipulacji odpowiada zarzutami kłamstw i ostrym tonem 

stara się zasłonić pustkę. Im bardziej staje się jasne, że Macierewicz nie ma dowodów na 

rzekomy zamach w Smoleńsku, tym bardziej selekcjonuje badania, pokazuje tylko to, co chce 

pokazać i milczy o tym, co obnaża absurdy stworzonego przez siebie mitu. 

? – Nigdy nie usłyszałem od państwa redakcji słowa przepraszam za szerzenie 

dezinformacji. 



Jacek Tacik: – Jego ojciec zginął w katastrofie smoleńskiej. Kasper Płażyński poseł PiS 

chciał wierzyć, że to nie był wypadek i w tym przez 12 lat utwierdzał go Macierewicz. Piotr 

Świerczek w swoim reportażu w TVN24 przedstawił dowody i pokazał, w jaki sposób 

podkomisja smoleńska manipulowała faktami, żeby uwiarygodnić tezę o zamachu. 

Macierewicz: – Niech pan nie kłamie przy wszystkich, to jest nieprzyzwoite. 

- Pani kłamie. 

JT: – To jedyny argument, którym broni się teraz Macierewicz. Jego teza o wybuchach, 

które doprowadziły do tragedii: 

Macierewicz: – Wybuchy doprowadziły… 

JT: – Stała się oficjalną wersją państwa polskiego. 

Kaczyński: – Jakby ktoś pytał, czy to była katastrofa czy zamach, to był zamach. To była 

zbrodnia. 

- Ładunek termobaryczny… 

JT: – Z tego powodu z raportu Macierewicza mogły zostać usunięte te elementy, które 

przeczyły tezie o zamachu, jak na przykład eksperyment z blaszanym modelem, który miał być 

dowodem na wybuch w skrzydle Tupolewa, a de facto podważał tezę o zamachu. Pod raportem 

nie podpisał się pirotechnik podkomisji, który był odpowiedzialny za eksperyment. 

Adrian Siadkowski: – Ja nie mam wpływu na to, w jaki sposób ktoś te wyniki interpretuje 

i wykorzystuje. 

JT: – Dwa lata po katastrofie niektóre media informowały o trotylu odnalezionym na 

wraku samolotu, miał to być kolejny dowód na zamach. Macierewicz tryumfował, ale jego 

podkomisja obaliła tę tezę. Badania pirotechniczne innego rządowego samolotu, który nie był w 

Smoleńsku, wykazały obecność śladowych ilości trotylu na jego fotelach, pozostawione 

zapewne przez żołnierzy częstych pasażerów samolotu. Ten dowód został pominięty przez 

Macierewicza. 

Świerczek: – Niektóre dowody były ukrywane? 

Marek Dąbrowski, były członek podkomisji Macierewicza: – Tak. Myśmy się na takie 

działania nie zgadzali, dlatego o tej całej sprawie zostały poinformowane też rodziny 

smoleńskie. 

JT: – Kluczowy i świadczący o zamachu w Smoleńsku miał być raport Amerykańskiego 

Instytutu Badań Lotniczych, tylko fragment o zderzeniu z brzozą został usunięty, bo nie pasował 

do tezy Macierewicza, zastąpionego innym badaniem: 

Macierewicz: – Wojskowa Akademia Techniczna jedno z badań, które miała zrobić, 

zrobiła troszeczkę później, potem zostało uzupełnione, to jest właśnie zderzenie skrzydłem 

w brzozę, które pokazuje, że oczywiście to skrzydło przecina brzozę. 

Świerczek: – Macierewicz przyznał w końcu, że zamówił w Stanach Zjednoczonych 

symulację uderzenia w drzewo. Przyznał też, że ją schował. Zamówił za to inną symulację 

w instytucji de facto nadzorowanej przez polityków PiS [WAT]. 

JT: – Macierewicz nie opublikował dotąd całego raportu amerykańskiego instytutu, wybrał 

tylko fragmenty. 

Macierewicz: – Ja panu mówię, jak wygląda naprawdę to, co powinno być opublikowane. 

Morawiecki: – Oczywiście w całości zostanie opublikowane, jak zostanie zweryfikowane. 

JT: – Żeby nie było wątpliwości, za weryfikację odpowiada podkomisja Macierewicza. Do 

tej pory kosztowała budżet państwa przynajmniej 30 mln zł. Jacek Tacik, Fakty. 

 

PM: – Prawie pół tysiąca ciał odkryli Ukraińcy w masowym grobie w Idjumie w 

wyzwolonym spod ruskiej okupacji. Gdy ruscy się cofają, kolejny raz wychodzą na jaw dowody 

zbrodni… 

 

PM: – Jutro wielkie otwarcie, choć na wielkie statki wciąż jeszcze nie czas. Prace jeszcze 

nie są zakończone, tor wodny jest płytki. Mierzeja Wiślana została przekopana… 

- Przekop będzie kosztować 2 mld zł 

 

PM: – Uwaga kierowcy: od jutra łatwiej będzie stracić prawo jazdy… 



♣ 
2022-09-17 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7176 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 5 435 nowych zakażonych. 10 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny szósty dzień 

 

PM: – Izium to druga Bucza – mówi prezydent Wołodymyr Zełenski. W masowej mogile 

jest prawie 500 ciał, niektóre ze śladami tortur, z rękami związanymi na plecach, to, co Ukraińcy 

odkrywają na wyzwalanych przez siebie terenach, jest szokujące, kolejne dowody zbrodni na 

całych rodzinach z dziećmi… 

 

PM: – Pierwsi światowi przywódcy przyjechali już d Londynu na pogrzeb królowej. 

Kolejka poddanych, którzy chcą pożegnać Elżbietę II jest długa na 14 godzin oczekiwania… 

 

PM: – Uroczyste otwarcie Przekopu na Mierzei Wiślanej… Nie trzeba będzie prosić 

moskwę na wypłynięcie z Mierzei na Zalew… Sam kanał przez Mierzeję ma ponad kilometr 

długości, dwa obrotowe mosty drogowe i śluzę, przez którą statki w ciągu kilkudziesięciu minut 

mogą pokonać ten odcinek… By z Bałtyku można było popłynąć do Elbląga, trzeba jeszcze 

pogłębić ponad 20km tor wodny dla statków i rozwiązać problem ostatniego kilometra rzeki tuż 

przed miastem, o co rząd spiera się z lokalnymi władzami, tylko wtedy port w Elblągu będzie 

mógł się rozwijać. Na razie z Przekopu korzystać będą żeglarze i turyści… 

 

PM: – W tym roku zabronimy osobom kierującym spółkami skarbu państwa brania premii 

– zapowiedział prezes PiS-u, ale pewnie często już zostały wypłacone. 

Opozycja mówi teraz o klubie nowych milionerów PiS-u, którzy mają teraz udawać zaciskanie 

pasa, a tak naprawdę mają dość pieniędzy do końca życia. 

Arleta Zalewska: – Zarobki pracowników spółek skarbu państwa muszą być jawne: To ma 

być zadanie specjalne dla wicepremiera Jacka Sasina. 

Kaczyński w Pruszkowie: – Aspekt ekonomiczny – zabronimy w tym roku ludziom, 

którzy kierują spółkami skarbu państwa brania premii. 

AZ: – to teraz kilka faktów: Cięcia mają dotyczyć łącznie 173 spółek podległych 

ministrowi Sasinowi i mają dotyczyć tylko premii, nie wynagrodzeń. I tu pojawia się pierwsza 

wątpliwość, bo premie wypłacane są w lipcu i sierpniu. Jak prezes PiS chce ich zakazać jeszcze 

w tym roku? 

Marta Wcisło, KP KO, PO: – To jest takie mamienie obywateli, że premii nie będzie dla 

członków zarządów, bo oni już sobie premie pobrali. 

Daniel Obajtek, dyrektor generalny Orlen – wynagrodzenie: 1,3 mln zł – premia należna: 1 

mln zł – łącznie przez 4 lata w Orlen: 5,8 mln zł 

Małgorzata Sadurska, członek zarządu PZU – w ubiegłym roku zarobiła: 1,8 mln zł – 

łącznie przez 4 lata w PZU: 6,9 mln zł 

122 osoby – „ludzie dobrej zmiany” związani z PiS-em, od początku rządów PiS zarobiły 

aż 267 mln zł, w tym znalazło się aż 66 nowych milionerów… 

KLUB MILIONERÓW „DOBREJ ZMIANY” 

1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

Michał Krupiński 

Maciej Rapkiewicz 

Bartłomiej Litwińczuk 

Piotr Woźniak 

Aleksandra Agatowska 

Mieczysław Król 

Maks Kraczkowski 

Małgorzata Sadurska 

Zbigniew Leszczyński 

PKO SA 

PZU 

PZU 

PGNiG 

PZU 

PKO BP 

PKO BP 

PZU 

ORLEN 

13 314 000 zł 

9 399 000 zł 

9 294 000 zł 

8 922 000 zł 

8 613 000 zł 

7 630 000 zł 

7 420 000 zł 

6 954 000 zł 

6 773 000 zł 



10 Wojciech Wardacki Grupa Azoty 6 681 000 zł 

 

PM: – Tego, kto będzie zużywał mało prądu, nie będzie dotyczyła gwałtowna podwyżka 

cen – obiecuje rząd. Limitem mają być 2 tysiące kilowatogodzin [na osobę, na mieszkanie] 

Warto się temu przyjrzeć, co w domach jest najbardziej energochłonne – prąd zwłaszcza 

do kuchni. 

Paweł Płuska – …klasa energetyczna A+++ 

Te, które już mamy, trzeba sprawdzać, czyścić i o nie dbać. 

SPRZĘTY KUCHENNE  

Średnie zużycie roczne 

Płyta indukcyjna – 748,25 KWH 

Piekarnik elektryczny – 496,4 KWH 

Lodówka – 270 KWH 

Czajnik elektryczny – 240 KWH 

Zmywarka – 234 KWH 

Gdyby podsumować, to tyle wystarczy, by wyczerpać roczny limit zużycia prądu… 

Laptop – 138,7 KWH 

Telewizor – 128 KWH 

Kuchenka mikrofalowa – 51,1 KWH 

Żelazko – 26 KWH 

Telefon komórkowy – 2,48 KWH 

Sprzęt musi być efektywny, bo jaki sens kupować coś, co się nie sprawdzi, do niczego nie 

będzie służyło, mimo że mało energii będzie zabierało. 

PP: – …Nie wolno też zapominać, patrząc na średnie zużycie energii, że to, z czego i jak 

często korzystamy, jest równie ważne jak to, z ilu osób składa się rodzina – dla singli i 2+2 

rządowy limit jest taki sam. 

♣ 
2022-09-18 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7176 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 675 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny siódmy dzień 

 

PM: – Ekshumacja setek ciał znalezionych w masowym grobie w Iziumie przeraża 

dowodami zbrodni. Ukraińcy mówią o bestialstwie, przywódcy państw Zachodu o konieczności 

powstrzymania putina… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – okupanci zostawili po sobie narzędzia tortur – 

Nawet na terenie zwyczajnej stacji kolejowej w miejscowości Kozacza Łopań znaleźliśmy salę 

tortur, a w niej narzędzia do rażenia prądem. Tortury były powszechne na okupowanych 

terenach – tak postępowali naziści. Tak postępują rasiści. 

 

PM: – Armia putina albo się cofa, albo stoi w miejscu, ale moskwa ma nadzieję, że znowu 

przejdzie do ataku. Ściągani są nowi ludzie i sprzęt, a tam, skąd uciekają, ruscy zostawiają miny. 

Monika Krajewska: – …ruscy bronią się na linii między rzeką Oskił, a miejscowością 

Swatowe. Zdaniem brytyjskiego wywiadu utrzymanie tej pozycji, to dla nich punkt honoru, bo 

zapewnia kontrolę nad kluczową trasą zaopatrzenia w rosji… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wielu ruskich żołnierzy zrozumiało, że nie ma 

w Ukrainie szans, że zostaną pokonani. Ci najbardziej inteligentni się poddają, a my 

zapewniamy im traktowanie zgodnie z przepisami prawa międzynarodowego. Na froncie 

kontynuujemy wywieranie presji i uderzamy w nich jeszcze mocniej. 

Rob Bauer, admirał, przewodniczący komitetu wojskowego NATO: – Dzięki swoim 

sukcesom na polu walki Ukraina zasadniczo zmieniła współczesne działania wojenne. NATO 



będzie wspierać Ukrainę, tak długo jak trzeba. Nadchodzi zima, ale nasze wsparcie powinno być 

niezachwiane. 

MK: – Sukces ofensywy gwarantuje dalsze zachodnie wsparcie dla Kijowa. Tylko w tym 

tygodniu Amerykanie ogłosili kolejny pakiet uzbrojenia dla Ukrainy, wart 600 milionów 

dolarów. 

 

PM: – Komisja Europejska postanowiła zwrócić się do Rady Europejskiej z propozycją 

zawieszenia wypłaty Węgrom 7,5 mld euro z funduszu na politykę spójności. 

Komisja zarzuca rządowi Węgier niepraworządność, po raz pierwszy korzysta z mechanizmu 

warunkowości, który ma chronić wydatki przed korupcją… 

 

PM: – To była fabryka kłamstwa – tak o podkomisji Macierewicza mówi opozycja… 

 

PM: – Pijani za kółkiem jeżdżą niebezpiecznie, powodują wypadki, uciekają przed policją, 

ale często kończą w rowie. W ten weekend niestety też tak się dzieje, ale policja mówi, że 

generalnie wypadków jest mniej, a może będzie jeszcze mniej, gdy kierowcy sobie uświadomią, 

jak bardzo od wczoraj wzrosły kary… 

♣ 
[Programy telewizyjne typu Fakty podają wydarzenia z ostatniej doby. Ważkie 

są omówienia analityczne, które są z kolei domeną tygodników prasowych. Jako 

ilustrację zamieszczę fragment felietonu pt. „Coraz więcej zachodniej broni” – 

PRZEGLĄD z 19-09-2022 s. 53] 

…Bez broni nie sposób prowadzić wojny, lecz największym wkładem Zachodu pozostaje 

coś innego. Najpierw jednak konieczne jest wskazanie istotnej słabości sił zbrojnych Federacji 

Rosyjskiej. Otóż są one zakorzenione we wschodniej tradycji wojskowej, dla której 

charakterystyczna jest silnie zhierarchizowana struktura, z kompetencjami delegowanymi 

maksymalnie ku górze. Średni i niższy szczebel niewiele może, o wszystkim decyduje wyższe 

dowództwo. Model się sprawdza, jeśli najwyżsi rangą oficerowie dysponują technicznymi 

możliwościami zarządzania polem walki. Gdy ich zabraknie bądź zabraknie dowódców, do 

głosu dochodzą negatywne skutki treningu kulturowego, opartego na poczuciu braku 

sprawczości i odpowiedzialności – nieumiejętności przejmowania inicjatywy oraz obojętność. 

„Nie wiem”, „nie potrafię” i wreszcie „boję się”; strach jest bowiem wzmacniany 

doświadczeniem, w którym zbytnia samodzielność niosła ryzyko kary. Równowaga w pionowo 

zorientowanych systemach zarządzania opiera się na wybitnie nierównomiernym dostępie do 

wiedzy i władzy. Ktoś z niższego poziomu traktowany jest jako intruz/uzurpator. W wojsku, 

gdzie system kar – oficjalnych i nieoficjalnych – jest bardziej dotkliwy niż w cywilu, 

„panoszenie się” to niebezpieczny proceder. Zwłaszcza w obliczu porażki. 

W praktyce oznacza to, że pozbawione dowództwa jednostki nie są w stanie podjąć 

sensownych działań. Na przykład mimo informacji o nacierającym przeciwniku ani się nie 

wycofują, ani nie przygotowują do obrony; żołnierze czekają, aż ktoś wreszcie wyda im jakiś 

rozkaz. Gdy ten nie nadchodzi, za to pojawia się wróg, opcje są już tylko trzy: można uciekać, 

można się poddać, można też podjąć nierówną z powodu nieprzygotowania walkę (oczywiście 

jest możliwy scenariusz realizujący w różnym stopniu wszystkie trzy postawy). Gdy wybór pada 

na walkę, jakkolwiek często jest w tym raczej fatalizm niż heroizm, post factum propaganda 

nadaje takim wydarzeniom hurrapatriotyczny charakter. 

Skutki takiego stanu rzeczy oglądaliśmy podczas ukraińskiej kontrofensywy w obwodzie 

charkowskim. Rosjanie zostali wcześniej skutecznie dekapitowani [ścinać głowę]. Za sprawą 

ukraińskiej maskirowki [maskowanie operacyjne] na południe pomaszerowały ich najlepsze 

oddziały, a wraz z nimi najlepsza kadra oficerska. Uwagę dowództwa „operacji specjalnej” 

przykuł Chersoń, ukraińscy komandosi i precyzyjna artyleria wyeliminowały kilka punktów 

dowodzenia na obszarze przyszłych działań. Gdy Ukraińcy ruszyli, jakościowo drugo i 

trzeciorzędne jednostki wroga wybrały ucieczkę – tylko nieliczni Rosjanie byli w stanie stawić 

zorganizowany opór. W efekcie wyparto najeźdźców aż do granicy z Rosją. Co ciekawe, strona 

ukraińska użyła byłych polskich czołgów T-72 – co było pierwszym poważnym zastosowaniem 



tego sprzętu. Lecz podwaliny pod zwycięstwo położono wcześniej. Między 2015 a 2022 r. 

NATO przeszkoliło ponad 70 tysięcy ukraińskich żołnierzy. Obecnie w kilku krajach 

członkowskich, w tym w Polsce przebywa 30 tysięcy wojskowych z Ukrainy. 

Armia ukraińska, mimo wspólnych korzeni z rosyjską, po 2014 r. zaczęła rozwód 

z wojskowym „wschodniactwem”. Zmiany mentalności to zwykle długotrwały proces, ale 

w tym przypadku obserwujemy coś w rodzaju turbo przyspieszenia… 

„Ukraińskie chodzenie za ciosem” z ostatnich dni to była również suma decyzji dowódców 

plutonów, kompanii czy Batalionów, którzy nie bali się wykorzystać otwierających się 

możliwości, inna sprawa, że pomogła im nieosiągalna dla armii rosyjskiej świadomość 

sytuacyjna. Wydolniejsza łączność i sieciocentryczność pozwalająca na bieżącą wymianę 

informacji między nacierającymi jednostkami i dowództwem ułatwiała podejmowanie decyzji. 

To zasługa m.in. Etona Muska [!], który oddał do dyspozycji ukraińskiej armii system 

telekomunikacyjny Stralink. Zestawy do odbioru satelitarnego internetu to w gruncie rzeczy też 

element materiałowej pomocy wojskowej. 

Marcin Ogdowski 

♣ 
2022-09-19 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7142 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 720 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny ósmy dzień 

 

DR: – Jest trochę tak, jakby Brytyjczycy chcieli trochę odsunąć moment ostatecznego 

rozstania z królową, jeszcze jeden przejazd konduktu, jeszcze jedna szansa na oddanie hołdu. 

Ale ten rozdział ostatecznie się domyka. Windsor to ostatni przystanek. W ostatniej drodze 

Elżbiecie II towarzyszyli najważniejsi tego świata i najważniejsi dla niej. A teraz już tylko 

w otoczeniu rodziny Królowa spocznie w krypcie kaplicy świętego Jerzego… 

 

DR: – Ci, którzy w sprawie węgla posłuchali rządu, mają problem, a nawet kilka, bo węgla 

nie ma, ani taniego, ani żadnego. Dopłaty tego nie zmienią, zwłaszcza że na razie też ich nie ma. 

A jak już będą, to na niewiele wystarczą. I to już nie jest tylko kwestia wiarygodności premiera, 

ale kwestia przetrwania zimy… 

 

DR: – Węgry już z nieprawomocnym wyrokiem, a Polska na liście oskarżonych. 

W Faktach stan oskarżonych a stan konta. Węgrzy jako pierwsi w Unii mogą poczuć, jak działa 

mechanizm warunkowości. To może zaboleć… 

W Krakowie – represje nie ustały, musimy się nadal spotykać. 

- Swobodne wypowiedzi są nagle ścigane. 

Maciej Czajka, sędzia sądu okręgowego w Krakowie, Stowarzyszenie Sędziów „Themis”: 

– Na oszustwie nie można polegać, nie można budować sprawiedliwości. 

Maciej Knapik: – Prezydent wybiera pięciu sędziów do nowej Izby Zawodowej 

Odpowiedzialności pięciu sędziów prawidłowo nominowanych: 



- Paweł Grzegorczyk 

- Zbigniew Korzeniowski 

- Wiesław Kozielewicz 

- Barbara Skoczkowska 

- Krzysztof Staryk 

I sześciu tak zwanych neo sędziów, których status jest podważany: 

- Tomasz Demendecki 

- Marek Dobrowolski 

- Marek Motuk 

- Marek Siwek 

- Maria Szczepaniec 

- Paweł Wojciechowski 

Andrzej Dera, minister w kancelarii prezydenta, wypowiedź z wczoraj: – Żadne orzeczenie 

sądów europejskich nie podważa prerogatyw prezydenta. 

MK: – Prerogatyw prezydenta nie, ale status tak zwanych neo sędziów już tak i 

europejskie sądy robiły to kilkakrotnie i jednoznacznie. Jednak nie kompromis tylko oszustwo – 

mówi opozycja. Więc funduszy unijnych nie będzie dalej i dalej będziemy płacić kary. 

Prezydent mógł pominąć kandydatury neo sędziów do Izby Odpowiedzialności 

Zawodowej i przynajmniej załagodzić spór z Unią… 

 

DR: – Nikt z polskiego rządu w Unii nie porozmawia, co nie znaczy, że nie będą zadawać 

pytań, w tym o rolę polskiego rządu. Europosłowie z komisji śledczej do spraw pegazusa z misją 

w Polsce, prześwietlają kulisy nielegalnej inwigilacji nie przestępców czy terrorystów, a 

zwykłych obywateli, którym jednak z władzą nie po drodze… 

 

DR: – Miasto obrócone w proch, zmienione w obóz koncentracyjny z setkami 

torturowanych i zabitych, po wielu został tylko krzyż z numerem. Izium – to kolejny symbol 

bestialstwa rosjan [napisałbym chętnie: kacapów lub chociażby ruskich], jeszcze nie do końca 

policzony i opisany, a już porażający… 

 

DR: – Pierwszy śnieg pojawił się w górach, a z nim trudne i bardzo trudne warunki na 

szlakach. Z rejonu Gerlacha wprost do szpitala w Zakopanem trafiło dwoje takich turystów 

[Czesi], niemal zamarzli… 

♣ 
2022-09-20 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7165 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 7 677 nowych zakażonych. 16 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dziewiąty dzień 

 

AW: – NATO, bezpieczeństwo i przyszłość Polaków po wyborach. Liderzy opozycji 

zaczęli od przeszłości, ale to przyszłość interesuje ich najbardziej. (Gowin, Hołownia, Kosiniak-

Kamysz, Tusk, Kwaśniewski, Kaczorowski, Czarzasty). 

Przypominają, że wielkie przełomy wymagają poświęcenia i determinacji. Chcą, żeby serce 

Europy przesunęło się znów w stronę Warszawy. 

Maciej Knapik: – Opozycja przedstawiła cele, jakie Polska powinna realizować w obliczu 

wojny na wschodzie. 

Tusk, PO: – Jedność NATO, jedność i pełna integracja Unii Europejskiej. 

MK: – Wspólny postulat opozycji tutaj, to: dość rozpętanej przez PiS kłótni z Unią 

Europejską i sojusznikami. 

Kosiniak-Kamysz: – Jesteśmy czarną owcą, która siedzi w oślej ławce i trzeba to opuścić 

to haniebne miejsce 



Hołownia: – Jak nie jesteś przy stole, to kończysz w karcie dań i my musimy dzisiaj przy 

tym stole twardo się znaleźć, wrócić na to miejsce, które nam się należy 

MK: – Zagrożeniem jest nie tylko ruska armia, ale, jak mówił Donald Tusk, także siły 

polityczne w Europie i w Polsce, które w istocie sprzyjają putinowi, dezinformacje podsycają 

konflikty społeczne i nienawiść. 

Tusk: – My także mamy swoją robotę do wykonania w tej konfrontacji między 

politycznym wschodem, autorytaryzmem, pogardą dla człowieka, pogardą dla mniejszości, a 

tym bardziej naszym światem. 

MK – Zaproszony do debaty przez byłych prezydentów Kwaśniewskiego i 

Komorowskiego ambasador USA mówi o wsparciu Ameryki i dziękował Polsce i polskiemu 

społeczeństwu. 

Mark Brzezinski, ambasador Stanów Zjednoczonych w Polsce: – Zdolność do integracji 

całego społeczeństwa i mobilizacja 

MK: – W kwestii bezpieczeństwa i sytuacji wokół Polski opozycja wydaje się zgodna, ale 

tu zaczyna się dyskusja o planach wyborczych: 

Czarzasty: – Powinniśmy próbować podpisać deklarację dotyczącą utworzenia koalicji 

rządowej po wyborach, powinniśmy stworzyć w najbliższym czasie plan na pierwsze sto dni 

rządzenia [a gdzie plan na wspólne wygranie wyborów?] 

MK: – Deklaracja wydaje się w tej chwili zbyt daleko idąca. 

Kosiniak-Kamysz: – Za chwilę wejdziemy w fazę rozdzielenia ministerstw, no, to jest 

moim zdaniem droga, która nie prowadzi skutecznie do celu. 

Tusk prze budynkiem: – Ja odczuwam naprawdę wielką satysfakcję, że pojawia się 

wsparcie z różnych stron dla idei zjednoczonej opozycji. I myślę, będziemy rozmawiali 

publicznie o formach tego zjednoczenia 

MK – Nie będziemy publicznie rozmawiać – to sugeruje, że propozycja była zaskakująca 

dla reszty. 

Czarzasty: – Jeżeli ktoś mówi: wiem, nie wiem, to niech nie startuje 

MK: – a może pan wychodzi trochę przed szereg, bo to 

Czarzasty: – proszę pana, ale zrobiłem to z wielką empatią 

MK: – Ciekawą pozycją w tym towarzystwie jest Jarosław Gowin – niedawno jeszcze w 

rządzie PiS-u 

Jarosław Gowin, koło parlamentarne Porozumienie Jarosława Gowina: – Dla wielu 

wyborców opozycji jestem postacią kontrowersyjną 

MK: – jak twierdzi, będzie usiłował przekonać wyborców niezdecydowanych. 

 

AW: – W sprawie miliardów z KPO Polska podpisuje nowe umowy, ale Komisja 

Europejska podkreśla: to czysta formalność. Żeby dostać pieniądze, Polska musi spełnić 

warunki. Sama się na nie zgodziła, ale wciąż ich nie spełnia. Premier ogłasza, że sprawiedliwość 

nie jest wartością w Unii. W Polsce wartością nie jest wciąż praworządność. 

Jakub Sobieniowski: – To najnowsze oświadczenie rządu w sprawie wielkich unijnych 

pieniędzy z KPO, których nie ma. 

Waldemar Buda, minister rozwoju i technologii, KP PiS: – Decyzja leży po stronie 

Komisji [Europejskiej]. Zarówno pan premier, jak ja nie mamy w tej sprawie nic więcej do 

zrobienia. 

JS: – Według ministra on i premier zrobili wszystko w tej sprawie – tych gigantycznych 

pieniędzy: dotacje z KPO 120 mld zł, z których Polacy mogliby skorzystać w kryzysie, ale 

wczoraj w czasie tej europejskiej wizyty premier nie mówił o załatwieniu wielkich pieniędzy, 

tylko o tym, co mu się nie podoba na Zachodzie: 

Morawiecki: – W społeczeństwach zachodnich utwierdziło się takie przekonanie jakoby 

prawem niezbywalnym było prawo do picia late, oglądania newlik, a inne rzeczy to się jakoś 

same tam załatwią. 

Sprawiedliwość musi być wartością w Unii Europejskiej. A nie jest. 

JS: – Przez lata premier chwalił się, jak skutecznie załatwił wielkie unijne pieniądze dla 

Polski [ponad 750 mld złotych dla Polski] i w tym KPO. Teraz to co mówi, opozycja [raczej 



TVN] kojarzy się nie z wielkimi pieniędzmi dla Polaków, tylko z Polexitem i wielkimi 

problemami. 

Sikorski: – To jest to ich zacietrzewienie antyeuropejskie i mimo że mamy wojnę u granic, 

to oni chcą walczyć z naszymi sojusznikami. I to jest w polityce zagranicznej szaleństwo. 

JS: – Na konserwatywnym kongresie w Bratysławie premier robił Zachodowi nawet takie 

wymówki: 

Morawiecki: – Europa zachodnia do dziś musi rozliczyć się z kolonializmu. 

[Ale to już nie o Bratysławie, lecz znów dalszy ciąg o Warszawie] 

JS: – Żaden z przemawiających tutaj liderów opozycji nie uznał kolonializmu przez setek i 

dziesiątków lat za najistotniejszy problem dla Polski teraz, mówił tak: 

Gowin: – Straszenie nas zdradą Zachodu to jest nic innego jak bycie pudłem 

rezonansowym propagandy rosyjskiej. 

Czarzasty: – Unia Europejska to wspólnota przyjaznych narodów. Przyszły rząd musi 

skończyć z polityką szczucia na Brukselę [zebrani gremialnie podsypiają] 

[znów premier w Bratysławie] 

Morawiecki: – Łatwiej niż stawić czoła realnemu wyzwaniu jest dziś pouczać Polskę, 

pouczać kraje Europy środkowej, protekcjonalnym tonem mówić nam, żebyśmy siedzieli cicho 

– jak kiedyś prezydent pewnego dużego państwa pozwolił sobie na taką wypowiedź. Ale my nie 

będziemy siedzieć cicho. 

JS: – Rok temu PiS przyjęło uchwałę, że nie ma mowy o Polexicie. 

 

AW: – Nie tylko nie ma węgla, nie ma pieniędzy na węgiel, nie tylko w szkole pod 

Białymstokiem mają z tym problem. Czy uczniowie zimą będą marznąć? Nikt teraz nie może 

powiedzieć, że nie. Za to na węgiel w Indonezji można powiedzieć miał… 

 

AW: – To ma być platforma nacisku na rosję, żeby zakończyła wojnę z Ukrainą – tak 

przedstawiciel Departamentu Stanu USA mówi o spotkaniu w Nowym Jorku. 77 sesja 

zgromadzenia ogólnego ONZ to wielu ważnych liderów i wiele ważnych głosów. Jakich i 

czyich? O tym teraz 

Marcin Wrona z Nowego Jorku: – To jest cały szereg wystąpień podczas sesji 

zgromadzenia ogólnego ONZ, w tym wystąpienie zdalne za pośrednictwem łączy prezydenta 

Ukrainy Wołodymyra Zełenskiego, bowiem ta sesja zgromadzenia ogólnego dotyczy przede 

wszystkim właśnie Ukrainy. 

O Ukrainie, o skutkach tej ruskiej napaści na naszego wschodniego sąsiada mówią między 

innymi podczas nieformalnego spotkania szefów dyplomacji państw Unii Europejskiej czy też 

mowa o skutkach napaści, skutkach żywnościowych będzie podczas szczytu żywnościowego tu 

w Nowym Jorku… 

 

AW: – Utrzymujemy pozycje tak mocno, że okupanci panikują – mówi prezydent 

Zełenski, a tę panikę gołym okiem widać; ruscy chcą jak najszybciej formalnie przejąć 

okupowane regiony Ukrainy, w obwodzie ługańskim, donieckim, chersońskim, zaporoskim 

referenda mają być już w ten weekend. 

Anna Czerwińska: – …Ukraińcy są tak skuteczni, że ruscy wycofali z Sewastopola okręty 

podwodne. 

Mark Milley, generał, przewodniczący kolegium połączonych szefów sztabów sił 

zbrojnych Stanów Zjednoczonych: – rosyjskie działania ofensywne zostały zahamowane, ale to 

nie oznacza, że tak będzie przez następne dni i tygodnie. Wojna jest współdziałaniem dwóch sił: 

jest reakcja i jest odpowiedź. W związku z tym cały czas będą ofensywy i kontrofensywy. 

AC: – By wzmocnić swoją armię ruscy nie tylko rekrutowali już około 6 tysięcy 

więźniów, ale też za pójście na front oferują wysokie wynagrodzenie, w przeliczeniu około 14 

tysięcy złotych miesięcznie i wysyłają [na transporterze osobowym napis: mobilny punkt poboru 

na wojenną służbę po zakontraktowaniu] takie rekrutacyjne ciężarówki. 

 



AW: – Węgiel to jeden kłopot, prąd to kłopot drugi. W Radomiu za energię mają zapłacić 

9 razy więcej i miasto właśnie się zastanawia, jak ma to zrobić? Skąd wziąć 180 milionów 

złotych, skoro do tej pory na prąd wystarczyło 20? 

Dariusz Łapiński: – …Mniej prądu szpital czy pogotowie zużywać nie mogą… Samorząd 

już rozważa, z czego zrezygnować? Mogą być wyłączenia z użytkowania kosztem ludzi, którzy 

codziennie korzystają z tych obiektów. Zamknięcie nawet wszystkich miejskich basenów nie 

rozwiązuje problemu. Oszczędności trzeba będzie szukać dalej… 

♣ 
2022-09-21 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7449 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 5 637 nowych zakażonych. 25 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dziesiąty dzień 

 

AW: – putin w telewizji ogłasza częściową mobilizację, przekonuje, że celem Moskwy 

jest wyzwolenie Donbasu i obrona rosji; rosyjskie wojsko wzywa na początek 300 tysięcy 

rezerwistów, bo w wizji putina Ukraina jest pełna nazistów, którzy najwyraźniej mordują 

samych siebie. 

Maciej Knapik: – Akcja mobilizacyjna rezerwistów rozpoczyna się dzisiaj 21 września 

2022 roku tych, którzy już byli w wojsku; minister obrony podaje liczbę: 300 tysięcy ludzi. 

Joe Biden, prezydent Stanów Zjednoczonych w ONZ: – Będziemy stać solidarnie 

z Ukrainą przeciwko agresji rosji. 

AW: – Ewakuacja, czyli zwykły dzień w Ukrainie, czyli ucieczka przed bombami i 

torturami… Pociąg życia 

Paweł Szot: – Ten pociąg kursuje codziennie od kilku miesięcy. Wyrusza ze stacji 

kolejowej położonej najbliżej linii frontu w Donbasie i wywiózł z tego regionu kilkanaście 

tysięcy ukraińskich cywilów. Niemal każdy z nich powtarza, że decyzja o ucieczce była 

najtrudniejszym wyborem w ich życiu. Ale nie mogli już dłużej zostać w swoich domach. W 

Kramatorsku, Słowiansku czy w Bachmucie, bo każdego dnia na ich miasta spadają dosłownie 

tony ruskich pocisków i rakiet. 

Porowsk w Donbasie, ostatnia czynna stacja kolejowa przed linią frontu. Tego pociągu nie 

ma w żadnym rozkładzie, jednak odjeżdża każdego dnia i nigdy nie brakuje pasażerów. Na 

stację przywożą ich autobusy z napisem „ewakuacja dzieci”. Przyjeżdżają z najgorętszych 

miejsc we wschodniej Ukrainie. 

ruscy wycofują się z obwodu charkowskiego, ale wciąż próbują zająć Bachmut w 

Donbasie, miasto płonie. 

Christopher Liverno, amerykański wolontariusz przyjechał z Kalifornii do Ukrainy, by 

pomagać ewakuować cywilów, jest weteranem amerykańskiej armii… 

PS: – Liczba pasażerów zmienia się wraz z sytuacją na froncie. Więcej ostrzałów, to 

więcej uciekinierów. Tym razem jest ich ponad 150-ciu. Pociąg życia zabiera tych ludzi w 24 

godzinną podróż do spokojnego świata. Do walizek spakowali najpotrzebniejsze rzeczy i 

jedzenie na drogę, niektórzy zabrali zwierzęta… Ukraińskie koleje od początku wojny 

ewakuowały ponad 6 milionów ludzi. Uciekinierzy dostaną tymczasowe mieszkania i pieniądze 

na start. Poza tym nie wiedzą, co ich czeka na ostatniej stacji, mają nadzieję, że uciekają na 

chwilę. Paweł Szot, wschodnia Ukraina. 

 

AW: – Prawie 100 osób straci zaraz pracę w jednej fabryce, inna planuje zwolnienia 

grupowe jesienią. Kiedy fabryki nie mają z czego płacić za gaz i prąd, wybierają mieć produkcję 

i mieć mniej pracowników. Zwolnienia z powodu kosmicznych cen energii to już nie wyjątek, to 

zły sygnał. 

Michał Tracz: – …chodzi o producentów nawozów, chemii, wyrobów metalowych czy 

papierniczych, a nawet producentów żywności. Rzeczpospolita podliczyła, że w tym roku na 



skutek zwolnień grupowych, pracę straciło 12,9 tys. osób, to o ¼ więcej niż w analogicznym 

okresie ubiegłego roku. 140 pracodawców zgłosiło, że planuje zwolnienia grupowe. Dane 

o bezrobociu na razie nie dają powodu do paniki… Najtrudniej jest najmniejszym… 

 

AW: – minister nie może zawieszać sędziów za wydawane orzeczenia – tak orzeka nowa 

tymczasowa Izba Odpowiedzialności Zawodowej, chodzi o ministra Ziobrę i sędzię, która 

stosowała się do wyroków Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej i którą spotkała za to 

represja. To orzeczenie to coś nowego, to oznacza powrót do praworządności… 

 

AW: – Pandemia się skończyła – ogłosił prezydent USA. Ale zaraz potem eksperci 

ogłosili, że to nie tak. Zima może oznaczać falę zachorowań, więc warto się pilnować i znów się 

zaszczepić, w Polsce też… 

 

AW: – Łódź spada na czwarte miejsce, na trzecie wchodzi Wrocław. Raport GUS 

pokazuje, gdzie mieszkańców jest najwięcej. Ale pokazuje też parę innych ciekawych rzeczy: to, 

że wieś przyciąga ostatnio bardziej niż miasta, to że co piąta osoba w Polsce jest po 

sześćdziesiątce. 



Ludność w miastach i na wsi w latach 2011 i 2021: 

-1% miasta 

2011 – 23 405 892 (60,8%) 

2021 – 22 748 772 (59,8%) 

 

+1% wieś 

2011 – 15 105 932 (39,2%) 

2021 – 15 287 346 (40,2%) 

Liczba ludności w wieku 60 lat i więcej 

2011 – 16,9% 

2021 – 22,3% 

Ludność Polski 31 marca 2021 

-475 704 (mniej o 1,2%) 

2021 – 38 036 118 

2011 – 38 511 824 

Polki i Polacy 31 marca 2021 

Kobiety -220 730 [spadek] 

2021 – kobiety – 19 647 224 

2011 – kobiety – 19 867 954 

Mężczyźni -254 076 [spadek] 

2021 – mężczyźni – 18 388 894 

2011 – mężczyźni – 18 642 870 

Jarosław Kostkowski: – …Starzejemy się na potęgę i nie ma powodu, by się cieszyć. 

Ubyło ćwierć miliona mężczyzn. 

Marek Wójcik, Związek Miast Polskich: – W latach 90-ych na jednego dziadka, a dziadek 

to jest pani lub pan powyżej 65 roku życia przypadało dwóch wnuczków, za chwilę będzie 

przypadało pół wnuczka. 

JK: – Jeżeli duże miasto, to Warszawa – w stolicy przybyło prawie 160 tysięcy nowych 

mieszkańców. 

+9,4% Warszawa 1 860 281 (wzrost +159 669) 

+5,7% Kraków 800 653 (wzrost +43 042) 

+6,8% Wrocław 672 929 (wzrost +42 786) 

-8% Łódź 670 642 (spadek -58 250) 

JK: – Aktualnie mniej osób się rodzi niż umiera – programy socjalne nie okazały się kołem 

ratunkowym. 

2021 – narodziny: 331 511 – zgony: 519 517 

 

AW: – Oddział zamknięty to w polskich szpitalach już nie wyjątek: albo brakuje 

pieniędzy, albo już po prostu brakuje lekarzy. Minister zdrowia brzmi, jakby był dobrej myśli… 

Marek Nowicki: – Pani Aleksandra jest jedną z ostatnich kobiet, która urodzi w tym 

oddziale w Strzelinie koło Wrocławia. Od października blok porodowy i neonatologia zostaną 

zamknięte. Powód? Nie opłaca się tego oddziału prowadzić. [!!!] 

Sebastian Drobczyński, zastępca dyrektora Uniwersyteckiego Szpitala Klinicznego we 

Wrocławiu: – W roku 2022, gdzie przychód to jest 15 milionów złotych, do września, 12 

września koszty pracownicze oscylują wokół 15 milionów. 

[Przecież szpital nie może, jak huta przynosić zysku dla budżetu!] 

MN: – Koszty prowadzenia szpitali dramatycznie wzrosły w całym kraju. Przyczyniła się 

do tego między innymi decyzja rządu o podwyższeniu płacy minimalnej w ochronie zdrowia. To 

Gniezno i podobna sytuacja, jak w Strzelinie. 

Mateusz Hen, zastępca dyrektora szpitala „Pomnik chrztu Polski” w Gnieźnie: – 

Nowelizacja ustawy spowodowała, że udział kosztów pracy w całości kosztów szpitala sięgnął 

80% 

MN: – jak sięgną 100%, też będą musieli to zamknąć. Gdzie mają rodzić kobiety ze 

Strzelina i całego powiatu? Dyrekcja odpowiada, że we Wrocławiu… 

♣ 
2022-09-22 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7758 



Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 4 945 nowych zakażonych. 21 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny jedenasty dzień 

 

AW: – Wezwanie do wojska za karę, za protest – ruscy wyszli na ulice, żeby 

zaprotestować przeciwko wojnie i wielu z nich ma na tę wojnę jechać. Po tym, jak putin ogłosił 

mobilizację, protestować zaczęły tłumy. Zatrzymanych jest ponad tysiąc trzysta osób. Kiedy 

ruski prezydent rozprawiał się z Rosjanami, prezydent Ukrainy w ONZ prosił dla putina 

o sprawiedliwą karę. 

Monika Krajewska: – Tysiące ludzi na ulicach rosyjskich miast, to głośna kampania 

przeciwko wojnie i mobilizacji. Legalnie szarpani, stłoczeni w więźniarkach noc spędzili 

w areszcie, by rano w komisariacie zostali wezwani do wojska. 

Mieszkaniec Moskwy: – To jest kompletna kompromitacja, mój przyjaciel, który jest 

najemnikiem, pojechał na front, pewnie wkrótce tam zginie. Nie chcę, żeby ci, którzy dziś 

dostali wezwani do wojska, też zginęli. 

MK: – decyzja putina o częściowej mobilizacji, wywołała wśród Rosjan panikę. Widać ją 

było gołym okiem, na lotniskach, dworcach i przejściach granicznych. Kto mógł, wsiadał 

w samolot i wyjeżdżał za granicę, płacąc rekordowe ceny za bilety. 

Siergiej, uciekinier z rosji: – Każdy normalny człowiek się boi. Wojna jest straszna, nic 

dziwnego, że ludzie boją się śmierci. 

Aleksiej, uciekinier z rosji: – Nie sądziłem, że następnym krokiem będzie powszechna 

mobilizacja i sądzę, że niewielu Rosjan chce iść do wojska i trafić na front. 

MK: – putin zapewniał, że na wojnę zmobilizowani będą tylko rezerwiści, ale dekret 

o mobilizacji jest tak nieprecyzyjny, że trudno ocenić, kto dokładnie zostanie powołany do 

wojska. To największy taki werbunek od czasu drugiej wojny światowej. W teorii na front 

w ciągu kilku miesięcy ma trafić 300 tysięcy dodatkowych żołnierzy. 

Również dziś z Moskwy popłynęły groźby o użyciu broni atomowej… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy dla ONZ: – Przeciwko Ukrainie została 

popełniona zbrodnia i żądamy sprawiedliwej kary za próbę kradzieży naszej ziemi, za 

morderstwo 100 tysięcy ludzi, za odebranie godności naszym kobietom i mężczyznom. I 

wartościom, jakie wyznajemy, także jako członek Organizacji Narodów Zjednoczonych. 

MK: – Prezydent Zełenski w wystąpieniu na forum ONZ przedstawił pięciopunktowy 

plan, który w przyszłości mógłby zapewnić pokój Ukrainie. Jedno jest pewne: niezależnie od 

atomowego szantażu Moskwy, Ukraińcy mają niezachwiane wsparcie Zachodu. 

Joe Biden, prezydent USA w ONZ: – Każdy, kto zdecydował się bronić zasad, które 

wyznajemy jako członkowie państw ONZ, musi być niezachwiany w swojej determinacji. 

Ukraina ma takie same prawa, jakie przysługują każdemu suwerennemu narodowi. Bądźmy 

solidarni z Ukrainą. 

MK: – Wczoraj ministrowie spraw zagranicznych Unii Europejskiej podczas 

nieformalnego spotkania w Nowym Jorku zgodzili się na wprowadzenie nowych sankcji 

wymierzonych w rosję. Monika Krajewska, Fakty. 

 

AW: – 215-tu obrońców Azowstalu uwolnionych podczas wymiany jeńców. Do rosji za to 

trafił między innymi przyjaciel putina. Rosjanie uwolnili też dziesięciu obcokrajowców, w tym 

dwóch Amerykanów i Szwedzkiego snajpera. 

Paweł Szot z Kijowa: – …obrońcy z Azowstalu są w Ukrainie, w Turcji albo w jednym z 

państw arabskich. Jeśli idzie o stan ich zdrowia, to na pewno są bardzo wychudzeni i 

wycieńczeni, niektórzy wciąż w tych samych mundurach, w których zostali pojmani kilka 

miesięcy temu. Kilka osób jest rannych bądź poważnie chorych. Szwedzki snajper, który jest 

wśród tych uwolnionych, opublikował w internecie zdjęcie, z którego wynika, że jest w szpitalu. 

Prezydent Zełenski powiedział, że tak naprawdę uwolniono więcej niż 215 Ukraińców, bo co 

najmniej kilka uwolnionych kobiet jest w ciąży. 



Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Mamy 215 dobrych wiadomości, to jest 

zwycięstwo naszego kraju i naszego społeczeństwa, ale przede wszystkim 215 rodzin, które będą 

mogły zobaczyć swoich bliskich żywych i bezpiecznych. 

PS: – Wśród uwolnionych są między innymi Denys Prokopieno i Serhij Wołyński, 

dowódcy pułku Azow i 36-ej brygady piechoty morskiej. Do domu wrócili też żołnierze 

uwiecznieni na dramatycznych zdjęciach z Azowstalu Michajło Dianow i sanitariuszka pułku 

Azow Kataryna Poleszko. Wolność odzyskał też autor tych zdjęć Dmitrij Kozacki pseudonim 

„Orest”… do rosji w ranach wymiany wróciło też 55 rosyjskich jeńców i ukraiński oligarcha 

Victor Madwedczuk… 

 

AW: – Zła wiadomość dla frankowiczów: Bank Szwajcarski podnosi swoje stopy 

procentowe, więc kto ma kredyt we frankach będzie płacił jeszcze więcej, bo kursy walut i tak 

robią swoje. Inflacja, drożyzna i słaby złoty to mieszanka wybuchowa… 

 

AW: – Miliardy dla Polski z KPO i głos prezydenta o tym, dlaczego w Polsce pieniędzy 

wciąż nie ma… 

Andrzej Duda, prezydent w wywiadzie z Marcinem Wroną, Nowy Jork dla TVN: – Mamy 

do czynienia ze swoistym starciem politycznym i swoistą połajanką, w ogromnym stopniu 

wywołanym przez, no, niestety przez polskie elity prawnicze, które ogromną ilość kłamstwa 

wyemitowały w ciągu ostatnich lat na zachodzie Europy do swoich kolegów różnego rodzaju 

trybunałów… Nie uważam, że popełniłem błąd. Absolutnie… Powiem więcej, że jest ich za 

mało. Powinno być tych zmian więcej. 

 

AW: – Pomysł na ocieplenie budynku, nie klimatu… pomysł trudny, jeżeli budynek jest 

uznany za zabytkowy. W bloku na warszawskich Bielanach mogło by być cieplej, ale nie będzie 

i to tylko jeden przykład problemu z zabytkiem. 

Dariusz Łapiński: – Niewielki blok na warszawskich Bielanach. 

[Znam. Pracowałem na budowie nieopodal. W latach sześćdziesiątych warszawskie 

budownictwo poszukiwało postępu w wykonawstwie, aby dało się szybciej i więcej budować. 

Zrazu architekci próbowali drobnej prefabrykacji. Tu na Bielanach autor wymyślił wylewanie na 

placu budowy w formie ramek betonowych, które wstawiał w ścianie zewnętrznej jako 

obramienia okienne. Teraz już nie trzeba było wymurowywać ceglanych węgarków wokół 

okien. Dawało przyspieszenie robót i oszczędność cegły. Między ramkami można było wykonać 

cieńsze ściany już jako ściana nienośna. 

Na zdjęciu jest to biała cegła wapienno-piaskowa, czyli powodująca znaczne straty ciepła 

w mieszkaniach, ale była to oszczędność cegły ceramicznej. Po wojnie aż do lat 

dziewięćdziesiątych nie zajmowano się termiką budynków. Proponowane dziś przez 

mieszkańców 5cm pianki też tylko nieznacznie podniesie komfort użytkowy budynku. Nikt im 

nie obliczył oporności cieplnej ścian. Ponadto takie ocieplenie można założyć tylko na tej cegle 

wapienno-piaskowej, a betonowe ramki wokół okien i same okna będą nadal powodowały 

znaczne straty ciepła]. 

♣ 
2022-09-23 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7591 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 4 438 nowych zakażonych. 19 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dwunasty dzień 

 

AW: – Antoni Macierewicz dostaje order [jaki? Orła Białego!] od prezydenta. Andrzej 

Duda dziękuje mu nie tylko za kiedyś KOR [Komitet Obrony Robotników], ale za twórczą 

działalność w wolnej Polsce… 

 



AW: – Kolejny cenowy rekord, w który trudno uwierzyć. Opłata za energię wyższa 

o 1000%. W Piotrkowie Trybunalskim przecierają oczy ze zdumienia… 

Paweł Płuska: – Piotrków Trybunalski i kilkanaście innych samorządów zrzeszonych 

w grupie zakupowej to jak na razie krajowi rekordziści…  

Wzrost cen energii dla samorządów 

Koszalin 400% | Gdynia 531% | Elbląg 577% | Olsztyn 540% 

Gorzów Wielkopolski 292% | Bydgoszcz 500% | Poznań 370% 

Piotrków Trybunalski 1040% | Radom 900% | Lublin 260% 

Wrocław 513% | Wieliczka 652% | Sandomierz 780% 

Waldemar Buda, minister rozwoju i technologii, KP PiS: – prąd jest produkowany 

z różnych źródeł, prąd jest produkowany przez różne firmy. Różne ceny miały samorządy 

wcześniej, w związku z tym trudno oczekiwać, że będzie tylko jedna cena. 

[Ale te różne firmy są wszystkie firmami państwowymi, często działają na terenie danego 

samorządu, więc w tej sytuacji powinny przejść na własność samorządu i tak zapanować nad 

cenami, oczywiście gdyby władza była zainteresowana zapanowaniem nad sytuacją w kraju i nie 

rozgrywała politycznie narodu]. 

PP: – …sytuacja na rynku energii niestabilna; trwa właśnie ogłoszone przez polskie sieci 

elektroenergetyczne okres zagrożenia, to oznacza, że wprawdzie energii dziś nie zabraknie, ale 

mamy problem z rezerwą mocy. 

Sytuacji nie poprawia też to, że miasto czy całe grupy zakupowe nie kupują energii 

bezpośrednio od producentów, kupują od dostawców, pośredników, którzy sami kupują energię 

na giełdzie i dodają do niej swoją premię za ryzyko. 

[Ale ci pośrednicy czy dostawcy to są też firmy państwowe, również giełda jest Polska, 

czyli wszystko to stanowi system państwowy nawarstwiony, każdy z nich płaci podatek do 

budżetu i z tego władza żyje, liczni działacze pobierają wysokie pensje, władza ma środki na tak 

zwaną „działalność”. I teraz władza utyskuje: oj jak drogo, kto jest temu winien? Przecież nie 

my]. 

Agnieszka Głośniewska, Urząd Regulacji Energetyki [kolejne grupy cwaniaków 

żerujących na narodzie, oni też płacą podatki i rząd z nich żyje] – Związki samorządu 

terytorialnego, one korzystają też z uroków – plusów i minusów – wolnego rynku energii i tam 

ceny, no, nie podlegają zatwierdzeniu przez prezesa regulacji energetyki. 

PP: – To wolny rynek: miasta ogłaszają przetargi na dostawę, gdy jest wielu chętnych 

i nadmiar energii na rynku, mogą liczyć, że uzyskają dobrą cenę, ale w czasie niedoborów to tak 

nie działa. [A system energetyczny już skwapliwie pilnuje, aby nie było nadmiaru energii na 

rynku – to jest racja bytu systemu energetycznego]. Cenę wyznacza ostatni w systemie 

energetycznym, ten najdroższy, bez którego system by się nie dopiął, co obrazowo można 

przedstawić tak: 

Rafał Zasuń, redaktor naczelny „wysokie napięcie.pl”: – Sprzedaje pan pomidory na targu 

i ma pan koszt pomidora 2 złote za kilogram, ale wszyscy pozostali sprzedają za 8 złotych za 

kilogram i są ludzie, którzy kupują i pytają: za ile pan przedaje, za 8 czy za 2 złote? 

PP: – Ci którzy wytwarzają taniej, zbierają właśnie premię, ogromną i właśnie dla tego 

coraz częściej słychać głosy o opodatkowaniu tych nadmiarowych zysków – tych którymi od 

miesięcy chwalą się spółki skarbu państwa. Paweł Płuska, Fakty. 

[Wszystko to konstruuje państwo polskie, aby w konsekwencji podatki przynosiły jak 

największe wpływy do budżetu, a cały budżet wydatkuje władza, opłacając nim w coraz 

mniejszym stopniu zdrowie, naukę czy pracę, a w coraz większym stopniu przeróżne machlojki 

przynoszące złodziejskie zyski działaczom. 

Muszę tu przywołać PRL, który działał odwrotnie. Wszystko było własnością państwa, a 

państwo socjalistyczne to naród, czyli wszystko było własnością całego społeczeństwa. 

PRL to było jedno wielkie przedsiębiorstwo, w którym cały naród był zatrudniony, 

oczywiście socjalistyczny naród, wykluczając wrogów narodu i z którego ten socjalistyczny 

naród otrzymywał środki do życia. Państwo na sobie nie musiało zarabiać, samo sobie nie 

musiało płacić podatków. Gierek zlikwidował nawet podatek od pensji, bo nie miał sensu. 

Niestety, skoro wszystko było nasze, czyli każdego, to każdy jako właściciel całości tylko sobie 

podlegał i dosłownie chciał rządzić całością i każdy rządził całością z wiadomym skutkiem. 



Obecnie rządzi PiS – też z wiadomym skutkiem]. 

 

AW: – W czterech ukraińskich obwodach ruscy organizują referenda, mają przesądzić 

o przyłączeniu do rosji. To farsa – przypomina prezydent Zełenski i za takie samo podejście 

dziękuje światowym sojusznikom. 

Paweł Szot z Kijowa: – Faktycznie to głosowanie już trwa, dowodem są zdjęcia z ruskich 

mediów, bo inni zachodni dziennikarze na te tereny nie są wpuszczani. Pseudo-referenda 

odbywają się na okupowanych przez rosję terenach obwodów: chersońskiego, zaporoskiego, 

donieckiego i ługańskiego. Mieszkańcy mogą głosować w lokalach wyborczych, ale komisje 

wyborcze chodzą także od drzwi do drzwi i towarzyszą im uzbrojeni żołnierze, to także pewnie 

miało wpływ na wynik głosowania. 

Sami Ukraińcy, którzy uciekli z tych terenów, twierdzą, że to jest farsa, że wynik referendów był 

znany, zanim referendum się rozpoczęło i na pewno nie wyraża ich woli… 

Ukraińskie władze, podobnie jak społeczność międzynarodowa nie uznają wyników tych 

referendów, przestrzegają swoich obywateli przed braniem w nich udziału. 

 

AW: – Kto może, ten wyjeżdża. Granica rosji z Gruzją jest oblężona, na rosyjskich 

granicach też kolejki, tak właśnie rosjanie reagują na mobilizację putina. Dla rosyjskich 

żołnierzy prezydent Ukrainy ma wiadomość: uciekajcie albo poddawajcie się Ukraińcom, to 

jedyna dla was szansa na przeżycie. 

Katarzyna Sławińska: – Masowa i chaotyczna mobilizacja w rosji nabiera tempa, choć 

niektórzy obrońcy ojczyzny jeszcze nie są zdolni do jej obrony. Karty mobilizacyjne wystawiane 

są też dawno nieżyjącym mężczyznom. Wezwania dostarczane w środku nocy czy 

w samolotach, którymi Rosjanie próbują uciekać z kraju, wbrew zapewnieniom putina także tym 

bez żadnego wojskowego doświadczenia… Bezpieczni wydają się jedynie synowie 

dygnitarzy… Ukraiński prezydent mówi, że teraz wojna przyszła do każdego rosyjskiego domu. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – 55 tysięcy rosyjskich żołnierzy zginęło na tej 

wojnie przez pół roku. Dziesiątki tysięcy zostały ranne, okaleczone. Chcecie więcej? Nie? To 

protestujcie. Walczcie. Uciekajcie albo poddawajcie się Ukraińcom – to jedyna dla was szansa 

na przeżycie. 

KS: – W kolejce na granicach: z Finlandią, Gruzją czy Kazachstanem, każdym krajem, do 

którego można wjechać bez wizy, tak rosyjscy mężczyźni reagują na wezwanie putina do walki. 

W radzie bezpieczeństwa ONZ w ostrych słowach dyplomaci reagowali na zbrodnie i groźby 

putina, wcielenia do rosji okupowanych terenów i nuklearny szantaż. 

United States, Antony Blinken, amerykański sekretarz stanu: – Każdy członek tej rady 

powinien wysłać jasny sygnał, że te bezmyślne nuklearne groźby muszą się skończyć. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy: – Skupiamy się na zbrodniach 

popełnianych w Ukrainie przez rosyjskich żołnierzy. Jeśli ktoś myśli, że tylko oni są gotowi 

zabijać, torturować, gwałcić, obcinać genitalia, to się myli. Współwinni są rosyjscy dyplomaci, 

bo kłamstwami podżegają do zbrodni i ukrywają je. 

 

AW: – Może zabraknąć do 2,5 miliona ton [węgla], a to jest 30% tego rynku. To alarm z 

branży, bo z rządu słychać, że dla wszystkich wystarczy. Widać za to coś nowego i ciekawego: 

wyjątkowo ostra była wymiana zdań PiS-u między premierem a Jackiem Sasinem. Jest w niej o 

przekroczeniu uprawnień i odpowiedzialności karnej. 

Maciej Knapik: – Strajk klimatyczny w sześciu miastach Polski. Jak słyszymy: 

uzależnienie od węgla skończy się dramatem tej zimy… 

Cennik węgla za tonę: 

4600 zł – węgiel kostka 

4300 zł – węgiel orzech 

3800 zł – ekogroszek workowany – import 

3600 zł – ekogroszek 

3500 zł – węgiel orzech – import Kolumbia 

Wokół dostaw węgla narasta spór w rządzie, do ostrej wymiany zdań miało dojść na 

Nowogrodzkiej między premierem, a Jackiem Sasinem: 



„Odpłatne udostępnienie” rezerwy strategicznej ustawa określa jako sprzedaż 

asortymentu rezerw. Jest ona możliwa jedynie w sytuacji likwidacji tych rezerw 

zgodnie z przepisami rozdziału 5 ustawy o rezerwach strategicznych, co w 

przypadku rezerw utworzonych poza Rządowym Programem Rezerw Strategicznych 

sprowadza się do sytuacji, w której dany asortyment jest zbędny z powodów 

wskazanych w ustawie o rezerwach strategicznych. W analizowanych 

okolicznościach wysoce wątpliwe byłoby wystąpienie podstaw do likwidacji 

rezerwy, które enumeratywnie określa art. 27 ustawy o rezerwach strategicznych. 

Jednocześnie chciałbym zauważyć, że przekroczenie uprawnień przez 

funkcjonariusza publicznego prowadzi do pociągnięcia go do odpowiedzialności 

karnej na podstawie art. 231 Kodeksu karnego. 

Biorąc pod uwagę przytoczoną interpretację prawną, daleki byłbym od 

podejmowania przyjęcia zaproponowanego rozwiązania. Oczywistym jest, że aspekt 

cenowy jest niezwykle istotny, o czym rozmawialiśmy wielokrotnie podczas 

Komitetów Sterujących, niemniej należy wypracować rozwiązanie akceptowalne 

z punktu widzenia przepisów prawa. 

Proszę o zaangażowanie służb prawnych Ministerstwa Aktywów Państwowych do 

udziału w warsztatach mających na celu wskazanie najbardziej optymalnego 

rozwiązania znajdującego umocowanie w obowiązującym porządku prawnym”. 

Z poważaniem 

Mateusz Morawiecki 

[A więc nie musieliśmy długo czekać – oto machlojka Sasina – sprzedał węgiel 

stanowiący strategiczną rezerwę państwową. Komu sprzedał? Za ile sprzedał? Ile sam otrzymał? 

Wszystko w sytuacji katastrofalnego braku opału na zimę w Polsce. I nadal nie jest aresztowany, 

wprawdzie to tylko wicepremier, ale to wiceprzewodniczący PiS partii rządzącej]. 

 

AW: – Jest prawomocny wyrok w sprawie sędzi Juszczyszyna, ma prawo orzekać i wrócić 

do normalnej pracy. Od orzekania odsunęła go nieistniejąca już Izba Dyscyplinarna, a kolejne 

sądy stwierdzały, że było to nielegalne. Nie bez powodu Polska nie ma jeszcze miliardów euro z 

Unii – to właśnie jeden z nich… 

 

AW: – Mem [Mem internetowy, mem – gatunek humorystycznej wypowiedzi 

internetowej, komunikat obrazkowy zbudowany w oparciu o schemat konstrukcyjny 

wykorzystujący skonwencjonalizowane elementy związane z kulturą i historią Internetu] 

Mem ministra edukacji to nic śmiesznego. Medialna edukacja młodzieży, to nowy projekt. 

Minister zlecił stworzenie platformy treningowej i chce na niej wyświetlać krótkie filmy 

historyczne. A kto stworzy tę platformę? To ciekawostka, która dla uczniów powinna być też 

lekcją. 

Renata Kijowska: – …cały projekt ma kosztować niemal 30 milionów złotych. 

Kilkanaście może trafić do fundacji historii i wspierania kinematografii polskiej. Jej prezes Piotr 

Mikołajczak, muzyk i producent tworzy też inną spółkę z kuzynem Jarosława Kaczyńskiego… 

[A więc mamy kolejną machlojkę za 30 milionów złotych – transfer do krewnych i 

znajomych]. 

Marcin Zaród, nauczyciel roku 2013: – Żyjemy w jakiejś podwójnej rzeczywistości, czyli 

z jednej strony w sytuacji, w której były strajki nauczycielskie, to jeden głos rządu jednolity, to 

był taki, że nie mamy pieniędzy na nich, a za chwilę tworzymy nowe platformy, nowe rzeczy, 

które potem nie są wykorzystywane… 

♣ 



2022-09-24 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7591 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 4 534 nowych zakażonych. 25 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny trzynasty dzień 

 

Jarosław Kaczyński, Siedlce, wypowiedź z 21 września: – Ja dzisiaj powiem jasno 

i prosto, bo według mnie to jest to w stu procentach udowodnione – zamachem smoleńskim. 

Tusk: – Order Orła Białego dla Antoniego Macierewicza jest taką jakby kropką nad „i” po 

tym wszystkim, co zrobili czy chcieli zrobić z flagą, z świętem niepodległości, dzieląc Polaków, 

odbierając innym prawo do bycia patriotą, bo ma się inny pogląd niż Kaczyński. 

 

DR: – Ukraina i pseudo-głosowanie w pseudo-referendach. Parodia i groza jednocześnie, 

pod lufą karabinu i pod groźbą aresztu. Mieszkańcy okupowanych terenów decydują 

o przyłączeniu do rosji, choć wynik z góry jest znany i choć wiadomo, że nie będzie uznany 

przez świat. 

Paweł Szot: – Głosowanie pod lufami karabinów. Na okupowanych przez rosję terytoriach 

komisje chodzą od drzwi do drzwi w towarzystwie uzbrojonych żołnierzy. To drugi dzień tak 

zwanego referendum, w którym głosujący mają się opowiedzieć za przyłączeniem do rosji. 

Odbywa się ono w części obwodów chersońskiego, zaporoskiego, donieckiego i ługańskiego, ale 

głosują także rzekomi mieszkańcy tych terenów, którzy przebywają teraz w rosji i na 

okupowanym terenie… w rosji trwa mobilizacja 300 tysięcy rezerwistów, do wojska wcielani są 

także Ukraińcy mieszkający na okupowanych terenach, to do nich zwrócił się: 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Dbajcie o swoje bezpieczeństwo i pomóżcie 

nam osłabić i zniszczyć okupantów, unikajcie rosyjskiej mobilizacji w każdy możliwy sposób. 

Próbujcie się przedostać na wolny obszar Ukrainy. Jeśli już znajdziecie się w rosyjskiej armii, 

sabotujcie działania wroga, wysyłajcie istotne informacje o ich bazach, punktach dowodzenia i 

magazynach. Przy pierwszej okazji przejdźcie na naszą stronę. Zróbcie wszystko, by uratować 

życie i ocalić Ukrainę. 

PS: – Po raz pierwszy w tej wojnie Rosjanie użyli irańskich dronów kamikadze, w wyniku 

ich ataku na fort w Odessie zginęła jedna osoba. Bezzałogowce widziane były także nad 

Dnieprem. Po tych atakach władze w Kijowie cofnęły akredytację irańskiemu ambasadorowi w 

Ukrainie. 

Ukraińcy opublikowali wstrząsające zdjęcia jednego z obrońców Azowstalu uwolnionego 

z rosyjskiej niewoli. Stan mężczyzny dowodzi, że rosjanie łamią konwencję genewską 

o traktowaniu jeńców wojennych. [Zdjęcia: najpierw dorodny żołnierz, a potem skóra i kości, 

zapadnięta klatka piersiowa, zupełny brak mięśni, źle zrośnięta ręka po złamaniu]. 

 

DR: – Kochał go film, kochał go teatr, kochali go nie tylko za Gustlika, który dał mu 

popularność. Ponad sto filmów, w tym epizody, które stawały się kreacjami –  



Franciszek Pieczka w panteonie największych aktorów od dawna – odszedł wczoraj 

Franciszek Pieczka 

1928 – 2022 

To jego słowa z pokazanych fragmentów filmów: 

Co tu tak 

Może prawnuki za dziadka 

Na piechotę poszedłem… tam było kino i zobaczyłem… podniesiona perzyna – Jo ci dum 

zacho… 

Czy my czasem nie za szybko pędzimy? 

Poprzez film ja się spełniałem, jest to radość, cichość 

 

DR: – Wyrzuceni poza nawias, niewidoczni dla polskiego systemu opieki, tak czują, bo 

tak żyją, tylko na łasce rodziny, a jak jej zabraknie, pozostaje tylko czarna rozpacz. Dorośli 

z niepełnosprawnościami. Ile zostało z rządowych obietnic wsparcia i dlaczego tak mało 

Marek Nowicki: – Rafał ma 27 lat i cierpi na autyzm, a do tego jest niepełnosprawny 

intelektualnie. Dla takich ludzi nie ma miejsca w polskim systemie opieki. Rodzice próbowali 

umieścić go w kilku ośrodkach opieki terapeutycznej, bez rezultatu… Tacy niepełnosprawni 

mają zapewniony w ośrodkach zapewnioną edukację do 25-go roku życia, a potem wypadają z 

systemu. Tak jak Hubert, lat trzydzieści jeden. 

Maria Czerwińska-Litwin, siostra Huberta: – Robert cierpi na autyzm dziecięcy, 

całościowy zespół zaburzeń rozwojowych, znaczne upośledzenie umysłowe i padaczkę. 

MN: – Nikt poza najbliższą rodziną go nie chce… Tacy dorośli nie są w stanie brać 

udziału w terapii zajęciowej. Muszą mieć opiekę indywidualną. Rząd kilka lat temu obiecywał 

stworzenie dla takich osób systemu opieki z literką „D”. Takich domów do dziś jednak jest 

bardzo mało… 

♣ 
2022-09-25 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7591 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 741 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny czternasty dzień 

 

DR: – Już nie tylko termin i nie tylko ordynacja – zmienić ustawę – sposób liczenia 

głosów – taki ma plan PiS na wybory według PiS. Nie mówi jeszcze jak, mówi po co, by nie 

można było robić różnych nieładnych rzeczy. Skąd teraz? Skoro jest u władzy od siedmiu lat? 

Jakub Sobieniowski: – Tak Kaczyński przekonuje, że obawia się wyborczych fałszerstw: 

Kaczyński: – My poprzez ustawę zmienimy sposób liczenia głosów, tak żeby on był dużo 

bardziej transparentny niż obecnie [tak jak transparentna była Dobra Zmiana]. I wprowadzimy 

różne rygory, żeby nie można było robić różnych nieładnych rzeczy. 

Radosław Sikorski: – Kaczyński chce skonstruować system, w którym rząd nie może 

przegrać wyborów. Używa do tego upartyjnionych: telewizji, wszelakich służb z Pegasusem 

włącznie. 

JS: – W czasie swoich wystąpień Kaczyński nie doprecyzował, jak chce zmienić to, czego 

za bardzo zmienić się nie da, bo komisja musi wysypać karty z urny i trzeba głosy ręcznie 

policzyć. Wyniki trzeba wywiesić w lokalu wyborczym i przesłać. 

A liczenia już mogą pilnować mężowie zaufania. W kolejnych ostatnio wygrywanych przez PiS 

wyborach PiS ma ich prawie najwięcej albo najwięcej i rządzi od 7 lat. A zmiany w liczeniu 

próbuje tłumaczyć tak, z naciskiem na próbuje, bo bez konkretów. 

[Pamiętajmy o wyborach prezydenckich, gdzie podliczono głosy i je zsumowano, a potem 

następnego dnia lub dwa dni później Poczta Polska dostarczyła głosy korespondencyjne 

o niedającym się sprawdzić pochodzeniu, nikt nie policzył różnych stempli pocztowych na 



kopertach, może nie było obowiązku stemplowania. Właśnie te głosy korespondencyjne 

pozwoliły Dudzie na twierdzenie na wieczorze wyborczym, że na pewno wygra]. 

Kamila Gasiuk-Pihowicz, KP KO. PO: – To jest stara zasada: każdy kto manipuluje przy 

terminie wyborów, okręgach, sposobie liczenia głosów, tak naprawdę manipuluje przy 

demokracji, manipuluje przy wyniku wyborczym. 

Kaczyński w Siedlcach: – Trza [trzeba] stworzyć patrole wyborcze takie, żeby w tych 

komisjach obwodowych, jak i bardziej odległych, gdzie będzie na przykład jeden nasz 

przedstawiciel, on miał jakieś wsparcie. 

Kaczyński w Opolu: – Powstanie potężny korpus obrony wyborów. Korpus, który nie 

pozwoli na jakiekolwiek fałszowanie, a także na jakiekolwiek awantury. 

Michał Kamiński, wicemarszałek Senatu, KP Koalicja Polska, Unia Europejskich 

Demokratów: – By kilkudziesięciotysięczne grono jego fanatyków, najczęściej ludzi związanych 

z Radiem Maryja, na jego gwizdek w noc wyborczą rozpoczęły w Polsce masowe niepokoje – to 

jest naprawdę tylko po to, kiedy sondaże zaczną w nocy pokazywać, że Prawo i Sprawiedliwość 

traci, to po to jest Kaczyńskiemu straż ochrony wyborów, by zacząć krzyczeć, że wybory zostały 

sfałszowane. 

 

DR: – Alarm dla Odry. 

- Ta tragedia się nie skończyła, ta tragedia ciągle trwa. 

 

DR: – Wojenna próba sił. Rosjanie próbują uciec przed mobilizacją, choć kreml próbuje 

wszystkiego z zamknięciem granic włącznie, by ich powstrzymać. A na dniach spróbuje 

przekonać świat, że po pseudo-referendach czas na amnestię, a potem na doktrynę nuklearną. 

Świat czyta ten sygnał. 

Paweł Szot z Kijowa: – Dymytro Kułeba szef ukraińskiej dyplomacji zareagował, 

wzywając water [?] atomowy do zajęcia jednoznacznego stanowiska w tej sprawie. Sami 

Ukraińcy podobnie jak społeczność międzynarodowa uważają, że rosja tym razem nie blefuje. 

Zdaniem prezydenta Zełenskiego putin faktycznie może użyć broni jądrowej. Dokładnie tak 

samo myśli szef unijnej dyplomacji, który twierdzi, że ta wojna znalazła się w krytycznym 

punkcie. Bo rosjanie przegrywają na froncie, a równocześnie putin nie chce się cofnąć. 

Równocześnie Boryl [?] zapewnia, że Unia Europejska nie wstrzyma dostaw broni do Ukrainy. 

Tymczasem w cieniu atomowych gróźb toczą się klasyczne działania zbrojne, w których rosja 

sięga po broń, której jeszcze do niedawna przeciwko Ukraińcom nie używała. 

Drony kamikadze znowu nad Odessą; rosjanie zaatakowali za pomocą irańskich 

bezzałogowców siedzibę lokalnych władz. Kilka maszyn udało się strącić, ale co najmniej dwie 

doleciały do celu. A to efekt nocnego ostrzału Zaporoża, gdzie ruskie rakiety spadły na domy 

mieszkalne. 

Na okupowanych terenach trwa tak zwane referendum za przyłączeniem do Federacji 

Rosyjskiej. Głosują mieszkańcy niemal zrównanego z ziemią Mariupola…  

pseudo referendum może utorować ruskim władzom drogę do aneksji zajętych terenów. 

To oznacza dalszą eskalację, bo kreml grozi, że potraktuje Ukraińską kontrofensywę jak atak na 

swoje terytorium. 

ławrow: – mamy doktrynę nuklearną, która jest jawnym dokumentem, wszystko jest jasne; 

zachęcam do zapoznania się z okolicznościami, w których użycie broni jądrowej będzie przez 

nas akceptowane 

PS: – Na te groźby błyskawicznie odpowiedział szef ukraińskiej dyplomacji: 

Dmytro Kułeba 

Nieodpowiedzialne wypowiedzi putina i ławrowa o możliwości użycia broni 

jądrowej są nieakceptowalne. Ukraina się im nie podda. Zwracamy się do mocarstw 

atomowych o zabranie głosu i wyjaśnienie rosji, że taka retoryka zagraża całemu 

światu i nie będzie tolerowana 

PS: – Ukraińcy kontynuują natarcie w obwodzie chersońskim i na północnym wschodzie, 

gdzie niemal otoczyli strategiczny Łeman. Informują też, tylko wczoraj zestrzelili cztery ruskie 

samoloty i śmigłowce. 



Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Na pewno wyzwolimy cały kraj, od Chersonia 

po Ługańsk, od Krymu po Donbas. Każdy okupant morderca doczeka sprawiedliwości za to, co 

zrobił nam Ukraińcom. 

PS: – Odpowiedzią za ostatnie porażki na froncie jest mobilizacja rezerwistów w rosji. 

Wojskowej brance towarzyszą protesty – w sobotę w całym kraju policja zatrzymała prawie 800 

osób. W Dagestanie mundurowi strzelali w powietrze, by powstrzymać atakujący ich tłum. 

Równocześnie tysiące młodych Rosjan próbują uciec z kraju; oblężone są przejścia graniczne, 

między innymi z Gruzją, a także lotniska. Paweł Szot, Fakty. 

 

DR: – Italianie wybierają parlament. Jeśli wierzyć sondażom, to jutro obudzą się w nowej 

politycznej rzeczywistości z pierwszą w historii na czele rządu kobietą, po raz pierwszy od lat 

tak bardzo na prawo… 

Fratelli d’ITALIA – 25% 

PD Partito Demokratico – 22% 

LEGA Salvini – 13% 

MOVIMENTO 2050 – 13% 

FORZA ITALIA – 7% 

 

DR: – Nie jest już huraganem, ale jako burza też sieje zniszczenie. Fiona uderzyła we 

wschodnią Kanadę i to z rekordową siłą. 

♣ 
2022-09-26 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7566 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 731 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny piętnasty dzień 

 

DR: – Italianie powyborczo meldują scenę polityczną, a Europa z uwagą przygląda się 

nowym porządkom. 

Władzę przejmuje skrajnie prawicowa koalicja z Georgią Meloni na czele z Berluskonim 

i Salwinim u boku, i te trzy nazwiska rodzą niezliczone pytania o relacje na linii Rzym – 

Bruksela. O Warszawę w tym układzie pyta: 

Maciej Knapik: – Wybory w Italii były przedterminowe i zakończyły się wygraną skrajnej 

prawicy. 

Giorgia Meloni, liderka partii Bracia Italianie: – Będziemy rządzić Italią dla wszystkich, 

dla wszystkich Italian. Chcemy zjednoczyć naród, podkreślając, co łączy, a nie co dzieli… 

[Poczekamy z dalszymi wywodami]. 

 

DR: – Kampanie u nas bywają ostre, samo głosowanie nadzwyczaj spokojne, to o jakich 

awanturach myśli prezes PiS, wzywając do tworzenia korpusu ochrony wyborów? I od czego 

jest policja? … 

 

DR: – Próba sił w rządzie: Morawiecki kontra Sasin… 

Arleta Zalewska: – …Ci ludzie przed składem węgla w Ostrowie Wielkopolskim ustawili 

się, żeby zapisać się w kolejkę. Teraz każdy czeka na telefon z informacją… Dlatego nikt tutaj 

nie ma wątpliwości, kto w rządzie powinien ponieść odpowiedzialność za ten kryzys. 

[Ja mam wątpliwości, bo odpowiedzialnych jest wielu]. 

Prezydium komitetu politycznego PiS 22 września 

Ludzie premiera: „Sasin chce wykorzystać kryzys węglowy do osłabienia/odwołania 

premiera” 

„Taktyczny sojusz przeciwko premierowi” 

(Witek, Błaszczak, Ziobro, Szydło) 



 

DR: – Fuzja biznesu i polityki. Kontakty, układy, duże pieniądze, a w tle pytania o sens 

połączenia Lotosu z Orlenem… 

Na otwarciu węgierskiego oddziału firmy Hofmana był węgierski premier, Wiktor Orban. 

Mniej więcej wtedy Hofman zaczął doradzać Molowi. 

Izabela Leszczyna, KP KO, PO: – Wiedziałam, że ktoś w PiS-ie zarabia duże pieniądze… 

[Kolejna machlojka ludzi PiS]. 

 

DR: – kreml mówi o mobilizacji, Rosjanie raczej o brance. Do armii może trafić każdy, a 

nikt nie chce stać się mięsem armatnim. Masowe ucieczki za granicę i masowe aresztowania 

protestujących. Znowu atak dronów na Odessę. 

Anna Czerwińska: – Nie chciał trafić na front i zginąć, wybrał więzienie… Górnicy 

dostają wezwania w czasie pracy w kopalni. Dostają je też studenci, pracownicy linii lotniczych, 

lekarze, osoby starsze, a nawet przewlekle chore. To 59-letni chirurg Wiktor Djaczok, nie widzi 

na jedno oko, ma problemy ze słuchem, cierpi na raka skóry, za dwa tygodnie ma iść na front, 

będzie dowódcą plutonu… protestujący podpalają kolejne punkty poboru, palą zdjęcia putna, 

aresztowano już ponad dwa tysiące osób. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nie poddawajcie się zbrodniczej mobilizacji, 

uciekajcie albo oddajcie się w ukraińską niewolę. Im więcej Rosjan spróbuje przynajmniej 

ochronić swoje życie, tym szybciej skończy się ta zbrodnicza wojna rosji. 

AC: – Od środy od ogłoszenia mobilizacji wyjechało z rosji ponad 260 tysięcy 

mężczyzn… mobilizacja może objąć milion ludzi. Trwa desperacka ucieczka z kraju… 

 

DR: – Kiedy publiczne pieniądze płyną szerokim strumieniem, to publicznie stawiane 

pytania brzmią: do kogo? Na jaki cel? I jak są wydawane? 3,5 mln złotych z dwóch dotacji od 

premiera i z funduszu patriotycznego dla narodowców na kuźnię kadr… 

[Czyli kolejna machlojka PiS]. 

Konrad Dulkowski, ośrodek monitorowania zachowań rasistowskich i ksenofobicznych – 

Zbliżają się wybory, PiS kupuje sobie narodowców… 

♣ 
2022-09-27 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7616 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 6 484 nowych zakażonych. 25 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny szesnasty dzień 

 

DR: – Trzy przecieki w dwóch gazociągach Nord Sream – dwa przecieki; Nord Stream 2 – 

jeden przeciek koło Bronholmu, to jest sytuacja nietypowa. Premier Danii nie wyklucza 

sabotażu, Dojczland mówi o ataku, Szwedzi oficjalnie informują o eksplozjach na Bałtyku. 

Jan Błaszkowski: – …Nord Stream 1 zaopatrywał Dojczland w ruski gaz, ale surowiec 

nim ostatnio nie płynął, jak tłumaczą ruscy, z przyczyn technicznych. Za to Nord Sream 2 po 

agresji na Ukrainę w ogóle nie został uruchomiony. Obie nitki były wypełnione gazem pod 

ciśnieniem… 

 

DR: – prezydent, premier i list od prezesa. Kurek z pompą [uroczyście] odkręcony, to 

rusza przesył Baltik Pipe, 900 km gazowej alternatywy, płynie nim do Polski przez Danię 

z Norwegii, to ma dać nam niezależność od rosji i wzmocnienie bezpieczeństwa… 

Maciej Knapik: – …kosztował 1 600 mln euro. Ale ani premier, ani prezes nie 

wspomnieli, że potężną kwotę dołożyła tu Unia Europejska… roczne zużycie gazu w Polsce to 

20 mld m3. 

Jakub Wiech, energetyka24.com: – W tym roku popłynie przez Baltik Pipe 800 mln m3  

 



DR: – Zyski do podziału, czyli danina Sasina. Wicepremier rzuca pomysł, giełda nurkuje, 

bo nawet bez szczegółów nowy podatek stawia na baczność – 50% od nadmiarowych zysków od 

dużych firm, także prywatnych, nie tylko energetycznych. Czy to kara za sukces? – pytają 

przedsiębiorcy. 

Michał Tracz: – …Danina od „nadzwyczajnych zysków” 

- każda duża firma +250 osób 

- zysk w 2022 r. wyższy niż średnia z 2018, 2019 i 2021 r. 

-jednorazowa danina 50% „nadzwyczajnego zysku” 

MT: – władza robi wszystko, by nie nazywać tego podatkiem, by nie trzeba było do tego 

ustawy. Wszystko wskazuje bowiem na to, że choć pierwotnie pomysł daniny miał dotyczyć 

tylko wielkich państwowych koncernów, tylko gigantów energetycznych, które w czasie 

gwałtownie rosnących cen energii podwyższyły też swoje marże, to jednak specjalny podatek 

będzie dotyczył wszystkich. 

[A opozycja potrafi tylko: „nie ma naszej zgody…” – żadnego kontr-pomysłu]. 

DR: – Kolejny zbiorowy grób w obwodzie chersońskim … 

 

Paweł Szot, Odessa: – Tylko dziś słychać było w Odessie syreny alarmowe trzy razy. 

W nocy ukraińska obrona przeciwlotnicza zestrzeliła nad miastem 5 dronów kamikadze. Od 

czterech dni ruscy atakują to miasto wykorzystując broń dostarczoną przez Iran. Trafione zostały 

skład paliw i budynki na terenie portu. 

Wróg próbuje zaoszczędzić na pociskach manewrujących, drony są o wiele tańsze i mogą 

być używane częściej, latają parami, używają nawet kilkunastu dronów równocześnie. Służba 

bezpieczeństwa Ukrainy zatrzymała mężczyznę, który miał naprowadzać bezzałogowce. Celem 

ataku tym razem było centrum Mikołajewa. Ukraińska armia kontynuuje natarcie w kierunku 

Łymanu w obwodzie ługańskim, równocześnie trwają ciężkie walki o Bachmut w Donbasie. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Sytuacja w obwodzie donieckim jest trudna. 

Robimy wszystko, żeby powstrzymać wroga – to nasz główny cel w tym momencie, ponieważ 

Donbas jest także głównym celem dla okupantów. 

 

DR: – W kosmosie sukces. To wielki skok ludzkości – ogłasza NASA i melduje 

wykonanie zadania. W pierwszym w historii teście obrony planetarnej punkt dla nas. Sonda 

zgodnie z planem uderzyła w planetoidę… 

Paweł Abramowicz: – …Wystrzelona w listopadzie na rakiecie Falkon 9 sonda Dark 

pokonała 11 milionów kilometrów samobójczej misji. Celowała w planetoidę Dimorphos – 

księżyc orbitujący wokół trochę większego kamyczka Didymos. Sonda nie była sama, 

towarzyszyła jej ta italska skrzyneczka z aparaturą filmującą na pokładzie, jej relacja wciąż do 

nas leci. Rozpędzona do prędkości 23 tysięcy kilometrów na godzinę sonda Dark miała jedno 

zadanie: przydzwonić w planetoidę tak mocno i skutecznie, by choć troszeczkę zmienić jej kurs. 

Przydzwonienie się udało. Zmiana kursu – poczekamy, zobaczymy… 

♣ 
2022-09-28 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8147 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 4 879 nowych zakażonych. 28 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny siedemnasty dzień 

 

AW: – Niezłe zamieszanie z zamrożeniem cen prądu. W Sejmie nagle pojawiła się nagle 

druga nowa ustawa. Wkracza z nią poseł Suski, ale to jeszcze nie koniec, bo jeszcze ma pojawić 

się trzeci projekt. I tak w tym całym bałaganie pojawia się minister Sasin, a z czym się pojawia? 

Maciej Knapik: – …projekt pierwszy zakłada, że ceny prądu w przyszłym roku mają być 

zamrożone na poziomie cen tegorocznych do limitu 2 MWh dla gospodarstw domowych, do 2,6 

MWh dla gospodarstw z osobami niepełnosprawnymi i 3 MWh dla rolników i dużych rodzin. Tu 



nie widać różnicy dla firm. Ale poseł Suski upiera się, że ważniejszy jest inny projekt też 

rządowy. Ten projekt zakłada zniesienie tak zwanego obligo giełdowego = zniesienie obowiązku 

sprzedaży prądu na giełdzie energetycznej, co jak słyszymy, znacznie podbija ceny. Prąd ma być 

tańszy w ogóle i dla wszystkich. Opozycja, co ciekawe, nie mówi nie. 

- I wtedy nie będą ceny 2800 za megawat, tylko 800 za megawat. 

MK: – Obligo giełdowe to mechanizm gwarantujące wolny rynek. Zniesienie jest 

niebezpieczne – słyszymy. 

Robert Tomaszewski, analityk ds. energetycznych „polityka insicht”: – To jest środek, 

który umożliwi ręczne sterowanie państwa, większą kontrolę państwa. 

[Przecież państwo po to jest, żeby służyło obywatelom, a nie było gwarantem wolnego 

rynku]. 

MK: – I wreszcie trzeci projekt, którego jeszcze nie ma. To 50% podatek dla dużych firm 

– tak zwana danina Sasina miałaby być liczona nie od nadwymiarowych zysków, a marż – jak 

słyszymy. To bez różnicy – jak mówi opozycja. 

Tusk: – Podatek nałożony wstecz na marżę brutto. Przedsiębiorcy dobrze rozumieją, że to 

oznacza śmiertelne zagrożenie… 

MK: – Zyski z podatku miałyby iść na walkę z kryzysem energetycznym. Ale i tu pojawia 

się Marek Suski, który ten pomysł zasadniczo kasuje. 

 

AW: – Wybory samorządowe w kwietniu 2024? Wygląda na to, że tak właśnie zdecyduje 

Sejm. Decyzja wisi w powietrzu, głosowanie za kilkadziesiąt godzin. PiS-owi przeszkadzają 

wybory do samorządów przed wyborami do sejmu, ale nie przeszkadzają obok wyborów euro-

parlamentarnych. 

Jakub Sobieniowski: – …to i zmiany w rządzie są bardzo bliskie. 

Paulina Hennig-Kloska, koło parlamentarne Polska 2050: – Jeżeli dziś potrzebujemy 

jakiejś zmiany w kalendarzu wyborczym, to zdecydowanie przyspieszenia wyborów do 

parlamentu krajowego, bo ten rząd zamiast zajmować się zarządzaniem państwem, 

rozwiązywaniem sytuacji kryzysowych, tłucze się dziś o stołki. 

 

AW: – Dolar za 5 złotych, czyli walutowy kosmos… 

 

AW: – Czy to ruscy uszkodzili gazociąg, czy wybuch był zaplanowany i jak doszło do 

eksplozji? Po uszkodzeniu gazociągów Nord Stream 1 Nord Stream 2 … 

Jan Błaszkowski: – …w Dojczlandzie mówi się, że naprawa gazociągu nie ma już sensu i 

pozostanie on trwale nieczynny. 

 

AW: – ruscy ogłaszają wyniki pseudo-referendów i według nich na okupowanych terenach 

Ukrainy do rosji chcą przyłączyć się prawie wszyscy. 

ЦИК ДНР 

1 738 119 

449 572 

2 187 691 

Zgłosiło się – 2 133 326 – 97,51% 

Sprawdzono 100% głosów 

Za 99,23% 

Przeciw 0,62% 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Ta farsa w okupowanych rejonach nie może 

być nawet nazwana imitacją referendum. Co wpiszą zamiast wyników, wiedzieliśmy dużo 

wcześniej. 

Katarzyna Sławińska: – …do obrony swojego terytorium moskwa może użyć całego 

swojego arsenału, w tym nuklearnego. … 

Unia Europejska właśnie ogłosiła ósmy pakiet sankcji dla rosji. …Waszyngton szykuje nowy 

pakiet pomocy wojskowej dla Ukrainy wart ponad miliard dolarów. …Ukraina odbija kolejne 

miejscowości. 



Paweł Szot, Tarnopol: – Żołnierze ukraińskiej armii, gwardii narodowej niemal całkowicie 

otoczyli Rosjan w miejscowości Łyman na północnym zachodzie obwodu donieckiego, ruscy 

próbują się wycofać, ale jedyna droga, którą mogą to zrobić, jest ostrzeliwana przez 

Ukraińców…  

KS: – To ukraińska flaga na przedmieściach Kupiańska. Całe miasto jest już wolne. 

AW: – Dolar to więcej niż 5 złotych, frank to jeszcze więcej, złoty jest historycznie słaby, 

a może być jeszcze gorzej i to zła wiadomość dla tych, którzy w walutach mają kredyty. 

Michał Tracz: – …USD/PLN 5,06 zł | EUR/PLN 4,83zł | CHF/PLN 5,10 zł 

Małgorzata Starczewska-Krzysztoszek doktor, ekonomistka, wydział nauk 

ekonomicznych, Uniwersytet Warszawski: – Towary, które importujemy, tak konsumpcyjne, jak 

i komponenty do produkcji, jak energia – surowce energetyczne będą droższe nie dlatego, że 

ceny poszły w górę, tylko dlatego, że złoty osłabł. 

MT: – zdaniem ekonomistów pomógłby między innymi jeden ruch rządu – wypełnienie 

[nakazów Unii w zakresie praworządności] to otworzyłoby Polsce drogę do otrzymania z Unii 

120 mld zł – dotacje i 55 mld zł – pożyczki. 

[Ale trzeba byłoby usunąć Kaczyńskiego, bo to jest doktryna Polski według 

Kaczyńskiego]. 

 

AW: – Kaczyński ukarany naganą i od sejmowej komisji etyki to najwyższy wymiar kary. 

„Ja bym tu badał” – to mówił o osobach transpłciowych… 

[a za to, co zrobił z Polską?!!] 

 

AW: – …z drugą dawką przypominającą lepiej nie czekać. 

Marek Nowicki: – …Na razie tylko 300 tysięcy osób zarejestrowało się na przyjęcie 

drugiej dawki przypominającej, 205 tysięcy ją przyjęło… 

 

AW: – Floryda szykuje się na katastrofę, bo tak może wyglądać uderzenie huraganu… 

♣ 
2022-09-29 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8637 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 4 275 nowych zakażonych. 30 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny osiemnasty dzień 

 

DR: – Prezes PiS zdecydował, Sejm przegłosował, większość sejmowa wywróciła 

kalendarz wyborczy. Wybory samorządowe nie jesienią przyszłego, a wiosną kolejnego 2024 

roku… 

Jakub Sobieniowski: – …związek miast polskich powiedział mocno: jest w tej kwestii 

zdecydowany i negatywnie opiniuje ten projekt… 

 

DR: – Jeszcze jedno sejmowe „tak” dla rządowych recept na kryzys energetyczny. Są dwie 

ustawy, obie przygotowane przez rządzących… 

Druk nr 2630 – zamrożenie cen prądu dla gospodarstw domowych 

Druk nr 2634 – zniesienie obowiązku sprzedaży prądu na giełdzie energetycznej 

Arleta Zalewska: – …Za zniesieniem obowiązku sprzedaży na giełdzie zagłosowała nawet 

opozycja. Przegłosowano obie. Jeżeli druga ustawa zadziała, to nie będzie potrzebna pierwsza… 

Piotr Konieczny, restauracja „czerwone sombrero” w Poznaniu: – do czerwca rachunek za 

prąd 365 zł/MWh zmiana na 1400 zł/MWh. Dodam, że w tej chwili propozycje już są na 

poziomie 2400 zł/MWh. 

Marcin Gazowski, kawiarnia „hala monko” we Wrocławiu: – rachunek za prąd 

miesięcznie z 3,5 tysięcy zł na 9 tysięcy zł przy tym samym zużyciu prądu. 



AZ: – Politycy PiS tuż po posiedzeniu Sejmu wyjechali do Pułtuska na specjalne 

zamknięte posiedzenie… 

 

DR: – kreml gotowy na kolejny krok agresji wobec Ukrainy; zwłoki nie będzie, putin jutro 

podpisze akt aneksji okupowanych terenów… 

Katarzyna Sławińska: – …Plac Czerwony już zamknięty. Nad sceną napis: Donieck, 

Ługańsk Zaporoże, Chersoń na zawsze razem. 

Ned Price, rzecznik prasowy amerykańskiego Departamentu Stanu: – Ukraina ma prawo 

nadal bronić swojej integralności terytorialnej i suwerenności. Stany Zjednoczone nigdy nie 

uznają rosyjskich prób przyłączenia części ukraińskiego terytorium. 

KS: – …w nowym pakiecie pomocy wojskowej będzie: 

Karine Jean-Pierre, rzeczniczka prasowa Białego Domu: – będzie w nim 18 wyrzutni 

artyleryjskich dalekiego zasięgu Hajmars, które Ukraina tak skutecznie używa na polu walki, a 

także setki pojazdów opancerzonych, radary i systemy przeciwdronowe. 

KS: – o jeszcze mocniejszym wsparciu Ukrainy i mocniejszym sankcjom przeciwko rosji 

prezydent Zełenski rozmawiał z kilkoma zachodnimi przywódcami, między innymi premierem 

Wielkiej Brytanii, kanclerzem Dojczlandu i prezydentem Polski: 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Dziękujemy wszystkim za wyraźne i 

jednoznaczne wsparcie. Dziękujemy za zrozumienie naszej pozycji. Ukraina nie może i nie 

będzie tolerować prób zagrabienia przez rosję jakiejkolwiek części naszych ziem. 

KS: – moskwa chce przywłaszczyć sobie 15% ukraińskiego terytorium, to mniej więcej 

tyle ile powierzchnia Portugalii. 

KS: – Po ukraińskiej kontrofensywie na południu pod Chersoniem i na północy w 

okolicach Charkowa siły ukraińskie bliskie są odbicia Łymanu. Armia putna cały czas na cel 

bierze bezbronnych cywilów. W nocy rakiety z zakazaną bronią kasetową spadły na [miasto] 

Dniepr. 

 

DR: – moskwa szykuje zatem propagandowy spektakl; Kijów nie zamierza jednak być 

jedynie biernym obserwatorem. W związku z wiedzą tej jutrzejszej ceremonii prezydent 

Zełenski zwołuje Radę Bezpieczeństwa Narodowego i Obrony. 

Andrzej Zaucha z Kijowa: – Ukraińskie władze nie podały, jakie tematy zostaną poruszone 

podczas jutrzejszego posiedzenia… 

DR: – W popłochu i masowo uciekają Rosjanie przed mobilizacją. To jest wyścig z 

czasem, bo Finlandia od jutra zamyka swoją granicę; przejście z Gruzją blokuje strona rosyjska. 

Katarzyna Górniak, Kazbegi, Gruzja: – Rosjanie mają coraz mniej możliwości, żeby uciec 

przed wojskiem. 

To przejście graniczne jest jedynym lądowym przejściem, którym Rosjanie mogą uciec do 

Gruzji, która nie wymaga od nich wiz. Ale po stronie rosyjskiej pojawiły się problemy, bo strona 

rosyjska powiedziała dość i ograniczyła ruch samochodowy… Rosjanie opowiadali, że porzucali 

swoje samochody, by pieszo albo na kupionych naprędce rowerach jak najszybciej przejść i 

przejechać tę granicę i znaleźć się tutaj po tej gruzińskiej, jak mówią – bezpiecznej stronie. 

- Jechaliśmy samochodem, ale zdaliśmy sobie sprawę, że to nam zajmie tydzień albo 

dłużej, więc zdecydowaliśmy się pójść do granicy pieszo, szliśmy prawie 24 godziny, było 

bardzo ciężko. 

- Nie chcę umierać za reżim. Mobilizacja jest nielegalna. Uważam, że to wręcz 

przestępstwo. 

KG: – Żeby uciec z rosji, Rosjanie wydają oszczędności życia i podróżują wiele, wiele dni. 

Tylko przez to przejście graniczne w ostatnim tygodniu każdej doby przechodziło i przejeżdżało 

ponad 10 tysięcy Rosjan, Rosjan, którzy deklarują, że są i że byli przeciwko wojnie. 

DR: – A kończąc wątki dotyczące wojny, jeszcze o wsparciu Stanów Zjednoczonych, bo 

mówiliśmy o kolejnym pakiecie dla Ukrainy – Polska też otrzyma pomoc 290 milionów 

dolarów, to wsparcie ma konkretne przeznaczenie: 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Pieniądze mają zwiększyć nasze możliwości obronne, a co 

za tym idzie, zwiększyć zdolności odstraszania wobec Rosjan. Amerykanie doskonale wiedzą, 

że Polska przekazała ukraińskiemu wojsku uzbrojenie i amunicję z zasobów naszej armii, 



dlatego blisko 1,5 miliarda złotych zostanie przeznaczone na uzupełnienie naszych potrzeb 

sprzętowych, w tym na zakup amerykańskich czołgów i innego wyposażenia… 

 

DR: – Czwarty wyciek z Nord Streem, drugi w obszarze [wód] Szwecji, nie wykluczone, 

że po kolejnej detonacji. NATO wydaje oświadczenie o zjednoczonej reakcji na każdy celowy 

atak na infrastrukturę krytyczną sojuszników. 

Jan Błaszkowski: – …według szacunku duńskich władz gaz z uszkodzonego rurociągu 

ulotni się do niedzieli. 

 

DR: – [huragan] Jan uderzył we Florydę i to jest cios, po którym trudno się będzie 

podnieść… 

2,5 miliona ludzi bez prądu i fala powodziowa bez litości dla domów i ulic… 

 

DR: – Kolejka po życie i zdrowie. Około 200 dzieci czeka na operację w szpitalu 

klinicznym Warszawskiego Uniwersytetu Medycznego. W grafiku zabiegów tylko te ratujące 

życie. Szpital paraliżuje brak personelu… brakuje pielęgniarek instrumentariuszek i 

anestezjologicznych… 

♣ 



2022-09-30 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8698 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 3 890 nowych zakażonych. 30 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dziewiętnasty dzień 

 

PM: – Oficjalna inflacja wynosi już 17,2%... odczuwalna inflacja jest jeszcze wyższa niż 

oficjalna… 

Tusk: – Polska zbyt wysoka inflacja ma swoje źródło w fatalnych, bardzo chaotycznych 

bardzo niespójnych decyzjach rządu. 

 

PM: – „Get in Noble Bank” przejdzie przymusową restrukturyzację. – Zdecydował tak 

Bankowy Fundusz Gwarancyjny. Bank nie upadnie, ale zostanie przejęty i dokapitalizowany. W 

grze są miliardy złotych i setki tysięcy kont. Klienci mają nie stracić… 

 

PM: – Do dymisji podał się szef kancelarii premiera Michał Dworczyk, to prawa ręka 

Morawieckiego… 

 

PM: – Bezprawnie, siłowo i z pogwałceniem wszelkich międzynarodowych zasad putin 

próbuje zagarnąć cztery obwody Ukrainy. Ogłosił, że to już jest część rosji; podobnie przed laty 

zagarnął Krym… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Okupant niszczy fundamenty życia na każdym 

zagrabionym terenie, gospodarkę, społeczeństwo i kulturę przez to, że jedna osoba chce 

kontynuować tę wojnę, rosyjskie społeczeństwo zapłaci bardzo wysoką cenę… 

 

Joe Biden, prezydent Stanów Zjednoczonych: – Stany Zjednoczone nigdy, przenigdy nie 

uznają rosyjskich roszczeń wobec suwerennych terenów Ukrainy. Te tak zwane referenda były 

oszustwem, autentyczną ściemą. Ich wyniki zostały spreparowane w Moskwie, a prawdziwa 

wola Ukraińców jest widoczna codziennie, gdy poświęcają swoje życie, by ochronić obywateli. 

- Według New York Times’a Pentagon ma zamiar stworzyć nowe dowództwo 

w Dojczlandzie, które miałoby koordynować zbrojenie i szkolenie Ukraińców. Amerykanie 

zakładają, że zagrożenie ze strony rosji wobec Ukrainy i jej sąsiadów utrzyma się jeszcze przez 

wiele lat. Monika Krajewska, Fakty. 

 

PM: – w Kijowie jest wysłannik Faktów Andrzej Zaucha, a w Gruzji Katarzyna Górniak. 

Witajcie. 

Andrzej Zaucha: – Zgodnie z wcześniejszymi zapowiedziami zapadły tutaj dzisiaj 

fundamentalne decyzje, prezydent Wołodymyr Zełenski, a także szefowie parlamentu i rządu 

podpisali wniosek o przyjęcie Ukrainy do NATO w trybie przyspieszonym. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – de facto już przeszliśmy drogę do NATO 

i udowodniliśmy zgodność ze standardami sojuszu. Dzisiaj Ukraina składa wniosek, by w trybie 

przyspieszonym naprawdę dołączyć do NATO zgodnie z procedurą, która będzie odpowiadać 

naszemu stanowisku dla obrony całej naszej wspólnoty. 

AZ: – Już parę godzin później poznaliśmy pierwszą reakcję Sojuszu: 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Wspieramy prawo Ukrainy do wyboru 

drogi w jakim systemie bezpieczeństwa chce funkcjonować. Decyzja o członkostwie musi być 

jednogłośnie podjęta przez wszystkich 30 sojuszników. Skupiamy się teraz na wspieraniu 

Ukrainy, by pomóc jej w obronie przed brutalną rosyjską inwazją. 

AZ: – Prezydent Wołodymyr Zełenski zapowiedział dzisiaj jednoznacznie, że nie będzie 

żadnych rozmów pokojowych z rosją, przynajmniej na razie, chociaż taka propozycja padła 

dzisiaj na kremlu, dopóki w rosji prezydentem jest putin, będzie za to walka o wyzwolenie 

pozostałych ukraińskich terytoriów okupowanych przez ruskich. Właśnie teraz trwają ciężkie 

walki wokół miasteczka Łyman, bardzo ważnego, tam zamyka się pierścień okrążenia ze strony 



ukraińskiej armii, w środku kilka tysięcy rosyjskich żołnierzy. Chociaż rosja grozi, że będzie 

bronić terytoriów dzisiaj anektowanych, przy pomocy wszelkich dostępnych środków, Ukraińcy 

się nie przestraszyli i zapowiadają, że będą bić kacapów aż do zwycięstwa. 

PM: – przenosimy się do Gruzji: 

Katarzyna Górniak, Kazbegi, Gruzja: – …przybywających Rosjan nie witają tutaj na 

granicy kubkiem gorącej herbaty ani ciepłą zupą. Przez ostatni tydzień tutaj przez to przejście 

graniczne do Gruzji przedostało się kilkadziesiąt tysięcy Rosjan, to Rosjanie, którzy przechodzili 

tutaj na piechotę, bo pozostawiali swoje samochody, bo granica zostanie zamknięta… 

 

PM: – Spółki energetyczne nie chcą dostarczać prądu niektórym miastom – nie podobają 

się im ceny, nawet dziesięciokrotnie wyższe od dotychczasowych, to może nie być żadnych ani 

cen, ani dostaw. Gdańsk nie dostał żadnej oferty… Częstochowa też usłyszała nie dostała. 

Sytuacja staje się groźna, nikt nad tym nie panuje, są tylko zapewnienia, że to się zmieni. 

Jan Błaszkowski: – …Przetarg na wspólny zakup energii dla Gdańska i 30-u innych 

pomorskich samorządów i kilkudziesięciu komunalnych instytucji trzeba było unieważnić. 

Miasto zwołało sztab kryzysowy, by ustalić jak, gdzie i za ile kupić prąd, którego nikt 

zaoferować nie chce. 

Aleksandra Dulkiewicz, prezydent Gdańska: – Bez dostaw energii zarówno dostawy 

ciepła, wody, innych usług po prostu nie będą mogły być realizowane. 

JB: – Metropolitalna grupa zakupowa skupiona wokół Gdańska może rozpisać nowy 

przetarg na dostawę prądu lub skorzystać z tak zwanego sprzedawcy rezerwowego. 

AD: – dziesięć razy tyle, co płacimy w tej chwili. 

[Ja tego nie pojmuję, że o tej sprawie mówi się tak łagodnie. Dla mnie to już jest anarchia. 

Państwo jest powołane dla bezpieczeństwa narodu. W państwie są sprawy strategiczne, które nie 

mogą być puszczone na żywioł. Strategiczną dziedziną jest energia, jest więcej dziedzin 

strategicznych, ale mówmy o energii. Poczynając od źródeł wytwarzania energii, poprzez linie 

przesyłowe, do dystrybucji między mieszkańców i instytucje państwowe, państwo musi być 

właścicielem całości i nie może na energii zarabiać, nie może zarabiać na sobie. Tym bardziej 

państwo nie może wypuścić z rąk panowania nad dziedziną strategiczną]. 

 

PM: – Coraz więcej jest górników, którzy przestają być górnikami. Wychodzą spod ziemi, 

zmieniają branżę na bezpieczniejszą i przyszłościową. Wielu z nich nadal przyczynia się do 

bezpieczeństwa energetycznego Polski… 

 

PM: – Rak to nie wyrok, ale ważna jest profilaktyka. Trzeba się badać. Październik to 

tradycyjnie miesiąc profilaktyki raka piersi. Kobietom mogą pomóc mężczyźni. Wszystkie 

zainteresowane panie już jutro od rana będą się mogły przebadać w Olsztynie, a potem w 

następne soboty w Katowicach, Krośnie, Lublinie, Siedlcach… 



♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2022 – wrzesień 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2022-09-01 6 180 224 117 119 3 342 26 13 044 89 

2022-09-02 6 183 676 117 130 3 454 11   

2022-09-03 6 186 948 117 153 3 275 23   

2022-09-04 6 187 450 117 153 502 0 20 275 123 

2022-09-05 6 187 928 117 153 480 0   

2022-09-06 6 193 765 117 174 5 837 21   

2022-09-07 6 198 213 117 194 4 450 20   

2022-09-08 6 202 436 117 219 4 227 25   

2022-09-09 6 206 985 117 233 4 556 14   

2022-09-10 6 211 955 117 251 4 973 18   

2022-09-11 6 212 603 117 251 648 0 25 171 98 

2022-09-12 6 213 262 117 251 659 0   

2022-09-13 6 221 132 117 279 7 876 28   

2022-09-14 6 227 259 117 298 6 134 19   

2022-09-15 6 233 117 117 316 5 861 17   

2022-09-16 6 238 544 117 341 5 431 25   

2022-09-17 6 243 975 117 351 5 435 10   

2022-09-18 6 244 650 117 351 675 0 32 071 99 

2022-09-19 6 245 370 117 351 720 0   

2022-09-20 6 253 044 117 367 7 677 16   

2022-09-21 6 258 678 117 391 5 637 25   

2022-09-22 6 263 616 117 412 4 945 21   

2022-09-23 6 268 049 117 431 4 438 19   

2022-09-24 6 272 576 117 456 4 534 25   

2022-09-25 6 273 317 117 456 741 0 28 692 106 

2022-09-26 6 274 048 117 456 731 0   

2022-09-27 6 280 530 117 481 6 484 25   

2022-09-28 6 285 403 117 509 4 879 28   

2022-09-29 6 289 672 117 539 4 275 30   

2022-09-30 6 293 558 117 569 3 890 30   

 

2022-10-01 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8698 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 3 568 nowych zakażonych. 29 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dwudziesty dzień 

 

PM: – Dzień po ogłoszeniu przez putina bezprawnej aneksji części Ukrainy, Ukraińcy 

odbijają ważne strategicznie miejsca. A w Radzie Bezpieczeństwa ONZ rosja ze swoimi 

kłamstwami jest osamotniona. Prezydent Joe Biden ostrzega słowami: panie putin zrozum mnie 

dobrze. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – Mimo gróźb z kremla ukraińska armia zdobyła dziś 

strategicznie ważne miasteczko Łyman w obwodzie donieckim, w tym samym obwodzie, który 

putin wczoraj uroczyście przyłączył do rosji. Ukraińcy zdobyliby to miasteczko już wcześniej, 



gdyby nie to że rosyjscy żołnierze, którzy się tam bronili, dostali z Moskwy kategoryczny 

rozkaz: ani kroku wstecz… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Mamy bardzo poważne rezultaty na 

wschodzie kraju. Wszyscy słyszeli, co się działo w Łymanie w obwodzie donieckim. To kroki, 

które znaczą dla nas bardzo dużo. 

AZ: – Ukraińska kontrofensywa jest kontynuowana i przynosi sukcesy, a to najlepszy 

dowód, że nikt tutaj nie zwraca uwagi na jednostronne decyzje kremla dotyczące suwerennych 

ukraińskich terytoriów… 

W Radzie Bezpieczeństwa ONZ nie udało się wczoraj przyjąć rezolucji potępiającej 

rosyjską aneksję tylko dzięki vetu rosji. Chiny i Indie, na które liczył putin, wstrzymały się od 

głosu. 

Zhang Jun, ambasador Chin przy ONZ: – Należy chronić suwerenność i integralność 

terytorialną wszystkich krajów, należy przestrzegać celów i zasad Karty Narodów 

Zjednoczonych. 

AZ: – Sojusznicy Ukrainy głośno sprzeciwiają się samozwańczym zmianom granic 

i nakładają na rosję kolejne sankcje, a Amerykanie ostrzegają kreml przed dalszą eskalacją 

i użyciem broni jądrowej. 

Joe Biden, prezydent USA: – Ameryka jest w pełni przygotowana wraz z naszymi 

sojusznikami z NATO do obrony każdego centymetra terytorium NATO, każdego centymetra, 

więc panie putin, zrozum precyzyjnie to, co mówię: każdego centymetra. 

[Precyzyjnie, to Ukraina nie należy do NATO i Ukrainy nie będziemy bronić]. 

AZ: – A Ukraina będzie nadal otrzymywać broń potrzebną do zwycięstwa. – [ale to słowa 

Zauchy]. 

 

Katarzyna Górniak, Tbilisi: – Rosjanie trafiają do kraju, w którym nikt nie czeka na nich z 

otwartymi ramionami. Wręcz przeciwnie, są protesty, są antywojenne plakaty… 

 

PM: – Akademicki rok drożyzny. 

- Za jeden pokój można nawet 2 tysiące zapłacić. 

- Mam nadzieję, że nie zabraknie nam prądu. 

 

PM: – Zaczęło się wypełnianie gazem Baltik Pipe, gaz płynie do Polski… 

- Na Pomorzu Zachodnim oddział Formozy jest odpowiedzialny za ochronę Baltik Pipe. 

PM: – rozmywa się deklaracja Kaczyńskiego o tym, że władza zabroni szefom spółek 

skarbu państwa brania w tym roku premii… 

- premie sobie wzięli w sierpniu… 

 

PM: – W Warszawie demonstracja przeciwników budowy centralnego portu 

komunikacyjnego pod Baranowem, do którego ma prowadzić kolej; rząd chce wydać na budowę 

miliardy. Demonstranci mówią o złodziejstwie, przekrętach i dyktaturze, która lekceważy 

konsultacje społeczne, boją się wyborów… 

 

PM: – Od dzisiaj obowiązuje ogólnopolski rejestr ciąż, choć rząd go tak nie nazywa… 

♣ 
2022-10-02 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8698 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 308 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dwudziesty pierwszy dzień 

 



PM: – Trzej liderzy Lewicy idą do wyborów razem. Mówią, że PiS ma z kim przegrać, a 

nowy rząd lewicowy ma być prospołeczny. Nagle o Lewicy mówi też Kaczyński, mówi, że 

Lwica atakuje Ukrainę i Polskę ze wschodu i z zachodu. 

Arleta Zalewska: – Jakie dzisiaj jest kluczowe wyzwanie dla opozycji? 

Czarzasty: – Rozmawiać ze sobą, przyzwyczajać się do siebie. 

AZ: – to samo pytanie zadaliśmy wszystkim liderom Lewicy –  

Biedroń: – Pokazać alternatywę dla PiS-u, ale nie tylko matematyczną, ale pokazać przede 

wszystkim, że będzie dobry rząd. 

AZ: – Biedroń, Zandberg i Czarzasty spotkali się by potwierdzić dalszą współpracę 

i wspólnych kart wyborczych. 

Zandberg: – Odpowiedzieć na pytanie, jaka ma być Polska po PiS-ie i my udzielamy jasnej 

i jednoznacznej odpowiedzi: Lewica jest gwarancją tego, że Polska po PiS-ie będzie 

prospołeczna. 

 

Kaczyński w Stargardzie: – Walki z lewicom. I to z lewicom tom dawnom 

postkomunistycznom, która tam dopuszcza się strasznych rzeczy na wschodzie, atakując 

Ukrainę, dopuszczając się ciężkich zbrodni. 

Z jednej strony zagraża naszej suwerenności, wiemy, że nie metodami militarnymi, tylko 

politycznymi, gospodarczymi i z drugiej strony także dąży do tego, żeby Polska przestała być 

Polską… 

 

PM: – Po odbiciu Łymanu Ukraińcy cieszą się… 

Andrzej Zaucha, Kijów: – …ukraińska armia jest już 30 km na wschód… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Liczba ukraińskich flag powiewających 

w Donbasie znacznie wzrosła w tym tygodniu, będzie ich jeszcze więcej w następnym. 

Co wtedy z fałszywym referendum? Będą dwa obwody Donieckie? Rosja doprowadziła do 

kompletnej farsy w Donbasie. 

Lloyd Austin, sekretarz obrony Stanów Zjednoczonych: – Panowanie jest absolutnie 

znaczące. Jesteśmy podbudowani tym, co właśnie obserwujemy. Łyman był kluczowy dla 

rosyjskich dróg zaopatrzeniowych, wykorzystywanych na wschód i zachód. Teraz Rosjanom 

będzie trudniej. 

AZ: – …niezwykle ostra krytyka rosyjskich generałów, którzy odpowiadali za ten odcinek 

frontu, atak poprowadził radykalny zwierzchnik Czeczenii R. Kadyrow, wspiera go biznesmen 

Jewgienij Trygorzyn, który zorganizował i finansuje wielką prywatną kampanię wojenną 

Wagner. Oskarża on rosyjskich generałów, że nie umieją walczyć i gdyby od nich to zależało, 

zdegradowaliby ich do stopnia szeregowca, dali automat do ręki i wysłali na pierwszą linię 

frontu, by krwią zmywali hańbę, jaką się okryli… 

 

PM: – Gruzini przyjmują tysiące Rosjan uciekających przed poborem do armii, ale też 

pytają: Po czyjej jesteście stronie? Rosja dopiero co z nami walczyła i może uderzyć znowu… 

 

PM: – Jak doszło do katastrofy ekologicznej w wodach Odry? Po raporcie polskich władz, 

jest też dojczlandzki, są podobne, ale kluczowa jest różnica. Polski raport mówi, że powodem 

masowego śnięcia ryb było zasolenie, a Dojczland wskazuje, że powodem nienaturalnego, 

nagłego zasolenia zapewne był człowiek. I że to polskie władze powinny go znaleźć. 

 

PM: – Jest nadzieja dla chorych na Alzhajmera. Nowy lek w dużej mierze spowalnia 

rozwój choroby we wczesnym stadium. To wielkie osiągnięcie, mówią lekarze, bardzo długo na 

nie czekano. 

Renata Kijowska: – Każdy taki dzień się liczy, gdy jest się samodzielnym, gdy się pamięta 

twarze bliskich lub to, co robiło się przed chwilą. Dla chorych na Alzhajmera i ich rodzin 

spowolnienie choroby to gra o wielką stawkę. 

Stephen Saloway, doktor, neurolog, psychiatra, Uniwersytet Browna: – Lek był testowany 

u osób z łagodną demencją. Mimo że pojawiły się pewne trudności z pamięcią, pacjenci byli 

dość samodzielni. Wcale nie trzeba trzymać pacjentów dłużej w tej łagodnej fazie. 



RK: – Trzecia faza badań klinicznych leku Lakamemap wykazała, że u pacjentów, którzy 

go przyjmowali, choroba zwolniła niemal o jedną trzecią. Jeśli lek zostanie zatwierdzony, będzie 

to przełom wart Nobla – mówi neurolog profesor Konrad Rejdak… 

RK: – Lek ma działać na przyczynę, na te białka, które tworzą złogi, uniemożliwiają 

przekazywanie impulsów z jednej komórki mózgowej do drugiej – tłumaczy: 

Krzysztof Czarnobilski, doktor, specjalista geriatrii, Szpital MSWiA w Krakowie: – 

Stosowanie tego typu terapii, to jest uzyskanie nawet kilku lat właśnie jeszcze w dobrym 

funkcjonowaniu. 

RK: – Zdarza się, że choroba Alzajmera atakuje jeszcze przed 60-ym rokiem życia, polega 

na zwyrodnieniu układu nerwowego, prowadzi do otępienia. …trzeba być aktywnym. 

 

PM: – Kawa oficjalnie uniewinniona. Naukowcy z Australii ustalili, że całkowicie 

bezkarnie można ją pić. Nie tylko nie szkodzi, wręcz leczy. Jest tylko jedno „ale” – dawka. 

Maciej Woroch, Londyn: – każda kawa pozytywnie wpływa na organizm… 

♣ 



2022-10-03 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8272 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 226 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dwudziesty drugi dzień 

 

GK: – To nie jest tylko nasza rocznica i nasz powód do dumy. To jest wspólne święto 

nasze [czyli TVN] i państwa [czyli nasze]. Telewizję robi się dla widzów od dnia, kiedy się ją 

wymyśli przez kolejne tygodnie, miesiące, lata i dekady. Dziś TVN obchodzi 25 urodziny. 

 

GK: – Kolejne obietnice tym razem wicepremiera Jacka Sasina, że będzie węgiel, że 

będzie tańszy. Jak ktoś wierzy w takie deklaracje, to nie martwi się o ogrzewanie na zimę, tylko 

robi to na własne ryzyko… 

 

GK: – Jeśli chodzi o pieniądze z KPO, to prezes rządzącej partii pozbawił nas złudzeń już 

kilka tygodni temu – miliardów z Brukseli dla Polski nie będzie… 

Jakub Sobieniowski: – Tak Kaczyński przyznał, że inne pieniądze mogą być zagrożone: 

Kaczyński: – Gdyby chęć złamania Polski szła jeszcze dalej, to tutej jakieś problemy być 

mogą, ale my będziemy szukać, już szukamy metod, żeby sobie i bez tego z tymi zasadniczymi 

inwestycjami dać radę. 

[Brak słów]. 

Waldemar Buda, minister rozwoju i technologii, KP PiS, wypowiedź z 28 września: – 

Sytuacja Italii pokazała, że blokowanie tych pieniędzy nam ułatwi wygranie wyborów. Wynik 

PiS będzie wyższy, bo mamy jasną retorykę w sprawie. 

Kaczyński, Szczecin: – Unia Europejska bez maski, to jest po prostu Dojczland. 

Kaczyński, Kołobrzeg: – Jak chcom nam coś zrobić, to przez Unię Europejską. A niestety 

chcom. 

Kaczyński, Stargard: – Jeżeli chcieli nam przyłożyć, to bardzo często robili to przez Unię 

Europejską. Trza, proszę państwa, tą maskę zerwać. 

[Tak PiS przygotowuje wyjście Polski z Unii Europejskiej]. 

JS: – Dzisiaj rząd wystosował [czyli napisał] notę dyplomatyczną do Dojczlandu 

w sprawie reparacji. 

 

GK: – Nota dyplomatyczna zostanie teraz przekazana Dojczlandowi. 

[wystosował, ale nie przekazał] 

 

GK: – Nie tylko Łyman w obwodzie donieckim. Teraz ukraińska armia przełamuje 

rosyjski front także na południu w okolicach Chersonia. Rosja podejmuje kolejne kroki, by 

anektować cztery ukraińskie obwody, ale nawet rzecznik kremla nie wie, jakie miałyby być ich 

granice. 

Katarzyna Sławińska: – Ukraińska flaga w kolejnej wyzwolonej miejscowości, to obwód 

chersoński na południu Ukrainy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Każdego dnia co najmniej dwa razy, rano 

i wieczorem otrzymuję meldunki od naszych dowódców. W tym tygodniu największa część 

meldunków to lista kolejnych wyzwolonych miejscowości i odbitych wrogowi w ramach 

prowadzonej przez nas operacji obronnej. 

AZ: – Po wyzwoleniu Łymanu ukraińska armia rozwija natarcie, depcząc po piętach 

uciekającym rosyjskim oddziałom. Impet ukraińskich żołnierzy według wielu ekspertów 

doprowadzi do załamania się rosyjskiego frontu i do wyzwalania kolejnych okupowanych 

miejscowości. To wszystko powoduje coraz większe niezadowolenie w rosji. 

KS: – Zdaniem byłego szefa si-aj-ej putin jest zdesperowany, bo przegrywa, stąd atomowy 

szantaż. Emerytowany amerykański generał mówi, jaka powinna być odpowiedź Zachodu na 

ewentualne użycie broni jądrowej. 



Dawid Petraus, generał, były dyrektor centralnej agencji wywiadowczej: – Hipotetycznie 

poprowadzilibyśmy NATO zbiorowym wysiłkiem, który wyeliminowałby wszystkie rosyjskie 

siły konwencjonalne, które możemy dostrzec na polu bitwy w Ukrainie oraz wszystkie statki na 

Morzu Czarnym. 

KS: – rosja grozi, że użyje wszelkich środków do obrony wcielonych terytoriów, tyle że 

sukcesy ukraińskiej kontrofensywy sprawiają, że nawet na kremlu nie wiedzą, jakie powinny 

być ich granice. 

Państwowa duma, niższa izba rosyjskiego parlamentu jednogłośnie przegłosowała ustawę 

o aneksji. Jutro to samo zrobi rada federacji. 

 

GK: – Kilkanaście minut trwała wizyta rosyjskiego ambasadora w siedzibie MSZ. Siergiej 

Andriejew usłyszał, że Polska nie uznaje pseudoreferendów w Ukrainie i przyłączenia części jej 

terytoriów do rosji. Ambasador nie przyjął tego do wiadomości. MSZ rekomenduje Polakom 

wyjazd z rosji. 

Jacek Tacik: – …w innych europejskich stolicach wezwani dyplomaci usłyszeli podobne 

stanowiska… sytuacja z każdym tygodniem staje się coraz bardziej napięta i to nie tylko 

w Ukrainie, ale i w rosji. 

 

GK: – Na Pomorzu 30 samorządów stworzyło tu jedną grupę zakupową, chciały razem 

kupić prąd, żeby było taniej. Nie przyszła jednak żadna oferta, żadna firma nie zaoferowała, że 

sprzeda na Pomorzu prąd… 

[Polacy powinni ogłosić strajk generalny przeciwko takim cenom prądu]. 

Aleksandra Dulkiewicz, prezydent Gdańska: – Mam nadzieję, że ktoś pójdzie po rozum do 

głowy i naprawdę zabezpieczy Polki i Polaków nie tylko na tę zimę, ale raz na zawsze, jeśli 

chodzi o energię. 

- Rekordzistą jest Piotrków Trybunalski. Władze powiatu otrzymały prognozę rachunku 

prądu na przyszły rok o 1040% wyższego niż do tej pory… To oczywiste, że żaden samorząd 

nie wyłączy mieszkańcom prądu, ale żeby za niego zapłacić, władze miast i miasteczek będą 

szukać oszczędności. 

Wiesław Ciepiela, Urząd miasta Gorzowa Wielkopolskiego: – Samorządy tak naprawdę 

realnie nie mają możliwości znalezienia jakichś cudownych rozwiązań. Te wszystkie narzędzia, 

które mają w rękach samorządy, one są niewystarczające do tego, żeby miasta mogły 

funkcjonować normalnie. 

- Dlatego muszą ciąć wydatki… [Czy to jedyne wyjście? A może należy ciąć tych, którzy 

mają odwagę podpisywać takie rachunki? Szybko się okaże, że to rząd głównie na cenach prądu 

zarabia]. 

 

GK: – Svante Pääbu jest synem szwedzkiego noblisty w dziedzinie fizjologii i medycyny. 

Dziś sam został laureatem tej samej nagrody i w tej samej dziedzinie. Nobla dostał za odkrycie 

dotyczące genomu wymarłych homininów i ewolucji człowieka… 

♣ 
2022-10-04 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8007 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 4,619 nowych zakażonych. 33 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dwudziesty trzeci dzień 

 

GK: – Formalnie to była prośba wicepremiera Jacka Sasina do samorządowców o pomoc 

w dystrybucji węgla, chyba niewielu się zdecyduje, bo zimą to na nich może spaść wina, że 

węgla nie ma i że jest zimno. A minister edukacji już teraz grozi zarządami komisarycznymi za 

obniżanie temperatury w szkołach. 



Jan Smarduch, wójt gminy Nowy Targ: – Wydatki gminy wzrosną z 700 tysięcy na 4 900, 

no, to prawie całe moje wydatki inwestycyjne, które z dochodów własnych mogę przeznaczyć 

na 21 miejscowości, są już skończone, po prostu trzeba pokryć koszty energii i nie zostanie nam 

nic na inwestycje. A gmina, która nie prowadzi inwestycji, po co jest taka gmina mieszkańcom? 

Jakub Sobieniowski: – …Pieniądze na rozwój samorządom dałyby te dotacje z KPO – 120 

mld zł i na rozwój Polski miały być przeznaczone. 

Marek Wójcik, Związek Miast Polskich: – Uprzejmie proszę rządzących, żeby zrobili 

wszystko, żeby pieniądze z KPO były, a nie robili wszystkiego, żeby nie były. 

JS: – wystarczyłoby na tonę węgla dla każdego Polaka… rząd nie gwarantuje samorządom 

pieniędzy na organizację dystrybucji węgla i ciągle nie zmienia przepisów, by mogły to zrobić, a 

przepisy na taki handel im nie pozwalają, co nie powstrzymuje prezesa PiS-u przed grożeniem: 

Kaczyński: – Są też metody prawne do tego, żeby tę odpowiedzialność egzekwować. No, 

tu jest oczywiście bardzo duża rola sądu. 

Kaczyński: – Sami chcą fałszować, pamiętajcie, że wybory som organizowane w Polsce 

przez samorządy, a kto ma najwięcej samorządów? Ta druga strona niestety. 

Trzaskowski, prezydent Warszawy: – PiS, a zwłaszcza prezes Kaczyński nie znosi 

wszelkich instytucji, które są niezależne, dlatego atak na sądy, dlatego atak na wolne media, 

dlatego atak na samorządy. 

[To nie jest kwestia znoszenia; Kaczyńskiego celem jest podporządkowanie sobie 

wszystkiego, bo chce władzy autorytarnej]. 

GK: – Nareszcie była okazja, żeby zapytać szefową dojczlandzkiej dyplomacji o sprawę 

reparacji wojennych, których domaga się PiS. Odpowiedź brzmi: 

- Z punktu widzenia rządu federalnego sprawa jest zamknięta. Dobrą wiadomością jest, że 

mamy wspólną przyszłość. 

 

GK: – Więcej energii ze słońca. 

- Te panele będą produkować energię, która będzie w stanie zaspokoić potrzeby takiego 

miasta, jak Elbląg. 

 

GK: – Ukraińska armia w natarciu, a rosyjskie wojska w odwrocie, a putin w kłopotach. 

Kolejne ważne: generał został zdymisjonowany. 

Według amerykańskich ekspertów, jeśli sytuacja na froncie nie zmieni się za kilka tygodni, 

Rosjanie zostaną zmuszeni do wycofania się za Dniepr. 

Cezary Grochot: – Ukraińska armia nie zatrzymuje się. Sztab generalny podaje, że spod 

rosyjskiej okupacji został już wyzwolony niemal cały obwód charkowski. Ukraińska 

kontrofensywa nabiera też tempa na południu. Tu również posypała się rosyjska linia obrony. 

Jak ocenia ją security forum w Warszawie, armia ukraińska jest na dobrej drodze, aby przed 

zimą wypchnąć Rosjan za Dniepr. 

Właśnie zdymisjonował gen. płk Aleksandra Żurawlowa. 

AZ: – Sytuacja putina się pogarsza, kolejne zmiany generałów nie pomagają; rosyjska 

armia nie jest już w stanie odnosić sukcesów, a wręcz przeciwnie, ponosi klęskę za klęską. 

Dzisiaj rada federacji, izba wyższa rosyjskiego parlamentu, zatwierdziła aneksję wschodnich 

obwodów Ukrainy, ale armia [rosyjska] nie może ich bronić. Dlatego już wkrótce mają trafić na 

front dywizje z dalekiego wschodu i nawet z Syrii, a także 200 tysięcy żołnierzy 

zmobilizowanych w ostatnich dniach. 

Dlatego, powtarzają ukraińscy przywódcy, są potrzebne nieustające dostawy broni 

z Zachodu – tylko tak Ukraina będzie mogła kontynuować kontrofensywę. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – rosyjska armia ponosi coraz większe straty i 

zaczyna rozumieć, że popełniła błąd, rozpoczynając wojnę z Ukrainą. 

- Ukraińska pierwsza dama dziękowała w Warszawie za pomoc okazaną jej rodakom przez 

Polaków i polskie władze i apelowała do świata, aby nie zapominać o trwającej wojnie. 

- A to już Turcja i pierwsze od wybuchu wojny spotkanie bohaterów z Mariupola z 

rodzinami. W wyniku ostatniej wymiany jeńców z rosją wolność odzyskało między innymi 

pięciu dowódców z Azowstalu. Na mocy porozumienia do końca wojny będą jednak musieli 

pozostać w Turcji. Cezary Grochot, Fakty. 



 

GK: – Jesteśmy po szczycie jednej fali, a przed nami kolejna – przekonuje minister 

zdrowia i publicznie szczepi się drugą przypominającą, a czwartą w sumie dawką szczepionki na 

Covid-19. Dane wskazują, że nie jest dziś łatwo namówić Polaków do szczepień, a tylko dziś na 

Covid zmarły 33 osoby. 

Marek Nowicki: – …ilość osób, które się szczepią, jest umiarkowana. Od wczoraj można 

szczepić dzieci powyżej piątego roku życia. 

Zespół ekspertów zaleca szczepić dwoma szczepionkami naraz: przeciwko Covid 

i przeciwko grypie. 

 

GK: – Po pięciu latach Europejski Trybunał Praw Człowieka przyjął w końcu skargę posła 

Michała Szczerby przeciwko Polsce. Chodzi o ograniczanie wolności wypowiedzi posła podczas 

słynnego posiedzenia sejmu, które skończyło się głosowaniem w Sali Kolumnowej. 

 

GK: – 350 złotych za MWh w niedzielę przez jeden dzień mieliśmy najtańszą energię 

w Europie, zawdzięczamy to pogodzie, po prostu mocno wiało. A to pokazuje, jak duży jest 

potencjał w energetyce wiatrowej, tej od lat konsekwentnie blokowanej przez partię rządzącą. 

 

GK: – 100 tysięcy paneli słonecznych w jednym miejscu – to robi wrażenie. Pod 

Braniewem w warmińsko-mazurskim otwarto dziś jedną z największych w Polsce farm 

fotowoltaicznych. Może produkować prąd dla dużego miasta. Takich farm mogłoby być więcej, 

a problemem wcale nie jest brak słońca. 

Jan Błaszkowski: – Zasilane są słońcem, ale wyrastają jak grzyby po deszczu. Ma 60 

hektarów powierzchni, na nich 100 tysięcy paneli słonecznych. 

Panele fotowoltaiczne postawiono na nieużytkach. Ale największa w Europie środkowo-

wschodniej farma, która ruszyła w zeszłym tygodniu w Zwartowie koło Lęborka będzie łączyć 

produkcję prądu z rolnictwem. 

Sebastian Jabłoński. Respect Energy: – W Zwartowie hodujemy owce i pszczoły na dużą 

skalę, tak żeby to było efektywne. 

JB: – Produkcja prądu ze słońca rośnie z roku na rok, w lipcu stanowiła już 4,9% całej 

wytworzonej w Polsce energii. 

Produkcja energii elektrycznej w Polsce; styczeń-lipiec 2022 r. 

Źródło: Agencja Rynku Energii 

41,1% - elektrownie na węgiel kamienny 

26,4% - elektrownie na węgiel brunatny 

11,5% - elektrownie wiatrowe 

  4,9% - fotowoltaika 

  3,5% - elektrownie gazowe 

  3,4% - biogaz/biomasa 

  1,3% - elektrownie wodne 

  1,0% - współspalanie biomasy/biogazu 

0,54% - elektrownie szczytowo-pompowe 

  6,4% - pozostałe 

Michał Kołodziejczyk, koncern energetyczny „Equinor Polska”: – Nikt nie podejmie się 

budowy tak dużej farmy fotowoltaicznej bez posiadania możliwości przyłączeniowej. 

A z drugiej strony nie ma tych możliwości przyłączeniowych. 

[bo sieci energetyczne to osobne przedsiębiorstwo kierujące się własną ideologią] 

JB: – Dziś o wyborze miejsca na kolejne farmy fotowoltaiczne wcale nie decydują lokalne 

potrzeby, lecz możliwości techniczne. 

[Nie ma żadnych wiadomości, jak się zachowują takie farmy zimą, gdy spadną nagle duże 

śniegi i dachy się załamują oraz poza zimą, gdy nadejdzie trąba powietrzna lub silniejszy 

huragan i dachy fruną na sąsiednie pola. Jest też kwestia czyszczenia paneli z opadających liści i 

gałęzi. Ilustrujące zdjęcia wskazują na brak przygotowania konstrukcji farmy na takie zjawiska 

atmosferyczne]. 

 



GK: – Trzech naukowców z Francji, Austrii i Stanów Zjednoczonych podzieli się 

tegoroczną nagrodą Nobla z fizyki, dostali ją za odkrycia z dziedziny mechaniki kwantowej. 

(Anton Zeilinger, John F. Clauser, Alain Aspekt) 

Krzysztof Meissner, profesor, Instytut Fizyki Teoretycznej, Uniwersytet Warszawski: – 

Świat, jak gdyby się staje w każdym momencie, jest nieokreślony do pewnego momentu, 

a potem się staje. Czas jest kwantowy, jest niezdeterminowany, jest rozmyty. 

[A może czas jest również kwantowy, a świat nadal nieokreślony i jest to coś innego niż 

stawanie się. Jest jeszcze wszechświat, który jeszcze długo będzie niemierzalny nawet 

kwantowo. Zasada – jednostka, a potem więcej jednostek, jest odległa od istoty wszechświata, 

który z matematyką nie ma nic wspólnego, bo istota musi obejmować wszystko i ma swoją 

zasadę]. 

 

GK: – Uczniów podstawówki jest blisko tysiąc. Miejsc parkingowych tylko pięć. Kłopot 

rodziców pomógł rozwiązać ksiądz z pobliskiej parafii, ale nie za darmo. Można wykupić 

abonament, zajechać na kościelny parking i wypuścić dziecko z auta. Ale rodzice płacić nie 

chcą, bo jest za drogo. 

Maciej Mazur: – Stop. Jest tu pewien kłopot, więc stajemy i od razu: jest jedno 

nieszczęście. – Dlaczego? – Bo to, co się tu dzieje, to jest parodia. – Tu, czyli wokół szkoły 

podstawowej numer 109 w Warszawie – wprowadził abonament 150 złotych za miesiąc. – To 

promocja dla rodziców, bo normalnie jest 250… 

♣ 
2022-10-05 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8128 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 3 194 nowych zakażonych. 29 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dwudziesty czwarty dzień 

 

GK: – Nie będzie dwunastej z rzędu podwyżki stóp procentowych. Wbrew oczekiwaniom 

ekonomistów Rada Polityki Pieniężnej pozostawiła je na niezmienionym poziomie. 

Kazimierz Krupa, publicysta ekonomiczny, kancelaria „Drawbridge”: – To jest 

zaprzestanie walki z inflacją. Rada Polityki Pieniężnej złożyła rezygnację walki z inflacją. 

Michał Tracz: – …wielu uważa, że Rada powinna nadal podnosić stopy, aby zatrzymać 

pędzącą inflację (17,2%). 

 

GK: – Spór o samorządy, węgiel i odpowiedzialność za jego bak przeniósł się do Sejmu. 

Słowa Jacka Sasina zabrzmiały jak polityczna groźba: „Nie chcemy nikogo zmuszać, ale niech 

mieszkańcy ich rozliczą”. Z czego mieliby rozliczać samorządowców? Z tego, czego nie zrobił 

rząd, a powinien. 

Arleta Zalewska: – Tak rząd szuka pomocy. 

Sasin w Sejmie: – Niech się samorządy nie migają przed tym, że jak trzeba wykonywać 

obowiązki wobec swoich mieszkańców, to wtedy umywają ręce. 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Zrzucanie na gminy 

obowiązku dystrybucji węgla to jest bezczelne lenistwo pana, spółek skarbu państwa i państwa 

rządu. 

AZ: – I tu ważny jest moment, w którym PiS do dyskusji o węglu, która toczy się 

oczywiście w wielu polskich domach, chce wciągnąć opozycję, bo to ona rządzi w wielu 

miastach i miasteczkach. 

Wadim Tyszkiewicz, koło senatorów niezależnych, były prezydent Nowej Soli: – 

Samorząd [musiał] już w wielu sytuacjach ratować tyłek temu rządowi, znowu chcą, po 

pierwsze przerzucić te obowiązki na samorząd, ale, co jest jeszcze gorsze, to przerzucić 

odpowiedzialność. 



AZ: – Bo to, na co zwraca uwagę opozycja, to od dystrybucji węgla są w Polsce 

państwowe i prywatne firmy, i to one, a nie samorządy, mają transport, sprzęt, teren, ludzi do 

sortowania i laboratoria do badania jakości węgla. 

Morawiecki w Sejmie 22 lipca: – Mamy plan, mamy strategię i jesienią, i zimą nie 

zabraknie węgla z całą pewnością. 

Morawiecki, 23 lipca: – Straszą dzisiaj, że zabraknie węgla. Zrobimy wszystko, żeby 

węgiel był. 

Morawiecki, 11 sierpnia: – Nie czekamy z rozwiązaniami do września, tylko wdrażamy je 

sukcesywnie już od jakiegoś czasu. 

Morawiecki, 14 września: – z dostawą, z pewnością dostaną dla danego gospodarstwa 

domowego. 

AZ: – Prezydenci, z którymi dziś rozmawiamy, podkreślają, że w tych warunkach 

prawnych i organizacyjnych w większości samorządów obrót węglem jest dziś niemożliwy. 

Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Rządzący próbują przerzucać na nas coraz to nowe 

obowiązki, z którymi my nie mamy nic wspólnego. 

Roman Ciepiela, prezydent Tarnowa: – Podejrzewam, że ktoś kupił ten drogi węgiel i teraz 

zmusza się samorządy, żeby pomogły w dystrybucji tego bardzo drogiego węgla. 

 

GK: – Drażliwe dane w opuszczonym ośrodku. 

- Dziesiątki kart meldunkowych z nazwiskami, numerami dowodów osobistych… 

 

GK: – Jeszcze nie spadł śnieg, jeszcze nie ma przymrozków, a władze uczelni z 

Białegostoku czy Opola już podjęły decyzję: zimą zajęcia dla studentów będą zdalne, bo prąd 

jest astronomicznie drogi. A to problem nie tylko szkół czy uczelni, pomoc rządu jest 

niewystarczająca… 

 

GK: – Gdy putin podpisuje dokumenty zatwierdzające pseudoaneksję okupowanych 

regionów, ukraińska armia odnosi kolejne sukcesy; rosyjska linia obrony załamuje się zarówno 

na północy, jak i na południu. Wielu Rosjan nie chce też poddać się ogłoszonej mobilizacji. 

Andrzej Zaucha: – ukraińska armia posuwa się z impetem na południe wzdłuż 

wschodniego brzegu Dniepru w kierunku zapory w Nowej Kachowce. Ukraińscy żołnierze są 

też coraz bliżej Chersonia, jedynego miasta obwodowego Ukrainy, które zajęli Rosjanie jeszcze 

na początku wojny i to na dodatek bez walki. Teraz to duże rosyjskie zgrupowanie w obwodzie 

chersońskim może zostać pokonane w ciągu najbliższych dni. 

Monika Krajewska: – …pod kontrolą Ukraińców ma być już cały obwód charkowski 

i północna część donieckiego. Po drodze niszczone są rosyjskie linie zaopatrzenia, rosyjskie 

magazyny i drogi odwrotu. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – kreml robi wszystko, by ta wojna skończyła 

się na polu bitwy, a nie przy stole negocjacyjnym. Rosja na każdą naszą propozycję, by 

powstrzymać agresję, odpowiada terrorem, przestępczą mobilizacją i polityczną farsą. 

MK: – A Ukraina odpowie nową amerykańską bronią. W nowym pakiecie rząd uwzględnił 

nowe wyrzutnie Hajmars i pociski artyleryjskie. 

 

GK: – Bez zgody Orbana na Węgrzech nie dzieje się nic. Bez zgody Węgier do NATO nie 

wejdą Szwecja i Finlandia, a to w obliczu wojny na wschodzie bardzo wzmocniłoby Sojusz i 

bezpieczeństwo, także Polski. Dlaczego Orban blokuje rozszerzenie sojuszu? Bo woli to już z 

putinem. 

Jacek Tacik: – Opozycja węgierska chciała przeprowadzić debatę w sprawie przyłączenia 

do NATO Finlandii i Szwecji, tak jak zrobiło to już 28 krajów. Ale Fides z partii Orbana 

odrzuciła wniosek… 

[Unia Europejska powinna zmienić zasady działania, powinna pozbywać się 

hamulcowych, bo zdecydowanie więcej oni szkodzą niż jest z nich pożytku dla Unii. Jest też 

inna zasada: by Unia podejmowała decyzje większością głosów]. 

 



GK: – Na operację trzeba czekać latami, do specjalisty trudno się dostać, kolejka na badania 

jest nieskończenie długa. Coraz więcej Polaków idzie po pomoc do prywatnych gabinetów. 

W zeszłym roku wydaliśmy na to 47,4 miliardów złotych. To 1,8% PKB. I wzrost w stosunku 

do roku ubiegłego o 14%. Inflacja medyczna wynosi już 20%. 

 

GK: – Oby nigdy nie były potrzebne i oby to było działanie wyłącznie na wszelki 

wypadek. Rząd ma 57 milionów dawek jodku potasu i właśnie rozpoczął ich dystrybucję po 

kraju. To na wypadek awarii elektrowni atomowej w Zaporożu w Ukrainie i zagrożenia dla 

Polaków. 

Katarzyna Górniak: – Zagrożenia dzisiaj nie ma. Tabletki jodku potasu właśnie trafiają do 

punktów w całym kraju na przykład takich jak ta szkół. Nie można tego stosować na własną rękę 

w sposób niekontrolowany.  

 

GK: – Trójka naukowców została uhonorowana nagrodą Nobla w dziedzinie chemii, jeden 

z nich już drugi raz. (Carolyn Bertozzi, Morten Meldal, Barry Sharpless) 

Jacek Jemielity, profesor, Centrum Nowych technologii, Uniwersytet Warszawski: – 

Nobel chemiczny za chemię clic – jej nazwa pochodzi oddźwięku, który wydają łączące się 

klepki. Pozwala w bardzo prosty sposób w bardzo łagodnych warunkach łączenie nawet bardzo 

skomplikowanych cząsteczek. Daje olbrzymi potencjał badaczom. My jesteśmy w stanie 

bardziej racjonalny sposób projektować nowe leki. Możemy tworzyć nano-materiały, jakieś 

powłoki, które będą sprawiały, że pewne obiekty staną się niewidzialne dla radaru. Ten potencjał 

jest naprawdę olbrzymi. 

♣ 
2022-10-06 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8445 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 2 889 nowych zakażonych. 42 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dwudziesty piąty dzień 

 

GK: – Rząd obiecuje samorządom dopłaty do węgla, który te miałyby sprzedawać. Plan 

zakłada, że tona będzie kosztowała 2 tysiące złotych. Do kancelarii premiera zaproszeni zostali 

samorządowcy, ale ci związani z PiS-em. Ci krytyczni jutro będą pod kancelarią premiera, będą 

protestować. 

Morawiecki: – Przekazaliśmy ogromne środki na wydatki bieżące, takie jakich nigdy do 

tej pory gminy, powiaty nie otrzymywały. 

Morawiecki: – 13,7miliarda złotych, które przekazujemy dla samorządów. 

Jacek Jaśkowiak, prezydent Poznania: – Zostaliśmy pozbawieni jeszcze większych kwot. 

[Zasada PiS-u przed wyborami: zabrać, a potem z wielką reklamą przekazać pieniądze, tak 

żeby wyborcy widzieli, kto jest szczodry. Tak dopłacają ludziom na węgiel, podczas gdy węgiel 

jest w Polsce wydobywany, ale państwo musi go ludziom sprzedawać drogo, żeby mieć duże 

zyski]. 

Zygmunt Frankiewicz, senator KO, prezes Związku Miast Polskich: – Obniżono dochody 

samorządom w tym roku tylko na poziomie ponad 20 miliardów. 

Maciej Knapik: – … rząd oddaje 13,7. Największy sprzeciw budzi oczekiwanie rządu, że 

samorząd ma zająć się dostawą węgla. 

Wadim Tyszkiewicz: – Trzeba mieć miejsce, trzeba to utwardzić, trzeba kupić maszyny, 

trzeba kupić sprzęt, zatrudnić ludzi… 

Krzysztof Iwaniuk, wójt gminy Terespol: – pani skarbnik będzie handlowała węglem, 

który zrzucimy koło ratusza. 

MK: – Zwłaszcza że istnieje przecież od lat rozbudowana sieć sprzedawców i składów 

węgla i tylko węgla w niej brak. Samorządowcy uważają, że chodzi o to, by za braki i 

horrendalne ceny winą obarczać samorząd właśnie. 



 

GK: – Marek Kuchciński obejmuje funkcję szefa kancelarii premiera. 

[Ten marszałek sejmu, którego nawet żona latała rządowym samolotem]. 

 

GK: – Miażdżący dla polskich władz jest wyrok Europejskiego Trybunału Praw 

Człowieka w sprawie sędziego Pawła Juszczyszyna. Od lat toczy z nim wojnę cały aparat 

państwa. Naruszone zostało prawo sędziego do rzetelnego procesu i poszanowania życia 

prywatnego… 

 

GK: – Ukraińska armia rozpoczęła nową fazę ofensywy w obwodzie chersońskim. Udało 

się przesunąć linię frontu o kolejnych 20 kilometrów. Rosjanie stoją przed dylematem – wycofać 

się czy bronić? Nieoczekiwanie stają się też największym dostawcą broni dla ukraińskiej armii. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – Ukraińska armia koncentruje siły na dwóch odcinkach frontu: 

na południu w obwodzie chersońskim i na północy w obwodzie ługańskim, gdzie, jak wszystko 

na to wskazuje, rosyjskie linie obrony znów nie wytrzymają kolejnego natarcia. Niewielkie 

bardzo mobilne oddziały, wielkokalibrowe karabiny maszynowe zamontowane na 

opancerzonych samochodach, które z ogromną prędkością uderzają w miejsca, gdzie rosyjska 

obrona jest najsłabsza lub nie ma jej wcale. Sieją panikę na tyłach. Korzystają z danych 

wywiadowczych nie tylko własnych, ale także tych, których dostarcza NATO. Prezydent 

Wołodymyr Zełenski po raz kolejny zapowiedział Rosjanom, że żadna cudowna broń już ich nie 

uratuje. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Ukraińcy wiedzą, o co walczą, a coraz więcej 

Rosjan zdaje sobie sprawę, że będą musieli ginąć tylko dlatego, że jeden człowiek nie chce 

zakończyć wojny. To oczywiste, kto zwycięży. 

AZ: – Zwłaszcza że uciekając, rosyjskie wojska zostawiają takie ilości broni, czołgów 

i transporterów opancerzonych, a także amunicji, że rosja okazała się nagle największym 

dostawcą uzbrojenia dla ukraińskiej armii. Według ekspertów Ukraińcy w ten sposób mogli 

zyskać nawet 500 czołgów, ale jeszcze więcej rosyjskiego uzbrojenia niszczą i zmuszają 

przeciwnika do ucieczki. W wyzwolonych miejscowościach witają ukraińskich żołnierzy jak 

wybawicieli. Ale w innych miejscach Rosjanie wciąż niszczą i zabijają. Dzisiaj w nocy ostrzelali 

Zaporoże, zginęły tam co najmniej dwie osoby. 

 

GK: – [Tylko] 2 miliony baryłek ropy będą wydobywały państwa grupy OPEK z rosją 

i Arabią Saudyjską na czele. Już od listopada. Ta decyzja może wywołać kolejny szok dla 

światowej gospodarki, a na pewno benzyna podrożeje, także u nas. 

 

GK: – Francuska pisarka Annie Ernaux dostała Nobla w dziedzinie literatury. 

Uzasadnienie: odwaga i kliniczna ostrość z jaką odkrywa korzenie, wyobcowanie oraz 

kolektywne ograniczenia indywidualnej pamięci. 

 

GK: – Wystarczyło zmierzyć sobie ciśnienie, by przejść do historii. W Warszawie odbyła 

się próba pobicia rekordu Polski we wspólnym mierzeniu ciśnienia. Próba udana. Udział wzięło 

prawie 200 osób. Każdy sposób, by zwrócić uwagę na cywilizacyjną chorobę jest bezcenny. 

Marek Nowicki: – Każda dorosła osoba w Polsce powinna sobie mierzyć ciśnienie. Ponad 

10 milionów Polaków ma nadciśnienie tętnicze. Otyłość, stresy, zbyt mała aktywność fizyczna, 

dziedziczność – to główne powody. Każdego roku w Polsce udaru dostaje 117 600 osób. zawału 

serca 933 300 – wiele z nich w wyniku nadciśnienia umiera. A wystarczy takie proste badanie. 

Za duże ciśnienie powoduje ogólną destrukcję w organizmie, wysiadają nie tylko naczynia 

doprowadzające krew do serca i mózgu, ale też do nerek. Nadciśnienie powoduje też miażdżycę. 

 

[Natrafiłem na istotny wywód ustalania cen prądu w Polsce: 

Rząd PiS od 2015 roku konsekwentnie renacjonalizował całą energetykę, pozbywając się 

wszystkich firm zagranicznych. Dziś mamy właściwie państwowy monopol, obsadzony od góry 

do dołu przez sprawdzonych i nieustannie wymienianych menedżerów z politycznego klucza. Te 



rozpaczliwe okrzyki premiera, że energetyka nie może dyktować cen i inkasować 

nieprzyzwoitych zysków. Do kogo ta mowa? 

Polski Komitet Energetyki Elektrycznej, organizacja skupiająca państwowych wytwórców 

prądu, nie ma wątpliwości, że ceny ustala niewidzialna ręka rynku. PKEE prowadzi kampanię 

informacyjną, tłumacząc, że „ceny energii elektrycznej na polskim i europejskim rynku są 

kształtowane zgodnie z mechanizmami rynkowymi, ściśle określonymi w przepisach 

obowiązującego polskiego i europejskiego prawa”. 

Prąd jest dziś jedynym towarem potrzebnym do życia, którego nie można magazynować. 

Aby prąd obiektywnie wycenić, w 2018 roku wprowadzono obowiązek handlu wyłącznie przez 

Towarową Giełdę Energii. Ponadto prawnie oddzielono producentów prądu od dystrybutorów 

sprzedających prąd obywatelom. Wprowadzono w ten sposób dodatkową grupę, która musi 

zarobić, więc cena prądu rośnie. 

Hurtowy handel energią na TGE odbywa się w anonimowych transakcjach giełdowych. Tu 

właśnie rodzą się ceny energii. Ale jak to się dzieje? Otóż każda instalacja dostarczająca prąd do 

polskiego systemu elektroenergetycznego ma różne koszty zmienne. To generalnie rzecz biorąc, 

koszty paliwa, które trzeba spalić, oraz zakupu uprawnień do emisji CO2. Zielona energia nie ma 

tych kosztów, ale jest niesterowna, bo nigdy nie wiadomo, ile dostarczą prądu. Ale to do czasu, 

kiedy zielona energia stanie się głównym producentem i wtedy znajdą się sposoby na tę 

niesterowność. 

Tu pojawia się system „merit order” – otóż giełdowa cena energii jest wyznaczana przez 

najdroższą [!] instalację dopełniającą bilans mocy w krajowym systemie energetycznym. 

Pozostałe od najtańszej do najdroższej inkasują taką samą cenę, jak ta na szczycie piramidy 

cenowej. Oczywiście ten proces cen jest bardzo dynamiczny w ciągu dnia. 

Instalacja dopełniająca – Prądu nie da się magazynować – pozornie, bo znane są systemy 

przepompowywania wody wyżej, by jej spadek wykorzystać, gdy braknie prądu. Gdy system 

jest oparty tylko na producentach prądu, to gdy trzeba nagle zwiększyć ilość prądu, to nie 

pozostaje nic innego jak sięgnięcie po bardzo drogiego dostawcę – i to jest ta instalacja 

dopełniająca. 

System ustalania ceny prądu według „merit order” jest bardzo korzystny dla władzy, bo 

przynosi ogromne zyski z samej sprzedaży tak drogiego prądu i z podatków – natomiast jest 

bardzo niekorzystny dla obywateli, bo ceny prądu są jak ostatnio. Można jednak oszacować 

rzeczywiste roczne koszty wytworzenia prądu w Polsce i uzupełniwszy o niewielki zysk dla 

budżetu, ustalić cenę należytą dla obywateli, która może być zaskakująco niska]. 

Komisja Europejska przygotowała rozporządzenie Rady UE „w sprawie interwencji 

w sytuacji nadzwyczajnej w celu rozwiązania problemu wysokich cen energii”. Przewiduje limit 

cenowy 180 euro/MWh, którego nie będą mogły przekraczać niemal wszystkie źródła. Niemal, 

bo na liście nie ma elektrowni na węgiel kamienny i gaz – które to paliwa są tak drogie, że 

trudno zmuszać do produkcji ze stratą. Znalazł się tam też podatek solidarnościowy od 

nadmiernych zysków, który ma objąć dochód firm energetycznych przekraczający 20% średniej 

z ostatnich trzech lat. Komisja Europejska chce bronić wspólnego rynku energii, gdyż chodzi o 

to, by prąd mógł swobodnie przepływać między krajami. 

♣ 
2022-10-07 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8606 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 2 629 nowych zakażonych. 41 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dwudziesty szósty dzień 

 

DR: – Samorządowcy w Warszawie z protestem i postulatami do władzy centralnej i co 

boli Polskę lokalną, a boli tak samo w małych gminach, jak i dużych miastach… 

Maciej Knapik: – Pierwszy postulat do rządu: nie spychajcie własnych problemów i 

odpowiedzialności na innych. 



Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Jeżeli sobie nie radzicie z pandemią, jeżeli 

sobie nie radzicie z kryzysem uchodźczym, jeżeli sobie nie radzicie z cenami energii, z 

dystrybucją węgla, to po prostu oddajcie władzę, a nie spychajcie na samorządy. 

Jacek Jaśkowiak, prezydent Poznania: – No, jest przede wszystkim problem oferty 

monopolisty, która jest wyższa o kilkaset procent od tego, co było w tym roku, a monopolistą 

jest ENEA, czyli [polska, a dokładnie państwowa] firma energetyczna. 

MK: – kontrolowana przez państwo, a więc państwo może tu działać. I powinno – 

mówiono, a zamiast tego rząd domaga się od samorządów, by prowadziły dystrybucję węgla, 

czym nigdy się nie zajmowały… 

Tusk: – Gorący apel, żebyśmy nie dali się skłócić tej władzy, która znowu chce nas skłócić 

i napuścić obywateli na swoje samorządy. 

 

DR: – Białoruski opozycjonista Aleksandr Bialacki, rosyjski Memoriał i ukraińskie 

Centrum Wolności Obywatelskich – trójka laureatów pokojowej nagrody Nobla. Dla 

walczących od lat o prawa człowieka i o wolność, nawet za cenę własnej. 

Katarzyna Sławińska: – …Bialacki od roku jest w areszcie. Memoriał formalnie już nie 

istnieje. 

 

DR: – Tylko blef. Acz groźny. Świat z niepokojem szacuje ryzyko, które Joe Biden 

nazywa wprost nuklearną apokalipsą. Czy przyparty do ściany i w obliczu klęsk w Ukrainie 

putin sięgnie po broń jądrową? 

Andrzej Zaucha, Kijów: – Bezpieczeństwo jądrowe na tle rosyjskiej agresji w Ukrainie to 

powód do największego w tym momencie do niepokoju, to główny temat rozmów prezydenta 

Wołodymyra Zełenskiego i dyrektora Międzynarodowej Agencji Energii Atomowej Rafaela 

Grossi… który udał się [następnie] do Moskwy. 

DR: – Trudno o bardziej jednoznaczny komunikat zza oceanu – nie ma takich planów, to 

oznacza, że nie ma mowy o amerykańskiej broni atomowej w Polsce. Rzecznik departamentu 

stanu oficjalnie dementuje i ucina temat, który prezydent Andrzej Duda wywołuje i nazywa 

otwartym w prasowym wywiadzie. 

Jakub Sobieniowski: – Od strony technicznej nie będzie to niemożliwe już w tym 

momencie, gdy Polska dostanie te myśliwce piątej generacji – jak widać, da się je przystosować 

do przenoszenia amerykańskiej broni atomowej. Ale najważniejsza jest ta strona na najwyższych 

poziomach władzy i dyplomacji. A teraz to jest aż tak skomplikowane, bo Andrzej Duda w tym 

prasowym wywiadzie powiedział coś, co Amerykanie po dwóch dniach zdementowali. 

Andrzej Duda, prezydent 

„…zawsze jest potencjalna możliwość udziału w programie Nuclear Sharing. 

Rozmawialiśmy z amerykańskimi przywódcami o tym, czy Stany Zjednoczone 

rozważają taką możliwość. Temat jest otwarty…” 

Vedant Patel, amerykański departament stanu: – Jeśli chodzi o tę kwestię, nie mamy 

wiedzy, by została poruszona. I mogę powiedzieć, że Stany Zjednoczone nie mają planów 

rozmieszczenia broni [jądrowej] na terytoriach państw NATO, które przystąpiły do Sojuszu 

[Północno-Atlantyckiego] po 1997 roku. 

JS: – …w tej sprawie delikatnej w niebezpiecznych czasach zamieszczamy komentarze 

tylko ekspertów na najwyższym szczeblu – od byłego ministra spraw zagranicznych, przez 

byłych premierów, po byłego prezydenta: 

Bronisław Komorowski: – Władze państwa polskiego traktują sprawę ewentualnego 

starania się o broń jądrową dla Polski jako głównie zamysł propagandowy, obliczony na sytuację 

wewnętrzną, a nie jako rzeczywiste zadanie do wykonania. No bo gdyby było inaczej, to by 

sobie nie pozwolili na to, żeby gadać takie rzeczy publicznie, tylko by negocjowali. 

Kraje NATO korzystające z programu Nuclears Sharing: 

Dojczland, Holandia, Belgia, Italia, Turcja 

[Francja i Wielka Brytania posiadają własną broń atomową] 

JS: – które same nie mają broni atomowej, ale mogą współdecydować o jej użyciu i są 

zobowiązane ją przechowywać. Ale zawsze ostateczna decyzja należy do Amerykanów. 



Jacek Czaputowicz, były minister spraw zagranicznych: – Byłby to ważny sygnał dla rosji, 

że Polska jest poważnie traktowana i moim zdaniem wzmocniłby nasze bezpieczeństwo. 

JS: – Gdy ten dyktator grozi światu użyciem broni jądrowej, to może być dobry moment, 

by przekonywać Amerykanów, że porozumienie z rosją wykluczające rozmieszczenie na 

przykład w Polsce amerykańskiej broni atomowej już nie obowiązuje. Tylko przekaz Polski i 

Stanów Zjednoczonych musi być jasny i mocny i ten sam, a nie jak teraz gdy Andrzej Duda 

mówi coś, co Amerykanie dementują… 

 

DR: – Już nie tylko środki z KPO, ale też miliardy euro i też zagrożone bo Bruksela nie 

wypłaci polskim regionom ani grosza z polityki spójności, dopóki polskie władze nie spełnią 

warunków z praworządnością na czele. 

Michał Tracz: – Fundusze Europejskie na Infrastrukturę, Klimat i Środowisko 2021-2027: 

Polska może liczyć na ogromną sumę 24 miliardów euro, to 116,6 mld zł. Te pieniądze mogłyby 

wpłynąć bezpośrednio do polskich samorządów. 

Elisa Ferreira 

Unijna komisarz ds. spójności 

„Wypłaty są uzależnione od spełnienia warunków podstawowych, w tym stosowania 

Karty Praw Podstawowych”. 

Tusk: – Zostaliśmy okradzeni z tych pieniędzy, one w tej chwili powinny już pracować. 

[I tylko tyle? To w końcu kto krzyknie: Ludzie! nie dajmy się! Zróbmy z tym porządek] 

Henryk Kowalczyk, wicepremier, minister rolnictwa i rozwoju wsi, KP PiS: – Jestem 

pewien, że będą. Jeśli nie będą, to ja twierdzę wprost, będziemy występować do Europejskiego 

Trybunału Sprawiedliwości o zapłatę. 

 

DR: – Granica z Białorusią i mur obojętności, co najmniej sześć światków i człowiek 

w pułapce, zwisający człowiek… 

 

DR: – Czechy przejmują Kaliningrad – ta tweeterowa aneksja, to pokłosie kremlowskiej 

farsy z pseudo referendami w Ukrainie. Akcja rozgrzała sieć… 

♣ 
2022-10-08 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8606 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 3 743 nowych zakażonych. 13 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dwudziesty siódmy dzień 

 

DR: – To cenny proch. Dla Krymu kosztowny, dla Moskwy bolesny, dla Kijowa 

symboliczny. Atak na most krymski. Blokuje połączenia anektowanego półwyspu z rosją, co 

i strategicznie, i wizerunkowo uderza w samego putina. Pytanie, jaka jego będzie odpowiedź. Na 

razie jest oskarżanie Ukrainy, która do niczego się nie przyznaje, a nieoficjalnie… 

[Nie można po prostu powiedzieć, co się stało?] 

Andrzej Zaucha, Kijów: – …Wczesny poranek. Most krymski (most Kerczeński) łączący 

południe rosji z anektowanym półwyspem znika w kuli ognia i dymu. W wyniku eksplozji 

zawaliły się dwa ponad dwustumetrowe przęsła mostu drogowego, zapaliły się także cysterny 

pociągu przewożące paliwo na kolejowej części mostu. Rosjanie użyli śmigłowców w akcji 

gaśniczej… według rosyjskich źródeł wybuch miał siłę od kilkuset kilogramów do kilku ton 

trotylu. Rosjanie potwierdzili, że zginął kierowca tira i dwie osoby w samochodzie jadącym 

obok ciężarówki. Most miał strategiczne znaczenie dla Rosjan. 

[Pokazane zdjęcia-filmiki pozwalają na szersze omówienie wydarzenia: Są to trzy mosty 

biegnące obok siebie, most kolejowy chyba z dwoma torami i most samochodowy składający się 

z dwóch oddzielnych konstrukcji dla obu kierunków ruchu, na każdym po dwa pasy ruchu. 

Ponieważ most ma długość 18 kilometrów i muszą pod nim w różnych miejscach przepływać 



statki, zastosowano różną wysokość jezdni nad wodą. Most samochodowy mógł mieć różną 

wysokość nad wodą, bo wzniesienia i spadki są łatwe do pokonania dla samochodów. Natomiast 

kolej wymaga stosunkowo poziomego ułożenia torów. Toteż w miejscu wydarzenia most 

kolejowy biegnie kilkanaście metrów wyżej nad mostem drogowym. Pasmo dalsze od mostu 

kolejowego wiodące z Krymu jest zniszczone, długi odcinek jezdni leży w wodzie. Pasmo ruchu 

na Krym nie jest zapadnięte, na zdjęciu widać tylko uszkodzone pobocza. Natomiast most 

kolejowy w miejscu, gdzie spłonęły cysterny ma zapadnięte i pokrzywione pobocza, ale i 

zniszczoną w jednym punkcie belkę nośną mostu. Rozstrzygnięcia wymaga, co zniszczyło most. 

Jestem saperem w randze podporucznika, więc wiem co nieco o wysadzaniu. Wydaje się, że 

gdyby to było wysadzenie trotylem, lub temu podobnym 

materiałem, to byłby potężny błysk i konstrukcja mostu runęłaby w dół. Tymczasem na 

zdjęciach-filmikach widać potężny, długo nie gasnący ogień. Na innym filmiku ktoś mówi do 

telefonu: „Tolia, spóźnię się, bo most się pali…” – nic nie mówi o detonacji ładunku 

wybuchowego. Od potężnego ognia na moście samochodowym, na moście kolejowym zapaliły 

się cysterny i to paliły się co trzecia cysterna, razem cztery cysterny, co wskazuje, że paliło się 

kilkadziesiąt merów mostu samochodowego. Belka nośna mostu kolejowego ma przekrój 

skrzyniowy o wysokości 5m i też jest całkowicie zniszczona w kilku miejscach, choć jeszcze się 

nie zawaliła. Most kolejowy i most samochodowy z Krymu nie nadają się do użycia; most 

samochodowy na Krym ma zniszczone jedno pasmo ruchu, natomiast po drugim paśmie mogą 

jechać samochody]. 

Denys Popowycz, publicysta, ekspert wojskowy: – Całe południowe zgrupowanie 

rosyjskiej armii było zaopatrywane przez Krym, zaopatrzenie jechało przez most krymski. Teraz 

rosyjska armia może korzystać z tras na okupowanych terenach obwodu chersońskiego 

i zaporoskiego ostrzeliwanych przez ukraińską artylerię i atakowanych przez partyzantów. 

AZ: – Ale 18-kilometrowy most był też symbolem, że teren został anektowany na zawsze, 

otwierał go w 2018 roku putin… 

 

DR: – Tragedia na Motławie w Gdańsku. Według policji manewrujący holownik wywołał 

wysoką falę, przez nią przewróciła się [płaskodenna] łódź turystyczna, do wody wpadło 14 osób, 

trzy trzeba było reanimować, trzy niestety zmarły. 

 

DR: – [dużo o tym, co to też będzie po wygranych wyborach przez opozycję]. 

 

DR: – Zamrożenie cen energii: 

2000 kWh dla gospodarstwa domowego 

2600 kWh dla gospodarstw domowych z osobami z niepełnosprawnościami 

3000 kWh w przypadku rodzin z kartą dużej rodziny oraz rolników 

 

DR: – Hospicja i noclegownie, stowarzyszenia i fundacje bez wsparcia nie dadzą rady 

dalej wspierać. 

 

DR: – Mówią o sobie -gatunek zagrożony. Młodzi nauczyciele na skraju przepaści, kto 

jeszcze z zawodu nie odszedł, poważnie o tym myśli. W miasteczku edukacyjnym, które właśnie 

stanęło przed ministerstwem edukacji, chcą o tym głośno mówić… 

Wynagrodzenie zasadnicze brutto nauczyciela początkującego: 3424 zł 

Nauczyciela mianowanego: 3597 zł 

Nauczyciela dyplomowanego: 4224 zł 

 

DR: – prohibicja pod Tatrami nocna i to tylko częściowa, dotyczy tylko sklepów. 

♣ 



2022-10-09 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8606 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 463 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dwudziesty ósmy dzień 

 

DR: – Rakietowy atak na Zaporoże, pociski jeden za drugim uderzają w bloki mieszkalne. 

Są zabici, są ranni. Ruch na moście przywrócono [?!!] 

Andrzej Zaucha, Kijów: – kremlowska propaganda przekonuje mieszkańców rosji, że na 

moście krymskim wszystko jest coraz lepiej, ale Rosjanie nie są przekonani, czują, że wszystko 

jest coraz bardziej nie w porządku, najpierw klęski rosyjskiej armii na froncie, później 

mobilizacja w związku z tym ogłoszona, bardzo niepopularna w rosji, teraz atak na most 

krymski, który miał być najbardziej strzeżonym obiektem w rosji, niezadowolenie rośnie… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy 

Znów bezlitosne ataki na spokojnych ludzi. Absolutna nikczemność. Absolutne zło. 

Barbarzyńcy i terroryści. Od tego, który wydał ten rozkaz, po wszystkich, którzy go 

wykonali. Poniosą odpowiedzialność. Na pewno. Przed prawem i przed ludźmi. 

AZ: – W nocy rosyjskie samoloty ostrzelały miasto rakietami. Wystrzelono co najmniej 12 

pocisków. Atak na Zaporoże to ruski odwet za zniszczenie krymskiego mostu, choć media w 

rosji twierdzą radośnie, że w zasadzie nic się nie stało 

[Filmik: samochody jadą po czynnym jednym pasie tego niezawalonego mostu, który jest 

bliżej mostu kolejowego, zniszczone pobocza są odgrodzone białymi i czerwonymi blokami 

znaków drogowych]. 

AZ: – Ale eksperci mówią, że na moście kolejowym na tym etapie jest bardziej 

propagandowe niż rzeczywiste. 

[Filmik: cysterny nadal stoją na moście kolejowym i tory są zapadnięte, te kilka 

zapadniętych cystern jest podnoszonych dwoma dźwigami kolejowymi – wskazuje to, że belka 

nośna mostu jest tutaj poważnie uszkodzona i tory są zapadnięte]. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Dzisiaj na terytorium naszego państwa było 

20℃ i słońce, tylko na Krymie było pochmurno, ale też ciepło. Bez względu na to, jakie byłyby 

chmury, Ukraińcy wiedzą, co robić i wiedzą, że nasza przyszłość jest słoneczna. 

AZ: – Ukraina do tej pory nie przyznała się do zorganizowania ataku na most krymski. 

Doradca prezydenta Zełenskiego sugeruje wręcz, że stoją za nim rosyjskie służby specjalne 

skonfliktowane z ministerstwem obrony, bo w rosji narasta frustracja i coraz głośniej mówi się o 

tym, że pora przerwać trwające od rozpoczęcia ukraińskiej kontrofensywy pasmo nieustających 

porażek, z których ta wczorajsza była dla Rosjan najbardziej bolesna. 

putin próbuje odwrócić losy wojny, dymisjonując kolejnych generałów. Właśnie mianował 

nowego dowódcę wojsk w Ukrainie, generała Siergieja Surowikina. 

 

DR: – W umowie Bruksela – Warszawa nie ma tajnych klauzul wbrew temu, co mówią 

rządzący, żadne nowe kamienie milowe nie blokują pieniędzy z KPO. Strony zgodziły się na to, 

co wynegocjowały i od początku było wiadomo, co i do kiedy ma Polska zrobić, a właśnie minął 

kolejny termin. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – To jest oficjalna strona rządu, na niej wystarczy wpisać 

hasło: krajowy plan odbudowy – oto i on, liczy 519 stron plus załączniki. 

Krajowy Plan Odbudowy i Zwiększania Odporności został zaakceptowany przez Komisję 

Europejską. Wszystko, co tutaj zapisano, zostało też podpisane przez premiera. Pieniędzy po 

pandemii nie ma, władza wskazuje winnych: 

Mateusz Morawiecki 

„Opozycja zrobi wszystko, żeby zablokować pieniądze z KPO”. 

Anna Zalewska 

„Komisja Europejska blokuje KPO w sposób nielegalny”. 

Janusz Kowalski 



„Bruksela blokuje KPO w którym także są środki na edukację”. 

Jacek Saryusz-Wolski 

„Blokowanie KPO w sposób nieskrywany”. 

Patryk Jaki: – PiS nie wprowadza ludzi w błąd, mówi, jak jest. 

KKZ: – Zajrzyjmy więc ponownie na stronę rządu, tu wszystko zapisano faktycznie, jak 

jest. I tu rząd na stronie 210 zobowiązuje się do uchwalenia ustawy powołującej 

F2.1 Usprawnienie procesu stanowienia prawa 

Celem reformy jest przyjęcie nowelizacji do Regulaminu Sejmu, Senatu i Rady 

Ministrów, która wprowadzi obowiązek przeprowadzenia oceny skutków regulacji 

oraz konsultacji społecznych w przypadku projektów ustaw zgłaszanych przez 

posłów i senatorów. Reforma ograniczy także stosowanie procedur przyspieszonych 

do ściśle określonych i wyjątkowych przypadków. 

Wdrażanie reformy zostanie zakończone do 30 września 2022 roku. 

 

F3.1 Poprawa warunków wdrażania KPO 

W celu zapewnienia odpowiednich konsultacji z partnerami społecznymi i 

interesariuszami we wdrażaniu Krajowego Planu Odbudowy i Zwiększania 

Odporności (KPO), reforma obejmie wejście w życie aktu prawnego 

ustanawiającego Komitet Monitorujący (KM), w skład którego wejdą interesariusze 

oraz partnerzy społeczni zaangażowani we wdrożenie KPO. Zadaniem komitetu 

będzie nadzorowanie skutecznego wdrażania KPO. Akt prawny będzie zawierał 

przepis wprowadzający wymóg prawny konsultowania się z KM podczas wdrażania 

KPO. Reforma obejmie również przyjęcie wytycznych ustanawiających zasady 

zaangażowania interesariuszy i partnerów społecznych w programie, wdrażanie, 

monitorowanie i ewaluację RRP. 

Reforma obejmie również wprowadzenie systemu baz zgodnie z art. 22(2)(d) 

Rozporządzenia (UE) nr 2021/241 aby umożliwić gromadzenie, przechowywanie i 

monitorowanie danych dotyczących kamieni milowych i wskaźników w tym na 

poziomie ostatecznych odbiorców. Dane pochodzące z tego systemu baz będą 

zasilać system Arachne, który będzie wykorzystywany podczas audytów i kontroli w 

celu zapobiegania, wykrywania i korygowania konfliktów interesów, oszustw, 

korupcji i podwójnego finansowania. 

Wdrażanie reformy zostanie zakończone do 30 czerwca 2022 roku. 

Jest październik, ustawy nie ma. 

Drugi przykład: punkt F2.1 o usprawnieniu procesu stanowienia prawa. Termin wykonania 

30 września 2022 – jest październik – nowelizacji brak. 

Do tego trzeba dodać dwa kolejne punkty: po pierwsze rząd nie wystąpił do Unii o wypłatę 

pieniędzy, co potwierdził sam premier. 

Po drugie, konieczność wypełnienia praworządnościowych kamieni milowych nie została 

narzucona przez nikogo. Rząd sam je wynegocjował i przyjął. 

KKZ: – Dlaczego nie zostały spełnione? 

Jarosław Sellin, wiceminister kultury i dziedzictwa narodowego, KP PiS: – Trwają prace. 

KKZ: – Słucham? 

Sellin: – Trwają prace nad tym. 

KKZ: – To dlaczego PiS mówi, że Unia blokuje? 

Sellin: – Pani redaktor, a jeżeli Sejm chce zmienić regulamin, to Sejm musi podjąć taką 

decyzję. 

KKZ: – Panie ministrze, ale to premier podpisał ten dokument. 

Sellin: – Ale premier nie rządzi Sejmem. 

KKZ: – Skoro prace trwają i terminy minęły, to jak Unia Europejska i opozycja mają 

blokować wypłatę pieniędzy. 

Sellin: – Ma pani jeszcze jakiś inny temat? 

Radosław Fogiel 



My jako rząd, jako Polska, zrobiliśmy wszystko, co było wymagane, co do nas 

należało, żeby środki z KPO uruchomić. Mamy do czynienia wyłącznie z polityczną 

decyzją, by Polsce pieniędzy z Funduszu Odbudowy nie wypłacić. 

Mateusz Morawiecki 

To, na co się umówiliśmy, to wykonaliśmy. 

 

Urszula Pasławska, KP Koalicja Polska, PSL: – Łatwiej im prowadzić kampanię taką 

poleksitowską i łatwiej tłumaczyć Polakom, dlaczego musimy być w Unii Europejskiej. 

KKZ: – To zdają się potwierdzać dzisiejsze słowa premiera w Madrycie na zjeździe 

hiszpańskiej prawicowej partii VOX. Występowali tam między innymi Viktor Orban, Giorgia 

Melloni i Donald Trump. 

Morawiecki: – Unia Europejska może się stać ponadnarodową bestią bez prawdziwych 

tradycyjnych wartości i duszy. 

♣ 
2022-10-10 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8677 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 386 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dwudziesty dziewiąty dzień 

 

GK: – To był celowy zmasowany atak rakietowy na cele cywilne i infrastrukturalne 

w Ukrainie. 11 osób nie żyje, dziesiątki są ranne, w Kijowie, Zaporożu, Charkowie, Lwowie, 

Tarnopolu, Odessie i innych miastach – to był odwet wojsk putina za zniszczenie mostu na 

Krym i za porażki ruskich na froncie. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – To był przerażający poranek w Kijowie, pierwsze eksplozje 

rozległy się około ósmej rano, gdy ludzie spieszyli do pracy, to wtedy pojawili się pierwsi 

zabici, spalone samochody i pierwsze zniszczone budynki, a zaraz po tym informacje o 

następnych nadlatujących rakietach nad Kijów. Władze miasta zatrzymały ruch pociągów metra 

i stacje kolejki podziemnej stały się schronieniem dla dziesiątków tysięcy ludzi. ruscy zaczęli 

rozsiewać informacje, że prezydent Zełenski został ewakuowany, że ukrywa się gdzieś 

w bunkrze pod Lwowem, ale on sam to zdementował, nagrywając przemówienie do narodu 

przed budynkiem, w którym urzęduje, wtedy, gdy nadlatywały nad Kijów kolejne rakiety. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wróg chce, żebyśmy się bali, żeby ludzie byli 

przerażeni, ale wiemy, że zwyciężymy go na polu walki, tak właśnie się stanie. Działają teraz 

nasze oddziały ratunkowe, działają nasze służby i obrona przeciwlotnicza. W tej chwili nasze 

siły robią wszystko, co mogą. 

AZ: – Ten poranny alarm przeciwlotniczy trwał 5 godzin, ale nawet gdy go odwołano, 

ulice Kijowa pozostały na wpół puste, mało samochodów, bardzo mało ludzi, a potem znów 

kolejny alarm przeciwlotniczy, na szczęście na Kijów nie spadły już nowe pociski. Teraz jest 

bardzo cicho, bardzo spokojnie, ale oczywiście nie można wykluczyć kolejnych ataków. 

O świcie ukraińską stolicą wstrząsnęły potężne wybuchy. Gdy zawyły syreny alarmowe, 

mieszkańcy Kijowa byli w drodze do pracy i szkoły. 

Witalij Kliczko, mer Kijowa: – To najlepszy przykład, że ruscy dokonują ludobójstwa 

ukraińskiego narodu, putin chce Ukrainy, ale bez ludzi, bez Ukraińców. 

AZ: – W Kijowie rakiety trafiły w samo centrum miasta, w obiekty cywilne, ruchliwe 

skrzyżowanie i plac zabaw. Mocno ucierpiały pobliskie budynki, w tym uniwersytet i muzea. 

ruscy wystrzeliwali pociski z lądu, z powietrza z bombowców strategicznych i z okrętów 

na Morzu Czarnym i Kaspijskim. Z ponad 80 rakiet udało się zestrzelić połowę. 

Wybuchy było słychać w: Iwano-Frankowsk, Lwów, Tarnopol, Chmielnicki, Żytomierz, 

Kijów, Nieżyn, Przyłuki, Krzemieńczuk, Charków, Dniepr, Zaporoże, Krzywy Róg, Mikołajów, 

Odessa. – Tam też ginęli ludzie. Lwów został bez prądu i ciepłej wody, bo jednym z głównych 

celów ruskich był dziś ukraiński sektor energetyczny. 



Ukraińcy znów proszą świat o pomoc, o nowe sankcje i jeszcze szybsze dostawy broni. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – …Biały Dom przed chwilą wydał oświadczenie prezydenta 

Stanów Zjednoczonych w którym czytamy, że w tych atakach zginęli i zostali ranni cywile… 

Prezydent zapewnia o nieustającym wsparciu dla Ukrainy… 

 

GK: – [wiele o tym, co będzie] 

 

GK: – Trzej Amerykanie Ben S. Bernanke, Douglas W. Diamond, Philip H. Dybvig, 

w tym były szef rezerwy federalnej dostali nagrodę Nobla w dziedzinie ekonomii. Zostali 

wyróżnieni za badanie banków i kryzysów gospodarczych. 

Stworzyli model teoretyczny, w którym pokazali, jak funkcjonują banki i przed jakimi 

ważnymi problemami stoją, kiedy może zdarzyć się niewypłacalność banku. 

♣ 
2022-10-11 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8711 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 3 295 nowych zakażonych. 45 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny trzydziesty dzień 

 

AW: – Deszcz pocisków nad Ukrainą i alarmy rakietowe w wielu miejscach, między 

innymi we Lwowie. Do Kijowa rakiety tym razem nie doleciały. Wojsko zestrzeliło je poza 

miastem, ruscy celują i w ukraińskich cywilów, i w ukraińską energetykę. Są poważne 

zniszczenia, między innymi w wielu miejscowościach nie ma prądu. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – Ogromnym szokiem dla mieszkańców ukraińskiej stolicy były 

rakiety, które upadły w centrum Kijowa, ale bardzo szybko okazało się, że straty, jakie ruskie 

rakiety zadały ukraińskiemu systemowi energetycznemu są znacznie poważniejsze, ruscy 

wczoraj wystrzelili ponad 80 rakiet, 40 z nich doleciało do celu. Dzisiaj wystrzelono 30 rakiet, 

tylko 10 z nich na szczęście przedarło się jednak do celów, czyli do elektrowni, stacji 

transformatorowych i tam sytuacja jest bardzo poważna, oprócz tego ruscy używali irańskich 

dronów kamikadze, który każdy z nich może przenosić po kilkadziesiąt kilogramów trotylu. 

Bardzo poważne uszkodzenia elektrowni, stacji transformatorowych w obwodzie lwowskim, 

winnickim, dniepropietrowskim i zaporoskim, tam wszędzie wprowadzono reżim totalnego 

oszczędzania energii… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – ruscy w naszych miastach uszkodzili obiekty 

kulturalne i edukacyjne. Jaka armia walczy z czymś takim? Kto może być zadowolony z ataków 

na takie cele? ruscy mówią, że chcą zepchnąć Ukrainę do XVIII wieku, ale sami są pieśnią 

przeszłości, całkiem świadomie stali się dzikusami. 

 

AW: – Białoruś ogłasza sprawdzian swoich sił zbrojnych. Kiedy putin wściekle atakuje, 

NATO przypomina, że czuwa i w przyszłym tygodniu zapowiada ćwiczenia nuklearne. Europa 

też przypomina, że trzeba się trzymać razem, ale Węgry nie chcą się jakoś przekonać do tego. 

Jakub Sobieniowski: – …tylko te wczorajsze ataki rosję kosztowały pół miliarda dolarów, 

a zasoby ma nieporównanie mniejsze niż te państwa i państwa NATO. Jeden wyścig zbrojeń 

wykończył związek sowiecki, a drugi właśnie przyśpieszył. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO: – Odnosimy się do tego, w jaki sposób 

zwiększać produkcję, by wypełnić nasze arsenały, ale także by wspierać Ukrainę. 

JS: – O tym też w czasie szczytu G7 mówił Wołodymyr Zełenski, o Białorusi i rosji. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Terytorium Białorusi w tej chwili jest 

wykorzystywane do przeprowadzania uderzeń przeciwko Ukrainie – to kolejne zagrożenie, rosja 

chce bezpośrednio wciągnąć Białoruś w tę wojnę. 

JS: – białoruski dyktator ogłosił formowanie wspólnego z rosją zgrupowania wojsk bez 

szczegółów, ogłosił przegląd rezerw i wojsk, opublikował także relacje z posiedzenia w sprawie 



stanu wojennego, bo na razie wszystko się ogranicza do groźnych pomruków dyktatora, który 

nie może być pewien ani lojalności swoich wojsk, ani lojalności obywateli, ani nawet putina. 

Jens Stoltenberg: – NATO i Unia Europejska mają przed sobą te same wezwania dla 

bezpieczeństwa, przed nami trudna zima, a więc jeszcze ważniejsze jest to, by Europa i 

Ameryka stały zjednoczone we wsparciu Ukrainy. 

IS: – Nawet Węgrzy w ramach bukareszteńskiej dziewiątki wzywają do zaprzestania tych 

rosyjskich ataków na cele cywilne. Ta eskalacja konfliktu zaniepokoiła Chiny i Indie, co dla 

putina może być bardziej niepokojącą wiadomością niż przyszłotygodniowe ćwiczenia NATO, 

coroczne, rutynowe, ale zaplanowane wcześniej. 

 

AW: – Nowa propozycja rządu w sprawie cen prądu, premier mówi o dwóch cenach 

maksymalnych i to podobno nie jest jego ostatnie słowo. Samorządowcy chcieli usłyszeć słowa, 

które brzmiałyby jak pomoc. Czy tak się stało na spotkaniu u premiera, o tym 

Maciej Knapik: – …Polska jest jedna, ale konferencje prasowe będą dwie. Nie było 

wspólnego komunikatu, mimo 

Morawiecki: – ogromna większość samorządowców przyznała, że są bardzo przyjemnie 

zaskoczeni, że jest to dobra propozycja. 

MK: – 785 zł/MWh rząd zamrozi cenę dla samorządów, szpitale i przychodnie, ośrodki 

pomocy społecznej, szkoły, przedszkola i uczelnie wyższe, kościoły lub inne związki 

wyznaniowe, remizy Ochotniczych Straży Pożarnych, placówki całodobowej opieki dla osób 

niepełnosprawnych, chorych lub w podeszłym wieku, rodzinne domy pomocy, zaopatrzenie 

w wodę, transport zbiorowy, kanalizacja, oświetlenie uliczne. 

Oraz dla małych i średnich przedsiębiorstw – cena ma obowiązywać do 80% średniego 

zużycia z poprzednich lat. Ci samorządowcy nie byli raczej przyjemnie zaskoczeni, mówią, że to 

dalej podwyżka rzędu 200 - 300%. 

Krzysztof Kosiński, prezydent Ciechanowa: – Chcielibyśmy, żeby ta stawka była bardziej 

zbliżona do 500 lub 600 złotych, a nie do 800. 

MK: – Czyli po kosztach wytworzenia? Spółki energetyczne powinny teraz mieć 

minimalną marżę, a jak słyszymy, tak nie jest. 

KK: – skoro one mogą zarabiać na sprzedaży energii, a przedsiębiorcy i samorządy mają 

tylko wobec tej sytuacji tracić. 

MK: – Ostatnie propozycje cenowe spółek energetycznych na przyszły rok istotnie 

przekraczały 2000zł/MWh. 

- Jeśli się ma w przetargu cenę 2400, dochodzi do takiego paradoksu, że dwa razy drożej i 

my się cieszymy, że tylko dwa razy drożej. 

Wojciech Konieczny, dyrektor szpitala w Częstochowie i senator lewicy mówi o 

podwyżce sięgającej ponad 70%. 

MK: – Nie jest pan w euforii po tej konferencji? 

Wojciech Konieczny: – No, nie jestem, bo jak mam być w euforii, bo wiem, jakie 

trudności czekają szpital w przyszłym roku. Sasin nawet nie wie, jak bardzo jest zła sytuacja 

finansowa szpitali. 

MK: – Morawiecki i Sasin mówili dużo dobrego o sobie i rządzie. 

W przepisach znajduje się jeszcze drugi limit: 693 zł/MWh cena prądu dla odbiorców 

indywidualnych, ta cena będzie obowiązywać po przekroczeniu: 2 MWh dla gospodarstw 

domowych, po przekroczeniu 2,6 MWh dla gospodarstw z osobami niepełnosprawnymi, po 

przekroczeniu 3 MWh dla rolników limitów zużycia. 

 

AW: – Policyjna tarcza, która działa na rozkaz. Pytanie: czy powinna działać na rozkaz 

polityczny? Pytanie: kto taki rozkaz wydaje, bo może to robić nawet Robert Bąkiewicz. Jak 

wygląda policyjna interwencja, kiedy manifestacja wygląda na pokojową, o tym: 

Michał Tracz: – Wszystko działo się wczoraj, gdy władza obchodziła miesięcznicę 

smoleńską. I tak to wyglądało, kiedy tylko jeden z protestujących krzyknął przez megafon. 

Policja tak mu to uniemożliwiła i tak obezwładniła innych demonstrujących, ludzi stojących w 

jednym miejscu oddalonych od pomnika i oddzielonych kordonem policyjnych wozów… 

[Ja bym nie przeszkadzał miesięcznicy smoleńskiej]. 



 

AW: – Gorąco wokół Rady Polityki Pieniężnej… 

Paweł Płuska: – Adam Glapiński źle znosi krytykę… [nie warto notować] 

 

AW: – Czekanie na operację. A z wadą serca non stop czekać się nie da. W Centrum 

Zdrowia Matki Polki zabrakło anestezjologów, a bez nich nie da się operować. 
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AW: – Marek Kuchciński wchodzi do rządu i w ten sposób kancelaria premiera ma 

nowego szefa. Ta zmiana, jak mówi premier, to jego autorski pomysł, ale zmian jest więcej. 

Wygląda na to, że autorów też. Minister do spraw europejskich przy okazji z rządu odchodzi. 

Konrad Szymański, były minister do spraw europejskich: – Aby odblokować różne rzeczy, 

które byłoby dobrze odblokować w Warszawie, jak i w Brukseli… 

Jakub Sobieniowski: – …jego dymisja była w pakiecie z odwołaniem Michała Dworczyka, 

czego domagała się Solidarna Polska i co dostała. Pozorne zmiany w prawie miały przekonać 

Unię, ale nie przekonały. Teraz sprawami europejskimi zajmie się dotychczasowy wiceminister 

spraw zagranicznych. W rządzie jako minister bez teki pozostał Michał Dworczyk. 

 

AW: – Jest projekt ustawy, ale jest też problem, bo maksymalna cena prądu z watem czy 

bez, to jest różnica. Rząd z samorządami ma jeszcze sporo do wyjaśnienia. 

Na jasny przekaz czekają też właściciele firm. 

Maciej Knapik: – … [w projekcie ustawy] są dwie stawki: 

a) 693 zł/MWh (użytkownicy indywidualni powyżej limitów) 

b) 785zł/MWh (firmy Małych i Średnich Przedsiębiorstw, samorządy), ale cena ta nie 

zawiera podatku od towarów i usług (…) oraz podatku akcyzowego 

Z 23% VAT około 852 zł i 966 zł te ceny wyglądają mniej atrakcyjnie. 

Przedsiębiorca sobie ten wat odliczy, a samorządy już nie. Czyli my obywatele będziemy 

musieli ten wat zapłacić. 

A chodzi o 

- lokalny transport zbiorowy, 

- ochronę zdrowia, 

- pomocy społecznej, w tym zakładów i ośrodków opiekuńczych, 

-  wspierania rodziny i systemu pieczy zastępczej, 

- budownictwa mieszkaniowego, 

- edukacji publicznej, 

- kultury, w tym bibliotek i innych instytucji kultury oraz ochrony zabytków i opieki nad 

zabytkami, 

- porządku publicznego i bezpieczeństwa obywateli oraz ochrony przeciwpożarowej 

i przeciwpowodziowej, w tym wyposażenia i utrzymania magazynu przeciwpowodziowego, 

- opieki rodzinnej, w tym zapewnienia kobietom w ciąży opieki socjalnej, medycznej i 

prawnej, 

- …pracy i działalności na rzecz organizacji pozarządowych… 

Prezydent Sopotu: – my chcemy, żeby były rozszerzone na sale sportowe, baseny… 

Wojciech Kostrzewa, prezes Polskiej Rady Biznesu: – Stabilizujemy oczekiwania, 

stwarzamy możliwość do rzetelnej kalkulacji kosztów i szkoda, że zajmowaliśmy się w tym 

czasie daniną Sasina. [która idzie do kosza]. 



Dzisiaj postanowiono też, że samorządy mają zająć się dystrybucją węgla przy 

wykorzystaniu państwowych składów albo we współpracy z istniejącymi firmami. Tu też wiele 

detali jeszcze do ustalenia. Maciej Knapik, Fakty. 

 

AW: – Węgiel brunatny, trucizna dla każdego. 

 

AW: – Odbiliśmy z ruskich rąk pięć miejscowości w obwodzie chersońskim – ogłasza 

ukraińska armia, a szef ukraińskiego MON też ma dobrą wiadomość: Otrzymaliśmy od 

Dojczlandu system obrony przeciwlotniczej IRIS T. W niektórych miejscach Ukrainy ruski 

ostrzał trwa bez przerwy. 

Cezary Grochot: – Całonocny ostrzał Zaporoża i Nikopola, co najmniej siedmiu zabitych 

na bazarze w Awdijiwce, chociaż ostatnia doba minęła w miarę spokojnie. Na wschodzie 

Ukrainy putin nie zaprzestał mordowania cywilów. 

Bartosz Cichocki, ambasador RP w Ukrainie: – Jeśli ruscy sądzą, że mogą wywołać jakąś 

rezygnację, siać defetyzm, to się nie powiedzie. Za dużo [Ukraińcy] stracili swoich bliskich, by 

teraz się cofać. Tutaj panuje nastrój bardzo patriotyczny. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Tam, gdzie ponieśliśmy straty, powstaną place 

budowy. Tam, gdzie były jakiekolwiek nadzieje wroga, pozostaną ruiny ruskiej państwowości. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Jak najszybsze dostarczenie broni przeciwlotniczej 

i przeciwrakietowej – to teraz priorytet – mówi tak szef NATO, jak i Amerykanie… Groźby 

nuklearne Stoltenberg uznał je za niebezpieczne i nieodpowiedzialne i dodał, że rosja wie, że 

wojny atomowej nie da się wygrać. 

Jeremy Fleming, szef brytyjskiej agencji wywiadowczej GCHQ: – Koszty dla rosji 

w ludziach i sprzęcie są oszałamiające. Wiemy, rosyjscy dowódcy też to wiedzą, że ich zapasy i 

amunicja się kończą. 

CG: – rosja miała poprosić Białoruś o kilkadziesiąt czołgów. Sztab generalny ukraińskiej 

armii informuje, że Łukaszenka się zgodził i postanowił przekazać rosji 20 czołgów T72. 

Pierwszą partię już wysłano. 

 

AW: – Akcja CBA. Wśród zatrzymanych były senator Platformy Tomasz Misiak i 

prezydent konfederacji Lewiatan Maciej Witucki. Chodzi o domniemane wyłudzanie pieniędzy 

z Tefronu i ZUS-u. Jak słychać chodzi o 32 miliony złotych. 

CBA: – Zostały zatrzymane cztery osoby. Między innymi Tomasz M, Maciej W… 

 

AW: – To nie jest Rada Polityki Pieniężnej, to jest karykatura – mówi były prezes NBP o 

obecnej Radzie Polityki Pieniężnej. Kiedy inflacja jest kosmicznie wysoka a złoty kosmicznie 

słaby, nie jest dobrze nie mieć kontaktu z analitykami i nie mieć dostępu do analiz… 

Paweł Płuska: – …nie chcą pieniędzy [pensji] za nic. Chcą dostępu do analiz i do 

analityków. Ale i z tym, według profesor Tyrowicz, jest problem. Profesor Litwiniuk skarżył się 

też na ograniczony dostęp do pomieszczeń NBP… 

Sławomir Dudek, główny ekonomista Forum Obywatelskiego Rozwoju: – Bo jeżeli on 

[Glapiński] nie dostarcza wszystkich analiz, o które proszą członkowie Rady Polityki Pieniężnej, 

to uniemożliwia im realizowanie mandatu. 

PP: – Członkowie Rady nie odpowiadają przed prezesem [NBP], nie jest ich szefem. 

Składają przysięgę na Konstytucję. 

 

AW: – Sędzia przed sądem, zamiast z sądowej sali. Ma znowu orzekać, więc przyszedł 

normalnie do pracy, ale pytanie: czy będzie mógł pracować, to pytanie o polską praworządność. 

Piotr Gąciarek mówi, że jest naiwny i wierzy w prawo. Czy prawo zadziała, pyta; 

Jacek Tacik: – Po 322 dniach stawił się w pracy zgodnie z decyzją sądu ma orzekać, ale 

zgodnie z decyzją polityczną już niekoniecznie. Orzeczenie powinna wykonać prezes Sądu 

Okręgowego w Warszawie. 

Piotr Borowiecki, sędzia Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Warszawie: – Jeżeli 

pani prezes Sądu Okręgowego nie dopuści pana sędziego do pracy, dopuści się przestępstwa. 

[Jest wiele o różnych sprawach, a to o niedopuszczeniu sędziego Tuley do pracy; a to dlaczego 



sędzia Gąciarek został zawieszony; a to, co sądzi o sprawie minister Ziobro; a to, o czym 

wypowiedział się unijny Trybunał Sprawiedliwości; a to jaką karę nałożono na Polskę. Ale to 

nie wszystko, bo są jeszcze wypowiedzi różnych osób i to w różnych sprawach, ale nadal nie 

wiadomo, czy sędzia Gąciarek został dopuszczony do pracy]. 

 

AW: – węgiel brunatny do kupienia w PGE, każdy może go kupić… 

 

AW: – Wyciek z ropociągu Przyjaźń, 70 km od Płocka, rozszczelniona nitka została 

zamknięta, a to, co wyciekło, zostało zebrane do cystern… 

 

AW: – F-22 Raptor na polskim niebie. Piloci twierdzą, że to najlepszy myśliwiec na 

świecie i latanie nim, to jak komputerowa gra. 

Paweł Szot: – Samolot błyskawicznie wzbija się na 5000 metrów… kosztujący prawie 

miliard złotych, Raptor to najdroższy i jak twierdzą jego piloci, to najlepszy myśliwiec świata. 

Osiąga dwukrotną prędkość dźwięku i osiąga pułap 20 tysięcy metrów. Jest niewykrywalny 

przez większość radarów, ale jego największy atut to elektronika… Pentagon przysłał do Polski 

12 samolotów, które zazwyczaj strzegą nieba nad Stanami Zjednoczonymi… 

 

AW: – Kosmiczna historia i zderzenie, jakiego jeszcze nigdy nie było: człowiek zmusił 

asteroidę do zmiany planów. We wszechświecie to przełomowy krok. Udało się, ale było to 

piekielnie trudne. 

Maciej Mazur: – …Sonda misji Dart uderzyła w cel… Asteroida Dimorphos była w 

odległości 11 milionów kilometrów od Ziemi… 
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AW: – rząd się zmienia, pytanie: dla kogo to dobra zmiana? Nowy szef kancelarii 

premiera i nowy minister do spraw Europy, to politycznie zupełnie nowe porządki… 

 

AW: – Dwóch przedsiębiorców już z zarzutami, oszustwo i pranie brudnych pieniędzy – o 

to są podejrzani, Tomasz Misiak i Maciej Witucki nie są anonimowi i zostali spektakularnie 

zatrzymani. 

Jacek Tacik: – …zarzuty dotyczą okresu pomiędzy 2010 a 2019 rokiem. Morawiecki 

w sprawie Misiaka milczy… 

 

AW: – Wszystko, co trzeba wiedzieć o tabletkach z jodkiem potasu: 

- Tabletki są podawane w celu zabezpieczenia tarczycy. 

- Przyjmowanie profilaktyczne zdecydowanie przyniesie więcej szkody niż pożytku. 

 

AW: – 21 bombardowań – tylko w ciągu jednej doby, do tego ponad 100 ataków 

rakietowych i dzieci wśród ofiar. Ukraina musi się utrzymać – mówi kanclerz Dojczlandu, a 

nowe dostawy broni obiecują też Francja, Wielka Brytania, Kanada i USA. W ONZ aż 144 kraje 

zagłosowały za rezolucją, która potępia ruską próbę przejęcia części Ukrainy, 5 krajów było 

przeciw. 

Cezary Grochot: – …rosja łamie międzynarodowe prawo i zasady prowadzenia wojny. 

Poniesie za to sprawiedliwą karę – mówił przed zgromadzeniem Rady Europy prezydent 

Wołodymyr Zełenski… Ale Ukraina ma tylko 10% potrzebnych systemów obrony 



przeciwlotniczej, to ma się zmienić w najbliższych tygodniach. Ostatnie zbrodnicze ataki na 

ukraińskie miasta sprawiły, że kraje obiecują szybką pomoc. 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – Ta wojna to nie tylko Ukraina – rosja postrzega jako 

część większej krucjaty, gdzie o liberalnej demokracji, międzynarodowemu porządkowi 

opartemu na zasadach, przeciwko wolności i postępowi – dlatego Ukraina musi się utrzymać. 

CG: – W Brukseli szczyt ministrów obrony państw NATO i mocne zapewnienie 

o wsparciu Ukrainy. Nowe dostawy broni, radary i systemy przeciwlotnicze obiecują też między 

innymi Francja, Wielka Brytania i Canada. Ale najwięcej broni Ukrainie już dostarczają i w 

przyszłości dostarczać będą Stany Zjednoczone. 

Przeciw rezolucji głosowało tylko 5 krajów: Białoruś, Korea Północna, Syria, Nikaragua i 

sama rosja. 

Prezydent putin przebywa dziś w Kazachstanie na szczycie rosja – Azja Środkowa: ani 

wyników głosowania, ani obecnej sytuacji w Ukrainie nikt nie komentował. 

 

AW: – Walka o niezależność trwa w Narodowym Banku Polskim i to walka o 

niezależność zapisaną w Konstytucji. Rada Polityki Pieniężnej to organ banku i niektórzy jej 

członkowie nie mogą normalnie pracować. Mogą z tym pójść do sądu, choć woleliby skupić się 

na tym, żeby chronić Polaków przed rosnącą inflacją. 

Michał Tracz: – Tego sporu nie można traktować jak zwykłego konfliktu o dostęp do 

pokoju czy telefonu. To jest spór o pracę niezależnych członków Rady Polityki Pieniężnej, a w 

efekcie spór, który odbije się na wartości naszych portfeli i wreszcie to spór, który może 

zakończyć się w sądzie… 

Andrzej Wojtyna, profesor, Uniwersytet Ekonomiczny w Krakowie, były członek Rady 

Polityki Pieniężnej: – Dobrze się stało, że ten protest mniejszości w Radzie został nagłośniony. 

MT: – Dziś kiedy członkowie Rady wybrani przez opozycyjny Senat mówią, jak 

utrudniana jest ich praca, władza sugeruje, że chodzi o ich ambicje… 

 

AW: – Czym palić w piecu? Oto jest pytanie, na które warto znaleźć odpowiedź, zanim 

zrobi się zimno… 

AW: – Słowa prezesa dla wielu jak wyrocznia, dla wielu wyborców, bo dla wielu 

przedsiębiorców zasiały strach… 

Kaczyński, Puławy: – To się pali, to dymi i jakoś luzie tam żyją. 

- w tym TVN jednak coś muszą, muszą znaleźć… 

- duże przedsiębiorstwo… Żabka, wiecie państwo wszyscy, co to jest Żabka, te sklepy 

Żabki też być może zostaną odkupione… 

- Inwestycje prywatne no rzeczywiście dosyć mocno kulejom. 

- My chcemy uczelni, które bendom zgodne z tradycjom akademickom, tą która 

kształtowała się jeszcze w średniowieczu. Szkoły wyższe przez całe wieki były związane z 

kościołem. Trzeba było mieć pozwolenie papieża, żaby stworzyć szkołę wyższą. 

- Szczególnie w tak zwanych wsiach kościelnych, tak żeby ludzie, którzy wychodzom 

z kościoła, nie musieli się nadto trudzić, żeby dotrzeć do lokalu wyborczego 

Janina Kluzik-Rostkowska, KO PO: – Jest człowiekiem wyizolowanym z takiego życia, 

więc tak naprawdę tylko tyle wie, ile ktoś mu powie. Jeżeli prezes Kaczyński gubi się w tak 

prostych rzeczach, no to jak można mu ufać, że panuje nad tymi większymi? 

Kaczyński, w Puławach: – Węgiel będzie tańszy. Ten węgiel tani polski będzie 

pomieszany z tym węglem, ale nie fizycznie oczywiście z tym węglem dużo droższym, 

importowanym… 

 

AW: – Kulisy otwarcia gazociągu Baltik Pipe, a w tych kulisach kluczowa rola 

kontrolerów lotów, nie tych na dyżurze w pracy, tylko tych na zwolnieniach lekarskich. Wieża 

kontroli lotów przez godzinę była pusta. Premier Morawiecki z prezydentem Dudą musieli 

czekać w Warszawie, a samolot z panią premier Danii miał w tym czasie krążyć nad 

Goleniowem. 

 



AW: – Tabletki z jodkiem potasu czekają w szkołach i urzędach. I to, że czekają to nie 

panika, to procedury. Te tabletki nie są dla wszystkich i nie mogą być brane bez wyraźnej 

potrzeby… starszym po 60-tce tylko zaszkodzą. 

♣ 
2022-10-14 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8330 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 1 748 nowych zakażonych. 22 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny trzydziesty trzeci dzień 

 

AW: – Straszne dane GUS-u: inflacja najwyższa od 25 lat (17,2%). 

[Nie można tu mówić o porównaniu w skali 25 lat, bo inflacja jest liczona tylko w 

porównaniu do roku poprzedniego. Nikt nie liczy inflacji narastająco, czyli ile wynosi inflacja na 

przykład od 1990 roku]. 

Paweł Płuska: – Wskaźnik cen towarów i usług we wrześniu: 

Żywność i napoje bezalkoholowe – 19,3%, ale cukier zdrożał o 106,8% 

Tłuszcze roślinne – 48,7% | mąka – 47,7% | drobiowe – 49,4% 

Mleko – 30,6% | pieczywo – 30,5% 

Użytkowanie mieszkania, domu i nośniki energii – 29,9% | opał – 172,2% 

Transport – 16,4% | olej napędowy – 33,1% 

- ktoś musi naciskać hamulce, gdy ktoś wciąż rozdaje pieniądze. 

Hołownia sprawdził, ile ten słynny kampanijny koszyk Andrzeja Dudy kosztował 7 lat 

temu – 37 złotych i ile dziś kupił to samo, choć wagowo często mniej za dużo więcej: 

I dzisiaj to 86 złotych i 63 grosze. W czasie rządów PiS-u od 1015 roku koszyk duży 

podrożał 134%. 

 

AW: – Każdy samorząd będzie mógł kupić węgiel od importerów – tak zapowiada rząd, 

tylko co dalej? Gdzie będzie węgiel składowany i kto go do samorządów dostarczy? I co 

ważniejsze, jakiej będzie jakości? No i co z tymi, którzy już kupili węgiel drożej? 

Michał Tracz: – …każdy samorząd będzie mógł kupić węgiel po 1500 zł za tonę, tak by po 

doliczeniu swoich kosztów mógł go sprzedać mieszkańcom maksymalnie za 2000 zł. 

Gdzie składowany będzie węgiel i kto dostarczy go do samorządu? Co, jeśli gmina nie ma 

wagi lub ciężarówek, by węgiel dowieźć mieszkańcom? Dlaczego tego nie zlecić prywatnym 

składom i wreszcie czy węgiel w ogóle jest i jakiej jakości? Rząd ostrzega, że będzie można 

kupić tylko 2 tony węgla i tylko jak ma się piec węglowy… 

 

AW: – Nowy minister do spraw europejskich to znakomity wybór – tak mówi prezydent, 

ale opozycja mówi inaczej – że ten minister jest od wyjścia Polski z Unii… 

Tusk: – Udało nam się dowiedzieć, że w tej nocie wysłanej do Dojczlandu niby w sprawie 

reparacji to słowo się ani razu nie pojawia… 

 

AW: – Wydawałoby się niemożliwe, a jednak – mówi o testach baterii Patriot dla Polski. 

To część wielowarstwowego systemu obrony przeciwlotniczej i przeciwrakietowej Wisła… 

 

AW: – W Ukrainie dziś dzień obrońców ojczyzny, więc jest komu oddawać hołd – 

w obwodzie chersońskim Ukraińcy odbierają, co ich; a 15 tysięcy żołnierzy szykuje się na 

szkolenia [w] Unii. Szef unijnej dyplomacji ostrzega putina – na każdy nuklearny atak 

przeciwko Ukrainie będzie taka odpowiedź, że armia ruska zostanie unicestwiona. 

Katarzyna Sławińska: – Ukraińscy żołnierze w obwodzie chersońskim kawałek po 

kawałku odbijają ziemię tak skutecznie, że okupacyjne władze regionu proszą moskwę o pomoc 

w ucieczce prorosyjskich mieszkańców do rosji. 



Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Zakładają, że nowo zmobilizowani Rosjanie 

przeżyją na froncie chociaż kilka tygodni. Potem zostaną zabici, a na ich miejsce zostaną 

wysłani kolejni. Ale takie używanie żołnierzy przez ruskich generałów jako mięsa armatniego, 

powoduje presję na naszych obrońców. Ta presja jest odczuwalna. 

KS: – Wólodymyr Zełenski i cała Ukraina oddają dzisiaj cześć swoim obrońcom… By 

Ukraina mogła się skutecznie bronić, aktywniej ma pomagać Unia Europejska. W najbliższych 

dniach ma przekazać dwa z obiecanych dziewięciu miliardów euro. Planuje też przeszkolenie 15 

tysięcy ukraińskich żołnierzy. A szef unijnej dyplomacji jasno ostrzega putina przed użyciem 

broni jądrowej. 

Josep Borrell, wysoki przedstawiciel Unii Europejskiej ds. zagranicznych i polityki 

bezpieczeństwa: – Każdy atak nuklearny przeciwko Ukrainie spotka się z odpowiedzią, nie 

z odpowiedzią nuklearną, ale z odpowiedzią militarną tak potężną, że armia rosyjska zostanie 

unicestwiona. 

KS: – Niczego nie żałuję – mówił putin po szczycie rosja – Azja środkowa w 

Kazachstanie. Dodawał, że mobilizacja w rosji zakończy się w ciągu dwóch tygodni i że nie 

planuje rozmów z prezydentem Bidenem… Dobrze dogaduje się za to z prezydentem Turcji, 

który od początku wojny utrzymuje kontakty i z moskwą i z Kijowem… putin i Erdoan ustalili, 

że po zniszczeniu gazociągów Nord Sreem to Turcja może stać się hubem, przez który surowiec 

będzie trafiał do Europy. Erdogan nakazał już rozpoczęcie prac. 

 

AW: – Kartka do Czarnka – piszą nauczyciele i na tych kartkach to głodowe pensje, bo 

2800 zł brutto to szok, nawet dla tych, co dopiero zaczynają uczyć. 

 

Marek Nowicki: – …Od początku wojny polskie szpitale przyjęły ponad 56 tysięcy 

pacjentów z Ukrainy, ponad 29 tysięcy dzieci. Obywatele z Ukrainy korzystają przy tym z 

polskiego systemu ubezpieczeń zdrowotnych. Operacje, porody, przeszczepy, dializy. W tej 

chwili dializowanych jest 15-ro dzieci, one też czekają na transplantacje. Świeżo po 

przeszczepie rodzinnym jest też 10-letni Wołodia spod Lwowa. Nerkę dała mama, nad 

wszystkim czuwał tata. 

Wasyl Iwanos: – Nie planowaliśmy. Przed wojną przyjeżdżały dzieci do Polski, ale 

ponieważ ja tu pracuję, to zacząłem pytać i polecili mi ten szpital. 

MN: – Wołodia, tak jak i Nastia ma swoje marzenia. 

Wołodia Iwanos: – Żeby nie było wojny i żebyśmy wszyscy mogli wrócić na Ukrainę, kto 

chce, do swojej rodziny. 

MN: – Marzeniom często towarzyszy wdzięczność wobec gospodarzy i opiekunów. 

Oksana Czerniawska, matka Anastazji: – Dziękujemy pielęgniarkom i lekarzom, obu 

zespołom: lecznologicznemu i transplantacyjnemu, wszystko odbyło się na najwyższym 

poziomie. Czuję się tak, jakbyśmy na nowo się narodziły. 

Marek Nowicki, Fakty. 

 

AW: – Menu dla polityków, a w nim burger „zawał serca” za 329 zł. Frytki też są za 69 zł. 

To menu restauracji w Kielcach także dla przedstawicieli spółek energetycznych. I niby jest 

półżartem, półserio, ale jakoś nikomu nie jest do śmiechu. 

Maciej Mazur: – Posiekane, wysmażone, kielecka restauracja, zaprasza polityków, aby 

spróbowali czegoś z promocyjnego menu: 

Nasze menu 

Obowiązuje wyłącznie dla polityków i przedstawicieli spółek od nośników energii 

Dla zorganizowanych grup decydentów doliczamy 17,20% do każdego rachunku za 

serwis 

Wodę serwujemy za 39 złotych. Tatar wołowy 289,- zł. Stek z polędwicy 687,- zł. 

Frytki 69,- zł 

Mateusz Morawiecki, premier: – W szczególności zależy nam na polskich firmach. 

MM: – Efektów jeszcze nie widać. 

Karol Jakubiuk, właściciel restauracji „Garaż” w Kielcach: – Wziął się z bezradności 

wobec podwyżki, jaką serwują nam nasi politycy. 



MM: – Serwują, soczyste krwiste porcje. 

Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych, KP PiS: – Wiemy, jak ważne 

są te kwestie dla Polaków, jak życiową kwestią jest to, ile Polacy płacą za energię. 

Jakubiuk: – Średnie rachunki są z poziomu 2 500 zł jeszcze w styczniu, w lipcu dostaliśmy 

fakturę na 18 tysięcy złotych. 

Premier Morawiecki: – Staramy się na bieżąco odpowiadać na te potężne wyzwania. 

MM: – Starają się, przecież zarządzili zamrożenie cen, więc w kuchni będzie trzeba 

wyłączać lodówki. 

MM: – Oni, raczej tam w Alejach Ujazdowskich w Warszawie: 

Premier Morawiecki: – Jeżeli jest problem, to nie siedzimy z założonymi rękoma, tylko po 

prostu proponujemy rozwiązania. 

MM: – W oczekiwaniu na efekty właściciel restauracji zaproponował własne rozwiązania: 

Adam Gajdka, kucharz: – Zaczynają teraz pracować od 15-ej, nie tak jak wcześniej od 12-

ej. Zwracamy na to [uwagę], jak używamy gazu, żeby nie było wiele spalane. 

Morawiecki, premier: – Zmierzyliśmy się z tym problemem. Chcę przede wszystkim 

podziękować panu premierowi Jackowi Sasinowi. 

Sasin: – Nie pozostawiamy Polaka, Polaków w trudnych chwilach, wszyscy mogą na nas 

liczyć. 

MM: – A ponieważ wszyscy przedsiębiorcy umieją liczyć, liczą głównie na siebie. 

Maciej Mazur, Fakty. 

 

AW: – I to wszystko w Faktach… 

♣ 
2022-10-15 sobota 

 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8330 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 1 594 nowych zakażonych. 31 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny trzydziesty czwarty dzień 

 

PM: – PiS i Solidarna Polska konkurują i prześcigają się w krytykowaniu Unii, choć 

obecność w Unii oznacza dla Polski dobrobyt, rozwój i bezpieczeństwo. I wiedzą to także 

rządzący, a jednak codziennie straszą wyborców, mówią o bestii bez duszy i wartości; o tym, że 

Unia prowadzi rzekomo z nami wojnę, traktuje gorzej niż zbrodniarzy i szkodzi. 

Maciej Knapik: – To Marek Suski wczoraj w Radomiu: 

Suski: – Pisze się rezolucje przeciwko Polsce. A nie pisze się rezolucji przeciwko 

zbrodniczej rosji. Można powiedzieć, że jesteśmy gorzej traktowani jak zbrodniarze rosyjscy. 

MK: – Po pierwsze Parlament Europejski potępił już w pierwszych godzinach wojny 

potępił rosyjską agresję na Ukrainę, później jeszcze nie raz; po drugie nie przyjął rezolucji 

przeciwko Polsce, a przeciwko niektórym działaniom władzy PiS-u, to nie to samo. A teraz 

Suski raz jeszcze: - Unia Europejska patrzy na swoje interesy, namawiając Ukrainę do 

zakończenia wojny. 

MK: – Właśnie. Zapadają unijne decyzje o uwaga: Ósmym pakiecie sankcji UE wobec 

rosji: pułap cenowy na ropę coraz bliżej. Agencja Bloomberg: UE przekaże Ukrainie obiecane 2 

miliardy euro. 

Ale Suski się nie myli, on świadomie przekazuje linię partii. 

Piotr Muller, rzecznik prasowy rządu: – Polska w niektórych obszarach jest traktowana 

niesprawiedliwie i rolą polskiego rządu jest, abyśmy o to sprawiedliwe traktowanie walczyli. 

MK: – Niesprawiedliwe traktowanie, bo Polska nie dostaje ciągle grubych miliardów 

z Krajowego Planu Odbudowy. Ale rząd ciągle nie złożył wniosku o te dotacje i potwierdza to 

rzecznik rządu, kilka zadań później. 



Rzecznik: – trwają jeszcze ostatnie rozmowy w Komisji Europejskiej co do aspektów 

technicznych. 

MK: – Ciekawe, że inne kraje już te pieniądze mają i wydają. Z Unii przez te lata 

dostaliśmy 137,2 mld euro w ramach polityki spójności – to diametralnie zmieniło Polskę i to 

powinno być tak dalej – odpowiada opozycja: 

Tusk: – Ja to jestem w stanie załatwić z dnia na dzień. To znaczy pieniądze europejskie, w 

ogóle ta nazwa jest fałszywa: Polskie pieniądze, które oni zablokowali. 

Każdy, kto rozwala Unię Europejską, to tak jakby nam wbijał nóż w plecy. 

A teraz Ziobro o unijnym systemie handlu emisjami, który podnosi cenę netto. 

Zbigniew Ziobro: – Polscy emeryci, polskie pielęgniarki, polscy nauczyciele, wszyscy 

Polacy tak naprawdę dofinansowują dojczlandzkich bangsterów w Lipsku. 

MK: – I znów oficjalne dane: 

Komunikat dot. wydatkowania przez Polskę środków z systemu ETS 

• Wsparcie OZE – 18,7 mld zł. 

• Wsparcie najuboższych odbiorców energii – dotychczas 14,1 mld zł; 

• Wsparcie publicznego transportu zbiorowego – 39,2 mld zł; 

• Wsparcie przemysłów energochłonnych – 5,1 mld zł; 

• Wsparcie podmiotów sektora energetycznego z przeznaczeniem na działania 

inwestycyjne wpisujące się w strategię jego transformacji – 6,8 mld zł; 

• Odliczenia od dochodów w ramach wspierania termomodernizacji i 

remontów przez wprowadzenie tzw. ulgi termomodernizacyjnej 21,4 mld zł 

(skutek dla budżetu to ubytek dochodów o 3,8 mld zł); 

• Rozwój elektromobilności – 0,3 mld zł. 

MK: – Pieniądze z ETS trafiają do polskiego budżetu i mają być przeznaczane na 

wspieranie energetyki tu w kraju. 
[Unijny system handlu uprawnieniami do emisji (EU ETS) powstał w 2005 r., by 

propagować racjonalne pod względem kosztów oraz skuteczne gospodarczo 

ograniczanie emisji gazów cieplarnianych. Limituje on ilość gazów cieplarnianych, 

które mogą być emitowane przez energochłonne sektory przemysłu, producentów 

energii i linie lotnicze. UE określa całościowy pułap uprawnień do emisji, a 

przedsiębiorstwa uprawnienia te dostają lub kupują. Pułap jest sukcesywnie obniżany, 

tak by ilość emisji stopniowo malała]. 

 

Na sprzedaży uprawnień do emisji CO2 w latach 2013-2021 Polska zarobiła blisko 60 

miliardów złotych. Z tego do budżetu państwa trafiło ponad 51 miliardów złotych. 

Kaczyński w Myszkowie: – Tam [w Unii Europejskiej] dominuje lewica; co więcej, tam 

dominuje po prostu lewactwo. 

MK: – Codziennie politycy Zjednoczonej Prawicy obrzucają Unię błotem z każdej strony, 

przekonując w większości proeuropejskich Polaków, że Unia jest zła. Co będzie, gdy już 

przekonają wszystkich? 

Ziobro: – Maska opadła! 

 

PM: – Czarna seria w Tatrach. Śnieg spadł, zamarzł, zrobił się beton. 

 

PM: – W Ukrainie nie ma już potrzeby zmasowanych ataków – putin uspokaja świat 

i zaraz dodaje, że na razie. Wciąż bombarduje cywilów, ale jednocześnie traci coraz więcej 

wojskowego sprzętu i żołnierzy, którzy nie tylko sami zabijają, ale i sami giną albo się 

wycofują bądź dezerterują – putin liczy na Łukaszenkę, a Ukraina na obronę antyrakietową ze 

Stanów. 

Katarzyna Sławicka: – Kolejny ruski żołnierz oddaje się w ręce ukraińskich oddziałów. To 

okolice Chersonia. To tam wciąż toczą się najcięższe walki i tam rosyjskich dezercji jest 

najwięcej. Reporter telewizji CNN był z ukraińskimi żołnierzami, którzy walczą o odbicie 

miasta. 

Stas, ukraiński operator drona: – Za nic mają życie ludzi, życie swoich żołnierzy. 

W przeciwieństwie do nas, mimo wszystko cały czas nas obserwują. 



KS: – cały czas ruscy bombardują też cywilów, to o Bachmut – ważny węzeł drogowy 

toczą się zacięte walki. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wciąż mają możliwość terroryzowania 

naszych miast, terroryzowania wszystkich Europejczyków, szantażowania świata, ale nie mają 

żadnych szans i nie będą ich mieli, bo Ukraina idzie do przodu. 

KS: – W dużej mierze dzięki amerykańskiej pomocy. Waszyngton przyznał Ukrainie: 

23. Transza Amerykańskiej Pomocy dla Ukrainy 

725 000 000 dolarów 

• Rakiety do systemów Himars 

• Ponad 200 wojskowych samochodów terenowych 

• 23 000 pocisków ARTY 

Ołeksij Reznikow, minister obrony Ukrainy: – Stany Zjednoczone dostarczą nam też 

systemy obrony powietrznej NASAN, części zostaną dostarczone jeszcze w tym miesiącu; nasi 

specjaliści już się szkolą. 

KS: – Według ministerstwa Ukrainy: 

Rosyjski arsenał rakiet wysokoprecyzyjnych 

Porównanie stanu na 23 lutego 2022 i 12 października 2022 

Rodzaje rakiet 

Iskander, wystrzeliwanie z lądu – jest 124 / było 900 

Kalibr, wystrzeliwanie z okrętów – jest 272 / było 500 

Rakiety powietrze-ziemia – jest 213 / było 444 

W sumie – jest 609 / było 1844 

KS: – To Białoruś i ruskie oddziały, które przyjeżdżają po tym, jak Łukaszenka ogłosił 

stworzenie wspólnego zgrupowania wojsk. Białoruski reżim wprowadził zakaz wyjazdu z kraju 

poborowych i rezerwistów i według niezależnych mediów rozpoczął ukrytą mobilizację, to ma 

być odpowiedź na zagrożenie ze strony Polski. 

 

PM: – Ukraina wyzwalając spod okupacji kolejne tereny, ujawnia rozmiary ruskiej 

zbrodni. Z czym musieli się mierzyć okupowani Ukraińcy? Jak wygląda teraz pierwsza linia 

frontu ukraińskiej kontrofensywy? W Superwizjerze TVN24. 

 

PM: – Nienawiść zabija, także dosłownie. Wobec LGBT+. Tak stało się na Słowacji, dwie 

osoby nie żyją, a tysiące osób demonstrują, bo nagle odczuły, że zagrożenie jest śmiertelne. Ale 

ci, którzy strzelają słowami, dehumanizują ludzi, przedstawiając ich jako zagrożenie dla 

zdrowego społeczeństwa, nie biorą odpowiedzialności za zbrodnie nienawiści. 

Kaczyński, Myszków: – Ideologiczne szaleństwo też jest nam narzucane. Każdy, choćby z 

siedzących na tej Sali może w każdym momencie stwierdzić, że jest, o sobie powiedzieć, że jest 

kobietom albo mężczyznom. Może komuś się to podoba, niech podniesie rękę, he, he. 

 

PM: – Po smutnym dla wielu nauczycieli Dniu Edukacji Narodowej dzisiaj protest, że 

czują się źle traktowani przez władze i coraz gorzej wynagradzani, bo płace rosną kilkakrotnie 

mniej niż inflacja. Dlatego młodzi odchodzą z zawodu, a dziećmi w szkołach ma zająć się 

nauczyciel-zastępstwo? Albo nauczyciel-wakat? 

Paweł Płuska: – …To kolejna demonstracja nauczycieli w walce o godność, godne 

zarobki, godne życie, o przyszłość nas wszystkich, bo ta, jak mówią, zależy od edukacji, od tego, 

jakie będą następne pokolenia. To hasło protestu: Edukacja jest najważniejsza! 

Alicja Czekaj: – Nauczyciel początkujący jest na równi z płacą minimalną. 

Transparent – Asystent na uczelni 3 205 złotych – polityk 16 000 zł 

 

PML – Czarna seria w Tatrach. Wszystkie wypadki miały tę samą przyczynę – 

niedostosowanie umiejętności do warunków pogodowych i brak odpowiedniego wyposażenia…  

 

PM: – W czasie wojny, pandemii i różnych innych katastrof łatwo zapomnieć o katastrofie 

klimatycznej. Ale ona trwa. I wyniszczanie życia. Z raportu WWF wynika, że nasza planeta 

ginie. W ciągu pół wieku ograniczyliśmy życie na Ziemi, my ludzie – o dwie trzecie. 



Dariusz Gatkowski, WWF POLSKA: – Liczebność populacji gatunków spadła o około 

69%, to można powiedzieć, że około 30% żyjącej planety jeszcze nam zostało… 

♣ 
2022-10-16 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8330 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 303 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny trzydziesty piąty dzień 

 

PM: – Na rok przed wyborami trwa kampania wyborcza, w której prezes PiS-u twierdzi, 

że to będą wybory najważniejsze od 1989 roku. Zdecydujemy w nich o wolności [jak Białoruś] 

lub podległości wobec Dojczlandu, unijnego lewactwa i LGBT+. Opozycja mówi, że to 

wszystko są kłamstwa, że wolność Polaków ogranicza właśnie PiS – przykrywając strachem 

i nienawiścią – korupcję, nieudolność i chaos. 

Maciej Knapik: – Czy to Pabianice, Częstochowa czy Sieradz – wygląda tak samo. 

Transparenty: Jarek nie pleć bajek. 

Jarek, jesteś potrzebny jak alarm w multipli. 

Brak węgla, brak pieniędzy i jeszcze brak bajek dla dzieci. 

MK: – Na ulicy gęsto od policji, politycy PiS-u za barierkami, z protestującymi nie 

rozmawiają. Na spotkanie wchodzą tylko wyselekcjonowane osoby, wyselekcjonowane pytania 

czyta się z kartki i wszystko to nazywa się – spotkanie z mieszkańcami. Jest jeszcze jeden stały 

element: oczernianie Unii Europejskiej i innych przez prezesa: 

Kaczyński w Częstochowie: – Unia w traktatach jest oparta na zasadzie równości, a ta 

równość jest już dzisiej [dzisiaj] bezczelnie łamana. W żadnym wypadku nie godzimy się na 

Unię pod przywództwem Dojczlandu, losem Polaków nie ma być zbieranie szparagów. 

MK: – Myśl jest taka, że Polska w Unii ma się stać kolonią Dojczlandu i że on na to nie 

pozwoli. Za każdym razem też drwi z mniejszości seksualnych, których prawa jego zdaniem są 

wyrazem ideologicznego szaleństwa Zachodu. 

Kaczyński, Sieradz: – Każdy z panów może tutaj stwierdzić, że jest kobietą. 

MK: – Ta antyeuropejska kampania jest krańcowo niebezpieczna – mówi opozycja na 

igrzyskach wolności w Łodzi – fatalna politycznie i finansowo, bo konflikt z Unią blokuje 

unijne miliardy. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – My jesteśmy w schizofrenicznej sytuacji, 

w której blokowane są pieniądze dla Polski, których Polska natychmiast potrzebuje, bo inaczej 

będzie [nie zrozumiałem] gospodarczym. Chcemy, żeby Unia była twarda, jeśli chodzi o zasady, 

musi być twarda, ale dlaczego my wszyscy mamy płacić rachunek za to? 

Szymon Hołownia, Polska 2050: – Oni nas mogą wyprowadzić nawet z Unii Europejskiej, 

nawet jeżeli twierdzą, że nie chcą wyprowadzić. 

Bogusław Liberadzki, były minister transportu i gospodarki morskiej, eurodeputowany 

Nowej Lewicy: – Katastrofalny błąd strategiczny. 

MK: – A dlaczego? 

Liberadzki: – A dlatego, że po pierwsze, że fobię anty-dojczlandzką przekłada się na Unię 

jako całość. A Unia to nie jest Dojczland i Dojczland jest mniejszy niż Unia. A Unia to jesteśmy 

też my. [Zupełnie nie rozumie, do czego Kaczyński zmierza]. 

 

PM: – Była prezes NBP, Hanna Gronkiewicz-Waltz oskarża obecnego prezesa NBP 

o łamanie Konstytucji i ustawy i o to, że żeby walczyć z inflacją, wspiera front inflacyjny rządu, 

dlatego jej zdaniem może kiedyś stanąć przed Trybunałem Stanu. Drożyzna jest coraz większa, 

przecież miała maleć. 

Konstytucja RP 

Art. 227. 



Pkt. 2. Organami Narodowego Banku Polskiego są: prezes Narodowego Banku 

Polskiego, Rada Polityki Pieniężnej oraz Zarząd Narodowego Banku Polskiego. 

Pkt. 6. Rada Polityki Pieniężnej ustala corocznie założenia polityki pieniężnej 

Hanna Gronkiewicz-Waltz: – Nie prezes NBP, nie zarząd NBP, tylko Rada Polityki 

Pieniężnej. On to łamie, również to dotyczy ustawy o NBP… 

Paweł Płuska: – Inflacja osiągnęła 17,2% i nic nie wskazuje na to, że szczyt miała latem, 

gdy mamy tańsze owoce, gdy nie potrzebujemy tyle energii i opału, inflacja zwykle jest niższa. 

Zgodnie z zapowiedziami mieliśmy być na inflacyjnym płaskowyżu. 

Jeżeli coś w grudniu 2021 kosztowało 100 zł, to przy +20% inflacji w tym roku będzie 

kosztowało 120 zł, a w grudniu 2023 inflacja spadłaby do 10%, (120 + 12 = 132 zł) płacilibyśmy 

za to samo już 132 zł. W ciągu dwóch lat nasze pieniądze straciłyby jedną trzecią wartości. A o 

wartość pieniądza powinien dbać Glapiński. 

Hanna Gronkiewicz-Waltz: – Cały czas stara się ułatwić życie rządowi. To jest bardzo 

korzystne dla budżetu. Bardzo korzystne. 

PP: – Reszta traci, inflacja uderza w każdego z nas, bardzo boleśnie. Coraz więcej osób 

zaczyna mieć problemy z regulowaniem swych zobowiązań finansowych. 

Bartosz Grube, adwokat: – To znaczy unikać mierzenia się z problemem; nie odbieranie 

korespondencji sądowej, przy stwarzaniu sytuacji, w której wydaje nam się, że nic złego się nie 

dzieje, bo nie przeczytamy wezwania do zapłaty – jest to rozwiązanie zdecydowanie najgorsze. 

PP: – Jedynie wyjście, to próba porozumienia, zwłaszcza w sytuacji, którą właśnie opisał 

szef Polskiego Funduszu 

Paweł Borys 

Mamy realnie najpoważniejszy kryzys od dekad. Mniejsza recesja niż w pandemii, 

ale wojna, energia, żywność, dług, inflacja czy niestabilność makro powodują, że 

jest on trudniejszy do opanowania. Przejście tego kryzysu wymaga odpowiedzialnej 

polityki makro. Przed nami trudny rok 

Łukasz Schreiber, przewodniczący Komitetu Stałego Rady Ministrów, KP PiS: – Chce pan 

powiedzieć, że lepiej byłoby w takim razie, gdybyśmy nie wprowadzali tych programów 

osłonowych? 

Czarzasty: – Oskarżam was o 17,2% inflacji. 

PP: – Programy dla każdego, zadłużanie państwa, brak właściwej reakcji na inflację 

i wojna z Unią sprzyja tym, co opisał Paweł Borys. Przed nami trudny rok. Paweł Płuska, Fakty. 

 

PM: – Puste jadłodzielnie. 

- Chwila i tego jedzenia nie ma. 

- Każdy się boi tego czasu, każdy się boi tej zimy. 

- Ci ludzie chodzą głodni. 

 

PM: – Ukraina i rosja – 16 wybuchów naliczyli mieszkańcy ruskiego Biłgorodu na 

tamtejszym lotnisku tuż przy granicy z Ukrainą. A na poligonie pod tym miastem doszło do 

strzelaniny, w której zginęło co najmniej 11 ruskich żołnierzy. 

Tomasz Kanik, Kijów: – Trzy osoby miały być ranne w wyniku tych eksplozji, o których 

mówiłeś… Jeśli chodzi o postępy armii ukraińskiej, to wszyscy najbardziej oczekują, że te 

postępy będą największe w kierunku miasta Chersoń, bo to jest bardzo ważne miasto na 

południu, tam mieli się pojawić Ukraińcy jakiś czas temu, mieli okrążyć ruskich. W tej chwili 

jest cisza informacyjna na ten temat. Ta cisza ma sprzyjać ofensywie. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Walki trwają na wielu odcinkach frontu. 

Bardzo trudna sytuacja panuje w obwodach donieckim i ługańskim. Najgorzej jest w okolicach 

Bachmutu. Trzymamy nasze pozycje. Robimy wszystko, żeby okupanci czuli, że nie mają szans 

na powodzenie. Kogokolwiek wyślą do walki z nami, skończy się to ich porażką. 

Kanik: – Ci którzy mieli być wysłani właśnie tutaj do Ukrainy, byli szkoleni pod 

Biełgorodem, właśnie doszło do strzelaniny, różnie źródła określają, co się tam stało, najczęściej 

mówi się o dwóch strzelcach, którzy zginęli pod Biełgorodem, jak zastrzeli 11 osób, a 15 ranili. 

 



PM: – Nigdy nie obiecamy, że wyrzekniemy się użycia siły wobec Tajwanu – mówi 

przywódca Chin na zjeździe Komunistycznej Partii. Po dwóch kadencjach powinien odejść, ale 

nigdzie się nie wybiera. Ten zjazd ma jeszcze umocnić jego władzę w partii i kraju. 

 

PM: – Najwyższa Izba Kontroli alarmuje, że z walki ze smogiem nic nie wyszło. 

Magda Łucjan: – To przykład z tego tygodnia, gdzie ekstremalnie duże zanieczyszczenie 

powietrza poziomy pyłu PM2,5 były: Sierpc 1433%. Aleksandrów Kujawski 1399%.  

Radom 1307%. Ostrów Wielkopolski 1261%. Mrozy 1204%. – były poza skalą. A Polska na tle 

Europy bardzo niekorzystnie się wyróżnia. W raporcie czytamy, że  

liczba ocieplonych budynków z 3 030 000 szt. Ocieplono 72 979 tj. 2,4% 

liczba wymienionych nieefektywnych pieców z 3 000 000 wymieniono 66 343 tj. 2,2% 

[Ale pamiętajmy, co się dzieje z prądem, gazem, a nawet węglem]. 

♣ 
 

2022-10-17 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8229 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 285 nowych zakażonych. 0 zgonów.? 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny trzydziesty szósty dzień 

 

GK: – Od polityków partii władzy jeszcze nie słyszymy, że Polska powinna wyjść z Unii. 

To by się większości Polaków nie spodobało, ale dzień w dzień słyszymy totalną krytykę 

Brukseli zamiast deklaracji przywrócenia w Polsce samorządności. Właśnie kończy się to 

zapowiedzią odebrania nam miliardów z funduszu spójności. 

Maciej Knapik: – Oto wypowiedź rzecznika Komisji Europejskiej: 

Stefan De Keersmaecker, rzecznik Komisji Europejskiej: – Strona polska wskazała we 

własnej ocenie tych programów operacyjnych, że nie spełnia warunków zawartych w Karcie 

Praw Podstawowych. 

MK: – Chodzi o ogromną kwotę: 

Zagrożony Fundusz Spójności dla Polski – 75 000 000 000 euro, dzisiaj około 360 

miliardów złotych na kolejne lata. To nie są pieniądze z Krajowego Planu Odbudowy, wciąż 

wstrzymane, ale z tak zwanego dużego budżetu Unii. Co dalej? 

De Keersmaecker: – Polska musi okazać, jak zamierza wypełnić te warunki. Spodziewam 

się planów i pomysłów w tej sprawie. 

MK: – Plany muszą być zatwierdzone przez Komisję Europejską. Sprawę opisują: 

FINANCIAL TIMES (Konflikt w zakresie praworządności zagraża nowym unijnym funduszom 

dla Polki) i RZECZPOSPOLITA (Rachunek za politykę PiS. Polska nie dostanie na razie 

żadnych pieniędzy z UE). 

Karta Praw Podstawowych Unii Europejskiej 

Art.47 

(…) Każdy ma prawo do sprawiedliwego i jawnego rozpatrzenia jego sprawy 

w rozsądnym terminie przez niezawisły i bezstronny sąd ustanowiony uprzednio na 

mocy ustawy (…). 

A w Polsce nie ma rozsądnych terminów, a sądy są obsadzane przez władzę – mówi 

opozycja. 

Kamila Gasiuk-Pihowicz, KP KO, PO: – Dopóki nie będzie niezależnych od władzy 

sądów, dopóty Unia nie będzie chciała finansować inwestycji, co do których nie będzie miała 

pewności, że będą uczciwie rozliczone. 

Ziobro: – za blokowanie środków europejskich należnych Polsce odpowiada Platforma 

Obywatelska i Donald Tusk wraz z politykami dojczlandzkimi. 

MK: – Donald Tusk i PO nie rządzą w Polsce. Co dalej z pieniędzmi dla Polski? 



Szymon Szynkowski vel Sęk, minister do spraw Unii Europejskiej, KP PiS: – Mam pełne 

przekonanie, że te zobowiązania po stronie polskiej są dokonane bądź będą dokonane. 

MK: – Raczej nie będą – odpowiadają stowarzyszenia sędziowskie, bo władza zapowiada 

dalszą ingerencję w sądownictwo i mimo zapewnień, niczego nie spełnia, tak jak zaleca Unia. 

Dzisiaj 30 sędziów z Sądu Najwyższego odmówiło współpracy z tak zwanymi sędziami 

powołanymi przez upolitycznioną Krajową Radę Sądownictwa. Czy władza się cofnie? 

Prezes jeździ po Polsce i twierdzi, że Polska w Unii będzie dojczlandzką kolonią i że 

Zachód to lewactwo, gdzie dowolnie można zmieniać płeć. Po 18 latach w Unii nie jesteśmy 

żadną kolonią, a do operacji zmiany płci także nie ma kolejek. 

GK: – Bez pieniędzy z funduszu spójności polska gospodarka sobie nie poradzi. 

Ekonomiści przestrzegają przed recesją, falą upadłości, bezrobociem, niskim kursem złotego. 

Mówimy o ponad 75 miliardach euro. Od lat za unijne pieniądze budujemy, remontujemy, 

inwestujemy w całej Polsce. Teraz pieniędzy może nie być. 

Michał Tracz: – Gdyby nie unijne pieniądze Niepołomice nie miałyby obwodnicy i dużej 

części kanalizacji, a autobus wciąż nie dojeżdżałby do żadnej wsi. 

W gminie Strzelin koło Wrocławia: 

Dorota Pawnuk, burmistrz Strzelina: – Bez środków unijnych z pewnością cywilizacyjnie 

bylibyśmy kilkanaście lat do tyłu. 

MT: – To samo mogą powiedzieć mieszkańcy każdej gminy i każdego miasta w Polsce. 

Suchowola wyremontowała kino. Czarne ma nowe wysypisko i punkt selektywnej zbiórki 

odpadów. Ciężkowice koło Tarnowa wybudowały imponujący park zdrojowy i co ważne dla 

mieszkańców, jedną z ciekawszych atrakcji turystycznych w regionie. 

Stanisław Kuropatwa, burmistrz Ciężkowic: – Nie wyobrażam sobie funkcjonowania 

gminy bez wsparcia ze środków Unii Europejskiej. 

MT: – Wszystkie projekty, które pokazujemy dziś państwu w Faktach, łączy jedno – Taką 

tablicę każdy może zobaczyć przy inwestycjach, które powstały dzięki współfinansowaniu ze 

środków Unii Europejskiej: 

Rewitalizacja ciągów komunikacyjnych wraz z terenami przyległymi 

 – pierzeja wschodnia Rynku w Strzelinie 

Mechanizm zazwyczaj wygląda tak: Na planowaną inwestycję samorząd musi mieć wkład 

własny, ale Unia dopłaca 30%, 60%, a niekiedy nawet 90% wartości projektu. Wiele gmin bez 

takich pomocy nie ruszyłoby z żadną inwestycją. 

Piotr Zabrocki, burmistrz Czarnego: – Około 40% budżetu to pozyskane środki unijne. 

Mirosław Lech, wójt gminy Korycin: – Gdziebyśmy nie dotknęli, tam znajdziemy efekty 

tych ogromnych pieniędzy. 

Unijne środki dla Polski z polityki spójności 

(od początku członkostwa w UE do listopada 2021 r.) 

137,2 mld euro 

I to są pieniądze, które widać. Najnowsza perspektywa budżetowa Unii też daje Polsce 

miliardy, wystarczy, że władza będzie przestrzegać prawa. 

MT: – Tak gigantycznych pieniędzy nie dostanie żaden inny kraj Unii Europejskiej. To 

fundusze, które mogą trafić do każdej gminy w Polsce. 

To dzięki nim rozbudowane będzie metro w Warszawie, to one finansują nowe nitki 

tramwajowe w Poznaniu – i tak można by wymieniać bez końca – Polityka Spójności to nowe 

drogi, ścieżki rowerowe, latarnie, wyremontowane szkoły i obiekty kultury, oczyszczalnie 

ścieków i wodociągi. 

Roman Ptak, burmistrz Niepołomic: – Perspektywa braku środków zewnętrznych to jest 

kompletne zablokowanie jakichkolwiek inwestycji. 

MT: – Wstrzymanie wypłat może oznaczać nie tylko wstrzymanie nowych, ale też 

zatrzymanie już rozpoczętych. 

Jacek Karnowski, prezydent Sopotu: – Przez małe interesiki, naprawdę małe interesiki 

partyjne pozbawia się Polaków olbrzymich środków finansowych na rozwój. 

[Nie można nazywać małymi interesikami tego, jak PiS brutalnie zmienia ustrój Polski z 

demokracji na dyktaturę Kaczyńskiego]. 



Tadeusz Truskolaski, prezydent Białegostoku: – Jest to totalna katastrofa, tak naprawdę 

zakrawa to na zdradę stanu. 

Jacek Jaśkowiak, prezydent Poznania: – Dzisiaj widzimy skutki katastrofalne tej wojny z 

Unią Europejską. 

MT: – Wojny, którą trzeba zakończyć jak najszybciej, nawet opóźnienie wypłat może 

oznaczać, że nie zdążymy z inwestycjami. 

[Wojna nie tyle jest z Unią Europejską, ile polega na konieczności zwalczenia samego 

Kaczyńskiego, który nigdy nie zezwoli, aby jego pasja podporządkowania sobie Polski w 

najmniejszym stopniu uległa demontażowi. Toteż bez zdecydowanego odsunięcia Kaczyńskiego 

od władzy nie będzie podstaw do spełnienia warunków Unii Europejskiej. Tymczasem opozycja 

gloryfikuje dotrwanie do wyborów i dopiero poprzez wybory przywrócenie demokracji w 

Polsce. Tak więc Kaczyńskiemu opozycja pozwala jeszcze przez rok wprowadzać swoje 

szaleńcze i zbrodnicze wobec Polski plany. To wielki błąd opozycji w stosowaniu metod 

demokratycznych wobec kogoś, kto prowadzi bezwzględną brudną walkę z narodem]. 

Mariusz Wiśniewski, wiceprezydent Poznania: – Wówczas realizowanie wszystkiego na 

ostatnią chwilę, mogłoby sprawić, że to będzie niezwykle trudne. 

MT: – A wystarczy przecież, że władza zacznie przestrzegać reguł na które sama się 

zgodziła. Michał Tracz, Fakty. 

[Ale do Unii Europejskiej wprowadzał Polskę Miller i Kwaśniewski, a teraz do władzy 

dorwał się Kaczyński, który wbrew wszystkiemu i wszystkim postanowił przerobić Polskę na 

wzór Węgier Orbana]. 

 

GK: – Nad ranem Kijów znów został zaatakowany, tym razem ruscy wykorzystali drony 

kamikadze, trafiły w cywilne budynki w centrum miasta, co najmniej 4 osoby nie żyją. Według 

ukraińskiej armii to były drony, które rosji miały przekazać władze Iranu. 

Cezary Grochot: – Kolejny przerażający poranek w Kijowie, o świcie ukraińską stolicą 

wstrząsnęła seria potężnych eksplozji. Nadlatywały jeden po drugim, wiele udało się zestrzelić, 

niestety nie wszystkie… Ostatniej nocy moskwa użyła dronów w ataku na Mikołajów… 

 

GK: – białoruski reżim już przekazuje ruskim sprzęt i amunicję, stworzone są wspólne 

zgromadzenia wojsk, bo putin chciałby wciągnąć Białoruś do wojny w Ukrainie… 

♣ 
2022-10-18 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,8092 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 2 261 nowych zakażonych. 31 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny trzydziesty siódmy dzień 

 

GK: – …dostaniemy, gdy będziemy przestrzegać Karty Praw Podstawowych. 

Maciej Knapik: – Politycy władzy sugerują: 

Morawiecki: – Drodzy rodacy, uważajcie na te wilki w owczej skórze. 

Olga Semeniuk, wiceminister rozwoju i technologii, PiS: – To jest wprowadzanie opinii 

publicznej w błąd. 

MK: – A to unijna komisarz o funduszu spójności dla Polski w potężnym wieloletnim 

planie: 

Vera Jourova, wiceprzewodnicząca Komisji Europejskiej: – Może „zablokowane” to zbyt 

mocne słowo. Trwają negocjacje, ale pieniądze z funduszu spójności zależą od ogólnego 

traktowania Karty Praw Podstawowych i strona polska musi wyjaśnić, że jest to spełnione. 

MK: – No to jak Polska zamierza sprawę wyjaśnić i jak zakończyć konflikt z Unią 

Europejską? Tracimy bez widoku na jakiś sukces chyba? 



Morawiecki: – Widoki na sukces i na zakończenie konfliktu są, tylko do tanga trzeba 

dwojga i trzeba również dobrej woli z drugiej strony. My pokazaliśmy bardzo dużo naszej 

dobrej woli i czekamy na gest z tamtej strony. 

MK: – A zatem Bruksela czeka na wyjaśnienie władzy PiS, a PiS na gest z Brukseli. 

Sytuacja może być patowa, tyle tylko, że to Polska ma dostać pieniądze z Brukseli, a nie na 

odwrót. 

Kaczyński: – Czynienie dalszych ustępstw nie ma już żadnego sensu. Co żeśmy nie 

zrobili, to i tak było nie. 

Andrzej Duda, prezydent 

Ojcowie, dziadkowie walczyli, żeby zrzucić sowieckie okowy, które nam narzucały 

niechcianą władzę i mam nadzieję, że Polacy więcej sobie na to nie pozwolą. 

MK: – Unia to nie ZSRR – odpowiada opozycja – jesteśmy w niej dobrowolnie i musimy 

przestrzegać zasad europejskiej praworządności, a nie upolityczniać i atakować sądownictwo, bo 

o to toczy się spór – słyszymy. 

Tusk: – Zgodził się, że to jest warunkiem wypłacania pieniędzy, konkretnie pan Mateusz 

Morawiecki. 

MK: – Wstrzymany Krajowy Plan Odbudowy – 36 mld euro, plus fundusze spójności 

75 mld euro = 111 mld euro, czyli około 530 mld złotych – sumuje prezydent stolicy. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Suma absolutnie oszałamiająca i chyba nikt o 

zdrowych zmysłach nie uwierzy w to, że Polska tych pieniędzy nie potrzebuje. Albo że może je 

zastąpić z własnego budżetu. 

MK: – Agencje ratingowe ostrzegają: Fundusze są istotnym autorem wzrostu 

gospodarczego i ich brak wpłynie na wartość złotego, na inflację, na lokowanie biznesu – to nie 

są żarty – mówi opozycja. 

Hołownia: – To by było gospodarcze tsunami, to oznacza pikowanie złotego do 

poziomów, których nie znamy. 

Marcin Gołaszewski, przewodniczący rady miejskiej w Łodzi: – To ogromna wyrwa, to 

jest 8 miliardów złotych. 

Marcin Bugajski, radny sejmiku województwa łódzkiego: – To są tak ogromne środki, że 

strata ich zakrawa na zdradę stanu. 

MG: – A premier odpowiada, że będzie dobrze, nawet niewielkie środki już wpłynęły. 

- Czy pan czasem nie czaruje rzeczywistości, panie premierze? 

Morawiecki: – Jak mówię, panie redaktorze, że wpłynęły pewne środki, to trudno, żebym 

zmienił zdanie. Albo te środki są, albo ich nie ma. 

MG: – Są. Ale tylko techniczne zaliczki rzędu 1% - tłumaczą samorządowcy. 

Karolina Kępka, radna rady miejskiej w Łodzi: – Te zaliczki będą przeznaczone tylko na 

przygotowanie projektów, na pomoc techniczną i one nie zapewnią późniejszego finansowania 

wniosków o płatność. 

Tusk: – Dzisiaj PiS całą swoją energię przeznacza na przekłamanie rzeczywistości, nie na 

zdobycie tych pieniędzy, bo to są do wykonania proste decyzje. 

MG: – Pytanie: Czy te decyzje w ogóle zostaną podjęte? 

[Kaczyński nie wycofa się ze zmian w Polsce, które przez 7 lat tworzył, a Morawieckiemu 

wszystko jedno, on może głosić wszystko]. 

GK: – Kiedy politycy PiS-u twierdzili, że pieniądze dla Polski to plan Marshalla i 

obiecywali skok cywilizacyjny, wielu Polaków im uwierzyło, że zrobią wszystko, żeby 

pieniądze, które nam się naprawdę należały trafią do Polski. I wtedy nadszedł czas partyjnych 

gier i gierek. 

Jakub Sobieniowski: – To dowód, nawet działacze PiS-u martwią się o unijne fundusze, 

których nie ma i może nie być, szczególnie o KPO. 

- Czy inne kraje wsparte tymi funduszami nie pozostawią nas w tyle jeżeli chodzi o rozwój 

cywilizacyjny i odbudowę gospodarki po pandemii? 

Kaczyński w Częstochowie: – Proszę państwa, to jest tak, oczywiście każde pieniądze się 

przydadzą, ale ja bym prosił, żeby dzisiej [dzisiaj] nie myśleli państwo w tych kategoriach, że 

Polska rozwija się głównie dzięki środkom europejskim. 



JS: – Bagatelizowanie unijnych pieniędzy to obowiązująca polityka PiS-u, a do niedawna 

unijne pieniądze nazywane były wielką szansą i wielkim sukcesem PiS-u, chociaż w tej sprawie 

sam premier zaprzeczał sam sobie, to jego dwie wersje: 

Morawiecki: – To wielki impuls finansowy, który da rzeczywiście perspektywę rozwoju 

gospodarczego Europie, a w tym przede wszystkim również Polsce, jakiej do tej pory nie 

widzieliśmy. 

Morawiecki: – KPO to jest 120, 130 miliardów złotych zaokrąglając. Jak podzielimy to na 

6 lat, to okrągło wychodzi 20 miliardów złotych rocznie, to nie jest naprawdę coś, co zmienia 

zasadniczo sytuację gospodarczą. 

JS: – Teraz to już nie drugi plan Marshalla, tylko drobne dla PiS-u. 

Kaczyński: – No, sumy stosunkowo nie największe. 

 

PK: – Brakuje leków na poważne choroby. 

 

PK: – 30-ro sędziów Sądu Najwyższego, w tym prezesi Izb Karnej i Pracy nie chcą 

zasiadać w składach z sędziami wybranymi przez nową upolitycznioną KRS. W liście do prezes 

Sądu Najwyższego podkreślają, że to nie jest odmowa wymiaru sprawiedliwości… 

 

1. SSN Tomasz Artyniuk 

2. SSN Bohdan Bieniek 

3. SSN Jacek Błaszczyk 

4. SSN Dariusz Dończyk 

5. SSN Jolanta Frańczak 

6. SSN Jerzy Grubba 

7. SSN Paweł Grzegorczyk 

8. SSN Józef Iwulski 

9. SSN Monika Koba 

10. Prezes SN Michał Laskowski 

11. SSN Jarosław Matras 

12. SSN Dawid Miąsik 

13. SSN Grzegorz Misiurek 

14. SSN Maciej Pacuda 

15. SSN Władysław Pawlak 

16. SSN Agnieszka Piotrowska 

17. Prezes SN Piotr Prusinowski 

18. SSN Krzysztof Rączka 

19. SSN Marta Romańska 

20. SSN Barbara Skoczkowska 

21. SSN Romualda Spyt 

22. SSN Andrzej Stępka 

23. SSN Dariusz Świecki 

24. SSN Roman Trzaskowski 

25. SSN Karol Waitz 

26. SSN Małgorzata Wąsek-Wiaderek 

27. SSN Eugeniusz Wildowicz 

28. SSN Paweł Wiliński 

29. SSN Włodzimierz Wróbel 

30. SSN Dariusz Zawistowski 

Michał Laskowski, prezes Izby Karnej Sądu Najwyższego: – Nie wiemy, jak inaczej 

mamy bronić praworządności i apelować o to, żeby ten stan praworządności się pojawił. 

Nowych i starych sędziów w Sądzie Najwyższym jest już równo po połowie… Powstaje 

problem z odpowiedzią na to pytanie: czy mamy pogodzić się z rzeczywistością? I ze zmianami, 

których nie akceptujemy i uważamy za sprzeczne z prawem? I czy my sędziowie Sądu 

Najwyższego mamy powiedzieć sobie: no, trudno, stało się? I czy też mamy protestować? 



- Protestuje też część starych sędziów Sądu Najwyższego, najpierw wylosowanych, 

a potem wybranych przez prezydenta do nowej Izby Dyscyplinarnej. Michał Tracz, Fakty. 

 

GK: – ruscy twierdzą, że lot był treningowy, a przyczyną katastrofy była awaria silnika. W 

Jejsku w kraju krasnodarskim niedaleko granicy z Ukrainą bombowiec Su34 tuż po starcie 

uderzył w blok mieszkalny. Piloci zdążyli się katapultować, ale zginęło 13 osób. Samolot mógł 

lecieć bombardować Ukrainę. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – W tej chwili trwa kolejny atak dronów. Świat 

może i musi nam pomóc powstrzymać ten terror. Tylko w ciągu ostatnich 12 godzin 

zestrzeliliśmy 37 irańskich dronów Szahid. 

- Władze ukraińskie poinformowały, że w wyniku ataków dokonanych w ciągu ostatniego 

tygodnia zniszczono jedną trzecią ukraińskich elektrowni… Cezary Grochot, Fakty. 

 

GK: – …brakuje niektórych leków 

Marek Nowicki: – …leków brakuje z powodu zerwanych łańcuchów dostaw substancji 

czynnych z Chin i Indii oraz wstrzymywanie produkcji leków oryginalnych. 

 

GK: – Robert Lewandowski jest czwartym piłkarzem na świecie… złotą piłkę zgarnął 

Karim Benzema… 

♣ 
2022-10-19 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7997 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1 613 nowych zakażonych. 42 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny trzydziesty ósmy dzień 

 

GK: – Ziobro zwołał wczoraj konferencję prasową, by ogłosić, że dziś odtajni zeznania w 

sprawie afery podsłuchowej. 40 minut temu opublikowano kilkadziesiąt stron skanów 

przesłuchań Marcina W. wspólnika Marka Falenty. 

[Ale starociami nie będziemy się zajmować]. 

 

GK: – Nie powiedziałbym, że jest kryzys i jest źle. Gospodarka rozwija się na wysokim 

poziomie – to opinia profesora Cezarego Kochalskiego, członka Rady Polityki Pieniężnej… 

 

GK: – Węgiel z importu, jak widzimy, nie chce się zapalić. On jest dla nas śmieć… 

 

GK: – …dziś samozwańcze władze miasta Chersonia szykują się do ucieczki, bo trwa 

ofensywa ukraińskiej armii; ruscy ogłosili stan wojenny w czterech okupowanych obwodach. 

Katarzyna Sławińska: – W dwa dni z Chersonia wyjechało 5 tysięcy prorosyjskich 

mieszkańców, głównie urzędników… 

Według brytyjskiego wywiadu ruskie dowództwo wojskowe jest coraz bardziej 

dysfunkcyjne. Ukraińskie źródła dodają, że ruscy dowódcy biorą łapówki od tych, którzy nie 

chcą trafić na pierwszą linię frontu; rosja znów ostrzelała ukraińskie miasta. Reporterka telewizji 

CNN z bliska zobaczyła jeden z zestrzelonych dronów… [to nie te atakujące obecnie] 

 

GK: – …w Korei Południowej, tj. w Warszawie podpisano umowę na zakup systemów 

rakietowych: 

24 armatohaubice samobieżne K9A1 

10 czołgów K2 

288 systemów artylerii rakietowej K239 Chunmoo 

W sumie polskie wojsko dostanie: 

1000 czołgów K2 + K2PL 



672 armatohaubice samobieżne K9A1 

48 myśliwców FA-50 

 

GK: – Zaczęło się od wypowiedzenia umów – dziesiątki tysięcy Tauronu dowiedziało się, 

że firma nie dostarczy im gazu. Zrozumiałe były konsternacja, oburzenie i złość. Gdy sprawa 

stała się publiczna, do sprawy wkroczył wicepremier Jacek Sasin. Postraszył prezesa spółki, na 

tweeterze. 

Jacek Sasin 

Oczekuję od Prezesa @TauronPE natychmiastowego wycofania się z 

nieakceptowalnej decyzji dot. wypowiadania umów na gaz. Nie ma mojej zgody na 

takie działania. Zmiana operatora powinna odbywać się w sposób nieodczuwalny 

i bezpieczny dla klienta. Nie będzie przerw w dostawie gazu. 

 

GK: – Wojsko musi ćwiczyć, żeby być gotowe na wszystko. Może jednak ostrzec, jeśli 

zamierza przelecieć Black Haukiem blisko zabudowań. Trudno dziwić się mieszkańcom 

Warszawy, których nikt nie ostrzegł… 

 

GK: – Szykuje się kolejny rozdział wojny i to słowo bierzemy w cudzysłów, partii władzy 

z lekarzami. Kaczyński będzie łamał korporacyjność i będzie walczył z pewnymi wpływowymi 

grupami. Po siedmiu latach rządów prezes wskazał winnych fatalnego stanu służby zdrowia. 

Marek Nowicki: – W służbie zdrowia nie jest dobrze – twierdzi prezes Kaczyński. Po 

siedmiu latach swoich rządów przyznaje, że rząd nie był w stanie poradzić sobie z brakiem 

lekarzy. 

Kaczyński w Częstochowie: – Nie jest jeszcze tak, jak byśmy chcieli i wśród przyczyn jest 

to, że mamy przynajmniej 30 tysięcy za mało lekarzy. I że przy dotychczasowym sposobie 

kształcenia to była luka w gruncie rzeczy nie do likwidacji. Nie możemy kierować się 

w sprawach, które dotyczą każdego, a służba zdrowia dotyczy każdego – interesami tych, którzy 

chcą ograniczyć świadczyć usługi po to, żeby uzyskiwać, no, lepsze wyniki finansowe. Żeby 

złamać tą [tę] korporacyjność, która nas niszczy. 

Krzysztof Bukiel, członek zarządu krajowego Ogólnopolskiego Związku Lekarzy: – pan 

prezes szuka wrogów, bo wtedy łatwiej jest winę za swoją nieudolność zrzucić na kogo innego i 

w tym przypadku chce zrzucić tę winę na lekarzy. 

MN: – Ponieważ lekarze tworzą szkodliwy układ, trzeba ten układ rozbić – zapowiada 

prezes PiS-u na wielu spotkaniach. 

Kaczyński we Wrocławiu: – Tutej [tutaj] też trzeba złamać pewne bardzo wpływowe 

grupy, które chcą traktować służbę zdrowia jako biznes. 

[To w PRL biznes był przestępstwem]. 

MN: – Lekarze są oburzeni tym atakiem. 

Łukasz Jankowski, prezes Naczelnej Rady Lekarskiej: – To nie lekarze są odpowiedzialni 

za to, jak wygląda system ochrony zdrowia. My jesteśmy częścią tego systemu i bardzo prosimy 

polityków o to, żeby na poważnie wzięli się za ochronę zdrowia. 

MN: – rząd PiS-u zmarnował siedem lat na nieudolne reformowanie służby zdrowia. 

Reforma służby zdrowia Niedzielskiego była tak fatalnie pomyślana, że po roku wycofano 

się z niej. Teraz PiS pospiesznie chce zaradzić brakowi lekarzy, tworząc miejsca dla studentów 

medycyny, na przykład w prywatnej akademii w Elblągu. 

Krzysztof Bukiel: – Takie pospieszne kształcenie lekarzy w szkołach, które nie mają 

żadnego zaplecza do tego, aby lekarzy kształcić, nie mają szpitali klinicznych, nie mają 

doświadczonej kadry, spowoduje, że tak naprawdę absolwenci tych szkół nie będą lekarzami. To 

będą tacy felczerzy, jak po drugiej wojnie światowej. 

 

GK: – Gdy prezydent Duda odwiedza ważną budowę, my pytamy, kto za to płaci. Ważne 

pytanie w kontekście zagrożonych środków unijnych. Otóż odcinek Zakopianki z 

dwukilometrowym tunelem kosztował 2,5 miliarda złotych, grubo ponad połowę dała Unia. To 

proszę sobie odpowiedzieć na pytanie: czy unijne środki są dla nas ważne? 



Renata Kijowska: – Tylko dwa kilometry, a dla kierowców wielka zmiana – ma być 

szybciej i bezpieczniej. Tunel pod Zakopianką zostanie otwarty w listopadzie. 

Andrzej Duda, prezydent: – Następuje epokowa zmiana proszę państwa, muszę 

powiedzieć, że przed chwilą powiedziałem do pana ministra Adamczyka, że ze wzruszeniem 

przeszedłem te 2 kilometry 58 metrów tunelu. 

RK: – Za ponad połowę tych wzruszeń, bezpieczeństwo i wygodę zapłaciła Unia 

Europejska. Na wydane 2 471 380 000,00 zł, z unijnej kasy dostaliśmy 1 322 398 015,17 zł. O 

tym wizytujący budowę prezydent ani minister nie wspomnieli, przedstawiając jako sukces 

rządu PiS także tunel na drugim końcu Polski, dzięki któremu odżyje Świnoujście, znikną 

kolejki do promów. 

Andrzej Duda, prezydent: – Wreszcie połączenie lądowe Świnoujścia, normalna 

możliwość przejazdu tunelem… 

RK: – Tu także ani słowa o tym, że politycy z kasy państwa nie musieli nic dosypywać. 

Janusz Żmurkiewicz, prezydent Świnoujścia: – Dzisiaj mamy pełne finansowanie, tak jak 

powiedziałem 85% i 15% są to środki, które z budżetu miasta przeznaczamy. 

Arkadiusz Marchewka, KP KO, PO: – rząd jedyne, co zrobił, to przyjechał i lansował się, 

przecinając wstęgi, mówiąc, że zbudowali tunel. 

RK: – Mieszkańcy Żmigrodu cieszą się, że zdążyli tak wiele zrobić, za 200 milionów 

z Unii wyremontowali rynek, wybudowali drogi, świetlicę, ośrodek sportowy. W Bolesławcu w 

tym miejscu była ruina [teraz jest kryty basen] teraz są termy z prawdziwego zdarzenia. 

Metamorfoza za unijne pieniądze. 

♣ 
2022-10-20 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7955 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 1 519 nowych zakażonych. 18 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny trzydziesty dziewiąty dzień 

 

DR: – Jeśli to polityczna gra, to dlaczego z wykorzystaniem prokuratury. Jeżeli personalna 

rozgrywka, to dlaczego z wykorzystaniem rodziny. Publikuje protokoły w aferze podsłuchowej i 

uderza w polityka opozycji. To klasyczna ruska metoda – mówi Donald Tusk, jak cała opozycja 

chce komisji śledczej. 

 

DR: – W Sejmie pilnie o łagodzenie, żeby rachunki, jakie wystawi nam zima, aż tak 

bardzo nie bolały. Jedna ustawa dotyczy maksymalnych cen energii, druga dotyczy dystrybucji 

węgla dla samorządów. 

Maciej Knapik: – …ceny energii będą zamrożone na zbyt wysokim poziomie – słyszymy. 

Dariusz Rosati, KP KO, PO: – Polska grupa energetyczna 3,3 miliardy, Energa miliard. 

 

DR: – Eko-minimalizm na cmentarzach. 

 

DR: – Bez wody, światła i gazu to może być wyjątkowa ciężka zima w Ukrainie. Kijów 

już limituje prąd, a apel o oszczędzanie dotyczy całego kraju; rosja bezlitośnie atakuje 

infrastrukturę kraju. Zachód mówi o desperackiej taktyce putina 

Katarzyna Sławińska: – Ciemne ulice, ciemne i zimne mieszkania – to nowy etap tej 

wojny; ruscy wzięli na cel ukraińskie elektrownie, zniszczyli ich już ponad jedną trzecią z nich. 

Dlatego władze apelują o oszczędzanie energii, zmniejszenie zużycia o co najmniej 20%. 

Tomasz Kanik: – Nocny Kijów nie jest dobrze oświetlony, wygaszono większość 

miejskich latarni i witryn sklepów, a w ciągu dnia w ramach oszczędności z miasta zniknęły 

elektryczne trolejbusy. Każdy mieszkaniec miasta musiał się dziś liczyć z co najmniej 

czterogodzinną przerwą w dostawie prądu. W całej Ukrainie ludzie szykują się na trudną zimę, 

kupują generatory prądu i piecyki. 



- To Bachmut w obwodzie donieckim, ruska artyleria bombarduje miasto bez chwili 

przerwy. Na południu pod Chersoniem to ukraińskie wojska szykują się do odbicia miasta. 

Prezydent Zełenski ostrzega, że po wprowadzeniu na tych terenach stanu wojennego rosja 

będzie siłą wcielać mężczyzn do wojska. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Unikajcie tego, jak tylko możecie, próbujcie 

opuścić terytorium. Jeśli nie możecie tego zrobić i znajdziecie się w ruskich strukturach 

wojskowych, spróbujcie przy pierwszej okazji złożyć broń i przejść na stronę Ukrainy. 

- Siły zbrojne Ukrainy ostrzegają, że ta ewakuacja z zachodniego brzegu Dniepru 

w Chersoniu tak naprawdę ma osłonić odwrót ruskich wojsk, a cywile są żywymi tarczami. 

 

Exit Liz Truss, która pozostanie premierem Zjednoczonego Królestwa do momentu, 

w którym zostanie wybrany następca. Pani Truss dzisiaj bowiem zapowiedziała swoją dymisję. I 

te najnowsze informacje są następujące: otóż, że pierwsze głosowanie w wykonaniu posłów 

partii będzie wynik ogłoszony o godzinie siedemnastej, jak rozumiem. Czasu lokalnego w 

poniedziałek, a pierwsze głosowanie odbędzie się między 15:30 a 17:30, to 24-go 

w poniedziałek – właśnie te informacje podaje przewodniczący partii, Bery. Słyszymy również, 

że jeśli potrzebne będzie drugie głosowanie, ono odbędzie się tego samego dnia. Więc to 

wszystko zaczyna wchodzić w taką fazę konkretu, ale to co jest istotne, to fakt, że partia 

konserwatywna planuje wybrać bardzo szybko swojego lidera lub liderkę i tym samym 

następnego premiera lub premierkę Zjednoczonego Królestwa. To jest temat dnia. 

♣ 
2022-10-21 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7804 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1 170 nowych zakażonych. 24 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny czterdziesty dzień 

 

GK: – Będą limity cen energii elektrycznej. Ustawa została przyjęta niemal jednogłośnie. 

Ale opozycja już zapowiada, że będzie ją poprawiać w Senacie tak, by ceny dla klientów 

indywidualnych, samorządów i firm były jeszcze niższe. Przyjęto też ustawę o zaangażowaniu 

samorządów w sprzedaż węgla. 

[Z cenami węgla, elektryczności, może i gazu rząd od początku kombinuje, bo jeżeli teraz 

może obniżyć ceny, to znaczy, że zawsze w jego gestii były te ceny, a tylko głosił, że to sprawa 

wojny i sytuacji na rynkach światowych. Należy dopuścić wniosek, że PiS nie ma pieniędzy, już 

ma trudności z pożyczaniem na świecie, wpływy z podatków są zbyt małe, więc postanowił 

wydusić brakujące pieniądze z narodu. Stąd Glapiński zadbał o dużą inflację, która jest bardzo 

korzystna dla kasy państwa, bo powoduje zwiększone wpływy. Ale to nadal jest zbyt mało, by 

PiS utrzymał się przy władzy do wyborów. Na domiar klęski PiS-u Unia Europejska odmówiła 

wszelkiego finansowania Polski ze względu na wprowadzone niedopuszczalne zmiany w 

sądownictwie. W tej sytuacji dla uzyskania brakujących pieniędzy potrzebnych na rozdawnictwo 

przedwyborcze, uderzył w ceny węgla i elektryczności, które podniósł wielokrotnie, wiedząc, że 

na ogrzanie domów i elektryczności naród wyda ostatni grosz. Perfidna metoda: najpierw 

zabrać, by potem łaskawie rozdawać]. 

Maciej Knapik: – Tak Sasin krzyczał w Sejmie na opozycję: 

Sasin: – Dla was nie liczy się, czy Polacy będą mieli ciepło, dla was nie liczy się, czy 

Polacy będą mieli prąd. Wy byście cieszyli się, gdyby Polacy nie mieli prądu… 

[Tymczasem to PiS powinien się cieszyć, że ma tak łaskawą opozycję, która też chce 

dotrwać do wyborów]. 

MK: – Sejm przyjął ustawę o limitach cen na węgiel tylko bez poparcia Konfederacji. 

Już wczoraj Lewica alarmowała, że państwowe spółki, które importują węgiel, działają w 

chaosie. Ustalenie maksymalnych cen gazu to jeden z efektów unijnego szczytu. 



Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – Ustaliliśmy dokładne wytyczne, zgodnie z którymi 

ministrowie energii mogą wypracować konkretne szczegóły. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Wspólne zakupy gazu to 

wielki krok naprzód, a także dzielenie się gazem oraz umowy solidarności między państwami. 

MK: – Polski rząd chce, aby ta solidarność była dobrowolna, a nie obowiązkowa. To 

dalsza integracja europejska – mówi opozycja – której PiS nie chce, jest teraz konieczna. 

Szefowa Komisji Europejskiej zapowiedziała 1,5 miliarda euro miesięcznie na pomoc dla 

Ukrainy; 18 miliardów [euro] rocznie, to też wbrew temu, co PiS opowiada w kraju, że Unia jest 

niesolidarna albo że działa na korzyść putina. Maciej Knapik, Fakty. 

 

GK: – Projekt jest poselski, a więc bez konsultacji, ma być przyjęty bez hałasu ekspresowo 

bez sprzeciwu. Bezkarność plus – tak nazywa ten projekt opozycja, bo ma zapewnić bezkarność 

samorządowcom, którzy bezprawnie przekazali spisy wyborców na wybory kopertowe… 

GK: – To może być fatalna w skutkach prowokacja nie tylko w Ukrainie, ale w całym 

rejonie Morza Czarnego – ruscy zaminowali zaporę na Dnieprze. Prezydent Zełenski alarmuje, 

że wojska okupacyjne mogą próbować zatopić ponad 80 miejscowości w tym Chersoń. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Zbiornik elektrowni wodny w Kachowce 

mieści około 18 milionów metrów sześciennych wody. Jeśli ruscy terroryści wysadzą tę tamę, to 

80 miejscowości w tym Chersoń znajdzie się w strefie gwałtownej powodzi. 

Anna Czerwińska: – …Ta tama na Dnieprze ma ponad 30 metrów wysokości i ponad 

3 kilometry długości…  

 

GK: – Sałata wygrała wyścig z Liz Strat – pisą media na wyspach brytyjskich, to wcale nie 

jest żart. Ruszyła giełda kandydatów do fotela premiera. 

♣ 
2022-10-22 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7804 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 1 118 nowych zakażonych. 14 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny czterdziesty pierwszy dzień 

 

AW: – Tego draństwa nigdy im nie zapomnimy – mówi posłanka opozycji, a z sondaży 

wynika, że podobnie może myśleć wiele Polek. Faktycznie zakaz aborcji po wyroku Trybunału 

Konstytucyjnego Julii Przyłębskiej pozytywnie ocenia niecałe 9% pytanych. Od tego wyroku 

właśnie mijają dwa lata. 



Jak ocenia pani/pan orzeczenie Trybunału Konstytucyjnego ws. aborcji? 

Źródło: sondaż IBRIS dla Onet 

Bardzo dobrze, raczej dobrze – 8,9% 

Zdecydowanie źle, raczej źle – 69,4% 

Ani dobrze, ani źle – 17,6% 

Nie mam zdania – 4,1% 

Bartłomiej Wróblewski, KP PiS: – Jest to jedno z największych osiągnięć Polski po 1989 

roku, że mamy tak wysoki standard ochrony życia człowieka. 

Katarzyna Górniak: – …Kobieta to też człowiek, ochrona jej życia wygląda dziś tak: 

Anna Parzyńska, doktor, ginekolożka, autorka bloga „doctor Ashtanga”: – Nie czują się 

zbyt bezpiecznie w kraju, mają poczucie, że lekarze mogą nie być w stosunku do nich szczerzy, 

mogą wybierać płód na pierwszym miejscu. Ich zdrowie i życie już w czasie trwania ciąży może 

być zagrożone. 

Transparent: Nie będziemy rodzić, żeby chrzcić i grzebać 

Inkubator – trumna – cmentarz = kobieta 

Miałam siebie na własność, ktoś zabrał mi prywatność. Co mam zrobić bez siebie jak żyć 

Macierzyństwo z wyboru nie z horroru 

AG: – że to nie wymysł, a rzeczywistość pokazała śmierć pani Izabeli z Pszczyny… 

Marzena Dębska, profesor, ginekolożka, perinatolożka, Dębski Clinic: – Pojawiło się teraz 

takie nowe zjawisko, że pacjentka przychodzi do gabinetu na badania prenatalne i mówi, że ona 

by chciała na sto procent wiedzieć całą prawdę, że prosi i upewnia się, że nikt jej nie oszuka. 

KG: – Przesłanka o zagrożeniu życia kobiety w praktyce przestała działać. Nie działa 

także ta o aborcji płodu z gwałtu – i o tym, że czują się zgwałcone przez ruskich żołnierzy – to 

kobiety, które szukają pomocy w Polsce. 

Katarzyna Kotula, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Procedura jest tak długa, że kobiety nie 

są w stanie uzyskać na czas odpowiedniego zaświadczenia. 

KG: – bo na tę aborcję musi się zgodzić prokurator, dlatego Ukrainki i Polki muszą jeździć 

za granicę. 

Natalia Broniarczyk, aborcja bez granic, aborcyjny dream team: – Średnio raz w tygodniu 

dzwoni pacjentka, która naprawdę boi się o swoje życie i nie wie, czy zdąży dojechać do 

Holandii. Pyta się nas, czy ja przeżyję lot. 

KG: – za aborcję Polek za granicą płacą rządy obcych państw, jak Belgia czy Francja 

i prywatni ludzie z internetowych zrzutek. Polskie prawo aborcyjne jest najbardziej restrykcyjne 

w całej Europie. 

Kamila Ferenc, prawniczka, federacja na rzecz kobiet i planowania rodziny: – To jest 

tragedia całych rodzin w Polsce. Uważam, że każde prawo antyaborcyjne jest prawem 

antyrodzinnym. 

KG: – Za którym stoi partia z rodziną na swoich sztandarach. Katarzyna Górniak, Fakty. 

 

AW: – A już jutro w TVN24 debata w drugą rocznicę wyroku Trybunału Konstytucyjnego 

Julii Przyłębskiej „Aborcja prawo czy zakaz”, prowadzi Agata Adamek, która do rozmowy 

zaprosiła same wyjątkowe kobiety. Niedziela TVN24 godzina 20-ta. 

 

AW: – Zero badań, czyli jak rządowy program nie działa. Część tych nowotworów 

odbierze życie Polakom. 

AW: – Sprowadzany węgiel pod kątem jakości jest kontrolowany trzykrotnie – tak mówi 

dziś premier, stojąc tam, gdzie akurat węgiel jest. Dzisiaj już sporo było imponujących liczb: 17 

kierunków importu, 169 pociągów, 1000 gmin. Czy rzeczywistość też robi imponujące 

wrażenie, o tym: 

Jakub Sobieniowski: – premier pojawił się w miejscu, gdzie w tej chwili jest dużo węgla – 

w gdańskim porcie. I ogłosił sukces. A tak prezes PiS-u ogłosił, że są problemy z węglem i 

wskazał winnych jego zdaniem: 

Kaczyński, Krosno Jedlicze: – Kto jest winien temu, że w Polsce mamy kłopot z węglem? 

W ogóle tak generalnie? Oni. 

JS: – Oni. Są w opozycji od siedmiu lat. 



Tusk: – Gdzie jest ten węgiel, którego miało starczyć na 200 lat? Kto wydał polecenie, 

żeby wydać miliardy złotych na kamienie i glinę? Którym każą polskim rodzinom palić 

w piecach? 

 

AW: – Izba Kontroli Nadzwyczajnej na razie ma wstrzymać orzekanie, na razie ma 

wstrzymać orzekanie w sprawie sędziego Żurka. Ziobro chciał, żeby się tym zajęła, ale 

Europejski Trybunał Spraw Człowieka zajął się Izbą i zdecydował inaczej. I ma to być środek 

tymczasowy. Według Trybunału w Izbie są nielegalnie wybrani sędziowie. 

Michał Tracz: – To jest decyzja, która powinna wejść w życie natychmiast. Izba Kontroli 

Nadzwyczajnej i Spraw Publicznych ma wstrzymać orzekanie natychmiast w sprawach 

dotyczących sędziego Żurka. 

Żurek: – To jest kwestionowane, nielegalność powołanych sędziów. 

MT: – Tak zdecydował Europejski Trybunał Spraw Człowieka, stwierdzając wprost, że 

sędziowie Izby Kontroli zostali powołani z naruszeniem art. 6.1. Konwencji. A więc przepisu, że 

każdy ma prawo do niezawisłego sądu… Izba Kontroli jest sądem, którego wcześniej nie było. I 

to ta Izba orzeka o ważności wyborów. 

Powołanie Izby Dyscyplinarnej europejskie sądy też uznały za niezgodne z prawem. 

A to jest kara, którą Polska płaci do dziś, bo Izba działa: 1 687 000 000 złotych. 

Szacuje się, że w Polsce orzeka dwa tysiące tak zwanych neosędziów. 

 

AW: – Znów w Ukrainie ruskie rakiety spadają jak deszcz, tysiące ludzi nie mają już 

prądu i wody, a dwie wojskowe ciężarówki bez kierowców stojące sobie spokojnie na rzecznej 

zaporze, dla mieszkańców Chersonia nie oznaczają niczego dobrego. 

Tomasz Kanik z Kijowa: – Uwaga na atak z powietrza, zostańcie w ukryciu – to 

komunikat, który usłyszeli dziś wszyscy Ukraińcy w całym kraju. 

ruscy wystrzelili w stronę miasta ponad 30 rakiet samonaprowadzających, połowę z nich 

udało się zniszczyć obronie przeciwlotniczej, reszta uderzyła w cele. Lwów udało się obronić, 

ale jego okolic już nie. Ucierpiały też rejony Czernichowa, Równego i Odessy. Tysiące ludzi 

straciło stały dostęp do prądu i wody. 

Nazar, ukraiński żołnierz: – Myślę, że nikt nie chce zatrzymać wojny jak my ukraińscy 

żołnierze. Opuściliśmy domy, rodziny i stanęliśmy w obronie ojczyzny. Nie obchodzi nas, kto 

jest przeciw nam. 

TK: – Ukraińcy alarmują, że ruscy planują zniszczenie ogromnej tamy na rzece Dniepr. 

Zaporę zaminowali w kwietniu… Ale niedawno pojawiły się na niej dwa wojskowe kamazy bez 

kierowców, są załadowane skrzyniami z materiałami wybuchowymi… ukraiński sztab generalny 

podał, że duża część mieszkańców wyjechała z miasta, a ruscy żołnierze przebierają się w 

cywilne ubrania. Dla Faktów z Kijowa Tomasz Kanik, TVN24. 

 

AW: – Rząd Georgii Meloni zaprzysiężony. Na liście nowych ministrów Mateo Salvini. 

Ten sam, który na koszulce nosił twarz putina… 

 

AW: – Zero badań przesiewowych jelita grubego, to wynik na ten rok i to wynik, który 

jest katastrofą. Badań nie ma, bo rządowy program nie działa. A w zeszłym roku zbadało się 

prawie sto tysięcy pacjentów i na wczesnym etapie udało się wykryć nowotwory z dużą szansą 

na wyleczenie. 

Marek Nowicki: – Polska znajduje się w czołówce o największej liczbie zachorowań na 

raka jelita grubego. Mamy też wysoką śmiertelność – rocznie na raka jelita grubego w Polsce 

umiera 13 tysięcy Polaków. Badania przesiewowe, czyli wychwytywanie osób we wczesnej 

fazie nowotworu miały zahamować tę tragiczną tendencję. Już w marcu na posiedzeniu 

sejmowej podkomisji do spraw onkologii krajowy konsultant do spraw gastroenterologii bił na 

alarm. 

Jarosław Reguła, profesor, krajowy konsultant w dziedzinie gastroenterologii, wypowiedź 

z 9 marca: – Wyrażam wielki niepokój i chciałbym, żeby pan minister to usłyszał i też się 

zaniepokoił, bo moim zdaniem jest to bardzo niebezpieczne zjawisko. 



Minister Niedzielski, sprawca całego zamieszania: – Zdecydowaliśmy, że ten program 

przeniesiemy z takiej formuły programu profilaktycznego, do tak zwanego standardu lecznictwa. 

Czyli do koszyka świadczeń publicznych. 

MN: – Czyli finasowanie miało przejść z ministerstwa zdrowia do Narodowego Funduszu 

Zdrowia. Minister zdrowia powinien przewidzieć problemy, których nie przewidział. 

♣ 
2022-10-23 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7804 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 181 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny czterdziesty drugi dzień 

 

AW: – Półtora miliona ludzi i nie ma prądu – to Ukraina. Jeśli ruscy chcą głów, muszą 

odejść z naszej ziemi – mówi prezydent Zełenski, a ruskie pociski znowu trafiają w cywilów. 

Tomasz Kanik, Lwów: – Brak prądu, brak ciepła w mieszkaniach to też jest broń w tej 

wojnie. Ukraińcy twierdzą, że ten atak planowali nie tylko wojskowi, ale też specjaliści, którzy 

znają doskonale sieć energetyczną Ukrainy, wiedzą, gdzie uderzyć tak, by straty były jak 

największe, a to uderzenie mogło być jeszcze bardziej demolujące, gdyby nie dostarczona 

wcześniej broń z Zachodu. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nasze siły powietrzne osiągają dobre wyniki. 

Oczywiście jeszcze nie mamy technicznych możliwości zestrzelenia 100% ruskich pocisków i 

dronów szturmowych. Dojdziemy do tego stopniowo. Jestem pewien, że dojdziemy do tego z 

pomocą naszych partnerów. Już teraz strącamy większość pocisków samosterujących 

i większość dronów. 

[Ukraina jest słabsza od ruskich i to ruscy atakują wszelkimi sposobami, a Ukraina tylko 

się broni. Ten, kto się tylko broni, nigdy nie wygra. Świat nie zaatakuje rosji, wiedząc to, rosja 

hasa bezkarnie po Ukrainie]. 

 

AW: – Jacek Sasin i Anna Moskwa na rozmowach w Waszyngtonie. Chodzi o energię, 

atom i ważny kontrakt. Kto zbuduje elektrownię jądrową w Polsce? Czy będą to Amerykanie? 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Rada ministrów najdalej za dwa tygodnie ogłosi ostateczną 

decyzję dotyczącą pierwszej polskiej elektrowni jądrowej… Na stole są trzy oferty: francuska, 

amerykańska i koreańska… 

 

Xi Jinping, prezydent Chin: – W ciągu ostatniego stulecia partia poprowadziła obywateli 

do wielkiego zwycięstwa, wprowadzając nową erę – socjalizmu z chińskimi cechami. Jesteśmy 

zdolni do stworzenia nowych jeszcze większych cudów, które zadziwią świat. 

- Postanowił zostać na stanowisku sekretarza generalnego Komunistycznej Partii Chin na 

trzecią kadencję, choć przez lata chińscy dygnitarze po dwóch [kadencjach] odchodzili na 

emeryturę. Możliwe, że 69-letni przywódca będzie rządził dożywotnio. Jest uznawany za 

najpotężniejszego od czasów Mao Zedonga. 

Xi Jinping: – i od tego, czy wiatr będzie silny i fale wysokie, ludzie zawsze będą 

najmocniejszym naszym kręgosłupem. Musimy zawsze płynąć na tej samej łodzi, działać 

zgodnie z jej ustawieniami. 

- Jego wielkim pragnieniem, to tak zwane pokojowe zjednoczenie Chin. Amerykanie 

ostrzegają, że chińskie władze mogą podjąć próbę zajęcia Tajwanu jeszcze w tym albo 

w przyszłym roku. Świat może czekać konflikt i próba wprowadzenia nowych porządków. 

Xi Jinping: – Chiny mogą rozwijać się bez świata, a świat bez Chin. Po ponad czterdziestu 

latach wyścigu i reform stworzyliśmy dwa cuda: szybki rozwój gospodarczy i długo terminową 

stabilność społeczną. Chińska gospodarka jest prężna, ma duży potencjał i szerokie pole 

manewru. 



- Ale już nie tak potężna, bo zwalnia. Chęć zmiany międzynarodowego porządku, zbliżyła 

Xi Jinpinga do putina. Przed inwazją na Ukrainę deklarowali przyjaźń bez granic. Po inwazji 

Pekin nie zajął stanowiska, a po niedawnych atakach dronów na Kijów chińskie MSZ 

stwierdziło, że nic o tym nie wie. 

 

AW: – Europejka Agencja Leków daje zielone światło: można szczepić przeciw Covid-19 

dzieci od szóstego miesiąca życia. Polskie ministerstwo zdrowia czeka na szczepionki, a lekarze 

namawiają rodziców, żeby z nich korzystać. Covid u dzieci zostawia ciężkie powikłania, nawet 

takie jak zapalenie bakteryjne mózgu… 

♣ 
2022-10-24 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7866 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 173 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny czterdziesty trzeci dzień 

 

AW: – Polski dług jest coraz większy. Rząd zadłuża państwo bez umiaru i na te złe dane 

są ostre reakcje. Nie ma nic za darmo. Wszyscy będziemy musieli to spłacić. – Taki alarm 

podnosi opozycja i przypomina premierowi, że pomogłyby mu pieniądze z Krajowego Planu 

Odbudowy. 

Michał Tracz: – Górniczy związkowcy byli u premiera, stanęli w kolejce do jego biura 

poselskiego i tak pytali: Gdzie jest węgiel? 

Rafał Jedwabny, przewodniczący Wolnego Związku Zawodowego Sierpień ’80 w Polskiej 

Grupie Górniczej: – Otóż Morawiecki, brakło mu odwagi, żeby przyjechać do ludzi i powiedzieć 

im, gdzie jest ten tani węgiel? 

[Górnicy zamurowali drzwi do biura poselskiego premiera chyba w Katowicach]. 

MT: – To wykres, który pokazuje, jak gwałtownie rosną koszty obsługi długu Skarbu 

Państwa (mld zł): 2015 – 29,2 | 2016 – 32,1 | 2017 – 29,6 | 2018 – 29,5 | 2019 – 27,3 | 

| 2020 – 29,3 | 2021 – 26,0 | 2022 – 26,0 | 2023 – 66,0 | 

A to dane Eurostatu: – deficyt sektora instytucji rządowych i samorządowych: 

141,4 mld zł – 2022 rok 

48,2 mld zł – 2021 rok 

Wzrósł prawie trzykrotny. 

Przemysław Kwiecień, główny ekonomista XTB: – Musimy te pieniądze pożyczyć. Rząd 

nie ma tych pieniędzy, zbiera je od nas z podatków, a to, czego mu brakuje, musi pożyczyć od 

tych, którzy mają. 

MT: – I tu pojawia się kolejny problem: Procent rentowności polskich obligacji przebiły 

9,002% - najwyższy od 20 lat i choć wydaje się bardzo skomplikowane, oznacza, że władza 

zadłuża państwo na potęgę, a inwestorzy boją się, że nie będzie jak tego długu spłacić. 

Sławomir Dudek, doktor, główny ekonomista Forum Obywatelskiego Rozwoju: – rząd 

będzie musiał znaleźć oszczędności na kwotę dwukrotności 500+. 

MT: – Mówiąc obrazowo, może być jak każdy Kowalski, gdy brakuje mu pieniędzy, 

pożycza je, ale jeśli szaleje inflacja, jeśli inflacja jest wyższa, niż planował rząd, jeśli słaba 

waluta słabnie, władza się konfliktuje z Unią Europejską, ma duże wydatki socjalne, to nie ma 

chętnych, by pieniądze takiemu Kowalskiemu pożyczyć. Wtedy Kowalski sięga po chwilówkę, 

czyli po pożyczkę dużo wyżej oprocentowaną, 9% to w tym przypadku bardzo dużo. 

Hołownia: – Tak rozpędzona jest ta spirala kryzysu gospodarczego, ale też i zadłużenia 

przez ten nieudolny rząd. 

[Tego rządu już nie wystarczy nazywać nieudolnym, ten rząd jest awanturniczy, 

przestępczy]. 

Sławomir Dudek: – To będzie punkt oskarżenia dla rządu, jeżeli nie powstrzyma się ze 

złymi decyzjami i doprowadzi do kryzysu. 



MT: – Nawet dziś państwo chciało wyemitować kolejne obligacje, ale Bank Gospodarstwa 

Krajowego odwołał przetarg. A gdy eksperci mówią, że to dlatego, że inwestorzy żądają coraz to 

wyższego oprocentowania, premier zdaje się tryskać optymizmem. 

Morawiecki: – Nasz system finansów publicznych jest stabilny, jest bardzo mocny. 

Miller: – Ja uważam, że to jest bardzo niebezpieczne i to jest skutek tego rozrzucania 

pieniędzy po ulicach i po polach z zamiarem przekupywania wyborców. 

MT: – Pomóc mogłyby pieniądze, które są na wyciągnięcie ręki. Ale po fundusze z 

Krajowego Planu Odbudowy rząd nie sięga. 

Jacek Ozdoba, wiceminister klimatu i środowiska, KP PiS, Solidarna Polska: – Samo 

zawarcie tej umowy byłoby niekorzystne z punktu widzenia interesów polskiego… 

[Byłoby niekorzystne dla Kaczyńskiego i Ziobry, bo musieliby wycofać wszystkie 

wprowadzone przez siebie zmiany w państwie, a głównie likwidację trzeciej władzy w państwie 

– władzy sądowniczej, bo chcą mieć tylko władzę ustawodawczą i wykonawczą, co pozwala na 

powstanie państwa autorytarnego, nie mającego nic wspólnego z państwem demokratycznym]. 

Minister z obozu władzy mówi o niekorzystnej umowie na te środki: Krajowy Plan 

Odbudowy – 120 mld zł dotacje i 55 mld zł pożyczki, ale te są oprocentowane na poziomie 

jednego procenta. Za obligacje, na które już teraz jest niewielu chętnych, rząd musi płacić 9%. 

Władza woli mówić o niekorzystnej umowie i złej Unii. 

A wracając do naszego Kowalskiego, pamiętać trzeba, że każdy dług trzeba będzie spłacić 

– ten bardzo wysoki zaciągnięty przez jeden rząd spłacać będą następne rządy i pokolenia. 

Michał Tracz, Fakty. 

 

AW: – Najnowszy sondaż partyjny a w nim Koalicja Obywatelska na prowadzeniu, PiS na 

drugim miejscu. Gdyby wybory były dziś, do sejmu nie dostałoby się PSL. 

Sondaż partyjny (14-19 października 2022 roku) źródło: Kantar Public 

• Koalicja Obywatelska 31% (wzrost +4) 

• PiS i Solidarna Polska 28% (spadek -1) 

• Polska 2050 10% (wzrost +2) 

• Lewica 7% 

• Konfederacja 5% (spadek -1) 

• Koalicja Polska 4% (wzrost +1) 

• Nie wiem, trudno powiedzieć 13% 

 

AW: – Brudna bomba i ruski minister, który zachodnim ministrom próbuje podsunąć fake 

news [fejk nius]. Siergiej Szojgu zadzwonił do kilku zachodnich stolic, ale straszenie atomowym 

atakiem, który ma planować Ukraina, raczej mu się nie powiodło. 

 – ruskim bardzo nie powodzi się na froncie i stąd ta telefoniczna próba sił. 

[Fake news – nieprawdziwa lub częściowo nieprawdziwa wiadomość, często o 
charakterze sensacyjnym, publikowana w mediach z intencją wprowadzenia odbiorców 
w błąd w celu osiągnięcia korzyści finansowych, politycznych lub 

prestiżowych. Wikipedia] 

Katarzyna Sławińska: – To kolejny pomysł Moskwy na eskalację. Minister obrony rosji 

poprosił o rozmowę ze swoimi odpowiednikami z Zachodu. Siergiej Szojgu mówił z Lloyd 

Austin, sekretarz obrony Stanów Zjednoczonych – Ben Wallace, minister obrony Wielkiej 

Brytanii – Sébastien Lecornu, minister obrony Francji – Hulusi Akar, minister obrony Turcji – 

że Ukraina może użyć tak zwanej brudnej bomby, czyli konwencjonalnego ładunku z 

promieniotwórczym materiałem. 

Igor Kiriłłow, generał, dowódca ruskich wojsk obrony radiologicznej, chemicznej i 

biologicznej: – Celem prowokacji Ukrainy z użyciem brudnej bomby byłoby przestraszenie 

cywilów, wywołanie fali uchodźców i oskarżenie federacji ruskiej o nuklearny terroryzm. 

KS: – i władze w Kijowie, i Zachód natychmiast odrzuciły te oskarżenia. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – to rosja szantażuje katastrofą 

promieniotwórczą Zaporoskiej Elektrowni Atomowej. To trajektoria rosyjskich rakiet przebiega 

nad ukraińskimi obiektami atomowymi. Jeśli ktokolwiek miałby użyć broni jądrowej w naszej 



części Europy, to może to być tylko jeden podmiot, ten, który kazał towarzyszowi Szojgu gdzieś 

zadzwonić. 

[przekład z ruskiego 

Radioaktywne obiekty Ukrainy 

Trzy atomowe elektrownie: 

Jużno-Ukraińska AЗС 

Chmielnicka AЗС 

Rownienska AЗС 

do 1500 ton/rok wykorzystanego paliwa U-235, Pu-239 

Dwa przemysłowe kombinaty: 

Naddnieprowski chemiczny zakład 

ponad 50 000 m3 radioaktywnych odpadów 

Wschodni Górny Wzbogaceniowy Kombinat 

do 3 500 ton/rok rudy uranu U-238 

Dwa naukowo-badawcze instytuty 

Charkowski Fizyko-Techniczny Instytut 

Instytut Jądrowy przy narodowej akademii nauk 

do 1,5 ton/rok izotopu U-235] 

Antony Blinken, amerykański sekretarz stanu; James Cleverly, brytyjski minister spraw 

zagranicznych; Catheine Colonna, minister spraw zagranicznych Francji – „Nasze państwa dały 

do zrozumienia, że wszyscy odrzucamy jawne fałszywe zarzuty rosji, jakoby Ukraina 

przygotowywała się do użycia <brudnej bomby> na swoim terytorium”. 

KS: – Ukrainie udaje się ograniczać straty spowodowane przez irańskie drony, których 

rosja używa do niszczenia infrastruktury energetycznej. Coraz więcej z nich jest 

zestrzeliwanych, także dzięki informacjom wywiadowczym. 

Szefowa Komisji Europejskiej i kanclerz Dojczlandu wzywają do stworzenia nowego 

Planu Marshalla, by pomóc Ukrainie w odbudowie. 

Denys Szmyhal, premier Ukrainy: – Plan odbudowy Ukrainy jest ogromny, bo ogromne są 

zniszczenia spowodowane przez Rosjan. Bank światowy szacuje na 350 miliardów dolarów. 

Według naszych ocen na odbudowę już potrzeba około 750 miliardów dolarów. 

AW: – Świat według prezesa, ci rozgarnięci i ci nierozgarnięci… [dość z prezesem] 

 

AW: – Walka o życie kończy się w momencie narodzin. Gdy dziecko z 

niepełnosprawnością się rodzi, w momencie narodzin zostaje samo… 

 

AW: – To będzie najdroższa inwestycja w historii Polski – elektrownia atomowa, to 

wyjątkowo ważna decyzja i to nie tylko energetycznie, ale także politycznie i strategicznie. 

Polscy ministrowie właśnie rozmawiali o niej w Stanach. 

Paweł Szot: – Coraz więcej wskazuje na to, że pierwszą polską elektrownię atomową 

między Lubiatowem a Kopalinem na Pomorzu zbudują Amerykanie… 

Francuzi EDF zaoferowali budowę 4 reaktorów EPR1650 MW każdy. 

Południowo-Koreański koncern ICHNP chce zbudować 6 reaktorów APR 1400 MW 

Amerykański Koncern Westinghouse 6 podobnych urządzeń, ale słabszych AP 1000 MW 

Ceny w przeliczeniu na 1 megawat: 

Francuzi – 22,7 mln zł za 1MW 

Koreańczycy – 13,4 mln zł za 1MW 

Amerykanie – 19,7 mln zł za 1MW 

[chyba liczone znów jak w PRL w złotych dewizowych] 

Nawet przy wyborze najtańszej oferty koszt inwestycji przekroczy 100 miliardów zł. 

Pieniądze są ważnym, ale nie jedynym kryterium. Wybierając Francję, Polska zapłaciłaby 

najwięcej, ale zyskałaby silnego partnera w Unii Europejskiej. Oferta z Korei jest najtańsza, ale 

są wątpliwości, czy może trafić do Polski. 

Maciej Bukowski, prezes zarządu Wiseeurpa: – Reaktory zostały rozwinięte na bazie 

technologii amerykańskiej, która ileś lat temu została przekazana i od tego czasu Koreańczycy 



pracowali nad rozwojem własnych pomysłów, z tym, że nie posiadają pełnych praw do 

wszystkich elementów swojej elektrowni. 

PS: – Amerykanie oferują sprawdzony reaktor za średnią cenę, ale firma Westinghouse 

5 lat temu omal nie zbankrutowała. Teraz wraca do gry wraz z renesansem energetyki jądrowej. 

Nikt nie ukrywa, że wybór wykonawcy to decyzja strategiczna i polityczna. 

[Teraz rozpoczęło się prawdziwe lobbowanie. Ja będę lobbował za Francją, czyli Europą. 

Unia Europejska powinna dopłacić tak znaczną kwotę, by oferta francuska okazała się 

zdecydowanie najtańsza]. 

 

AW: – Wieczesław Bogusłajew zatrzymany przez ukraińskie służby i to akurat dla Polski 

bardzo ciekawa wiadomość, bo w tle są ruskie śmigłowce i decyzje Antoniego Macierewicza i 

podejrzenia o pracę dla rosji pod flagą Ukrainy. Teraz są na to dowody i o nich: 

Jacek Tacik: – Szczątki rosyjskich śmigłowców i ich ukraińskie części – za dostarczanie 

ich do rosji zatrzymano Wieczesława Bogusłajewa, honorowego szefa firmy Motorsicz 

w Ukrainie. Związki Bogusłajewa z rosją były znane w Ukrainie przynajmniej od kilkunastu lat. 

Służby bezpieczeństwa Ukrainy przedstawiły teraz dowody, nagranie rozmów telefonicznych 

Bogusłajewa z ruskimi przedstawicielami z branży lotniczej, którzy odpowiadają za zamówienia 

dla armii putina. 

Wieczesław Bogusłajew 

honorowy szef firmy „Motor Sicz” 

„Jesteśmy gotowi wysłać wam części zamienne, tylko przemyśl, czy przez 

Chorwację, czy może wolicie przez Czarnogórę, tam, gdzie macie dobre dojścia. 

Ustalimy, na jaką kwotę możemy zrobić przesyłkę, a wy określicie, przez kogo ma 

przejść”. 

Juliusz Sabak, defence24.pl: – To są działania na szkodę państwa w czasie trwania 

konfliktu zbrojnego. No, nie oszukujmy się, to jest współpraca z przeciwnikiem podczas wojny. 

JT: – Bogusłajew przywieziony z Zaporoża do Kijowa pojawia się również w wątku 

dotyczącym polskiej armii i to za sprawą tego człowieka – Antoni Macierewicz, gdy był 

ministrem obrony narodowej obiecał, że powstaną polsko-ukraińskie śmigłowce i za ich budowę 

po stronie ukraińskiej będzie odpowiedzialny Bogusłajew… 

Bogusłajew usłyszał dwa zarzuty: pierwszy, dotyczy kolaborowania z wrogiem, a drugi, 

postępowania na korzyść interesów agresora. Jacek Tacik, Fakty. 

 

AW: – Boris Johnson dał za wygraną i nie będzie wracał do rządu. Nie będzie walczył też 

o wystarczające poparcie w partii. (Risi Sunaj) Rishi Sunak będzie więc nowym premierem 

Wielkiej Brytanii i właśnie został liderem Brytyjskiej Partii Konserwatywnej. 

 

AW: – Węgrzy mają dość i wychodzą na ulice. Ogromna drożyzna, kosmiczna inflacja 

i nauczyciele z niskimi pensjami, brzmi znajomo. Znajomo odpowiada też węgierski rząd – 

według Orbana to wszystko przez Unię Europejską i wojnę. 

Cezary Grochot: – …tym razem protestowali głównie nauczyciele. Inflacja na Węgrzech 

przekracza już (we wrześniu 20,1%)… 

 

AW: – Jesteśmy przygotowani na wszystkie scenariusze – mówi premier stojąc obok 

najnowocześniejszych wojskowych myśliwców w Łasku razem z szefem MON i ambasadorem 

Markiem Brzezinskim… 

♣ 
2022-10-25 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7805 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 1 476 nowych zakażonych. 21 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny czterdziesty czwarty dzień 



 

AW: – Bezpieczna przystań w spółkach Skarbu Państwa, PiS ma nowy projekt ustawy, a 

w nim pomysł na zachowanie stanowisk, bo odwołanie kogoś na szczytach spółek o 

strategicznym znaczeniu byłoby możliwe tylko za zgodą specjalnej rady – rady wybranej teraz 

przez sejm. 

- o zmianie ustawy o zasadach zarządzania mieniem państwowym oraz ustawy 

o zasadach kształtowania wynagrodzeń osób kierujących niektórymi spółkami. (PERN, 

PSE, ORLEN, GAZ-SYSTEM, POLFA TARCHOMIN) 

Arleta Zalewska: – …rządzący chcą powołać radę do spraw bezpieczeństwa 

strategicznego, (sejm 3 członków, senat 1 członek, prezydent 1 członek, kadencja: 6 lat) której 

dziś punkt kluczowy: „Odwołanie członków organów nadzorczych oraz odwołanie i zawieszenie 

w czynnościach członków organów zarządzających może nastąpić wyłącznie po uzyskaniu 

uprzedniej pozytywnej opinii Rady do spraw bezpieczeństwa strategicznego (…).” 

Tusk: – Można by to nazwać programem koryto na wieki. Dzisiaj chcą nagromadzić tyle 

pieniędzy, ile się da. Wyciągnąć je z kieszeni podatnika – to znaczy, że oni wiedzą, że już 

przegrali, tylko oni myślą, że niezależnie od przegranej nie dadzą się oderwać od koryta. 

 

AW: – Budżet państwa jak fikcja Kaczyńskiego – to słowa opozycji, bo liczby są z 

kosmosu. Rząd wyliczył deficyt budżetowy na 68 miliardów, to ciekawe, bo byłym ministrom 

finansów wychodzi 206 miliardów złotych. Ekonomiści mówią wprost: czas Bonanzy się 

kończy, przychodzi czas zapłaty. 

Maciej Knapik: – Gdy w sejmie pytamy, dlaczego rząd ukrywa prawdziwe wydatki 

i prawdziwy deficyt budżetowy, minister szef sejmowej komisji wydatków odpowiada dygresją 

ze świata boksu: 

Tadeusz Cymański, KP PiS, Solidarna Polska: – To jest chwyt poniżej pasa, to jest to, co 

zrobił Gołota… 

MK: – rząd wyliczył deficyt budżetowy 68 mld zł. Byli pracownicy ministerstwa finansów 

przygotowali (uzupełniona prawdziwa ustawa budżetowa na podstawie wielkości na rok 2023 – 

206 227 454 tys. zł.) 

A dodatkowo 422 miliardy złotych fundusze poza kontrolą parlamentu. 

| 2015 – 46 | 2016 – 45 | 2017 – 45 | 2018 – 51 | 2019 – 55 | 2020 – 224 | 

| 2021 – 262 | 2022 – 337 | 2023 – 422 | 

 

AW: – Osiem miesięcy wojny w Ukrainie, wojny, którą rozpętał putin i w której zabija 

niewinnych ludzi, putin odcina ich teraz od prądu, wody i ciepła i taka taktyka przed zimą, to jak 

słychać w Unii czysty terror. 750 miliardów dolarów – na tyle władze Ukrainy szacują 

zniszczenia. 

Katarzyna Sławińska: – …o tym, jak podnieść się Ukrainie z tej ruiny rozmawiano na 

konferencji w Berlinie. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Ukraina potrzebuje 

szybkiej odbudowy. Teraz. w tym momencie. Szczególnie że rosja celowo atakuje cywilną 

infrastrukturę, by odciąć mężczyzn, kobiety i dzieci od wody, prądu i ogrzewania przed 

nadchodzącą zimą, to akty czystego terroru. 

KS: – Władze w Kijowie apelują o przekazanie im między innymi zamrożonych ruskich 

rezerw. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Potrzebujemy odszkodowań za te wszystkie 

straty, za zbrodnie spowodowane przez ruskich, potrzebujemy mocnego mechanizmu, który 

pozwoli wykorzystać zamrożone aktywa. 

 

AW: – Wygląda na to, że Orban chce mieć pieniądze z KPO, wygląda na to, że Węgrzy 

zobaczą je wcześniej, niż im się wydaje. Węgierski premier zapowiada, że wdroży unijne 

zalecenia. Polska też nie ma unijnych pieniędzy, ale o wdrożeniu praworządności nie wspomina. 

Właśnie w Europie na lodzie zostajemy sami. 

 

AW: – …Jan Paweł II – wiedział czy nie wiedział – o pedofilii w Kościele 



 

AW: – 31 do 28 – to sondażowe podium ma dwa miejsca. Koalicja Obywatelska na czele, 

za nią Prawo i Sprawiedliwość. Potem długa przerwa, ale i tak widać siłę opozycji. 

Tusk: – To co rok temu wydawało się niemożliwe, dzisiaj jest w zasięgu ręki. My 

naprawdę wygramy te wybory. 

sondaż z lipca 2022: Koalicja Obywatelska 27%. PiS+SP 26% 

Sondaż z października 2022: Koalicja Obywatelska 31%. PiS+SP 28%. 

 

AW: – Lex Czarnek nie weszło drzwiami, to wchodzi oknem – tak przynajmniej mówią ci, 

którzy podnoszą alarm… 

 

AW: – Nowy premier Wielkiej Brytanii, syn hinduskiego restauratora i fan Gwiezdnych 

Wojen… Risi Sunaj będzie naprawiał błędy swojej poprzedniczki. Król już powierzył mu misję 

utworzenia rządu. 

Maciej Woroch z Londynu: – Najmłodszy premier w historii zjednoczonego królestwa 

i jednocześnie pierwszy z mniejszości etnicznej… 

Risi Sunaj, premier Wielkiej Brytanii: – Zjednoczę nasz kraj nie słowami, a czynami. Rząd 

będzie uczciwy, profesjonalny na każdym poziomie. Zdobędę wasze zaufanie. 

MW: – Nowy premier posłem pozostał zaledwie 7 lat temu, pochodzi z imigranckiej 

rodziny, ojcem jego żony jest miliarder z Indii. A majątek Risi Sunaj’ka szacowany jest na 730 

milionów funtów, stąd mimo zaufania, jakim cieszy się w londyńskim city, wielu przekonuje, że 

nie ma pojęcia o życiu zwykłych Brytyjczyków… 

 

AW: – Kongres wodny nad Odrą, tą samą, która wciąż walczy o przeżycie. Z jednej strony 

rząd i pomysły na regulację rzeki, z drugiej naukowcy, którzy ostrzegają przed kolejną 

katastrofą. Podpowiadają rządowi, co robić, żeby rzekę ratować. 

Magda Łucjan: – …naukowcy apelują o: 

Odstąpienie od prac regulacyjnych i przegradzania Odry. Po drugie, przeznaczenie 

dodatkowych środków na odbudowę eko-systemu i na działania technologiczne, które ograniczą 

ilość ścieków płynących prosto do Odry, a także wdrożenie programu renaturyzacji wód 

powierzchniowych… 

♣ 
2022-10-26 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7723 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 1 024 nowych zakażonych. 23 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny czterdziesty piąty dzień 

 

AW: – Czyj to był pomysł? Kto napisał tę ustawę? Posłowie nabierają wody w usta. Nowa 

ustawa miała zapewnić posady w spółkach skarbu państwa tym, którzy są w nich teraz, na 

kolejne lata i miał w tym pomóc sejm, ale projekt z sejmu znika tak szybko, jak się pojawił. 

Arleta Zalewska: – Nawet posłowie, którzy podpisali się pod projektem ustawy, nie byli w 

stanie powiedzieć. Obajtek miał z tym pomysłem przyjść do prezesa PiS-u. 

 

AW: – Niespodzianka w Senacie, ceny energii owszem są zamrożone, ale trzeba do nich 

dodać podatek WAT. Samorządowcy są w szoku, bo z WAT-em nic im nie daje, tym bardziej, 

że ten WAT ma wynieść 23%. 

Jacek Jaśkowiak, prezydent Poznania: – Prościej jest zmienić ten rząd, wywalić ich na 

zbity pysk i wreszcie zacząć zajmować się sprawami publicznymi poważnie. 

Jacek Karnowski, prezydent Sopotu: – Wydawało się, że mamy uzgodnione z panem 

premierem, że wat będzie zerowy. 



Maciej Knapik: – …no więc tylko się wydawało. Samorządowcom zakomunikowano, że 

od nowego roku wat na prąd to 23%. W deklaracjach cena prądu miała wzrosnąć, ale rozsądnie. 

Cena ustalona 785 zł/MWh + wat, to około 966 zł Co to znaczy? 

Zygmunt Frankiewicz, senator, KO prezes Związku Miast Polskich: – Wzrost około 

trzykrotny dla samorządów. 

Jacek Karnowski: – Dla Sopotu prawie 90% 

MK: – A tu chodzi o prąd dla szkół, przedszkoli, domów opieki, domy kultury, 

oczyszczalnie ścieków i wiele innych instytucji, o oświetlenie ulic, a także energię dla szpitali. 

Wat 23% ma też dotyczyć odbiorów indywidualnych. Na razie wat jest obniżony do 5%. Pytamy 

w ministerstwie finansów, co będzie? Zobaczymy – pada wymijająca odpowiedź. Szef sejmowej 

komisji finansów publicznych z PiS-u rozkłada ręce. 

Andrzej Kosztowniak, KP PiS: – Te pieniądze będą wpłacane 

MK: – Żeby ten wat mógł być 5%, chodzi o to, żeby ulżyć 

Kosztowniak: – Mógłby być całkowicie zniesiony 

MK: – No, właśnie, wtedy byłoby najlepiej 

Kosztowniak: – Tylko wtedy samorządy polskie, jak również polscy obywatele nie 

mogliby liczyć na świadczenia ze strony państwa. 

Wadim Tyszkiewicz, koło senatorów niezależnych: – No tak. Nie mieliby co rozdawać. 

Ale po co rozdawać, skoro można nie zabierać. 

- Ta cena ma być bez podatku. 

MK: – Senat też wprowadzi wiele poprawek o dostarczaniu węgla przez samorządy, na 

przykład gminy nie mogą odpowiadać za złą jakość węgla sprowadzanego przez rząd zza mórz i 

w ogóle udział samorządów jest tu zbędny. 

Tyszkiewicz: – Od tego są firmy. W Polsce jest 4 tysiące firm handlujących węglem. 

MK: – Czy Sejm przyjmie poprawki Senatu? 

[Panie Maćku kochany, a które poprawki Senatu Sejm przyjął w ciągu tych 7 lat?] 

AW: – Pewnie by się przydały, ale bez nich też sobie całkiem nieźle radzimy – to 

wiceprezes PiS Jacek Sasin o miliardach euro z KPO. W Unii wszyscy widzą, że unijnym 

pieniądzom Polska mówi nie. A to, że mówi nie samorządności, wszyscy widzą w raporcie. 

Jacek Sasin: – Te pieniądze pewnie by się nam przydały, ale bez nich też całkiem nieźle 

sobie radzimy. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Ta deklaracja nie pozostawia żadnych złudzeń, że 

pieniędzy według rządu Polacy nie potrzebują… 

 

AW: – rosja zaczyna manewry nuklearne i w swoim gabinecie obserwuje je sam putin. 

Sekretarz generalny NATO ma dla putina wiadomość: Każde użycie broni jądrowej w Ukrainie 

zasadniczo zmieni charakter konfliktu. 

Andrzej Zaucha: – Szczegóły tych ruskich manewrów zawsze otoczone są największą 

tajemnicą, są sprawdzianem ruskich nuklearnych sił na dużą skalę, obejmują masowe odpalanie 

pocisków balistycznych z lądu, morza i powietrza. 

Patrick Rydel, departament obrony Stanów Zjednoczonych: – Stany Zjednoczone zostały 

powiadomione. Jak już wcześniej podkreślaliśmy, są to rutynowe coroczne manewry rosji. 

Sekretarz generalny NATO: – Nuklearna retoryka prezydenta putina jest niebezpieczna, 

lekkomyślna i nieodpowiedzialna. Każde użycie broni jądrowej na Ukrainie zasadniczo zmieni 

charakter tego konfliktu. 

AW: – Żubrzyca nie żyje, jej cielak uciekł ze stadem. Żubry w Polsce są pod ścisłą 

ochroną, ale w ciągu dwóch miesięcy to już czwarty taki przypadek… 

Marzanna Zielińska: – …miała 5 lat i do wykarmienia dwu lub trzymiesięcznego cielaka. 

Polowanie dewizowe dla grupy Irlandczyków na drawskim poligonie… 

[Wierzyć się nie chce. Polowanie dewizowe?! Były w PRL. Ale teraz Polska potrzebuje 

dewiz? Wystarczy przyjąć w Polsce euro i będziemy takimi samymi dewizowcami jak 

Irlandczycy. Czyżby dla niektórych czas stanął w miejscu? Jeszcze nadal są dewizy?] 

 

AW: – Latający ratownik medyczny. To nie fantazja. To już się dzieje. Brytyjscy 

ratownicy wiedzą już, jak to wygląda. W wysokich górach jest to nie do zastąpienia. Odrzutowy 



plecak błyskawicznie przenosi do celu. Do szpitala rannego turysty może i nie zbierze, ale 

pomóc na miejscu pozwala bardzo szybko. 

♣ 
2022-10-27 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7504 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 976 nowych zakażonych. 22 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny czterdziesty szósty dzień 

 

AW: – Czy brak węgla to incydent? Czy Kaczyński wie, co mówi? 

Arleta Zalewska: – …na targowisku w Grójcu, węgiel 3200zł/tonę. 

To dziś w Senacie przyjęto ustawę o dystrybucji węgla z konkretnymi poprawkami: 

Do umowy zawieranej między gminą a importerem węgla ma być dołączona kopia 

certyfikatu jakości. 

Miejsce składowania węgla nie może być oddalone od kupującej gminy o więcej niż 100 

km. 

 

AW: – Jak wygramy wybory, to dostaniemy pieniądze z Unii – mówi Kaczyński… 

 

AW: – A teraz prezes i jego Tusk, jego, bo na każdy dzień kampanii. Mobilizacja 

członków PiS trwa z Donaldem Tuskiem w roli głównej. 

Jakub Sobieniowski: – To ostatnie najbardziej aktualne słowa o Donaldzie Tusku: 

Suski, czyta z kartki: – gdy ktoś tak oczernia Polskę, jak Donald Tusk, czy można takich 

ludzi pozbawić praw obywatelskich? 

Kaczyński: – Proszę państwa, no, sondy mogom [sądy mogą] pozbawiać praw 

obywatelskich, rzecznik naszej partii mówił, że wszystko wiemy, no tak, jakie som sondy [są 

sądy], wiemy. 

JS: – prezes PiS-u nie doprecyzował, czy już po zmianie sądów, a PiS chce je zmienić, 

Donald Tusk straci prawa obywatelskie. Ale nie wykluczył tego, co jest znaczące, biorąc pod 

uwagę, jak dużo mówi o Donaldzie Tusku i jak źle. 

Kaczyński w Kraśniku: – Taki Tusk potrafi z rękom [ręką] na sercu mówić, jak on kocha 

Polskę. No, poważnie. Ktoś, kto tego nie widział, to niech sobie obejrzy w internecie. Może 

łatwo odnaleźć. No. Ja z całom pewnościom [całą pewnością], no, sądząc po tym, co robi, to 

wiem, że kocha siebie. Kogo poza tym kocha, tego nie wiem. 

JS: – Ci, którzy dostają zaproszenia na wystąpienia prezesa PiS-u, bo nie wszyscy mogą 

wejść, są także zawsze w czasie każdego wystąpienia. Teraz różne warianty tego zarzutu: 

Kaczyński w Radomiu: – Teraz mielibyśmy przejść pod but dojczlandzki. No, jest taki 

przywódca polityczny, którego tu już wspomniałem, Tusk, który pod ten but prowadzi. 

JS: – Dzisiaj trudno w to uwierzyć, ale był taki historyczny moment, gdy Kaczyński się 

dowiedział o europejskim awansie Donalda Tuska. [Kaczyński w sejmie gratuluje Tuskowi]. 

Teraz o tym awansie mówi i to dużo tak: 

Kaczyński, Krosno Jedlicze: – Tusk chciał być dużym misiem, upadać na cztery łapki, 

chce chodzić za jakieś tam stypendium, za awans, czasem taki mniejszy, a czasem taki duży, być 

cesarzem Europy. 

JS: – Donald Tusk był szefem Rady Europejskiej, to jedno z najważniejszych stanowisk w 

międzynarodowych organizacjach, ale, jak utrzymuje Kaczyński, jeszcze lepszą propozycję 

dostał jego brat, nie mówi, jaką. Mówi, że ją odrzucił. 

Kaczyński, Krosno Jedlicze: – Mój świętej pamięci brat miał kiedyś taką propozycję, żeby 

za coś tam zostać czymś ważniejszym niż ten król, o którym żeśmy przed chwilom [chwilą] 

mówili. 

JS: – A to już żart, ale dowód tego, jak ważny jest Donald Tusk w jego przemówieniach, 

jak dużo czasu mu w nich poświęca, jak dużo uwagi: 



Kaczyński, Zamość: – maraton biega, ale w takim tempie, że nie wiem, czy ze zdrowymi 

nogami po krótkim treningu bym nie dał rady. Hehehehe 

JS: – w czasie podróży po Polsce i przemówień, jakie wygłasza Jarosław Kaczyński, 

częściej wspomina nazwisko byłego premiera z Platformy, niż obecnego premiera z PiS-u. Jakub 

Sobieniowski, Fakty. 

 

AW: – Gdybyśmy mieli władzę, to odblokowalibyśmy to w ciągu dwóch tygodni. To 

z kolei Donald Tusk o miliardach z Unii Europejskiej. Unia to wspólnota, rozwój i wartości, to 

wolność i prawo bycia sobą. – Ten komunikat jest jasny, ta droga też. Bo jak mówi opozycja, z 

PiS-em w Europie zostaniemy sami. 

Maciej Knapik: – …Opozycja ma proste zadanie, by uderzyć w rząd, wystarczy 

przypominać, ile pieniędzy tracimy co dnia – kara nałożona na Polskę za niewykonanie 

zabezpieczenia TSUE w sprawie dot. systemu dyscyplinarnego sędziów: 358 000 000 euro. czyli 

około 1 700 500 000 złotych w imię coraz mniej czytelnego konfliktu z Europą. 

Tusk: – Uruchomić wyobraźnię, to znaczy dodatkowe 500 milionów złotych, które są, 

czekają. 

MK: – Donald Tusk powtarza na każdym spotkaniu – pół miliarda z KPO dla każdego 

powiatu, gigantyczne środki z funduszu spójności 

Pieniądze z KPO 36 mld euro plus fundusz spójności 75 mld euro 

= 111 mld euro, czyli około 530 mld złotych 

W perspektywie mniejsza inflacja, mniejszy strach przed niepewnym jutrem i już lider PO 

składa czysto wyborczą zapowiedź: 

- Gdybyśmy mieli władzę, ja to gwarantuję, odblokowalibyśmy to w ciągu dni, dwóch 

tygodni. 

MK: – I tak mówi cała opozycja. Po zmianie władzy natychmiastowy zwrot ku Europie. 

- Pierwsza podróż premiera, kimkolwiek nie będzie, do Brukseli? 

Urszula Pasławska, KP KO. PSL: – Tak i rozliczenie się i rozpoczęcie realizacji 

zobowiązań. 

 

Kaczyński: – „Unia Europejska bez maski to są [jest] po prostu Dojczland” 

„(…) próbuje się nam zabrać wolność, suwerenność i jeszcze nas obrabować (…)” 

MK: – Opozycja mówi, że w Unii jesteśmy od 18 lat i ciągle w Warszawie nie rządzi 

kanclerz Scholz, tylko właśnie anty unijny Kaczyński, co samo w sobie przeczy tezie 

o dojczlandzkiej dominacji. 

Krzysztof Śmiszek, KKP Lewicy, Nowa Lewica, wypowiedź wczoraj w Sejmie: – Nawet 

Orban to mówi: Komisja Europejska w ostatnich tygodniach masowo śle projekty ustaw 

naprawiające praworządność na Węgrzech. Panie Kaczyński, Orban jest sprytniejszy od pana. 

Bo wie, gdzie są pieniądze. 

Liczba ludności w poszczególnych krajach Unii Europejskiej: 

1. Malta – 520 971 

2. Luksemburg – 645 397 

3. Cypr – 904 705 

4. Estonia – 1 331 796 

5. Łotwa – 1 875 757 

6. Słowenia – 2 107 180 

7. Litwa – 2 805 998 

8. Chorwacja – 3 879 074 

9. Irlandia – 5 060 005 

10. Słowacja – 5 434 712 

11. Finlandia – 5 548 241 

12. Dania – 5 873 420 

13. Bułgaria – 6 838 937 

14. Austria – 8 978 929 

15. Węgry – 9 689 010 

16. Portugalia – 10 352 042 



17. Szwecja – 10 452 326 

18. Czechy – 10 516 707 

19. Grecja – 10 603 810 

20. Belgia – 11 631 136 

21. Niderlandy – 17 590 672 

22. Rumunia – 19 038 098 

23. Polska – 37 654 247 

24. Hiszpania – 47 432 805 

25. Italia – 58 983 122 

26. Francja – 67 842 582 

27. Dojczland – 83 237 124 

Hołownia: – Dzisiaj mamy szansę zająć w Unii Europejskiej zmarnotrawioną przez PiS 

szansę, miejsce kogoś, kto rzeczywiście współstanowi politykę Unii Europejskiej. 

MK: – A w obliczu zagrożeń i kryzysów dalsza integracja z bogatym i potężnym klubem 

państw, to jedyne logiczne działanie. 

Gabriela Morawska-Stanecka, wicemarszałkini Senatu, KP PPS: – Ukraina za to, aby być 

członkiem Unii Europejskiej dzisiaj płaci krwią. To też powinno nas czegoś nauczyć. 

MK: – Ale jak słyszymy, władza brnie na manowce. 

Urszula Pasławska: – …po to, aby ostatecznie wyjść z Unii Europejskiej. 

MK: – Teraz nam pani powie słowo: Polexit? 

UP: – Tak. PiS dąży do Polexitu. 

MK: – PiS mówi, że to nieprawda. Mówi. Maciej Knapik, Fakty. 

 

AW: – Musimy przeżyć zimę – mówi ukraińska wicepremier i apeluje do tych, którzy 

wyjechali, żeby na razie nie wracali. W ukraińskich domach może być zimno i ciemno, i to też 

jest w tej wojnie strategia putina. Z Mariupola pochodzi najnowsze wstrząsające nagranie – na 

przekopanym polu setki tabliczek z numerami. Pod każdym numerem w ziemi jest człowiek. 

Andrzej Zaucha: – Gorączkowe przygotowania w obliczu nadciągającego zagrożenia. 

Ukraińscy wolontariusze masowo produkują piece-kozy, bo zima i mrozy mogą się okazać 

jeszcze gorsze od ruskiej armii. Najgorsza sytuacja jest w pobliżu linii frontu, gdzie ruscy 

codziennie ostrzeliwują miasta i wioski. W setkach miejscowości nie ma prądu, wody i gazu. 

Koza, to jedyny ratunek. 

Hennadij Nedosyk, mieszkaniec Mikołajowa: – Schowamy się przed ostrzałami do 

piwnicy i ten piecyk jest nam potrzebny, żeby się zimą jakoś ogrzać. 

AZ: – Ale w skali całego kraju sytuacja jest o wiele bardziej poważna; ruskie rakiety 

i drony kamikadze atakują obiekty energetyczne, by pogrążyć Ukrainę w ciemnościach 

i chłodzie. W wielu regionach, nawet w ukraińskiej stolicy prądu nie ma przez wiele godzin. 

Władze ostrzegają tych Ukraińców, którzy uciekli przed wojną, by nie wracali. 

Iryna Wereszczuk, wicepremier Ukrainy: – Musimy przeżyć zimę. Sieci energetyczne tego 

nie wytrzymają. Widzicie, co robi rosja, wszyscy to widzą, wrócić teraz, to narazić swoje dzieci, 

siebie i swoich bliskich. 

AZ: – ruscy masowo używają irańskich dronów Szahid, które mogą przenosić 

kilkadziesiąt kilogramów trotylu. Spośród wystrzelonych 400 dronów Ukraińcom udało się 

zestrzelić tylko dwie trzecie. 

Krystyna Hajnowyszyn, zastępczyni stałego przedstawiciela Ukrainy przy ONZ: – 

Używając dronów irańskich do atakowania ludności cywilnej oraz infrastruktury cywilnej 

i infrastruktury krytycznej Ukrainy, rosja narusza kartę ONZ, międzynarodowe prawo 

humanitarne i rezolucje rady bezpieczeństwa. 

AZ: – Większość członków rady bezpieczeństwa poparła wszczęcie śledztwa w sprawie 

tych ataków. Większość, ale nie rosja, która kupując drony w Iranie, złamała sankcje nałożone 

na Teheran. Moskwa twierdzi, że drony są produkcji rosyjskiej i nie chce badania ich szczątków. 

 

AW: – Tych pomników już dawno nie powinno być w przestrzeni publicznej – mówi 

prezes IPN i słowa zamienia w czyn. Stały sobie w Polsce ku chwale armii czerwonej i właśnie 



runęły i jest z tego film; dokładnie 4 filmy, bo oficjalna demolka odbyła się w czterech 

miejscach. 

Maciej Mazur: – Głubczyce na Opolszczyźnie, to raz. Mokre w świętokrzyskiem, to dwa. 

Zachodnio-Pomorskie, Bobolice, to trzy. I Byczyna, znów Pomorskie, cztery. 

Karol Nawrocki, prezes Instytutu Pamięci Narodowej: – Dzisiaj w czterech miejscach 

w Polsce upadają obiekty upamiętniające armię czerwoną i to, co niektórzy chcieliby nazywać 

wyzwoleniem. 

MM: – sowieckie upamiętnienia stały latami. Czasem budziły dyskusje, ale w tym roku 

wszystko się zmieniło. 

Iwona Sobania, burmistrz Byczyny: – W momencie, kiedy rozpoczęła się wojna na 

Ukrainie, na wniosek mieszkańców postanowiliśmy ten pomnik usunąć. 

MM: – To łączy większość rozbieranych obelisków… 

♣ 
2022-10-28 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7199 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 791 nowych zakażonych. 12 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny czterdziesty siódmy dzień 

 

DR: – Właśnie straciliśmy kolejne 30 milionów euro, to już siódma transza kar, łącznie 

1 300 000 000 złotych. Bilans pseudo zysków i realnych strat. Polski rząd wciąż nie reaguje na 

postanowienia TSUE, Komisja Europejska reaguje kolejnym potrąceniem. Ziobro oskarża ją 

[Unię] o kradzież. 

Jakub Sobieniowski: – Aż tak, premier, marszałek Sejmu i minister w [?] świętowali 

otwarcie obwodnicy Wałbrzycha. Droga kosztowała 397 480 381 zł. Większość to unijne 

pieniądze i to mamy, a tego nie mamy: 1,3 mld zł już potrącone kary za niewykonanie 

postanowienia Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej. Czyli Polacy już stracili trzy takie 

obwodnice Wałbrzycha. 

Michał Kamiński, wicemarszałek Senatu, KP Koalicja Polska, Unia Europejskich 

Demokratów: – Co ich obchodzi to, że Polska traci. Co ich to obchodzi? Przecież oni tam nie są 

dla Polski, oni tam są dla siebie i każdego dnia to udowadniają. 

JS: – Spór z Czechami o elektrownię w Turowie można było załatwić bez kar, nawet bez 

udziału Unii, a tego dotyczy tylko część kar, bo więcej dotyczy niewykonania przez rządzących 

postanowienia w sprawie Izby Dyscyplinarnej. 

Morawiecki: – Dzięki temu, że właśnie postawiliśmy na swoim, mamy tą [tę] elektrownię. 

Mamy energię dla całej Polski. Czasami trzeba mierzyć się z niesprawiedliwością i to jest taki 

przypadek. 

JS: – Według Unii to działania pozorowane, nowa Izba Odpowiedzialności Zawodowej 

zastąpiła tę starą Izbę Dyscyplinarną. 

A rządzący Polską obiecali Unii Europejskiej, że naprawdę zrezygnują z tego, co sami 

sobie dali – wpływu na karanie sędziów. A ponieważ tego nie zrobili, to zagrożone są miliardy 

euro z Krajowego Planu Odbudowy i innych unijnych funduszy. 

Zbigniew Ziobro, minister sprawiedliwości i prokurator generalny 

KP PiS, Solidarna Polska 

Właśnie Komisja Europejska ukradła nam 30 mln euro. Pod dojczlandzką presją, za 

namową dojczlandzkiej partii w Polsce. Ordnung muß sein. 

JS: – Ale w Polsce to jego partia rządzi z PiS-em od 7 lat. 

Dariusz Klimczak, KP Koalicja Polska, PSL: – Czy 100, czy 200 złotych ma być wyższa 

czy niższa cena regulowana prądu, o to się spiera cały Senat, cały Sejm, a miliony tracimy 

każdego dnia. Przecież to jest absurd. 

JS: – Tak w zeszłym roku w dużo łatwiejszych czasach rząd się cieszył z: 

76 mld euro UMOWA PARTNERSTWA dla Polski 



1,7 mld PLN na budowę autostrady A1 

A teraz dokładnie tej sumy 1,7 MLD zł nie mamy wszyscy Polacy, bo to już nałożone 

kary, chociaż nie wszystkie potrącone. Rządzący mogą każdego dnia uratować milion euro, tak 

szybko rosną kary – albo nie uratować. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

DR: – Doradczyni prezesa NBP mówi o rozważnej polityce prezesa NBP, o 

koordynowanej współpracy z rządem i niewielkiej do 18% inflacji. 

Michał Tracz: – …RPP podnosiła stopy procentowe 11 razy. 

Edyta Wojtyla, doktor, Wyższa Szkoła Bankowa w Poznaniu: – Tym naszym celem dzisiaj 

byłaby walka z inflacją, bo na całym świecie tak jest, ale rząd chciałby jeszcze zachować 

poparcie społeczne. I te cele tutaj się trochę rozjeżdżają. 

Tomasz Siemoniak, KP KO, PO: – NBP jego prezes myśli o tym, jak pomóc PiS-owi 

wygrać wybory, a nie o silnym złotym. 

MT: – W związku z dramatycznym wzrostem cen energii Sejm przyjął ustawę 

zamrażającą ceny prądu. Samorządowcy walczą jeszcze, by maksymalnej ceny nie zwiększać o 

podatek wat. Ustawa trafiła już do prezydenta. [czyli z watem] 

 

DR: – Przełom na wagę zdrowia i życia. 

Wojciech Nowak, doktor, klinika neurochirurgii, Instytut „Pomnik – Centrum Zdrowia 

Dziecka”: – Trzymilimetrowy otwór w czaszce, do guza dostaje się laser i … 

- Dziecko po dwóch dniach zostaje wypisane do domu. 

Z przyczyn medycznych nie każde chore dziecko może liczyć na termoablację. Bohaterem 

drugiego planu jest w tej historii Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy – bez niej nie byłoby 

sprzętu, dzięki któremu zoperowano Natana. 

 

DR: – Atak za atakiem. Kijów z coraz większym deficytem mocy… 

Andrzej Zaucha: – Wiele dzielnic Kijowa, a także miasteczek w pobliżu ukraińskiej stolicy 

na wiele godzin pogrążyło się w niemal całkowitej ciemności. Kluby i restauracje ratują się 

generatorami prądu. 

Kirył Tymoszenko, wiceszef kancelarii prezydenta Ukrainy: – Mamy wielki deficyt 

energii elektrycznej w centralnym, regionie Ukrainy. Dotyczy to Kijowa i obwodu kijowskiego, 

a także obwodów żytomierskiego, czertewskiego i czernichowskiego. 

AZ: – Telewizja CNN pokazała skutki ruskich ostrzałów infrastruktury energetycznej. 

Zniszczone linie wysokiego napięcia i kluczowe wyposażenie elektrowni. To miejsce było 

atakowane już trzy razy przy pomocy rakiet i dronów kamikadze. 

Tutaj wszyscy są przekonani, że ruskim wojskowym cele pomagają wybierać cywilni 

eksperci tak, by zniszczenie było jak najtrudniej naprawić. Prezydent Zełenski swoje codzienne 

przemówienie w Kijowie nagrał w zupełnych ciemnościach ze szczątkami zniszczonego drona 

kamikadze i zapewnił: nie złamią nas ostrzały. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Straszniejsze niż drony na niebie jest usłyszeć 

hymn wroga na naszej ziemi. Nie przestraszą nas ciemności, najstraszniejsze dla nas są godziny 

nie bez światła, a bez wolności. 

AZ: – Bo właśnie ukraińska wolność i niezależność najbardziej złości putina, według 

którego Ukraina powstała z ziem, które dostała od Moskwy… Eksperci nie mają wątpliwości, że 

gospodarz kremla najpierw chce zniszczyć Ukrainę jako państwo. Jego cele strategiczne się nie 

zmieniły, mimo porażek na froncie i dziesiątków tysięcy zabitych… 

 

DR: – Tureckie bajraktary dla polskiej armii… Siły zbrojne będą miały 24 takie 

bezzałogowce, pierwsze trafiły do bazy w Mirosławcu… 

 

DR: – PiS chce abolicji, skazanych w nich ułaskawienia od prezydenta, a kolejni 

samorządowcy czekają na rozprawy. Wybory kopertowe wracają… 

♣ 
2022-10-29 sobota 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7199 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 806 nowych zakażonych. 17 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny czterdziesty ósmy dzień 

 

DR: – W grze o atom w Polsce punkt dla Stanów Zjednoczonych. Pierwszą elektrownię 

jądrową w Polsce zbuduje amerykańska grupa Westinghause. 

Jacek Tacik: – …Budowa ma kosztować 40 miliardów dolarów. 6 reaktorów – ich moc 

zaspokoi zapotrzebowanie 30% gospodarstw domowych w Polsce. W 2026 ma być wbita 

pierwsza łopata, 7 lat później pierwszy blok jądrowy, uruchomienie kolejnych bloków co 2 lub 3 

lata. Rząd chce, by pierwsza elektrownia powstała na Pomorzu w gminie Choczewo. Część 

mieszkańców już mówi nie… 

 

DR: – Zmiana czasu już niezmiennie zostanie. [Czy to znaczy, że co roku będzie 

następowała zmiana czasu?] 

 

DR: – Krym i kłęby dymu nad Sewastopolem. Uszkodzony ma być między innymi 

Admirał Makarow – flagowy okręt floty czarnomorskiej. Nie ma pewności, kto za nimi stoi. 

Cezary Grochot: – Silne eksplozje i kłęby czarnego dymu w porcie w Sewastopolu na 

okupowanym przez rosję Krymie. Miało dojść do kilku eksplozji, między innymi na fregacie 

Admirał Makarow; rosja twierdzi, że ukraińskie wojska zaatakowały przy użyciu dronów 

bojowych. Przed godziną ogłosiła, że w odpowiedzi zrywa tak zwaną umowę zbożową 

pozwalającą na eksport żywności z ukraińskich portów. 

Artur Molęda, Kijów: – Oficjalnie to wojska rosyjskie pierwsze poinformowały o – tu 

cytat: zmasowanym ataku dronów, dodając jednocześnie, że atak został odparty. 

Doradca szefa MSW Ukrainy napisał o 4 eksplozjach, w tym na flagowym okręcie 

rosyjskiej floty czarnomorskiej „499 Admirał Makarow”, jak dodał ironicznie: to zapewne 

wynik nieostrożnego obchodzenia się z materiałami wybuchowymi przez rosyjskich marynarzy, 

ale oficjalnego potwierdzenia, że to był rzeczywiście atak wojsk ukraińskich na razie brak. 

CG: – To z kolei informacja potwierdzona przez ukraiński sztab generalny w stu 

procentach – w obwodzie donieckim udało się zlokalizować i w wyniku precyzyjnego ostrzału 

kompletnie rozbić duże zgrupowanie rosyjskich wojsk, miało zginąć około 300 żołnierzy. To 

była jedna z najbardziej udanych akcji ukraińskiej armii w ostatnich dniach, jeden z najgorszych 

dni dla wojsk rosyjskich. Dzień wcześniej ukraińska armia doszczętnie zniszczyła ruski skład 

paliw w okupowanej części Donbasu. Ukraińskie wojska choć nieco wolniej wciąż posuwają się 

na przód w okolicach Chersonia. Szef ukraińskiego wywiadu wojskowego ocenia, że operacja 

wyzwalania miasta zakończy się w ciągu miesiąca. Jednak oficjalna wersja jaką ruski minister 

obrony przedstawił putinowi brzmi tak: Operacja specjalna w Ukrainie przebiega zgodnie z 

planem, dlatego mobilizacja ogłoszona pod koniec września dobiegła końca. 

Szojgu: – Cel, zmobilizowanie 300 tysięcy żołnierzy został osiągnięty. 82 tysiące 

zmobilizowanych zostało wysłanych już do Ukrainy, pozostałe 218 tysięcy trenuje na 

poligonach. 

CG: – Ale mimo dodatkowej mobilizacji ruscy nie odnoszą sukcesów na żadnym odcinku 

frontu – mówią władze w Kijowie. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Choć rosja stara się zwiększyć presję na nasze 

pozycje, wykorzystując zmobilizowanych, to są oni na tyle źle wyszkoleni i wyposażeni, na tyle 

topornie dowodzeni, że pozwala to przypuszczać, że już wkrótce rosja będzie potrzebować 

kolejnej mobilizacji. 

 

DR: – To zdrada stanu – mówi profesor Andrzej Zoll o narażaniu Polski na gigantyczne 

straty z tytułu kar i braku unijnych wypłat… 



Arleta Zalewska: – To Gryfice i debata sędziów i prokuratorów z grupą mieszkańców. Pod 

hasłem „wolne sądy” jeżdżą po Polsce, organizują spotkanie i próbują tłumaczyć, to co każdemu 

z nich tym zwykłym mieszkańcom miast i miasteczek – praworządność. 

Krzysztof Parchimowicz, Stowarzyszenie Prokuratorów „Lex super omnia”: – Wymiar 

sprawiedliwości służy obywatelom. Rzetelny proces jest jednym z praw człowieczych… 

Andrzej Zoll: – Polityka tych dwóch panów prowadzi do nieprawdopodobnych strat, jakie 

ponosi państwo polskie. To jest zdrada stanu – powiedziałbym. To jest absolutne działanie 

przeciwko Polsce i to świadome działanie. 

♣ 
2022-10-30 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7199 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 158 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny czterdziesty dziewiąty dzień 

 

DR: – Ostre cięcie w polskich szpitalach. 

- Ceny mediów szaleją. Tylko na wentylacji, klimatyzacji możemy zaoszczędzić i tutaj 

wprowadziliśmy drobne zmiany. 

- Mieliśmy 200 odbiorników telewizyjnych, które przy niepobieraniu opłat chodziły po 

kilkanaście godzin dziennie. 

 

DR: – Chwilowo zażegnany, wraca jako narzędzie szantażu w rękach Moskwy. Widmo 

głodu nad krajami Afryki i Azji, po ataku na ruskie okręty w Sewastopolu kreml wycofuje się z 

umowy zbożowej, co oznacza złamanie porozumienia wynegocjowanego przez ONZ z blokady 

żywności w ukraińskich portach. 

Cezary Grochot: – rosja twierdzi, że w Sewastopolu trafiony został tylko jeden trałowiec 

Iwan Gołubiew, ale coraz więcej źródeł informuje o znacznie poważniejszych stratach. 

Ucierpieć miała między innymi fregata Admirał Makarow, która jest okrętem flagowym ruskiej 

floty czarnomorskiej. Do ataku użyto pływających dronów. Kreml oskarżył Ukrainę 

o przeprowadzenia ataku, mówi o akcie terroryzmu, w przygotowaniu którego miała pomagać 

Wielka Brytania. Wielka Brytania odpowiada, że to wymysły na ogromną skalę. Ukraina – że 

terroryzmem jest codzienne bombardowanie przez rosję ukraińskich miast i mordowanie 

cywilów, a nie uderzenie w stacjonujące w porcie w Sewastopolu okręty wojenne. Ale oficjalnie 

do przeprowadzenia ataku się nie przyznaje. Prezydent Zełenski odniósł się jedynie do zerwania 

przez rosję umowy zbożowej. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Dzisiaj z rosji wybrzmiało dość przedziwne 

oświadczenie dotyczące tego, że ostatecznie burzą inicjatywę zbożową. W rzeczywistości ta 

decyzja nie zapadła teraz. rosja zaczęła świadomie zaostrzać kryzys żywnościowy już we 

wrześniu, kiedy zablokowała ruch statków z naszą żywnością. Dlatego teraz potrzebujemy silnej 

reakcji międzynarodowej. 

CG: – Ukraina apeluje o wyrzucenie rosji z grupy G-20, skoro moskwa celowo działa na 

rzecz głodu na kilku kontynentach, w tak zwanym korytarzu zbożowym zgromadziło się już 176 

statków, na pokładzie których są ponad dwa miliony ton ukraińskiego zboża. 

Joe Biden: – Decyzja rosji jest po prostu oburzająca, tylko zwiększa głód na świecie. 

Zawsze szukają jakiejś wymówki, gdy robią coś takiego. To oburzające. To było porozumienie 

wynegocjowane przez ONZ… 

 

DR: – Gest ministra i deszcz dotacji: 20 milionów złotych od szefa edukacji na edukację 

międzypokoleniową. Kwota robi wrażenie, cel rodzi pytania, bo wśród beneficjentów 

organizacje głównie związane z kościołem i ludzie związani z PiS-em. 

Arleta Zalewska: – … rozdzielił między 181 projektów… Jak wykazali dziennikarze 

portalu tvn24.pl …to był konkurs, kryteria do oceny wniosków są bardzo ogólne… 



 

DR: – Przetrwał 5 wieków – potężny dąb Cysters klejnot górnego Śląska został podpalony. 

Wciąż stoi na terenie klasztoru w Rudach Raciborskich, ale jego przyszłość niepewna, wnętrze 

pnia jest częściowo spalone. 

♣ 



2022-10-31 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7089 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 150 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny pięćdziesiąty dzień 

 

GK: – Przewidywania ekonomistów sprawdziły się i to jest fatalna informacja. W 

październiku w porównaniu z tym samym miesiącem zeszłego roku wyniosła aż 17,9%. To 

najwięcej od 1996 roku. Drożeje niemal wszystko i wszyscy Polacy czują to w portfelach. 

Paweł Płuska: – …licząc rok do roku |żywność i napoje bezalkoholowe: 21,9% | 

| nośniki energii: 41,7% | paliwa do prywatnych środków transportu: 19,5% | 

Według szacunku Komisji Europejskiej w przyszłym roku Polska będzie miała najwyższą 

inflację w Unii. W październiku w strefie euro inflacja osiągnęła średnio poziom 10,7%. 

 

GK: – Blisko 18% nie da się ukryć pod hasłem putinflacja. To propaganda. Duża część 

problemu leży po stronie rządu, NBP i Rady Polityki Pieniężnej, bo walka z inflacją to ich 

obowiązek. Spór wśród ekonomistów toczy się o to, co trzeba było w tej sprawie zrobić i kiedy. 

… 

 

GK: – Studia medyczne, a potem emigracja. 

 

GK: – To mógł być odwet za atak na rosyjskie okręty wojenne na Morzu Czarnym. Kijów, 

Lwów, Charków, Zaporoże znalazły się na celowniku ruskiej armii. To był zmasowany atak jak 

zwykle w ostatnich tygodniach na cele infrastruktury krytycznej i obiekty cywilne. 

Anna Czerwińska: – Takich kolejek po wodę było w Kijowie więcej, bo po ruskim 

zmasowanym ataku 80% mieszkańców ukraińskiej stolicy straciło do wody dostęp. Rakiety 

i drony uderzały na terenie całej Ukrainy. Syreny alarmowe nie wyły tylko na okupowanym 

Krymie. 

Artur Molęda: – Na zegarach była siódma rano, gdy tu w Kijowie ogłoszono, żeby 

natychmiast udać się do schronów, chwilę później pojawiły się informacje o pierwszych 

rakietach, ale jak zapewnia mer Kijowa Witalij Kliczko, pociski nie spadły na żadne cele tu w 

stolicy, a tu z kolei brakuje nie tylko wody, w 350 tysiącach mieszkań zabrakło prądu. 

AC: – ruska armia wystrzeliła w ukraińską infrastrukturę ponad 50 rakiet z bombowców 

strategicznych i z rejonu Morza Kaspijskiego. Ukraińska obrona przeciwlotnicza zdołała 

zestrzelić 44 z nich. Szczątki jednego z nich spadły na terytorium Mołdawii. Atak mógł 

kosztować kacapów ponad pół miliarda dolarów. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – 218 statków czeka na możliwość przewożenia 

żywności w ramach kontraktów eksportowych. Tydzień po tygodniu rosja spowalniała korytarz 

zbożowy mimo obietnic. A teraz całkowicie go zablokowała. 

Recep Tayyip Erdoğan, prezydent Turcji: – Dzięki inicjatywie zbożowej udało się 

złagodzić światowy kryzys żywnościowy, dostarczając na światowe rynki ponad 9 milionów ton 

żywności. Nawet jeśli rosja zachowuje się niepewnie, będziemy zdecydowanie kontynuować 

nasze wysiłki w służbie ludzkości. 

AC: – Kończy się 250 dzień ruskiej inwazji na Ukrainę. 

 

GK: – Za niespełna 5 godzin kończy się październik 2022 roku, a to dobry moment, by 

powiedzieć premierowi: sprawdzam – w sprawie wniosku do Brukseli o pieniądze z KPO. Taka 

była obietnica Morawieckiego, jedna z wielu. Faktem jest, że bez wniosku pieniędzy nie 

dostaniemy. 

Michał Tracz: – Rumunia już może wydawać unijne pieniądze. Pierwszy przelew w 

ramach rumuńskiego KPO trafił właśnie do Bukaresztu, to 2,6 miliarda euro, które tamtejszy 

rząd wyda na zieloną energię i wyrównanie szans regionów. Polska wciąż nie dostała ani euro-

centa. Polski rząd nawet nie złożył wniosku o wypłatę pieniędzy… 



Arkadiusz Myrcha, KP KO, PO: – rząd albo prowadzi jakąś cyniczną grę z Polakami albo 

zwyczajnie ich oszukuje. 

MT: – politycy PiS-u poza kamerami coraz częściej przyznają, że w partii jest grupa, która 

chce zakończenia sporu z Unią… pieniądze z KPO czy innych unijnych funduszy można jeszcze 

uratować, ale kara (267 mln euro) za niewykonanie orzeczeń unijnego Trybunału została przez 

Komisję Europejską potrącona z funduszy należnych Polsce. Prawie 1,3 mld zł to pieniądze 

bezpowrotnie stracone i ta kwota cały czas rośnie. 

 

GK: – To jest na razie list intencyjny w sprawie opracowania planu budowy elektrowni 

jądrowej w Pątnowie w Wielkopolsce. Druga elektrownia ma być budowana w oparciu o 

koreańską technologię reaktorów APR1400. Umowę podpisano w Seulu… 

Robert Tomaszewski, starszy analityk ds. energetycznych „Polityka Insight”: – rząd 

wykonuje krok w dobrym kierunku, ale to nie jest jeszcze finał. Potrzebujemy umów 

inwestycyjnych, potrzebujemy wynegocjowanego modelu finansowego i dopiero kiedy to będzie 

na stole, będzie można powiedzieć, że polski program jądrowy ruszył do przodu. 

 

GK: – Ten sondaż powinien dać do myślenia ministrowi zdrowia i politykom, wszystkich 

opcji – aż 33% studentów medycyny chce po zakończeniu edukacji wyjechać z kraju. I teraz 

najważniejsze: Nie chodzi o zarobki albo nie tylko o zarobki, o możliwość rozwoju, czas pracy i 

uwaga: hejt. 

Marek Nowicki: – …według Kaczyńskiego w Polsce brakuje 30 tysięcy lekarzy; rząd chce 

zapełnić tę lukę, zwiększając liczbę kierunków medycznych na uczelniach… 

 

- Coraz więcej miejscowości (Sopot, Gdańsk, Bydgoszcz, Poznań, Wrocław, Katowice, 

Tarnów, Zakopane) decyduje się na sklepową prohibicję w części lub w całym mieście. Za kilka 

dni dołączy do nich Chrzanów… 

Robert Rutkowski, terapeuta uniezależnień, psychoterapeuta: – W stanie wojennym 

piliśmy około 7 litrów [spirytusu] na głowę mieszkańca. W tej chwili według najnowszych 

badań to jest 11,7. Myśmy przekroczyli dawno granicę, którą dawno WHO określiła jako 

granicę niebezpieczną dla kondycji społecznej. 

 

GK: – Czasem wystarczy zaproponować towarzystwo i rozmowę. Inną osobę wystarczy 

oprowadzić po szpitalnym oddziale. Kiedy brakuje profesjonalnej opieki psychologicznej, 

pacjenci pomagają sobie nawzajem. „Akcja Słońce” zaczęła się na onkologii w Europejskim 

Centrum Zdrowia w Otwocku. 

Małgorzata Roztkowska: – Ja to nazywam taką moją żałobą dwumiesięczną, póki nie 

wiedziałam, z czym mam do czynienia. To było rzeczywiście bardzo trudne. 

- Słuchaj, nie jest tak źle, nie jesteś sama. 

Alicja Rajewska: – Nikt inny nie zrozumie tak dobrze chorego człowieka, jak drugi chory 

człowiek, bo zdrowy człowiek nie wie, przez co przechodzimy, co czujemy, jakie emocje w nas 

buzują. 

Joanna Borkowska, inicjatorka „Akcji Słońce”, fundacja „świadomi życia”: – Jeżeli ja 

sobie przyklejam to słoneczko na pierś, ja jestem w tym momencie widoczna dla innych i ta 

osoba, która potrzebuje takiej pomocy, potrafi do mnie podejść, nie bojąc się, że ja nie zostawię 

ją bez odpowiedzi. 

Karolina Sobieraj, prezeska fundacji „świadom życia”: – To działa z dwóch stron. Pacjent, 

który pomaga, sam robi coś dobrego dla siebie, a pacjent, któremu jest udzielana pomoc, 

również nabiera doświadczenia i może pomagać innym pacjentom. 

Daria Kondej, „Akcja Słońce”, fresenius kabi Polska: – Decyduje społeczność, ale też 

niesie się tę dobrą energię na oddziałach, energię empatii, energię wzajemnego wsparcia. 

Cezary Szczylik, profesor, ordynator Oddziału Onkologii Kliniczneji Chemioterapii, 

Europejskie Centrum Zdrowia w Otwocku: – Wykazano, że w momencie, kiedy pacjent jest w 

dobrej formie psychicznej, pozytywnie nastawiony do leczenia, ci chorzy lepiej odpowiadają na 

leczenie i ci chorzy dłużej żyją. 

- Każdy czuje się lepiej, gdy nie jest sam. Marzanna Zielińska, Fakty. 



 

GK: – Nazwa jest nieznana, a wiek trudny do określenia. Mniej więcej 300 lat ma 

żaglowiec odkryty na dnie Bałtyku na północ od Łeby. Zatonął najprawdopodobniej w czasie 

sztormu, a to, co zwróciło uwagę nurków i archeologów, to doskonale zachowane tak zwane 

galjem. 

Jan Błaszkowski: – Bałtyk odkrywa swoje oblicze i to dosłownie. Szczególnie gdy 

badacze na dnie morza zobaczą wizerunek człowieka… Rzeźbiona głowa mężczyzny to tak 

zwany galion, jedna z najbardziej charakterystycznych ozdobnych części starych żaglowców, 

często wskazywała nazwę jednostki, miała też przynosić szczęście i odstraszać złe moce. 

♣ 



♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2022 – październik 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2022-10-01 6 297 123 117 598 3 568 29   

2022-10-02 6 297 431 117 598 308 0 24 135 142 

2022-10-03 6 297 656 117 598 226 0   

2022-10-04 6 302 275 117 631 4 619 33   

2022-10-05 6 305 467 117 660 3 194 29   

2022-10-06 6 308 347 117 702 2 889 42   

2022-10-07 6 310 973 117 743 2 629 41   

2022-10-08 6 314 705 117 756 3 743 13   

2022-10-09 6 315 166 117 756 463 0 17 763 158 

2022-10-10 6 315 552 117 756 386 0   

2022-10-11 6 318 840 117 801 3 295 45   

2022-10-12 6 321 200 117 823 2 362 22   

2022-10-13 6 323 108 117 847 1 910 24   

2022-10-14 6 324 853 117 869 1 748 22   

2022-10-15 6 326 446 117 900 1 594 31   

2022-10-16 6 327 748 117 900 303 0 11 598 144 

2022-10-17 6 328 033 117 900 285 0   

2022-10-18 6 329 293 117 931 2 261 31   

2022-10-19 6 330 904 117 973 1 613 42   

2022-10-20 6 332 422 117 991 1 519 18   

2022-10-21 6 333 591 118 015 1 170 24   

2022-10-22 6 334 706 118 029 1 118 14   

2022-10-23 6 334 887 118 029 181 0 8 147 129 

2022-10-24 6 335 060 118 029 173 0   

2022-10-25 6 336 534 118 050 1 476 21   

2022-10-26 6 337 557 118 073 1 024 23   

2022-10-27 6 338 531 118 093 976 22   

2022-10-28 6 339 321 118 107 791 12   

2022-10-29 6 340 127 118 124 806 17   

2022-10-30 6 340 285 118 124 158 0 5404 95 

2022-10-31 6 340 435 118 124 150 0   

2022-11-01 6 341 296 118 131 862 7   

♣ 



2022-11-01 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7089 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 862 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny pięćdziesiąty pierwszy dzień 

 

GK: – Zatłoczone cmentarze i wizyty na grobach bliskich, kwiaty, znicze i kwesty na 

ratowanie zabytków. Tak wyglądał dzień wszystkich świętych w całej Polsce… 

 

GK: – prawie 10 godzin temu prezydent obiecał, że za kilka godzin podpisze ustawę 

pozwalającą samorządom handlować węglem. [Pozwalającą? Nakazującą samorządom 

handlować węglem. A jeżeli nie zechcą?] 

 

GK: – Kiedy inflacja sięga 18%, a w jednym tylko miesiącu zamyka się 60 tysięcy firm, to 

wiadomo, że idzie gospodarczy kryzys. Pytanie tylko o jego skalę. W roku wyborczym warto 

mieć dystans do politycznych obietnic i zaklęć… 

 

GK: – Przez kilkanaście godzin tysiące mieszkańców Kijowa nie miało prądu. Udało się 

przywrócić dostawę, ale sytuacja jest coraz trudniejsza. Kacapy nieustająco ostrzeliwują 

infrastrukturę, a firmy energetyczne alarmują, że wkrótce nie będą miały czym naprawiać 

zniszczeń… 

 

Marcin Woroch: – Od początku roku na wyspy dotarło ponad 40 tysięcy imigrantów… 

 

GK: – Może to efekt zaostrzenia przepisów, a może zmiany mentalności kierowców. Ze 

statystyk wynika, że od 3 lat spada liczba wypadków samochodowych, śmiertelnych i rannych… 

♣ 
2022-11-02 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7039 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 153 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny pięćdziesiąty drugi dzień 

 

GK: – Ta kwota robi wrażenie: między 90 a 100 miliardów złotych według premiera ma 

kosztować pierwsza elektrownia jądrowa w Polsce. Zbudują ją Amerykanie, mają doświadczenie 

i sprawdzoną technologię. Rząd przyjął dziś uchwałę o budowie elektrowni. W planach są już 

druga i trzecia. 

[Patrzę na to, jak na propagandę przedwyborczą PiS-u. Uchwały rządu lub listy intencyjne 

nic nie kosztują. A 100 miliardów złotych nie mamy nawet na pierwszą elektrownię jądrową. 

Trudno mówić ogólnie o Amerykanach, bo partnerem Polski jest jedna nie tak znana 

firma, której przecież nie rekomenduje prezydent Ameryki. Wartość takich faktów można ocenić 

po wyborach. Morawiecki, Kaczyński nie mają już żadnej wiarygodności]. 

Paweł Płuska: – Co do tego żaden z naszych dzisiejszych rozmówców nie ma wątpliwości: 

Morawiecki: – Historyczny moment… 

- Dobrze, że taką decyzję wreszcie podjęto… 

- Wreszcie są jakieś decyzje… 

PP: – Poprzednicy pytają, dlaczego to robi dziś, dopiero w ósmym roku działalności? Co 

się stało z poprzednim programem? [Co się stało z poprzednimi] przygotowanymi regulacjami i 

rozwiązaniami dotyczącymi finasowania? 



Waldemar Pawlak, były premier i minister gospodarki, PSL: – Gdyby wtedy nie 

zrujnowano tego programu, to siedem lat można było już ten proces realizować. Przypuszczam, 

że już byłaby w połowie wybudowana elektrownia atomowa. 

PP: – [Teraz] Budowa ruszyłaby za cztery lata. Pierwszy blok ma być za jedenaście lat, o 

ile nie będzie opóźnienia. Inni mają z realizacją problemy, największe Finowie (12 lat) To 

program na lata. To będą realizowały i finansowały kolejne rządy – i tu pojawiają się pytania: 

Dlaczego ten program nie jest wynikiem porozumienia ponad podziałami? 

 

GK: – Wystarczyło jedno posiedzenie rządu, analiza budżetu na przyszły rok i znalazło się 

10 do 15 miliardów złotych oszczędności… 

Andrzej Olechowski, były minister finansów: – Ja się zawsze bałem inflacji, ponieważ 

inflacja przynosi każdemu, na każdym poziomie przynosi straty. No, chyba że ktoś jest 

spekulantem i mu się udało akurat. 

Jakub Sobieniowski: – …Właściwie cały ten rok upłynął premierowi na reklamowaniu 

obniżek watu, które rząd i PiS nazywali tarczami anty-inflacyjnymi. A teraz rząd rozważa 

rezygnację z tych tarcz… 

 

GK: – Zagrywka putina nie udała się. W sobotę ogłosił, że rosja wycofuje się z 

porozumienia zbożowego. Ale eksportu nie wstrzymano, statki nadal wypływały z portów na 

Morzu Czarnym. To decyzja Ukrainy, Turcji i ONZ. Dziś rosja ogłosiła, że wraca do 

porozumienia, ale Ukrainę nadal bombarduje. 

Andrzej Zaucha: – …w Bachmucie ostrzał nie milknie ani na chwilę. Linia frontu 

przebiega tuż pod miasteczkiem, a ruscy robią wszystko, by przełamać ukraińskie pozycje, 

używają kasetowych pocisków zapalających. W mieście nie ma prądu, wody, gazu i ogrzewania. 

… 

 

GK: – Wojsko rozpoczęło rozbudowę tymczasowej zapory z rosją, z obwodem 

kaliningradzkim. To będą 3 rzędy ostrzowego drutu [drut w zwojach jak z Białorusią] o 

szerokości 3 metrów i wysokości 2,5 m. Budowa zapory to reakcja na zapowiedź lotów z Afryki 

i Bliskiego Wschodu do Kaliningradu. 

Jan Błaszkowski: – Pierwsze metry zapory już są, od rana saperzy układają rzędy 

kolczastego drutu w Wisztyńcu, gdzie stykają się granice Polski, Litwy i ruskiego obwodu 

kaliningradzkiego. Powstanie całej 200-kilometrowej granicy z rosją, ma zapobiec napływowi 

imigrantów, którzy chcieliby granicę przekroczyć… 

 

GK: – Justyna Socha była twarzą ruchów antyszczepionkowców. Ale już nie jest prezeską 

stowarzyszenia STOPNOP, w tle jest podejrzenie o wyłudzenie blisko pół miliona złotych… 

♣ 
2022-11-03 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7101 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 955 nowych zakażonych. 12 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny pięćdziesiąty trzeci dzień 

 

DR: – premier zapowiada tym razem, że niebawem złoży wniosek o pieniądze z Unii… 

Szymon Hołownia, Polska 2050: – Nagle już teraz potrzebujemy tych pieniędzy? Już teraz 

wszystko się zmieniło? I nagle już teraz nie będziemy pokazywali środkowego palca Unii 

Europejskiej? Czy to są ludzie, którzy są przytomni, którzy nami rządzą? 

- rząd od roku nie może też wypracować strategii, jak nie tracić wielkich unijnych 

pieniędzy – 1 miliona euro dziennie kary za niewykonanie postanowienia Trybunału 

Sprawiedliwości Unii Europejskiej, po przeliczeniu to już jest suma 1,7 mld zł. Jakub 

Sobieniowski, Fakty. 



[A ja nie rozumiem, jak po tylu dowodach na wyprowadzanie Polski z Unii, nadal 

kolejnego dnia dziwimy się, że rząd jednak wyprowadza Polskę z Unii Europejskiej i chodzi mu 

tylko, żeby sobie jeszcze trochę porządzić do sposobnego momentu, kiedy jedną uchwałą sejmu 

wyprowadzi Polskę z Unii]. 

 

DR: – Druga wersja Lex Czarnek jest w Sejmie… 

Paweł Płuska w Sejmie: – Głosowanie prawdopodobnie jutro… 

Władysław Kosiniak-Kamysz: – To jest wielka strategia, która przez PiS [czytaj 

Kaczyńskiego] jest realizowana od początku władzy – napisanie nowej Rzeczpospolitej, 

stworzenie nowej elity. 

[A to jest odkrywca, który rozbił koalicję wyborczą opozycji i tym dopuścił Kaczyńskiego 

do władzy. Teraz Kaczyński już ósmy rok lepi twór własnej Polski]. 

PP: – Ten projekt zakłada zwiększenie roli kuratorów oświaty, większy wpływ na 

dyrektorów szkół, ogranicza do szkół dostęp organizacjom pozarządowym, ogranicza edukację 

domową… - samo to, że wraca już jest policzkiem dla głowy państwa. 

 

DR: – W Sejmie rano konsternacja, z porządku obrad nieoczekiwanie znika projekt ustawy 

abolicyjnej. 

[Abolicja – decyzja z dziedziny polityki prawa karnego polegająca na odstąpieniu od ścigania 
określonej kategorii przestępstw. Może odnosić się do przestępstw o charakterze politycznym. 
Obejmuje nakaz niewszczynania postępowania karnego lub umorzenia postępowania już 

wszczętego. Wikipedia] 

DR: – PiS chce bezkarności za wybory kopertowe [bezkarności w ogóle po zmianie 

władzy], oficjalnie chodzi o dopracowanie szczegółów, nieoficjalnie o popracowanie nad 

większością i jednością w obozie władzy… 

 

DR: – Deklaracja bezpieczeństwa jednoznaczna i długoterminowa w wymiarze militarnym 

i energetycznym. Amerykańskie wojska w Polsce zostaną na długi czas – mówi prezydent Joe 

Biden. A sekretarz stanu USA strategicznym partnerstwem nazywa porozumienie w sprawie 

elektrowni jądrowej. 

- W próbach manipulacji moskiewska propaganda wznosi się coraz wyżej. 

Wasilij Nebenzia, ambasador rosji przy ONZ: – Bez odpowiedzi pozostaje kwestia 

amerykańskiego drona przeznaczonego do rozprzestrzeniania zarażonych komarów. Zgodnie 

z opisem: taki dron transportuje kontener z ogromną liczbą komarów przenośników infekcji 

i uwalnia. 

- i ruscy domagali się powołania komisji w sprawie używania przez Ukraińców broni 

biologicznej. 

Linda Thomas-Greenfield, ambasador USA przy ONZ: – Stany Zjednoczone zagłosowały 

przeciw tej rezolucji, bo opiera się ona na dezinformacji, nieuczciwości, złej wierze 

i całkowitym braku szacunku dla Rady Bezpieczeństwa [ONZ] 

- Anna Czerwińska, Fakty. 

 

DR: – Odra znów zasolona… winowajca wciąż nieustalony. Dojczland chce powstrzymać 

dalszą regulację rzeki. 

Jarosław Kostkowski: – Spokojny nurt i pozorny spokój, i cień katastrofy. 

Paweł Kozłowski 

Zastępca dyrektora gabinetu zarządu/ 

Rzecznik prasowy zarządu Województwa Lubuskiego 

Do Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego nie wpłynęło żadne pismo 

z informacją o ponownym wykryciu przez dojczlandzkie służby zwiększonego 

zasolenia w Odrze. UMWL wiedzę na ten temat ma z doniesień medialnych, które 

powołują się na Ministerstwo Środowiska w Poczdamie oraz Krajowy Urząd 

Ochrony Środowiska w Brandenburgii. 

27 października odbyło się zdalne nadzwyczajne posiedzenie Wojewódzkiego 

Zespołu Zarządzania Kryzysowego, w którym uczestniczył przedstawiciel urzędu 

marszałkowskiego. Podczas spotkania służby wojewody poinformowały o 



zanieczyszczeniu w Odrze, które pojawiło się na [w] rzece 26 października, a które 

zostało ujawnione na wysokości miejscowości Wielobłota (gmina Zabór). 

Stwierdzono wtedy na znacznej powierzchni wody tłustą plamę koloru brunatnego. 

Pobrano próbki do badania. W miejscu przebadano wodę pod kątem przewodności 

elektrycznej. Wyniki były znacznie przekroczone. Pobrano próbki na wysokości 

Cigacic. Wyniki były zbliżone. Zlecono badanie fizykochemiczne. 

Krzysztof Smolnicki, koalicja „Czas na Odrę”: – Budowa stopni wodnych na Odrze to 

gwóźdź do trumny, dlatego że woda w tych stopniach będzie się jeszcze bardziej nagrzewała, 

poprzez parowanie będzie się zagęszczała i warunki będą jeszcze lepsze dla złotych alg. 

 

DR: – A gdyby tak operacja ginekologiczna bez cięcia, bez blizny i długiej 

rekonwalescencji? Na zachodzie Europy zdecydowaną większość zabiegu usunięcia macicy 

wykonuje się bez rozcinania brzucha, w Polsce wciąż o wiele za mało jak na dużą ilość tego 

typu zabiegów. Po kongresie w Katowicach to może się zmienić. 

Marek Nowicki: – …Usuwanie macicy bez skalpela: Polska tylko 40%; Europa zachodnia 

75%. Do tego bezinwazyjnego usunięcia macicy można zatrudnić robota – tak właśnie stało się 

Uniwersyteckim Centrum Klinicznym w Gdańsku. Narodowy Fundusz Zdrowia za to jednak na 

razie nie płaci. 

Dariusz Wydra, profesor, ordynator Kliniki Położnictwa i Ginekologii, Uniwersyteckie 

Centrum Kliniczne w Gdańsku: – Liczę na to, że w krótkim czasie również operacje z 

ginekologii onkologicznej uzyskają dofinansowanie, które umożliwi rozwój tej techniki. 

♣ 
2022-11-04 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6898 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 693 nowych zakażonych. 14 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny pięćdziesiąty czwarty dzień 

 

AW:  – Przegłosowane zmiany w szkołach. To kuratorzy będą wyrażać zgody na organiz i 

od tej zasady odwołanie zajęć dodatkowych. 

Paweł Płuska: – …przepadły wszystkie poprawki opozycji… 

Krystyna Szumilas, KP KO, PO: – to jest lekceważenie prezydenta… 

[przecież tak jest od ośmiu lat] 

 

AW: – Wyborcza kampania, w niej te same daty i kwoty – 22 pracowników ORLEN-u 

wpłacało na kampanię PiS w tych samych momentach, te same sumy i jak w tych wszystkich 

przypadkach trudno doszukać się i dobrowolności, i przypadku. 

[ale było, minęło] 

 

AW: – Prawie sto dni w roku oddychania smogiem. 

 

AW: – Póki Polska nie wykona wszystkich rzeczy, do których została zobowiązana przez 

sąd, będą naliczane kary – to jasny komunikat z Unii Europejskiej i jasne jest też to, póki Polska 

nie naprawi praworządności, nie dostanie miliardów euro z Krajowego Planu Odbudowy, tym 

bardziej że wciąż nie złożyła wniosku… 

 

AW: – Dziesięciu obrońców Westerplatte pochowanych na cmentarzu w Gdańsku, 

szczątki dziewięciu z nich znalezione trzy lata temu; pochowano też szczątki majora Henryka 

Sucharskiego, ekshumowanego w zeszłym roku. 

Mariusz Błaszczak, wicepremier, minister obrony narodowej: – Powstał cmentarz nie 

symboliczny, tylko prawdziwy cmentarz bohaterów, żołnierzy wojska polskiego, którzy oddali 

swe życie za wolną Polskę. 



 

AW: – Deportacja mieszkańców Chersonia na rozkaz putina… 

Andrzej Zaucha: – Chociaż te poradzieckie systemy rakietowe „grad” nie są szczególnie 

precyzyjne, to w rękach Ukraińców są niezwykle skuteczne. Artyleria ma kluczowe znaczenie w 

tej wojnie. Wyrzutnia wystrzeliwuje 40 pocisków w mniej niż pół minuty na odległość 

dwadzieścia kilometrów. Można bardzo szybko wycofać się z miejsca, gdyż wróg błyskawicznie 

namierza ich pozycje i już po kilku minutach może zacząć się ostrzał. Ukraińskich sukcesów na 

froncie nie byłoby bez zachodniej artylerii, takiej jak wyrzutnie hajmars, których wyrzutnie 

mogą precyzyjnie uderzać raz za razem na cele odległe od siebie o kilka metrów i lecą na 

odległość 70 kilometrów. Według dowództwa ukraińskiej armii liczba ataków wzrosła 

trzykrotnie, to efekt mobilizacji. 

♣ 
2022-11-05 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6898 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 578 nowych zakażonych. 13 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny pięćdziesiąty piąty dzień 

 

GK: – Panie Kaczyński, niech pan odda pieniądze Polakom – apelował na spotkaniu 

w Sandomierzu lider największej partii opozycyjnej Donald Tusk. Chodzi o miliardy z Brukseli 

w ramach KPO potrzebne Polsce w czasach kryzysu… 

Donald Tusk: – nasze 360 miliardów. Zwracam się do pana prezesa Kaczyńskiego: Nie 

masz prawa nam zabierać tych pieniędzy. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …Tusk kilkakrotnie powtarzał, że to Jarosław Kaczyński, 

jego obsesje i jego polityka blokują wypłatę pieniędzy z funduszu odbudowy po pandemii. Rząd 

i premier w tej sprawie nie mają nic do powiedzenia. 

Tusk: – Morawiecki nie będzie skutecznym premierem, bo on jeszcze nie został 

premierem. Zaatakował praworządność w Polsce, zablokował inwestycje, które miały dać 

czystą, zdrową, czystą energię, 

KKZ: – marszałek Witek blokuje w sejmie ustawę wiatrakową, Ziobro blokuje zmiany w 

wymiarze sprawiedliwości, które umożliwiłyby pełną niezawisłość sędziowską, a nie byłoby to 

możliwe, gdyby nie przyzwolenie Kaczyńskiego – to on decyduje, by podtrzymywać konflikt z 

Unią Europejską, czego skutkiem jest brak unijnych pieniędzy, kary nałożone przez TSUE i 

zagrożone unijne fundusze spójności. 

Tusk: – Czas najwyższy, żeby pan skapitulował przed polską opinią publiczną, podpisał 

ten akt PiS-owskiej kapitulacji i oddał pieniądze Polakom. 

KKZ: – Wezwanie zostało usłyszane i dwie godziny później: 

Kaczyński w Suwałkach: – Nie wiem, kto mu pisze te wystąpienia. Czasem się 

zastanawiam, czy przypadkiem nie gdzieś za granicą, może nawet z Pekinu, bo tak w tej chwili 

szef jego przebywa. 

KKZ: – Braku pieniędzy z KPO Kaczyński nie jest w stanie zignorować. Pieniędzy nie 

ma, a rząd z powodu konfliktu z Unią o praworządność nawet nie złożył wniosku o wypłatę. 

Według Kaczyńskiego winna temu jest opozycja. 

Kaczyński w Suwałkach: – Nie jesteśmy tutaj niczemu winni, winni są ci, którzy 

nieustannie podpuszczali tam, podnosili rękę za różnymi uchwałami przeciwko nam, ale przede 

wszystkiem [wszystkim] szczuli i jeszcze raz szczuli. 

KKZ: – Kiedy zostanie rozwiązany spór z Unią? Kiedy będą pieniądze, na które czeka cała 

Polska? Kaczyński odpowiada: 

Kaczyński: – Nie ma w Europie takiej sytuacji jak ta, która jest w Polsce, żeby opozycja 

była antypaństwowa i antynarodowa. 

KKZ: – Skoro nie ma unijnych pieniędzy, które pomogłyby walczyć z inflacją, to w takim 

razie jakie plany ma rząd, by ograniczyć drożyznę? 



Kaczyński: – Po drodze będą musiały być podejmowane różnego rodzaju czasem 

i twardsze decyzje. [Ale jakie konkretnie?] 

KKZ: – Tusk wcześniej oskarżył rząd, że w sprawie inflacji nie robi nic, bo jest 

zainteresowany wyłącznie pieniędzmi dla swoich. 

Tusk: – rząd z PiS-u na premie dla ministrów wydał w ciągu jednego wybranego miesiąca 

więcej niż ja jako premier wydałem na premie dla ministrów przez 7 lat. 

KKZ: – do Kaczyńskiego wchodzą tylko ci, co mają zaproszenia. Spotkania u Tuska są 

otwarte. Pytania do Kaczyńskiego są na kartkach, selekcjonowane przez prowadzącego. U Tuska 

mikrofon krąży po sali. Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

 

GK: – Amerykańskie wsparcie dla Ukrainy jest niezachwiane – zapewnia w Kijowie 

amerykański doradca do spraw bezpieczeństwa narodowego. A Pentagon ogłasza nowy pakiet 

pomocy wojskowej dla Ukrainy – to czołgi i system obrony powietrznej o łącznej wartości 400 

milionów dolarów. 

Monika Krajewska: – Wschód to wciąż epicentrum tej wojny. Okolice Bachmutu gdzie 

ukraińska armia próbuje powstrzymać separatystów i wagnerowców; ruscy atakują tu ze 

wszystkich rodzajów artylerii, mają wielokrotną przewagę. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Najcięższe walki toczą się teraz w Donbasie, 

utrzymujemy nasze pozycje, ruska armia straciła już prawdopodobnie dwukrotnie więcej 

żołnierzy i amunicji niż w obu wojnach w Czeczenii. 

MK: – Ale Ukraińcy też płacą za to wysoką cenę, też ponoszą tak kolosalne straty. Dlatego 

tak ważne jest wsparcie sojuszników. Wczoraj wizytę złożył w Kijowie doradca Białego Domu 

do spraw bezpieczeństwa narodowego. 

Jake Sulliwan, doradca prezydenta Stanów Zjednoczonych ds. bezpieczeństwa 

narodowego: – Stany Zjednoczone będą z Ukrainą tak długo, jak będzie trzeba. Nie będzie 

żadnego zawahania, żadnego osłabienia naszego wsparcia. Pentagon zgłosił właśnie kolejne 

pakiety pomocowe, które będą zawierać między innymi sprzęt do obrony powietrznej. 

Monika Krajewska: – Pakiet wart 400 milionów dolarów, a w nim pojazdy opancerzone, 

rakiety i po raz pierwszy czołgi, przydadzą się nie tylko na wschodzie, ale także tu w okolicach 

Chersonia, gdzie ukraińska armia szykuje się do bitwy o miasto. Pojawiają się informacje, że 

ruscy wycofują się z części miasta, przesuwają na lewy brzeg Dniepru, ewakuują ludność, 

wprowadzają godzinę policyjną. Ukraińscy żołnierze, którzy są tam od miesięcy, uważają, że to 

tylko próba przegrupowania sił, a starcie o Chersoń może być niezwykle brutalne. 

 

GK: – jest wykształconą lekarką, a więc dla wielu pacjentów autorytetem, ale o śmiertelnej 

dla milionów ludzi na świecie mówiła plandemia i ściema. Zniechęcała i straszyła 

szczepieniami. Trochę to trwało, ale Anna Furmaniuk została pozbawiona prawa wykonywania 

zawodu na rok. 

 

GK: – O tym, że jemy za dużo mięsa, że to nie do końca zdrowe i że hodowla szkodzi 

klimatowi na świecie, wiedzą wszyscy. To teraz jeszcze jedna ważna i zła informacja: prawie 12 

miliardów kurczaków i 270 milionów świń na świecie co roku ląduje w koszu, a to tylko 

przykład. 

Marzanna Zielińska: – Stłoczone w przepełnionych klatkach, faszerowane antybiotykami, 

nigdy nie zobaczą słońca i zostaną zabite, zanim osiągną dojrzałość prawie 12 miliardów sztuk 

każdego roku będzie się tak męczyć na próżno. W przemysłowych hodowlach są tylko towarem. 

Podczas przetwórstwa odpadem stanie się ponad 15% marnowanego na świecie mięsa, 

koleje 15% podczas niewłaściwego transportu, dystrybucji i przechowywania; aż 60% wyrzucą 

do kosza konsumenci. 

Każdego roku każdy kolejny miliard zwierząt trafi na śmietnik, pod uprawę pasz 

zmarnowanych zostaną kolejne hektary lasów i hektolitry wody. Warto to przemyśleć przed 

zakupami. Można na początek ograniczyć spożycie mięsa do dwóch razy w tygodniu. W skali 

globalnej marnujemy aż 30% wyprodukowanej żywności. W tonach to są Himalaje: mięsa, 

warzyw, owoców, chleba. 



♣ 
2022-11-06 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 6898 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 100 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny pięćdziesiąty szósty dzień 

 

GK: – To jeden z największych problemów społecznych w Polsce, jedno z największych 

wyzwań dla każdej partii i każdego rządu – Od lat rodzi się za mało dzieci. Społeczeństwo 

starzeje się. Dlaczego? Raczej nie dlatego, że kobiety do 25-go roku życia „dają w szyję”. Jak 

prognozuje problem Kaczyński. 

Katarzyna Górniak: – Tysiące kobiet w Polsce mają setki powodów, by nie mieć dzieci. 

Pytanie: Czy choć jedna z nich nie ma dzieci z takiego powodu? 

Kaczyński: – Jeżeli utrzyma się taki stan, że do dwudziestego piątego roku życia 

dziewczęta, młode kobiety, no, piją tyle samo, co ich rówieśnicy, to dzieci nie będzie, no. 

KG: – Wczoraj w Ełku Kaczyński wytłumaczył, skąd w Polsce zapaść demograficzna. 

Urszula Pasławska, KP Koalicja Polska, PSL: – Stary kawaler powiedział, co sądzi 

o kobietach. 

Magdalena Sroka, koło parlamentarne Porozumienie Jarosława Gowina: – To jest 

skandaliczna wypowiedź. 

Kamila Gasiuk-Pihowicz, KP KO, PO: – Urągająca dla wszystkich polskich kobiet. 

KG: – I dla kobiet, które nie chcą mieć dzieci, bo taki jest wybór; dla tych, które chciałyby 

je mieć, ale nie mogą – słowa Kaczyńskiego są głęboko obraźliwe. 

Kaczyński: – To nie jest tylko kwestia materialna, to jest kwestia po prostu pewnego 

nastawienia ludzi. A w szczególności pań. 

KG: – Tak samo jak obraźliwy jest rechot słuchającej jego słów widowni. 

Kaczyński: – No, jak do 25 roku człowiek daje w szyje. Hehehe 

KG: – prezes partii rządzącej, który sam nie ma ani kobiety, ani dzieci, rzeczywiście nie 

rozumie, skąd w Polsce problemy z dzietnością, oto kilka podpowiedzi od kobiet: 

Gasiuk-Pihowicz: – Kobiety boją się rodzić dzieci w państwie PiS. 

KG: – To partia Kaczyńskiego praktycznie zakazała aborcji w Polsce – kraju, który ma 

najbardziej restrykcyjne przepisy aborcyjne w całej Europie, Polki boją się zachodzić w ciążę 

Natalia Broniarczyk, aborcja bez granic, aborcyjny dream team: – Nie boją się tylko tego, 

że nie będą mogły przerwać ciążę, ale boją się iść do szpitala, boją się, że powtórzą los Izy z 

Pszczyny, … z Częstochowy, boją się, że lekarz zatai przed nimi wady płodu. 

KG: – to partia Kaczyńskiego zlikwidowała in vitro, odbierając szansę tym, którzy 

o dziecku marzą, ale nie mają pieniędzy na bardzo drogie leczenie – takich par jest w Polsce 

półtora miliona. 

Marta Górna, stowarzyszenie na rzecz leczenia niepłodności i spierania adopcji „nasz 

bocian”: – To, że te pary są zupełnie bez żadnej pomocy, że nie mamy kompleksowego systemu 

wsparcia, nikt jej nie podnosi, to wszystko jeszcze w połączeniu z tym, że po raz kolejny 

dowiadujemy się, że choroba jest naszą winą. Tak? Bo my żyjemy, bo tym razem okazuje się, że 

nadużywamy alkoholu, jest bulwersujące. 

KG: – To w państwie Kaczyńskiego wielu kobiet na dziecko po prostu nie stać. 

Alicja Defratyka, ekonomistka, ciekaweliczby.pl: – Mamy najmniej urodzeń od czasów 

drugiej wojny światowej. Jeżeli będziemy mieli taką drożyznę, utrudnienie w dostępie do 

zakupu nowych mieszkań, to te tragiczne dane zostaną jeszcze bardziej pogorszone. 

KG: – To w państwie Kaczyńskiego szkoły stają się partyjną przybudówką, ą żłobków 

często nawet nie ma. 

Iga Kazimierczyk, doktor, prezeska fundacji „przestrzeń dla edukacji”: – Ten sektor jest 

dramatycznie niedofinansowany. Pewne samorządy są w stanie pomagać tę formę edukacji – 

tam działa; tam, gdzie nie są w stanie, ona nie działa. 



KG: – Wszystkie te problemy Kaczyński mógł poruszyć. Ma dużo spotkań i dużo czasu. 

Wybrał to: 

Kaczyński: – Jak do 25 roku człowiek daje w szyję, no. 

Alicja Defratyka: – Zastanawiam się, czy jakakolwiek kobieta w tym wieku 

reprodukcyjnym po takich słowach jest w stanie na niego zagłosować? 

Katarzyna Górniak, Fakty. 

 

GK: – Opozycja wciąż jest na etapie wstępnych deklaracji i rozmów. Donald Tusk mówi 

wprost o jednej liście wyborczej, inni liderzy o dwóch, a nawet trzech. Lider Platformy tak widzi 

kalendarz: do marca trzeba zawrzeć porozumienie i wyłonić liderów list, później będzie czas 

kampanii. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – To nie była polityczna deklaracja, to była odpowiedź na 

pytanie z sali i jak mówił Donald Tusk, na każdym spotkaniu ludzie zawsze pytają o to samo: o 

jedną listę opozycji. 

Tusk: – Jeśli my dojdziemy do wniosku, że pójdziemy razem na dwa miesiące przed 

wyborami, to będzie po ptakach [po ptokach – bo to śląskie powiedzenie i jest jeszcze 

zakończenie: klotka na policji]. 

KKZ: – Tusk do jednej listy namawia od dawna. Najważniejsze są argumenty polityczne: 

tylko razem – powtarza Tusk – można się przeciwstawić władzy PiS-u. Teraz przypominał, jak 

w obliczu zagrożenia Ukraińcy zawiesili polityczne spory. 

Tusk: – Mówię do pana Szymona, do pana Wiesława, do pana Włodzimierza: nie możecie 

pozwolić sobie na jakikolwiek hazard. 

KKZ: – Nie jest tajemnicą, że to PSL i Polska 2050 mają ochotę na ryzyko [Kosiniak-

Kamysz już raz zaryzykował, przegrał i dopuścił do władzy Kaczyńskiego]. Wspólna lista 

pozbawi ich wielu bardziej konserwatywnych wyborców. 

Urszula Pasławska, KP KP, PSL: – Lista skutkowałaby tym, że Polska wschodnia 

wyborcy konserwatywni nie mieliby wyboru i zagłosowaliby po prostu na partię Kaczyńskiego. 

Kosiniak-Kamysz: – My na pewno będziemy budować blok centrowy, centrowo-

prawicowy, wtedy nie traci się żadnego wyborcy. [naiwniak] 

KKZ: – O tej liście PSL rozmawia z Szymonem Hołownią, który nadal jedną listę opozycji 

wyklucza. 

Paulina Hennig-Kloska, koło parlamentarne Polska 2050: – Jedna lista to jest największa 

demobilizacja po stronie wyborców opozycji, mniej więcej 7% 

KKZ: – Do tej konserwatywnej listy aspirują też posłowie Porozumienia Gowina, bo na 

wspólnej liście Tuska nie mają szans się znaleźć. 

Tusk: – Jeśli ktoś głosował przeciwko Polskiej Konstytucji, przeciwko autonomii sądów, 

przeciwko Unii Europejskiej, to na naszych listach na pewno się nie znajdzie. 

KKZ: – Nie jest tajemnicą, że pojawienie się Jarosława Gowina na rocznicy 25-lecia 

przyjęcia do NATO przyjęto bardzo chłodno. 

Magdalena Sroka, KP PG: – Jeżeli Donald Tusk uważa, że wykluczając kogokolwiek, 

zwiększy to szanse na odsunięcie PiS od władzy, to myślę, że się myli. 

KKZ: – To nie tylko Tusk, to także Lewica, która mówi o wspólnej liście. 

Krzysztof Śmiszek, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – My jako lewica budujemy, no, front 

lewicowy, ale w momencie, kiedy przyjdzie czas decyzji, ja myślę, że on już jest niedługo, 

trzeba będzie tę decyzję szybko podjąć. 

KKZ: – Donald Tusk ostrzega, że czas na rozmowy powoli się kończy. 

Tusk: – Kampanię trzeba robić cały czas, a od marca, kwietnia bardzo intensywnie. Ażeby 

robić dobrą, mądrą kampanię, trzeba mieć liderów list. Platforma czy Koalicja Obywatelska, 

więcej niż wszystkie partie opozycyjne razem wzięte. 

KKZ: – Przypomina też liderom opozycji, z czym kampania będzie musiała się zmierzyć: 

PiS ma 100% kontroli nad służbami, pegazusy, telewizja publiczna, radio publiczne, miliardy 

złotych na kontach, tajnych, jawnych, poufnych. 

KKZ: – To, z czym opozycja jest dogadana, to wspólna kontrola wyborów. Od kwietnia 

rusza szkolenie dla chętnych do pracy w lokalach wyborczych. Potrzebne są dwie osoby do 

każdej komisji. 



Tusk: – Niestety sfałszowanie wyborów, jeśli tam będzie zdeterminowany PiS-ior, a ktoś 

pójdzie sobie na obiad, to to jest minuta, żeby unieważnić dziesiątki głosów. 

KKZ: – Opozycja już jest dogadana w sprawie wspólnego startu do senatu, zasady 

ustalono, nazwisk jeszcze nie. Katarzyna Kolenda-Zaleska. Fakty. 

 

GK: – Wielkie lodowce skazane na śmierć. 

 

GK: – Władze Kijowa nie wykluczają, że miasto może zostać bez prądu, ogrzewania, 

wody i łączności. Przygotowują plan ewakuacji mieszkańców w przypadku całkowitego 

blekautu, a w Donbasie nie ustają zacięte walki. Ukraińska armia miała zlikwidować cały ruski 

batalion. 

Monika Krajewska: – …to nagranie z pytaniami do ruskich władz: żony, matki i siostry 

rezerwistów chcą wiedzieć, co stało się z ich bliskimi, którzy niedawno trafili na front 

w Ukrainie. 

- Pierwszego dnia zostali wysłani na pole bitwy. Dowódcy ich batalionu uciekli, 

powiedzieli, że jadą po zaopatrzenie i zaraz wrócą, czego nigdy nie zrobili. Po chwili zaczął się 

ostrzał z artylerii i granatników, trwało to trzy dni. 

MK: – A po tych trzech dniach w okolicach kluczowej drogi między Swatowe a Kreminna 

całe pola były usłane ruskimi ciałami. Według niezależnych ruskich portali Ukraińcy 

zlikwidowali cały batalion pełen świeżo zmobilizowanych żołnierzy, pozostawieni przez 

dowódców, dostali jasny rozkaz: mieli za wszelką cenę utrzymać linię frontu. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Największą brutalność okupantów widzimy w 

obwodzie donieckim. Walki toczą się też w innych miejscach. Linia frontu rozciąga się na ponad 

tysiąc kilometrów. Najbliższe tygodnie będą niezwykle ważne. 

MK: – …Według brytyjskiego wywiadu lustracja na kremlu doprowadziła do kolejnych 

zwolnień ruskich dowódców. W ciągu ostatnich dwóch miesięcy na froncie miało zginąć także 

500 więźniów zwerbowanych przez grupy Wagnera… Monika Krajewska, Fakty. 

 

GK: – Powiemy o miliardach ton lodu, które znikają co roku w zastraszającym tempie 

z arktycznego lodowca Svalbard w Norwegii… 

♣ 
2022-11-07 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6858 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 130 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny pięćdziesiąty siódmy dzień 

 

AW: – Kulisy kampanii PiS: Krzysiu jest moim kolegą, dałem go na stanowisko – 

tłumaczy europoseł PiS Grzegorz Tobiszowski. Pytanie: kto jeszcze dostał stołek i wpłacił na 

kampanię? Bo u posła Tobiszowskiego darowizn nagle przybyło. Wpłacali ludzie zatrudnieni w 

państwowych spółkach górniczych, które Tobiszowski jako wiceminister energii nadzorował. 

Tobiszowski: – Jestem politykiem, dobra, to mi dowalcie, ale zastanówcie się czy warto? 

Co zyskacie? Krzysiu jest moim kolegą, się nie wypieram, nawet sam nalegałem bardzo, żeby 

został wiceprezesem GGH, bo był sprawny. To mój kolega, postawiłem go na stanowisku i 

powiem panu tak, nie ma nic zdrożnego, jeśli ktoś będący ministrem, da na stanowisko swego 

kolegę. Bez dwóch zdań. To rzeczywiście Mikuła bez dwóch zdań. Nie będę ukrywał. Ja się 

przyznaję do Mikuły, to jest mój kolega, ja go ustawiłem na stanowisku. Zaakceptowałem pana 

Tomasza Rogalę na prezesa… 

Arleta Zalewska: – Od tego momentu, od tego reportażu nazwisko Tobiszowski staje się 

nowym symbolem tego, jak politycy PiS-u upolitycznili państwowe spółki. To dowód, jak 

wygląda polityka kadrowa za rządów PiS. Krzysztof Mikuła dostał dobrze płatną posadę 

w państwowej spółce (wpłacił 20 tys. zł na kampanię G. Tobiszewskiego). To co ujawniają 



w swoich reportażach w tvn24 Grzegorz Łakomski i Dariusz Kubik, to nie jedno czy dwa 

nazwiska, to dziesiątki nazwisk osób, które po tym, jak wpłaciły pieniądze na kampanię 

konkretnych polityków PiS-u (Szydło, Kępa, Kopcińska), otrzymywały świetnie płatne posady 

w państwowych spółkach. W przypadku Grzegorza Tobiszowskiego, który na kampanię zebrał 

225 tys. zł, aż dwie trzecie wpłat pochodzi od ludzi w tych spółkach zatrudnionych (Kompania 

Węglowa S.A. | JSW Innowacje | Huta Łabędy | Huta Pokój Konstrukcje | Węglokoks | Polska 

Grupa Górnicza | Górnośląskie Przedsiębiorstwo Wodociągów S.A | Węglokoks Energia | 

EkoProHut | CLP-B s.oo | Wojewódzki Szpital | ZiK | Sól Dębieńska | word) 

Suma wpłat 225 tys. zł od ludzi z państwowych spółek i instytucji 150 tys. zł co stanowi 

66% wszystkich wpłat. 

Tygodnik Polityka zamieścił między innymi listę tych pięciu osób z kierownictwa PZU: 

• Beata Kozłowska-Chyła prezeska zarządu PZU SA – 45 150 zł 

• Małgorzata Sadurska wiceprezeska PZU SA – 45 000 zł 

• Piotr Nowak wiceprezes PZU SA – 45 150 zł 

• Ernest Bejda członek zarządu PZU SA – 45 000 zł 

• Andrzej Jaworski prezes PZU Zdrowie SA – 45 150 zł 

Wszyscy oni po wygranych wyborach przez PiS otrzymali te posady. 

 

AW: – Polska – Unia i miliardy euro. Zrealizowaliśmy wszystkie warunki, by otrzymać 

pieniądze z KPO – mówi prezydent Duda. Chyba do końca nie wie, co mówi. Warunki nie są 

spełnione, a wniosków o pieniądze wciąż nie ma. Pytanie więc, co ma negocjować w Brukseli 

polski minister do spraw europejskich, który wybiera się tam właśnie z wizytą? 

Michał Tracz: – Tak KPO wygląda w praktyce: Italianie już kupili laptopy i tablety dla 

szkół podstawowym w całym kraju, Estonia buduje nową linię kolejową, Portugalia wymienia 

stary sprzęt w szpitalu na Azorach, Rumunia zaraz rozpocznie wielki program modernizacji wsi 

– to wszystko projekty realizowane z unijnych pieniędzy. Wciąż do Polski nie płyną, a rząd 

mówi: to wina Brukseli. 

Andrzej Duda, prezydent 

„Ja już żadnych odpowiedzi na sugestie z tamtej strony realizował nie będę. (…) 

Według mojej wiedzy zrealizowaliśmy wszystkie warunki, by otrzymać pieniądze z 

KPO”. Źródło: „Sieci” 

MT: – To są pieniądze, które czekają. Wystarczy spełnić warunki: 

Bartosz Arłukowicz, eurodeputowany PO: – kamienie milowe nie wykonane, a premier nie 

złożył wniosku do dzisiaj. Nasi obywatele zostali bez pieniędzy, dlatego że mamy premiera bez 

siły politycznej; Ziobrę, który buduje kapitał polityczny na retoryce anty unijnej; Kaczyńskiego, 

któremu to wszystko rozjeżdża się w rękach. 

[Doktryna Kaczyńskiego polega na podporządkowaniu sobie wszystkich trzech 

konstytucyjnych władz: władza ustawodawcza – sejm ma na czele marszałek sejmu podległą 

Kaczyńskiemu; władza wykonawcza ma rząd i premiera też podległych Kaczyńskiemu; trzecia 

władza sądownicza – nie podlega Kaczyńskiemu, ale minister sprawiedliwości usiłuje 

podporządkować sobie sędziów poprzez system dyscyplinowania sędziów najpierw przez Izbę 

Dyscyplinarną, a teraz zwaną Izbą Odpowiedzialności Zawodowej Sędziów. W ten sposób 

Polska staje się państwem rządzonym autorytarnie. Demokracja obowiązująca w Unii 

Europejskiej musi mieć trójpodział władzy, niepodległy system sprawiedliwości i niezawisłych 

sędziów]. 

MK: – to rząd i premier zgodzili się zlikwidować Izbę Dyscyplinarną; to rząd i premier 

zgodzili się umożliwić powrót sędziom odsuniętym od orzekania; to rząd i premier zgodzili się 

zlikwidować represyjny wobec sędziów system dyscyplinarny, ale tego nie zrobili. A dziś wolą 

mówić, że winna braku pieniędzy jest Unia. A minister sprawiedliwości tak mówi 

o ewentualnych rozmowach z szefową Unii Europejskiej: 

Ziobro: – były zapowiedzi ze strony pani von der Leyen, że po wprowadzeniu projektu 

prezydenckiego pieniądze będą. I gdzie są te pieniądze? Pani von der Leyen oszukała. 

 



AW: – Trwamy tutaj do końca, jak trwaliśmy – tak mówią ukraińscy żołnierze prosto 

z okopów do swoich rodaków. Ukraińska armia dzięki takim jak oni może znów przynosić dobre 

wieści z frontu. A specjalne oddziały szukają tych, którzy w boju zaginęli bez wieści. 

Andrzej Zaucha: – …Ukraińska armia odnosi sukcesy. Udało jej się odbić połowę 

terytorium zajętego od początku wojny przez ruskich. Udało im się odrzucić ich spod Kijowa, 

Charkowa i zbliżyć się do Chersonia. Jednak kacapy wciąż atakują. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Trwają bardzo poważne ruskie ataki na 

Doniecczyźnie, wróg ponosi tam ciężkie straty, a mimo to gna swoich mobilizowanych i 

najemników na śmierć. Dziękuję wszystkim naszym bojownikom, którzy rzeczywiście 

powstrzymują ten straszny nacisk. 

AW: – To punkt zwrotny – mówi prezydent Biden – nadszedł czas, by to pokolenie 

obroniło demokrację. Jutro Amerykanie wybiorą swoich przedstawicieli do Izby 

Reprezentantów oraz część senatorów… 

Anna Czerwińska: – …Wybory 8 listopada 2022: 435 członków Izby Reprezentantów i 34 

senatorów (jedna trzecia senatorów). By zdobyć kongres Republikanie potrzebują kilku 

dodatkowych mandatów: 

Bo jest obecnie: demokraci 220 miejsc, republikanie 212 miejsc. 

Senat: obecnie demokraci 48 miejsc, republikanie 50 miejsc i 2 niezależnych 

 

AW: – Kto będzie pilnował wydawania pieniędzy z KPO? Jeżeli oczywiście u nas będą. W 

specjalnym komitecie mają być przedstawiciele rządu, ale mają też być członkowie organizacji 

pozarządowych. Okazuje się, że rząd ogłasza trzeci nabór. Efekty dwóch poprzednich 

najwyraźniej rządowi się nie spodobały… 

♣ 
2022-11-08 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6912 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 746 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny pięćdziesiąty ósmy dzień 

 

AW: – Nie wiem, nie znam, nie odpowiem – to oficjalny przekaz PiS i to reakcja na 

pytanie o przelewy na kampanię. Posłowie nabierają wody w usta, kiedy falą płyną wątpliwości. 

Szkoda, bo pytania są konkretne, a dziennikarskie śledztwo szczegółowe. Opozycji wygląda to 

jak system, jak zorganizowana akcja dostawania stołka za sumę potrzebną przed wyborami. 

[Ale to miało miejsce 4 lata temu i teraz to jest wiadomość na potrzeby nadchodzących 

wyborów]. 

 

AW: – Praworządności nie da się wynegocjować. Praworządność jest albo jej nie ma. 

Minister do spraw europejskich jedzie na rozmowy i z tego mają być pieniądze z KPO. 

Tusk: – prezesie Kaczyński, ty już i tak przegrałeś ten bój o swoją władzę w Polsce, ale 

macie jeszcze ten ostatni moment, żeby tę kapitulację podpisać przed Polakami, przed 

niezależnymi sądami i uratować te polskie pieniądze, bo to są polskie pieniądze, przed 

zmarnowaniem. 

 

AW: – Ewakuacja tych, którzy przed wojną nie mogą uciekać sami: starszych, 

niedołężnych, przerażonych i opuszczonych – z wojennego piekła zabierają ich ukraińscy 

policjanci, ukraińscy żołnierze dzielnie się bronią; matki ruskich rezerwistów nie wytrzymały: 

Pomóżcie naszym chłopakom nie zginąć, rzucili ich na pierwszą linię bez dowódców. 

Andrzej Zaucha: – To już rutyna, w takie trasy ukraińscy policjanci wyruszają codziennie. 

Policjanci ewakuują starych ludzi, ciężko chorych, którzy nie mają krewnych i często nie są w 

stanie poruszać się o własnych siłach… 

 



AW: – prezes już powiedział, co wiedział, dalej mówią politycy PiS do kobiet i o 

kobietach, choć zamiast mówić, lepiej byłoby milczeć. Kobiety odpowiadają ostro i wprost, że 

nie dają w szyję, tylko robią zastrzyki w dwóch i biorą kredyty na in vitro, bo państwo tej opcji 

im nie daje. 

- Taki jeden pen 1200 złotych kosztuje, to jest na trzy dni lekarstwo. 

Magda Łucjan: – Dla niej możliwość zajścia w ciążę to dziesiątki tysięcy złotych, tysiące 

tabletek i zastrzyków, i kilkanaście lat walki. 

Narine Szostak, założycielka platformy plodnoscstart.pl: – Chciałabym bardzo powiedzieć, 

że młode kobiety dzisiaj, nie dają sobie w szyję, tylko dają sobie zastrzyki w brzuch, starają się i 

to kosztuje ich [je] ogromne wyrzeczenia, ogromne pieniądze. 

MŁ: – Pierwszą córkę udało się jej urodzić po dziesięciu latach, teraz walczą o drugie 

dziecko w trakcie szóstej procedury in vitro i te słowa: 

Kaczyński: – Jak do 25-go roku człowiek daje w szyję… hehehe 

MŁ: – odbiera jako osobistą zniewagę, jak tysiące innych kobiet. 

Maja Ostaszewska, aktorka, aktywistka: – Jest to bzdura, jest to komiczne, jest to żałosne, 

jest to niepoparte żadnymi faktami 

MŁ: – które od soboty piszą i mówią o swoich realnych problemach, które mogłyby 

zniknąć dzięki systemowym rozwiązaniom, jednak w tym samym czasie politycy PiS, zamiast 

się zająć tym, za co biorą pieniądze, pozwalają sobie na takie słowa: 

Bartosz Kownacki, KP PiS, wypowiedzieć z wczoraj: – żeby pogodzić wszystkich, 

powiem tak: za chwilę są mistrzostwa świata w piłce nożnej, państwa, które odnosiły sukcesy, 

ich zespoły zdobywały puchary, wtedy zwiększała się dzietność w danym okresie, oczywiście w 

dziewięć miesięcy później. 

MŁ: – Ta dobra rada została skierowana do Anny Lewandowskiej, która zabrała głos 

Annalewandowska DOŚĆ! Jestem zła, gdy widzę, że politycy w niesprawiedliwy 

sposób oskarżają kobiety, zamiast dostrzegać realne problemy. Jako kobieta i matka 

czuję się bardzo dotknięta ostatnimi wypowiedziami. Bycie mamą było moim 

największym marzeniem. Zanim się spełniło niestety, podobnie jak inne kobiety, 

doświadczyłam także poronienia. Według statystyk co piąta para w Polsce 

bezskutecznie stara się o dziecko. Stres, problemy ze zdrowiem czy z hormonami 

powodują, że nie tylko zajście w ciążę jest problemem, ale również jej… 

Kownacki: – Życzę pani Lewandowskiej i panu Lewandowskiemu, żeby Polska odniosła 

sukces, żeby Robert Lewandowski dostał nagrodę za najlepszego strzelca tego turnieju i żeby 

rzeczywiście ta dzietność była większa 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk, KKP Lewicy, Nowa Lewica, wypowiedź z wczoraj: – 

…nie był do żartu, Anna Lewandowska napisała o kobietach, które poroniły, zanim zaszły 

w ciążę, zanim udało im się doczekać upragnionego dziecka… 

MŁ: – a więc mowa tu o milionach Polaków, którzy chcą mieć dzieci, a nie mogą albo 

zajść w ciążę, albo ją utrzymać… 

Bartosz Pietrzycki, doktor, Klinika Leczenia Niepłodności, Ginekologii i Położnictwa 

„Bocian”: – Leczenie niepłodności, samo leczenie nie jest w żaden sposób refundowane. 

MŁ: – A koszty są ogromne, bo koszt tylko jednej procedury in vitro waha się od 

kilkunastu do kilkudziesięciu tysięcy złotych, a czasem potrzeba ich kilku. Są też takie, których 

na te marzenia po prostu nie stać. Magda Łucjan, Fakty. 

 

AW: – Pegazus, raport i szokujące wnioski prosto z Brukseli, bo tam powstała komisja 

i zajęła się tym, co działo się w Polsce. Komisji wyszło, że pegazus to tylko element całego 

systemu zaprojektowanego w celu kontroli i opresji wobec obywateli, tych obywateli, którzy są 

krytykami rządu. 

Maciej Sokołowski: – Jeśli w tych puzlach brakuje pewnych elementów, to i tak często 

można dostrzec pełny obraz – mówi autorka wstępnego raportu specjalnej komisji Parlamentu 

Europejskiego. I obraz, jaki się wyłania z tej układanki, jest mroczny. Wszystkie bezpieczniki 

zostały wyeliminowane, rząd ma pełną kontrolę, a poszkodowani nie mają do kogo się zwrócić. 

European Parliament 

2019-2024 



„Członkowie polskiego rządu i przedstawiciele partii [rządzącej] kontrolują 

bezpośrednio lub pośrednio główne stanowiska w tym systemie. Dane pozyskane 

przez narzędzia podsłuchowe zostały wykorzystane do kampanii oszczerstw 

przeciwko krytykom rządu i opozycji, prowadzonej przez media kontrolowane przez 

państwo”. 

MS: – Na ponad 150 stronach raportu holenderska posłanka analizuje narzędzia inwigilacji 

w 17-u krajach Unii, uznając jednak, że to w Polsce i na Węgrzech można mówić o budowaniu 

systemu opresji. 

Sphie in’t Veld, holenderska eurodeputowana, grupa „odnówmy Europę”, 

sprawozdawczyni komisji Parlamentu Europejskiego ds. pegasusa: – W tym przypadku 

inwigilacja jest wybranym elementem systemu, wpisana w cały system stworzony do kontroli i 

tłamszenia krytyków rządu i opozycyjnych dziennikarzy. To jest metodyczne działanie, a nie 

jakieś przypadkowe narzędzie. 

MS: – Za pół roku raport trafi pod głosowanie całego Parlamentu; ale jeśli ktoś oczekiwał, 

że znajdą się w nim nieznane wcześniej fakty, może być zawiedziony, tych brakujących puzli 

jest dużo, bo polskie władze odmówiły współpracy i raport to głównie podsumowanie znanych 

już informacji prasowych. Stąd komisja chce zakazu stosowania pegazusa we wszystkich 

krajach, w których przypadki jego użycia nie zostaną w pełni wyjaśnione. Dla Faktów Maciej 

Sokołowski, Bruksela. 

 

AW: – Tarcza inflacyjna na razie jest, ale czy będzie kolejna? Jeżeli nie, to drożyzna 

będzie jeszcze większa. Teraz pomagają niższe stawki wat, ale zerowego wat-u na gaz ziemny i 

nawozy nie będzie. Polski rząd się na to zgodził i za tym głosował, ale premier o tym 

najwyraźniej zapomina. 

Paweł Płuska: – …stanowisko Komisji Europejskiej: Obecne ramy prawne nie pozwalają 

jednak na zastosowanie zerowej stawki VAT na gaz ziemny i nawozy. Ponadto paliwa silnikowe 

nie mogą korzystać z żadnej obniżki stawki VAT, nawet tymczasowo. 

[Tego nie rozumiem, dlaczego Komisja Europejska tak działa. Ale wystarczyło trochę, aby 

zrozumieć, że to kłamstwa Morawieckiego]. 

PP: – Janusz Wojciechowski z PiS jest komisarzem do spraw rolnictwa, tymczasem VAT 

na nawozy ma wrócić do starych poziomów: 

Paliwa – było 23% VAT – jest 8% VAT – może być 23% VAT 

Nawozy – było 8% VAT – jest 0% VAT – może być 8% VAT 

Gaz ziemny – było 23% VAT – jest 0% VAT – może być 8% VAT 

Żywność – było 5% VAT jest – 0% VAT – może być 0% VAT 

Morawiecki: – Tak długo jak się da utrzymamy [0% VAT], mam nadzieję, że tutaj nie 

będzie jakiegoś gwałtownego protestu ze strony Komisji Europejskiej. Utrzymamy zerowe 

stawki. 

PP: – Tu nie ma i nie było ani obaw, ani protestów. Komisarz Ventiloni znowu 

przypomniał, że przepisy, które weszły w kwietniu, zezwalają: – Stanowisko Komisji 

Europejskiej – „Nowe przepisy umożliwiły państwom członkowskim obniżenie stawek VAT do 

0% na niektóre towary zaspokajające podstawowe potrzeby, w tym na żywność”. 

- premier nie musi zapewniać, walczyć ani straszyć Komisją Europejską, ale to robi. 

Dlaczego? Odpowiedź być może padła tydzień temu, gdy szef polskiego funduszu rozwoju 

mówił o tarczy: 

- kosztuje w tym roku ponad 40 miliardów złotych i być może w tej sytuacji, w której w tej 

chwili jesteśmy, rząd nie będzie mógł tego przedłużyć, zresztą w budżecie tego nie zakłada. 

Sławomir Dedek, doktor, główny ekonomista forum obywatelskiego rozwoju: – To 

oznacza, że rzeczywiście mamy bardzo poważną sytuację w finansach publicznych, to oznacza, 

że rządu nie stać na to rozwiązanie. 

PP: – Likwidacja tarcz według części analityków oznacza skok inflacji nawet do 24%. 

Paweł Płuska, Fakty. 

 



AW: – ruska wojna w Ukrainie to zagrożenie dla klimatycznych celów. Prezydent Duda 

zabrał głos na szczycie klimatycznym w Egipcie i podkreślił, że niezależność od rosyjskich 

paliw kopalnych to teraz konieczność… 

 

AW: – Zwykły telefon i niezwykła moc – mały skaner sprawia, że kamera skanuje twarz i 

od razu wie, czy w głowie jest problem, czy jest udar, czy może jest kłopot z ciśnieniem krwi – 

brzmi kosmicznie, ale ta technologia działa. Wymyślili ją naukowcy z Polski. 

[Brawo!] 

Marek Nowicki: – To na razie jest wersja demo, która pokazuje, jak wielkie możliwości 

może dać zwykła komórka [telefon komórkowy, a właściwie smartfon] w której zamontujemy 

skaner z odpowiednim oprogramowaniem: 

Przemysław Jaworski, wiceprezes ds. technologii „MX LAS”: – Twarz po chwili się 

skanuje i po kalibracji mamy już sygnał, pulsowanie twarzy i to nie jest jakaś taka fajna 

graficzka, tylko to jest prawdziwy sygnał tego, jak krew płynie przez moją twarz. Za pomocą 

widzenia maszynowego jesteśmy w stanie wyciągnąć stąd informacje: zmierzyć na przykład 

puls i pojawi się on po kilku sekundach 

MN: – a ponad kilkunastu sekundach aplikacja policzy też zmienność tętna i częstotliwość 

oddechu. Wyniki za chwilę pokażą się tutaj. Można też sprawdzić nasycenie krwi tlenem. To 

polskie opracowanie. 

Przemysław Jaworski: – Mamy do czynienia z technologią, która [zbyt szybko mówi, nie 

zrozumiałem] wykorzystuje zjawisko foto… czyli wykrywaniem poprzez kamery video 

pulsowaniem skóry twarzy na skutek przepływu krwi zaraz pod skórą. 

MN: – Fale świetlne ze skanera pochłaniane są przez naczynia krwionośne pod skórą 

w różnym stopniu w zależności od wypełnienia. W ten sposób można się dowiedzieć bardzo 

dużo o ogólnej kondycji sercowo-naczyniowej pacjenta: czy nie ma na przykład kłopotu 

z nadciśnieniem lub wręcz udarem czy zawału serca. 

Przemysław Jaworski: – Docelowo tych chorób będzie więcej, ponieważ wchodzimy 

w inne tak zwane modalności, możemy powiedzieć, czy też idziemy w kierunku zdrowia 

psychicznego i mamy nadzieję, że za dwa, trzy lata będziemy w stanie zidentyfikować depresję 

czy stany lękowe. 

MN: – Na razie aplikacja nie zastąpi wizyty u lekarza i klasycznych badań, ale z 

pewnością do tego typu programów bazujących na sztucznej inteligencji należy przyszłość 

medycyny. Dzięki nim diagnostyka chorób będzie szybsza i tańsza. 

Halina Podbielska, profesor, Politechnika Wrocławska: – Naprawdę można robić, nie 

przychodząc do lekarza. Może, ale lekarz musi w tym uczestniczyć. To nie jest tak, że to teraz 

każdy z nas będzie lekarzem. 

MN: – rozmawiamy z profesor Haliną Podbielską z Politechniki Wrocławskiej, która wraz 

ze swoją uczelnią właśnie podjęła starania o stworzenie wydziału lekarskiego na Politechnice. 

Profesor [nie przyzwyczaję się do „profesorka”] Halina Podbielska: – Teraz nam potrzeba 

lekarzy naukowców, wizjonerów, którzy będą tą [tę] polską medycynę tworzyć w takiej 

atmosferze nowości, dorównywania najlepszym, tworzenia czegoś nowego nawet… 

♣ 
2022-11-09 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7037 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 538 nowych zakażonych. 17 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny pięćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

AW: – Stopy procentowe pozostają bez zmian i to druga taka decyzja z rzędu. Rada 

Polityki Pieniężnej wyjątkowo długo kazała na nią czekać, bo to było dziś wyjątkowo długie 

posiedzenie. Co to może oznaczać, o tym: 



Michał Tracz: – To pierwszy raz w historii, kiedy Rada Polityki Pieniężnej kazała tak 

długo czekać na tę jedną decyzję, decyzję oczekiwaną nie tylko przez ekonomistów, ale i tych 

którzy mają kredyty hipoteczne i przez nas wszystkich, którzy codziennie robimy zakupy 

w sklepach. Posiedzenie było długie, burzliwe i bardzo emocjonujące. W Radzie PP wygrali ci, 

którzy nie chcą już bardziej podwyższać stóp procentowych… 

 

AW: – ruscy w Ukrainie wycofują się z Chersonia na wschodni brzeg Dniepru. Rozkaz 

idzie z samej góry i dla Ukraińców to bardzo dobra wiadomość… 

Andrzej Zaucha: – …od wielu dni ruscy przygotowywali się do ucieczki, ewakuowali 

ludność z Chersonia, jak twierdzą, wywieźli z miasta 118 tysięcy cywilów. Wywieźli pomniki 

carskich generałów i urzędy, zniszczyli łączność komórkową, dzisiaj wysadzili wszystkie mosty 

na zachodnim brzegu Dniepru, intensywnie umacniali wschodni brzeg rzeki. Dla rosjan to 

gigantyczna klęska: polityczna, wizerunkowa i wojskowa… Do Kijowa przyjechał po raz trzeci 

od wybuchu wojny jeden z najwierniejszych sojuszników walczącej Ukrainy. Mimo protestów 

prezydenta Zełenskiego amerykański aktor Sean Penn [czytaj Szon Pen] zostawił mu swojego 

Oskara, aktor tylko wypożyczył statuetkę, zostanie w Kijowie do zwycięstwa… Zełenski 

uhonorował wielkiego przyjaciela Ukrainy orderem zasługi, a także tablicą [płyta w chodniku] w 

Alei Odwagi na placu przed Parlamentem… Andrzej Zaucha, Fakty. 

 

AW: – Donald Tusk stawia na kobiety, w kobietach widzi siłę i widzi, jak teraz zabiera im 

się godność. Chce zamknąć ten ponury rozdział i proponuje plan: 

Po pierwsze, obywatelski projekt ustawy i zbiórka podpisów. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – To była kwestia czasu, że Tusk wykorzysta wypowiedź 

Kaczyńskiego o dawaniu w szyję przez kobiety, zwłaszcza że diagnozą prezesa PiS dotyczącą 

demografii zainteresowały się media na całym świecie: 

The Guardian: Polish politician blames low birthrate on young women drinking 

DFM TV.: Pologne: pour le chef du partii conserwateur, les femmes ont moins d’enfants á 

cause de l’alcool 

abcnews: Polish leader blames low birthrate on women using alcohol 

Francfunter Allgemeine: Kaczynski gibt trinkenden Frauen Schuld an  niedrigen 

Geburtenrate 

euronews: Polish leader blames low birthrate on women using alcohol 

Tusk: – Słynne wystąpienie pana prezesa Kaczyńskiego o polskich kobietach doczekało się 

już nawet tłumaczenia na język telubu w Indiach. 90 milionów ludzi mówi w języku telubu. 

KKZ: – PiS zrobił wiele, by kobiety do siebie zniechęcić; od wyroku Trybunału Julii 

Przyłębskiej w sprawie aborcji zaczynając, teraz kobiety znów poczuły się urażone i poniżone 

Kaczyński: – jak do 25 roku człowiek daje w szyję, no… 

Tusk: – Mamy dzisiaj u władzy partię mężczyzn, którzy nienawidzą kobiet… 

KKZ: – Na spotkaniu z wyborcami traktowanie kobiet przez władzę, to dla Tuska jeden z 

podstawowych tematów: 

Tusk: – Dzisiaj polskie kobiety czują się jakby miażdżone tą maszyną państwową, 

prowadzoną przez ludzi, którzy mi przypominają bardziej tych Ajatollahów i mułłów w Iranie. 

Tak myślę, że Kaczyńskiemu byłoby do twarzy w turbanie [byłby trochę wyższy], widzę ich: 

Suskiego, Czarnka… Nie będzie więcej dzieci, jeśli władza państwowa będzie tak traktowała 

kobiety w Polsce. 

KKZ: – Z politycznego punktu widzenia trudno się dziwić, że Tusk tak mocno stawia na 

sprawy kobiet. 

Anna Materska-Sosnowska, doktor, politolog, Uniwersytet Warszawski: – Kobiet 

w Polsce jest prawie półtora miliona więcej niż mężczyzn. 

KKZ: – I to nie jedyny powód, im więcej takich wypowiedzi Kaczyńskiego, tym więcej, 

jak mówią organizacje kobiece, bardziej zaangażowanych wyborczyń. 

Henryka Bochniarz, Kongres Kobiet, Konfederacja „Lewiatan”: – Wiele kobiet, z którymi 

ja wcześniej rozmawiałam, które mówiły, że ich polityka nie interesuje i one do wyborów nie 

idą, tak je zdenerwowało, że pójdą. 

KKZ: – Próby wytłumaczenia wypowiedzi Kaczyńskiego, kończą się z reguły tak: 



Piotr Muller, rzecznik prasowy rządu: – Problemy społeczne są z reguły bardziej złożone 

niż pan w tej chwili chce przedstawić. Nie. Nie. 

KKZ: – Tusk, który niedawno odebrał nagrodę od Kongresu Kobiet, zwraca się do 

kobiecego elektoratu. 

Tusk: – To macie zagwarantowane. W tych sprawach będę bezwzględnie egzekwował 

swoją pozycję w Platformie w czasie kształtowania list do parlamentu. 

KKZ: – Już zapowiedział, że aborcja do 12-go tygodnia jest decyzją kobiety. Ogłosił, że 

Platforma zaczyna zbierać podpisy pod projektem ustawy o finansowaniu przez państwo in vitro 

i do kobiet mówi wprost: pomóżcie nam wygrać wybory. 

Tusk: – Jestem pewny, że odzyskamy tę przestrzeń godności, wolności, samodzielności, 

decyzyjności polskich kobiet. Jeśli odsuniemy od władzy tych, którzy zabrali albo próbowali 

zabrać tę godność, samodzielność, wolność… 

KKZ: – Tusk dzień po dniu spotyka się z wyborcami na otwartych spotkaniach. Także 

Kaczyński w każdy weekend ma zaplanowane spotkania, ale te są tylko dla wybranych. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

 

AW: – Służba ubożeje, anarchia szaleje – słychać dziś było przed kancelarią premiera – to 

był protest policjantów, strażaków, celników i pograniczników – chcą wyższych pensji 

waloryzacji minimum na poziomie inflacji. 

Rafał Jankowski, podkomisarz, przewodniczący Zarządu Głównego NSZZ Policjantów: – 

Nie może być tak, że czeka nas za parę miesięcy armagedon odejść, nie zgadzamy się na 

waloryzację uposażeń na tym poziomie i mówimy głośno: panie premierze, żółta kartka. 

Krzysztof Oleksak, Związek Zawodowy Strażaków „[święty] Florian”: – Podwyżka 

z 7,8% jest odbierane jako jałmużna. 

Transparent: Poszukiwanie oszczędności zacznij od polityków 

Maciej Wąsik, wiceminister spraw wewnętrznych i administracji, KP PiS: – Przyjmę 

petycję, rozważymy, przeczytamy i spotkamy się ze związkowcami. Mogę zapewnić, że 

będziemy na ten temat rozmawiać. 

AW: – PiS-em zajmiemy się w wyborach w przyszłym roku, ale dzisiaj przedstawicielami 

tej partii powinna zająć się prokuratura [która też jest z PiS-u] – tak mówią politycy Lewicy i 

wniosek do prokuratury składają. Niech śledczy sprawdzą, jak się mają wysokie wpłaty na 

kampanię, do wysokich ich stanowisk w spółkach skarbu państwa, czy jest to płatna protekcja… 

♣ 
2022-11-10 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7140 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 492 nowych zakażonych. 10 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny sześćdziesiąty dzień 

 

AW: – prezes NBP o tym co jest i co nas czeka, szczyt inflacyjny to nie w wakacje, tym 

razem w styczniu lub lutym i to będzie 19%... 

 

AW: – To klęska i to spektakularna – cały świat patrzy, jak kacapy wycofują się z 

Chersonia. Prezydent Zełenski przypomina, że to wcale nie jest zakończenie wojny. Wróg nie 

daje nam prezentów ani gestów dobrej woli, wszystko to wywalczyliśmy. 

Monika Krajewska: – …Ukraińcy zniszczyli ruskie systemy zaopatrzenia, zbombardowali 

między innymi most Antonowski łączący oba brzegi Dniepru, po tym czekali, aż ruskim skończą 

się zapasy. Tymczasem wyzwalali kolejne miejscowości w obwodzie chersońskim, jednak tak 

sensacyjny ruski odwrót jest zaskoczeniem. Utrata zachodniego brzegu Chersonia może 

uniemożliwić rosji osiągnięcie strategicznych celów. Nie ma wątpliwości, że na odwrót musiał 

się zgodzić sam putin, ale zdaniem ekspertów to była chłodna kalkulacja. 

 



AW: – Nowoczesna karetka jedzie do Charkowa, prosto z Polski, z Wielkiej Orkiestry 

Świątecznej Pomocy… 

 

AW: – Koniec z immunitetami posłów, senatorów i sędziów – PiS ma taki pomysł i chce 

go realizować teraz, potrzebuje do tego opozycji, ale opozycja widzi inne zmartwienia 

i wymienia wszystkie palące kryzysy, którym brak immunitetu nie pomoże. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …to że PiS jest w opałach, już nie ma wątpliwości… PiS 

mierzy się też z polityczną ofensywą Tuska, który intensywnie jeździ po Polsce, zmuszając 

władze do reakcji… 

Tusk: – Pan Ziobro jest prokuratorem [generalnym]. To pan Ziobro będzie decydował, 

wobec kogo zastosuje się na przykład areszt śledczy i to może być lider opozycji. 

 

AW: – marsz niepodległości to znowu liczna impreza. Po sądowej batalii był epilog 

z udziałem ministra Ziobry i wojewody [Radziwiłła]. Jaki będzie epilog marszu? To 

uzasadnione pytanie… 

 

AW: – Fundusz miał być dla wszystkich szkół niepublicznych, ale miliony są dla 

wybranych, prawie 100 milionów płynie do niepublicznych szkół katolickich, Tadeusz Rydzyk 

ministra Czarnka nazywa najlepszym… 

♣ 
2022-11-11 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 7140 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 476 nowych zakażonych. 5 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny sześćdziesiąty pierwszy dzień 

 

[Święto państwowe. Jakie jest to nasze państwo? Naród jest organizmem żywym, jak las, 

jak łąka. Radujemy się z witalności lasu, cieszy nas kwitnąca łąka – radują, bo rosną, ożywamy 

ich pięknem, jesteśmy częścią przyrody. Naród też musi rosnąć, rozkwitać. Teraz naród nasz nie 

rośnie. Mamy coraz mniejszą liczbę urodzeń, kilkadziesiąt tysięcy firm ogłosiło upadłość, ludzie 

tracą pracę, wegetują, każdego gnębi drożyzna. Naród jest bardzo chory, tymczasem zdrowie 

narodu polega na dobrym zdrowiu każdego obywatela. Zdrowy obywatel powinien kwitnąć, 

jego zdrowie, jego kwitnięcie przejawia się w przeróżny sposób: może to być nawet nagroda 

Nobla; mogą to być niespodziewane wynalazki, które rodzą się w otwartym, mocnym umyśle; 

może to być zaskakująca operacja przywracająca pełnię życia człowiekowi; może to być 

przedsiębiorstwo, które produkuje buty, piecze chleb; może to być ambitny nauczyciel, którego 

wspominamy przez całe życie; kwiatami są mama i tata kształtujący swoje dzieci, dający 

dzieciom przykład swoim rozwojem, całym życiem. Te wszystkie kwiaty narodu wymagają 

dobrej gleby, a glebą jest uważne wspieranie przez państwo, stwarzanie warunków dla rozwoju 

każdego, dla wydobywania z każdego, tego, na co go stać, glebą jest sprzyjanie powstawaniu 

tego, co jest najistotniejsze dla dobra narodu, glebą jest usuwanie przeszkód w rozwoju każdego, 

glebą jest ochrona i obrona narodu – po to jest państwo i gleba, którą kultywują, przygotowują 

dla wszystkich rolnicy narodu, ale tak trudno o dobrego rolnika – glebą jest państwo i jego 

możliwości, rolnikami narodu są jego przywódcy. I to nasze państwo uległo degeneracji, zaraża i 

powoduje usychanie narodu. Źli przywódcy narodu powodują chorobę narodu, bo nie wiedzą, 

kim powinni być dla narodu, aby naród rozkwitał; uważają się za posiadaczy państwa, a państwo 

to olbrzymie pieniądze, tak straszliwie przyciągające łaknących pieniędzy. Aktualny posiadacz 

państwa, jeśli jest w stanie, ogłasza, że będzie rządził nadal; jeśli nie zdołał zapanować nad 

państwem i ma nad sobą konstytucję, kombinuje, jak utrzymać swoją władzę, tymczasem głosi 

wagę suwerenności, która przede wszystkim zapewnia przywódcy panowanie, ma tylko cztery 

lata władzy, więc przywódca używa państwa do swego dalszego panowania, prowadzi cały czas 

kampanię na rzecz dalszego swojego panowania, zamiast pieczołowicie uprawiać glebę dla 



narodu, a naród staje się tylko elektoratem ważnym co cztery lata i to nawet nie cały naród, bo 

wystarczy jego część do wygrania wyborów, a reszta narodu ta przegrana staje się wrogami. 

Przywódca tak rzadko pamięta, że jest przywódcą całego narodu, nie tylko swojej części. To jest 

choroba narodu, naród musi się z tej choroby wyleczyć]. 

 

DR: – W Warszawie najbardziej oficjalne, w całym kraju nie mniej uroczyste obchody 

narodowego święta… 

Premier: – Wiem, że Polska nam się udała. Nawet jeśli ma wady, to jest największą 

wartością, dla której warto żyć i warto pracować. 

Tusk: – Ten dzień to dowód, że najjaśniejsza Rzeczpospolita potrafi wychodzić z 

najgłębszej ciemności. Polska będzie silna i bezpieczna, nasz naród dumny i szczęśliwy. 

Kazimierz Michał Ujazdowski, koło senatorów, KP-PSL: – Jednoznaczne potwierdzenie 

woli dalszego uczestnictwa w Unii Europejskiej jako zasadniczej przestrzeni realizowania 

polskich interesów. 

- Zupełnie inaczej interesy Polski widzi arcybiskup Jędraszewski, który tak zmienił tekst 

drugiego listu świętego Jana apostoła, aby brzmiał właśnie antyeuropejsko: 

Arcybiskup Jędraszewski: – Każdy, kto wybiega zbytnio naprzód, a nie trwa w nauce 

(Chrystusa), ten nie ma Boga. 

Każdy, kto wybiega zbytnio naprzód, głosząc kosmopolityzm i zwierzchnictwo innych 

europejskich stolic nad Warszawą, a nie trwa w nauce o miłości do ojczyzny, ten nie ma Boga. 

- Wyraźnie widać linię podziału: jedni łączą patriotyzm z nieufnością do zagranicy i 

lękiem przed obcą dominacją 

Kaczyński: – Nie znajdziemy się pod niczyim butem. 

- Inni to wręcz odwrotnie: Patriotyzm to budowanie sojuszy. 

Rafał Trzaskowski: – Nieodwracanie się od Unii Europejskiej, niekontestowanie Unii 

Europejskiej, tylko praca nad tym, żeby Polska była jak najsilniejsza, w jak najsilniejszej Unii 

Europejskiej. 

- Dotowani przez PiS narodowcy przeszli ulicami Warszawy przy akompaniamencie haseł 

także anty-unijnych wykrzykiwanych w stylu kibicowskim, było też deptanie unijnych flag, 

policja usuwała kontr-manifestantów. Ale oprócz tego wiele innych wydarzeń: bieg 

niepodległości, marsz anty-faszystowski czy wiec przyzwoitości. W Poznaniu niepodległość 

i święty Marcin. W całym kraju biegi, parady, marsze i świętowanie niepodległości w każdy 

możliwy sposób, z reguły z uśmiechem i wspólnie. Maciej Knapik, Fakty. 

 

DR: – Wśród wielu życzeń dla Polaków i dla Polski te brzmią szczególnie: Wasz kraj, 

nasza siostra – mówi prezydent Ukrainy Wołodymyr Zełenski, po polsku i z wdzięcznością na 

104 rocznicę 104 słowa, w których przyjaźń i razem brzmią bodaj najmocniej. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Kochana Polsko, Twoja odzyskana 

niepodległość ma dziś 104 lata. Ukraina i Polska wraz, jesteś naszą Siostrą. Różnie było między 

nami, ale jesteśmy krewnymi. Kiedy znów spotkaliśmy się ze starym wspólnym wrogiem, 

Polska była obok. Ukraińcy zawsze będą to pamiętali, będą pamiętać, jak nas przyjmowali, jak 

nam pomagali. Wasz kraj naszą siostrą. Wasza przyjaźń na zawsze nasza, miłość na zawsze. 

 

Kaczyński przed pomnikiem Piłsudskiego: – Jesteśmy i będziemy niebezpieczni, 

będziemy niepodlegli, że nie znajdziemy się pod niczyim butem. A te buty, można powiedzieć, 

próbujom [próbują] na nas jakoś nastąpić. 

 

DR: – Alarm dla Europy wyschniętej na wiór. 

 

DR: – Fatalne prognozy dla kibiców, tych, którzy na stadionie narodowym chcieli żegnać 

kadrę na mundial… Jest usterka dachu, przez to jest niebezpiecznie, stadion wyłączony 

z użytku… 

 



DR: – W prognozach Komisji Europejskiej hamowanie polskiej gospodarki, polskie PKB 

spowolni, za to fala plajt się rozpędza. Jeśli pandemia zadała bolesny cios, to inflacja do spółki z 

drożyzną serwują prawdziwy nokaut i nie tylko u przedsiębiorców nastroje pikują. 

Paweł Płuska: – To historia jakich wiele, rosnące podatki, opłaty, daniny dają efekt, jaki 

łatwo sobie wyobrazić… Komisja Europejska przewiduje, że już w tym roku nieco spadnie 

poziom naszego wzrostu gospodarczego, choć trzeba przyznać, że i tak zostanie wysoki (4%). W 

prognozach na rok przyszły widać wyraźne tąpnięcie (0,7%) i choć lepsza od średniej unijnej 

(0,3%), to pokazująca trend. Wraz z rosnącym zadłużeniem kraju oznacza jedno – biedniejemy. 

Ubóstwo dotyka setek tysięcy dzieci, to też ćwierć miliona seniorów, których już dziś nie stać 

prawie na nic. Trzynaste, czternaste emerytury niewiele dają przy galopujących cenach. Życie 

dosłownie przestaje mieć słodki smak. Wrocławska cukiernia z 70-letnią historią (założona w 

1935 roku), by przetrwać, skraca czas pracy, podobnie jak właściciel tego warzywniaka 

(ograniczenie pracy do trzech dni tygodniowo), jeśli to nie wystarczy, działalność może zostać 

zawieszona. Paweł Płuska, Fakty. 

 

DR: – Kolejne miejscowości wokół Chersonia wracają pod kontrolę ukraińską, sama 

stolica obwodu też już jest wolna, to właśnie oficjalnie potwierdziły władze w Kijowie. Stąd 

wielka radość na ulicach, za to na ruskich ulicach coraz głośniej o klęskach na froncie. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Musimy przejść całą drogę na polu walki 

i dyplomacji, żeby na naszej ziemi, na całej międzynarodowo uznanej granicy były nasze 

ukraińskie flagi. Nigdy więcej trójkolorowych flag wroga – tak się stanie. 

Cezary Grochot: – …Ukraiński sztab generalny informuje, że tylko ostatniej doby 

wyzwolono 12 miast i miasteczek w obwodzie chersońskim, ale dodaje, że informacje te ze 

względów bezpieczeństwa podawane są ze znacznym opóźnieniem. Kontrofensywa idzie 

zgodnie z planem, ruskie wojska zmuszane są do ucieczki. 

- Mariupol, Azowstal – nigdy o was nie zapomnimy, będziemy i tam, wyzwolimy całą 

Ukrainę. 

CG: – rosja ogłosiła, że operacja wycofywania się z prawego brzegu Dniepru właśnie się 

zakończyła. Ukraińska armia porusza się bardzo ostrożnie, obawiając się ruskich zasadzek. 

Twierdzi, że wbrew oficjalnym ruskim komunikatom na prawym brzegu rzeki pozostały jeszcze 

siły specjalne, zabłąkane oddziały i część rezerwistów z ostatniej fali mobilizacji, 

prawdopodobnie potraktowano ich jako mięso armatnie, ich zadaniem ma być spowalnianie 

ukraińskiego natarcia. W samej rosji mówi się coraz częściej o klęskach na froncie. Jeden 

z czołowych ruskich publicystów określił odwrót spod Chersonia, największą geopolityczną 

klęską rosji od czasu rozpadu Związku Radzieckiego. Cezary Grochot, Fakty. 

 

DR: – Europa sucha jak pieprz, najnowszy raport światowej organizacji meteorologicznej 

to jedno wielkie bicie na alarm, nie tylko w rzekach, nie tylko w studniach zaczyna brakować 

wody. A to, jak bardzo może boleć, już odczuwają polscy rolnicy. 

Renata Kijowska: – Ciepły ten początek roku, roku hydrologicznego, urokliwy, ale tylko z 

poziomu spacerowicza, bo przyrodniczo coś jest nie tak. Pada za mało. Światowa organizacja 

meteorologiczna podaje, że nasz kontynent ociepla się dwa razy szybciej od reszty świata, to 

powoduje gwałtowne zjawiska pogodowe, jak ulewy, powodzie, które dotknęły pół miliona 

Europejczyków… 

♣ 
2022-11-12 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7140 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 73 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny sześćdziesiąty drugi dzień 

 



DR: – Wolny Chersoń, wolni ludzie, łzy na widok flagi i wiwaty na widok żołnierzy i fala 

radości, która rozlała się na inne ukraińskie miasta. To historyczny dzień – mówi prezydent 

Zełenski i pierwsza taka noc od początku ruskiej inwazji. Wyzwolenie okupowanego od ośmiu 

miesięcy miasta to wielki sukces, ale nie koniec wojny. 

Cezary Grochot: – To nic, że nie ma prądu i ogrzewania, mieszkańcy Chersonia przez całą 

noc świętowali wyzwolenie przy ogniskach czy samochodowych światłach. Szał radości z 

powodu największego ukraińskiego sukcesu w tej wojnie. Ludzie wyszli na ulice Kijowa, 

Odessy i wielu innych miast. W tej chwili wiadomo już, że cały zachodni brzeg Dniepru został 

wyzwolony, jest pod ukraińską kontrolą. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Dziś jest historyczny dzień, odzyskujemy 

południe naszego kraju, odzyskujemy Chersoń. 

CG: – Dziesiątki, a może setki zniszczonych ruskich czołgów i wozów opancerzonych. 

Żołnierz armii ukraińskiej: – I co kacapy? Dojechaliście do Mikołajowa? Odessę 

zajęliście? Z wami [jeden palec]. Chersoń jest nasz. 

CG: – z kremla słyszymy takie komunikaty: Operacja ewakuacji naszych wojsk 

zakończyła się sukcesem. Na prawym brzegu nie pozostał ani jeden element sprzętu 

wojskowego. 

CG: – Prawda jest taka: ukraińscy żołnierze znajdują nie tylko porzucone ruskie pojazdy 

wojskowe, także magazyny pełne amunicji, a nawet śmigłowce. kacapy uciekając, wysadzali 

kolejne mosty na Dnieprze. To most na zaporze w Nowej Kachowce, na szczęście sama zapora 

nie została zniszczona. 

Serhij Chłań, deputowany rady obwodu chersońskiego: – Przed nami mnóstwo pracy, 

musimy oczyścić pola minowe, przywrócić dostawy prądu i łączność komórkową. Okupanci 

dokonali wielkich zniszczeń. 

CG: – teraz to rosja się broni, a Ukraina atakuje – oceniają eksperci. Po wyzwoleniu 

zachodniego brzegu Dniepru siły zaangażowane w tę operację można przerzucić na inny odcinek 

frontu. Celem kolejnej ukraińskiej ofensywy może być całkowite odcięcie Krymu. Cezary 

Grochot, Fakty. 

 

DR: – Świątynia Opatrzności Bożej [Wilanów, Warszawa] i mauzoleum, w którym 

złożono sprowadzone z Wielkiej Brytanii szczątki prezydentów drugiej RP na uchodźctwie: 

Władysława Raczkiewicza, Augusta Zalewskiego i Stanisława Ostrowskiego. 

Andrzej Duda, prezydent: – Pochylamy czoło przed ich szczątkami, nad ich pamięcią, ale 

także nad ich bohaterstwem, prezydentów, którym zabrano ojczyznę. Bohaterstwie prezydentów, 

którzy na ziemię ojczystą nie mogli wrócić, bo ta ziemia ojczysta nie była w pełni wolna. Oni 

cały czas wierzyli, że oni niosą w sobie wolną, suwerenną, niepodległą Polskę i że ta Polska na 

tej ziemi jeszcze taka będzie. I się nie pomylili. Choć jest to pogrzeb, ale zarazem przez nas 

dzisiejszych Polaków radosne przyjęcie Panów Prezydentów na ich ziemi w tym niezwykle 

symbolicznym miejscu. Niech żyje Polska! 

DR: – Niby tylko dwa kilometry, ale z jaką pompą – były przemówienia i nadanie imienia, 

arcybiskup i orkiestra – tunel na Zakopiance, wcześniej wizytował prezydent, dziś otwierał 

prezes PiS z ministrem, a trasę przetarł motoryzacyjny symbol PRL i reasumując całe 

wydarzenie, to zdaniem opozycji to był trafny wybór. 

Jakub Sobieniowski: – Tunel na Zakopiance ma dwa kilometry, przy okazji otwarcia były 

cztery przemówienia: 

Kaczyński: – Warto być Polakiem. Dziękuję. 

JS: – Tunel na Zakopiance zwanej popularną, nie wiadomo, dlaczego? Tunelem będzie 

łatwiejsza do pokonania. 

- tunelowi nadano imię Marii i Lecha Kaczyńskich. 

JS: – Tempo budowy, ponad pięć lat, nie robi wielkiego wrażenia. To robi wrażenie, że w 

ciągu trzech tygodni wizytował go prezydent, otwierał go prezes PiS-u, a minister infrastruktury 

i wizytował, i otwierał. 

Bartosz Arłukowicz, eurodeputowany PO: – To jest takie PRL-owskie, oni uwielbiają te 

pompy, te przecinanie wstęg, pokłony, czerwone dywany. To jest klasyczne PiS-owskie 

podejście. 



Marek Jędraszewski, arcybiskup, metropolita krakowski: – Dzisiaj mamy do czynienia z 

otwarciem kolejnej bramy, jakby przedłużenia tego krzyża z Mszczonowa, bramy w postaci 

tunelu i to tunelu noszącego imię świętej pamięci pana profesora, prezydenta Rzeczypospolitej 

Polskiej Lecha Kaczyńskiego i jego małżonki Marii. 

JS: – Kaczyński w swych przemówieniach często mówi o Unii, raczej źle. W tym w ogóle 

nie mówił, nie wspomniał nawet, o czym napisał: 

Jacek Wasik 

Dyrektor przedstawicielstwa regionalnego Komisji Europejskiej we Wrocławiu 

Reprezentowałem @EU_Commission @RegioPoland na tym wydarzeniu, ale 

wbrew wcześniejszym ustaleniom z @MI_GOV_PL @AMAdamczyk @SzHuptys 

nie zostałem dopuszczony do głosu. Dla przypomnienia: ponad 1,3 mld zł z 

#FunduszeUE 

JS: – Kaczyński nie wspomniał o tym, o czym, jak widać, napisał regionalny 

przedstawiciel Komisji Europejskiej, że ponad miliard trzysta milionów złotych to były unijne 

dopłaty, czyli połowa kosztu budowy odcinka drogi z tunelem… 

Marcin Kierwiński, KP KO, PO: – To oczywiście jest kuriozalne i śmieszne. Ale prawda 

jest taka, że jest bardzo mało nowych inwestycji, PiS wprawił państwo polskie w całkowity 

zastój inwestycyjny, więc teraz każda inwestycja, żeby się promować, musi być otwierana 

kilkakrotnie. 

 

DR: – Chcą pozwać policję za bezprawne działanie. Obywatele RP, 16 osób, przez kilka 

godzin przetrzymywani w policyjnym kordonie kilkudziesięcioosobowym na zimnie i bez 

toalety, bo nie chciały się wylegitymować. Wcześniej stali przy trasie marszu narodowców, 

w rękach mieli białe róże i banery. 

Jacek Tacik: – Zdecydowana interwencja kilkudziesięciu funkcjonariuszy policji i usunięte 

banery, które mogli zobaczyć ministrowie rządu PiS, którzy szli na czele marszu narodowców z 

okazji święta niepodległości. 

Hanna Machińska, zastępczyni rzecznika praw obywatelskich: – Użyto środków i działań 

niewspółmiernych do tego, co się działo. Te osoby stały i trzymały baner: nacjonalista nie jest 

patriotą. Funkcjonariuszka odmówiła przedstawienia się… 

♣ 
2022-11-13 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7140 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 84 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny sześćdziesiąty trzeci dzień 

 

DR: – Kulisy dozbrajania polskiej armii; czy PiS chce kupować broń dla bezpieczeństwa 

Polski czy płaci za spokój w sprawie praworządności? Kaczyński w Bielsku-Białej mówi wprost 

o takim układzie: będą pieniądze i będą zamówienia w państwach unijnych, jeśli te państwa 

zaniechają wojny z rządem PiS. 

Kaczyński, Bielsko-Biała: – Kupujemy też bardzo dobrom [dobrą] broń  

Jakub Sobieniowski: – To wypowiedź o kupowaniu broni w czasie wojny tuż za polską 

granicą. To jedna z najważniejszych wypowiedzi Kaczyńskiego ze wszystkich dzisiaj i od czasu, 

gdy zaczął objazd kraju. To dowód, że za pieniądze Polaków rząd PiS-u chce kupić nie tylko 

broń dla wojska, ale i kupić sobie święty spokój w sprawie praworządności. 

Kaczyński: – chodzi o państwa z Unii Europejskiej, my stawiamy sprawę jasno, jesteśmy 

gotowi dawać zamówienia i pieniądze, ale nie wtedy jak wy nam wmawiacie, że w Polsce nie 

ma praworządności. 

 

DR: – W drodze do klimatycznego piekła. 

 



DR: – Wyzwolenie Chersonia wywołało falę nadziei, ale też z każdą odbitą miejscowością 

bliżej do wycofania ruskich wojsk i do rozmów z Moskwą na warunkach Kijowa. A stamtąd 

słychać: najpierw odbijemy Donbas. 

Cezary Grochot: – …wojska ruskie wypędzono z ponad 60 miejscowości w regionie – 

poinformował prezydent Zełenski. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Miesiące rosyjskiej okupacji i miesiące 

gnębienia naszych ludzi, miesiące oświadczeń, że rosja już jest rzekomo na zawsze, a teraz na 

ulicach morze ukraińskich flag. Ludzie nie myśleli nawet o tym, by zrezygnować z Ukrainy. 

CG: – Prezydent Ukrainy zapowiada, że niedługo podobne zdjęcia będziemy oglądać 

z miast i wsi Donbasu, a potem Krymu. Dodaje jednocześnie, że sukces w obwodzie 

chersońskim był możliwy dzięki powstrzymywaniu przez armię ukraińską zmasowanych ataków 

wroga w okolicach Doniecka i przypominał, że wielu ukraińskich żołnierzy zapłaciło i wciąż 

płaci najwyższą cenę w walce w obronie ojczyzny. Ale straty ruskich są nieporównywalnie 

większe, uciekając przed ukraińskim atakiem, często zostawiali swoich zabitych i rannych… 

DR: – Szczyt G20 bez putina. 

 

DR: – Jak wygląda życie zdanych na łaskę albo niełaskę osób z niepełnosprawnościami. 

Nie biją brawa, gdy słyszą o większych nakładach na ich rzecz, bo to, co na papierze, nijak się 

ma do tego, co w ich portfelach… 

 

DR: – Przez lata, masowo i bezkarnie niszczy się Mazury… 

 

DR: – Bardzo niezdrowy mamy klimat… na zdrowiu podupadamy, globalnie, jako 

ludzkość, w Polsce też… 

♣ 

2022-11-14 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6794 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 85 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny sześćdziesiąty czwarty dzień 

 

GK: – Dwucyfrowa inflacja zostanie z nami do końca przyszłego roku. W 2023 czeka nas 

gwałtowny spadek PKB w porównaniu z rokiem obecnym. To jest prognoza analityków 

Narodowego Banku Polskiego. A członek Rady Polityki Pieniężnej alarmuje, że inflacja 

wymknęła się spod kontroli. 

Jacek Kotłowski, NBP: – Nasz scenariusz makroekonomiczny na te nadchodzące trzy lata 

to jest osłabienie wzrostu, które już obserwujemy i które będzie najbardziej widoczne 

w przyszłym roku: projekcja wzrostu PKB 2022 – 4,6% | 2023 – 0,7% | 2024 – 2% 

Paweł Płuska: – …Jest gorzej niż przewidywano jeszcze w lipcu, widać wyraźny spadek w 

tym i w przyszłym roku, oznacza kłopoty. 

Ludwik Kotecki, członek Rady Polityki Pieniężnej: – W przyszłym roku mamy 0,7%, to 

jest prawie recesja. 

PP: – W piątek swoje prognozy przedstawiła Komisja Europejska: wzrost PKB dla Polski 

2022 – 4% | 2023 – 0,7%... projekcja inflacji CPI według NBP: 2022 – 14,5% | 2023 – 13,1% | 

2024 – 5,9%... 

 

GK: – Blisko tysiąc osób jedna czwarta załogi zakładów MAN w Starachowicach straci 

pracę. To nie pierwsza firma w mieście, która ogłasza zwolnienia grupowe. MAN produkuje 

ciężarówki i autobusy, których sprzedaż dramatycznie spada przez wojnę w Ukrainie, wysokie 

ceny energii i kryzys gospodarczy. 

Michał Tracz: – W Starachowicach mówią, że w mieście nie ma ani jednej osoby, z 

rodziny lub znajomych które by nie pracowałby w fabryce ciężarówek i autobusów MAN; 



fabryka ogłosiła, że ma problemy i właśnie rozpoczyna program ogromnych zwolnień. …jest 

zmuszona zwolnić 860 osób. To problem dla firm współpracujących z fabryką. Tylko 

w pierwszej połowie tego roku ponad 140 pracodawców z całej Polski zgłosiło do urzędów 

pracy plany zwolnień grupowych, które mają objąć prawie 13 tysięcy osób (12 700 osób); także 

w pierwszej połowie tego roku pracę straciło o 25% więcej niż w analogicznym okresie rok 

wcześniej. 

Z powodu rosnących kosztów i pogłębiającego się kryzysu proces zwolnień rozpoczęła 

gnieźnieńska fabryka VELUX – to największy producent okien dachowych w Polsce. 

W fabryce łożysk w Kraśniku pracę ma stracić ponad 100 osób. 

CERRAD także ze Starachowic jeden z największych producentów płytek ceramicznych 

planuje zwolnić 350 osób. 

Burmistrz Sandomierza alarmuje, że gigantyczne rachunki za prąd mogą doprowadzić do 

zamknięcia huty szkła, pracuje tam prawie 3000 osób. 

 

GK: – Nawet jeśli chętnie pozbyłby się Zbigniewa Ziobro z rządu, to głośno tego nie 

powie… 

Maciej Knapik: – Dla Mateusza Morawieckiego fundusze unijne znów stały się ważne… 

kiedyś fundusze europejskie premier nazwał nowym planem Marshalla, później bagatelizował 

znaczenie, a teraz znowu porozumienie z Brukselą staje się kluczowe; zwrotu dokonał też 

Kaczyński, jeszcze niedawno mówił „koniec tego dobrego”, teraz chce o unijne środki twardo 

walczyć… 

 

GK: – To jedno ze spotkań ważnych, dobrze, że w ogóle do niego doszło, przywódcy 

Stanów Zjednoczonych i Chin rozmawiali ze sobą ponad 3 godziny, o wiele dłużej niż 

planowano. Joe Biden i Xi Jinping spotkali się na wyspie Bali przed szczytem G20. 

Maciej Woroch, Bali, Indonezja: – Do użycia broni atomowej przeciwko Ukrainie dojść 

nie może – mówili zgodnie obaj przywódcy, decydując, że będą stać na straży także naszego 

bezpieczeństwa, będą dalej się komunikować; a amerykański sekretarz stanu Antony Blinken 

pojedzie z pierwszą wizytą do Pekinu, by tam omówić sprawy związane z bezpieczeństwem, 

zmianami klimatu, handlem czy dostawami żywności zakłóconymi przez wojnę… sporne 

kwestie co do suwerenności Tajwanu wciąż pozostają niezmienione, choć o zimnej wojnie 

mowy nie ma – mówił amerykański prezydent. A Xi Jinping że sytuacja w Ukrainie jest bardzo 

niepokojąca… 

Joe Biden: – Dzielimy odpowiedzialność za pokazanie, że Chiny i Stany Zjednoczone są w 

stanie zarządzać dzielącymi je różnicami, nie dopuścić, by rywalizacja przerodziła się 

w cokolwiek zbliżonego do konfliktu oraz znaleźć sposoby na wspólną pracę w pilnych 

sprawach globalnych, wymagających naszej współpracy. 

Xi Jinping: – Świat znalazł się na rozdrożu. W którą stronę pójdziemy? To pytanie, które 

zadajemy nie tylko my, ale wszystkie kraje. Świat oczekuje, że Chiny i Stany Zjednoczone 

poradzą sobie ze wzajemnymi relacjami. 

MW: – Dla Chin pierwszą czerwoną linią, której nie wolno przekroczyć jest Tajwan. Pekin 

uważa go za zbuntowaną prowincję. Biden powtarza, że amerykańska polityka wobec 

suwerenności wyspy nie zmienia się. 

Biden: – Nie zgodzimy się we wszystkim, ale wierzę, że nie ma potrzeby obawiać się 

nowej zimnej wojny. 

MW: – Rozmowa trwała 3,5 godziny. Była, jak zapewniał amerykański prezydent, otwarta 

i szczera. Obaj przywódcy, jak mówią amerykańscy komentatorzy, spotkali się na fali 

politycznych sukcesów w swoich krajach. Joe Biden wzmocniony wyborami do Kongresu 

powtarzał, że Ameryka wróciła i jest gotowa, by grać kluczową rolę w świecie. Prezydent Biden 

też jasno mówił o ogromnym ukraińskim zwycięstwie, jakim jest zdobycie Chersonia 

i podkreślał swoje przekonanie, że wojna nie skończy się po myśli rosji. 

Liderzy 19 państw i Unii Europejskiej na Bali przylatywali przez cały dzień… 

 

GK: – Trzy dni po odbiciu Chersonia z rąk ruskich niespodziewanie odwiedził miasto 

prezydent Wołodymyr Zełenski, w otoczeniu ochrony przeszedł ulicami miasta, rozmawiał 



z ukraińskimi żołnierzami i pozdrawiał mieszkańców. Padła ważna deklaracja: Ukraina gotowa 

jest na pokój. 

Monika Krajewska: – Chersoń wciąż jest w zasięgu ruskich rakiet, a wrogie wojska są 

bardzo blisko. Wciąż słychać było strzały… Jest gotowy na pokój, ale dla całej Ukrainy. 

Odkrywają zastawione na nich pułapki, splądrowane domy i sale tortur, dowody do czego 

dopuszczała się ruska armia. Zanim opuścili miasto, doszczętnie zniszczyli infrastrukturę… 

 

GK: – Na wniosek Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrznego na należących do Gazpromu 

akcjach spółki EuRoPol Gaz został ustanowiony zarząd przymusowy – informuje ministerstwo 

rozwoju i technologii. Decyzja podlega natychmiastowemu wykonaniu. 

„Ustanowienie zarządu przymusowego jest konieczne dla prawidłowego 

funkcjonowania EuRoPol Gazu, w tym uniknięcia paraliżu decyzyjnego w tej firmie 

oraz zapewnienia bezpieczeństwa infrastruktury krytycznej, przeznaczonej do 

przesyłu gazu”. 

Waldemar Buda, minister rozwoju i technologii 

 

GK: – Zdecydowana większość gmin zgłosiła się do zakupu węgla od spółek skarbu 

państwa, później będzie sprzedawany mieszkańcom, którym przysługuje dodatek węglowy. 

Paweł Szot: – Tysiąc sto ton kolumbijskiego węgla w składzie miejskiej ciepłowni 

w Skierniewicach, miejscowy samorząd już rozpoczął dystrybucję wśród mieszkańców po 

preferencyjnych cenach. Program rusza w całym kraju. 

Ministerstwo aktywów państwowych: – Zarejestrowało się 2300 gmin na około 2500 

istniejących gmin w Polsce. 

PS: – Każdemu uprawnionemu przysługują 3 tony węgla, połowa teraz, reszta do końca 

kwietnia przyszłego roku. Rząd odpowiada za dostarczenie węgla do 150 punktów w kraju, 

stamtąd samorządy muszą go przetransportować do swoich składów na swój koszt… 

♣ 

2022-11-15 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6985 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 688 nowych zakażonych. 17 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny sześćdziesiąty piąty dzień 

 

GK: – Najbardziej drożeją żywność i napoje, szybko idą w górę wydatki na mieszkania, 

opał, paliwo i transport – to są podawane co miesiąc dane Głównego Urzędu Statystycznego, 

bolesne dla każdej polskiej rodziny. Dla polskiego seniora problemem są też leki, średnio 

drożeją nawet o 20%. 

Wskaźnik cen towarów i usług w październiku 

- żywność i napoje bezalkoholowe – 22% 

- cukier – 97,8% 

- tłuszcze roślinne – 44,4% 

- mąka – 45,4% 

- mięso drobiowe – 42,3% 

- mleko – 36,8% 

- pieczywo – 29,2% 

- użytkowanie mieszkania, domu i nośniki energii – 28,7% 

- opał – 147% 

- transport – 17,3% 

- olej napędowy – 33,1% 

Paweł Płuska: – …inflacja niszczy gospodarkę i nasze budżety… 

Mieczysław Baszko, KP PiS: – Jak pandemia nastała, to pietruszka kosztowała 25 złotych, 

teraz kosztuje 8 złotych. 

 



GK: – Bardzo mocne słowa nazwanie cierpiących kobiet pijaczkami padły z mównicy 

sejmowej, posłanki chciały, by Kaczyński przeprosił za słowa o dawaniu w szyję przez młode 

kobiety. Nie przeprosił. …obrażone słowami dawania w szyję jest trzy czwarte Polek. 

 

Rzecznik prasowy rządu: – W związku z zaistniałą sytuacją kryzysową pan premier 

Mateusz Morawiecki w porozumieniu z panem prezydentem Andrzejem Dudą zarządzili 

spotkania w biurze bezpieczeństwa narodowego z członkami komitetu do spraw bezpieczeństwa 

narodowego i spraw obronnych. Wszelkie informacje, które zostaną postawione na komitecie, 

zostaną później przekazane, jeśli to będzie możliwe, jak najszybciej państwu do wiadomości 

opinii publicznej. Apeluję, aby do tego czasu na razie nie publikować niepotwierdzonych 

informacji, będziemy je komentować i informować po posiedzeniu, które się teraz właśnie 

odbędzie, po przedstawieniu właściwych informacji przez służby, które o tych wydarzeniach 

poinformują. 

 

GK: – Osiem miliardów – kolejny rekord ludzkości. 

- Przeciętna długość życia ludzi wzrosła o osiem lat – to jest bardzo dużo. 

- Zmierzamy nieuchronnie do wyczerpywania się możliwości planety. 

 

GK: – Temat wojny w Ukrainie zdominował pierwszy dzień szczytu G20 na 

indonezyjskiej wyspie Bali. Na zaproszenie organizatorów z liderami największych gospodarek 

świata wystąpił Wołodymyr Zełenski [prezydent Ukrainy]. Padły gorzkie słowa i ważne 

propozycje. 

Maciej Woroch, Bali: – Ukraiński prezydent na wielkim ekranie w sali, gdzie trwało 

spotkanie liderów G20, pojawił się rano, nadając swoimi słowami ton szczytu. Zełenski mówił o 

możliwych rozmowach pokojowych, ale tylko w oparciu o prawo międzynarodowe. A jego 10-

punktowy plan na takie rozmowy obejmuje gwarancje bezpieczeństwa nuklearnego, powołanie 

trybunału do osądzenia ruskich zbrodni wojennych. A zawarcie ostatecznego paktu pokojowego 

z Moskwą uzależnione jest przede wszystkim od wycofania rosyjskich wojsk. reprezentujący 

rosję Siergiej ławrow usłyszał wiele gorzkich słów, a od czasu, gdy na Kijów posypały się 

rosyjskie rakiety, nikt go tu nie widział, bo wsiadł do samolotu i nie ma go już na Bali. Jego 

wylot przed końcem szczytu nie powinien dziwić, bo według nieoficjalnych informacji w 

deklaracji na zakończenie spotkania znaleźć się mają słowa potępienia rosyjskiej wojny. A 

wypowiedzi przywódców Chin i Indii wskazują, że ten szczyt przejść może do historii jako 

spotkanie dziewiętnastu na jednego, bo szef rosyjskiej dyplomacji nikogo do swoich racji nie 

przekonał. 

Zdrowie, energia, żywność, skutki pandemii – to miały być główne tematy szczytu na Bali, 

ale spotkanie zdominowała wojna w Ukrainie. 



Indonesia 

Joko Widodo, prezydent Indonezji: – Bycie odpowiedzialnym w naszym przypadku 

oznacza również, że musimy zakończyć wojnę. Jeśli ona się nie skończy, światu będzie trudno 

iść naprzód. 

MW: – rosyjski minister spraw zagranicznych zobaczył dziś, że rosja nie może w tej 

grupie liczyć na zrozumienie. A prezydent Ukrainy, mówiąc do zgromadzonych: Drodzy 

członkowie G19 jasno dał do zrozumienia, że nie ma na razie szans na żadne ustępstwa wobec 

Moskwy i przedstawił swój dziesięciopunktowy plan pokojowy: 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nie pozwolimy rosji brać nas na przeczekanie, 

by odbudowała swoje siły i rozpoczęła nową falę terroru i globalnej destabilizacji. Jestem 

przekonany, że właśnie teraz jest czas, w którym trzeba zatrzymać rosyjską niszczycielską 

wojnę. 

MW: – Zełenski świętuje odbicie Chersonia, wzmocniony nie tylko wojskowym 

sukcesem, ale przede wszystkim wsparciem sojuszników, którzy zapewniają, że nie zabraknie 

im determinacji. 

Rishi Sunak, premier Wielkiej Brytanii: – Zobaczyliśmy na G20 międzynarodowe 

potępienie wojny Rosji w Ukrainie i w obecności ministra spraw zagranicznych Rosji 

podkreśliliśmy zarówno nielegalność, jak i barbarzyński charakter tej wojny, jej niszczycielski 

wpływ na ludzi na całym świecie przez rosnące w jej skutek ceny żywności i energii. 

MW: – Wypowiedzi gości szczytu grupy przywódców największych gospodarek świata 

honorowy konsul Ukrainy na Bali nazywa światełkiem pojawiającym się w długim ciemnym 

tunelu i tłumaczy, że prezydenci i premierzy z najodleglejszych krajów rozumieją, że potrzebne 

są pilne działania. 

I Nyoman Astama, konsul honorowy Ukrainy na Bali: – To nie tylko sprawa Rosji 

i Ukrainy, bo skutki tej wojny odczuwane są globalnie, nawet tu na Bali. Mam nadzieję, że 

efektem szczytu będzie przynajmniej przyspieszenie w poszukiwaniach długoterminowego 

rozwiązania konfliktu. 

MW: – Jednym z tych, którzy mają się podjąć tej misji, jest francuski prezydent, 

Emmanuel Macron. Jeszcze przed zakończeniem spotkania na Bali ma rozmawiać z 

Władimirem Putinem. A na spotkaniu z chińskim przywódcą nalegał, by Xi Jinping przekonał 

rosyjskiego prezydenta do negocjacji pokojowych. 

Emmanuel Macron, prezydent Francji: – Nasze spotkanie daje nadzieję na pokazanie, że 

chcemy wznowić naszą współpracę, połączyć siły, by poradzić sobie z wielkimi 

międzynarodowymi wyzwaniami. 

MW: – Wsparcie Pekinu atomowego sąsiada jest dla Moskwy bardzo ważne. Po 

wczorajszym spotkaniu i rozmowy z Joe Bidenem wydaje się, że Chiny nie zamierzają szkodzić 

sobie, broniąc Putina. Kreml na wyraźne potępienie ze strony większości uczestników szczytu, 

oficjalnie wzrusza ramionami, jak mantrę powtarzając, że cały konflikt jest winą Zachodu. 

Maciej Woroch, Fakty, Bali. 

 

GK: – Po południu ogłoszono alarm przeciwlotniczy na terytorium całej Ukrainy z 

wyjątkiem okupowanego Krymu. Rosjanie wystrzelili około stu rakiet, najwięcej do początku 

wojny. Spadły między innymi w obwodach lwowskim, charkowskim, wołyńskim, odesskim, a 

także na dwa budynki w Kijowie. 

Andrzej Zaucha: – …W centrum Kijowa rakiety uderzyły w dwa budynki mieszkalne, 

zginęła co najmniej jedna osoba, eksplozje słychać było także w Charkowie, gdzie z powodu 

braku prądu stanęło metro. A to Żytomierz: 

- wróg przeprowadził dwa ataki rakietowe na Żytomierz na infrastrukturę energetyczną. 

Pracują energetycy, działa ministerstwo sytuacji nadzwyczajnych, miasto jest całkowicie 

pozbawione prądu. 

AZ: – Ukraińskie źródła mówią o dziesiątkach rakiet nadlatujących falami ze strony Rosji. 

Mimo że intensywnie zestrzeliwała je ukraińska obrona przeciwlotnicza, eksplozje słychać było 

w niemal wszystkich dużych ukraińskich miastach. Ukraińskie władze poinformowały, że 

sytuacja z prądem jest krytyczna, brakuje go w dużej części kraju… Wycofująca się rosyjska 

armia nie tylko wysadziła obiekty strategiczne, takie jak most Antonowski, ale zniszczyła też 



linie wysokiego napięcia, kotłownie i wodociągi. To maszt telewizyjny też wysadzony w 

powietrze przez Rosjan. Kradli i wywozili, co się dało. Rosjanie zabrali też wyposażenie z 

miejscowego szpitala. Dla mieszkańców najważniejsze, że znów są w Ukrainie. Andrzej Zaucha, 

Fakty. 

 

GK: – Wniosek podpisany przez Koalicję Obywatelską, Lewicę i koło Polska 2050 jest już 

u marszałek Sejmu. To czwarta próba odwołania ministra sprawiedliwości, ale tym razem 

opozycja ma dużo mocniejsze argumenty… nie mamy pieniędzy z Brukseli. 

GK: – Ustawa wiatrakowa leży w sejmowej zamrażarce, rozwój energetyki odnawialnej 

blokuje Solidarna Polska. 

Piotr Kacejko, profesor, członek komitetu elektrotechniki Polskiej Akademii Nauk, 

Politechnika Lubelska: – Powyżej 500 metrów takich ryzyk [takiego ryzyka – ryzyko nie ma 

liczby mnogiej] nie dostrzegamy. 

 

GK: – Chyba był jednym z tych artystów, dla których wymyślono określenie ikona 

muzyki, utalentowany, charyzmatyczny, popularny, przebojowy. Jerzy Połomski wykonawca 

hitów „bo z dziewczynami”, „cała sala śpiewa z nami”, zmarł w wieku 89 lat (1933 – 2022). 

♣ 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6942 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 506 nowych zakażonych. 15 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny sześćdziesiąty szósty dzień 

 

[Emocje wybuchły wczoraj wieczorem już po Faktach. Śledziłem sprawę w radio aż do 

północy. Dwie rosyjskie rakiety spadły na terytorium Polski, zabiły dwóch Polaków. 

Natychmiast rozdzwoniły się telefony rządowe. Prezydent Polski zadzwonił niezwłocznie do 

prezydenta USA, ten zapewnił, że Stany Zjednoczone nie pozostawią Polski samej i natychmiast 

poleci służbom zajęcie się sprawą. Dalej prezydent wydzwaniał po prezydentach różnych 

państw, oczywiście do NATO. Prezydent zwołał na północ radę bezpieczeństwa narodowego, 

zapowiedział pilną konferencję prasową. Rząd szalał, a media ściągały kolejnych znawców do 

mikrofonu, ci gdybali, wykazywali swoją mądrość i wiedzę. Padały przeróżne stwierdzenia, 

nawet usłyszałem, że Polska w odwecie z zaskoczenia uderzy w jakiś rosyjski obiekt, wszyscy 

twierdzili, że tego nie można tak zostawić. Miejscowi twierdzili, że słyszeli dwa wybuchy, więc 

w nocy w deszczu szukano po polach szczątków drugiej rakiety, jednak nie znaleźli. Pierwsza 

rakieta zostawiła lej, ale zbyt mały jak na oczekiwania znawców, nie uszkodziła traktora tylko 

przyczepę. Dwa trupy – przedstawiciel rządu złożył kondolencje rodzinom, ściągnięto licznych 

psychologów do opieki nad ludnością, były jakieś psychologiczne działania nad uczniami w 

szkole. Rano dowiedziałem się, że Biden stwierdził, że była to ukraińska rakieta. 

Powątpiewaliśmy i były dalsze domysły]. 

GK: – To nie był atak na Polskę, nie ma żadnych dowodów, że rakieta została wystrzelona 

przez Rosję – poinformowali prezydent i premier. Rosjanie wczoraj prowadzili zmasowany 

ostrzał Ukrainy i najprawdopodobniej ukraińska antyrakieta, która miała zestrzelić rosyjski 

pocisk, spadła po stronie polskiej. Do tego incydentu doszło w niewielkiej wsi Przewodów w 

województwie lubelskim, zaledwie 7 kilometrów od granicy polsko-ukraińskiej. W wybuchu 

zginęło dwóch mężczyzn. Na ten temat w Faktach będą państwu relacjonować nasi reporterzy 

także na żywo. [siedmiu reporterów, TVN odrabia zaległości]. 

Jakub Sobieniowski, Warszawa: – Śledztwo się toczy, biorą w nim udział polskie służby, 

służby specjalne, także służby NATO-wskie, przede wszystkim Amerykanie. Ale dzisiaj nikt nie 

mówi, że wiadomo już wszystko na pewno. Dzisiaj słyszymy, że badane są kolejne dowody i te 

kolejne dowody wskazują na to, że doszło do nieszczęśliwego wypadku z udziałem ukraińskiej 

rakiety przeciwlotniczej służącej do obrony prze rosyjskim bombardowaniem, a więc do 

wypadku by nie doszło, gdyby Rosja nie rozpętała wojny na wschodzie. 



GK: – Dwaj mężczyźni byli na terenie suszarni zboża. 

Andrzej Duda, prezydent: – Nic nie wskazuje na to, żeby to było działanie intencjonalne, 

że chciano po prostu uderzyć i doprowadzić do eksplozji na terytorium Rzeczypospolitej, czyli 

coś, co można by kwalifikować jako atak na Polskę. Prawdopodobnie był to nieszczęśliwy 

wypadek. Nie była to eksplozja samego pocisku, co eksplozja reszty paliwa. 

GK: – To Andrzej Duda na jawnej części Rady Bezpieczeństwa Narodowego poświęconej 

tej tragedii. 

Łukasz Jasina, ministerstwo spraw zagranicznych: – Ten ambasador Federacji Rosyjskiej 

(Siergiej Andriejew) przyjechał tu około 23:30, spędził w budynku cztery minuty. 

GK: – W nocy prezydent i premier uspokajali Polaków, a Pentagon uspokajał i polskie 

władze i Polaków, mówiąc o sojuszniczych zobowiązaniach. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – rosyjskie rakiety uderzyły w terytorium 

naszego zaprzyjaźnionego kraju, zginęli ludzie. Proszę przyjąć kondolencje od wszystkich 

ukraińskich braci. Ile razy Ukraina mówiła, że państwo terrorystyczne nie będzie ograniczone do 

naszego kraju. 

Joe Biden, prezydent Stanów Zjednoczonych: – To mało prawdopodobne z punktu 

widzenia trajektorii, że rakieta została wystrzelona z Rosji. 

GK: – Najważniejsze było użycie tego: To najnowocześniejszy samolot zwiadowczy 

zdolny dostrzec i zarejestrować wszystko w promieniu kilkuset kilometrów szczególnie 

w przestrzeni powietrznej i wszystko wskazuje na to, że zarejestrował także trajektorię lotu 

pocisku, który spadł na polskim terytorium. Być może to zostanie udostępnione stronie 

ukraińskiej, która chce uczestniczyć w międzynarodowym śledztwie. 

Ołeksij Daniłow, sekretarz rady bezpieczeństwa narodowego i obrony Ukrainy 

„…jesteśmy gotowi przekazać dowód rosyjskiego śladu, który posiadamy…” 

Źródło: twitter.com/OleksiyDanilov 

Jens Stoltenerg, sekretarz generalny NATO: – Nasze wstępne analizy wykazują, że 

wypadek został spowodowany ukraińskim pociskiem przeciwlotniczym, wystrzelonym, aby 

bronić terytorium Ukrainy przed atakiem rosyjskich rakiet manewrujących, ale chcę powiedzieć 

jasno, nie jest to wina Ukrainy. Rosja ponosi ostateczną odpowiedzialność, ponieważ nadal 

prowadzi nielegalną wojnę przeciwko Ukrainie. 

[Na zdjęciach lej głębokości około 5 m, widoczne rozrzucone belki drewniane i stalowe, 

pochodzące ze zburzonej wagi, na której waży się przywiezione zboże dokładnie nad resztkami 

wielkiej wagi leży przewrócona na bok przyczepa, ale ciągnący ją traktor stoi już za lejem 

nieprzewrócony. Widać rozsypane ziarno z przyczepy. Rakieta minąwszy się z rakietą celem, 

znalazła sobie następny cel – potężną konstrukcję wagi, którą zniszczyła. W wybuchu rakiety 

zaginął kierowca ciągnika oraz obsługujący wagę pracownik suszarni zboża. Wypadek miał 

miejsce w miejscowości Przewodów]. 

Michał Tracz, Przewodów: – Na miejscu cały czas jest wojsko, saperzy, nawet służby 

specjalne. Policjanci cały czas przeczesują okoliczne pola. Mieszkańcy są przerażeni i pokazują, 

tu obok zaraz jest szkoła i kilkupiętrowy budynek mieszkalny… 

- W Przewodowie i okolicach znają się wszyscy i prawie wszyscy znali tu dwóch 

mężczyzn, którzy w wyniku eksplozji zginęli. Obaj pracowali w suszarni zboża, jeden był 

magazynierem, drugi jeździł ciągnikiem. Rakieta uderzyła w wagę w momencie ważenia, jak się 

okazało – kukurydzy. Zostawili żony i dorosłe dzieci. 

Maciej Sokołowski, Bruksela – …W czasie Rady Północno Atlantyckiej tu rano w 

Brukseli nie brakowało takich głosów wsparcia i solidarności z Polską, ale także ostrożnych 

głosów wzywających do wyjaśnienia spokojnego tej sprawy. Także Polska po otrzymaniu 

wstępnych wyników z tego dochodzenia nie chce tej sprawy podnosić na wyższy poziom, nie 

sięga po artykuł 4 Traktatu. To dzisiejsze spotkanie odbyło się w ramach takiego 

cotygodniowego zebrania ambasadorów państw w Brukseli. 

Maciej Woroch, Bali, Indonezja: – Ostatnie godziny szczytu G20 upłynęły w nerwowej 

atmosferze, premiera Wielkiej Brytanii nie obudzono o piątej rano, by przekazać informacje 

o rakietach jakie spadły w Polsce. Odwołano większość zaplanowanych spotkań przywódców, a 

Joe Biden zorganizował naradę z liderami państw G7 i NATO, by omówić możliwe scenariusze 

dalszych działań… W komunikacie po szczycie zapisano, że większość państw członkowskich 



potępia wojnę w Ukrainie i wszyscy zgodzili się, że konflikt podkopuje światową gospodarkę, 

ostrzegając, że użycie bądź groźba użycia broni jądrowej są niedopuszczalne. 

GK: – Przez kilkanaście godzin Polska była na czołówkach całego świata, gazet, portali i 

telewizji, a także centrum zainteresowania organizacji międzynarodowych i naszych 

sojuszników, także tego najważniejszego, który gwarantuje nam bezpieczeństwo. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – To były błyskawiczne konsultacje, natychmiastowe 

rozmowy telefoniczne i wspólny skoordynowany sygnał, który popłynął z wszystkich 

najważniejszych instytucji rządowych w Waszyngtonie. Zobaczyliśmy w działaniu w sytuacji 

kryzysowej, jak wyglądają kontakty polsko-amerykańskie… 

Lloyd Austin, sekretarz obrony Stanów Zjednoczonych: – Mamy zamiar nadal blisko 

współpracować z naszym sojusznikiem, Polską, by zebrać więcej informacji. Będziemy także 

prowadzić konsultacje z członkami NATO i ważnymi partnerami. 

Mark Brzezinski, ambasador Stanów Zjednoczonych w Polsce: – Nie było jeszcze takiej 

sytuacji na polskiej ziemi, kiedy musieliśmy natychmiast synchronizować wojskowych oraz 

politycznych liderów amerykańskich i polskich odpowiedników. Wydarzyło się to 

profesjonalnie i natychmiast, pokazało to również, że my – sojusz amerykańsko-polski jesteśmy 

gotowi. 

Arleta Zalewska: – Posłowie razem minutą ciszy upamiętnili śmierć dwóch mężczyzn 

z Przewodowa, potem wspólnie odśpiewali polski hymn. To, co od wczoraj wyraźnie słychać w 

wypowiedziach wszystkich partii, to wstrzemięźliwość, spokój i wsparcie opozycji dla rządu w 

tej kluczowej sprawie bezpieczeństwa. 

 

GK: – Pierwszy raz od początku agresji na Ukrainę Rosjanie tak masowo ostrzeliwali cele 

cywilne i infrastrukturę, która zapewnia funkcjonowanie państwa w zachodniej Ukrainie, 

zdecydowanie bliżej granicy z Polską. 

Wojciech Bojanowski, Lwów: – Dziś na szczęście było spokojnie, ale mieszkańcy Lwowa 

wspominają wczorajszy dzień jako prawdziwy koszmar, aż cztery pociski spadły na terytorium 

Lwowa, elektryczności brakowało w bardzo wielu punktach miasta… 

Cezary Grochot: – …ukraiński sztab generalny twierdzi, że aż 77 rakiet wroga i 10 dronów 

udało się zestrzelić. I prosi o pilne dostawy broni przeciwlotniczej. W ostatnich godzinach udało 

się przywrócić dostawy prądu dla 8 milionów ludzi. Niestety dziś Rosja atakowała Ukrainę, ale 

nie na taką skalę jak wczoraj. 

 

GK: – Donald Trump chce wrócić do Białego Domu. Ogłosił właśnie, że będzie startował 

w wyborach prezydenckich w 2024 roku. 

 

GK: – Co robią posłowie PiS, gdy przegrają głosowanie? Zarządzają reasumpcję i głosują 

jeszcze raz. Tak było wczoraj na komisji finansów. W drugim głosowaniu rządzący wygrali. 

Bardzo im zależało, bo ustawą chcą wyłączyć duże pieniądze z reguły podatkowej… 

 

GK: – Rząd obiecuje dbać o trwałość rodziny, zabezpieczyć potrzeby mieszkaniowe 

i zdrowotne młodych Polaków. Ale w strategii demograficznej 2040 nie ma pieniędzy na in 

vitro. Zapłodnienie ma być naturalne, tak jak i poród, a cesarki będą ograniczane… 

Maciej Jędrzejko, doktor, ginekolog: – Trzeba szanować kobiety, przestać je straszyć, 

przestać penalizować lekarzy za czynności medyczne. 

 

GK: – To nie jest pierwszy, ale bardzo ważny krok w kierunku powrotu ludzi na księżyc. 

Misja jest precyzyjnie zaplanowana, odważna i kosmicznie droga. Dziś nad ranem z przylądka 

Canaveral wystartowała rakieta z manekinami, następny lot ma być załogowy… Starty 

przekładano. 

♣ 

2022-11-17 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7039 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 



Polska – 432 nowych zakażonych. 10 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny sześćdziesiąty siódmy dzień 

 

GK: – Ważne słowa prezydenta Ukrainy: Nie wiem na 100%, co się stało, myślę, że świat 

też tego nie wie. Wołodymyr Zełenski zmienił stanowisko, nie wyklucza, że to ukraińska 

rakieta, która zestrzeliła rosyjską, zabiła dwóch Polaków w Przewodowie. Był tam dziś 

prezydent Andrzej Duda. 

Lloyd Austin, sekretarz obrony Stanów Zjednoczonych: – Pomagamy, jak tylko możemy, 

mamy kilku ekspertów w terenie, którzy pomagają polskim władzom. Mamy pełne zaufanie do 

zdolności Polski, aby przeprowadzić to śledztwo we właściwy sposób i dopóki to się nie 

zakończy, myślę, że byłoby przedwczesne, aby ktokolwiek wyciągał pochopne wnioski. 

[To słuszne stwierdzenie i nie będę dalej notował bezpodstawnych wypowiedzi]. 

Jakub Sobieniowski: – Wizyta szefa Si aj ej w Polsce świadczy, że Polska może korzystać 

z amerykańskich specjalistów. Kluczowe może się okazać to, co zarejestrował amerykański 

wywiad, w tym ten samolot zwiadowczy. 

Morawiecki w Sejmie: – Nasz materiał filmowy jest najbardziej do tej pory niezbitym 

dowodem… 

Duda: – Jeżeli goście z Ukrainy będą chcieli zobaczyć czynności postępowania, będzie 

można im te czynności postępowania pokazać, tak jak mnie zostały one pokazane, ale jeżeli 

chodzi o udział w czynnościach postępowania, jeżeli chodzi o dostęp do dokumentów, do 

informacji, no, to wymaga już konkretnych podstaw traktatowych, konkretnych podstaw 

dalszych w zakresie prawa międzynarodowego. 

[Tak wygląda woda sodowa w głowie prezydenta – on będzie teraz z Zełenskim rozmawiał 

w oparciu o traktaty, o prawo międzynarodowe]. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy, wypowiedź z dzisiaj: – Nie wiem, co się stało 

tym razem, nie mam 100% pewności. Sądzę, że świat także nie wie na 100%, co się stało w tym 

przypadku. 

GK: – Eksplozja rakiety po naszej stronie granicy, dwie polskie ofiary wojny putina każą 

zapytać, jak chronione jest nasze terytorium kraju. Czy mamy nowoczesny system obrony 

przeciwrakietowej? 

Paweł Szot: – rosyjskie rakiety i samoloty sieją spustoszenie w Ukrainie. Największe 

zagrożenie spada z nieba. System obrony polskiego nieba jest w trakcie budowy, ma już oczy, to 

sześć radarów dalekiego zasięgu (Chruściel, Szypliszki, Wronowice, Roskosz, Brzoskwinia, 

Łabunie – wszystko na wschód od Wisły), skanują przestrzeń powietrzną w promieniu nawet 

kilkuset kilometrów od polskich granic. Budowana właśnie tarcza antyrakietowa będzie bronić 

polskiego nieba na trzech poziomach: program Wisła to wyrzutnie rakiet Patriot o zasięgu do 

100 km; Narew to systemy krótkiego zasięgu zwalczające wrogie rakiety i samoloty na 

odległości do 25 km; najniższy poziom ochrony to rakiety typu Piorun wystrzeliwane z wyrzutni 

ręcznych i umieszczonych na pojazdach, a także artyleria [na ekranie mamy rakiety 

Poprad/Pilica zasięg do 7 km]. System ma zwalczać między innymi pociski balistyczne, rakiety 

manewrujące i drony, nie ochroni jednak całej Polski… 

 

GK: – Było nerwowo i groźnie. Przez kilka godzin Polacy nie wiedzieli, co się dzieje. 

Wiedzieli, że coś się stało, że służby i rząd mają pilną naradę. O tym, że na Polskę spadła 

rakieta, dowiedzieliśmy się nieoficjalnie od Amerykanów. Potrzebne są procedury, bo podobne 

sytuacje mogą się niestety zdarzać… 

 

GK: – Będzie konfiskata auta za jazdę po pijanemu [ale tylko osobowego prywatnego, bo 

firmowe nie będą konfiskowane]. 

 

GK: – Przed Ukraińcami bardzo ciężkie tygodnie i miesiące. Jak przetrwają zimę bez 

prądu, wody i gazu? To już się dzieje w wielu miastach, miasteczkach i na wsiach. Wycofujący 

się Rosjanie niszczą wszystko, co można, by wziąć Ukrainę chłodem i głodem. A zima jeszcze 

nie zaczęła się na dobre. 



Cezary Grochot: – Po jednym spokojniejszym dniu rosyjskie rakiety znów spadają na 

ukraińskie miasta… Zginęły co najmniej cztery osoby, jest wielu rannych. Nad Kijowem 

ukraińska obrona przeciwlotnicza zestrzeliła dwie rosyjskie rakiety manewrujące i trzy irańskie 

drony. Niszczenie ukraińskiej infrastruktury stało się kluczowym elementem rosyjskiej strategii. 

Robi się coraz zimniej. 

 

GK: – Izba Odpowiedzialności Zawodowej odroczyła wydanie orzeczenia w sprawie 

sędziego Igora Tuley, ma zdecydować, czy można go zatrzymać i przymusowo doprowadzić do 

prokuratury na przesłuchanie… 

 

GK: – Ponad 400 tysięcy złotych wpłaciły na kampanię Joachima Brudzińskiego osoby 

zależne od rządu w spółkach i instytucjach. Ogromne pieniądze pozwoliły Brudzińskiemu dostać 

się do europarlamentu… 

 

GK: – Po czterech latach w opozycji republikanie przejęli Izbę Reprezentantów, ale skala 

wygranej rozczarowuje członków i zwolenników partii… 

♣ 

2022-11-18 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7067 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 359 nowych zakażonych. 15 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny sześćdziesiąty ósmy dzień 

 

PM: – Polska dramatycznie się zadłuża, rząd wydaje coraz więcej i nie chce, by Sejm 

patrzył mu na ręce, dziurawi regułę wydatkową, budżet stał się fikcją. 

Bogusław Grabowski, doktor: – My jesteśmy w dramatycznej sytuacji. Nie wyobrażam 

sobie, żeby nie było nadzwyczajnej komisji śledczej w parlamencie, która będzie przesłuchiwała 

wszystkich od premiera, ministrów, wiceministrów jak ten proces wyglądał i ustalił winnych, 

skierowując akty oskarżenia do Trybunału Stanu czy do prokuratury. 

Michał Tracz: – To nie jest głos polityka opozycji, to głos znanego ekonomisty i byłego 

członka Rady Polityki Pieniężnej. W taki sposób Bogusław Grabowski mówi o tym, co władza 

zrobiła z tak zwaną regułą wydatkową. Chodzi o regułę, mówiąc w dużym uproszczeniu, nie 

pozwala wydawać publicznych pieniędzy poza budżetem i poza kontrolą parlamentu. PiS 

przegłosowało w środę ustawę, która część wydatków z tej reguły wyłącza. Mówiąc wprost, 

władza omijając regułę, może wydawać publiczne pieniądze bez ograniczeń, a jeśli będzie 

chciała wydawać więcej, niż przewidziała w budżecie, nie będzie musiała prosić sejmu o zgodę. 

BG: – Będzie rząd zmuszony i będzie to robił, zadłużać Polskę za granicą. My, jako 

społeczeństwo będziemy musieli za to zapłacić. 

MT: – Opozycja mówi, że to tak zwana kreatywna księgowość. W ten sposób władza 

będzie mogła ukrywać, na co wydaje pieniądze i będzie mogła bez końca powiększać deficyt. 

 

PM: – Obaj mówią o spotkaniu, ale jakoś spotkać się nie mogą, to zaskakujące, bo są 

w tym samym rządzie – premier i minister. 

[Premier nie ma władzy nad ministrami, czyli to nie jest rząd]. 

Maciej Knapik: – Protesty sędziów jak trwały, tak trwają. Ostatnio premier apelował do 

ministra Ziobry – pomoc europejska jest ważna. 

Morawiecki: – Jeżeli ktoś tego nie rozumie, to jestem gotów spotkać się z każdą grupą w 

ramach Zjednoczonej Prawicy lub poza Zjednoczoną Prawicą, jestem gotów to tłumaczyć. 

Ziobro: – Rzeczywiście warto, żebyśmy się spotkali… Jak to się stało, że te pieniądze 

jednak są dotowane dla Polski? Pan premier mówił, że nic się nie stanie; gwarantował, że 

żadnych, ani jedno euro nie będzie blokowane. W takim razie, gdzie są pieniądze? Myślę, że 

trzeba i z tego wyciągnąć wnioski, bo to jest odpowiedzialność polityczna. 



Morawiecki: – Ewentualne różnice zdań zasadniczo wyjaśniamy w naszym własnym 

gronie. Niektórzy niepotrzebnie mieszają pewne fakty ze sobą. Mam nadzieję, że nie robią tego 

intencjonalnie. 

PM: – Episkopat zasłania się konkordatem w kwestii przekazywania akt [do] państwowej 

komisji do spraw pedofilii. Komisja jest ignorowana, dlatego Sejm nakazuje w ustawie 

przekazywanie jej dokumentów. Ale jednocześnie PiS nie godzi się na karę dla tych, którzy tego 

odmówią. A odmawia Kościół. Pozostaje bezkarny? Opozycja zarzuca władzy hipokryzję. 

[Tego się nie dostrzega, ale Kościół uważa za grzech śmiertelny jedynie stosunek z kobietą 

i to bez ślubu. Biologii nie da się oszukać. Przecież wszyscy księża i biskupi też, są samcami, 

muszą cyklicznie wydalić spermę i to aż do późnej starości, robią to na kilka sposobów, 

oczywiście w tajemnicy: przez masturbację, przydatne jest zbliżenie z drugim klerykiem w 

seminarium, później przydatne są dzieci, które przecież niewiele rozumieją. – Wydalanie spermy 

jako czynność fizjologiczna samo w sobie nie jest grzechem, a więc tym samym nie może być 

przestępstwem. Tego się oficjalnie nie głosi, ale to się wie. Mam prawo wykazywać zasadniczą 

różnicę dla Kościoła między stosunkiem płciowym z kobietą, a różnym pozbywaniem się 

spermy. Upoważnia mnie doświadczenie, gdy na spowiedzi ksiądz pytał: „z kobietą?” a potem 

pouczał mnie słowami: „bo stosunek z kobietą jest wielkim grzechem śmiertelnym”. Więc 

sposób pozbywania się spermy przez katolika jest jego prywatną tajemnicą i nikomu nic do tego 

– rozumuje Kościół. Bo podstawą jest przykazanie: „Nie pożądaj cudzej żony” – tylko żony]. 

♣ 

2022-11-19 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7067 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 392 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny sześćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

DR: – Dyplomatyczny zgrzyt na linii Warszawa – Moskwa, Polska nie wpuści szefa 

rosyjskiej dyplomacji na grudniowy szczyt OBWE w Łodzi. Ławrow jest objęty unijnymi 

sankcjami. Decyzja nie powinna dziwić, a budzi wściekłość. Kreml mówi o niedopuszczalnym 

ataku na Federację Rosyjską. Międzynarodowi eksperci są już na miejscu eksplozji w 

Przewodowie. Dziś odbył się pogrzeb jednej z ofiar. 

Katarzyna Sławińska: – Pogrzeb miał państwowy charakter, choć na prośbę bliskich to 

była bardzo prywatna uroczystość. Rodzina i mieszkańcy Przewodowa pożegnali 60-letniego 

kierownika suszarni zbóż. Pogrzeb drugiej ofiary eksplozji rakiety odbędzie się jutro. Późnym 

popołudniem miejsce tragedii mogli zobaczyć dziennikarze. Śledczy zakończyli tu działania, 

choć śledztwo trwa. To najprawdopodobniej są części wagi, która została zniszczona w wyniku 

eksplozji [bardzo pogięte dwuteowniki stalowe i nieuszkodzone, ale rozrzucone belki drewniane 

stanowiące pokład wagi]. 

Karine Jean-Pierre, rzeczniczka prasowa Białego Domu: – Nasze informacje potwierdzają 

wstępną ocenę prezydenta Dudy, że był to najprawdopodobniej ukraiński pocisk obrony 

powietrznej, który niestety spadł na terytorium Polski. Ale konkluzja jest taka, że Ukraina ma 

prawo się bronić i to wielokrotnie mówiliśmy. A Rosja powinna zakończyć tę wojnę. 

 

DR: – Jak przeżyć, kiedy zasiłek jest głodowy, a dorobić nie można, bo można go [zasiłek] 

stracić. Jak żyć, kiedy na życie nie zostaje prawie nic, a na rehabilitację i tak nie wystarcza. 

Opiekunowie osób z niepełnosprawnościami przyszli z tymi pytaniami przed pałac prezydencki 

w proteście pod hasłem „dajcie żyć”. To oznacza też „nie wykluczajcie” … 

Michał Tracz: – …mówimy tu o takich kwotach: 2119 zł – świadczenie pielęgnacyjne 

przysługuje opiekunowi dziecka, u którego niepełnosprawność stwierdzono przed 18 rokiem 

życia; później to już maksymalnie 620 złotych zasiłku, pieniądze przysługują, jeśli opiekun nie 

pracuje. Wielu chce i może dorobić, ale wtedy straci świadczenie. Drożeje rehabilitacja i sprzęt 

potrzebny do opieki, więcej płacimy za energię. Rodzice mówią, że na samym świadczeniu nie 

da się przeżyć… 



DR: – Pytanie o stan gry polskiego rządu z Brukselą o unijne miliardy. 

Maciej Knapik: – polski minister po rozmowach w Brukseli miał niewiele do powiedzenia. 

Szymon Szynkowski vel Sęk, minister ds. europejskich, KP PiS: – Rozmowy są 

kontynuowane, te rozmowy są prowadzone. Cały czas jesteśmy w toku rozmów w duchu 

otwartości i dialogu, staramy się zbliżyć te stanowiska. Jesteśmy cały czas w tej fazie rozmów. 

Didier Reynders, komisarz Unii Europejskiej ds. wymiaru sprawiedliwości, wypowiedź z 

wczoraj: – Teraz już nie ma żadnych negocjacji. W tej chwili Komisja ocenia, jaka jest 

możliwość wypełnienie przez Polskę wszystkich kamieni milowych. 

[w sprawie niepłacenia kar] najlepszym wyjściem jest zwrócenie się do samego sądu. 

MK: – Kara za niewykonanie decyzji TSUE dzisiaj wynosi 381 mln euro i rośnie. 

Potrącenia dokonane do tej pory przez Komisję Europejską: 

1. Za okres od 3.11.2021 do 10.01.2022 – 69 mln euro 

2. Za okres od 11.01.2022 do 21.02.2022 – 42 mln euro 

3. Za okres od 22.02.2022 do 23.03.2022 – 30 mln euro 

4. Za okres od 24.03.2022 do 25.04.2022 – 33 mln euro 

5. Za okres od 26.04.2022 do 25.05.2022 – 30 mln euro 

6. Za okres od 26.05.2022 do 27.06.2022 – 33 mln euro 

7. Za okres od 28.06.2022 do 27.07.2022 – 30 mln euro 

Razem 267 mln euro, czyli około 1,2 miliarda złotych. 

 

DR: – To pierwsze kroki, a już z przytupem przyszła zima i jak zwykle niektórych 

zaskoczyła. Przedsmak mieliśmy od rana, wieczorem większe zderzenie. Jest pogodowy alert dla 

5 województw, północny zachód kraju będzie śnieżyć, będzie sypać, przyda się ostrożność. 10 

do 15 cm śniegu. 

 

DR: – Jest gigantyczna i niemałe z nią problemy, nazywa się PBM, jest wielką tarczą, 

która wydrąży tunel w ekspresowej S-19 na Podkarpaciu. Do Szczecina przypłynęła z Hiszpanii, 

potem Odrą do Opola, a teraz zmierza do celu na kołach w konwoju, jakiego na polskich 

drogach jeszcze nie było, a teraz tej nocy przejedzie przez Warszawę. [Na zdjęciu widzę, że 

części tarczy wiezione są na pięciu, może sześciu specjalnych platformach. Największa część 

jest wieziona na specjalnej platformie o 26 kołach, tyle naliczyłem z prawej strony, po lewej 

mogą być dalsze rzędy kół]. 

Jorge Calabuig Ferre, wiceprezes Mostostalu Warszawa: – To jest największy transport 

organizowany w Polsce do tej pory, pod względem długości trasa 800 km. Dzisiaj tu 

transportujemy głowicę, który będzie miał 9 m szerokości, będzie ważył około 500 ton. Możemy 

tylko prowadzić transport w nocy od 22:00 do 6:00. Prędkość, z jaką porusza się tego typu 

transport jest 10 km na godzinę. Spodziewamy się, że około na koniec listopada będzie 

w Rzeszowie. 

 

DR: – Na mniej niż dobę przed startem mundialu dorzucamy jeszcze jedno „naj”. Nie 

dość, że najbardziej kontrowersyjne i najdroższe, to z najdziwniejszą oprawą, gdzie kibic to nie 

prawdziwy fan, a doping to nie prawdziwe wspieranie. 

Dariusz Łapiński: – W narodowych koszulkach reprezentacji, częste slogany, w Katarze 

(Qatar) pełne kibiców. Okazuje się, że są to ci sami ludzie, tylko zmieniają barwy. Robotnicy 

sezonowi z innych krajów teraz zarabiają jako kibice. Prawdziwych polskich kibiców jest mniej 

niż zwykle na takich imprezach. Nowy rodzaj kibicowania został zauważony przez 

reprezentantów Polski. 

♣ 

2022-11-20 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7067 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 71 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny siedemdziesiąty dzień 



 

DR: – Alarm w Zaporożu, po serii eksplozji na terenie elektrowni Międzynarodowa 

Agencja Energii Atomowej grzmi o igraniu z ogniem. O ostrzał oskarżają się obie strony, Kijów 

i Moskwa, która według informacji amerykańskich dziennikarzy porozumiała się z Iranem w 

sprawie broni i produkcji broni. 

Sanna Marin, premier Finlandii: – Podjęliśmy w tym tygodniu decyzję o dziesiątym 

pakiecie pomocy wojskowej na rzecz Ukrainy, to do tej pory największa dostawa o wartości 55 

milionów euro, a będzie więcej. 

Katarzyna Sławińska: – …Amerykański sekretarz obrony podkreśla, że pomaganie 

Ukrainie, to ochrona przed światem tyranii. 

 

DR: – Szczyt klimatyczny w Egipcie, najważniejsze ustalenia. Największe kontrowersje. 

 

DR: – Dojczland, zapowiedź ciężkiej i ciemnej zimy. 

Michał Tracz: – Takie szkolenia stają się coraz bardziej popularne. W Dojczlandzie 

w Berlinie ludzie uczą się, co zrobić, gdy zimą nagle zabraknie prądu. 

Doris Doersam, uczestniczka szkolenia: – Wiem, że muszę mieć pudełko ratunkowe, gdzie 

będę trzymać świeczki, którymi oświetlę mieszkanie w pierwszej kolejności. 

MT: – To nie jest straszenie, ale dmuchanie na zimne, zwłaszcza że w Dojczlandzie 

przerwy w dostawach prądu są bardzo prawdopodobne. 

Ralph Tiesler, Federalny Urząd ochrony cywilnej i pomocy ofiarom katastrof: – Musimy 

założyć, że zimą dojdzie do blockoutów. Rozumiem przez to ograniczone regionalne i czasowo 

przerwy w zaopatrzeniu w prąd. 

MT: – Pierwsze przerwy w dostawach prądu mogą się pojawić już w styczniu i lutym. 

Birgitt Eberlin, organizatorka szkolenia: – Musimy zrozumieć, co tak naprawdę będzie 

oznaczać brak prądu i to, że nic nie działa, że nie świecą się latarnie na ulicach, nie naładujemy 

telefonu, nie będzie działał dzwonek do drzwi, [nie będą czynne windy]. 

MT: – Dojczlandzkie władze nie pudrują rzeczywistości, ostrzegają ludzi, że przez wojnę 

w Ukrainie może zabraknąć surowców do produkcji prądu. Pytanie: czy to może wydarzyć się 

też w Polsce? Eksperci o groźbie blockoutów na razie nie mówią. Ale to będzie zależało nie 

tylko od warunków zewnętrznych, nie tylko od wojny, ale przede wszystkim od tego, czy 

będziemy mieli wystarczającą ilość węgla? Dlatego na wszelki wypadek musimy zaangażować 

się wszyscy, musimy poważnie zacząć oszczędzać energię. Do oszczędzania energii namawia 

swoich obywateli wiele rządów w Europie. Wszędzie wprowadzono prawo nakazujące 

ograniczenie zużycia prądu i ogrzewania pomieszczeń 

Morawiecki: – O 10% 

MT: – A administracja rządowa i samorządowa ma ustawowy obowiązek ograniczenie 

zużycia. Ale słowa oszczędzanie rząd unika jak ognia… 

 

DR: – Jest porozumienie, ale to raczej plan minimum wobec tak dużego zagrożenia dla 

planety. Szczyt w Egipcie kończy wspólna deklaracja, w niej nowy fundusz dla łagodzenia 

szkód klimatycznych w biedniejszych krajach, ale ani słowa o dalszej redukcji emisji gazów 

cieplarnianych. I nie tylko to nie podoba się aktywistom. 

♣ 

2022-11-21 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7035 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 86 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny siedemdziesiąty pierwszy dzień 

 

DR: – Dojczlandzkie Patrioty dla polskiego bezpieczeństwa. Jest oferta, przyszła po 

eksplozji w Przewodowie. Jest odpowiedź szefa MON: Przyjmujemy z satysfakcją, rozmieścimy 



na granicy z Ukrainą. Wzmocnią bezpieczeństwo naszej przestrzeni powietrznej, choć od dawna 

nie słabnie anty-dojczlandzka retoryka obozu władzy. 

Jacek Tacik: – …Do ustalenia pozostaje wersja systemu, jak szybko do nas dotrą i jak 

długo będą u nas stacjonować. Oferta Dojczlandu ma bezpośredni związek z wybuchem 

w Przewodowie sprzed 6 dni… Dwie dojczlandzkie jednostki systemu Patriot z dwunastu 

dostępnych znajdują się na Słowacji, kolejne trafią do Polski… Na wyposażeniu polskiej armii 

do końca grudnia mają być dwie baterie Patriotów, czyli 16 wyrzutni. Oprócz nich są już dwie 

baterie amerykańskie systemu Patriot rozmieszczone w Rzeszowie… 

 

DR: – Projekt ustawy o zmianie ordynacji wyborczej jest gotowy, bo jak uzasadnia prezes: 

dzisiaj metoda liczenia głosów nie jest najlepsza, a to ta sama metoda, która obowiązywała przy 

kolejnych [ostatnich] wyborach wygranych przez PiS… 

 

DR: – Z najnowszego raportu ekonomicznego wieje pesymizmem. 

Paweł Płuska: – …inflacja zjadła nasze dwie miesięczne pensje. Dziś przedstawiono 

najnowszy raport ekonomiczny, z którego wynika, że połowa Polaków spodziewa się 

pogorszenia (zdecydowanie się pogorszy: 17% | raczej się pogorszy: 33% | w sumie: 50%). 

Małym pocieszeniem jest to, że więcej pesymistów znajdujemy w Rumunii, a nawet w 

Dojczlandzie. 

Nie mamy z czego dokładać. Ponad 40% Polaków nie ma żadnych oszczędności. 

Polska – 57% posiada oszczędności: 35 809 zł 

Rumunia – 53% posiada oszczędności: 22 170 ron (21 620 zł) 

Dojczland – 74% posiada oszczędności: 77 350 euro (369 722 zł) 

Wartość średnia, przelicznik szacunkowy zgodny ze średnim kursem NBP z 2022.11.3. 

Polacy i Rumuni uważają nieruchomości za najlepszą inwestycję: Polacy 58%, Rumuni 

50%, Dojcze 15%; na drugim miejscu mamy metale szlachetne: Polacy 34%, Rumuni 46%, 

Dojcze 47%; dzieła sztuki: Polacy 15%, Rumuni 14%, Dojcze 10% 

 

DR: – Protest komorników – w całym kraju na tydzień zamknięte kancelarie, nie 

przyjmują klientów, nie załatwiają spraw. Od resortu sprawiedliwości chcą ochrony, 

bezpieczeństwa… dłużnik zaatakował nożem śmiertelnie komornika… 

 

DR: – Sytuacja radiacyjna jest w normie i trudno o lepszy komunikat, kiedy mowa 

o ostrzale zaporoskiej elektrowni atomowej. Krytyczna infrastruktura nie została uszkodzona. W 

Ukrainie dzisiaj dzień wolności i godności. Kolejny dzień, kiedy dziesięć milionów ludzi nie ma 

prądu… 

♣ 

2022-11-22 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,7075 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 597 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny siedemdziesiąty drugi dzień 

 

PM: – 0:0 w meczu Polska – Meksyk 

 

PM: – PiS traci władzę samorządową na Śląsku, tam gdzie zdobyło władzę, gdy zaraz po 

wyborach przyłączył się do PiS-u radny opozycji, teraz do opozycji przechodzi czterech 

radnych, protestują przeciw blokowaniu środków unijnych przez postawę PiS-u. Partia rządząca 

próbowała do ostatniej chwili nie dopuścić – przegrała. 

Maciej Knapik: – Na Śląsku dokonała się zmiana. Dotychczasowy przewodniczący z PiS-

u Jan Kawulok odchodzi, nowy z Platformy zajmuje stanowisko. 

Marek Gzik, przewodniczący sejmiku wojewódzkiego śląskiego, Platforma Obywatelska: 

– To jest wielki zaszczyt, ale i wyzwanie. 



MK: – Czworo radnych zmieniło barwy polityczne, w tym marszałek województwa. 

Jakub Chełstowski, marszałek województwa śląskiego, ruch samorządowy „Tak dla 

Polski”: – …Są też wartościowi ludzie, którzy starają się te środki dla Polski zdobyć, może nie 

mają możliwości politycznych. 

MK: – Co ważne, premier jest posłem wybranym ze Śląska właśnie i często tu bywa. 

Ostatnio był też Kaczyński. 

Kaczyński, Jastrzębie-Zdrój: – Kto wygrywa na Śląsku, wygrywa w Polsce. 

MK: – Nie pomogło. Nazajutrz po wyjeździe prezesa, PiS przegrywa, a ludzie PiS-u 

przypięli znaczki „Ruch Samorządowy Tak! Dla Polski”, a ten ruch, to między innymi: 

Aleksandra Dulkiewicz, Jacek Karnowski czy wiceszef PO Rafał Trzaskowski, ruch choć 

samorządowy jest mocno opozycyjny. Co w nim robią ludzie z PiS-u? 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Jesteśmy w stanie dokonać zmiany i pozyskać 

tych polityków, którzy może nie byliby gotowi przystąpić do jakiejś partii politycznej. 

Aleksandra Dulkiewicz, prezydent Gdańska: – Wiemy, jak Polskę zmieniać i chcemy, by 

tą wartością dodaną do zmiany władzy w Polsce… 

MK: – Teraz PiS mówi o braku odwagi, klasy i podłym zachowaniu. 

Krzysztof Sobolewski, KP PiS: – Lokalne interesiki przełożyły się na to, co się stało i jest 

dla nas sytuacja trudna. 

MK: – Ale z drugiej strony słychać, że to PiS 4 lata temu po wyborach przeciągnęło na 

swoją stronę radnego Kałużę wtedy z list Koalicji Obywatelskiej, zmieniając tym samym wynik 

wyborów, przejmując władzę i dopiero teraz jest, jak być powinno. Sami zainteresowani 

twierdzą, że przeszkadzało im partyjniactwo i konflikt z Unią Europejską. 

Alina Nowak, radna sejmiku województwa śląskiego, ruch „Tak dla Polski: – Nie 

zgadzamy się z tym, co robi rząd Zjednoczonej Prawicy, jeśli chodzi o blokowanie środków 

europejskich. 

Jakub Chełstowski, marszałek województwa śląskiego, Tak! Dla Polski: – Ta retoryka 

unijna jest mi kompletnie obca. Jesteśmy regionem, który jest z wielkimi wyzwaniami. 

Dostaliśmy z Unii 5 miliardów euro. 

Jacek Karnowski, prezydent Sopotu, prezes ruchu „Tak! Dla Polski”: – Inni ludzie radni 

zobaczyli, że są na spalonym. 

 

PM: – Przemoc psychiczna, fizyczna, także seksualna. Po serii ataków i anonimowych 

oskarżeń posłanka Katarzyna Kotula potwierdza, że prezes Polskiego Związku Tenisowego, 

Mirosław Skrzypczyński dopuszczał się molestowania także wobec niej, gdy miała 13 lat, a on 

był trenerem. Prezesowi pali się grunt pod nogami, ale wszystkiemu zaprzecza. 

 

PM: – To największy atak na system zdrowotny w Europie od czasu drugiej wojny 

światowej -mówi przedstawiciel WHO o tym, co robi putin w Ukrainie. Po kolei niszczy 

ukraińskie elektrownie. Chce, żeby w zimie Ukraińcy żyli bez światła i ciepła. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Mamy wyższy poziom zużycia energii od 

tego, który jesteśmy w stanie zapewnić. Dlatego apeluję do wszystkich władz regionalnych, by 

przekazywali informacje o oszczędzaniu energii. Staramy się zrobić wszystko, by to naprawić. 

 

PM: – Jest specjalna ustawa i znajdą się dodatkowe pieniądze na rozbudowę szpitala 

MSWiA w Warszawie, który stanie się Państwowym Instytutem Medycznym i będzie się 

troszczył o zdrowie między innymi władz państwa. 

 

PM: – Zaczyna się białe szaleństwo, jest śnieg, są narty. Humory psują ceny. 

♣ 

2022-11-23 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6958 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 449 nowych zakażonych. 10 zgonów. 

 



UKRAINA WALCZY – dwusetny siedemdziesiąty trzeci dzień 

 

GK: – Nic nie wskazuje na to, by doszło do ujawnienia tajemnic państwowych, ale to 

nigdy nie powinno się zdarzyć. A w pałacu prezydenckim zdarza się kolejny raz. W dniu 

eksplozji rakiety w Przewodowie Andrzej Duda ponad 7 minut rozmawiał z kimś, kto podawał 

się za prezydenta Francji. Albo w pałacu nie ma procedur, albo nie działają. 

Maciej Knapik: – Władimir Kuzniecow i Aleksiej Stoliarow: 

- Dzień dobry przyjacielu, jak się masz? 

- Cześć Emmanuelu, czy to ty? Na linii Andrzej Duda. 

- Tak, tak. To ja. 

- Dzień dobry Emmanuel. Dziękuję za telefon. Jak zapewne wiesz, sytuacja jest bardzo 

trudna. Dziś po południu w pobliżu granicy z Ukrainą doszło do eksplozji, na naszym terytorium 

i to była rakieta. Bez wątpienia była to rakieta. Kto ją wystrzelił, nie wiemy. Start był gdzieś na 

wschodzie. 

- Myhym 

- Rakieta wyprodukowana w Rosji. To była bardzo duża eksplozja, ponieważ w jej wyniku 

powstał krater. Szerokość to 20-25 metrów, a jego głębokość to 5 metrów. To bardzo duża 

dziura. Rozmawiałem z prezydentem Bidenem. 

- Co on powiedział? Czy obarczył winą Rosjan. 

- Nie, nie. 

- Myślisz, że to może być ukraiński pocisk? 

- Nie wiem, prezydent Biden powiedział, że wyśle amerykańskich ekspertów, żeby 

pomogli naszym w śledztwie, więc będzie to wspólne śledztwo. Będę czekał na wynik ich 

śledztwa 

Bartłomiej Sienkiewicz, były minister spraw wewnętrznych, PO: – Wygląda na to, że 

każdy z całego świata jest w stanie dodzwonić się do pana prezydenta i nawinąć dowolny 

makaron na uszy. 

MK: – Dwa lata temu ci sami żartownisie dodzwonili się do Andrzeja Dudy, udając 

sekretarza generalnego ONZ. O takie oszustwo dość trudno, bo rozmowy umawia kancelaria 

prezydenta. 

 

GK: – To na razie informacja symboliczna, ale w świat idzie informacja, że Rosja 

sponsoruje terroryzm. Parlament Europejski przyjął rezolucję przytłaczającą większością 

głosów. W dokumencie wyliczono także rosyjskie zbrodnie wojenne. Dziś rakiety znów spadały 

na ukraińskie miasta. 

[W sytuacji, kiedy ruska armia terroryzuje ludność cywilną Ukrainy, to przecież nie jest 

tylko wspieranie terroryzmu]. 

 

GK: – Już od stycznia znika tarcza antyinflacyjna… 

 

GK: – Może gdyby nie opublikowane zdjęcie nie każdy i nie od razu wiedziałby, że 

w powołanej właśnie 18-osobowej radzie szkolnictwa wyższego, nauki i innowacji nie ma ani 

jednej kobiety. Przypadek? Niezręczność? To brak elementarnej uczciwości w ocenie roli kobiet 

w edukacji. 

Andrzej Duda, prezydent: – Dla mnie ta rada jest radą, która ma patrzeć w przyszłość… 

Jacek Tacik: – …Tym, którzy popatrzą w przyszłość, nie można odmówić doświadczenia 

życiowego; ich średnia wieku to około 60 lat, przewodniczący rady ma 70, najmłodszy 45 lat, 

Łukasz Słoniowski. 

Łukasz Słoniowski: – przedstawiciele różnych uniwersytetów, środowisk, ja sam nie 

jestem naukowcem. 

JT: – Ta różnorodność zapewne mogłaby być atutem pod warunkiem, co podkreśla była 

minister edukacji (Joanna Kluzik-Rostkowska), gdyby wśród 18-to osobowej rady była choć 

jedna kobieta. Ale dla kobiet, nawet jednej zabrakło miejsca. 



Magdalena Biejat, KKP Lewicy, razem: – Dzisiaj kobiety pełnią ogromną rolę w rozwoju 

polskiej nauki, w rozwoju szkolnictwa wyższego i prezydent naraża sam siebie na śmieszność i 

po prostu na poważną stratę, nie korzystając z tych rad. 

JT: – prezydent Duda powołał radę, mimo że już istnieje państwowa rada główna nauki i 

szkolnictwa wyższego, w której zasiadają również kobiety i której zadaniem jest opiniowanie 

projektów ustaw oraz kwestii dotyczących szkolnictwa wyższego, nauki, kultury i oświaty. 

 

GK: – Sąd Najwyższy uchylił wyrok drugiej instancji w sprawie księdza Michała L. Był 

prawomocnie skazany na 10 lat więzienia za zgwałcenie 17-letniej dziewczyny między innymi 

na plebanii kościoła w Gdańsku. Proces zaczął się odnowa i zaczął się koszmar ofiary. Ale to 

ona czuje się teraz skazana, na ponowne spotkanie z koszmarem przeszłości. Myślała, że ma to 

już za sobą, bo ksiądz Michał L. jej dawny powiernik, który skrzywdziła ją, gdy miała 17 lat 

między innymi tego kościoła w Gdańsku siedział za kratami.  

[Co to znaczy: między innymi? Gwałcił nie tylko na plebanii i gwałcił nie tylko tę 

dziewczynę? Zagmatwana rel                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                     

nacja]. 

♣ 

2022-11-24 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6993 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 454 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny siedemdziesiąty czwarty dzień 

 

GK: – Dojczlandzkie Patrioty miały chronić polską przestrzeń powietrzną na wschodzie, 

minister obrony, tu cytat: z satysfakcją przyjął propozycję Berlina. Dwa dni później w sprawie 

dokonał się radykalny zwrot. Prezes Kaczyński ogłosił, że nie chcemy Patriotów. Powinny trafić 

na Ukrainę. To się nie zdarzy. 

Arleta Zalewska: – …Dwa dni później zabrał głos prezes PiS i w wywiadzie dla PAP: 

„Propozycja z całą pewnością jest interesująca. Zaznaczam, że wyrażam tu mój 

własny, osobisty pogląd, ale uważam, że dla bezpieczeństwa Polski najlepiej byłby, 

gdyby Dojczland przekazał ten sprzęt Ukraińcom, przeszkolili ukraińskie załogi, z 

zastrzeżeniem, że baterie miały by być rozlokowane na zachodzie Ukrainy. (…) 

Takie rozwiązanie uznałbym za optymalne i pokazujące, że Dojczland dokonuje 

rzeczywistej zmiany postawy, a nie pewnego aktu o charakterze propagandowym”. 

AZ: – prezes PiS-u aktem o charakterze propagandowym nazywa przekazanie Polsce 

takiego systemu wyrzutni, o którym eksperci wojskowi mówią krótko: 

Jarosław Kraszewski, generał brygady itd.: – W tej chwili chyba najlepszy tej klasy na 

świecie. 

Mariusz Błaszczak 

Po kolejnych atakach rakietowych Rosji, zwróciłem się do strony dojczlandzkiej, 

aby proponowane Polsce baterie Patriot zostały przekazane na Ukrainę i rozstawione 

przy zachodniej granicy. To pozwoli chronić Ukrainę przed kolejnymi ofiarami i 

blackoutem i zwiększy bezpieczeństwo przy naszej wschodniej granicy 

AZ: – Żeby taka propozycja była w ogóle realna, wymagałaby zgody Dojczladu, której, 

jak się okazało, Polska dziś nie dostała, także akceptacji Amerykanów i konsultacji w ramach 

całego NATO. 



Christine Lambrecht 

Minister obrony Dojczlandu 

Polska jest na eksponowanej pozycji, dlatego zaoferowaliśmy wsparcie obrony 

powietrznej, polityki i Patrioty. Ale te Partioty są częścią zintegrowanej ochrony 

powietrznej NATO, co oznacza, że mają zostać rozmieszczone na terytorium NATO. 

Jakiekolwiek użycie ich poza terytorium NATO, wymagałoby wcześniejszych 

rozmów z NATO i sojusznikami. 

AZ: – I tu jeszcze jedna ważna kwestia: takie przekazanie baterii Patriot Ukraińcom, nie 

pomogłoby im jeszcze przez długi czas, bo wymagałoby przeszkolenia ich żołnierzy. Na razie 

polski rząd nie odpowiedział, czy Polska przyjmie pomoc od Dojczlandu po tym, jak Dojczland 

nie zgodził się na rozmieszczenia systemu w Ukrainie. 

 

GK: – Rosja wykorzystuje energię jako broń masowego rażenia – mówi prezydent 

Ukrainy na forum ONZ. Kreml odpowiada, że Ukraina może zakończyć cierpienie obywateli, 

godząc się na warunki Rosji. 

Katarzyna Sławińska: – Operacja na wagę życia na sercu dziecka, gdy rosja pozbawia kraj 

prądu… rosyjskie rakiety zabiły co najmniej 10 osób i kilkadziesiąt raniły. To był atak, który 

pozbawił elektryczności niemal cały kraj. Pierwszy raz w historii wyłączone były wszystkie 

cztery elektrownie jądrowe. Ponad dobę później w Kijowie i innych miastach wracają dostawy 

prądu i wody. Dziś mija dziewiąty miesiąc wojny. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Pracujemy ciężko, by 

uderzyć rosję tam, gdzie ją najbardziej zaboli, by jeszcze bardziej ograniczyć możliwości 

Moskwy prowadzenia wojny w Ukrainie. 

 

GK: – Uwagi Państwowej Komisji Wyborczej poszły do kosza. PiS zmienił ordynację 

wyborczą według własnego pomysłu i politycznego interesu. Chodzi o sposób liczenia głosów, a 

także zwiększenie liczby komisji obwodowych, przede wszystkim w małych i bardzo małych 

miejscowościach. 

 

GK: – Energetyka i klimat. Gdy podczas ekologicznej konwencji przemawiał Donald 

Tusk, na scenę wyszła aktywistka. Nie została usunięta przez ochronę, miała transparent: gaz 

ziemny to broń dyktatorów. 

Tusk: – Myliliśmy się, nie doceniając kwestii klimatu, ochrony środowiska. Musimy 

zatrzymać za wszelką cenę te najgroźniejsze polskie tendencje, które w ostatnich latach 

pokazały odrażające oblicze. Chciałbym się zwrócić do dzisiaj rządzących, żeby wreszcie 

zrozumieli, że polskie rzeki to nie są ścieki, że polskie lasy to nie jest magazyn drewna. 

Trzaskowski: – Grozi nam katastrofa i dlatego musimy inwestować w odnawialne źródła 

energii. Musimy jak najszybciej odchodzić od paliw kopalnianych. Musimy być odważni, 

musimy stawiać na samowystarczalność; musimy stawiać na rozproszoną energię. 

 

GK: – Dziś to tylko dane statystyczne, ale konsekwencje odczujemy za dwa, trzy lata. 

Według GUS-u w ostatnich trzech miesiącach rozpoczęła się budowa nieco ponad 21 tysięcy 

mieszkań – to blisko połowę mniej niż rok wcześniej. Mieszkań zabraknie, ceny jeszcze pójdą w 

górę. 

Mieszkania oddane do użytkowania w 2022: 

deweloperzy 113,0 tysięcy mieszkań (wzrost 1,7%); 

inwestorzy indywidualni 73,1 tysięcy mieszkań (wzrost 2,7%) 

razem 188,8 tysięcy mieszkań (wzrost 1,4%) 

Paweł Płuska: – …liczba rozpoczętych inwestycji spadła o 45% (z 38 150 na 21 000) 

Spadki w liczbie udzielonych kredytów jak i kwotach o prawie 75%. Efekt łatwy do 

przewidzenia. 

 

GK: – Bieda zaczyna się wtedy, gdy zamawia się pół zupy pomidorowej w barze 

mlecznym, bo porcja podrożała o 60 groszy, kiedy na jedzenie ma się dziennie złotówkę. 



Z raportu szlachetnej paczki wynika, że w skrajnym ubóstwie żyje ponad półtora miliona 

Polaków. Bez pomocy nie dadzą rady przeżyć. 

Renata Kijowska: – Planował, że wyremontuje dom. Nie planował zostać biednym. Pan 

Jan nie prosił o udar, gdy szedł do pracy na budowę. 

Jan: – To się porobiło, żem szedł do roboty i zakręciło mną. Jakże pani pójdzie o losce do 

roboty na budowie? Wejdzie pani na rusztowanie? 

RK: – Stracił zdrowie, pracę i nadzieję, że tu zrobi łazienkę. Po zakupie leków i po 

opłatach zostaje mu na miesiąc 20 złotych. W tym roku bieda dopada tych, którzy wcześniej 

sobie radzili… 

♣ 

2022-11-25 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6884 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 390 nowych zakażonych. 2 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny siedemdziesiąty piąty dzień 

 

DR: – NATO przyjmuje z zadowoleniem to, co Polska najpierw przyjęła z satysfakcją, a 

potem zasugerowała przekazanie Ukrainie. Po takiej wolcie z rozmieszczeniem dojczlandzkich 

Patriotów oferowanych dla polskiego bezpieczeństwa będą dyskutować państwa sojusznicze. 

Jeśli odrzucą pomysł polskich władz, polskie władze odrzucą propozycję… 

 

DR: – Ultranowoczesny i drogi, walczy z zagrożeniami z powietrza. W Faktach teraz 

czym jest system Patriot i dlaczego zdaniem ekspertów pomysł przekazania go Ukrainie 

właściwie niewykonalny. 

Paweł Szot: – Najnowocześniejszy system obrony przeciwlotniczej na świecie jest pełen 

rozwiązań objętych ścisłą tajemnicą. 

Łukasz Pacholski, zespół badań i analiz militarnych: – W przypadku przekazania takiego 

systemu Ukrainie, to wymagałoby usunięcia niektórych elementów łączności, niektórych 

elementów systemu radiolokacyjnego i identyfikacji obiektów. 

[A w Polsce nie będzie to wymagane?] 

PS: – Wysłanie wyrzutni wraz z dojczlandzką obsługą oznaczałoby bezpośrednie 

zaangażowanie się wojnę z Rosją. Przekazanie systemu Ukraińcom wymaga przeszkolenia 

personelu, co w normalnych warunkach zajęłoby minimum rok. Patriot na własny radar, który 

widzi na odległość 100 km, co daje do 50 sekund na zestrzelenie na przykład pocisku Iskander 

poruszającego się z prędkością 7 000 km/h. Skuteczność patriotów jest o wiele większa, gdy 

pracują w sieci, korzystając z danych NATO-wskich radarów, samolotów i satelitów, które 

widzą zagrożenie o wiele wcześniej. W Polsce od wielu miesięcy stacjonują amerykańskie 

Patrioty; dojczlandzkie i holenderskie Patrioty strzegą nieba Słowacji. System Patriot to 

opracowany przez Amerykanów filar obrony NATO-wskiego nieba. Dlatego przekazanie 

państwom trzecim wymaga zgody Waszyngtonu i centrali Sojuszu. Paweł Szot, Fakty. 

DR: – Żołnierzom potrzebna broń, cywilom prąd. Generatory nadziei to nowa akcja 

wsparcia dla Ukrainy. Moskwie nie idzie na froncie, uderza więc w zwykłych ludzi. Mróz, głód i 

ciemność, to bezduszna strategia, ale ducha Ukraińców, jak słychać z Kijowa, nie złamie. 

Anna Czerwińska: – Dziewczynka na stacji benzynowej – to tylko tu można było 

uruchomić inhalator, to kolejny wstrząsający widok jak ten z operacji na dziecięcym sercu przy 

latarkach i jak informacja, że w Charkowie i jego okolicach w takich okolicznościach na świat 

przyszło szesnaścioro dzieci. Po środowych bombardowaniach ukraińscy elektrycy, saperzy, 

wszystkie służby pracują non stop, by jak najszybciej we wszystkich domach było ciepło, był 

prąd i woda. Władze uruchomiły już 4 tysiące schronów grzewczych. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Rosja chce nas izolować między sobą, chce, 

żebyśmy nie czuli już swojej obecności. To kwestia fundamentalna. 

AC: – Trzy ukraińskie elektrownie atomowe (Rówieńska Elektrownia Jądrowa, 

Chmielnicka Elektrownia Jądrowa i Południowoukraińska Elektrownia Jądrowa) udało się 



podłączyć znów do tego systemu. Zaporoską Elektrownię Jądrową nadal kontrolują Rosjanie. 

Rusza też kampania: generatory nadziei. Chodzi o to, żeby europejskie miasta wysyłały 

generatory na Ukrainę [do Ukrainy] i pomogły Ukraińcom przetrwać zimę. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Rosja chce cofnąć nas w 

przeszłość, lecz kto już raz walczył o wolność, nie zaakceptuje powrotu do dawnych czasów. 

AC: – putin chce zamrozić i zagłodzić Ukraińców, nie przerywa bombardowań. W atakach 

na obwód chersoński w ciągu jednej doby zginęło 11 osób, a blisko 50 jest rannych. Rosną 

kolejki chętnych do wyjazdu. 

Tomasz Kanik: – …wjazd do miasta, do Mikołajowa, bo to jest najbliższa oaza spokoju, 

jest utrudniony. Tam są rogatki i każdy chętny do wyjazdu jest bardzo dokładnie sprawdzany. 

Ukraińcy szukają żołnierzy rosyjskich w cywilnych ubraniach. 

 

DR: – Jest apel – pytanie, jaka będzie odpowiedź i co też ważne, kiedy będzie? Platforma 

Obywatelska przyspiesza projekt „wspólny start”. O pilne przystąpienie do budowania wspólnej 

listy, Czyli dokładnie do kogo? Dopytuje: 

Maciej Knapik: – … „czy dla partii opozycyjnych ważniejsza jest Polska, czy partyjne 

egoizmy? – czytamy w specjalnej uchwale PO. – „Rządzący im bliżej wyborów, tym bardziej 

manifestacyjnie ograbiają kraj, coraz bezwzględniej wprowadzają system autorytarny i 

pogrążają Polskę w chaosie gospodarczym. Polacy mają rację, żądając od opozycyjnych partii 

politycznych współdziałania na rzecz zwycięstwa w najbliższych wyborach parlamentarnych. 

Rządzący są już zjednoczeni, chcąc zachować za wszelką cenę władzę. My nie jesteśmy 

zjednoczeni, chcąc im tę władzę odebrać. Dlatego dzisiaj, tak jak kiedyś, mówimy do 

wszystkich sił demokratycznych w Polsce – CHODŹCIE Z NAMI! Czas na to najwyższy! 

Apelujemy do naszych partnerów z opozycji o pilne przystąpienie do wdrażania idei budowania 

jednej, wspólnej listy całej demokratycznej opozycji”. 

Do kogo przede wszystkim jest to apel? 

Tusk, wypowiedź z wczoraj: – Słuchałem też z wielkim zainteresowaniem w ostatnich 

kilku dniach wystąpień Szymona Hołowni, które dotyczymy dokładnie tych samych tematów: 

lasów, klimatu, bezpiecznej i czystej energii. I, słuchajcie, to jest właściwie jeden do jeden. 

Jest z nami Basia Nowacka, Adam Trzaska, Ula Zielińska. Tutaj nie ma co szukać na siłę 

jakichś rozróżnień, konfliktów. Musimy wygrać wielką grę. To nie jest gra o zwycięstwo jakiejś 

partii politycznej. 

MK: – Szymon Hołownia odsuwa decyzję o wspólnym starcie do przyszłego roku. 

Politycy jego ruchu wybiegają w czasie jeszcze dalej. Mówią o przyszłym rządzie. Ale 

kampania wyborcza trwa teraz. Jarosław Kaczyński objeżdża Polskę, media rządowe atakują 

opozycję, a partia władzy ma na kampanię sporo pieniędzy, hojne datki od prezesów w 

państwowych firmach, ale też inne metody zdobywania wyborców. 

Będzie nas 10 milionów, to z kolei apel kilkuset intelektualistów i artystów, w tym 

Agnieszki Holland czy Leszka Balcerowicza. Wspólna lista jest moralnym i politycznym 

nakazem, by partie opozycyjne zdołały ową wspólną listę wyborczą powołać i odnieść 

zdecydowane zwycięstwo nad PiS-em. – czytamy. Ale PSL chce stworzyć drugą listę dla tych, 

co nie zagłosują na PO czy Lewicę – słyszymy. 

Piotr Zgorzelski, KP Koalicja Polska, PSL: – po pierwsze, zawiedzionych wyborców PiS 

oraz tych niezdecydowanych, to jest w sumie ponad 5 milionów wyborców, [którzy zagłosują za 

PSL?] 

[Zasadniczy problem jest w tym, że przy jednej liście premierem będzie Tusk. Tymczasem 

w przekonaniu żyją, że mają szansę na stołek premiera i Hołownia, i Kosiniak-Kamysz, nawet 

Czarzasty ma w zanadrzu warunek o premierostwie. Bardzo przykra ta nasza rzeczywistość]. 

 

Jutro mecz o wszystko. Arabię Saudyjską trzeba pokonać… 

♣ 

2022-11-26 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6874 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 



Polska – 421 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny siedemdziesiąty szósty dzień 

 

PM: – Reprezentacja Polski pokonała na mundialu Arabię Saudyjską. Doha. Jesteśmy 

najlepsi w grupie… 

 

PM: – Polski premier w Kijowie w rocznicę wywołanego przez Stalina wielkiego głodu. 

Wojna i głód nie złamią Ukrainy zapewniał Mateusz Morawiecki i oferuje pomoc. Wojna 

putina, to brak światła, ciepła i wody w milionach ukraińskich domach. Amerykanie ślą 

generatory prądu. Zachód stara się nie dopuścić do zimowej tragedii. 

Arleta Zalewska: – … Z głodu zginęło ponad 3,5 miliona Ukraińców. Wtedy też decyzja 

zapadła na kremlu. Pamięć o tamtych czasach szczególnie dziś czuje się w każdym ukraińskim 

domu. 

Wielki głód nie złamał narodu ukraińskiego, choć było to ludobójstwo na niewiarygodną 

skalę. Dzisiejsza wojna i jej zbrodnie również nie złamią Ukrainy. Miliony mogą jednak zginąć. 

Głód i wojna są metodą słabych władców. 

AZ: – Mateusz Morawiecki wraz z premierem Litwy i Belgii oraz prezydentami Węgier i 

oczywiście Ukrainy dyskutowali o tym, jak pomóc Ukrainie w eksporcie zboża na Bliski 

Wschód. Ta deklaracja padła od polskiego premiera: 20 milionów dolarów. Amerykanie 

przekazali tysiąc takich generatorów prądu… 

Dziewczynka: – Nie ma światła. Włączyłam latarkę. Nie ma ciepła, ogrzeje mnie pies. Nie 

będziemy negocjować z Putinem. 

 

PM: – zamrożenie cen gazu bez kryterium dochodowego – ogłosił rząd. Wraca jednak vat. 

Ceny ogrzewania wzrosły, zwłaszcza węglem. Im jest zimniej, tym goręcej w składzie węgla, 

którego wciąż za mało. 

Paweł Płuska: – Jest zimno, tak po prostu. Taka pora roku, ale na pytanie: czy jako kraj 

jesteśmy dobrze przygotowani do sezonu grzewczego, mało kto odpowiada, że tak. 

 

Zmiana cen różnych form ogrzewania w październiku 2022 

Szacunki HRE Investments n podstawie danych Eurostatu 

• Węgiel – 180% 

• Paliwa płynne – 77% 

• Inne paliwa stałe (np. drewno) – 41% 

• Gaz – 28% 

• Energia cieplna – 27% 

• Energia elektryczna – 5% 

PP – za chwilę te dane będą nieaktualne. Tani prąd będzie tylko do 2 kv rocznego 

zużycia… 

[Zapewne można krytykować wszystkie ceny, ale najbardziej wyrazista jest cena drewna z 

Państwowych Lasów. Dlaczego cena drewna z lasu rośnie i to aż o 40%? Przecież las rośnie, jak 

rósł przez dziesięciolecia. To Lasy Państwowe korzystając z ogólnego wzrostu cen paliw, 

podniosły sobie cenę drewna sprzedawanego ludności. Przecież Lasy Państwowe są polskim 

przedsiębiorstwem. Gdyby PiS-owi zależało na narodzie, to drewno z lasu powinno być po 

symbolicznej cenie za złotówkę. Niestety. PiS musi wycisnąć pieniądze od obywatela za 

wszystko, co musimy kupić od państwa. I tak jest z wszystkimi cenami. Niech PiS nie mówi, że 

opiekuje się narodem, że dba o naród. Wszyscy się kłopoczemy, jak związać koniec z końcem, 

wiele nie daje rady i upada, tylko PiS ma pieniądze na wszystko, wysysa wszelkie pieniądze. 

Jeżeli potrzebuje następnych pieniędzy, to podnosi ceny]. 

 

PM – Jesteśmy ludźmi, a nie zwierzętami – krzyczą Chińczycy. Mają dość kolejnych 

lokdownów z powodu Covidu. 

 



♣ 

2022-11-27 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6874 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 78 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny siedemdziesiąty siódmy dzień 

 

PM: – Jeszcze nic straconego. Propozycja uzyskania w Polsce antyrakiet Patriot 

z dojczlandzką załogą jest nadal aktualna, potwierdza ambasador Dojczlandu w Faktach po 

Faktach. Berlin jest zaskoczony sprzecznymi sygnałami od polskich władz. Poślijcie Patrioty 

Ukrainie – usłyszał Dojczland i mówią: Jak nie, to nie. Ale chcieli nam pomóc i nadal chcą. 

Thomas Bagger, ambasador Dojczlandu w Polsce: – Oczywiście oferta jest cały czas 

wiążąca i cały czas leży na stole. My niczego nie chcemy Polsce narzucić. Ta oferta jest 

wyrazem znaczenia oraz priorytetu relacji z Polską dla rządu w Berlinie. Nasza oferta pocisków 

Patriot miała być inwestycją we wzajemne zaufanie. 

Nie ma teraz możliwości, żebyśmy wysłali baterie Patriot, które są obsługiwane przez 

dojczlandzkich żołnierzy na teren Ukrainy. Dlatego, że nie można wysyłać żołnierzy państwa 

NATO-wskiego do Ukrainy. My nie jesteśmy częścią tej wojny. 

Arleta Zalewska: – Jak ambasador Dojczlandu w Polsce potwierdził, że jeśli rząd przyjmie 

wsparcie z Berlina. System lotniczy Patriot może znaleźć się w Polsce w ciągu kilku tygodni. I 

to właśnie tę ofertę Kaczyński nazwał aktem o charakterze propagandowym. Mimo, że 

prezydent: 

Andrzej Duda: – W pierwszej kolejności ochrona polskich obywateli. 

AZ: – Wsparcie polskiego bezpieczeństwa ze strony Dojczlandu to konsekwencja 

tragicznych wydarzeń w Przewodowie. Ale też polityczna decyzja dojczlandzkiego rządu, z 

którą PiS musi się zmierzyć. Z jednej strony dla wyborców może być niezrozumiałe, dlaczego 

rząd rezygnuje z dodatkowego wojskowego sprzętu, z drugiej antydojczlandzka polityka PiS-u 

to jeden z ważniejszych tematów kampanii i wystąpień Kaczyńskiego. 

Kaczyński, Kraśnik: – But dojczlandzki, bo to będzie dojczlandzki, a nie żaden europejski 

but, naprawdę może być bardzo ciężki… [idiota] 

Kaczyński, Konin: – Za co się Dojczland nie wziął w Europie, to się fatalnie skończyło. 

Pierwsza wojna światowa, druga wojna światowa… 

Kaczyński, Sochaczew: – Dojczland chce się zbroić przeciw Rosji czy przeciw nam? To ja 

nie wiem. [idiota] 

Kaczyński: – Ja bym sobie nie życzył wojsk dojczlandzkich na polskim terytorium, bo to 

musi co najmniej siedem pokoleń minąć, zanim to będzie dopuszczalne. 

[Urodził się cztery lata po wojnie i co on może wiedzieć o wojnie, o Dojczlandzie]. 

- Dojczland zaoferował też włączenia dojczlandzkich myśliwców do patrolowania nieba 

nad Polską. Arleta Zalewska, Fakty. 

 

PM: – …bohaterami Ukrainy stają się energetycy – co putin zniszczył oni naprawiają… 

Anna Czerwińska: – maleńki Kyryło żył dwa dni. Rakieta spadła na szpital położniczy, w 

którym się urodził. Matkę niemowlęcia i lekarza udało się wyciągnąć spod gruzów… 

 

♣ 

2022-11-28 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6835 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 94 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny siedemdziesiąty ósmy dzień 



 

GK: – Można nie przyjąć oferty pomocy od sojusznika z NATO ze świadomością 

zmniejszenia w oczywisty sposób bezpieczeństwa Polaków, ale wątpliwa jest teza 

[Kaczyńskiego], że nie ma podstaw, by sądzić, że Dojcze zdecydują się strzelać do rakiet 

rosyjskich. Sami to proponują, oferując nam baterie Patriotów, które do tego właśnie służą. 

Michał Tracz: – W tej sprawie rząd nie cofa się ani na jotę. 

Morawiecki: – Byłoby znakomicie, gdyby taką propozycję można było zrealizować. 

Kaczyński: – rakiety stojące tutaj, można powiedzieć dla ozdoby, no, to jest wyjście, które 

być może ma pewne zalety estetyczne. 

[Głąb. Równie dla ozdoby stoją w Polsce wojska amerykańskie z samolotami i czołgami]. 

Janusz Zemke, były wiceminister obrony narodowej: – Obrona powietrzna Polski jest 

niestety, bardzo stara, bardzo słaba. Wszystko co nam poprawia stan, jeśli chodzi o ochronę 

przestrzeni powietrznej, zasługuje na podziękowanie i jak najszybsze przyjęcie. 

MT: – Eksperci trzech różnych opcji politycznych: 

Janusz Zemke 

Roman Polko, generał, były szef biura bezpieczeństwa narodowego: – Byłoby 

bezsensowne wysyłanie baterii do Ukrainy, ponieważ one działają sektorowo, i ukierunkowane 

są na zwalczanie rakiet balistycznych. 

MT: – A nie na przykład dronów; poza tym oznaczałoby udział w wojnie NATO i groźbę 

przechwycenia przez rosję NATO-wskiego sprzętu i danych, co z kolei przypomina strona 

dojczlandzka. 

Bronisław Komorowski, były prezydent, były minister obrony narodowej mówi, że nie 

przyjęcie dojczlandzkiej propozycji jest efektem antydojczlandzkiej polityki [Kaczyńskiego] 

prowadzonej kosztem bezpieczeństwa Polski. 

Kaczyński: – Dotychczasowa postawa Dojczlandu, no, nie daje żadnych podstaw do tego, 

żeby sądzić, że oni zdecydują się na ingerencje, na to, żeby strzelać do rakiet rosyjskich. [idiota] 

Komorowski: – minister Błaszczak kieruje się interesem partyjno-wyborczym, a nie 

interesem bezpieczeństwa państwa polskiego. 

Zemke: – W interesie Polski jest to, żeby mieć z Dojczlandem dobre kontakty, przestać ich 

ciągle pouczać, łajać. 

MT: – Rząd ostatecznie nie ogłosił, czy odrzuci dojczlandzkie propozycję, jeśli Berlin nie 

zgodzi się wysłać rakiet do Ukrainy. Michał Tracz, Fakty. 

 

GK: – Tu już nie chodzi o twarde negocjacje, to polityczna bomba atomowa. Jej użycie już 

6 grudnia chcą od premiera politycy Solidarnej Polski. Chodzi o zawetowanie decyzji Brukseli, 

taki szantaż miałby odblokować pieniądze z KPO dla Polski. Ziobro chce, by sprawą zajął się 

rząd… 

 

GK: – In vitro – rząd nie pomoże, pomoże samorząd. 

 

GK: – To symboliczny dzień i symboliczne miejsce w 104 rocznicę uzyskania przez Polki 

prawa wyborczego. Niedaleko domu Kaczyńskiego protestują kobiety… 

 

GK: – Równie pilna jak pomoc wojskowa jest teraz pomoc humanitarna, która pomoże 

Ukraińcom przetrwać zimę. Wsparcie obiecuje Unia Europejska. 

Katarzyna Sławińska: – To moment, na który czekali od miesięcy. Wreszcie jest prąd. 

Mieszkaniec Chersonia: – Gaz jest, światło jest. Jeszcze wody, by się normalnie umyć, 

brakuje. 

KS: – Żyją w dramatycznych warunkach. Ich mieszkanie dwa dni temu zniszczyła 

rosyjska bomba, bo mimo tego, że Chersoń został odbity, Rosjanie wciąż ostrzeliwują miasto, 

wciąż zabijają tu ludzi. Kolejny zmasowany atak może nadejść w każdej chili… 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Wiemy, że terroryści szykują nowe ataki 

i dopóki będą mieć rakiety, nie uspokoją się. 

KS: – Rosjanie zniszczyli już prawie 2,5 miliona ukraińskich mieszkań, ponad 700 razy 

trafiali w infrastrukturę krytyczną. 



Josep Borell, wysoki przedstawiciel Unii Europejskiej ds. zagranicznych i polityki 

bezpieczeństwa: – Musimy zwiększać nasze wsparcie dla Ukrainy, putin kontynuuje 

bombardowania, nadal próbuje zrobić z Ukrainy czarną otchłań, bez światła, bez elektryczności, 

bez ogrzewania… 

[Co za pokolenie nastało? I on to mówi niemal zasypiając. Tak myśli cały świat. 

Zadbaliśmy, że nam jest dobrze. Że gdzieś giną masowo ludzie? To przecież Ukraińcy. My 

utworzyliśmy NATO, żeby rosja nas nie tknęła i dla naszego spokoju my nie tkniemy 

mocarstwowej rosji. W dziejach świata nikt nie czuł się tak bezkarny jak obecnie putin. Więc na 

tym polega obecny porządek świata, że wielkim wszystko wolno, rosja ma prawo zabijać, 

bombardować, niszczyć inny naród, a w zamian nie wolno niektórym rosjanom polecieć do 

Paryża, nie mają naszych Guccich, Kartierów, Vitonów i paru innych. My musimy zwiększyć 

nasze wsparcie dla Ukrainy, ale na tyle, by Ukraina za szybko nie padła. Żadna nasza rakieta 

dana Ukrainie nie śmie spaść na rosję. To jest nierówna walka]. 

♣ 

2022-11-29 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6813 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 763 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny siedemdziesiąty dziewiąty dzień 

 

GK: – Jutro rano do pracy w warszawskim sądzie zgłosi się sędzia Igor Tuleja. Izba 

Odpowiedzialności Zawodowej Sądu Najwyższego nie zgodziła się na doprowadzenia go siłą do 

prokuratury, co więcej, uchyliła decyzję o zawieszeniu sędziego w obowiązkach i obniżeniu 

wynagrodzenia. Igor Tuleya nie orzeka ponad dwa lata. 

 

GK: – Nastroje przed meczem o wszystko. [powinniśmy wiedzieć, kto z kim i gdzie. Ale 

ja niezbyt pamiętam, mimo że od kilkudziesięciu godzin tylko o tym się mówi] 

 

GK: – Jest kolejne podejście PiS-u do ustawowego uniewinnienia samorządowców za 

wybory kopertowe… 

 

GK: – Już tydzień leży na stole propozycja wysłania do Polski dojczlandzkich baterii 

Patriot, a zamiast decyzji mamy chaos. Premier i prezes chcą je wysłać na Ukrainę, choć wiedzą, 

że to niemożliwe… [premier w niczym nie ma własnego zdania, stał się tubą Kaczyńskiego] 

 

GK: – Ponad 170 wybitnych prawników, karnistów i profesorów uczelni wyższych apeluje 

do prezydenta o veto do tak zwanej ustawy Ziobry – cofa nasze prawo do czasów PRL – 

czytamy w liście do prezydenta… 

 

GK: – Sojusz Północno-Atlantycki już wysyła i będzie wysyłał na Ukrainę generatory 

i części zamienne do naprawy linii energetycznych. Chodzi o to, by Ukraina nie pozostała bez 

prądu, wody i ciepła. W Bukareszcie spotkali się szefowie dyplomacji państw NATO… 

♣ 



2022-11-30 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6684 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 584 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny osiemdziesiąty dzień 

 

GK: – To jest prosta piłka, wystarczy z Argentyną nie stracić bramki i na pewno na 

mundialu gramy dalej. 

 

GK: – Chciałoby się powiedzieć, że mamy dobre informacje o inflacji, rzeczywiście rok 

do roku minimalnie spadło, ale jest na tak wysokim poziomie, że boli wszystkich Polaków. Ci o 

najniższych dochodach mają ogromny problem, by dopiąć domowe budżety. A szczyt inflacji 

wciąż przed nami. 

Michał Tracz: – Inflacja w listopadzie 17,4%. To mniej niż w październiku… 

 

GK: – Było do przewidzenia, że posiedzenie Sejmu zacznie się od burzy wokół 

dojczlandzkich Patriotów, bo nie ma ważniejszej sprawy od bezpieczeństwa Polaków. Na 

pytania opozycji: Dlaczego rząd nie przyjmuje wsparcia od Dojczlandu? Odpowiedział minister 

obrony, oskarżył opozycję o osłabianie armii. 

Jakub Sobieniowski: – Jak widać, Dojcze się nie obrazili, ciągle chcą wysłać swoje 

Patrioty do ochrony Polski. 

Olaf Scholz, kanclerz Dojczlandu: – Nasza oferta dla polskiego rządu w sprawie ochrony 

jago kraju, jest wciąż na stole. 

JS: – Dojczland ma już te amerykańskie antyrakiety, ale ich terytorium nie jest tak 

zagrożone, jak na przykład wschód naszego kraju, gdzie zginęło dwóch Polaków po upadku 

rakiety. Potem Dojczland w ramach Sojuszu NATO postanowił wesprzeć polskiego 

sojusznika… 

 

GK: – Gdyby nie posłanka Solidarnej Polski to partia władzy na nocnym posiedzeniu 

komisji próbowałaby zmieniać Konstytucję. Ale Anna Maria Siarakowska złożyła wniosek 

o odroczenie posiedzenia. Razem z opozycją wygrali. PiS chce zmienić Konstytucję, by 

wyłączyć wydatki na obronność z limitu zadłużenia. 

Sierakowska: – Będziemy o tym rozmawiać w piątek o godzinie ósmej, to jest właściwa 

godzina do pracy, szanujmy siebie, szanujmy opinię publiczną. 

GK: – Temat jest drażliwy, nic dziwnego, że sekretarz generalny NATO jest ostrożny 

i wstrzemięźliwy, ale z jego wypowiedzi wynika jasno, że Ukraina może starać się o 

członkostwo w Sojuszu pod warunkiem, że wygra wojnę z rosją, oczywiście przy wsparciu 

członków NATO. O sytuacji na froncie: 

Andrzej Zaucha: – Zaciekłe walki pod Bachmutem, ukraińska armia od wielu tygodni 

broni miasta, które jest prawdziwym piekłem na ziemi. 

Pawło, armia ukraińska: – Metodyczne codzienne szturmy od wczesnego rana aż do nocy. 

AZ: – Ukraińcy oceniają, że przewaga rosyjskiej artylerii jest tutaj aż dziewięciokrotna. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Sytuacja na froncie jest trudna, mimo bardzo 

dużych strat okupanci próbują nacierać na obwód doniecki, zdobyć przyczółek w obwodzie 

lugańskim. 

AZ: – Ukraińcy starają się wyrównać szanse przy użyciu nowoczesnych technologii. 

Telewizja CNN pokazała, ja działa w Bachmucie punkt sterowania ogniem ukraińskiej artylerii 

przy użyciu dronów. Ukraińscy żołnierze pokazują, w jak ciężkich warunkach muszą walczyć 

[potężne błoto]. Ten człowiek jest w takim stanie już pięć dni [buty z wierzchu i w środku 

grząskie błoto]. 

Petro, armia ukraińska: – Jakoś jest, teraz trochę trudniej, bo zaczął padać deszcz. Pełno 

błota, ale nic to, trzymamy się. 



AZ: – Przerażający obraz zniszczeń wojennych – doskonale widać tutaj w Siewiersku 

niecałe 40 km od Bachmutu. To był kiedyś silos zbożowy, obok potężne leje po bombach 

i pociskach. Ludzie muszą gnieździć się w piwnicach. 

Ludmyła Siabro, mieszkanka Siewierska: – Dwa dni, mieszkamy tutaj od kwietnia, odkąd 

nie ma prądu. 

AZ: – Ukraińcy zbierają dowody rosyjskich zbrodni. To cmentarzysko szczątków rakiet, 

którymi Rosjanie ostrzeliwali Charków, większość to zabronione pociski kasetowe. 

Dmytro Czubenko, prokuratura w Charkowie: – Z tymi dowodami pracują 

międzynarodowi eksperci, a także przedstawiciele międzynarodowego Trybunału Karnego. 

AZ: – Ukraińcy mają jednak nadzieję, że rosją i jej kierownictwem z Putinem na czele 

zajmie się nowy sąd. Proponuje to także Komisja Europejska. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Proponujemy, aby 

stworzyć wyspecjalizowany nowy trybunał przy poparciu ONZ, by zbadać i osądzić rosyjskie 

zbrodnie. 

AZ: – Ołyna Zelenska, żona ukraińskiego prezydenta właśnie przemówiła w brytyjskim 

parlamencie. Przypomniała, że w czasie drugiej wojny światowej Dojczland bombardował 

Anglię, pojawiła się pierwsza propozycja stworzenia trybunału, który później w Norymberdze 

osądził hitlerowskich zbrodniarzy. 

Mrs Olena Zelenska, Izba [może] Niższa w Parlamencie: – Codziennie słyszymy syreny, 

identyczne z tymi, które słyszało poprzednie pokolenie Brytyjczyków. Nie poddaliście się. I my 

się nie poddamy. Ale zwycięstwo nie jest jedyną rzeczą, której potrzebujemy. Potrzebujemy 

sprawiedliwości. 

AZ: – I gwarancji bezpieczeństwa na przyszłość jako członek NATO. 

Jens Stoltenberg, sakretarz generalny NATO: – Jeśli Ukraina nie wygra jako suwerenne, 

niepodległe państwo, temat jako członkostwa spadnie z porządku obrad. 

AZ: – Dla nich przegrana nie wchodzi w grę. Andrzej Zaucha, Fakty. 



♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2022 – listopad 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2022-11-01 6 341 296 118 131 862 7   

2022-11-02 6 341 449 118 131 153 0   

2022-11-03 6 342 404 118 143 955 12   

2022-11-04 6 343 097 118 157 693 14   

2022-11-05 6 343 675 118 170 578 13   

2022-11-06 6 343 775 118 170 100 0 3 491 46 

2022-11-07 6 343 905 118 170 130 0   

2022-11-08 6 344 651 118 178 746 8   

2022-11-09 6 345 188 118 195 538 17   

2022-11-10 6 345 679 118 205 492 10   

2022-11-11 6 346 155 118 210 476 5   

2022-11-12 6 346 228 118 210 73 0   

2022-11-13 6 346 312 118 210 84 0 2 539 40 

2022-11-14 6 346 397 118 210 85 0   

2022-11-15 6 347 085 118 227 688 17   

2022-11-16 6 347 590 118 242 506 15   

2022-11-17 6 348 022 118 252 432 10   

2022-11-18 6 348 380 118 267 359 15   

2022-11-19 6 348 771 118 274 392 7   

2022-11-20 6 348 842 118 274 71 0 2533 64 

2022-11-21 6 348 928 118 274 86 0   

2022-11-22 6 349 525 118 282 597 8   

2022-11-23 6 349 973 118 292 449 10   

2022-11-24 6 350 427 118 296 454 4   

2022-11-25 6 350 817 118 298 390 2   

2022-11-26 6 351 237 118 306 421 8   

2022-11-27 6 351 315 118 306 78 0 2475 32 

2022-11-28 6 351 408 118 306 94 0   

2022-11-29 6 352 170 118 313 763 7   

2022-11-30 6 352 755 118 319 584 6   

2022--       

2022-12-01 6 353 310 118 328 555 9 1996 22 

♣ 



♣ 

2022-12-01 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6892 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 555 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny osiemdziesiąty pierwszy dzień 

 

GK: – Różne kontrowersyjne i oburzające decyzje politycy tłumaczą na różne dziwne 

sposoby, ale tego jeszcze nie było. To pewnego rodzaju waloryzacja – mówi polityk PiS-u o 700 

milionów złotych [?] dla rządowej telewizji w roku wyborczym. Opozycja o TVP mówi: fabryka 

hejtu i politycznej propagandy. 

Maciej Knapik: – politycy na różne sposoby nie odpowiadali na pytania: Strasznie dużo 

pieniędzy. 

Suski: – Bardzo pozdrawiamy TVN. 

MK: – Nic więcej pan nie powie? 

Suski: – Szczęść Boże. 

MK: – Daj Panie Boże. 

MK: – Po co do 2 miliardów już dawanych, dorzucono nagle 700 milionów złotych? Dla 

opozycji sytuacja jest jasna, idzie rok wyborczy, a TVP zajmuje się głównie rządową 

propagandą i szczuciem na opozycję – słyszymy. 

Banery w TVP: 

Polska bezpieczna energetycznie 

Polska buduje potężną armię 

Rządowe wsparcie dla Polaków 

Zdecydowana walka z mafiami podatkowymi 

Walka z przemocą wobec kobiet 

Kolejne kluczowe inwestycje drogowe 

Zimą węgla w Polsce nie zabraknie 

Rządowe wsparcie dla odbiorców ciepła 

Opozycja jest tylko bardzo zła, a najgorszy jest Tusk. Jest prorosyjski, Platforma to 

hipokryzja, a awaria dachu stadionu narodowego to też wina Tuska. Eurokraci są bezradni 

wobec putina. Kilka wciąż tych samych osób powtarza to w kółko, w tle zdjęcia z Putinem, tyle 

że sprzed kilkunastu lat. I tak codziennie? Czemu dostają tak dużo pieniędzy? 

 

GK: – Ustawa wiatrakowa to też kamień milowy. Choć rzadko się o tym mówi, Ustawę 

musimy przyjąć, by dostać pieniądze z KPO. Niestety, w tym przypadku Solidarna Polska też 

jest przeciw i blokuje projekt. Premier więc szuka sojusznika na pozycji – w PSL-u… 

 

GK: – Kampania przeciwko przemocy wobec kobiet. 

 

GK: – Były dwa momenty, w których kibice poczuli ulgę, a może nawet radość, gdy 

Wojciech Szczęsny obronił karnego Leo Messiego i gdy zakończył się mecz Meksyku z Arabią 

Saudyjską. Stało się jasne, że mamy lepszy bilans bramek i wychodzimy z grupy. O zwycięskiej 

porażce z Argentyną niewiele da się powiedzieć… 

 

GK: – Szczecińska prokuratura chce uchylenia immunitetu dwóm prokuratorkom… 

GK: – Wczoraj było pierwsze czytanie, później projekt przyjęła Komisja, a być może 

jeszcze dziś będzie głosowanie nad ustawą bezkarnościową. Chodzi o zaniechanie ścigania 

samorządowców za czyny związane z wyborami kopertowymi… 

 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Jeszcze jedna decyzja Dojczlandu, 

bezwarunkowo będzie historyczna – przekazanie Ukrainie systemów Patriot. Kanclerzowi 



Scholzowi i całemu pokoleniu dojczlandzkich polityków będą dziękować wszystkie pokolenia 

Ukraińców. 

♣ 

2022-12-02 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6850 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 542 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny osiemdziesiąty drugi dzień 

 

PM: – Antoni Macierewicz wkracza na scenę i uniemożliwia uchwałę Sejmu w sprawie 

terrorystycznych metod stosowanych przez rosję, chodziło o Ukrainę i w tej sprawie Sejm był 

zgodny, ale w ostatniej chwili do uchwały dopisano Smoleńsk. 

Poprawka PiS 

„…Federacja Rosyjska jest bezpośrednio odpowiedzialna za zestrzelenie samolotu 

malezyjskich linii lotniczych (lot MH17) w lipcu 2014 r., kiedy to zginęło 298 

pasażerów i członków załogi, oraz za katastrofę samolotu polskich sił powietrznych 

(lot 101) w Smoleńsku w kwietniu 2010 r…” 

Jakub Sobieniowski: – …nie popłynęło moralne wsparcie dla Ukrainy. 

 

PM: – minister Ziobro przegrał głosowanie w sprawie ustawy, która zwiększała jego 

władzę. Było to możliwe, bo nie wszyscy posłowie PiS-u go poparli. Opozycja mówi o chaosie 

w obozie władzy. 

Arleta Zalewska: – …za projektem ustawy o notariacie, pod którym podpisał się premier, a 

który reprezentował minister sprawiedliwości, za głosowało 214 członków PiS-u, 14 członków 

PiS nie głosowało wcale, jeden podniósł rękę razem z opozycją. Przeciw było 220 posłów 

opozycji. 

 

PM: – Wciąż brakuje nauczycieli, choć to już grudzień. (matematyka, fizyka, 

informatyka). 

 

PM: – W kryzysie trzeba oszczędzać i liczyć każdą złotówkę – mówi PiS, gdy upadają 

szpitale i nie ma pieniędzy na kosztowne terapie. A jednak miliardy się znajdują, gdy chodzi 

o propagandę, do 2 miliardów dla mediów PiS dodaje jeszcze 700 milionów. Rząd chce też 

ustalić kolejność kanałów w naszych telewizorach w przyszłym roku wyborczym. 

Maciej Knapik: – Oddział psychiatrii dziecięcej w Łańcucie, jedyna na Podkarpaciu, na 24 

łóżka 32 pacjentów i kolejka. Ilu jest lekarzy? 

- W tym momencie jestem ja i dwóch rezydentów… 

 

PM: – Rozmowy z rosją są możliwe, ale tylko o zakończeniu wojny – oświadczyli 

prezydenci Francji i Stanów Zjednoczonych. 

PM: – Ciężkie walki trwają pod Bachmutem, Rosjanie próbują go okrążyć. Cały czas 

ostrzeliwują także wiele innych miast. 

 

PM: – LEX Czarnek 2,0 właśnie została przyjęta przez Sejm… 

 

PM: – Jest zimno, a węgla nadal brakuje. Ceny opału szybują i wielu ludzi się zastanawia, 

czy będzie ich stać na ciepłe kaloryfery? 

♣ 

2022-12-03 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6850 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 



Polska – 448 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny osiemdziesiąty trzeci dzień 

 

DR: – Podpis prezydenta kończy nadzieje na veto, nie kończy krytycznych ocen, nazywa 

drakońskim prawem, punktuje między innymi niekonstytucyjność i niezgodność z europejskim 

prawem i to głos ekspertów. 

 

DR: – Ustawa ta cofa polskie prawo karne do czasów PRL-u. Ślepe zaostrzanie represji. 

Wprowadzono bezwzględną karę pozbawienia wolności, zakazaną na gruncie Europejskiej 

Konwencji Praw Człowieka. 

 

Pilot w ręku widza, to potężna władza, może dlatego ludzie władzy chcą pilotami rządzić i 

na siłę chcą odgórnie programować, by zagwarantować kanałom telewizji rządowej 

uprzywilejowaną pozycję w każdym telewizorze… 

 

DR: – Superbombowiec nuklearny, premiera B-21 Rajder . 

 

DR: – kreml chce sukcesu na ukraińskim froncie – jakiegokolwiek i za wszelką cenę. Po 

serii porażek na południu rosyjska armia stawia wszystko na jedną kartę, a ta karta to Bachmut. 

Na razie nie do zdobycia. 

Cezary Grochot: – Wymarłe miasto nieustannie ostrzeliwane – to Bachmut na wschodzie 

Ukrainy. To tu toczą się teraz najcięższe walki. Ale w tych ruinach są wciąż ukraińscy żołnierze, 

wciąż się bronią…  

Sanitariusz: – Czasem jest spokojnie i potem w bardzo krótkim czasie dostajemy wielu 

rannych. Musimy natychmiast im pomóc, bo od tego zależy ich życie. 

CG: – Po spektakularnych porażkach na południowym odcinku frontu rosja chce 

odnieść jakiś sukces – oceniają zachodnie źródła wywiadowcze. Dlatego kreml każe 

kierować do tego regionu wciąż nowe siły. 

Analiza wywiadowcza brytyjskiego resortu obrony 

Kampania ta jest nieproporcjonalnie kosztowna w stosunku do możliwych zysków. 

Istnieje realna możliwość, że zdobycie Bachmutu stało się dla rosji przede 

wszystkim symbolicznym, politycznym celem. 

Tę ocenę potwierdza ukraiński sztab generalny. Rosja prze naprzód, nie zważając na 

ogromne straty ponoszone każdego dnia. 

♣ 

 

2022-12-04 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6850 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 105 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny osiemdziesiąty czwarty dzień 

 

DR: – [1: 3 Polska – Francja] 

 

DR: – W ciałach ofiar katastrofy smoleńskiej nie ma żadnych dowodów na wybuch – to 

jest ostateczna konkluzja międzynarodowego zespołu biegłych powołanego przez prokuraturę 

krajową i to nie jest pierwszy dokument, który przeczy tezie o zamachu, co nie oznacza, że obóz 

władzy z niej zrezygnuje… 

 

DR: – Pierwsza flaga Ukrainy na lewym okupowanym brzegu Dniepru, być może to 

nagranie zwiastuje przełom w obwodzie chersońskim, na pewno jest symbolem, tak jak 

symbolem ukraińskiego oporu jest tej chwili Bachmut, to tam toczą się najcięższe walki. 



Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – W obwodzie donieckim Bachmut i Sołedar są 

najgorętszymi i – najbardziej bolesnymi miejscami. Robimy wszystko, żeby pomóc naszym 

ludziom, bohaterom, którzy bronią naszej ziemi. Wszyscy tam zasługują na naszą najgłębszą 

wdzięczność. 

 

DR: – Tegoroczna Barburka w cieniu kryzysu energetycznego i problemów z węglem, 

a kopalnia Pniówek wciąż w cieniu kwietniowej tragedii zginęło… mój dziadek był górnikiem… 

♣ 

2022-12-05 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6898 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 109 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny osiemdziesiąty piąty dzień 

 

AW: – Drużyna biało-czerwonych wraca z mundialu po meczu z Francją zostawia dobre 

wrażenie…  

 

AW: – PiS zbudował swoją władzę na oszustwie i kłamstwie – grzmi opozycja i apeluje o 

odtajnienie opinii międzynarodowego zespołu biegłych… 

 

AW: – Ulotka o in vitro na sesji rady miasta. 

 

AW: – zmasowany lotniczy atak na Ukrainę – tak było dziś, gdzie zleciał deszcz 

rosyjskich rakiet. Przed rakietami ostrzegają alarmy bombowe. 

Prezydent Ukrainy ostrzega przed zimą, a rosyjska propaganda przechodzi sama siebie 

i dla żołnierzy inwalidów ma świetną wiadomość: bioniczne protezy są lepsze niż ręce i nogi, są 

za darmo i dla wszystkich. 

Andrzej Zaucha: – …Prezydent Zełenski mówi wprost, że w ciągu najbliższych miesięcy 

Ukraina musi stać się jednym wielkim punktem niezłomności – tak nazywają się tysiące miejsc 

w Ukrainie, gdzie można schronić się przed zimnem. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Żeby przetrwać tę zimę, musimy sobie 

nawzajem pomagać, jeszcze bardziej niż kiedykolwiek wcześniej. Jeszcze bardziej troszczyć się 

o siebie nawzajem. Bardzo proszę, nie pytajcie czy i w jaki sposób pomóc. Po prostu 

pomagajcie, gdy widzicie, że możecie to zrobić. 

AZ: – Większość rakiet manewrujących dalekiego zasięgu, które uderzają w infrastrukturę 

krytyczną w Ukrainie, wystrzeliwują rosyjskie bombowce strategiczne w większości startujące 

w bazie w Engelsie w obwodzie saratowskim. Dziś nad ranem doszło tam do wybuchu… 

 

AW: – Nowi wrogowie prezesa PiS: lekarze. Jak mówi: tak gonią za pieniądzem, że trzeba 

będzie coś z tym zrobić. Nie wspomina, że oprócz ratowania ludzi, próbują utrzymać własne 

rodziny i że to ten rząd przez 7 lat organizuje nam wszystkim taki system ochrony zdrowia, 

który nie działa… 

 

AW: – Polska jak Węgry bez pieniędzy z KPO. 

Michał Tracz: – Komisja Europejska zaakceptowała węgierski plan odbudowy, warunkiem 

wypłaty będzie rygorystyczne wypełnienie kamieni milowych. 

 

AW: – Notka o in vitro, która stała się hitem większym niż podręcznik do przedmiotu hit. 

Radni Jeleniej Góry dostali ją od przedstawicieli PiS tuż przed tym, jak przegłosowali, że do in 

vitro dołoży się miasto. 

Dziecko poczęte z probówki jest produktem, a nie życiem. – To tylko mały fragment tych 

mądrości… 



[Czuję się coraz gorzej i to ogólnie. Coraz mniej potrafię zrobić. Chodzę już tylko trochę i 

to po mieszkaniu. Przepraszam, ale kończę się]. 

♣ 

2022-12-06 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6995 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 913 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny osiemdziesiąty szósty dzień 

 

AW: – Czy pieniądze wpłynęły? Słyszeliście państwo o tym? Pyta dziennikarzy Zbigniew 

Ziobro i dodaje: A może pan Bielan słyszał? To pytanie o pieniądze z KPO i to otwarta przed 

kamerami i bez hamulców, po jednej stronie Ziobro, po drugiej premier i PiS. 

Jakub Sobieniowski: – Zbigniew Ziobro pokpiwa z tych, którzy mówili, że pieniądze będą. 

Adam Bielan w radio zet: – Pamiętam jeszcze, jak politycy Solidarnej Polski atakowali 

świętej pamięci Lecha Kaczyńskiego, a ich linia takiego miękkiego polexitu nie jest niczym 

nowym. 

Ziobro: – Po prostu inaczej rozumiemy interes Polski, inaczej rozumie go pan Bargiera, 

inaczej politycy Solidarnej Polski. 

JS: – To jeden z konfliktów w obozie władzy – ten najbardziej ogólny. 

Czarzasty: – Zauważam symptomy rozkładu całego tego obozu: począwszy od Śląska, 

poprzez wszystkie kłótnie. 

[I co z tego? Panu najwyraźniej dobrze jest w takiej opozycji, która w jednym zgadza się w 

całej rozciągłości z PiS-em – choćby się waliło, paliło dotrwamy do końca kadencji Sejmu, 

przecież to duże pieniądze godne wyparcia się wszystkiego, co mogłoby skrócić kadencję 

„pieniędzy”]. 

JS: – Zjednoczona Prawica jest mniej albo dużo mniej zjednoczona z powodu tego 

wiceministra z Solidarnej Polski, który tak mówił o premierze: 

Jacek Ozdoba, wypowiedź z 30 listopada: – Od momentu, kiedy premierem nie jest pani 

Beata Szydło, niestety mamy taką porażkę. 

Paragraf 5. Sekretarz Stanu – Jacek Ozdoba wykonuje zadania zlecone bezpośrednio 

przez Ministra Klimatu i Środowiska. 

Zarządzenie Ministra Klimatu i Środowiska z dnia 5 grudnia 2022 r. 

Źródło: Ministerstwo Klimatu i Środowiska 

JS: – Za to ma pobierać pensje, ale Solidarna Polska nie wygląda na wystraszoną [?] 

 

AW: – Pierwsza dostawa uzbrojenia z Korei Południowej jest już w Polsce. Witali ją 

prezydent i szef MON. Dlaczego dostawa armato-haubic to jak ponury żart? 

Paweł Szot: – …polski przemysł produkuje analogiczne armato-haubice AS Krab 

przechodzi chrzest bojowy w Ukrainie, zbierając doskonałe opinie. 

Bartek Z 

To jakiś ponury żart i to w dodatku w urodziny ☹. Haubicę właśnie weryfikowaną 

w boju zastąpimy starszym rozwiązaniem. Szkoda tylko, że HSW S.A. dowiaduje się 

o tym z tweeter’a. Poddaję się… 

Kolejny będzie Borsuk!!! 

Tak były już prezes Huty Stalowa Wola zareagował na informację o koreańskim 

kontrakcie. Polski AHS Krab i koreański K9 „Thunder” o podobnych osiągach, różnią się 

wieżami, ale mają to samo podwozie, bo Polska już kiedyś kupiła od Korei licencję na jego 

produkcję. K9 mają też dostać taki sam jak w Krabie polski system łączności FONET TOPAZ i 

kierowania ogniem. Dlaczego MON wybrał teraz azjatyckiego dostawcę? 

 



AW: – Dyscyplinarka za dyscyplinarką. Niezależni prokuratorzy kolekcjonują zarzuty. 

Krzysztof [?] w jednej sprawie ma ich już 7, z czego cztery za krytyczne wypowiedzi o 

prokuraturze Ziobry… 

 

AW: – Prezydent Zełenski tuż przy froncie w Słowiańsku obchodzi dzień sił zbrojnych 

Ukrainy… W obronie Ukrainy zginęło też trzech Polaków. 

Andrzej Zaucha: – Miał pseudonim „Kozak”, bo na długo przed wojną zafascynowała go 

kozacka kultura. Gdy rosja najechała na Ukrainę, Janusz Szeremeta wstąpił w szeregi legionu 

międzynarodowego… Na froncie zginął jeszcze jeden obywatel Polski – Krzysztof [?] z 

Częstochowy. W sumie zginęło trzech Polaków… Rosjanie wystrzelili ponad 70 rakiet, 60 

z nich zostało zestrzelonych przez obronę przeciwlotniczą. Dlatego atak na systemy 

energetyczne nie był tak groźny jak wcześniej. Po dwóch dniach sytuacja ma się ustabilizować. 

Wołodymyr Kudrickij, prezes narodowego przedsiębiorstwa energetycznego „Ukrenergo”: 

– System energetyczny pracuje jak jeden organizm; jesteśmy połączeni z Europą. 

Awaryjne ograniczenie dostawy energii dla naszych odbiorców, ale sytuacja znajduje się 

pod kontrolą. 

AZ: – O wiele większe problemy ma rosja, drony zaatakowały ich składy paliw w 

obwodach kurskim i briańskim, dzień wcześniej przeprowadziły atak na dwa strategicznie ważne 

lotniska wojskowe, to skutki tych ataków: zostało zniszczone poszycie dwóch samolotów 

[bombowców strategicznych]. 

 

AW: – Na Węgrzech inflacja wyniosła 21,0% 

 

AW: – 13 miliardów złotych będzie mniej w budżecie MSZ. 

♣ 

2022-12-07 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6968 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 658 nowych zakażonych.  zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny osiemdziesiąty siódmy dzień 

 

AW: – Jacek Kurski ma nową pracę, będzie teraz dyrektorem w Banku Światowym 

w Waszyngtonie z pensją miliona złotych rocznie, oficjalnie rekomendował go prezes 

Glapiński… 

 

AW: – rząd zmienia poglądy: Patrioty z Dojczlandu będą jednak w Polsce. Ogłasza, że 

przystępuje do roboczych ustaleń, choć ogłasza też, że jest rozczarowany. NATO to gwarancja 

bezpieczeństwa, sojusznicy w NATO to wsparcie… 

 

AW: – Zielone światło prosto z Ameryki: Polska może kupić 116 czołgów typu Abrans. 

Departament stanu USA właśnie wyraził na to zgodę… 

 

AW: – Zarzuty dyscyplinarne dla byłej szefowej Sądu Najwyższego Małgorzaty Gersdorf. 

Dzisiaj ma się tłumaczyć, że postępowała zgodnie z orzeczeniem TSUE. Właśnie Europejski 

Trybunał Praw Człowieka wydał kolejny wyrok dotyczący sędziów, który władzy też może się 

nie spodobać… 

 

AW: – Stopy procentowe pozostawili na niezmienionym poziomie, to 6,75% 

 

AW: – To, co zobaczyliśmy w Ukrainie było niewyobrażalne. Na coś takiego nie byliśmy 

przygotowani – tak mówią eksperci Międzynarodowego Trybunału Karnego w Hadze. 

W Ukrainie badają rosyjskie zbrodnie. Rosja brutalnie atakuje, ale Ukraińcy skutecznie się 

bronią. Ukraińskie drony zaatakowały w głębi rosji. 



Cezary Grochot: – rosja buduje zapory przeciwczołgowe w obwodzie kurskim, obawiając 

się ataku ukraińskiej armii. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Oczywiście agresor przegrał, robi jednak 

wszystko, by rosja dalej walczyła, byle tylko nie przyznać przed sobą, że popełniono historyczny 

błąd. 

 

AW: – Oliwier to nie ideologia, ani nie produkt, to dziecko, które jest na świecie dzięki in 

vitro. Jego rodzice dziś opowiadają, jakie to szczęście, że się pojawił, jak wcześniej przez długie 

lata o takie właśnie szczęście bezskutecznie walczyli. 

Marzanna Zielińska: – Ma dziesięć miesięcy, imię Oliwier i jest na świecie dzięki in vitro. 

Wydając majątek na leki, na badania i wizyty lekarskie, aż wreszcie dostali szansę na 

rodzicielstwo dzięki programowi in vitro finansowanemu przez samorząd. Radość dla rodziców i 

dla każdego miasta, których na liście finansujących zapłodnienie pozaustrojowe coraz więcej. 

Hanna Zdanowska, prezydent Łodzi: – Z tego urodziło się już 405 dzieciaczków, w tym 18 

to pary bliźniąt i czekamy na kolejne, bo kolejne ciąże są w dużym stopniu zaawansowania. 

MZ: – Z niepłodnością mierzy się w Polsce aż półtora miliona par. Dzięki zapłodnieniu 

pozaustrojowemu w trzy lata 17 tysięcy par doczekało się ponad 22 tysięcy dzieci. Dzięki 

naprotechnologii udało się doprowadzić do około 300 ciąż, ale ile zakończyło się 

nieszczęśliwym rozwiązaniem, nie wiadomo. Nie ma na ten temat oficjalnych statystyk, a na 

pytanie w tej konkretnej kwestii ministerstwo zdrowia nam nie odpowiedziało. To, że twórca 

metody in vitro dostał nagrodę Nobla, stanowi wszystko. 

 

AW: – Czujnik czadu naprawdę ratuje życie. Od początku października zadziałał w 200 

domach i dwieście rodzin postawił na równe nogi. Czad zabija po cichu, nie ma zapachu, 

a czujnik ostrzega tak głośno, że śmierć ucieka. 

 

Jan Nowicki nie żyje. Wielki aktor w teatrze i w filmie. Kultowy wielki szu, ale też pisarz, 

piłkarski kibic. Kochał życie, a jego kochali koledzy i koleżanki ze sceny. Dziś mówią, że 

aktorem był mięsistym, a jako człowiek był silnym i bezczelnie odważny był w myśleniu. 

Jan Nowicki 

1939 – 2022 

♣ 

2022-12-08 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6976 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 648 nowych zakażonych. 15 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny osiemdziesiąty ósmy dzień 

 

AW: – Historia jak z filmu i pytania ze śledztwa: Czy w warszawskim urzędzie był 

rosyjski szpieg? Czy pracował dla Rosjan, kiedy był w komisji likwidacyjnej WSI? Tomasz L. 

miał dostęp do największych tajemnic polskich służb specjalnych. Wszystkie padłe tropy 

sprawdza teraz ABW. ABW zatrzymała podejrzanego o szpiegostwo. 

Stanisław Żaryn, rzecznik prasowy ministra koordynatora służ specjalnych, wypowiedź z 

marca 2022 roku: – Jego działalność, jego współpraca ze służbami rosyjskimi była realnym 

zagrożeniem dla bezpieczeństwa państwa. 

[a więc starocie a nie aktualne odkrycie] 

 

AW: – Uwaga rodzice najmłodszych dzieci – już 12 grudnia ruszają zapisy na szczepienia 

przeciwko Covid-19, chodzi o dzieci od czterech miesięcy do 6 lat. Liczba zakażeń rośnie. 

Także na grypę, coraz więcej dzieci szczepionki przeciwko grypie też czekają. 

AW: – Wojsko wzywa. MON chce Polaków przećwiczyć. Aż 200 tysięcy rezerwy może 

zostać powołanych, ale nie tylko oni. Czy każdy może trafić na miejscowe ćwiczenia… 

 



AW: – Klinika „Budzik” także w Warszawie. I dla tych, którzy mają się obudzić, to wielka 

nadzieja. Pan Zbigniew na przykład czeka, jak obudzi się jego żona. I takich bliskich, takich 

rodzin są dziesiątki… 

♣ 

2022-12-09 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6821 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 250 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny osiemdziesiąty dziewiąty dzień 

 

DR: – Zapowiedź prezesa: Zniszczymy tych ludzi – grzmi Jarosław Kaczyński. I w tym 

samym zdaniu mówiąc o silnym państwie. 

Jakub Sobieniowski: – Jak zawsze Kaczyński przemawiał do wybranych i zaproszonych. 

Kaczyński Chojnice: – 8 gwiazdek, te słowo na „w”, które było słyszane w pewnym 

momencie i ciągle jest słyszane. Otóż to jest szanowni państwo swego rodzaju akcja. Polska nie 

może być silnym narodem, nie może mieć silnego państwa, bo to się nie podoba naszym 

sąsiadom. Otóż nie, będziemy mieli silne państwo. Zniszczymy tych ludzi. 

- My byśmy chcieli praworządności, ale to wymaga głębokiej reformy sądów i reformy, 

jeżeli chodzi o prawo i reformy personalnej. 

- Z węglem się udało, węgla jest w bród. 

 

DR: – Pogodowe alerty drugiego stopnia. To będzie bolesny cios od zimy. Brygida 

najpierw zasypie i zawieje, a potem zmrozi dziś wieczorem, kumulacja w weekend… 

 

DR: – I znowu minus 33 miliony euro. Komisja Europejska potrąciła transze 

dyscyplinarne za podległe procedury dyscyplinarne w sądownictwie. Władza wciąż nie 

wykonuje wyroków TSUE, więc wciąż tracimy wszyscy. W sumie to już ponad miliard czterysta 

milionów złotych. 

 

DR: – Amerykańska broń dla Ukrainy, szykowany jest kolejny pakiet pomocy wojskowej 

wart 275 milionów dolarów. Każdy pocisk, każdy generator na wagę złota, tak jak wszystko, bo 

wszystkiego brakuje, od pomocy medycznej zaczynając. 

Monika Krajewska: – Szpital w Kramatorsku pęka w szwach. Lekarze walczą z czasem. 

Próbują ocalić żołnierzy, którzy trafiają tu prosto z frontu – w nim toczą się najcięższe walki. W 

Ukrainie, w której brakuje wszystkiego, teraz wyraźnie zaczyna brakować także medycznego 

sprzętu. Zapotrzebowanie jest ogromne. Każdego dnia trafiają tu nowi ranni. W Donbasie miasto 

płonie cały czas, rosjanie prowadzą ostrzały, by w końcu po tygodniach zdobyć przyczółek w 

Bachmucie. 

Wołodymyr Załenski, prezydent Ukrainy: – Trwa tam zacięta konfrontacja, liczy się każdy 

metr. Jestem wdzięczny wszystkim naszym chłopcom, którzy niszczą tam wroga, każdego dnia, 

każdej nocy, w każdej godzinie. 

MK: – Ukraińcy walczą też z zimą, z brakiem prądu, ale też ogrzewania. Rosjanie wciąż 

mają wystarczające zapasy rakiet, by niszczyć ukraiński system energetyczny. Mer Kijowa 

mówi o widmie apokalipsy i szykuje miasto na ewentualne blekauty. 

 

DR: – Aukcja jest, ale nabywca musi poczekać. Rzeczywistość obrazu Jacka 

Malczewskiego. 17 milionów złotych za olej z 1908 to rekord na polskim rynku sztuki, ale i to 

może nie wystarczyć, by właściciel cieszył się z wygranej licytacji, bo do prokuratury należy 

ostatnie uderzenie młotka… 

♣ 

2022-12-10 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6821 



Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 388 nowych zakażonych. 11 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dziewięćdziesiąty dzień 

 

PM: – Mistrzami pokoju – nazwał Komitet Noblowski tegorocznych laureatów Pokojowej 

Nagrody Nobla z Ukrainy, Rosji i Białorusi. Ceremonia wręczenia nagród odbyła się w Oslo. 

Laureaci mówili o konieczności osądzenia Putina za zbrodnie w Ukrainie, a także o codziennym 

łamaniu praw człowieka. Laureat z Białorusi nie przyjechał, bo siedzi. 

Jacek Tacik: – Nagrodę odebrała jego żona, bo Alef Bielacki od 17 miesięcy jest 

politycznym więźniem reżimu Aleksandra Łukaszenki, oficjalny zarzut: kontrabanda i 

finansowanie protestów. 

Natalia Pińczuk, żona Alesia Bialackiego: – Ta nagroda dała mu siłę, aby stał przy swoich 

przekonaniach. 

JT: – Był jedną z pierwszych osób, które rozpoczęły walkę o demokratyczną Białoruś. 

Założył centrum obrony praw człowieka Wiosna, zdelegalizowanej i uznanej przez Łukaszenkę 

za ekstremistyczną. W białoruskich więzieniach jest ponad tysiąc pięćset więźniów 

politycznych… Razem z Bielawskim uhonorowani zostali: rosyjska organizacja badająca 

zbrodnie stalinowskie „Memoriał” i ukraińskie Centrum Wolności Obywatelskich. 

 

PM: – Weekend cudów. Dużo szoku, dużo radości i wzruszeń. Szlachetna paczka. To 

fantastycznie być częścią tego. 

 

PM: – W Tatrach zeszły lawiny w rejonie przełęczy Pod Kopą Kondracką i 

Szpindlasowego Wierchu. Jedna osoba nie żyje, są też ranni… 

 

PM: – Meteorolodzy ostrzegają przed śniegiem, w najbliższych godzinach zima sypnie na 

Podkarpaciu i w Lubelszczyźnie. Czeka nas przedświąteczny atak zimy. 

 

PM: – Chcemy powrotu Polski do demokracji i powrotu Polski do Unii – mówią młodzi 

zwolennicy Platformy Obywatelskiej, A Donald Tusk mówi im o polskiej tradycji wolności, w 

której jedynym prawem, z którego się nie korzysta, jest prawo do kapitulacji. Wiele się działo w 

opozycji. Szymon Hołownia wybiegał w zieloną przyszłość, a Jarosław Gowin wyciągnął 

wnioski z przeszłości. [i postanowił nie dać się wypchnąć z intratnej polityki] 

Maciej Knapik: – Warszawski dialog, matecznik PO. Spotkanie Donalda Tuska z młodymi 

działaczami i sympatykami partii. 

W przemówieniu Donalda Tuska pojawiają się trzy postacie: Antoni Macierewicz, który 

rozbija państwo i społeczeństwo, działając de facto na korzyść Rosji. Także o możliwym 

rosyjskim szpiegu w komisji likwidacyjnej. 

Tusk: – Pojawia się pytanie: ile jest tej Rosji w Polsce? 

MK: – Podobnie Tusk przedstawia Jarosława Kaczyńskiego, którego antyeuropejskie 

przemówienie, kpiny z mniejszości seksualnych, też mają tu być inspirowane przez Rosję. 

Tusk: – Jeden do jeden przekaz, który został zbudowany i przygotowany na kremlu wiele 

lat temu. 

MK: – Wreszcie Adam Glapiński, przestawiony jako postać kabaretowa. Lider PO cytuje 

fragmenty jego przemówień, wywołując salwy śmiechu. 

Tusk: – Odczuwamy brak miłości, a nie mamy w pobliżu kogoś atrakcyjnego, komu 

moglibyśmy zaufać, to kupmy sobie psa lub kota. 

MK: – Równolegle jeszcze dwa spotkania opozycji. Szymon Hołownia z przekazem do 

młodych wyborców: 

- Umiemy ją wziąć ze słońca, umiemy wziąć ją z wiatru, umiemy wziąć ją z ciepła ziemi. 

 



PM: – Bachmutu już prawie nie ma, ale wciąż się broni. Rosjanie próbują iść do przodu po 

własnych trupach, oddział za oddziałem, jak w pierwszej wojnie światowej. Ukraińcom może 

przyjść na pomoc generał mróz, a we wschodniej NATO znowu Amerykanie. 

Monika Krajewska: – Starcie o Bachmut to już wojna na zgliszczach, ale Rosjanie 

potrzebują propagandowego sukcesu. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – W tej chwili już nie ma ani skrawka ziemi, 

która by nie została zniszczona przez ostrzały. Okupanci właśnie zniszczyli Bachmut i inne 

miasta w Donbasie i zamienili go w ruinę. 

MK: – Nawet jeśli Rosjanie zdobędą miasto, nie będzie to miało przełomowego znaczenia 

dla losów tej wojny, tym bardziej że zima może się okazać bardzo trudna. Ukraińcy są lepiej 

przygotowani do walki w takich warunkach pogodowych. 

Andrzej Zaucha: – Rosjanie koncentrują się teraz na nękaniu ludności cywilnej i uderzeniu 

w infrastrukturę krytyczną, która zapewnia prąd i ogrzewanie, by w ten sposób zmusić Kijów do 

przystąpienia do negocjacji i ustępstw. Rosyjska armia po raz kolejny ostrzelała Odessę i 

pozbawiła miasto prądu. 

MK: – Tylko dziś Ukraińcy zestrzelili 10 irańskich dronów, używanych przez rosyjską 

armię. A będzie ich więcej. Jak uważa brytyjski wywiad: rosja zbroi się w Iranie. 

Barbara Woodward, ambasador Wielkiej Brytanii przy ONZ: – W zamian rosja oferuje 

Iranowi bezprecedensowy poziom wsparcia ideologicznego i technicznego. Jesteśmy 

zaniepokojeni, że Rosjanie zamierzają zapewnić Iranowi bardziej zaawansowaną broń i 

wzmacniać ich możliwości arsenału. 

MK: – … już wiadomo, że na prośbę państw bałtyckich Stany Zjednoczone wzmocnią swą 

obecność w Litwie, Łotwie i Estonii, gdzie będą stacjonować rotacyjnie oddziały amerykańskiej 

artylerii. 

 

PM: – Wracamy do kraju. Polska tonie w śmieciach i to nie swoich. 60 tysięcy ton 

niebezpiecznych odpadów sprowadził nielegalnie gang rozbity przez CBŚB. 

♣ 



2022-12-11 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6821 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 123 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dziewięćdziesiąty pierwszy dzień 

 

PM: – Polska pod śniegiem. Sypnęło, zawiało i sparaliżowało. Gdyby tak było w święta, 

witalibyśmy Mikołaja, ale w święta może być już cieplej, a w tej chwili jest dramat. 

Renata Kijowska: – …Służby odśnieżające miasta zapewniały, że robią, co w ich mocy. 

Na ulice Warszawy wyjechało 170 posypywarek. Śnieg trzeba usunąć z własnego samochodu. 

Za taką jazdę albo za śnieżną czapę na dachu grożą wysokie mandaty: 

• Uruchomienie samochodu i pozostawienie, by się nagrzał – 50 zł 

• Odśnieżanie uruchomionego samochodu – 300 zł 

• Nieodśnieżone światła – 300 zł i 8 punktów karnych 

• Nieodśnieżone tablice rejestracyjne – 500 zł i 8 punktów karnych 

• Wyjechanie na ulicę niedokładnie odśnieżonym samochodem – 3000 zł 

[Kary, kary, a gdzie pomoc przerażonym kierowcom, którzy nie radzą sobie z zimą? 

Którzy są w trasie i próbują dojechać do domu? Sam byłem w takiej sytuacji z dwójką małych 

dzieci, a nigdzie na trasie nie mogłem kupić benzyny. Groziło mi pozostanie na trasie w 

nieczynnym samochodzie]. 

W nocy najwięcej będzie sypać na Podlasiu oraz na Warmii i Mazurach, tam również 

bardzo silny wiatr, który będzie powodował zawieje i zamiecie śnieżne. W kolejnych godzinach 

przyrost pokrywy śnieżnej do 20 cm. 

W górach nie przestanie padać, a to dla turystów śmiertelne niebezpieczeństwo. Drugi 

stopień zagrożenia lawinowego. Wczoraj jedna po drugiej zeszły dwie lawiny, które porwały 

pięć osób, jednej z nich nie udało się uratować. Do śniegu wkrótce dołączy siarczysty mróz – w 

górach do -20 stopni. Renata Kijowska, Fakty. 

 

PM: – PiS jest reprezentantem wsi – zapewnia rolników Kaczyński. Premier wzywa, by 

nie słuchać awanturników, którzy mówią inaczej. Ostateczny program dla wsi ma być za pół 

roku, a że Unia rozlicza ich z ostatnich siedmiu lat. 

Arleta Zalewska: – …AgroUnia na bieżąco komentowała konwencję rządu. 

 

PM: – Lewica zwraca się do wszystkich tych, którzy chcą wolności, równości, 

sprawiedliwości, sprawnego państwa, które nie jest związane z kościołem i dba o ludzi. Ten 

weekend jest pełen politycznej aktywności. 

Marzanna Zielińska: – ABC Lewicy, czyli wspólna deklaracja programowa, która ma 

pokazać wyborcom, w jakim kierunku idą razem i jak zamierzają posprzątać po rządach PiS. 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Trzeba zacząć budować 

od fundamentów, od podstaw. 

MZ: – A w nim zapisane najważniejsze wartości. 

Magdalena Biejat, KKP Lewicy, razem: – Wolność, równość, solidarność. To państwo, 

które działa, które jest stworzone przez specjalistów, a nie polityków i które dba o to, żeby 

zaopiekować się ludźmi. 

MZ: – ABC to również konkretne cele, między innymi pozycji Polski w Europie i na 

świecie, przywrócenie praworządności, przestrzeganie Konstytucji. 

Robert Biedroń: – Rozdzielimy państwo od kościoła, że kobiety będą miały równe prawa, 

że mniejszości nie będą dyskryminowane, że będzie dobry transport publiczny, dobre standardy, 

jeśli chodzi o edukację i szkołę. 

MZ: – I Lewica ma przy tym świadomość, że dla dobra państwa: 

Adam Zandberg, KKP Lewicy, razem: – Naprawdę sprawnie, a nie po sasinowemu. 

MZ: – To wezwanie wymaga porozumienia całej opozycji. 

 



PM: – Szpital covidowy we Wrocławiu był najdroższy w Polsce, wielokrotnie droższy niż 

zapowiadano – alarmuje opozycja i przedstawia raport, w którym tak jak wcześniej MSWiA 

potwierdza nieprawidłowości, ale idzie krok dalej, wskazuje czyje, wskazuje powiązania, mówi 

o ludziach premiera. 

Jacek Tacik: – Po szpitalu covidowym zostały już tylko duże hale, a do tego zupełnie puste 

i milionowe opłacone przez państwo rachunki. To zdjęcia archiwalne. Osoba, która po niej 

oprowadza, jest tu kluczowa, jeszcze do niej wrócimy. 

Z 16 milionów zrobiło się 87. Tu wracamy do mężczyzny, który oprowadzał po szpitalu, 

to były samorządowiec, a od lat biznesmen sympatyzujący z partią rządzącą, bronił premiera, 

gdy media zarzucały mu, że kupił działkę we Wrocławiu poniżej jej wartości. 

 

PM: – Celny ostrzał Ukraińców rosyjskiej bazy w Meritopolu. Miało zginąć 200 

rosyjskich żołnierzy. 

Andrzej Zaucha: – To był elegancki kompleks hotelowy na obrzeżu Meritopola położony 

w uroczym zakątku nad rzeką w parku, basen i duża sala restauracyjna. Według ukraińskiego 

wywiadu stacjonowali tam rosyjscy oficerowie. Atak został przeprowadzony wczoraj około 

godziny 21-ej, gdy sala restauracyjna była pełna. Ukraińcy użyli rakiet do wyrzutni Hajmars. 

Świadkowie mówią o dziesięciu wybuchach. Kompleks zostanie zniszczony. 

Ale są też złe wiadomości z Ukrainy: w Odessie i w regionie w wielu miejscowościach w 

pobliżu tego miasta nad Morzem Czarnym wciąż nie ma prądu po sobotnim ataku dronów 

kamikadze, Rosjanie wystrzelili 15 takich dronów, udało się zestrzelić 10, 5 pozostałych 

doleciało i uderzyło w ważny obiekt infrastruktury energetycznej. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Kluczem dziś jest energia, sytuacja w Odessie 

jest bardzo trudna. Na skutek ataku rosyjskich dronów ukraińskie miasta i wsie są w ciemności. 

Półtora miliona jest bez prądu, działa tylko niezbędna infrastruktura. 

AZ: – Władze regionu wzywają obywateli miasta, jeżeli tylko mają krewnych w innych 

miejscowościach w Ukrainie, by natychmiast wyjechali, ponieważ naprawa skutków tego 

rosyjskiego ataku może potrwać wiele dni, a może nawet tygodni. 

 

PM: – Sukces misji Artemis 1, kilkadziesiąt minut temu kapsuła Orion wylądowała na 

wodach Oceanu Spokojnego – to finał podróży, podczas której bezzałogowy statek kosmiczny 

zbliżył się do Księżyca i testował technologię potrzebną do powrotu człowieka na Srebrny Glob. 

Lądowanie kapsuły było skomplikowane i ważne, bo NASA w ten sposób testowała nową 

technikę sprowadzenie człowieka z Księżyca na Ziemię. Amerykanie chcą wrócić na księżyc, 

ale tym razem nie tylko tam bywać, lecz zbudować bazę do lotów dużo dalszych, na Marsa. 

Pierwszy lot załogowy wokół Księżyca jeszcze bez lądowania planowany jest na rok 2024, a 

lądowanie rok później. 

 

PM: – Amerykański Kongres przyjął ustawę, w której zobowiązał wszystkie Stany do 

uznania małżeństw zawartych w innym Stanie. W praktyce chodzi o małżeństwa jednopłciowe, 

by były respektowane. 

♣ 

2022-12-12 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6912 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kajdanowicz 

 

Polska – 211 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dziewięćdziesiąty drugi dzień 

 

GK: – Już jutro premier z mównicy sejmowej powinien bronić swojego ministra, którego 

chce odwołać opozycja. Zawsze tak robił, ale dziś Morawiecki i tak mówi o sztandarowych 

reformach Ziobry. 

Większego chaosu niż obecnie mamy w sądownictwie już chyba mieć nie możemy – Spór 

o pieniądze z Brukseli. 



Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Na kilkadziesiąt godzin przed głosowaniem nad wnioskiem 

opozycji o odwołanie ze stanowiska ministra sprawiedliwości, Zbigniew Ziobro otrzymał 

recenzję swojej pracy od szefa premiera Mateusza Morawieckiego: 

Mateusz Morawiecki o pracy Zbigniewa Ziobry 

-Większego chaosu i kłopotów, niż mamy obecnie w sądownictwie, już chyba mieć 

nie możemy (…) 

- Sądownictwo zostało doprowadzone do stanu zapaści (…) 

- Dziś jest gorzej niż było (…) 

Źródło: Sieci 

KKZ: – i tak ta wymiana ciosów obozie władzy trwa w najlepsze. 

Tusk: –Kara za niewykonywanie orzeczeń TSUE wynosi aktualnie 404 miliony euro. 

 

PM: – Słuchając prezydenta w Berlinie, można mieć rażenie, że w stosunkach 

z Dojczlandem zaczęło się układać. Nasze władze nie chciały dojczlndzkich Patriotów, a dziś 

Andrzej Duda dziękuje i mówi, że to ważny gest sojuszniczy między Polską a NATO, Polską a 

Dojczlandem. Razem możemy odbudować Ukrainę. 

Maciej Knapik: – Uśmiechy i uściski dłoni, podziękowania za dojczlandzkie Patrioty dla 

Polski… Nie wolno obrażać potencjalnych partnerów na potrzeby kampanii wyborczej – 

słyszymy. Dojczlandzki Mercedes zbuduje w Polsce fabrykę samochodów elektrycznych. 

 

GK: – Znów mamy zmianę lidera w sondażu poparcia dla partii politycznych. Koalicja 

Obywatelska wyprzedziła Prawo i Sprawiedliwość, a do sejmu weszłoby 5 partii. 

Poparcie dla partii politycznych 

Koalicja Obywatelska – 32% (wzrost +4%) 

PiS i Solidarna Polska – 28% (spadek -2%) 

Lewica – 10% (wzrost +3%) 

Polska 2050 – 9% 

Konfederacja – 5% (wzrost +1%) 

 

GK: – Nowe życie po przeszczepie. 

- Urodziła dziecko po transplantacji płuc. 

 

GK: – Mamy nieustające alerty pogodowe dla Pomorza, Warmii i Mazur oraz Podlasia – 

chodzi o duże opady śniegu, chodzi o duże opady do 25 cm, zawieje, zamiecie. 

Na różną skalę, ale cała Polska zmagała się dziś z problemami na drogach, były korki 

i wypadki w miastach, miasteczkach i na wsiach… 

 

GK: – Adam Glapiński musi mieć dużo pewności siebie i samozadowolenia, skoro przyjął 

nagrodę za wybitne zarządzanie bankiem centralnym. Nagroda jest od koncernu Orlen i Daniela 

Obajtka. 

Jacek Tacik: – Koszyk podstawowych zakupów: 

26 listopada 2021 – 82,70 zł 

17 grudnia 2021 – 97,60 zł 

12 marca 2022 – 144 zł 

31 października 2022 – 169 zł 

 

GK: – Wzmacnianie ukraińskiej obrony przeciwlotniczej to teraz priorytet Stanów 

Zjednoczonych. Joe Biden zapewnił o tym prezydenta Zełenskiego. Amerykanie i Unia 

Europejska dokładają kolejne sumy na wsparcie Ukraińców. Ale na razie nie ma zgody na 

kolejny pakiet sankcji na Rosję. 

Anna Czerwińska: – 27-a Transza amerykańskiej pomocy dla Ukrainy – 275 mln dolarów 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Przygotowujemy się do realizacji naszej 

formuły pokojowej. Prezydent Macron potwierdził, że ją popiera, a to dla nas ważne. Z 

prezydentem Turcji Erdoganem poruszyliśmy temat rozszerzenia naszego czarnomorskiego 

korytarza eksportowego. 



AC: – Dodatkowe 2 mld euro na wsparcie militarne daje Unia Europejska. Ukraiński 

prezydent podkreśla, że sytuacja w Donbasie jest bardzo trudna, a Bachmut został praktycznie 

zrównany z ziemią. 

 

GK: – Szok w Brukseli, a wiceszefowa Parlamentu Europejskiego w areszcie z 

poważnymi zarzutami: korupcji, udział w grupie przestępczej i prania brudnych pieniędzy. 

[katarskich pieniędzy] znalezionych w workach w domu Greczynki Edy Kai. W Areszcie są 

cztery osoby. 

Katarzyna Sławińska: – Kiedyś znana grecka dziennikarka, od stycznia jedna z 

czternaściorga wiceprzewodniczących Parlamentu Europejskiego i główna bohaterka jednego z 

największych korupcyjnych skandali. 

Eric Van Duyse, prokuratura federalna Belgii: – Istnieje podejrzenie, że jedno z państw 

Zatoki Perskiej próbowało finansowo wpływać na polityczne i gospodarcze decyzje Parlamentu 

Europejskiego. 

Maciej Sokołowski: – Belgijskie media piszą o reklamówkach pieniędzy, a w nich 

przynajmniej 600 tysięcy euro. 

Eva Kaili: – wiceprzewodnicząca Parlamentu Europejskiego; Francesco Giorgi – partner 

Evy Kaili; Pier Antonio Panzeri – eurodeputowany; Niccoló Figa-Talamanca – szef organizacji 

„Nie ma pokoju bez sprawiedliwości” 

Zarzuty: korupcja, udział w grupie przestępczej i „pranie” pieniędzy. 

 

GK: – Już niedługo stworzą na Ukrainie śmigłowcową służbę ratownictwa medycznego. 

Dziś Ukraińcy zaczęli u nas szkolenie, jego ostatnim etapem będą dyżury w dziesięciu bazach 

lotniczego pogotowia ratunkowego. Wcześniej Polacy przeszkolili ponad pół tysiąca ukraińskich 

lekarzy i felczerów… 

♣ 

2022-12-13 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6945 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 1089 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dziewięćdziesiąty trzeci dzień 

 

GK: – Na sejmowej komisji Zbigniew Ziobro obronił się z pomocą kolegów partyjnych i 

koalicyjnych stosunkiem głosów 15 do 13. Ale to było tylko opiniowanie wniosku odwołanie 

ministra sprawiedliwości. Głosowanie miało być albo nie być Ziobry głosowanie wieczorem, a 

przedtem debata… 

 

GK: – jest jeszcze daleko do kompromisu, ale unijni Komisarze mają pozytywne zdanie o 

dokonaniu zmian w sądownictwie. Stawką są pieniądze z KPO. Węgrzy też się długo spierali i 

właśnie dali spokój. 

Maciej Knapik: – Szefowa Komisji Europejskiej miała dla Ukrainy dobre wieści. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Mam świetne wiadomości: 

wczoraj wieczorem osiągnęliśmy zgodę co do 18 miliardów euro dla Ukrainy, to oznacza półtora 

miliarda euro każdego miesiąca. 

MK: – Węgry próbowały szantażować Unię, wetując Unię o pieniądze dla Ukrainy. 

Etycznie wątpliwe stanowisko: Węgry zgodzą się na pomoc walczącym sąsiadom, jeśli Unia 

odblokuje węgierskie KPO, doprowadziła do tego, że pozostałe kraje przygotowały awaryjny 

pakiet pomocy Ukrainie (5,8 mld euro KPO) bez Węgier. To jasny sygnał, że liberum veto, czyli 

jeden wbrew wszystkim w Unii nie działa. To dobry sygnał przed końcem roku. To efekt 

kompromisu, a raczej ustępstw Węgier, którym skończył się czas. koniec roku oznaczał utratę w 

2023 – 70% czyli 5,8 mld euro. Teraz Budapeszt zachował te środki dopiero po spełnieniu aż 27 

Super Kamieni Milowych, w tym reform tamtejszego sądownictwa. Polska też pieniędzy z KPO 

ciągle nie ma. 



MK: – W Polsce chodzi o dużo większe kwoty: środki z funduszu odbudowy około 

158 500 000 000 zł (kwota zależna od kursu euro). Zmieńmy prawo, by je dostać – 

słyszymy. Niedługo po tym Bruksela zaakceptowała wstępnie kompromisowe propozycje 

Warszawy… 

 

GK: – Nie wiadomo, kto, co i jak będzie weryfikował, ale partia rządząca przyspieszyła z 

powołaniem komisji, która miałaby badać wpływ Rosji na bezpieczeństwo polityczne Polski, 

głównie za poprzednich rządów. Opozycja mówi wprost, ta komisja ma wyeliminować Tuska z 

polityki. Ale na razie podczas głosowania na komisji projekt ustawy przepadł… 

 

GK: – Udało nam się uniknąć Czarnobyla, celem jest ochrona Zaporoża – mówi prezydent 

Francji, ogłaszając wstępne porozumienie w sprawie wycofania ciężkiej broni z elektrowni 

jądrowej. Na paryskiej konferencji „solidarni z narodem ukraińskim” prezydent Zełenski prosi o 

pomoc. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – Przed Ukrainą sto dni kluczowych, być może najważniejszych 

w jej najnowszej historii – mówią przedstawiciele ukraińskiego rządu, kraj musi przetrwać zimę. 

Najciężej jest teraz w Odessie, od soboty setki tysięcy ludzi w ogóle nie mają tam prądu. 

Tutaj w Odessie w niektórych dzielnicach prąd jest wyłączany nawet na kilkanaście 

godzin dziennie. Energetycy w całym kraju walczą ze skutkami wcześniejszych rosyjskich 

ataków rakietowych. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Musimy mieć świadomość, że rosja nie 

porzuciła swojej taktyki terroru, to że nie ma uderzeń rakietowych, oznacza, że rosja 

przygotowuje nowe ataki. Uderzenia mogą nastąpić w każdej chwili, ale nawet bez światła 

dobrze wiemy, gdzie strzelać i co wyzwalać. 

AZ: – Dzisiaj w Paryżu dyskutowano, jak pilnie pomóc Ukrainie w sferze energetyki, 

a także o sytuacji na terenie okupowanej przez Rosjan Zaporoskiej Elektrowni Atomowej. 

Emmanuel Macron, prezydent Francji: – Naszym głównym celem jest ochrona elektrowni 

w Zaporożu. Trwają rozmowy w sprawie jej zabezpieczenia. Kolejne tygodnie będą kluczowe. 

Naszym celem jest demilitaryzacja tej strefy. 

 

GK: – Meteorolodzy straszą mrozem, w nocy nawet kilkunastostopniowym. A boją się 

głównie ci, którzy ogrzewają domy węglem, tym który miał być dostępny w przystępniej cenie. 

Problem jest już rozwiązany – ogłosił lider PiS. Nie jest – alarmują samorządowcy. 

Marzanna Zielińska: – Burmistrz Aleksandrowa Łódzkiego wolałby nie wiedzieć, co 

nakręciliśmy z góry, bo z tej perspektywy widać w jak wielu domach nie ma czym ogrzewać. 

Gmina potrzebowała od zaraz 1000 ton węgla, dostała około 50 ton, co wystarczyło dla 32 

wnioskodawców. 

Jacek Lipiński, burmistrz Aleksandrowa Łódzkiego: – Nie mamy dostawców, nie wiemy, 

kiedy go wydamy. Nie wiemy, czy w ogóle go wydamy. Mieszkańcy są naprawdę zirytowani, 

bo sytuacja zaczyna być dramatyczna 

MZ: – Dostawa przewidziana na piątek w ogóle nie wiadomo, kiedy dojedzie, a za oknem 

widzimy, jak jest. 

A to już Jelenia Góra. Tu miasto zamówiło 1500 ton, dostało 26,5 tony i zastanawia się 

nad reglamentacją. 

Jerzy Łużniak, prezydent Jeleniej Góry: – Jeżeli będzie taka potrzeba i będzie, powiedzmy, 

problem z takimi ilościami dostawy, to będziemy starali się, żeby ograniczyć ilość do pół tony. 

MZ: – W Jarocinie po pierwszej dostawie węgla zostały tylko opakowania. Tu opału 

wystarczyło tylko dla co dziesiątego gospodarstwa. 

Adam Pawlicki, burmistrz Jarocina: – No, mogą być niestety niespodzianki i tego węgla na 

razie nie ma i prawdopodobnie dla większości nie będzie. 

MZ: – To samo słyszymy w Rybniku, Bolesławcu czy w Łodzi. 

Jan Zbroiński, Miejskie Przedsiębiorstwo Oczyszczania Miasta w Łodzi: – Mieszkańcy nie 

pamiętają, my dystrybuujemy ten węgiel, który dostaniemy od rządu. Na dzień dzisiejszy 

dostaliśmy jedną trzecią tego, co zamówiliśmy. 

MZ: – Polska Grupa Górnicza zapewnia, że robi, co może. 



Tomasz Głogowski, Polska Grupa Górnicza: – W skali całego kraju są to pojedyncze 

przypadki. Zdecydowana większość samorządów jest obsługiwana na bieżąco. 

Kaczyński Chojnice: – Z węglem, już można powiedzieć, się udało, węgla jest w bród.  

MZ: – Słowa, według „miast polskich” bez poparcia w faktach. Byłoby więcej do 

rozdysponowania, gdyby samorządy mogły kupować opał nie tylko od wskazanych dostawców 

państwowych. Minister aktywów państwowych przyznaje, że przed samorządami duże 

wyzwanie. W najbliższych dniach ma trafić do wszystkich gmin. 

 

Mirosław Hermaszewski zmarł w wieku 81 lat (1941 - 2022) 

♣ 

2022-12-14 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6886 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 771 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dziewięćdziesiąty czwarty dzień 

 

GK: – Dobry wieczór. Mnie tu dziś z państwem by nie było, innych prezenterów czy 

reporterów też by nie było. A państwo nie oglądalibyście Faktów, gdyby nie prezes Mariusz 

Walter. Jego wizja, upór i determinacja, ale także życzliwość, poczucie humoru i wielkie serce. 

W 1997 roku z przyjaciółmi i partnerami stworzyli telewizję TVN. [Dlaczego TVN?] Polska 

dostała wolne i niezależne media, państwo telewizję, którą lubicie, a oni komercyjny sukces. 

Mariusz Walter zmarł w wieku 85 lat. To wspomnienie Jakuba Sobieniowskiego: 

Mariusz Walter: – proszę tylko, żebyś mi nie grał tej rzewnej melodyjki, którą bardzo 

lubię, ale nie graj. Cześć. 

Mariusz Walter: – Osobą, dzięki której jestem, kim jestem, która w każdym dobrym czy 

złym momencie mi towarzyszy i to trwa ponad 50 lat jest Bożena. 

Nie ma innych samotności, nie ma silnych samotności. Nikomu się to nie udało. Nie 

spuszczam oka z TVN-u 

Dobry wieczór państwu. Nazywam się Mariusz Walczak. Nasza stacja ruszyła. To jest 

właściwie państwa stacja, nie nasza stacja. 

Otwierałem ten dzień, stojąc tyłem do kamery. Nie było między nami tej zawodowej 

komunikacji. Część ludzi była w popłochu. 

Czy jesteśmy potrzebni, czy przydaliśmy się wam? 

Stałem tyłem. Wtedy mieliśmy możliwość wystartować teledyskiem, ale zasadą jest: nie, 

nie udawać. Będziecie nam wierzyli w małych sprawach, to i w dużych. 

Piękne widowisko jest częścią wizerunku miasta, a w wypadku [ulicy] Łazienkowskiej [w 

Warszawie] to jest przepiękna część wizerunku miasta. 

Na moment wrócę do tych wartości, mnie udało się zgromadzić takich ludzi, którzy 

wiedzieli, czego chcą od swojego życia, czym potrafią się podzielić z milionami Ludzi i mogą 

wziąć za to odpowiedzialność. Będąc w telewizji publicznej, wyszedłem z radia, wyjechałem z 

Katowic do Warszawy, jak można było tworzyć programy, nie kłamiąc, a z drugiej strony mając 

pełną swobodę 

To, że jest praźródło – studio dwa, o którym marzyłem 

W telewizji publicznej pracowałem ćwierć wieku, odchodziłem z niej w pięć minut, 

spakowałem szuflady, wyszedłem, wówczas wtedy nie było tam dla mnie miejsca 

To jest znajomość i przyjaźń, trzech muszkieterów: Janka W[?], Bruna [?] 

Cała prawda, całą dobę, ludzie pracują, czują i nie dadzą sobie odebrać nic. Trzeba im 

dziękować też by powoli, stojąc przodem do kamery, nisko się kłaniając, z podziękowaniem za 

to, z którymi miałem honor i przyjemność pracować z Wami. 

 

GK: – W przyszłym tygodniu do Sejmu trafi projekt nowelizacji ustawy o Sądzie 

Najwyższym. Opozycja deklaruje współpracę z rządem, bo stawką są kompromis z Brukselą 



i pieniądze z KPO. Ale to nie jest bezwarunkowa zgoda na przyjęcie bez dyskusji i poprawek, 

musi być zgodne z Konstytucją. 

Maciej Knapik: – …A PiS – jak słyszymy, przywozi z Brukseli kompromis w sprawie stu 

kilkudziesięciu miliardów złotych z polskiego KPO. 

Morawiecki: – Apeluję i do niektórych członków naszego obozu politycznego, ale przede 

wszystkim także i do opozycji. Przejdźmy przez tą ustawę wspólnie, szybko… 

Tusk: – Nie denerwuj się chłopie. Dobre poprawki, dobre zmiany, a oczywiście ta ustawa, 

tę ustawę można poprawić w wielu miejscach, będą zaakceptowane przez wszystkich. 

MK: – PiS chce procedować ustawę niemal natychmiast i przegłosować przed świętami, 

zmusza ich do tego sytuacja gospodarcza – dopowiada lider PO. 

Tusk: – Oni się boją, że w marcu w ogóle nie będzie pieniędzy. 

MK: – Ale taki znany już z przeszłości pośpiech, źle wróży także to, że posłowie PiS-u 

podpisani pod projektem, nie chcą o nim rozmawiać. Kluczowy zapis mówi, że dyscyplinarki 

sędziów mają być rozpatrywane przez Naczelny Sąd Administracyjny, a nie tak jak teraz – Izbę 

w Sądzie Najwyższym. 

[Ktoś z Komisji Europejskiej, kto rozmawiał z „vel Sękiem”, wskazał, że problem w tym, 

że sędziów w Polsce sądzi Izba Dyscyplinarna, zamieniona następnie na Izbę Odpowiedzialności 

Zawodowej, a nie sąd i wystarczy, że ustawa wskaże inny sąd, proponują Naczelny Sąd 

Administracyjny – by Bruksela była usatysfakcjonowana i w konsekwencji odblokowała 

pieniądze dla Polski. Ale Polacy natychmiast wskazali, że Konstytucja nie przewiduje takiego 

zadania dla NSA. Tak to się okazało, że Konstytucja nie powinna być tak szczegółowa, bo nie 

da się przewidzieć wszystkich niuansów i Konstytucja byłaby lepsza, gdyby w sprawach 

szczegółów odsyłała do decyzji niższego sądu. Tak więc przedobrzyliśmy naszą Konstytucję i 

nie wiadomo, jak z tego wybrnąć]. 

Stowarzyszenie sędziów sądów administracyjnych i Naczelna Rada Adwokacka piszą, że 

zgodnie z Konstytucją sądy administracyjne nie mogą zajmować się sprawami dyscyplinarnymi. 

I co? 

Tusk: – Bruksela jest lekko zaskoczona, nikt ich o tym nie uprzedzał. 

MK: – Inny zapis w uproszczeniu ma dać możliwość sędziom neo-sędziom powołanych 

przez upolitycznioną Krajową Radę Sądownictwa i to też ma być część kompromisu. 

Maria Ejchart-Dubois, Inicjatywa „Wolne Sądy”: – To zostawia bardzo niebezpieczny 

przepis, który się nazywa odmową wykonywania wymiaru sprawiedliwości. Przepis ten jest 

bardzo szeroki, pozwala też wiele różnych zachowań wrzucić do tego worka. 

Morawiecki: – W razie wątpliwości jest Trybunał Konstytucyjny. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Krótko? Tak. jest skłonna zaakceptować. I taka 

wiadomość wysłana wczoraj z Komisji do Warszawy, to najbardziej pozytywny sygnał, jaki 

napłynął od wielu miesięcy. Przeprowadźcie reformy zgodnie z naszymi ustaleniami, a będzie to 

oznaczało realizację kamieni milowych dotyczących sądownictwa i tym samym odblokowaniem 

środków z Funduszu Odbudowy. Ale dodaje też kluczowe pytanie, kiedy te pieniądze trafią do 

Polski? To będzie zależało, kiedy ta ustawa wyjdzie z Sejmu, bo dopiero wtedy Komisja oceni, 

czy to, co weszło w życie jest zgodne z tym porozumieniem. Załóżmy, że będzie to połowa 

stycznia, wtedy będzie mogła Polska wysłać pierwszy wniosek o płatność, który Komisja z 

reguły rozpatruje przez dwa miesiące i w optymistycznym scenariuszu pierwsze pieniądze będą 

na polskim koncie na przełomie marca i kwietnia. 

 

GK: – Niespodzianki nie było. Zjednoczona Prawica obroniła Zbigniewa Ziobro, za jego 

odwołaniem było 226 posłanek i posłów, opozycji zabrakło jedynie 5 głosów… 

 

GK: – Po kilkunastu godzinach do Sejmu wrócił projekt ustawy o powołaniu komisji, 

która ma badać wpływ Rosjan na bezpieczeństwo energetyczne Polski, głównie za rządów 

Platformy i PSL. Opozycja przestrzega, że to będzie atak na jej liderów przed wyborami… 

 

GK: – Formalnie decyzja jeszcze nie zapadła, nie została ogłoszona, ale to jest kwestia 

najbliższych dni. Amerykanie wyślą na Ukrainę systemy obrony przeciwrakietowej Patriot. 

Ukraina prosiła o to od miesięcy, by bronić się przed zmasowanym rosyjskim ostrzałem. 



Marcin Wrona, Waszyngton: – Na razie ma chodzić o jedną baterię Patriotów, która już 

znajduje się poza Stanami Zjednoczonymi. Plan przygotował Pentagon, następnie ma go 

zatwierdzić sekretarz obrony Lloyd Austin. To powinno stać się jeszcze w tym tygodniu, 

wreszcie będziemy czekali na podpis prezydenta Stanów Zjednoczonych. Ukraińscy żołnierze 

mają być szkoleni z obsługi Pariotów w jednej z amerykańskich baz w Dojczlandzie. Na razie 

nie wiadomo, ile wyrzutni będzie wchodziło w skład tej baterii, która ma trafić na Ukrainę. 

Ameryka długo była niechętna wobec wysyłania tego najbardziej zaawansowanego systemu 

obrony przeciwlotniczej stronie ukraińskiej. Zatem co wpłynęło na zmianę tego stanowiska? No, 

przede wszystkim rosyjskie brutalne, wielotygodniowe ataki z powierza prowadzone przeciwko 

ludności cywilnej na Ukrainie. A po drugie, potrzeba ochrony przestrzeni powietrznej państw, 

które znajdują się na wschodniej flance NATO, chodzi tutaj również oczywiście o Polskę. 

 

GK: – Atak dronów na Kijów. Tuż przed świtem w Ukrainie ogłoszono alarm 

przeciwlotniczy. Celem była między innymi infrastruktura energetyczna. Ukraińcom udało się 

jednak zestrzelić wszystkie wysłane przez Rosjan maszyny. W nalotach nikt nie ucierpiał. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – …rosjanie wysłali 13 dronów znad Morza Azowskiego, prawie 

tysiąc kilometrów stąd, nocą, by trudniej było je zestrzelić. Drony lecą nisko, z daleka słychać 

warkot ich silników. Ich celem na pewno była ukraińska infrastruktura energetyczna. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Dzisiejszy ranek terroryści zaczęli od 13 

Szahirów. Wszystkie drony zostały zestrzelone przez naszą ukraińską obronę przeciwlotniczą. 

Zuchy. 

 

GK: – Rekord temperatury przy gruncie to -24℃, to było w nocy w okolicach Zamościa i 

Lublina. Po śnieżycach przyszły mocne spadki temperatury. Układ wysokiego ciśnienia Julian 

zapewni nam kilka mroźnych dni. Do tego wciąż jest dużo śniegu. 

Jan Błaszkowski: – …Cała Polska skuta lodem… W nocy w wielu miejscach Polski 

temperatura spadła poniżej -20℃. Lublin -24℃; Warszawa -23℃; Kłodzko -20℃. Wystarczyły 

4 godziny, by spadło 70cm śniegu – to Górowo Iłowieckie. W gminie Bartoszyce zamknięto 5 

szkół. Najbliższe dni bardzo zimne z dwucyfrową ujemną temperaturą w nocy. Szczególnie 

odczujemy po zmroku w najbliższy weekend w całym kraju. Wiele samorządów dla 

potrzebujących przygotowuje ciepłe miejsca. W Wałbrzychu to między innymi czynne 7 dni w 

tygodniu biblioteki, gdzie na każdego czeka nie tylko książka, ale i coś ciepłego. Na ulice wielu 

miast po zmroku wyjeżdżają ciepłobusy, w których potrzebujący mogą się ogrzać, dostać ciepłą 

herbatę, kanapki i odzież. 

 

GK: – Laureaci Grand Press 2022. [wielu] 

♣ 



2022-12-15 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6843 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 685 nowych zakażonych. 17 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dziewięćdziesiąty piąty dzień 

 

DR: – Eksplozja w Komendzie Głównej Policji. Ranny komendant główny, 

poszkodowany pracownik cywilny i uszkodzony budynek. A wyjaśnienia w sprawie mają złożyć 

ukraińskie służby, bo eksplodował prezent od jednego z ich szefów, prezent – to granatnik. A co 

wiemy na pewno 

Jacek Tacik: – Na pewno wiemy, że przez niemal 30 godzin służby z jakichś względów 

nie informowały o tym, co wydarzyło się w budynku głównym policji, poza krótkim 

lakonicznym komentarzem rzecznika, który twierdził: tu cytat, że doszło do uszkodzenia stropu 

w pomieszczeniu służby ochronnej. Z oficjalnego komunikatu MSWiA też niewiele więcej 

wynika. Jest za to bardzo dużo pytań, brak oficjalnych odpowiedzi, a w tej historii chodzi przede 

wszystkim bezpieczeństwo tych, którzy dbają o nasze bezpieczeństwo. 

 

DR: – Miało być przyspieszenie KPO, jest konsternacja i chaos w obozie władzy. Gdy 

pierwsze czytanie ustaw sądowych planowane na dziś po południu, potem przekładanie i 

ostatecznie zdjęte z porządku obrad i nie wiadomo, kiedy wróci. Do gry wszedł prezydent i 

znowu mamy zwrot. 

Arleta Zalewska: – To było coś więcej niż tylko krytyka premiera. Zbigniew Ziobro był 

jednym z wielu ministrów i polityków PiS-u, który wręcz zmiażdżył projekt ustawy o Sądzie 

Najwyższym przygotowany przez ludzi premiera i przez premiera firmowany. 

Ziobro: – Naruszono w wielu punktach polską Konstytucję… 

Andrzej Duda, prezydent: – Nie pozwolę na to, aby został do polskiego systemu prawnego 

wprowadzony jakikolwiek akt prawny, który te legitymacje sędziowskie będzie podważał. Nie 

współuczestniczyłem z przygotowaniem tego projektu, który jest złożony w Sejmie i nad którym 

Sejm ma debatować i nie konsultowano ze mną jego postanowień. 

AZ: – To, co potem wydarzyło się tu w Sejmie i co krok po kroku przedstawimy państwu 

teraz, to legislacyjny chaos i efekt politycznego sporu, który toczy się dziś w obozie władzy na 

bardzo wielu frontach. 

11:15 prezydent – nie konsultowano ze mną… 

O godzinie 13:00 ustawy wciąż bronili minister do spraw europejskich i rzecznicy partii i 

rządu. 

Sejm 16:00 trzy godziny później i chwilę przed tym, jak projektem ustawy o Sądzie 

Najwyższym miał zająć się Sejm, rzecznik PiS-u wszystko nagle odwołał: 

Rafał Bochenek, PiS: – To jest projekt trudny, to jest projekt ważny dla Polski, dla 

polskich obywateli i dlatego uważamy, że powinien być skonsultowany. 

AZ: – I to oznacza, że zwołane zaledwie wczoraj na wtorek specjalne posiedzenie Sejmu 

zostanie przez Marszałek sejmu odwołane. 

 

DR: – Lex Czarnek 2:0 też trafia do kosza. Prezydent po raz drugi mówi „nie” przeciwko 

zmianom prawa oświatowego, przeciwko którym protestował chór od rodziców na endżijosach 

kończąc. [Organizacje pozarządowe (non governmental organisation, NGO) to wszystkie 

podmioty, które nie są jednostkami albo organami administracji publicznej] 

Drugi, to był projekt poselski, więc minister Czarnek do porażki się nie poczuwa, a 

powinien – twierdzi opozycja i powinien odejść. 

Andrzej Duda, prezydent: – Nie potrzebujemy dzisiaj w Polsce dodatkowych napięć. 

W związku z powyższym, proszę Państwa, podjąłem decyzję, że nie podpiszę tej ustawy, 

odmawiam podpisania tej ustawy. Jednak kurator, czyli ten element, jak podkreślają 

protestujący, biurokratyczny i element władz, a nie rodzice… 



[Mężczyźni hołdujący modzie w ślad za kobietami bardzo dziwnie się stroją. Mimo że są 

bardzo niskie mrozy, głowę niczym nie nakrywają, natomiast szyję owijają wielkimi zwojami 

kolorowych szali, im więcej tego wokół szyi, tym modniej]. 

Dariusz Martynowicz, nauczyciel roku 2021: – To szok i niedowierzanie, bardzo się 

cieszymy, jesteśmy dumni z tego, co się stało. Natomiast dziękujemy bardzo Panu 

Prezydentowi. Pan minister Czarnek myślał, że można takim ideologicznym walcem przejechać 

po polskich nauczycielach, rodzicach i uczniach, a tak się nie da. 

Anna Schmidt-Fic, liderka „projektu z wykrzyknikiem”, współtwórczyni inicjatywy 

„wolna szkoła”: – To jest nie tylko pstryczek dla ministra, tylko moment do autorefleksji, 

szczerze mówiąc, spodziewałabym się dymisji pana ministra. 

DR: – Apel z Częstochowy: stop z dopłatą do religii w szkole. 

- Coraz więcej uczniów rezygnuje z uczestnictwa w lekcji religii. 

- W co piątej klasie nie ma w ogóle lekcji religii, ponieważ nikt się na nie – nie zgłosił. 

- Lekcje religii dla uczniów są mało atrakcyjne. 

 

DR: – Najnowszy sondaż poparcia dla partii politycznych. PiS o włos przed koalicją 

obywatelską. Przewaga jest minimalna, zaledwie jednopunktowa i to ocena zbiorcza: w kategorii 

indywidualnej normy dla obu bohaterów najostrzejszego sporu Morawiecki – Ziobro – obu 

Polacy oceniają na równi – źle. 

Jakub Sobieniowski: – Tak minister zwraca się do swojego szefa, czyli premiera 

w sprawie Unii Europejskiej, KPO i nowej ustawy: 

Ziobro: – Oczekujemy od pana premiera, mówię tu w imieniu Solidarnej Polski, 

dwudziestu paru parlamentarzystów, by spotkał się z nami i wskazał drogę wyjścia z tej sytuacji. 

Proszę powiedzieć, na którą partię by pan(i) zagłosował(a)? 

Źródło: Kantar dla „Faktów” TVN i TVN24 

PiS i Solidarna Polska – 32% 

Koalicja Obywatelska – 31% 

Polska 2050 – 11% 

Konfederacja – 9% 

Lewica – 6% 

Koalicja Polska – 3% 

Jarosław Kaczyński, Zgromadzenie Polskiej Wsi: – w PiS macie uczciwego reprezentanta. 

 

DR: – W Faktach teraz Bruksela – Kijów. Ostatni szczyt w tym roku o pomocy walczącej 

Ukrainy – 18 miliardów euro, potężne wsparcie, co zaskakujące, któremu Polska powiedziała 

„nie”. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Chodziło o pakiet, bo nie spodobało się Polsce. Kilka 

tygodni temu mówiliśmy, że szansa Viktora Orbana spowodowała, że odległe sprawy, takie jak 

węgierskie KPO, kary, podatek od korporacji i właśnie pomoc dla Ukrainy, teraz Polska, która 

miała kilka spraw fiskalnych, domagała się rozbicia tego pakietu, by wsparcie dla Ukrainy 

przyjąć niezależnie szybko, a o skutkach podatkowych dyskutować dalej. 

Polska blokada tu w budynku nie spotkała się ze zrozumieniem, mówiąc delikatnie, została 

odebrana jako szantaż, choć premier Morawiecki o to samo oskarżał innych. I ostatecznie Polska 

wycofała swój sprzeciw wobec całego pakietu, więc wsparcie finansowe dla Kijowa może 

płynąć bez przeszkód, więc pierwsza transza 1,5 miliarda euro już w styczniu i co więcej, na 

trwającym wciąż szczycie przyspieszyła też dyskusję o kolejnym pakiecie sankcji na Rosję, 

który może być zaakceptowany jeszcze dzisiaj. 

DR: – A zatem pomoc Brukseli będzie i to, jak bardzo jest potrzebna: 

Andrzej Zaucha z Kijowa: – Ukraina potrzebuje w tym momencie każdych pieniędzy. W 

przyszłorocznym budżecie zaplanowano deficyt w wysokości 3 miliardów euro miesięcznie, to 

połowa ukraińskiego budżetu, a dochody tegoż budżetu w dużej mierze idą na wojnę. 

Tymczasem Ukraina musi w trybie pilnym odgruzowywać na przykład system energetyczny 

niszczony przez Rosjan, trzeba odbudowywać szkoły, szpitale, a zniszczeń jest coraz więcej na 

wschodzie, gdzie trwają ciężkie walki. Rosjanie walczą tam nie tylko z ukraińskimi siłami 

zbrojnymi, ale właściwie niszczą wszystko co jest w ich zasięgu. 



Wołodymyr Zełeński, prezydent Ukrainy: – Na linii frontu nie ma spokoju. Tam nie ma 

nic łatwego i prostego. Każdy metr ziemi oddawany po niezwykle ciężkich walkach, zwłaszcza 

tam, gdzie taktyka okupanta sprowadza się do niszczenia wszystkiego przy pomocy artylerii – 

wszystkiego, co znajduje się przed nimi, tak żeby zostały tylko nagie ruiny i leje w ziemi. 

AZ: – Ukraińscy wojskowi i politycy powtarzają, że rosja przygotowała się w tym 

momencie i prowadzi długotrwałą wojnę z Ukrainą na wyniszczenie ukraińskiej gospodarki. 

[Ja tego nie wytrzymuję, przecież to nie może tak trwać, to nie ma żadnej przyszłości]. 

 

DR: – 17,5% w listopadzie, minimalny spadek maksymalnie wysokiej inflacji, 

niezmiennie wysokie ceny wszystkiego. Kiedy codzienne zakupy stają się koszmarem, te 

świąteczne też nie cieszą. Coraz dłuższa lista tego, czego Polacy muszą sobie odmawiać. I to 

widać nie tylko w sklepach. 

 

DR: – Dopłacanie do religii się nie opłaca – uznali radni Częstochowy, stąd apel do rządu, 

by przejął w całości finansowanie katechezy w szkole, bo uczniów ubywa, a koszty coraz 

wyższe. W samej Częstochowie chodzi o 3 miliony złotych. Ale spadek frekwencji na lekcjach 

religii to problem nie tylko pod Jasną Górą. 

Katarzyna Górniak: – Lekcja religii w częstochowskiej szkole, na lekcji ośmioro uczniów i 

uczennic… W Częstochowie na lekcje religii chodzi 54% uczniów. 131 katechetów kosztuje 10 

milionów zł, 7 mln dopłaca państwo. 3 mln miasto. 2010 r. 7% nie chodziło na religię. 2021 r. 

46% nie chodzi na religię. Za 9 mln zł, które płaci Poznań, wszystkie szkoły w mieście miałyby 

prąd na rok. W Łodzi zbudowano by duże przedszkole, gdyby 22 mln zł rocznie nie szły na 

katechezę… Zdecydowana większość Polek i Polaków (61%) uważa, że na lekcje religii jest 

parafia, a nie szkoła. 

♣ 

2022-12-16 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6934 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 604 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dziewięćdziesiąty szósty dzień 

 

PM: – Polska traci kontrolę nad rafinerią gdańską. Wszystko, że wbrew przez 

zapewnieniom Orlenu, Saudowie (Saudia-Ramco) kupili nie tylko jedną trzecią akcji, ale i 

prawo do veta do ważnych decyzji spółki. 

Arleta Zalewska: – …Polacy – 70% udziałów, Saudowie – 30% udziałów 

5. Rada Nadzorcza 

5.3. Prawo Sprzeciwu Inwestora 

5.3.1 Wspólnicy zapewniają (zastosowanie ma Art. 1.11.1), aby Spółka nie 

podejmowała żadnych działań, a Spółka jest zobowiązana nie podejmować żadnych 

działań w sprawach określonych w Części A Załącznika 5.3.1 (Prawo Sprzeciwu 

Inwestora) bez uzyskania uprzedniej zgody Rady Nadzorczej, przy czym zawsze 

musi być spełniony wymóg większości głosów określony w art. 5.11. 

 

PM: – Miał być wreszcie porządek w sądownictwie i unijne miliardy dla Polski, a jest 

bałagan prawny i kolejny kryzys polityczny… 

 

PM: – Dramatyczny poranek w Ukrainie – dziesiątki rakiet poleciało na Kijów, a drugie 

tyle na inne miasta. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – …Spośród 70 rakiet, jakie Rosjanie wystrzelili, na ukraińską 

stolicę leciało ponad 40, aż 37 udało się zestrzelić. 

Herman Hałuszenko, minister energetyki Ukrainy: – Mamy uszkodzenia w 9 

elektrowniach, a także są uszkodzone stacje transformatorowe przekazujące prąd. To oznacza 

ograniczenie produkcji energii elektrycznej przede wszystkim w elektrowniach jądrowych. 



 

PM: – Komendant główny policji wyszedł już ze szpitala, a światowe media nie mogą 

wyjść ze zdziwienia, jak to możliwe, że ukraiński granat wybuchł w jego gabinecie… 

 

PM: – Minister edukacji rzuca rękawice prezydentowi, ale to prezydent ma prawo veta. 

 

PM: – Co się odśnieży, to zaraz zasypie. A jeszcze będzie padać… 

 

PM: – To miała być pierwsza od lat nowa polska kopalnia JSW SA Kopalnia Węgla 

Kamiennego Bzie-Dębina. Premier ją uroczyście otworzył, ale już zaraz jej nie będzie. Warunki 

eksploatacji okazały się gorsze niż przewidywano i mniej opłacalne… 

 

[W nocy znów upadłem. Następnego dnia Gosia kupiła mi balkonik do chodzenia. Od 

upadku na ulicy w sierpniu nie wychodzę z domu. Od dziś po mieszkaniu chodzę tylko przy 

pomocy balkonika]. 

♣ 

2022-12-17 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6934 

Tvn24bis – Fakty Grzegor Kajdanowicz 

 

Polska – 621 nowych zakażonych. 10 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dziewięćdziesiąty siódmy dzień 

 

GK: – Opozycja składa doniesienie do prokuratury o możliwości popełnienia przestępstwa 

przy sprzedaży Lotosu, gdy podczas fuzji dwóch koncernów Orlen sprzedał część Lotosu firmie 

Saudia-Ramko… 

Kwestia samej umowy. To jednak nie jedyne wątpliwości w sprawie transakcji. Zdaniem 

Gazety Wyborczej cała transakcja może być nieważna, bo przy jej zawieraniu ominięto przepisy. 

Sprzedaż przez Orlen części Lotosu spółce Saudi Aramco odbyła się z naruszeniem ustawy o 

kontroli niektórych inwestycji. 

Bezpieczeństwa transakcji nie oceniał zobowiązany do tego Komitet Konsultacyjny. 

Działa on przy kancelarii premiera, w jego skład wchodzą 22 osoby, w tym przedstawiciele 

premiera, 16 ministrów oraz szefów: Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrznego, Agencji 

Wywiadu, Służby Kontrwywiadu Wojskowego i Służby Wywiadu Wojskowego. 

Są dwie przyczyny, pierwsza jest bardzo prosta: Daniel Obajtek nie ma dostępu do 

informacji o klauzuli tajne lub ściśle tajne, więc po prostu nie mógł konsultować ze służbami. 

Druga bardziej spiskowa, że ktoś specjalnie nie konsultował się ze służbami. 

 

GK: – Politycy PiS-u chcieli przyjąć ustawę o Sądzie Najwyższym w trybie bardziej niż 

ekspresowym, to się nie uda. Są poważne wątpliwości co do konstytucyjności zapisu projektu. 

Pierwsza Prezes Sądu Najwyższego Małgorzata Manowska mówiła dziś o tym na antenie 

TVN24. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Wygląda na to, że losy ustawy o Sądzie Najwyższym, która 

miała ostatecznie odblokować pieniądze z KPO ostatecznie w tym kształcie ostatecznie została 

skierowana do kosza słowami: 

„Uchwalenie ustawy o Sądzie Najwyższym prawdopodobnie, ale nie na pewno, 

byłoby uznane za wypełnienie kamieni milowych, ale skutki w Polsce mogłyby być 

skrajnie destrukcyjne, nie tylko dla sądownictwa, lecz także całego aparatu 

państwowego”. 

Kaczyński, źródło: PAP 

Tomasz Grodzki, marszałek senatu, KP KO, PO: – Walki buldogów wypłynęły spod 

dywanów na zewnątrz i widać, że frakcje, frakcyjki, plus jeszcze pan prezydent, który, w 

cudzysłowie mówiąc, chce się wybijać na niepodległość, nie mają nic uzgodnione. 



Andrzej Duda, prezydent: – Nie pozwolę na to, aby został do polskiego systemu prawnego 

wprowadzony jakikolwiek akt prawny, który te legitymacje sędziowskie [wydane przeze mnie] 

będzie odważał. 

KKZ: – Pomysł przeniesienia spraw dyscyplinarnych sędziów do Naczelnego Sądu 

Administracyjnego, nie spodobał się też w Sądzie Najwyższym. Największe jednak zaskoczenie 

przeżył jednak prezes NSA, który z mediów dowiedział się, że ma dyscyplinować sędziów, o 

czym nie był w ogóle informowany. W tej chwili delikatnie mówiąc, sytuacja jest niejasna. 

Prezydent prowadzi konsultacje, premier milczy, prezes się odcina od premiera, który ma się 

zająć sprawą dopiero w połowie stycznia. Polska czeka, aż władza się porozumie sama ze sobą. 

 

GK: – putin spotyka się z generałami przed spodziewaną podróżą do Mińska na spotkanie 

z Aleksandrem Łukaszenką. Ukraińskie władze mówią o możliwej nowej rosyjskiej ofensywie z 

północy. Po kolejnym ostrzale ukraińskich miast, po woli wracają prąd i ogrzewanie. 

Andrzej Zaucha: – putin nie ma zamiaru zatrzymać wojny.  Przeprowadził naradę z 

generałami w centrum dowodzenia wszystkimi rodzajami rosyjskich wojsk. Amerykański 

instytut badań nad wojną ocenia, że mimo przestoju na froncie, Ukraina w najbliższych 

miesiącach ma szanse na odbicie kluczowych ziem. 

♣ 

2022-12-18 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6934 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 124 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – dwusetny dziewięćdziesiąty ósmy dzień 

 

GK: – Do 80-ej minuty Argentyńczycy prowadzili 2:0. Wydawało się, że mecz mają pod 

kontrolą, bo Francuzi momentami byli bezradni, do czasu. Do 80-ej minuty gdy genialny Kilian 

Mbappe strzelił dwie bramki w dwie minuty i finał mundialu rozpoczął się na nowo. Była 

dogrywka, w której gola na 3:2 strzelił genialny Leo Messi. Ale wyrównał Kilian Mbappe. W 

karnych lepsi byli Argentyńczycy 4:2 i są mistrzami świata. 

 

GK: – Smog w powietrzu, detektyw w akcji. 

 

GK: – minister sprawiedliwości jest zwolennikiem transparentności. Uważa, że warto 

poznawać takie umowy. Chodzi o tę dotyczącą sprzedaży części Lotosu koncernowi Saudia-

Ramco. Z naszych informacji wynika, że bardzo niekorzystnej dla Polski. Opinia publiczna musi 

to wiedzieć na pewno… 

 

GK: – Dymisja komendanta głównego wisi na włosku, ale decyzji nie ma. 

Senator Brejza ustalił, że tuż po eksplozji, która przebiła stropy od parteru po deugie piętro 

dziurami wielkości talerza obiadowego… 

 

GK: – [putin - łukaszenka] od początku wojny widzieli się jedenaście razy, ale jutro 

pierwszy raz do rozmowy dojdzie w Mińsku, a nie w Moskwie. 

Andrzej Zaucha, Kijów: – Od kilku dni mówi się, że putin szykuje nową wojnę w 

Ukrainie. Jutro będzie próbował zmusić Łukaszenkę, by wziął w tej ofensywie udział… 

♣ 

2022-12-19 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6886 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 130 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 



UKRAINA WALCZY – dwusetny dziewięćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

AW: – Stoimy murem za tą fuzją – podkreśla premier. A pytania powinny być do Komisji 

Europejskiej. Kiedy dziennikarze pytają o konkretny zapis umowy, premier konkretów unika. 

Prezes Orlenu kluczy… 

 

AW: – Wykluczam dymisję komendanta głównego – to jasny przekaz od szefa MSWiA. 

 

AW: – Wirusy grasują, dzieci chorują. 

AW: – Brawo, Szymon Marciniak. Brawo, sędziowie z Polski. [To sędziowie piłki nożnej 

na mundialu w Katarze]. 

 

AW: – Trwają konsultacje na linii pałac prezydencki – rząd. Rzecznik PiS-u mówi 

zdaniami o wysokim stopniu ogólności. Takie napięcia w obozie władzy – takie zdania napięcia 

nie oddają… 

 

AW: – Dziś mamy mikołajki – mówi prezydent Ukrainy i rosyjscy terroryści przygotowali 

na ten dzień wielki prezent – atak dronów. Ukraińcy czekają na odpowiedź na pytanie: Czy 

Białoruś dołączy do rosji? 

Cezary Grochot: – Nocny atak dronów na ukraińską stolicę, tym razem rosja wysłała 35 

irańskich dronów kamikadze. Większość udało się zestrzelić, ale jak widać, kilka sięgnęło celu, 

ten cel się nie zmienił, to ukraińskie elektrownie i infrastruktura energetyczna w całym kraju. Po 

nocnych atakach w Kijowie i kilku innych obwodów konieczne były wyłączenia prądu. W 

południe ogłoszono kolejny alarm przeciwlotniczy. Ukraińskie władze twierdzą, że 

międzynarodowa blokada nie działa, rosja wciąż sprowadza z Iranu setki nowych dronów. 

Dlatego takie ataki będą się powtarzać. 

Michajło Podolak 

Doradca prezydenta Ukrainy 

„Pomimo porażek na froncie Moskwa przygotowuje plany zmasowanych ataków 

piechoty, jak w czasie II wojny światowej. Rosyjscy dowódcy gorliwie podtrzymują 

iluzję Putina o możliwym zwycięstwie, by – po pierwsze, utrzymać jego osobistą 

władzę, po drugie – uniknąć surowej kary za przyznanie się do porażki”. 

The New York Times 

 

AW: – W przygotowaniach do świąt mogą przeszkodzić strajki. W Wielkiej Brytanii do 

strajkowania ustawiają się w kolejce, zaczynając od pielęgniarek, na egzaminatorach praw jazdy 

kończąc. Do strajku szykuje się też straż graniczna i służby celne… 

 

AW: – Zaczyna się odwilż i lód nie jest już tak mocny… Niż Franciszka, który dociera do 

Polski, spowoduje nagłą zmianę ciśnienia… 

♣ 

2022-12-20 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6804 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 886 nowych zakażonych. 7 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dzień 

 

Morawiecki: – Co się stało, jak się stało, jak do tego doszło? Każdy szczegół musi być 

skrupulatnie wyjaśniony i że wtedy podejmę odpowiednie decyzje w tej sprawie. 

- Po południu minister spraw wewnętrznych, Mariusz Kamiński podał: 

Otrzymałem informację, że odpowiedzialny za przekazanie prezentu komendantowi 

@PolskaPolicja gen. J. Szymczykowi zastępca szefa Państwowej Służby Ukrainy ds. 



Sytuacji Nadzwyczajnych gen. D. Bodnar został zawieszony. W tej sprawie 

wszczęto również na Ukrainie postępowanie karne. Dariusz Łapiński 

AW: – Paczka, która miała zabić. 

- Mama dzieci walczy o życie. 

- Ktoś, kto celował w rodzinę, nie miał żadnych skrupułów. 

 

AW: – prezydent podpisał tak zwaną ustawę abolicyjną, a to ustawa, która zakłada 

unieważnienie kar za niektóre czyny związane z organizacją wyborów kopertowych. W 2020 

roku niektórzy burmistrzowie i wójtowie przekazali spisy wyborców Poczcie Polskiej. Jeden z 

sądów już orzekł, że było to przekroczenie uprawnień. 

 

AW: – Jest wniosek do CBA w związku z podziałem Lotosu i Orlenu do NIK i do 

prokuratury. Sprawa umowy z Saudyjczykami jest wielowątkowa i wygląda na gigantyczną 

aferę – twierdzi opozycja. Premier tłumaczy, że każdą wątpliwość wyjaśni, ale na konkretne 

pytania wciąż nie ma odpowiedzi… 

 

AW: – premier o KPO z przesłaniem do Zbigniewa Ziobry: wymiar sprawiedliwości jest 

blokadą do uzyskania środków unijnych. Ja tę blokadę chcę usunąć – tak mówi Morawiecki, ale 

jako premier nie usunie przecież Zbigniewa Ziobry. Ma ustawę, ale ta ustawa na szczytach 

władzy się nie podoba. 

Maciej Knapik: – …Sytuacja w dużym uproszczeniu wygląda tak: 

Premier mówi o kompromisie z Brukselą i przygotował nową ustawę o Sądzie 

Najwyższym. Opozycja ją poprze, ale po poprawkach. Tymczasem prezes Kaczyński, prezydent, 

Ziobro jedni tylko trochę, inni dużo bardziej krytykują ustawę premiera. Walka toczy się o tak 

zwanych neo-sędziów powołanych przez upolitycznioną KRS. Ich status jest podważany przez 

europejskie Trybunały. Wyroki zostały bez mocy. Stowarzyszenie Sędziów Iustitia mówi, jak 

rozwiązać problem: nowopowołani sędziowie też pracowaliby jak dotąd. Weryfikacja objęłaby 

tylko sędziów, którzy awansowali przez neoKRS i odpadliby tylko ci, którzy awansowali dzięki 

politycznym koneksją z PiS-em – i w tym jest problem. Były dziesiątki awansów do Sądu 

Najwyższego, w tym samej prezes Manowskiej, awanse do sądów apelacyjnych czy 

administracyjnych. Maciej Knapik, Fakty. 

 

AW: – Kadencja Julii Przyłębskiej kończy się dzisiaj. – tak o prezes Trybunału 

Konstytucyjnego mówią wybitni prawnicy z fundacji Batorego. 

Ustawa o organizacji i trybie postępowania przed TK 

Art. 10 

Kadencja Prezesa Trybunału trwa 6 lat. 

 

AW: – Uśmiechy, uściski dłoni i ani słowa o Ukrainie. Putin po rozmowie z Łukaszenką 

był w świetnym humorze. 

Rosja nie jest zainteresowana, by kogokolwiek wchłonąć. Te słowa dla Amerykanów to 

szczyt ironii. 

♣ 



2022-12-21 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6648 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 725 nowych zakażonych. 12 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny pierwszy dzień 

 

AW: – Prezydent Ukrainy z wizytą w Waszyngtonie i ta wizyta ma potrwać zaledwie kilka 

godzin. Joe Biden mówi, że z Zełenskim ma dużo do omówienia, więc teraz więcej o tym, co 

można omówić. 

Marcin Wrona: – To pierwsza wizyta zagraniczna Wołodymyra Zełenskiego od wybuchu 

wojny. O 20-ej polskiego czasu Joe Biden powita na południowym trawniku Białego Domu, 

później rozmowy bilateralne w Gabinecie Owalnym, ze strony amerykańskiej w nich wezmą 

udział najważniejsi przedstawiciele administracji Joe Bidena. Wreszcie godzina 22:30 to jest 

wspólna konferencja prasowa prezydentów Zełenskiego i Joe Bidena, a następnie prezydent 

Ukrainy prosto z Białego Domu pojedzie na Kapitol, tam pojawi się po północy polskiego czasu, 

odbędzie ponadpartyjne rozmowy z przedstawicielami Kongresu i wreszcie o 01:30 w nocy 

naszego czasu wygłosi przemówienie przed połączonymi Izbami Amerykańskiego Kongresu, a 

przesłanie jakie ma popłynąć stąd z Waszyngtonu, to jest sygnał skierowany bezpośrednio do 

kremla, do władimira putina, że Stany Zjednoczone stały, stoją i stać będą przy Ukrainie tak 

długo, jak to będzie potrzebne. 

AW: – a droga do Waszyngtonu była z przesiadką w Polsce. Wołodymyr Zełenski 

przyjechał do Przemyśla pociągiem i to w Polsce wsiadł na pokład samolotu. Podczas jego 

wizyty w Waszyngtonie Amerykanie mają ogłosić wartą 2 miliardy pomoc wojskową. Ukraina 

dostanie Patrioty. 

Katarzyna Sławińska: – Trudno o bardziej symboliczną podróż. Prezydent państwa 

broniącego się od 10 miesięcy z brutalną agresją, z wizytą u przywódcy wolnego świata, w 

kraju, który dostarcza w tej walce największego wsparcia. Tuż przed wyjazdem Zełenski mówił: 

Ten tydzień jest wyjątkowo ważny dla Ukrainy, by przetrwać zimę i nadchodzący rok, by 

uzyskać niezbędne wsparcie i aby ukraińska flaga zawisła na wszystkich odcinkach naszej 

granicy… 

 

AW: – miliardów z Unii wciąż nie ma. Za to były przeprosiny. Minister do spraw 

europejskich dodaje, że przeprosił prezydenta, ale nie wiadomo, czy to wystarczy, żeby 

zrekompensować brak konsultacji. Kaczyński się dziwi, że Ziobro czegoś nie rozumie. 

Arleta Zalewska: – …prezes PiS przebywa w szpitalu, ma mieć operację kolana… 

 

AW: – Ustawa abolicyjna już zaraz wejdzie w życie, a to oznacza, że PiS i prezydent 

zapewnili niektórym bezkarność. Chodzi na przykład o wójtów i burmistrzów, którzy przekazali 

Poczcie Polskiej spisy wyborców. To był 2020 rok… 

 

AW: – Rafał Milczaski przestaje być prezesem LOT-u, a także Polskiej Grupy Lotniczej – 

taką decyzję podjęły dziś rady nadzorcze obu spółek… 

 

- Meteorolodzy zapewniają na najbliższe 10 dni – będzie głównie deszcz i chmury. Jeszcze 

zatęsknimy za śniegiem. Renata Kijowska, Faky. 

 

AW: – …Mikołaj po ukraińskim mieście chodzi, ale chodzi z bronią. I na wschodzie dla 

części mieszkańców to nie Mikołaj, a Dziadek Mróz. 

[Bo za komuny biskup Mikołaj był niedopuszczalny, więc wprowadzono laickiego 

Dziadka Mroza i tak zostało do dziś]. 

Synod Cerkwi Prawosławnej Ukrainy podjął decyzję, że kto chce, nie musi na święta 

czekać do 7 stycznia. Jest to poniekąd zbliżenie do tradycji Zachodu. Czego się nie robi, by 

wejść do Unii Europejskiej… 



♣ 

2022-12-22 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6551 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

Polska – 720 nowych zakażonych. 4 zgony. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny drugi dzień 

 

AW: – Ważne gesty, ważne słowa i wyjątkowo ważna wizyta. Prezydent Ukrainy 

w Białym Domu i w Kongresie, a potem ramię w ramię z ukraińską flagą w rękach, flagą 

przywiezioną z Bachmutu dla Amerykańskich Kongresmenów. 

- Wiem, że wiele zależy od ukraińskich sił zbrojnych, ale tak wiele zależy od świata, tak 

wiele zależy od was. – tak mówił Wołodymyr Zełenski. 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Trzeba zdecydowanie zapamiętać te gesty i słowa, bo one 

były bardzo ważne, ale należy też zapamiętać decyzję, być może przełomowe decyzje dla 

ukraińskiej obronności. Wczoraj w Waszyngtonie jedno nazwisko było na ustach wszystkich 

polityków i komentatorów. Teraz po tej błyskawicznej wizycie Wołodymyra Zełenskiego, 

możemy mieć nadzieję, że wsparcie dla Ukrainy nadal będą chcieli okazywać amerykańscy 

wyborcy, a co za tym idzie, ich przedstawiciele tu na Kapitolu. I jeszcze jedno, amerykańskie 

media zwracają uwagę na to, że wczoraj w Białym Domu koło siebie stanęły dwa jakże różne 

światy. Z jednej strony młody czterdziestoparoletni Wołodymyr Zełenski w swojej zielonej 

bluzie, a z drugiej strony osiemdziesięcioletni, dwa razy od niego starszy amerykański prezydent 

Joe Biden w nienagannym garniturze. Ludzie z dwóch różnych światów, z dwóch jakże różnych 

pokoleń, których połączyło jedno – determinacja w walce o wolność i niepodległość Ukrainy. 

Godzina najwyższej telewizyjnej oglądalności, iście królewskie powitanie światowego 

symbolu odwagi. Wołodymyr Zełenski zdecydował, że przemówi na Kapitolu do kongresmenów 

i Amerykanów w ich języku, bo stawką wystąpienia było przekonanie ich, że Ukrainie nadal 

trzeba pomagać. 

Wołodymyr Zełenski: – Ta bitwa toczy się nie tylko o to czy inne europejskie terytorium 

to nie tylko bitwa o życie, wolność i bezpieczeństwo Ukrainy czy innego państwa, jakie chce 

zająć rosja. Ta walka zdefiniuje, w jakim świecie żyć będą nasze dzieci i wnuki i ich dzieci i 

wnuki. Stojąc tu przed wami, przypominam sobie słowa prezydenta Roosevelta, które idealnie 

pasują do tej chwili: Naród Amerykański zwycięży i dojdzie do bezwzględnego zwycięstwa. 

Naród Ukraiński również zwycięży, bezwzględnie. Wiem, że wszystko zależy od ukraińskich sił 

zbrojnych, ale również wiele zależy od świata, wiele zależy od was. 

MW: – To wystąpienie, ta wizyta na każdym kroku nasuwały skojarzenia i porównania z 

wystąpieniami Winstona Churchilla, który na Kapitolu przemawiał podczas drugiej wojny 

światowej. Teraz też przywódca ogarniętego wojną walczącego o przetrwanie kraj prosił 

i apelował o pomoc w imieniu całego świata. 

WZ: – Bardzo dziękuję za dotychczasowe wsparcie finansowe i za to, o którym być może 

zdecydujecie. Wasze pieniądze to nie dobroczynność, to inwestycje w globalne bezpieczeństwo 

oraz w demokrację. Zajmiemy się tym w najbardziej odpowiedzialny sposób. 

Wołodymyr Załenski doskonale wie, że gesty, symbole i emocje mają ogromne znaczenie. 

Kończąc swoje wystąpienie na ręce Mensi Selozi i Tamali Halis przekazał ukraińską flagę, na 

której dzień wcześniej swoje podpisy złożyli żołnierze walczący na froncie w Bachmucie. 

Wcześniej w gabinecie owalnym przekazał Joe Bidenowi medal ukraińskiego kapitana, 

dowódcy baterii Hajmars. 

Amerykańska administracja ogłosiła wczoraj kolejny potężny pakiet pomocy humanitarnej 

i wojskowej dla Ukrainy, jej najważniejszy element to bateria rakiet Patriot. 

Joe Biden, prezydent Stanów Zjednoczonych: – Naród amerykański jest z wami na 

każdym kroku tej wojny. I pozostaniemy z wami tak długo, jak długo będzie to potrzebne. To, 

co robicie ma znaczenie nie tylko dla Ukrainy, ale dla całego świata. Razem utrzymamy płomień 

wolności, a światło pokona ciemność. 



Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – To jest bardzo ważny krok ku stworzeniu 

tarczy powietrznej dla Ukrainy. Tylko tak jesteśmy w stanie pozbawić państwo terrorystę jego 

głównego instrumentu – terroryzmu, możliwości uderzania w nasze miasta, energetykę, naszych 

ludzi. 

MW: – Zaledwie kilka godzin Zełenskiego miało przekonać do dalszej pomocy 

Republikanów, którzy od stycznia będą kontrolować Izbę Reprezentantów oraz wysłać silny 

sygnał o wsparciu Ukrainy przez Amerykę – sygnał, który miał dotrzeć na Kreml do w. putina.  

AW: – Droga z USA do Ukrainy znowu była przez Polskę i przy okazji było także 

spotkanie z prezydentem Dudą. Wołodymyr Zełenski zabiega o pomoc i w Stanach i w Europie, 

bo tej pomocy potrzebuje, żeby z rosją wygrać. 

Jacek Tacik:– Jeszcze przed przekroczeniem granicy polsko-ukraińskiej, ale już po 

powrocie z Waszyngtonu Wołodymyr Zełenski spotkał się z Andrzejem Dudą na lotnisku 

w Rzeszowie… 

 

AW: – To koniec Czesława Michniewicza w reprezentacji Polski. PZPN nie przedłużył z 

nim umowy… 

 

AW: – Daniel Obajtek najwyraźniej nie lubi, kiedy ktoś mówi nie. NIK zajmie się tym w 

trybie pilnym… 

 

AW: – Polowanie na leki od apteki do apteki. Ludzie mają recepty, tylko leków nie ma. 

Marek Nowicki: – …Nie wszyscy są w stanie pojechać dalej po leki. Problem jest 

ogólnoeuropejski… 

♣ 

2022-12-23 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6364 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

Polska – 661 nowych zakażonych. 15 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny trzeci dzień 

 

PM: – PiS chce znowu zmienić kodeks wyborczy przed wyborami do Parlamentu. Ma być 

więcej lokali wyborczych na wsi i darmowe dowożenie seniorów. 

Kaczyński już wcześniej mówił, że przejście z kościoła do lokalu wyborczego powinno 

być krótkie. Opozycja uważa, że PiS boi się przegranej i dlatego majstruje w kodeksie. 

Michał Tracz: – …więcej lokali wyborczych, otworzyć je tam, gdzie jest minimum 200 

osób wyborców. By seniorów i osoby z niepełnosprawnościami bezpłatnie dowozić na wybory. 

Zwiększyć limity wpłat na komitety wyborcze. Bo tu rodzi się pytanie, gdzie te dodatkowe 

komitety powstaną. 

Michał Szczerba, KP KO, PO: – Mówi się o tym, że to będą takie parafialne komitety 

wyborcze z obserwatorami z klubu Gazety Polskiej… 

 

PM: – W polityce bywają dramatyczne spotkania wrogów, ale czasem najtrudniejsze jest 

spotkanie koalicjantów, zapowiadane od dawna i wciąż odwlekana rozmowa premiera 

Morawieckiego z ministrem Ziobrą na temat unijnych pieniędzy i nowej ustawy sądowniczej – 

zaczęła się o 15:00 i trwa. 

Ziobro: – To jest bardzo drogi pieniądz wysokooprocentowany [kłamca!] Nie możemy 

zgodzić się na kolonialne wyzyskiwanie Polski. Nieuchronny paraliż na dużą skalę polskiego 

sądownictwa… 

 

PM: – Strzelanina w Paryżu po ataku 69-letniego mężczyzny. Do ataku doszło w 

kurdyjskiej dzielnicy… 

♣ 



2022-12-24 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6364 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 650 nowych zakażonych. 8 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny czwarty dzień 

 

PK: – W najbardziej niezwykły dzień w roku dla tysięcy ludzi to po dwóch latach 

pandemii pierwsza wigilia, gdy mogą się z kimś spotkać. Ale dla większości z nas to pierwsze 

od dawna takie spotkanie świąteczne z bliskimi. Co ciekawe, są tacy, którzy wigilijny wieczór 

zaczęli o poranku. 

Jan Błaszkowski: – To jedyna taka Pasterka w wigilię już o świcie  w szczególnym 

miejscu, sto metrów pod ziemią w kopalni soli w Wieliczce, w kaplicy świętej Kingi – i tak już 

od czterech wieków na pamiątkę spotkania tych, którzy rano kończyli swoją szychtę, z tymi, 

którzy rano w święta zjeżdżali do pracy. To dzień szczególny, gdy bycie razem jest 

najważniejszym darem, gdy możemy dzielić się z drugim człowiekiem miejscem przy stole, 

dachem nad głową, a przede wszystkim swą bliskością. 

- Byłem zmuszony przyjść, bo teraz jestem sam, bo żona mi zmarła niedawno. 

JB: – W całym kraju wigilijne spotkania dla osób starszych, samotnych, tych w potrzebie. 

Dla każdego, gdyby nie to miejsce, czas i pomocni ludzie, po prostu nie miałby świąt Bożego 

Narodzenia. Po dwóch latach pandemii mogli znowu razem zasiąść przy stole. 

Julia, Ukrainka z Krzywego Rogu: – Bardzo dziękuję Polakom, ale tak chciałabym już do 

domu i tak marzę, być z rodziną i z bliskimi. Serce się kraje. 

JB: – Wigilia poza domem z przymusu, a zatem po prostu w pracy czy na służbie. 

Piotr Jóźwiak, brygadzista, Komenda Miejska Straży Pożarnej w Łodzi: – Spędzamy 

razem ze sobą praktycznie jedną trzecią życia, więc to jest nasza druga rodzina i z nią po prostu 

spędzamy Święta. 

JB: – To czas nadziei na lepsze jutro, na światło, które zwycięża ciemność. 

Wojciech Polak, arcybiskup, prymas Polski: – Jezus nam te święta przypomina, bo on 

rodzi się człowiekiem, żebyśmy pamiętali o tym, że drugi człowiek jest nam zadany. 

JB: – Do Betlejem, miejsca, gdzie wszystko się zaczęło, po dwóch latach pandemii 

w końcu wraca życie. Jan Błaszkowski, Fakty. 

 

PK: – O matkach, które walczą o życie, by móc je dać. 

 

PK: – Według nieoficjalnych informacji w Chinach na Covid zachorowało 250 milionów 

osób. U nas nie jest tak źle, ale 250 tysięcy zachorowań na grypę oznacza, że chorzy muszą 

leżeć na korytarzach, do tego połowa chorych to dzieci. Kłopot w tym, że to nie jest pandemia, 

to tridemia. 

Katarzyna Górniak: – …chorują na więcej niż jedną chorobę. Rozszalały się aż trzy 

wirusy: najsłabszy z nich Covid, wirus RSV groźny dla dzieci i grypa groźna dla wszystkich. 

 

PK: – Porównywanie unijnego planu odbudowy do planu Marshalla jest trochę nietrafione 

– Plan Marshalla to było 120 miliardów dolarów dla całej zachodniej Europy – Fundusz 

Odbudowy to 750 miliardów euro. [Ale trzeba podać wartość jednego dolara z 1945 roku 

i wartość jednego euro w 2022 roku]. Tylko dla Polski 50 miliardów – taka więc była wartość 

wczorajszej rozmowy premiera z ministrem sprawiedliwości, ale nic z niej nie wynikło. 

[Nie mamy w Polsce rządu. Mamy pozorny rząd Morawieckiego składający z kilku 

ministrów, mamy kilka ministerstw Ziobry, kilkoma ministrami zawiaduje Sasin, a Kaczyński 

zawiaduje wybiórczo tymi ministrami, które są mu akurat potrzebne. To klęska Polski, z którą 

robią, co chcą: Morawiecki, Kaczyński, Ziobro czy Sasin. Nawet minister zdrowia, Niedzielski 

jest samodzielny i nikt mu się nie wtrąca, bo zdrowie nie jest żadną wartością polityczną 

i Niedzielski może sobie nie panować nad służbą zdrowia]. 



Michał Tracz: – Milczenie premiera po spotkaniu z ministrem sprawiedliwości świadczy 

przede wszystkim o tym, że stanowiska obu polików mimo pięciogodzinnego spotkania nie 

zbliżyły się do siebie ani o centymetr… premier jest zakładnikiem swojego koalicjanta. 

Tomasz Trela, KKP Lewicy, Nowa Lewica: – Podległy premierowi minister może go 

wezwać na dywanik, obsztorcować, zwrócić mu uwagę i tak na dobrą sprawę, nic z tego nie 

wynika. [Przedstawiciel opozycji też nie wyciąga żadnych wniosków, a powinien ogłosić 

anarchię i wezwać naród do rewolucji. Bo kiedy będzie właściwszy moment, żeby naród zrobił 

porządek?] 

Bartosz Arłukowicz, eurodeputowany Platformy Obywatelskiej: – W normalnym świecie 

jest tak, kiedy minister nie godzi się z polityką premiera, po prostu składa dymisję. Jeśli premier 

nie może sobie poradzić z ministrem, składa dymisję, ale do tego trzeba mieć odrobinę honoru i 

poczucie godności. 

MT: – Ale tutaj od miesięcy Ziobro blokuje przyjęcie zmian… [Nie będę notował tej 

degrengolady. Degrengolada określa zjawisko zanikania wartości moralnych i etycznych, 

powodując tym samym chaos obyczajowy]. 

 

PK: – w Chersoniu Rosjanie zaatakowali przedszkola, szpitale i szkoły. Tylko w ciągu 

ostatniej doby kacapy ostrzelali ten region 74 razy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – W nadchodzącym sezonie świątecznym 

rosyjscy terroryści znów mogą być aktywni. Dlatego proszę was, uważajcie na sygnały 

dotyczące nalotów, dbajcie o siebie nawzajem. 

 

PK: – 200 milionów Amerykanów może teraz doświadczać najgorszej zimy swojego 

życia. W Nowym Jorku jest tak zimno, jak nie było od ponad stu lat. Na Florydzie panuje mróz, 

jakiego jeszcze nie było nigdy w historii… 

 

PK: – Kilka godzin temu w centrum Paryża setki osób starły się z policją w kolejnych 

zamieszkach, do jakich dochodzi po wczorajszej strzelaninie. …przyznał, że sam jest rasistą, 

trzy osoby zabił i trzy ranił w pobliżu kurdyjskiego centrum kultury. 

 

PK: – To może najbardziej właściwy dzień na taką opowieść – o boskich matkach – to 

kobiety, które będąc w ciąży, dowiedziały się o nowotworze – płakały, bały się, rozpaczały, ale 

przetrwały. Miały siłę, żeby żyć i dać życie i uśmiechać się do swoich dzieci, bo chcą, by te bez 

względu na wszystko widziały je radosnymi… 

 

PK: – z 20 tysięcy, które mamy łosi w Polsce, jeden miał wczoraj trochę pecha, ale i dużo 

szczęścia. Łoś uznał, że skoro to zima, to spokojnie może wejść na zamarzniętą taflę jeziora, ale 

to już nie te zimy, co kiedyś i nie takie mrozy i lód się pod łosiem załamał. I tu pojawia się 

ochotnicza straż pożarna. 

To była trudna akcja… ratownicy przypięli mu szelki i w taki sposób po woli ściągaliśmy 

łosia do brzegu… 

♣ 

2022-12-25 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,634 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

Polska – 119 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny piąty dzień 

 

PK: – Te puste miejsca przy wigilijnym stole to jedna z najpiękniejszych polskich tradycji. 

Ale w Ukrainie miejsca są dramatycznie puste. Są takie, bo wielu bliskich zginęło, są w okopach 

albo w niewoli. I żaden inny prezydent nie musiał opowiedzieć swoim rodakom o pierwszej 

gwiazdce tak, jak zrobił to Wołodymyr Zełenski. 



[Pamiętajmy, że Ukraińcy nie obchodzą świąt razem z nami, lecz dopiero 7 stycznia. Stąd 

szereg relacji jest „zrobionych” na nasze potrzeby. Piotr Kraśko zapędził się i naciąga historię]. 

Monika Krajewska: – Na pozór wszystko tu wygląda normalnie – rodzinna kolacja, 

przygotowanie i telefon do dziadka, którego nie ma przy stole, bo jest na froncie. Mamy pięcioro 

dzieci, ale wojna rozdzieliła naszą rodzinę –  

Marina Sokołowa: – Moje dwoje starszych dzieci zostały ewakuowane, bardzo za nimi 

tęsknię. Mój ojciec walczy, służy w regionie donieckim. 

MK: – Czyli tam, gdzie teraz trwają najbardziej intensywne walki – to rzeczywistość wielu 

rodzin w Ukrainie. Jedni są rozdzieleni, inni stracili bliskich, jeszcze inni będą świętować w 

warunkach trudnych do wyobrażenia – bez prądu, bez wody, bez ogrzewania. Budzeni tak jak 

dziś – odgłosem alarmów przeciwlotniczych. Rosjanie poderwali z Białoruskich lotnisk, 

zwanych Ise, które mogły być uzbrojone w rakiety zagrażające całej Ukrainie. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Dzisiejszy dzień i nadchodzące święta 

przyjmujemy w bardzo trudnych okolicznościach. Ktoś zobaczy pierwszą gwiazdkę na niebie 

nad Bachmutem, Rubiżnem czy Kreminą. Na przestrzeni tysięcy kilometrów rozciąga się linia 

frontu. Inni zobaczą ją na autostradzie prowadzącej do granicy z Polską. 

[Jednak źle zrobił TVN, naciągając Fakty tak, jakby Ukraińcy już teraz obchodzili święta 

razem z nami – to bardzo wprowadza w błąd. Nawet Zełenski poddał się i mówi o pierwszej 

gwiazdce. Ja pominę takie Fakty]. 

 

PK: – O zakończenie tej, jak ją nazwał, bezsensownej wojny, modlił się też papież 

Franciszek. [Jeżeli to jest tylko bezsensowna wojna, to Franciszek powinien się wiele 

dowiedzieć, a na razie nie powinien być nadawany, raczej przemilczany. Podobnie niektórzy 

biskupi]. 

 

PK: – O czym mówią dzieci, a czego my nie słyszymy. 

- Najbardziej pragnę, aby mama i tata powiedzieli mi, że mnie kochają albo lubią, choć 

trochę. (8 lat). 

- Rodzice są zapracowani, dzieci na to narzekają. 

 

Kraśko: – mistrz sensacji – wszystko u niego musi być naj. I tym zniweczy najbardziej 

sensacyjną wiadomość. 

PK: – Ta zimowa bomba cyklonowa uderzyła dokładnie wtedy, gdy 102 miliony 

Amerykanów wyruszyły samochodami w podróż na święta. Tylko w jednym wypadku w Stanie 

Ohajo na oblodzonej drodze zderzyło się 50 samochodów. Ci, którzy chcieli polecieć 

samolotem, utknęli na lotniskach, bo tylko wczoraj odwołano ponad 3000 samolotów. 

A na zewnątrz nawet -40℃. 

Marcin Wrona: – W Bafalow w stanie Nowy Jork tuż koło wodospadu Niagara. To tam 

burza śnieżna pokazała swoje najgroźniejsze oblicze. Takiego ataku zimy nie było w Bafalow od 

roku 1977. Miejscami utworzyły się nawet dwumetrowe zaspy, a wiatr wiał z prędkością 

dochodzącą w porywach do 120 km/h… 

 

Maciej Woroch, Londyn: – Pierwsze Bożonarodzeniowe orędzie król Karol III wygłosił w 

tym samym miejscu, co w 1999 roku jego matka. Stojąc w Kaplicy świętego Jerzego 

w Windsorze, wspominał Elżbietę II i mówił o trudnym czasie świąt dla wszystkich, którzy 

stracili kogoś bliskiego… 

 

PK: – Od 24 lutego do Polski trafiło ponad 8 600 tysięcy uciekający przed wojną 

w Ukrainie. [część wróciła, wielu pojechało dalej przez Europę]. Tylko wczoraj naszą polską 

granicę przekroczyło ponad 30 tysięcy… 

♣ 

2022-12-26 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6364 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 



Polska – 162 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny szósty dzień 

 

PK: – Ponad 20 razy większa od Polski jest teraz ta część Ameryki, która prowadzi walkę 

z najpotężniejszym żywiołem od pół wieku. W Stanie Nowy Jork sytuacja była tak dramatyczna, 

że gubernator wezwał na pomoc Gwardię Narodową, ale nawet żołnierze nie byli w stanie 

dotrzeć na czas z pomocą. W całych Stanach co najmniej 50… 

 

[Nie można wmawiać Polakom, że Ukraińcy równo z nami obchodzą święta. TVN przestał 

być wiarygodny]. 

 

PK: – Mamy niestety smutną wiadomość: W wieku 70 lat po długiej i ciężkiej chorobie 

zmarł Emilian Kamiński – aktor, reżyser, założyciel, dyrektor Teatru Kamienica. Zagrał 

w kilkudziesięciu filmach. Wielkie kreacje w Teatrze Narodowym, Na Woli, Ateneum. W stanie 

wojennym w teatrze domowym. 

- Ta myśl chodziła mi po głowie, że muszę robić coś takiego w życiu, gdzie będę mógł się 

pod tym podpisać obiema rękami, ja sam. Powiedziałem sobie: Muszę mieć własny teatr. 

Emilian Kamiński 

1952 – 2022 

 

PK: – Paweł Szot: Janina Ochojska i dzieło jej życia – Polska Akcja Humanitarna. Ta 

historia zaczęła się 26 grudnia 1992 roku. Z Krakowa wyruszył do oblężonego Sarajewa konwój 

z pomocą humanitarną… W ciągu 30 lat Polska Akcja Humanitarna dotarła z pomocą do 14,5 

miliona ludzi, z 51 krajów, od Południowego Sudanu, przez Bliski Wschód i Ukrainę, po 

Afganistan. „O pah” udziela natychmiastowej pomocy ofiarom konfliktów i katastrof 

naturalnych. Zapewnia dostęp do wody i żywności, buduje schronienia i wspiera edukację. 

Projekty są finansowane głównie ze składek. Zatrudnia kilkaset osób. 

 

♣ 

2022-12-27 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6558 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 181 nowych zakażonych. 0 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny siódmy dzień 

 

GK: – Tylko w zeszłym tygodniu w Polsce na grypę zachorowało ponad 300 tysięcy osób. 

Liczba porównywalna ze szczytem pandemii Covid-19. Szpitalne oddziały są pełne, nawet 

połowa chorych to małe dzieci. Ciężko dostać się do lekarza, a podczas świąt w kolejce do aptek 

stało po kilkadziesiąt osób… 

 

GK: – Dwa dni temu putin sugerował możliwość rokowań pokojowych, a dziś rosyjski 

szef dyplomacji tłumaczy, że warunki rosji lepiej zrealizować po dobroci. Inaczej sprawy 

rozwiąże rosyjska armia. Ta ma jednak w ostatnich dniach na szczęście coraz większe problemy 

ma froncie. 

Cezary Grochot: – …To była piekielna noc dla wojsk putina w obwodzie ługańskim – 

donosi ukraiński sztab generalny. W rejonie miasta Kreminna miało zginąć kilkuset okupantów. 

Ruscy dowódcy mieli opuścić żołnierzy i uciec – czytamy w raportach strony ukraińskiej. Jeśli 

rosja straci Kemlinną, załamie się cała linia frontu na ługańszczyźnie. Rosyjscy żołnierze coraz 

częściej otwarcie oskarżają swoich dowódców o tchórzostwo i skrajną niekompetencję. 

Żołnierz armii rosyjskiej: – Mamy komunikat dla szefa sztabu generalnego. Ty *** jak 

mamy tu walczyć, jak nie mamy amunicji? Nie dojechała. A gdzie ty jesteś? Gdzie nasze 

zaopatrzenie? 



CG: – Ukraińskim wojskom udało się też w niektórych miejscach odepchnąć ruskie 

oddziały atakujące od tygodni Bachmut, ale okupanci odpowiadają, ostrzeliwując miasto na 

oślep z artylerii. Bachmut, Kremna i inne miasta w Donbasie wymagają teraz i siły, i 

koncentracji – mówi prezydent Zełenski, dodając, że właśnie tam mogą rozegrać się w 

najbliższych dniach decydujące bitwy. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Sytuacja w Donbasie jest ciężka i bolesna, 

okupanci wykorzystują wszystkie dostępne im środki, aby osiągnąć jakiś sukces. Dziękuję 

naszym chłopcom, którzy wciąż znajdują możliwości, by nie tylko przetrwać, ale wciąż zabijać 

okupantów. 

 

CG: – putin po raz kolejny w ostatnich dniach spotkał się z prezydentem Białorusi. Putin 

wraca z tematem negocjacji pokojowych, bo jego skarbiec wojenny powoli się opróżnia, 

a rosyjska gospodarka będzie miała coraz więcej trudności w dalszym finansowaniu wojny. 

 

GK: – Krok od tragedii. 

- Głupota, robić z Morskiego Oka lodowisko. 

 

GK: – Władze Szczecina mówią dość, idą do sądu z pozwami przeciwko skarbowi 

państwa i chcą ponad 110 milionów złotych, to kwota, jaką miasto przez trzy lata dołożyło na 

edukację, bo subwencja oświatowa od rządu jest za mała. To problem większości miast i gmin, 

dlatego wyrok sądu będzie tak ważny. 

GK: – W sprawie pieniędzy z krajowego planu odbudowy jesteśmy już na etapie 

zainteresowania każdym spotkaniem, które może przybliżyć nas do ich odblokowania. Przed 

wigilią spotkali się Morawiecki, Ziobro i ich ludzie. Porozmawiali 5 godzin i każdy został przy 

swoim. 

 

GK: – Polska kupi od Francji dwie satelity obserwacyjne wraz ze stacją odbiorczą. Mają 

znacząco zwiększyć możliwości rozpoznawcze polskiego wojska. Umowę podpisali dziś 

ministrowie obrony obu krajów. 

♣ 

2022-12-28 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6938  

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 803 nowych zakażonych. 6 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny ósmy dzień 

 

GK: – Ciąg dalszy sporu o sprzedaż części Lotosu firmie Saudia-aramco. Ostra krytyka 

Donalda Tuska, który mówił o durniach z PiS-u, musiała zaboleć Jacka Sasina. Odpowiedział, 

ale nie na konkretne zarzuty i nie wspomniał nic o ujawnieniu umowy, by rozwiać wszelkie 

wątpliwości. 

Donald Tusk: – Zrobili najlepszy interes na Polsce. Przez tych durniów z PiS-u. Oni 

sprzedali… Oni za dziewięć, dziesięć miesięcy będą mogli powiedzieć: ta rafineria jest de facto 

za darmo, bo kupiliśmy ją z zysków, które mamy z tej rafinerii. 

Arleta Zalewska: – Tusk pokazał to, wykorzystując takie porównanie: 

Tusk: – podjeżdżacie samochodem pod tę stację benzynową, kupujecie hot doga, płacicie 

za hot doga, a właściciel stacji mówi: nie tylko hot dog, cała stacja benzynowa jest wasza. Ja 

dzisiaj tu nie rozstrzygnę tutaj przed państwem, czy to jest tylko głupota, czy to jest wielka 

korupcja. Ale jednego możecie być pewni. Tak tego nie zostawię. 

AZ: – wicepremier Sasin, próbując odpierać zarzuty 

Jacek Sasin 

Wszyscy widzieliśmy dokumenty, z których wynika, że Przewodniczący PO, 

@donaldtusk chciał sprzedać nie część Rafinerii, a całą Grupę Lotos, Rosjanom. 



Teraz oszukuje Polaków, podając nieprawdziwe dane. Panie Tusk polecam układać 

klocki z wnukami, a nie bawić się w politykę. 

Tusk: – przez tych durniów z PiS-u. 

Janusz Kowalski, wiceminister rolnictwa i rozwoju wsi, KP PiS, Solidarna Polska: – Jeżeli 

są jakiekolwiek wątpliwości dotyczące bezpieczeństwa energetycznego, jestem bezwzględnym 

zwolennikiem, żeby w trybie tajnym wyjaśniać. 

AZ: – Poważne zastrzeżenia dotyczące umowy, pojawiły się po tym, jak ujawnili je 

dziennikarze TVN24. Po pierwsze, chodzi o cenę, po której Saudyjczycy kupili udziały 

w Lotosie, a po drugie, chodzi o tak zwane veto, czyli w praktyce groźbę przekazania 

Saudyjczykom kontroli nad polską rafinerią w kluczowych dla spółki decyzjach. Politycy PiS-u 

tłumaczą, że w chwili sprzedaży Lotos nie był w tak dobrej kondycji finansowej. 

Kazimierz Smoliński, KP PiS: – W tej chwili zakłada się, że będą jakieś ogromne zyski. 

Zobaczymy, jakie te zyski będą, ale pamiętajmy, że to nie myśmy chcieli, że tak powiem, 

Arabowie nie chcieli nas, tylko myśmy chcieli Arabów. I też, że są zarzuty, że tam są klauzule, 

które dają pewne gwarancje Arabom, no, muszą mieć jakieś gwarancje jako mniejszościowy 

akcjonariusz. Kluczowe w najbliższych miesiącach będą wyniki kontroli NIK-u. 

 

GK: – Nie chodzi o to, by straszyć się nawzajem, ale warto wiedzieć, ile w nadchodzącym 

roku i jak bardzo podrożeje. Lista jest długa, a na czele energia, gaz i paliwa. 

[Ale nie lubię przewidywań]. 

 

GK: – A można było się zaszczepić. W tym roku było najmniej szczepień w ciągu 

ostatnich lat… 

 

GK: – Jeszcze dziś rano dwoje dzieci urodziło się w szpitalu w Chersoniu. Chwilę później 

został on ostrzelany przez rosyjską artylerię. Na szczęście nikt nie zginął. Rosjanie nieustająco 

atakują ukraińskie miasta, ale ich możliwości precyzyjnego ostrzału są coraz mniejsze. 

Cezary Grochot: – …rosja chce zniszczyć miasto, które stało się symbolem rosyjskich 

porażek… W obwodzie charkowskim pod okupacją rosyjską pozostaje jeszcze 29 miejscowości, 

niespełna 2% tego regionu – poinformowały władze w Kijowie. Wszystkie zostaną wyzwolone – 

zapewniał prezydent Zełenski w swoim dorocznym orędziu przed Parlamentem. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nikt na zachodzie nie boi się już Rosji i nigdy 

nie będzie się jej bał. Pozwoliliśmy Europie poczuć, że jest jedną silną drużyną, która wraz z 

całym wolnym światem walczy o zwycięstwo. I to pomimo kolosalnych środków, jakie rosja 

rzuciła na rozbicie naszego kontynentu. Wszystko, czego rosja próbowała przeciwko Europie, 

nie zadziałało. Każdy rosyjski krok był błędem. 

…Ale amerykański instytut studiów nad wojną donosi, że jednostki najeźdźcy są już 

bardzo wyczerpane i zbliżąją się do kulminacyjnego momentu walk. Cezary Grochot, Fakty. 

 

GK: – Serbska armia przy granicy z Kosowem jest w stanie gotowości. Na ulicach 

Mitrowicy pojawiły się barykady, a w politycznej retoryce mamy poważny konflikt między 

Serbami i Albańczykami zamieszkującymi Kosowo, którego niepodległości Belgrad nie uznaje.  

 

GK: – Donald Tusk został objęty ochroną Służby Ochrony Państwa. Zarówno partia jak i 

policja informowały o groźbach, a także o konkretnym zagrożeniu dla lidera Platformy. 

 

GK: – Dzieci i młodzież zarażają się nawzajem, później rodziców i dziadków, a 

świąteczne spotkania bardzo sprzyjały epidemii grypy. 

 

GK: – Malarstwo Fangora… 

 

GK: – Wojna w internecie, konkretnie w wyszukiwarce Google… 

♣ 

2022-12-29 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6969 



Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 602 nowych zakażonych. 22 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dziewiąty dzień 

 

GK: – Nazwiska i kwoty opublikowało w internecie Prawo i Sprawiedliwość, taki ma 

obowiązek. Dzięki temu każdy z państwa może sprawdzić, ile pracownicy spółek skarbu 

państwa wpłacają na PiS. To nie jest zabronione. W ostatnim półroczu na konto partii władzy 

wpłynęło od pracowników spółek 750 tysięcy złotych… 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego, były przewodniczący 

Państwowej Komisji Wyborczej: – To rodzi podejrzenie, a nawet można powiedzieć pewność, 

że mamy tutaj do czynienia z korupcją polityczną. Działają na korzyść tylko partii rządzącej, bo 

związek z tą partią zabezpiecza im stanowisko w spółkach. 

W tym samym okresie na konto Lewicy wpłacono 31,1 tys. zł. Polska 2050 wpłacono 178 

tys. zł. Na PSL 2 tys. zł. Platforma i Konfederacja listę wpłat mają pustą. 

 

GK: – Gdyby ktoś nie znał twarzy i funkcji członków, mógłby pomyśleć, że to skrajnie 

krytyczna partia zabiera głos [Solidarna Polska] Tymczasem to koalicjanci PiS-u robią 

wszystko, by do Polski nie trafiły pieniądze z KPO i nadal są i zapewne nadal będą w rządzie. 

Krajowy Plan Odbudowy dla Polski 

115 mld zł – dotacje 

54 mld zł – pożyczki 

Wystarczy wypełnić zobowiązania i przyjąć ustawy przywracające praworządność, ale 

zmiany blokuje Ziobro. 

Michał Wójcik, minister w kancelarii premiera, KP PiS, Solidarna Polska 

„(…) my jako Polacy zapłacimy 3-5 razy więcej (…)” 

Źródlo: pap.pl 

 

GK: – …takie firmy sprzedaje się minimum za sześciokrotność rocznego zysku. 

 

GK: – Na ratunek zwierzętom z Ukrainy. 

- Ogród zoologiczny nie tylko przez Rosjan wybity, ale zjedzony. 

 

GK: – To był dramatyczny poranek w ukraińskich miastach. Rosjanie rozpoczęli masowy 

ostrzał. Ukraińska obrona przeciwrakietowa zestrzeliła 54 z 69 rosyjskich pocisków. Większość 

została wystrzelona z okrętów strategicznych i bombowców. Celem był między innymi Kijów. 

Cezary Grochot: – …na lądzie, ale powoli tracą tereny zajęte podczas inwazji. Ukraiński 

Sztab Generalny informuje, że rosja po serii porażek prawdopodobnie już zrezygnowała z planu 

zajęcia Bachmutu, który był jej głównym celem w ostatnich tygodniach. 

Żołnierka armii ukraińskiej: – Rosjanie walczą z naszą infrastrukturą, atakują nasze 

miasta, z nami walka wychodzi im dużo gorzej. Może dlatego, że w naszej armii na dwóch 

żołnierzy przypadają trzy tytuły naukowe. A u nich [nie zrozumiałem]. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – Nie straciliśmy naszego człowieczeństwa, 

choć za nami ciężkie miesiące. I nie stracimy, choć przed nami trudny rok. Pokazaliśmy naszą 

siłę, naszą solidarność i dlatego zwyciężymy. 

 

GK: – W języku potocznym o programie mówi się fotovoltaika balkonowa – to propozycja 

dla mieszkańców bloków, wspólnot i spółdzielni. Rząd dopłaci nawet połowę wartości instalacji, 

pompy ciepła i magazynu prądu montowanych na blokach. Program za pół miliarda ruszy w 

lutym. 

Paweł Szot: – Polska potęgą w fotovoltaice. W żadnym kraju Unii Europejskiej nie ma 

tylu przydomowych instalacji, co nad Wisłą. Jest ich już milion dwieście tysięcy, a ma być 

jeszcze więcej… Rozwój televoltaiki ma jednak swoje ograniczenia – rozwój sieci 

przesyłowych, które budowano, gdy nikt nie myślał jeszcze, że mają energię elektryczną nie 



tylko dostarczać, ale też odbierać. Nowe połączenia to koszty liczone w dziesiątkach miliardów 

złotych. Jest jeszcze jedno rozwiązanie: musimy zastanowić się nad sposobem magazynowania – 

czy to energii elektrycznej czy ciepła wody w buforze, bo tylko w ten sposób będziemy mogli z 

tego skorzystać w sposób najbardziej pewny. 

Przydomowe baterie są coraz bardziej popularne, ale wciąż niedoskonałe i drogie. Program 

wsparcia dla spólnot i spółdzielni ma wartość pół miliarda złotych, ma być finansowany z 

pieniędzy unijnych, gdy ruszą wypłaty z KPO. Po wsparcie będzie można się zgłaszać od 

1 lutego. Paweł Szot, Fakty. 

 

GK: – Jesteśmy na szczycie epicentrum grypowego – mówi rzecznik ministra zdrowia. 

Od prawie tygodnia dzieci nie chodzą do szkół. Zakażeń może być mniej, ale kolejki do 

lekarzy wciąż są bardzo długie, a wielu pacjentów przychodzi tylko po L4. 

Marek Nowicki: – …a wypełnienie druków dla ZUS-u zabiera czas. 

Łukasz Jankowski, prezes Naczelnej Rady Lekarskiej: – Tak to działa na przykład 

w niektórych krajach zachodniej Europy, gdzie trzydniowe, czterodniowe zwolnienie pracownik 

może po prostu zgłosić pracodawcy raz w roku na przykład i wtedy nie musi widzieć lekarza, co 

odciążyłoby poradnie. 

MN: – Kolejki pomogłoby też rozładować wprowadzenie drobnych, symbolicznych opłat 

za wizyty lekarskie – takie rozwiązania funkcjonują w innych krajach. Marek Nowicki, Fakty. 

 

GK: – Od dziś Chińczycy przylatujący do Italii, mają obowiązkowe testy na Covid-19, po 

tym, gdy przetestowano dobrowolnie pasażerów samolotu z Chin do Mediolanu. Zakażona była 

połowa z nich. Covid-19 to wielki problem dla Chin… 

GK: – Na plaży pojawiła się koparka, przeszukują policjanci i pies tropiący kolejny już 

dzień. Teren został ogrodzony. Chodzi o zaginięcie Iwony Wieczorek… Dziewczyna zniknęła 

12 lat temu… 

♣ 

2022-12-30 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6899 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 635 nowych zakażonych. 9 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny dziesiąty dzień 

 

DR: – Dziesięciolatek zmarł w szpitalu w Łodzi, trafił tam z powodu ciężkiego przebiegu 

infekcji. Miks wirusów wciąż w natarciu, więc maseczki muszą z nami zostać, do końca marca 

rząd przedłuża obowiązek zasłaniania nosa i ust. W szpitalach i aptekach musimy, a wszędzie 

tam, gdzie tłok powinniśmy, zwłaszcza że na horyzoncie nowa covidowa fala z Chin. 

 

DR: – Słowa, które brzmią jak plan: niż wkracza do szkół, pracę straci 100 tysięcy 

nauczycieli. Minister Czarnek mówi o perspektywie dwóch, trzech lat, ale to i tak wyrok – 

ocenia środowisko – tyle że z odroczeniem. A co z uzasadnieniem? 

 

DR: – Medyczny cud, po trzydziestu latach pacjent odzyskuje wzrok. 

 

DR: – Fuzja pod lupą, rafineria pod ochroną. Nie raz, nie dwa prezes Obajtek zapewniał, 

że nie ma powodu do obaw, ale Rafineria Gdańska właśnie trafia pod rządowy parasol. Jednak 

jest, jak uzasadniono, potencjalne ryzyko niekontrolowanego dalszego zbycia udziałów. 

[czyli Obajtek został ubezwłasnowolniony]. 

 

DR: – Deszcz dronów zaledwie dzień po masowym ostrzale rakietowym, Rosjanie znów 

zaatakowali, między innymi Kijów. Ukraińska obrona przeciwrakietowa była czujna, ale są 

zniszczenia. 



Wołodymyr Załenski, prezydent Ukrainy: – Zostały tylko dwa dni tego roku. Możliwe, że 

wróg zrobi tak, żebyśmy Nowy Rok witali w ciemnościach. Możliwe, że okupanci planują 

kolejne naloty na nasze miasta, byśmy cierpieli. Ale cokolwiek planują, my wiemy o sobie 

jedno: wytrzymamy. Bez wątpienia wyrzucimy ich stąd i oni nie unikną kary za tę straszną 

wojnę. 

DR: – Ukraińska obrona przeciwlotnicza powstrzymała zmasowany nalot bezzałogowców, 

wystrzeliła 16 dronów kamikadze. Wczoraj spośród 70 rosyjskich rakiet manewrujących udało 

się zestrzelić 58, pozostałe uderzyły w obiekty cywilne. Mimo że wciąż są problemy z 

elektrycznością, nie jest gorsza niż przed ostatnimi atakami. 

 

DR: – 30 lat żył w świecie mroku. Teraz zaczyna zupełnie nowe życie i wreszcie będzie 

mógł spojrzeć żonie w oczy. Paraolimpijczyk z Ukrainy, Serhij Sydorenko 

(Ukraiński paraolimpijczyk Serhij Sydorenko z Żytomierza, który po oparzeniu obu oczu 

od 30 lat widział jedynie ruch i światło, dzięki operacji w Katowicach odzyskał wzrok. „Nigdy 

nie zapomnę, jak spojrzał żonie w oczy; nie zapomnę wyrazu szczęścia w jego zdrowych 

oczach” - powiedział prof. Edward Wylęgała, który wykonał zabieg). 

DR: – dzięki lekarzom ze Śląskiego Uniwersytetu Medycznego odzyskuje wzrok, a wraz z 

nim pewność, że cuda się zdarzają. 

Serhii Sydorenko: – żeniłem się już jako niewidomy. Nigdy nie widziałem swoich dzieci, 

syna i córki, a teraz mogę ich zobaczyć. 

Paweł Szot: – …Na razie odróżnia światło od mroku, dostrzega też ruch i zarysy 

przedmiotów i twarzy. 

Dariusz Dobrowski, doktor habilitowany, okulista, Wydział Nauk Medycznych w Zabrzu, 

Śląski Uniwersytet Medyczny: – On się uczy w tej chwili patrzeć na nowo. Dostał obraz, 

którego przez 30 lat nie było i jego mózg się musi do tych nowych warunków przyzwyczaić. 

Dlatego sprawa nie jest taka spektakularna, taka natychmiastowa. Ona następuje powolutku. 

PS: – Zespół pod kierownictwem profesora Edwarda Wylęgały wszczepił tak zwaną 

keratoprotezę – sztuczna soczewka i rogówka, zestaw jest produkowany dla konkretnego 

pacjenta. 

 

DR: – W Brazylii był legendą. Jest jedyny, który trzykrotnie tryumfował w mistrzostwach 

świata. Odejście Pelego zamyka pewną epokę w historii futbolu i światowego sportu. 

 

Pelé 
Edson Arantes do Nascimento (ur. 23 października 1940 w Três Corações, zm. 29 grudnia 

2022 w São Paulo) – brazylijski piłkarz występujący na pozycji napastnika. 

♣ 

2022-12-31 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6899 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

Polska – 623 nowych zakażonych. 21 zgonów. 

 

UKRAINA WALCZY – trzechsetny jedenasty dzień 

 

DR: – Ten wyjątkowy wieczór, z wyjątkową sylwestrową nocą. Świat żegna stary rok, 

jedni z radością, inni z ulgą, wielu z nadzieją, że będzie lepiej. 

Sydney, Australia –  

Aucland, Nowa Zelandia –  

Hongkong –  

Tajpej, Tajwan –  

Bangkok, Tajlandia -  

DR: – Tam fajerwerków nie będzie, bo tam strzały są prawdziwe, tak jak śmierć i 

zniszczenia i tak od dziesięciu miesięcy i także dziś – napad rakietowy na Kijów – jest ofiara i są 



ranni. Bez prądu, bez ciepła i z życzeniem, żeby 2023, [który 2023 na Ukrainie dopiero będzie 

13 stycznia], przyniósł koniec wojny. 

Anna Czerwińska: – tony świątecznej sałatki dla żołnierzy na froncie, żeby poczuli trochę 

domowej atmosfery. Przygotowania do tej wyjątkowej nocy przerwał zmasowany atak. 

Rosyjskie rakiety między innymi na Kijów. 

Wiktoria Czyrwa, dziennikarka polsko-ukraińskiego portalu gospodarczego „e-dialog”: – 

Spodziewaliśmy się tych ostrzałów rakietowych. Rosjanie tak lubią robić nam takie prezenty. 

Wołodymyr Zełenski, prezydent Ukrainy: – 31 grudnia – dziś ten rosyjski atak rakietowy 

nie oznacza końca roku, jak chcą tego terroryści. To podsumowanie losów samej rosji.  

Pomoc dla Ukrainy 

Stany Zjednoczone – 47,8 mld euro 

Unia Europejka (państwa i instytucje) – 51,8 mld euro 

Po operacji za oceanem jest jeden ze słynnych obrońców Azowstalu Mychajło Dianow. 

Przed wojną był muzykiem, w rosyjskiej niewoli przeżył piekło. Takich odważnych Ukraińców 

są miliony. Stanęli naprzeciwko rosyjskim oprawcom, tym którzy dokonali potwornych zbrodni 

w Buczy, Irpieniu, Mariupolu. 

 

DR: – nowy powitamy bardzo ciepło. Mamy historyczną anomalię termiczną. Wartości na 

termometrach są optymalnie wysokie. Zmiana klimatu daje o sobie znać. 

 

DR: – Zmarł Benedykt XVI. Papież emeryt, następca Pawła II. 

 

DR: – Wojna tuż za naszą granicą i wojenki w politycznych obozach, a tam wcale 

nieoczywiste linie podziału i równie nieoczywiste, kto wróg, a kto w koalicji. 

Jakub Sobieniowski: – Bezpieczeństwo – to słowo mijającego roku i troska roku, 

uzasadniona, biorąc pod uwagę fakt, że po rozpętaniu wojny przez rosję, w czasie rosyskich 

ataków rakietowych na Ukrainę, na polskim terytorium zginęło dwóch polskich obywateli. 

Dojczland, sojusznik z NATO i Unii Europejskiej, zaproponował wzmocnienie 

bezpieczeństwa Polaków i rozmieszczenie u nas antyrakiet Patriot. Polski rząd się wahał, 

najpierw chciał, później nie chciał, później znowu chciał, a najbardziej nie chciał Kaczyński – 

od połowy roku wicepremier do spraw bezpieczeństwa… 

 

DR: – Chorwacja rozpoczyna nowy rok z pożegnaniem z kuną [waluta]. Jako nowy 

członek strefy euro i Szengen… 

 

DR: –+16℃, Jutro znowu +18℃… 

 

DR: – Tym razem w Warszawie i Poznaniu protest osób z niepełnosprawnościami i ich 

opiekunów. Temat wciąż ten sam – praca bez utraty zasiłku… 



 

♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2022 – grudzień 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2022-12-01 6 353 310 118 328 555 9 1996 22 

2022-12-02 6 353 852 118 332 542 4   

2022-12-03 6 354 298 118 340 448 8   

2022-12-04 6 354 402 118 340 105 0 3091 36 

2022-12-05 6 354 511 118 340 109 0   

2022-12-06 6 355 424 118 347 913 7   

2022-12-07 6 356 082 118 347 658 4   

2022-12-08 6 356 729 118 362 648 15   

2022-12-09 6 356 979 118 368 250 6   

2022-12-10 6 357 367 118 379 388 11   

2022-12-11 6 357 490 118 379 123 0 3089 43 

2022-12-12 6 357 700 118 382 211 0   

2022-12-13 6 358 786 118 389 1089 7   

2022-12-14 6 359 556 118 395 771 6   

2022-12-15 6 360 240 118 412 685 17   

2022-12-16 6 360 843 118 417 604 7   

2022-12-17 6 361 464 118 429 621 10   

2022-12-18 6 361 588 118 429 124 0 4105 47 

2022-12-19 6 361 718 118 429 130 0   

2022-12-20 6 362 604 118 436 886 7   

2022-12-21 6 363 329 118 448 725 12   

2022-12-22 6 364 049 118 452 720 4   

2022-12-23 6 364 708 118 467 661 15   

2022-12-24 6 365 357 118 475 650 8   

2022-12-25 6 365 476 118 475 119 0 3772 46 

2022-12-26 6 365 638 118 475 162 0   

2022-12-27 6 365 819 118 475 181 0   

2022-12-28 6 366 622 118 481 803 6   

2022-12-29 6 367 222 118 503 602 22   

2022-12-30 6 367 856 118 512 635 9   

2022-12-31 6 368 479 118 533 623 21   

2023-01-01 6 368 362 118  154 0 3160 58 

♣ 



♣ 
 

ROK 2022 – KONIEC TOMU DRUGIEGO 
 



 

 

 

 

SPIS TREŚCI 

 

lipiec 2022 roku 

 

7 

sierpień 2022 roku 

 

72 

wrzesień 2022 roku 

 

114 

październik 2022 roku 

 

175 

listopad 2022 roku 246 

 

grudzień 2022 roku 

 

301 

 
♣ 

 
 

 

 


